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Nagykanizsa 
R É G I Ó K KAPUJA 

Megjelenik 21.000 példányban 

H I R D E S S E N 
N Á L U N K ! 

Lapunk minden nagykanizsai 
családhoz ingyenesen eljut! 

KARÁCSONY ELŐTTI 
AKCIÓ! 

- közületeknek, vállalkozóknak 

50% KEDVEZMÉNY!!! 
Hirdetési uraink után érdeklődjenek 

telefonon vagy személyesen! 

Szeretném, ha azzal a szemlé 
lettel vonulnánk vég ig az épüle 
ten, mintha itt l aknánk - ezek
kel a szavakkal fogadta Cseke 
Csaba, a kivite lező Kanizsa Kft. 
ügyvezető igazgatója a T h u r y -
laktanya csapatrendelőjéből át
alakított új g o n d o z ó h á z m ű s z a k i 
átadásán megje lenteknek . 

- A társaságunk részéről ez egy 
szép mintafeladatnak számít . 
Amint a parkot 
is sikerül elké
szíteni, az épü
let kívülről és 
belülről egy 
kulturált, a j ö v ő 
évszázadra te
kintő büszkesé
ge lehet a vá
rosnak. Sikerült 
egy nagyon le
épült épületből 
egy új, szállo
dai szintű épü
letet kialakítani. 
Az alsó színt 
nyugati szárnya 
a gondozóház
rész, az épület 
többi része pe
dig az idősek 
szociális ottho
na. Hatóságilag 
a tűzjelző be
rendezést át
adták, az épület 
teljes tűzvédel
me biztosított. A folyosói kapasz 
kodókat a takarítás után szerel ik 
fel. A ház komplet t te le fonközpont 
hálózata tudja mindazt a szolgál ta
tást, ami egy egészségügyi intéz
mény működéséhez szükséges . 

NOVEMBER ELEJÉN 
I S D N telefonvonal vételére alkal
m a s , nagy adatátvitel i sebességgel 
lehet akár in ternetezni is. A szobá
kat külön dí jszámláló rendszerrel 
látják el , lehet k i m e n ő , b e m e n ő hí
vásoka t t i l tani, a két ügyele tes nő
vérpul thoz oda-v issza lehet kap
csolni a te lefonvonalakat . 

ÁTADJAK 
szebb. E g y ha ta lmas , g y ö n y ö r ű in
tézménnye l gazdagszunk , o lyan 
kö rü lmények közöt t , h o g y vol tak 
b izonyta lan részei a be ruházásnak . 

Tarnóczky Attila a lpo lgármes
ter, az in tézmény bejárását köve tő
en hangsúlyozta : 

- N e m t u d o m azt mondan i , 
hogy megvalósu l tak a legszebb ál
ma im, mer t az épüle t annál sokkal 

amelyek úgy tűntek, hogy n e m va
lósulhatnak m e g , mer t n e m férnek 
b e a beruházás i ke re tösszegbe . 
Ezek mind megva lósu l tak . R e m é 
lem, a gondozot tak , akik ide kerül
nek, ö r ö m m e l fogadják. 

Végeze tü l gratulált a kivi telező 
munká jához . Cseke Csaba , a kft. 
ügyveze tő je megköszön te az elis
merés t , b ízva abban, hogy min

denk inek a meg
elégedésére szol
gál . A beruházó, 
megbízot t műszaki 
el lenőreivel a vég
ső műszaki átadás 
határidejét le
egyeztet ik, és két 
hét múlva átadják 
az épület kulcsait. 

Koller Jutka, az 
Egyesí tet t Szociá
lis In tézmény ve
zetője összegezte: 
- A m i k o r e lőször 
lá t tam az épüle te t , 
n e m b íz t am ab 
ban, hogy ezen a 
he lyen e g y szép 
o t thon lesz. M o s t 
látjuk a végered- ' 
mény t , és én is azt 
t u d o m mondan i , 
ami t az a lpolgár 
mes te r úr, hogy 
az m i n d e n képze -

(Fotó: Bakonyi) letet fe lü lmúl . 
H a n g s ú l y o z o m , ez annak is ered
m é n y e , hogy nagysze rű csapat
m u n k á b a n d o l g o z t u n k együt t . A 
k a r á c s o n y t már mél tó helyen ün
nepe lhe t jük . 

B. Zs . 

TISZTÚJÍTÁS 
Az elmúlt héten tartotta az M D F helyi 

szervezete tisztújító gyűlését . Schmid t 
István tájékoztatása szerint a tagság bi 
zalmából dr. Bárányi Enikő , Bárányi Pé 
ter, Bálint József, Lenkefi Csaba , dr. R ó 

zsás G y ö r g y és Schmid t Is tván lett az el
nökség tagja. E l n ö k k é i smét Schmid t Ist
vánt választot ták, aki Bárányi Péterrel 
együt t a megye i vá lasz tmányban képvi
seli Nagykan izsá t . 

VÁLTOZTATNI 
A z e l m ú l t hé ten a pécs i igazgatóság szervezésé

b e n - m e l y e n j e l e n volt K o v á c s József, a M Á V Rt . 
pécs i terület i i gazgató ja is - do lgozó i fórumot tar
tottak a V a s u t a s M ű v e l ő d é s i H á z b a n . A z e lőadó 
„Vá l tozn i a k a r a M Á V " j e l m o n d a t j e g y é b e n , érté
kel te a M Á V Rt . eddig i e r e d m é n y e i t és tájékozta
tást adot t a k ö v e t k e z ő időszak feladatairól . 



• Október 20-án tettek bejelentést a 
Dózsa György utcából hogy isme
retlen tettes ablakbefeszítés mód
szerével betört az egyik lakásba, 
ott kutatást végzett, és 4.500 Ft ér
tékű kályhaalkatrészekkel távozott. 

• 10.50-kor a Nagyrécse TSZ gépál
lomáshoz vezető földúton egy ke
rékpáros elesett, és 8 napon túl 
gyógyuló orrcsonttörést szenve
dett. 

• Súlyos balesetet szenvedett egy 
zalamerenyei lakos a Látóhegyen, 
oly módon, hogy körfűrésszel 
egyik ujját levágta. Az ügyben 
vizsgálatot kezdeményeztünk. 

• 21-én a Rózsa utcából tettek beje
lentést, mert ismeretlen tettes egy 
földszinti nyitott lakásból eltulaj
donított egy db fűnyíró gépet, 
melynek értéke 50.000 Ft. 

• Az esti órákba tettek bejelentést 
arról, hogy az Árpád utca egyik la
kásába ismeretlen tettes erkélyajtó 
benyomás módszerével betört, ott 
kutatást végzett. A bejelentő a kár
ról nyilatkozni nem tudott, mivel a 
tulajdonos vidéken tartózkodott. 
Az ügyben nyomozást rendeltek 
el. 

• Éjfélkor tettek bejelentést a Zala 
Megyei Rendőr-főkapitányságra, 
hogy a becsehelyi diszkóban bom
ba fog robbanni. Intézkedés tör
tént, az épületet kiürítették, bom
bakutatók vizsgálták át, azonban 
robbanószerkezetet nem találtak. 
Az ügyben vizsgálatot kezdemé
nyeztünk. 

• 22-én 3 órakor tettek bejelentést, 
hogy az Ifjúság utcában lévő 
ABC-be ismeretlen tettes ajtóbe-
feszítés módszerével betört, onnan 
több, mint 20.000 Ft értékben tu
lajdonított el különböző élelmi
szereket. A rongálási kár 10.000 
Ft. 

• 23-án a Rózsa utcából jelentette be 
a tulajdonos a reggeli órákban, 
hogy ismeretlen tettes a 
Homokkomáromi presszóba be
tört. 

A délelőtti órákban az URH járőr 
igazoltatta, majd elfogta azt a 
kanizsai férfit, akit a Zala Megyei 
BV Intézet elfogató paranccsal kö
rözött, mivel szabadságvesztés le
töltésére nem vonult be. 
A délutáni órákban tett bejelentést 
Alsószabadhegyről, hogy az éjszaka 
folyamán bekerített telkén lévő épít
kezéséről betonkeverőjét eltulajdo
nították. A lopási kár 50.000 Ft. 
24-én a reggeli órákban tettek beje
lentést, mert a Kisberki utcában lé
vő egyik presszóba ismeretlen tettes 
ajtóbefeszítés módszerével betört, 
és onnan készpénzt és cigarettát tu
lajdonított el 35.000 Ft értékben. 
Ugyancsak ismeretlen tettes tört be a 
Rózsa utcában lévő egyik szórako
zóhelyre, ott kutatást végzett, majd 
35.000 Ft készpénzzel távozott. 
9.15-kor tettek bejelentést a nagy
kanizsai TEGYESZ-től. mert is
meretlen tettes ajtózár befeszítés 
módszerével behatolt a Bajza utcá
ban lévő irodájukba, és onnan 
33.000 Ft készpénzzel távozott. 
Az éjszakai órákban a Fűzvölgyi 
körzeti megbízott elfogta a buszpá
lyaudvaron azt a hahóti lakost, aki
nek elfogatóparancsát a Zala Me
gyei BV adta ki, mert nem vonult be 
a jogerős börtönbüntetés letöltésére. 
25-én 1.20-kor tettek bejelentést a 
belváros egyik szállodájából, hogy 
a mellettük lévő mobiltelefonokat 
forgalmazó irodát ismeretlen tettes 
betörte. Lopási kár nincs, a rongá
lási kár 60.000 Ft. 
A délelőtti órákban egy kanizsai fér
fi tett bejelentést, mert Surdi hegyen 
lévő pincéjét ismeretlen tettes betör
te, és onnan 250.000 Ft értékben tu
lajdonított el használati tárgyakat. 
Az ügyben nyomozást rendeltünk el. 
12.58-kor tett bejelentést a 
Jakabkuti utcából egy helyi lakos, 
hogy kertjében 4 db rozsdás vastár
gyat talált. A kiérkező járőr megál
lapította, hogy második világhábo
rús robbanóanyagokról van szó. A 
HM tűzszerészei felrobbantották. 

A Himnusz hangjai mellett 
emelték ki az emlékművet 

I z g a l m a s p i l l ana toka t é l t ek á t a j á r ó k e l ő k é s a s z o b o r b i z o t t s á g t a g 

ja i a N a g y - M a g y a r o r s z á g E m l é k m ű k i e m e l é s e e lő t t i p i l l a n a t o k b a n . 

A V í z m ű k ő t ö r ő g é p e a b e t o n t tö r te és a P r i n c i p á l i s t á r su la t m a r k o l ó 

g é p é v e l t ud ták s z é t v á l a s z t a n i a s z o b o r t a l a p z a t a a la t t i b e t o n c s o n k o t , 

a m i n e m vol t e g y s z e r ű fe ladat , m e r t 12 v a s t a g a c é l r u d a t k e l l e t t e l 

vágn i l á n g v á g ó v a l . A k é t s o r o s c í m e r p a j z s o t így is fel ke l l e t t á l d o z n i , 

m ive l M a g y a r o r s z á g o n n i n c s o l y a n s z e r k e z e t , a m i k é t é s fél m é t e r á t 

m é r ő j ű b e t o n t e l v á g n a . 

A 100 t o n n a t ehe rb í r á sú d a r u a T E S C O Á r u h á z é p í t é s é r ő l d é l u t á n 

h á r o m ó r a k o r m e g é r k e z e t t , é s e g y ó ra m ú l v a a 2 2 - 2 4 t o n n á s s z o b o r 

m á r a D R I L L - T R A N S Rt. 4 0 t o n n á s s z á l l í t ó j á r m ű v é n p ihen t , m a j d a 

res taurá lás i m u n k á k e l v é g z é s é h e z , a R y n o Kft. C s e n g e r y u tca i t e l e p 

he lyé re e l szá l l í to t t ák 

- M i n d e n v á r a k o z á s u n k a t t ú l s z á r n y a l t a s e g í t s é g a d á s . S o k k ö 

s z ö n e t i l le t i a v á l l a l k o z ó k a t . M a éj je l m é g ő r i z t e t j ü k a t e r ü l e t e t , s 

h o l n a p m á r v i s s z a t e m e t i k a f ö l d e t é s k ö v e t k e z h e t a p a r k o s í t á s -

m o n d o t t a b e f e j e z é s ü l M é s z á r o s Józse f , a s z o b o r b i z o t t s á g k é p v i s e 

lő je . 

B . Z s . 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
R I A S Z T Ó R E N D S Z E R É N E K szerelése. 

• A R I A S Z T Ó J E L Z É S 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással . 

• Meglévő rendszerek F I G Y E L Ő K Ö Z P O N T R A 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

N a g y k a n i z s a , R o z g o n y i u . 20 . 
Telefon: 93 /312 -706 

2 2 0 0 0 . n o v e m b e r 2 . 



PER/PATVAR Hallotta...? 

Felsőoktatási ösztöndíjak 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata által kiírt felsőoktatási 

ösztöndíj-pályázatra 42 igény érkezett. A pályázatokat az erre a célra létre
hozott háromtagú szakbizottság bírálta el. Javaslatuk alapján az Oktatási, 
Kulturális és Sportbizottság 131/2000. (X. 2.) szám határozatában a követ
kezőképpen döntött: 

A rendelkezésre álló 1 370 000 Ft-ból havonta 7000 Ft-ot kap 20 fő diák. 
így a 10 hónapra számolva I 400 000 Ft-ot osztanak ki. 

Az igazán jó tanulmányi eredménnyel rendelkezőket követően a tudomá
nyos eredményekkel rendelkezők, illetve a több szakot egyszerre végzők 
kerülnek be a támogatottak közé. 

A tanulmányi eredmény az utolsó két félév átlagolt eredménye (a vizsga
jegyek számtani átlaga). 

EMLÉKEZÜNK... ELEINKRŐL 
Nagykanizsán ebben az évben több al

kalommal is emléktáblát avattak. Április
ban dr Mező Ferenc tiszteletére, a róla el
nevezett utca megjelölésére a volt Thury-
laktanyában. ugyancsak ebben a hónapban 
Fialovits Béla tiszteletére, Cscngery utcai 
volt lakóházán, majd júniusban a Hunyadi 
Iskola fennállásának tiszteletére a Piarista 
iskola falán, szeptemberben pedig 
Petrekovich Perjés István munkásságát 
tisztelte meg a Főposta falán az utókor. 
Ezekben a cselekedetekben az a közös, 
hogy mindegyik esetben civil kezdemé
nyezésre történt az emlékhely kialakítása. 
Szép szokás ez, s csak dicsemi lehet azo
kat, akik nemcsak önmagukra, jelen vilá
gukra képesek odafigyelni, hanem adózni 
tudnak a múltnak, eleinknek, ezért is 
hagynak jelet a jövőnek. Úgy látszik, a 
szép szokás tovább folytatódik, hiszen 
szerkesztőségünk tudomására jutott, hogy 
Tornyos Ferenc (a DKG volt igazgatója), 
a MAORT lakótelepre Bősze Kálmán, dr. 
Papp Simon és Gyulay Zoltán tiszteletére 
kezdeményezte egy emlékhely elkészíté
sét. Horváth Sándomé palini lakos pedig a 
legutóbbi önkormányzati közmeghallgatá
son írásban tett javaslatot arra, hogy 
Durgó Katalin és Durgó Ilona ápolónők 
munkásságát a város ezen a módon ismer
je el. 

Megkérdeztük Tornyos Ferenc javaslat
levőt, aki azt a tájékoztatást adta. hogy 
mindhárom személy a magyar olajipar ki
emelkedő személyisége volt, ezért fogott 
össze Nagykanizsa megyei jogú város, a 
Magyar Olajipari Múzeum és a helyi Vá
rosvédő Egyesület, hogy még ebben az év
ben kerüljön felállításra a Tripammcr út és 
a Papp Simon Sétány sarkán egy olyan em
lékmű, amelyen nemcsak a három személy 
bronz képmása, hanem a MAORT telep 
látképe is emlékeztet majd a városnak erre 
a dicsőséges időszakára és helyére. 

Horváth Sándomé érdeklődésünkre el
mondta, hogy abban a házban, ahol ő je
lenleg él. lakolt hajdan Durgó Katalin és 
Durgó Ilona, s úgy tartja, hogy a magyar 
és a nemzetközi egészségügynek, valamint 
a Vöröskeresztnek két ilyen személyisége 
áldozatos munkájáén megérdemli, hogy 

az utókor legalább egy emléktáblát helyez
zen cl volt lakhelyükön. 

Mivel olvasóink szóvá tették, hogy 
egy-egy ilyen alkalommal általában csak 
az emléktábla névadóját jelöljük meg. 
ezért most néhány szóval bemutatjuk a 
fenti személyek közül azokat, akiknek a 
munkássága esetleg nem ismeretes a nagy
közönség előtt 

BŐSZE KÁLMÁN (1900-1969) erdő-
mérnök, majd mint a MAORT építési ter
vezési osztályának vezetője, szervezte és 
irányította a kiemelkedő építészeti értéket 
képviselő bázakerettyei, lovászi és nagy
kanizsai olajipari lakótelepek építését. 
Nagykanizsa város 1964-ben díszpolgárá
vá választotta. A MAORT lakótelepen egy 
kis átjáró viseli nevét. 

DURGÓ KATALIN (I889-?) ápoló
nő, majd szülésznő. A Magyar Vöröske
reszt aktív odaadó tagjaként az első világ
háborúban több ország hadikórházában 
sokszor élete kockáztatásával mentette a 
sebesülteket. Ezért a karitatív tevékenysé
géért megkapta - sok más kitüntetés mel
lett - a Henry Dunant emlékérmet. Élete 
végéig a vöröskeresztes mozgalom elköte
lezett híve maradt. 

DURGÓ ILONA (1886-1970) húgá
hoz hasonlóan ő is az első világháború 
idején hősies ápolónői tevékenységet vég
zett, ezért magas nemzetközi kitüntetésben 
részesült. 

GYULAY ZOLTÁN (1900-1977). a 
MAORT vezérigazgatója, majd a Miskolci 
Műszaki Egyetem professzora. Tudomá
nyos munkássága, egyetemi oktatói műkö
dése mellett kiemelkedő személyisége volt 
az Országos Bányászati és Kohászati 
egyesületnek. 

DR. PAPP SIMON (1886-1970) 
Mint a MAORT vezérigazgatója, gyakran 
tartózkodott Nagykanizsán. A zalai szén
hidrogén kincs felfedezésében és Nagyka
nizsa fejlődésében való érdemeiért utcát 
neveztek el róla. 

PETREKOVICH PERJÉS ISTVÁN 
(1907-1956). Tevékeny részese volt a má
sodik világháború után a postahivatalok 
újjáépítésének. 

Büki Erzsébet 

TISZTELT SZERKESZTŐSÉG! 
Örültem, amikor 

megláttam ismét ezt a 
rovatot az újságban. A 
családi problémáiról 
nehezen beszél az em
ber, ezért Önöknek 
írok. Szeretném a név
telenségemet megőriz
ni, talán megértik, hogy 
miért. 

Egyedül élek, özvegy 
vagyok. Megvásárol
tam az önkormányzati 
bérlakásomat, kifizet
tem a teljes vételtírat. 
Én kuporgattam össze 
rá a pénzt. Meglepetésnek szán
tam a fiamnak, gondoltam örül 
neki. Lesz mit örökölnie utánam, 
ha meghalok. Ezzel nem is volt 
baj, azonban az utóbbi egy évben 
nagyon rossz társaságba kevere
dett. Italozik, elhanyagolja a csa
ládját, talán a házassága is tönk
remegy. Engem állandóan zaklat. 
Kölcsönt akar felvenni a lakásom
ra. Én a kérését nem teljesítem, 
ezért agresszív, durva, veszekszik 
velem. Nehezen írom le, de úgy 
látom, hogy teljesen elzüllik és 
megbízhatatlan. Most már azt 
akarom, hogy ne örököljön utá
nam, mert amit én összekuporgat
tam, azt el fogja herdálni. Vég
rendeletet szeretnék készíteni, ki 
akarom tagadni, azt akarom, 
hogy a két gyermeke, az unokáim 
legyenek az örököseim. 

Kedves Olvasó! A végintézke
désnek több formája ismert a ma
gyar öröklési jogban. Ezt azonban 
nem részletezem, megpróbálok 
csak a kérdésére válaszolni, ami 
nem egyszerű e pár sorban. 

A leggyakoribb végrendeleti 
formáról, az írásbeli magánvég
rendeletről adnék rövid tájékozta
tást. A legfontosabb az, hogy ér
vényes legyen. Gyakran halljuk, 
hogy az örökösök összevesztek, 
bírósághoz fordultak. Az a j ó vég
rendelet, ami ezt a próbát is kiáll
ja, vagyis halála után is érvénye
sülni tud maradéktalanul az örök
hagyó akarata. Kellékei: az iratból 
kitűnjék, hogy végrendelet, hol és 
mikor készült. A végrendelkező 
írhatja sajátkezűén - kézírással - , 
elejétől a végéig és aláírja. Ebben 
az esetben nem feltétel, de két ta

nú közreműködhet. Amennyiben 
a végakaratát az örökhagyó nem 
saját kezűén írja le szükséges, 
hogy azt két tanú együttes jelen
létében írja alá, vagy aláírását 
utóbb két tanú jelenlétében a ma
gáénak ismerje el. Ha a végrende
let több lapból áll. azt folyamatos 
sorszámozással kell ellátni és 
minden oldalát alá kell írni. 
amennyiben tanuk működnek 
közre, nekik is. 

A fia. mint törvényes örökös, 
kötelesrészrc tarthat igényt. A ki-
tagadás vele szemben a végrende
letben csak akkor érvényes, ha 
annak okát pontosan megjelöli, 
amit a törvény felsorol. Ezek a 
következők: öröklésre érdemte
len, az örökhagyó sérelmére sú
lyos bűncselekményt követett el, 
az örökhagyó egyenesági rokonai
nak, házastársának életére tört. 
vagy sérelmükre egyéb súlyos 
büntettet követett el. örökhagyó 
irányában fennálló törvényes el
tartási kötelezettségét súlyosan 
megsértette, erkölcstelen életmó
dot folytat, jogerősen öt évi vagy 
azt meghaladó szabadságvesztés
re ítélték. Az italozó, alkoholista 
életmódot, az örökhagyóval vagy 
a családdal szembeni felelőtlen 
magatartást az "erkölcstelen élet
módot folytat" meghatározás kö
rében szokta a bírói gyakorlat ér
tékelni. 

Kérem, a fentieket csak útmu
tatónak tekintse. Mindenre nem 
tudtam kitérni, azonban úgy gon
dolom, hogy a legfontosabb kér
déseire választ kapott. 

Dr . S t epán A n n a m á r i a 
ügyvéd 
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CSATORNAMUSTRA 
Nagykanizsa Megye i J o g ú V á r o s Ö n k o r m á n y z a t a 10/1997. (II . 

18.) s zámon a te lepülés f o lyékony hu l ladék keze léséről a lkotott ren

deletet a 4. § (1) b e k e z d é s b e n az a lábbiakró l rendelkez ik: 

„ A z o k o n az inga t lanokon , ahol az ingat lanhoz közvet lenül k a p c s o 

lódó közterüle ten a s zennyv ízc sa torna-há lóza t kiépült , s zennyv ize t 

elvezetni csak azon keresztül s z a b a d . A beépí tet t ingat lanok tu lajdo

nosai köte lesek a kiépített s zennyv ízhá lóza tra becsat lakozni , ezen in

gat lanokon k ö z m ű p ó t l ó - b e r e n d e z é s n e m létes í thető , i l letve n e m üze 

meltethető . A szennyv ízhá lózat ü z e m b e he lyezése u tán a szennyvize t 

a közműpót lókat m e g k e r ü l v e , friss á l lapotban kell a közcsa tornába 

bevezetni . 

A becsat lakozás alól - e l s ő s o r b a n m ű s z a k i o k o k b ó l - fe lmentést 

egyedi esetekben, kére l emre a j e g y z ő adhat ." 

A SZOLGÁLTATÓ 
NEM HATÓSÁG 

A szo lgá l tatók n e m rende l 
keznek hatóság i j o g k ö r r e l , 
n incs arra m ó d j u k , h o g y a szol 
gál tatást n e m f izetőket m e g b í r 
ságol ják, l egfe l jebb a szo lgá l ta 
tást szüntethet ik m e g . A szol 
gál tatás szünete l t e té séve l a z o n 
ban a V í z m ű Vál la la t spec iá l i s 
he lyzeténél f o g v a csak r i t k á n él , 
mive l azt a m i n i m á l i s v íz 
m e n n y i s é g e t , m e l y az a lape l lá 
táshoz fe l tét lenül s z ü k s é g e s , 
biztos í tani kel l . Ezér t m i n d e n 
törvényes e szköz t k é n y t e l e n 
m e g r a g a d n i a n n a k é r d e k é b e n , 
hogy a n e m f izetők s z á m á t 
c sökkentse . Zajzon Imrét, a Dé l 
zalai Víz- é s C s a t o r n a m ű V á l l a 
lat szo lgá l ta tásveze tő jé t k é r d e z 
tük . 

- M i l y e n a c s a t o r n á z o t t s á g 
a r á n y a a N a g y k a n i z s a v á r o s te
rü le tén? 

- Nagykanizsa nagyon jó hely
zetben van a csatornázottságot il
letően. Több mint kilencven szá
zalékos a csatornával való ellá
tottság a mi területünkön, Bajcsa, 
Bagola, Kisfakos, Nagyfakos és 
Korpavár még nincs bekötve a 
csatornahálózatba. 

- H o g y a n alakul a rákötö t t sé -
gi a r á n y ? 

- A régebben csatornázott ré
szeken, illetve a lakótelepeken 
százszázalékos a rákötési arány, 
azonban az újonnan - a kilencve
nes éveket követően - csatorná
zott területeken nem ilyen jók a 
mutatók, körülbelül a tulajdono
sok hatvan százaléka kötött rá a 

rendszerre. A jelenség hátterében 
részben az ottlakók környezethez 
való viszonya áll. A másik komoly 
probléma, hogy az újonnan csa
tornázott területeken már elvá
lasztó rendszerű hálózat épült ki, 
így a csapadékvíz elvezetését a 
meglévő nyílt árokhálózat vagy a 
csapadékvíz csatorna biztosítja, 
így a keletkezett csapadékvizet 
nem szabad a szennyvízcsatorná
ba bevezetni, mivel annak átmé
rője csak a keletkező szennyvíz
mennyiségek elvezetésére alkal
mas. Néhány állampolgár ezt fi
gyelmen kívül hagyja, és arra a 
rendszerre köt rá, amelyik hozzá 
közelebb van, Ez a magyarázata 
azoknak a jelenségeknek, hogy a 
Téglagyári utcában, vagy 
Palinban nagyobb zápor esetén 
„kiont" a csatorna, ugyanis nem 
arra a vízmennyiségre lett mére
tezve, mint amennyit a szabályta
lan bekötések miatt el kell vezet
nie a rendszernek. 

- M i t t u d n a k tenni? 
- Nemrégiben zárultak le azok 

a vizsgálatok, amelynek során a 
szabálytalan bekötéseket vizsgál
tuk 22 településen. Közel három
ezer olyan ingatlan van, ami csa
tornázható lenne, ám a tulajdono
sok egy része jelenleg nem élt ez
zel a lehetőséggel. A kollégák, a 
Környezetvédelmi Felügyelet 
szakembereivel együtt felkeresték 
ezeket a tulajdonosokat, és írás
ban nyilatkoztattuk őket, hogy 
van-e csatornabekötésük. Nem 
vagyunk hatóság, de a rendelke
zésünkre álló eszközökkel el kell 
érnünk, hogy azok, akik az álta
lunk nyújtott szolgáltatásokat 
igénybe veszik, fizessenek is érte. 

Posta Bank 
és Takarékpénztár Rt. 

TISZTELT ÜGYFELEINK! 
Nagykanizsa Fő u. 24. szám alatt megnyílt fiókunkban a következő 

lakossági szolgáltatásokkal várjuk Önöket: 

1. Papíra lapú betétek: 
A Jubileumi betétszelvény névre illetve bemutatóra szóló takarék
betét kamata 12 hónapos lekötés esetén évi 10 ,1% 

- A névre szóló Megújuló betét kamata 6 és 12 hónapos lekötés ese
tén évi 9,85% a betét a lejáratot követően automatikusan ötször 
megújul 

2. Folyószámlabetét: kamata 3 hónapra 9 ,75%, 12 hónapra évi 9,9% 
3. Devizabetét, számlavezetés kedvező kondíciókkal 
4. Ér tékpapírok, nyíltvégű alapok, tőzsdei ügyletek 
5. Személyi hitel: - 100.000-2.000.000 Ft-ig 6-36 hónapos futamidőre. 

- Kamata évi 22,5%-tói 
6. Jelzáloghitel: 1.000.000-20.000.000 Ft-ig 

6 hónaptól - 10 éves futamidőre. Kamata már 18,5%-tól 
7. Lakáshitelek: 

- kiegészítő kamattámogatással jelenleg évi 6,75%. 
- Üzleti kamatozású hitelek már 16,5 %-tól 

Fiókunk szeretettel várja régi és leendő ügyfeleit! 

N Y I T V A T A R T Á S : 
Hét fő - sze rda : 8 . 0 0 - 1 6 . 0 0 óra 
Csü tör tök : 8 . 0 0 - 1 7 . 0 0 óra 
Péntek : 8 . 0 0 - 1 4 . 0 0 óra 

TELEFON: 537-660 

A nyilatkozatok alapján kiderült, 
hogy van nyolcszáz olyan fo
gyasztó, aki hosszabb-rövidebb 
ideje veszi igénybe a szolgáltatá
sunkat, ám nem fizet érte. Ez már 
nem az első ilyen bejárásunk, év
ről évre megismételjük, célunk ez
zel az, hogy csökkentsük azoknak 
a tulajdonosoknak a számát, akik 
fizetés nélkül vesznek igénybe egy 
szolgáltatást. 

- M i a m ó d j a , h a va lak i l egá
lis f o g y a s z t ó v á k í v á n vá ln i? 

- Bejön a fogyasztói irodába, 
és jelzi, hogy igénybe vette a szol
gáltatásunkat. 

- A m e n n y i b e n a f o g y a s z t ó 
csak egy részé t veszi i g é n y b e az 
ö n ö k által n y ú j t o t t s z o l g á l t a t á s 
n a k , a k k o r is az e g é s z e t kell fi
ze tn ie? 

- Nem. Bár voltak olyan tulaj
donos önkormányzatok, amelyek 
olyan rendeletet alkottak, hogy 
annak is fizetnie kell a csatorna
díjat, aki nem használja - ezzel is 
a használatot kívánták ösztönözni 
-, de nem ez a jellemző. Volt 
olyan önkormányzat, ahol két év 
türelmi időt adtak a tulajdono
soknak, és csak ezt követően köte

lezték őket a rákötésre. Amennyi
ben ennek nem tesz eleget a tulaj
donos, környezetvédelmi bírság
gal sújthatják, mértéke és kiszab
hatóságának oka a helyi rendelet
ben szabályozott. Több kistelepü
lésen is éltek már ezzel az eszköz
zel. 

- M i l y e n e s z k ö z ö k e t vetnek 
be l e g k ö z e l e b b , h o g y a szabály
ta lan rákötéseket v izsgál ják? 

- Még egyszer szeretném hang
súlyozni, hogy mi nem vagyunk 
hatóság, de épp úgy vannak joga
ink és kötelességeink a fogyasz
tókkal szemben, mint ahogy a fo
gyasztónak is van joga és köteles
sége is. A meg nem fizetett szol
gáltatási díjat a többi, becsülete
sen fizető fogyasztóval fizettetik 
meg, de úgy véljük, hogy ennek 
határt kell szabni. A következő al
kalommal a füstöléses módszerrel 
fogjuk vizsgálni a csapadékvíz
csatorna rákötéseket. Ez egy tel
jesen veszélytelen, de annál hatá
sosabb módszer, amelynek során 
kideríthető, hogy az állampolgá
rok nem végeztek-e szabálytalan 
rákötést. 

D . É . 
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KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK % 
TÓTH LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 2000. november 8-án (szer

dán) 17 órakor várja fogadóóráján a 4. számú választókerület lakosait a 
Dr. Mező Ferenc Gimnáziumban. Tóth László képviselő e-mail címe: 
ltoth@sienet.hu 

BICSAK MIKLÓS az I. számú választókerület (Garai, Űrhajós, Hársfa, If
júság utca lakói) önkormányzati képviselője 2000. november 8-án 
(szerdán) 16 órától 17.30-ig fogadóórát tart a GE Tungsram I. számú 
bélyegzőgyártó irodájában. 2000. november 8-án 18 órától 20 óráig 
Bicsak Miklós Palin és Korpavár lakossága számára tart fogadóórát a 
palini új általános iskolában. 

A 2000. szeptember 12-ii közgyűlésen közzétett polgár
mesteri tájékoztatóban téves információkon alapúit az az 
állításunk, hogy a Borsodi Sörgyárak Rt. rendelte meg a 
Nagykanizsai Sörfesztivál megrendezését. 

Az érintettektől ezúton is elnézést kérünk. 
Tisztelettel: Tüttő István polgármester 

PÁLYÁZAT 
A TERVEZETT HARANGJÁTÉK 

ZENEI MŰKÖDTETÉSÉNEK FELTÉTELEIRE 

N A G Y K A N I Z S A M J V Ö N K O R M Á N Y Z A T A 
P Á L Y Á Z A T O T H I R D E T 

Nagykanizsa , A d y E . u. 1. s z á m alatt e lhe lyezendő kültéri ha
rangjátékra írott reggel i , déli , esti z e n e d a r a b o k k o m p o n á l á s á r a 
vagy fe ldolgozás írására . 

A harangjáték adottságai: 12 dinamikus hang, a kis C-től az F'-ig (a törzs
hangok kis b-vel egészülnek ki). Zenei terjedelme: nagy C4, nagy D4, nagy E4, 
nagy F4, nagy G4, nagy A4, nagy AIS4, nagy B4, nagy C5, nagy D5, nagy E5, 
nagy F5. A "hangszer" több szólamot is képes egyszerre eljátszani. Figyelembe 
kell venni, hogy a harangok viszonylag hosszabb lecsengéssel szólnak. 

A nyertes művek először 2001. március 15-én hallhatók. 
Pályázati feltételek: 
1. A beadott művek játékideje nem haladhatja meg az egy percet. 
2. A darabok hangulata, tempója lehetőleg illeszkedjen a napszakhoz. 
3. Pozitív elbírálásban részesül, aki nagykanizsai kötődésű részletet, feldol

gozást illeszt bele, dolgoz fel kompozíciójában. Kivételt képez a „Megy a 
gőzös..." című közismert dal. 

4. A kompozíciót standard midi fájlban kell benyújtani mágneslemezen. 
5. A pályázatban való részvételnek nincs személyi, kor, vagy lakóhely meg

kötése. 
6. A pályázó a pályázat benyújtásával tudomásul veszi, hogy az a pályázat 

eredményessége esetén a kiíró tulajdonába kerül és azzal kapcsolatban a pá
lyázó díjazáson felül semmilyen követelményt nem támaszt. 

A pályázatokat jeligésen kell beküldeni, külön lezárt borítékban megadva a 
pályázó adatait. A pályamunkákat a szakmai zsűri, illetve a nagyközönség vé
leményezése után a Közgyűlés bírálja el. 
A pályázat benyújtásának határideje: 2001. j a n u á r 15. 
A pályázat benyújtásának helye: Polgármesteri Hivatal 

Tarnóczky Attila alpolgármester 
8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. 

Eredményhirdetés: 2001. március l-ig. 
A pályázat nyertese(i) a három napszakra írott kompozícióért, napszakon

ként 100.000 Ft díjazásban részesülnek. 
A nyertesek díjazásukat 2001. március 15-ig vehetik át a polgármesteri hi

vatal gazdasági osztályán. 
A pályázatokkal kapcsolatban levélben, vagy telefonon érdeklődni lehet 

Tarnóczky Attila alpolgármesternél (Polgármesteri Hivatal 8800 Nagykani
zsa, Erzsébet tér 7. Tel.: 500-705) 

ÁRVERÉS 
N a g y k a n i z s a M J V Po lgármes ter i Hivata la 

NYILVÁNOS ÁRVERÉSEN ÉRTÉKESÍTI 
a N a g y k a n i z s a - B a j c s a városrész déli végén lévő , 84/9 hrsz-ú 

1 3 6 0 n m n a g y s á g ú , beép í te t l en terület m e g n e v e z é s ű ingatlant . 

A z árverés he lye : N a g y k a n i z s a M J V Polgármes ter i Hivatal alag
sori t á rgya ló te rme (Nk, Erzsébet tér 7.) 

A z árverés ideje: 2000 . n o v e m b e r 7-én 10 óra 
Rész le tes kiírási anyag a po lgármes te r i hivatal földszint 13/a szá

m ú irodájában vehe tő át. 

FIGYELEM! 
N a g y k a n i z s a M J V K ö z g y ű l é s e 363/.11/2000. (X. 10.) számú hatá

rozatával r endezés alá vonta a Nagykan iz sa , Városközpon t 003 je lű 
t ömbö t (Sugár u . - R o z g o n y i u . - K á l v i n t é r - K ö lc sey u . - D e á k tér által 
határolt t ömb) . 
A rendezési terv készítésének célja: 
- a tervezés alá vont terület O T E K alapú szabá lyozásának megal

kotása , 
- az új városi könyv tá r e lhe lyezésébő l adódó környezet i változá

sok rendezési terv szabá lyozása , 

- a t ömb további fejlesztési lehetőségeinek vizsgálata, szabályozása 
- a m á r ismert , é s várha tó fej lesztések vizsgálata, azok környezeti 

összhangjának biz tosí tása . 
A z új rendezés i terv kész í téséhez várjuk előzetes javaslataikat , 

észrevéte le iket , me lyeke t N a g y k a n i z s a M J V városi főépítészének cí
m e z v e írásban lehet meg tenn i az alábbi c ímre : Nagykanizsa , Erzsé
bet tér 7., fax: 9 3 / 5 0 0 - 7 3 5 . A rendezés alá vont terület lehatárolását 
bemuta tó t é rképsze lvényt a po lgármes te r i hivatal e lőcsarnokában ki
függesztjük. 

A Körösi Csorna Sándor 
Általános Iskola működő 
Idegennyelv Oktatását 
Támogató Alapítvány ku
ratóriuma, az iskola veze
tősége, tantestülete és ta
nulói nevében ezúton sze
retnénk megköszönni 
mindazoknak, akik 1999-
ben személyi jövedelem
adójuk 1%-ával támogat
ták az alapítvány műkö
dését 
Ez az összeg: 478.820 Ft 
volt, melyet az alapítvány 
céljainak megfelelően 
használtunk fel. 

PÁPAI GYÖRGY 
a k u r a t ó r i u m e l n ö k e 

VIZELI JÓZSEF 
az iskola igazgatója 

„SEGÍTSÉG" 
A FIATALOKÉRT 

K Ö Z H A S Z N Ú 
E G Y E S Ü L E T 

szeretettel meghívja Ont 
az. S.O.S Közhasznú Egyesület 

2000. november 18-án, 
19 órától az Erkel Ferenc 

Művelődési Házban 
tartandó 

J Ó T É K O N Y S Á G I 
B Á L J Á R A 

F ő v é d n ö k ö k : 
Dr. Tuboly Marianna - jegyző. 
Göndör István - országgyűlési 
képviselő 
V é d n ö k ö k : Dr. Buzási Ferenc 
- fogorvos, Szántó László -
egyéni vállalkozó. Szántó Sán
dor - külvárosi vegyesbolt. 

Tisztelet tel : 
M o l n á r Ferenc Roland 

az egyesület e lnöke 

mailto:ltoth@sienet.hu


NAGYKANIZSA, A REGIOK KAPUJA 
M a g y a r Tibor , a Cahis sa K i a d ó ügyveze tő je arról tájékoztat ta a 

város vezetőségét , hogy v á r h a t ó a n n o v e m b e r k ö z e p é n a k i a d ó gon
dozásában megje lenik a N a g y k a n i z s a , a régiók k a p u j a c í m ű fotóal
b u m . A témát több b izot t ság is n a p i r e n d j é r e tűzte , és a közgyű lé s azt 
javasol ta , hogy a város rende l jen a k iadványbó l . A szü le tőben l évő 
a lbumról M a g y a r Tiborra l beszé lge t tünk . 

- Mint kiadó 1994 óta vagyunk 
jelen a piacon, bár ezt kevesen 
tudják rólunk. Kezdetben elsősor
ban gyermekkönyveket adtunk ki, 
de mostanra szélesedett a paletta. 
Gyakorlatilag két éve fontolgattuk 
a fotóalbum megjelenését, látva a 
vásárlói érdeklődést. A konkrét 
munkálatok egy évvel ezelőtt kez
dődtek. A fotózási munkálatok ke
rek egy éven át folytak, mert azt 
szerettük volna, ha minden évszak
ban készülnek felvételek a város
ról. Olyan képek kerültek bele az 
albumba, amelyek eddig még se
hol sem jelentek meg, teljesen friss 
képek. Az album képeinek elkészí

tésére Kotnyek Istvánt kértük fel, 
akinek a neve számunkra már a 
munkák kezdetekor garancia volt. 
Nemcsak a szokványos módon 
megfogalmazott városképek lesz
nek az albumban, hanem hangu
latképek is. Úgy állítottuk össze a 
könyvet, hogy a Deák térről indul 
a városbemutatás, és körkörös 
formában halad lefelé, és így mu
tatja be az ismerkedőnek Nagyka
nizsát. 

- M i l y e n t er jede l emben , és 
f o r m á b a n készül el az a l b u m ? 

- A formája B4-es, album jelle
gű. Az ilyen célra használható leg
jobb minőségű papírra készül a 

400 éves hagyományokkal bíró Al
földi Nyomdában. A könyv kap 
majd egy külső védőborítót, ezzel 
is szeretnénk a kiadvány elegan
ciáját növelni. ¡28 oldalon közel 
kétszáz színes kép segítségével 
mutatja be a várost. 

- Mi lye nye lven je len ik m e g ? 
- A kiadvány öt nyelven mutatja 

be szöveges formában a várost. A 
magyar mellett angolul, németül, 
franciául, és olaszul. A könyv szö
vegét műhelymunka keretében állí
tottuk össze, de a munka legna
gyobb részét Horváth Krisztina 
végezte. 

- M i k o r lesz kész a k i a d v á n y ? 
- A könyv már a nyomdában 

van. A tervek szerint november 15-
re készül el, és ezt követően kerül 
sor a bemutatására. 

- Mi lyen terveik v a n n a k a j ö 
vőre nézve? 

- Terveink között szerepel több 

olyan kiadvány is, amelyeket or
szágos terjesztésbe szeretnénk bo
csátani. Olyan hiánypótló kiad
ványokkal szeretnénk megjelenni a 
piacon, amelyekkel eddig más ki
adók nem foglalkoztak. Szeretnénk 
egy egyedi történelmi vonalat kép
viselni, a jelnőtt olvasóközönség
hez fordulni, de szeretnénk vala
milyen szinten jelen lenni a gyer
mekkönyvkiadásban is. Tavaly je
lenlettünk meg egy albumot a lo
vakról, nemrégiben mutatták be a 
lecitinnel foglakozó kiadványunkat 
az Országos Gyógyszerészeti Kon
ferencián. A jövő év elején jelenik 
meg a mi gondozásunkban egy 
könyv a Wermacht katonáiról. A 
nemrégiben nyilvánosságra hozott 
dokumentumokon alapuló hatszáz 
oldalas kiadványt Németország
ban szinte havonta kellett újra-
nxomni, akkora siker volt. 

V 
D . E. 

MAGYAR-OLASZ NAPOK 
A tervek szerint n o v e m b e r 2 3 - 2 5 . kö 
zött kerUlnek m e g r e n d e z é s r e az Olasz 
Napok N a g y k a n i z s á n . A r e n d e z v é n y 
céljáról, programjáró l Törőcsik Pál al
polgármestert kérdeztük . 

- Ez a rendezvény is a város marketing
stratégiájának gerincét képezi. Kormányzati 
egyeztetéseket folytattam nemrégiben az ügy
ben, hogy mit lehelne lenni, hogy a város ki
mozduljon arról a holtpontról, amely az utób
bi időszakban jellemezte, hogy a munkahely
teremtés szorító kényszere enyhüljön. Boross 
Imre miniszter úr azt javasolta, hogy a város 
ne gondolkozzon multinacionális cégekben, 
hiszen az ő megtelepedésükkel kapcsolatos 
szerződéseket országos szinten kötik, inkább 
keressünk kapcsolatokat nemzeti vállalatok
kal, kis- és középvállalkozásokkal. Észak-
Olaszországot egy felfokozott érdeklődés jel
lemzi Magyarország, főként a dunántúli régió 
iráni, hiszen itt olcsóbb a munkaerő, és nem 
olyan bonyolult a szakszervezetekkel egyez
ségre jutni. Ezek a cégek nem kormányszinten 
kívánnak szerződéseket kötni, hanem város
vezetéseket keresik meg. Ez hát az oka annak, 
amiért a magyar-olasz napok szervezésébe 

kezdtünk. Mint köztudott, korábban felvettük 
a kapcsolatot az olaszokkal, -már hírét vittük 
a városnak, vagyis a kapcsolatfelvétel meg
történt. Az olaszországi látogatás során mi 
mondtuk el, milyen ez a város, milyen lehető
ségeink vannak, ezzel a most szerveződő ren
dezvénnyel az a célunk, hogy az olaszok a sa
ját tapasztalataik alapján alkossanak véle
ményt rólunk 

- Kit várnak a r e n d e z v é n y r e ? 
- Már az elején szeretném leszögezni, nem 

tömegekben gondolkozunk, nem a város egé
szét akarjuk megmozgatni az olasz napokkal. 
80-100 vendéget, főként üzletembereket vá
runk, olyanokat, akik valamiért fantáziát lát
nak a Magyarországban, érdeklődnek Nagy
kanizsa és környéke iránt. A rendezvény haté
konyságát nem a résztvevők számában, ha
nem összetételében mérjük. Szeretnénk, ha 
meghívott vendégeink elvinnék a város hírét, 
ha a lehetséges befektetőknek ismeretei len
nének a városról, adottságainkról, lehetősé
geinkről. Szeretnénk a résztvevők számára 
egy olyan PR anyagot összeállítani, amely 
teljes keresztmetszetében bemutatja a városi, 
és hazatérve egy emlékeztetőt, egy beszámo

lási alapot nyújt, a személyes benyomás, ta
pasztalatok mellett, azoknak az üzletemberek
nek, akik három napon át vendégeink voltak. 

- M i l y e n p r o g r a m o k k a l várják az ér
d e k l ő d ő k e t ? 

- Csütörtöki napon érkeznének a meghí
vottak, ekkor kerülne sor a regisztrációra, il
letve valami kisebb kulturális programra, 
ami lehetővé teszi a vendégek és a vendéglá
tók közötti ismerkedést. A második nap adná 
a rendezvény gerincét. November 24-én ke
rül majd sor a szekcióülésekre, megbeszélé
sekre, üzletember-találkozókra, amelyek té
mája természetesen a gazdaság a gazdasági 
kapcsolatok élénkítése lenne. Ezen napon ke
rül majd sor az Opera Slagione első előadá
sára a városban. A Hevesi Sándor Művelő
dési Központ színháztermében a Bánk Bán 
kerül bemutatásra. A harmadik napra ismét 
egy lazább programot szervezünk. Szeret
nénk vendégeinknek bemutatni a város kör
nyékét, elmennénk Zalakarosra is. A progra
mot eleve úgy szeretnénk összeállítani, hogy 
a menet közben felvetődő kéréseknek is ele
get tudjunk tenni. 

D. É. 
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ÖNÁLLÓAN, HATÉKONYABBAN 
- Nagykanizsán eldőlt, hogy 

az itteni vállalkozók élve a 
törvényadta jogukkal, önálló
sodni akarnak. Azzal azonban 
- remélem - mindenki tisztá
ban volt és van, hogy ennek 
mi az ára: nem lehet máról 
holnapra egy eddigiekhez ha
sonló feltételekkel működő, de 
az önkéntesség alapján szer
veződött gazdasági, érdekkép
viseleti szervet egy szavazási 
procedúrával beindítani. A 
helyi vállalkozók elutasították 
a fúziót, de a Zala Megyei 
Gazdasági Kamarát - annak 
akármelyik tagozatát - meg
kerülni nem lehet, s szerintem 
az önállóság mellett bizonyos 
együttműködésben és a régiós
szemléletben továbbra is gon
dolkodni kell. Az alapszabály 
és a költségvetés választ fog 
adni sok, még nyitott kérdés
re. Meg kívánom jegyezni, 
számomra megnyugtató, hogy 
az elnökség (Ferencz József 
alelnök, Czoborné dr. Pintér 
Ildikó, Doucha Ferenc, 
Draskovics György, Kiss 
László, Pataky Károly, dr. 
Polay József és Szili Győző ta
gok) felkészült szakemberek
ből, és egyben közismert köz
életi személyekből áll. Ezt kü
lönösen az önállósodás olda
láról megközelítve is nagyon 
fontosnak tartom. Ezekben a 
napokban az önálló működés 
technikai és személyi feltételei
nek a megteremtésével foglal
kozunk, s mivel, mint a megyei 
gazdasági kamara területi 
szervezete egységes, jogutód
nak tartjuk magunkat. Ezért 
korrekt, tagdíjarányos va
gyonmegosztást varunk, a 
ránk eső rész, becslésem sze
rint a korábbi megyei szerve
zet összvagyonának mintegy 
25-30 százaléka. 

- A helyi akarat eredmé
nyesen megnyilvánult, de 
összességében mekkora je-

- A következő éveknek az lesz a legfontosabb feladata, 
hogy ez az önkéntes gazdasági szervezet talpra álljon - fo
galmazta meg Kovács Antal, a Nagykanizsai Kereskedelmi 
és Ipari Kamara október 6-án megválasztott elnöke, ami
kor az új szervezet beindulásáról kérdeztük, majd így foly
tatta: 

lenleg a vállalkozók érdeklő
dése? 

- Nagykanizsán a legutolsó 
regisztráció szerint 3996 vál
lalkozó van. Közülük 343 a ka
marai tag. Mielőtt bárki is 
megfogalmazná, én is jelzem, 
igen, ez kevés. Valamennyire 
enyhíti a problémát az, hogy a 
tagság viszont a város gazda
sági potenciájának felét átfog
ja. Az lesz a nagy feladat, 
hogy a jelenlegi kívülállókat 
meg tudjuk szólítani, hogy 
megtaláljuk a közvetlen érdek
érvényesítés módját. Ez na
gyon nagy gond, talán a legje
lentősebb. Fél évet adtam erre 
magamnak. Ennek egyik első 
láncszeme az, hogy a városi 
önkormányzattal rendezni tud
juk közös dolgainkat. Szűnjön 
meg a mellőzésünk, az, hogy 
véleményünk nélkül az illeté
kességi területünkön ne hozza
nak döntést. Kedvezőnek tar
tom például, ahogy az Ipari 
Park Kht. megkezdte munká
ját, velünk való együttműködé
sével, közös adatbázis teremté
sével. Ezerféle módja van an
nak - az együttes pályázatok
tól a lobbizásig -, hogy a vá
ros érdekében egyesítsük erő
inket. Most különösen a keres
kedelmi tagozatba tartozó tag
jainkat kell megnyugtatnunk, 
mert a multinacionális tőke 
hatalmas mértékben nyomul 
előre a városban. Kereskedő
ink nemcsak elmaradó gazda
sági hasznukat féltik, de ag
gódnak Nagykanizsa jellegé
nek, hangulatának megválto
zása miatt is. 

- Mi a jövő záloga az önál

lósodás útján? - f o r d u l t u n k 
e z u t á n Ferencz József a l e l n ö k 

h ö z . 

- A múlttal semmiképpen 
sem kívánok foglalkozni, s a 
tagságot is erre intem. Annál 
inkább is, mert az önállósodás 
nyomán mindenki újat és fő
ként jobbat vár. Maga az ön
kéntesség is ezt tételezi fel. A 
helyi kamaráknak - s így a 
nagykanizsainak is - valahogy 
a hajdani jogelőd, a céhek mű
ködéséből kellene táplálkoz
nia, onnan kéne átvenni mind
azt, ami a mi korunkban is ér
ték. Az első ilyen a jog és ér
dekvédelem, de úgy, hogy ezt 
mindenki érezze. Egyébként az 
eddigi kamarai működésnek ez 
volt az egyik erőssége. A kö
vetkező a szakmai színvonal 
emelése, ami a szakmai fejlő
dést is magában foglalja. Ez is 
minden időkben alapkérdés 
marad. És végül, amiről keve
sebbet beszélünk manapság: a 
szakmai és emberi tisztesség 
kérdése. Akkor tud csak a he
lyi kamara erőteljes gazdasági 
szervezet lenni, ha ezeket szem 
előtt tartja. , 

- Az önkormányzat és a 
kamara közötti alkotó kap
csolat megteremtésének 
módjáról mi az ön vélemé
nye? - k é r d e z t ü k v é g ü l Kiss 
László k é p v i s e l ő t , a k i e g y b e n 

a h e l y i k a m a r a e l n ö k s é g i t a g j a . 

- A 2000. október 6-án meg
alakult Nagykanizsai Kereske
delmi és Iparkamara egy köz
testület, amely a megyei jogú 
város és vonzáskörzete ipari 
vállalatainak, vállalkozásai
nak gazdasági önkormányza

tát testesíti meg. így, mint 
minden új szervezetnek, most 
kell kialakítania kapcsolati -
és együttműködési rendszerét, 
amelyben kiemelt szerep jut a 
települési önkormányzatnak, 
illetőleg hivatalának. A telepü
lési önkormányzat viseli a vá
ros irányításának felelősségét, 
alakítja többek közt a helyi ok
tatási és kultúrpolitikát, a szo
ciális gondoskodás rendszerét, 
és meghatározó befolyása van 
arra a helyi gazdasági klímá
ra, amelyben a térség vállal
kozásai működnek. Ily módon 
segítheti elő vállalatok letele
pedését, a meglévő vállalkozá
sok fejlődést, ami munkahe
lyek létesülését jelenti. Így nö
velheti a lakosság foglalkozta
tottságát, a térségben működő 
vállatok számát, és - hosszabb 
távon - az adóbevételeit. A 
gazdasági önkormányzatnak -
a kamarának - is az az érdeke, 
hogy tagjai, tagvállalatai mi
nél kedvezőbb feltételek mel
lett működjenek, így önként 
adódik a helyi települési ön
kormányzattal való szoros 
együttműködés igénye. A kér
dést alaposan végiggondolva 
látható, hogy a két önkor
mányzat érdekei - az eseten
kénti ellentmondások (pl. ipar
űzési adó) dacára - azonosak. 
Ezt a hosszú távú érdekazo
nosságot alapul véve kell a két 
önkormányzatnak együttműkö
dést kialakítani. Egymás kom
petenciájának tiszteletben tar
tása mellett, egy kölcsönösen 
korrekt tájékoztatáson alapuló 
rendszeres véleménycsere, a 
megalapozott vélemények fi
gyelembe vétele lehet az az 
együttműködési mód, amely 
mindkét önkormányzat tevé
kenységét segítheti, és már be
látható időn belül fejlődési pá
lyára állíthatja a város gazda
sági életét. 

B ü k i E r z s é b e t 
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A kanizsai SZDSZ a decemberi 

országos küldöttgyűlésére készülve 
tartott taggyűlést az elmúlt héten. Az 
SZDSZ elnökének Demszky Gábort, 
Budapest sikeres főpolgármesterét 
javasolják, elnöki programját támo
gatják. Kovács Kálmánt, a párt 
kanizsai, megyei elnökét az orszá
gos ügyvivői testületbe, a dél-zalai 
légióból Rácz József gelsei polgár
mestert. Tislér István tótszerdahelyi 
polgármestert és Rost János kanizsai 
önkormányzati képviselőt az Orszá
gos Tanácsba javasolták megválasz
tásra. 

Demszky Gábor október 17-én el
nöki programbeszédében jelentette 
be. hogy vállalja az elnöki feladato
kat. 

Részletek Demszky Gábor elnöki 
beszédéből: 

Ma az emberek természetes 
igazság érzete háborog. 

Azt mondják: a politika épp oly 
hazug,, mint volt a Kádár-korszak
ban. Képmutató, tisztességtelen és 
korrupt. Bolond, bizalmatlan, arro
gáns és önző. Épp úgy, mint koráb
ban. És maradt kisstílű és szaksze
rűtlen. A politika romlott. Túl sok 
GYANÚS ÜGY, TÚL SOK A KOR
RUPCIÓ, A BOTRÁNY. És csak rit
kán van ezeknek következménye. -
Ezt gondolom én is. 

Meggyőződésem, hogy egy nor
mális polgárosodó országban nincs 

gyűlölet, nincs karlendítés és ökölbe 
szorított kéz. Nincs ellenség. Nincs 
ellenséges település és ellenséges 
város." 

* 
„...Sok okom van bírálni a Fi

deszt, a torz alkatú magyar jobbol
dalt. De rögtön hozzáteszem, hogy 
okom van bírálni az MSZP-t is. Az 
MSZP éppolyan messze van európai 
szociáldemokrata pártoktól, mint a 
Fidesz a kereszténydemokratáktól. 

Ismerem a Fidesz-szavazókat. 
Amikor Orbán Viktorra szavaztak, 
többségük nem a parlamentarizmus 
kiürítésére szavazott. Nem az önkor
mányzatiság elsorvasztására. Nem 
az alkotmányos keretek feszegetésé-
re. Nem a rasszista szélsőséggel va
ló bratyizásra. Nem azért helyezték 
bizalmukat a Fideszbe, hogy vezető
je „jó magyar embereknek" nevezze 
az antiszemita MIÉP-eseket. Ők 
azért szavaztak a Fideszre, mert 
utálták a szakszervezeti üdülők le-
nyúlását. Utálták a TB önkormány
zatokban folyó korrupciót és pénz
szórást. És elegük volt, hogy a kör
nyezetvédelmi pénzeket testvéri vod
kagyárak támogatására fordítsák." 

* 
A Fidesz és az MSZP különbö

zőségük ellenére, a köztük folyó 
pankráció dacára, hasonlít egymás
ra. Mindkettő avítt, konzervatív párt. 
Foggal-körömmel ragaszkodnak a 

kádári hatalomgyakorlási elvekhez. 
Ragaszkodnak a mindenben illeté
kes, túlsúlyos központi hatalom esz
méjéhez, a kézi vezérlés gyakorlatá
hoz. Ez a két párt örömmeLbelenyu-
godna, hogy felváltva gyakorolja a 
hatalmat." 

* 
„ . . . A MI ÉP politikája az irigy

ségre és a gyűlöletre épül. A Fideszé 
az arroganciára és a kapzsiságra. 
Az MSZP politikája pedig a szervi-
lizmusra és az érdem nélküli privilé
giumokra. 

Én valami egészen mást szeretnék. 
Az én Magyarországom épüljön az 
emberi önállóságra, az alkotókedvre, 
az újításra, a munkára, a szorgalom
ra. Épüljön a felelősségre, az üzleti 
becsületre, a verseny tiszteletére, az 
értelmes kockázat vállalásra." 

* 
„...Magyarországon szerencsére 

már van egy felnövekvő új nemze
dék, amely nem fogadja el a minden
ható állam eszméjét. Ezek a fiatalok 
lehetnek a mi természetes szövetsé
geseink. És velük az a mintegy egy
millió vállalkozó, akik már eddig is 
bebizonyították: az állam nélkül is 
képesek a saját lábukon megállni. És 
említhetném azt a további kétmillió 
embert is, aki néhány éve - egyik 
napról a másikra - hátat fordított az 
állami gondoskodásnak, és belépett 
valamelyik magán-nyugdíjpénztár-

ba. Ebben az országban láthatóan 
egyre többen vannak azok. akik ma
guk akarnak dönteni életük legfonto
sabb kérdéseiről. Ebben az ország
ban láthatóan egyre többen vannak 
azok, akik maguk akarnak dönteni 
életük legfontosabb kérdéseiről. 
Pártkötődéstől függetlenül ők a libe
ralizmus természetes támogatói. Ne
künk mindenekelőtt hozzájuk kell 
szólnunk, őket kell megnyernünk. 
Egy dolgot már most is ígérhetek: 
ha az SZDSZ kormányra kerül, meg
szűnik a klientúra építése, a közpén
zek magánzsebbe gyömöszölése." 

* 
"... A politikában elsősorban az. 

ideák számítanak. Azok formálják, 
miképp látjuk világunkat, miről be
szélünk és vitatkoznak, mit tartunk 
lehetségesnek és kívánatosnak. Én 
liberális vagyok, polgári értékrend
del. Ebben hiszek, ezt tudom hitele
sen képviselni, ahogy Budapest élén 
ezt már bizonyítottam." 

* 
A teljes beszéd elolvasható a Sza

bad Demokrata Hírlapban, a városi 
könyvtárban. írásos vagy telefonos 
jelzés esetén a Szabad Demokrata 
Hírlapot az érdeklődők számára pos
tán eljuttatjuk. (Cím: SZDSZ, Nagy
kanizsa, Zrínyi u. 47. , telefon: 314-
373) 

Röst J ános 
SZDSZ-elnökhelyettes 
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Sajnos mind mindennapibbá vá
ló esetet tárt elém egyik közeli is
merősöm a minap. Október 2 1 . ná
luk nagy nap volt az idén, akkor 
kapta második diplomáját, és egyik 
gyermeke éppen tízéves lett. Gon
dolta, a család nagy ünneplésbe 
kezd, hiszen minden indok megvan 
rá. Reggel korán útra kelnek, így 
hamar megérkeznek az ünneplés 
helyszínére, ahol előbb a diploma
osztás, aztán irány a játékbolt, ahol 
a hőn áhított születésnapi ajándé
kot megvásárolják, és végül egy 
nagy ünneplést csapnak a közked
velt gyorsétteremben. Almaik meg
valósításához pénz kell, így a csa
ládfő hamar felkereste a közeli 
pénzkiadó automatát. Az automata 
aznap úgy tűnik ünneprontó hangu
latban volt, mert nem hogy pénzt 
nem adott, még hősünk kártyáját is 

elnyelte. Se pénz, se kártya. Gyor
san egy telefon, amelynek számát 
gondos kezek tollal az automata ol
dalára vésték. A vonal végén nem 
illetékes volt, és csak értetlenkedve 
fogadta, hogy mindenki őt hívja, 
mire hősünk elárulta neki, miért. 
Segíteni nem tudott, ám mondott 
egy másik számot, hétjegyűt. A te
lefont felvették, messze kis váro
sunktól, a panaszt meghallgatták, 
aztán adatokat kértek. Például a 
kártya számát, amit persze honnan 
is tudhatna az ügyfél, ha kártyáján 
éppen az automata rágódik. A hang 
nem volt éppen készséges, de leg
alább megnyugtatta az ügyfelet, 
hogy pénzéhez más sem nyúlhat, 
mert a kártyát letiltotta. Amikor az 
ügyfél a szolgáltatás minőségét vi
tatta, a hang csak annyit felelt, 
nincs pénz az emeltebb szintű szol

gáltatásra, az OTP nem foglalkoz
tat annak érdekében külön senkit, 
hogy a benyelt kártyákat csak úgy 
soron kívül visszaadják. Az ügyfél 
a bank nyitvatartási! idejében pén
zéhez juthat kártya nélkül is, de 
kártyáját csak 8-10 nap múltán, az 
automata feltöltésekor kaphatja 
vissza. Az ügyfél saját költéségre 
tehát semmilyen szolgáltatásban 
nem részesült, mehetett pénzt kérni 
máshová, mert a sajátjához nem 
juthatott. Az automata míg a be
szélgetés zajlott egykedvűen villo
gott, üzemszünetet mímelt, aztán 
ismét megjelent képernyőjén a ké
szenlétre utaló jel . Hősünk után 
még j ó néhányan próbálkoztak, hi
szen mindannyian hittek a szemük
nek, ám a kártyájukat az automata 
nem fogadta, jelezvén, néki napi 
egy kártya henyélése elég az üzem

szünethez, és az ügyfelek bosszan
tására egyaránt. Abba már belegon
dolni sem merek, mi lett volna, ha 
ezt a családot, vagy bárki mást va
lahol idegen városban ér a kártya
baleset, ahonnan pénz híján sem 
hazajönni, sem ott megszállni nem 
tudnak. Vajon akkor van-e lehető
ségük arra. hogy az őket ért kelle
metlenségek miatt akár pert indít
sanak az OTP ellen, aki úgy tűnik a 
szolgáltatást kissé lazán értelmezi, 
holott velünk, az igénybevevőkkel 
busásan megfizetteti a nemlétezőt, 
hiszen minden egyes pénzmozgá
sért, tranzakcióért, fizetni kell. 
Mindez akkor még lázítóbb, ha be
legondolunk, hogy ma már szinte a 
kártyás pénzfelvétel az egyetlen 
módja, hogy a pénzükhöz jussunk, 
főként egy háromnapos ünnepen. 

D. É. 
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Befejeződnek a kaszálási munkák, 
így az ősszel aktuális lombtakarítási 
és gallyazási feladatokba kezdtünk. 
A lehullott lomb takarítását termé
szetesen nem lehet a város teljes te
rületén egyidőben megoldani, így 
türelmüket kérjük, a munkát ütem
terv szerint végeztetjük. 

A közterületek takarítási munkái
ban a lakosság közreműködő segít
ségét köszönjük. 

Ismételten kérjük, hogy a magán
ingatlanok kertjeiből ne rakják ki a 
közterületre a nyesedéket, kerti nö
vénymaradványokat, mert ennek el
szállítása nem díjtalan, és nem köte
lessége a szolgáltatónak. A fenti ké

résünket durván megszegőivel 
szemben a Közterület-felügyeleti 
Iroda intézkedését leszünk kénytelen 
igénybe venni. 

A megvédendő közterületi alkotá
sok, szobrok, ivókutak téliesítését 
megkezdjük. 

Felhívjuk az érintettek figyelmét, 
hogy közterületeken fák gallyazását, 
kivágását kizárólag a Park Kft. vé
gezheti. Az általunk felmért, vala
mint az Önök által bejelentett 
gallyazások, szárazfa-kivágások 
munkáit megkezdtük. 

Közvilágítási ellenőrzést tartot
tunk a héten. Az ellenőrzés során 
sok helyen szándékos rongálásból 

adódó sötét lámpatestet találtunk 
(Károlyi kert, Eötvös tér, Sétakert 
stb.). A hibás világítóberendezések 
mielőbbi javítására intézkedtünk a 
szolgáltató felé! 

Társaságunk sok felháborodott és 
sajnálkozó telefont kap a Zemplén u. 
környékén a közterületen a fák kivá
gása miatt. A fák kivágása a T E S C O 
Áruház útépítési tervének megfele
lően az érintett nyomvonalon enge
déllyel történt. 

A Nagy-Magyaro r szág Emlék
mű feltárási munkái a szobor ki 
emelésével és a res taurálásra kije
lölt telepre száll í tásával befejeződ
tek. A munkagödör be temetésére 

és a védőkerí tés e lbontására a kö
ve tkező héten kerül sor. Ezután in
dulhatnak meg a tér rekonstrukciós 
munká i . 

Kiskanizsa városrészben a régi rá
diótelefon-hálózat kiváltása érdeké
ben nagyszabású rekonstrukciós te
lefonhálózat-bővítési program kez
dődött. A közterület-bontási munká
latok előreláthatólag november vé
géig befejeződnek, a végleges hely
reállítás pedig december elejére vár
ható. A munkákkal járó kellemetlen
ségek miatt kérjük a lakosság meg
értését. 
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DALOS ESZTER 
Lancsák Eszter ne

ve talán nem isme
retlen azok körében, 
akik szeretik a szép 
hangot, a szárnyaló 
dalt. Korábban több 
városi, iskolai ün
nepségen felcsendült 
a hangja, ám mos
tanra eltűnt a város
ból. Hogy hol van 
Eszter, mit csinál, és 
mi mindent tervez, 
arról egy régóta ter
vezett, de csak nem
régiben megvalósult 
beszélgetés során 
szeretünk informá
ciókat. 

- 1998-ban leérett
ségiztem, majd a pécsi 
jogi egyetemen tanul
tam tovább. Sok min
den változott az éle
temben azóta. Mos
tanra sikerült túllép
nem azon, hogy valaki 
csak bemutatkozó 
énekesként debütál. Zeneileg is teljesen átálltam 
egy másik zenei irányzatra. Jelenleg könnyűzenét 
énekelek. A hangom is nagyon sokat változott az 
utóbbi években. Véget ért a serdülőkor, nagyjából 
kialakult a hangom, kicsit Celine Dionos lett. Ta
valyelőtt Székesfehérváron megnyertem az orszá
gos amatőr éneklési versenyt. Ma már nem járok 
versenyekre itthon, mert úgy döntöttem, hogy itt 
Magyarországon már semmit nem akarok kezdeni 
az énekléssel. Itt rengeteg az ígéret, ami nem tel
jesül, és nagyon sok a buktató is. Szerződéses he
lyeim vannak itt Kanizsán, és Pécsen is. A 
Kanizsa Rendezvénystúdió rendezvényein szoktam 
fellépni, esküvőkön szavalok, énekelek. Pécsen 
alapítványi bálokon, konferencia megnyitókon 
szoktam énekelni. Ezekkel a fellépésekkel szépen 
lehet keresni, de sajnos annyit nem, hogy egy 
önálló lemez, CD megjelenhessen. Az éneklés 
mellett táncoltam is nagyon sokat, sikerült leten
nem a C típusú táncoktatói vizsgát. 

- Ennyi sikerrel a hátad mögött mit szeret
nél csinálni? 

- Elég sok eredményt elértem már, de ez még 
mindig nem az, amire én vágyom, mert én külföld
re szeretnék kijutni. Valahol mostanra elegem van 
már a magyar zenei iparból, ahol nem az számít, 
mit tudsz, hanem, hogy milyen a külsőd. Szeretnék 
kijutni Németországba. Voltam kint a nyáron, és 
megpróbáltam építeni a zenei kapcsolatokat, 
egyelőre a siker mérsékelt, de bízom benne, hogy 
befog indulni. 

- Hogyan jött ez az egész éneklés? 
- Soha nem tanultam énekelni. Bár dr. Stimecz 

Jánosnénak, a BLG énektanárának nagyon sokat 
köszönhetek e téren. Tőle nagyon sokat tanultam 
éneklésből és emberségből is. Nagyon hálás va

gyok neki ezért. Egyszer meghallgatott egy na
gyon nagy ember, és azt mondta, nálam ez a tech
nika magától kialakult. Akkor ez a kijelentés na
gyon nagy öröm volt nekem, de tudom, hogy nem 
lehet megállni egy szinten, ezért folyamatosan ké
pezem magam. Megtanultam gitározni, harmoni
kázni és különféle fúvós hangszereken játszani. 

- Neked nem 24 óra a nap? 
- Időbeosztás kérdése az egész. Az egyetemen 

is csak kétszer van vizsgaidőszak évente, a közte 
eltelő időben sok mindenre van lehetőség. Pihe
nésképpen a vizsgaidőszak idején is szoktam ze
nélni. Szerencsére könnyen és gyorsan tanulok. Az 
utóbbi időben nagyon felfejlődött a nyelvtudásom, 
van egy felsőfokú német nyelvvizsgám, megtanul
tam angolul, egy évet tanultam finnül és spanyolul 
is, emellett a középiskolában franciát tanultam 
annak idején. Öt nyelven el tudok boldogulni, ami 
úgy gondolom nagyon fontos, ha valaki külföldön 
szeretne dolgozni. 

- Miért akarsz ennyire elmenni? 
- Külföldön - mint már hangsúlyoztam, a ta

pasztalataim szerint - az számít, mit tudsz, és csak 
másodrangú kérdés a külsőd. Nagyon profinak 
kell lenni, sok mindent jól kell tudni, mert sokan 
indulnak egy mezőnyben. 

- Az új zenei tehetségeket felvonultató műso
rok sem vonzanak itthon? 

- Nem. Meg kell mondanom, engem riaszt, ha 
nem adhatom önmagam, ha mást kell utánoznom, 
és a siker mértéke, hogy mennyire voltam jó dub-
lőr. Én azt szeretném, ha az emberek nem valaki 
másra, hanem énrám lennének kíváncsiak. 

- Ha befutsz mint énekes, abbahagyod a jo
got? 

- Nem. A tervem az, hogy harmadévben talán 

sikerül egy ösztöndíjat 
megpályázni Trierbe 
vagy Kölnbe. Úgy 
gondolom, ott sem le
het nehezebb az egye
lem, mint itthon. Ott a 
tanulás mellett talán a 
karrierépítésre is nyíl
na lehetőség. 

- Mivel telik egy 
napod? 

- Tanulok jogot és 
énekelni, zenélek és 
hangstúdióba járok. 
Nemcsak azért, hogy 
az énekhangomat fej
lesszem, hanem, hogy 
legyen fogalmam egy 
stúdió működéséről, 
mert nyugaton ez is 
számít. Ha majd befu
tok, nem lesz más dol
gom, mint énekelni, de 
addig még hosszú az 
út, és folyamatosan be 
kell bizonyítanom, 
hogy egy nem minden
napi eset vagyok. Már 

sok mindennel elboldogulok egy hangstúdióban, 
de van még mit tanulnom. 

- Mit szólnak mindehhez a szüleid? 
- Először féltek, hogy az éneklés a jog rovására 

megy, de mostanra belátták, a kettő együtt is mű
velhető, és segítenek, amiben tudnak. Egyébként 
én magam is nagyon fontosnak tartom, hogy le
gyen egy diplomám, úgy érzem, enélkül már nehe
zen lehet boldogulni a világban. A jog egyébként 
nagyon közel áll hozzám, érdekel, szívesem tanu
lom. 

- Kazetta, demo, amin a nagyközönség él
vezheti a hangod? 

- Több demofelvételem is van, de ezek még 
boltban nem kaphatók, ugyanis arra nincs pén
zem, hogy magánkiadásban jelentessem meg őket, 
más segítő erő meg nincs. 

- Mi történne a külföldi karrier-álmoddal, 
ha itthon befutnál? 

- Sajnos szertefoszlana. Külföldön nem igazán 
szeretik a más országból érkezett üdvöskéket, ők 
maguk szeretik kinevelni azokat, legalábbis ezt 
mutatják a tapasztalataim. 

- Milyennek látod a távolból a város zenei 
életét? 

- Ennek a városnak meg vannak az adottságai 
- tehetségei - ahhoz, hogy pezsgő élet jellemezze, 
de valamiért csak elszigetelt próbálkozások van
nak. Nagyon tisztelem azt, amit a Baráth-család 
évek óta ebben a városban tesz. Persze szerintem 
vannak olyan próbálkozások is, amelyek évek óta 
képtelenek a megújulásra, de ez csak még tovább 
színezi a palettát. Egy kicsit hiányolom a tehet
séggondozást, a fiatal tehetségek megmutatkozást 
lehetőségeit, persze lehet, hogy nem látom jól. 

D . É . 
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November első hetében a Város
szépítő Egyesület elnökségi ülést 
tart , értékelik az eddig végzett mun
kát. Ünnepség után, az Aradi Vérta
núk Emlékművének avatása után 
vagyunk. Milyen tapasztalatokat tud 
megosztani az olvasókkal, a tér, a 
szoborcsoport fogadtatásáról? - kér
deztük Lovrencsics Lajost, az egyesü
let elnökét. 

- A tér, aminek szántuk, megfelel el
képzeléseinknek. Napközben és esti kivi
lágításnál mindig telt ház van körülötte. 
Örülünk, hogy gyerekek és felnőttek 
egyaránt olvassák a neveket. Úgy ér
zem, az alkotások felkeltették az érdek
lődést. A tér szépsége, mint a mágnes, 
vonzza az embereket. Szerencsésen si
került a keresztutak elkészítése, a Hild-
kapuból át lehet menni a másik térre. El 
kell mondanom, sokan megkeresnek 
bennünket más városból is és gratulál
nak. Sokan megváltoztatták a vélemé
nyüket azok közül, akik ellenezték a szo
borcsoport kialakítását. Mindenkinek 
szíve joga más véleményt mondani. 
Tény az, hogy a kétéves küzdelmes mun
kánk most beérett. Beigazolódott, hogy 
nem akartunk rosszat és egy olyan tör
ténelmi ereklyével gazdagodott a város, 
amellyel kevés település dicsekedhet. 
Nagykanizsa legnagyobb összefüggő vi
rágos tere alakult ki, ami önmagáról 
beszél. Nemcsak a szemet gyönyörköd
teti, hanem a lelket is melengeti. 

- A járókelők megjegyezték, hogy 
több padot is el lehetett volna he
lyezni. 

- Az eredeti elképzelés szerint ennyi 
volt tervezve, de unnak csak örülni 
kell, ha szükség van még padokra. Ha 
kijön a tavasz, ezek a kérések előtérbe 
kerülhetnek. 

- Mondhatjuk, hogy egy kicsit 
most megnyugodott? 

- Megnyugodtam. Ma kezembe ke
rült a kiadványunk szerkesztett anyaga 
is. Bemutatja Arad gondolatát, a mi 
alkotásunk történetét, az avatási ün
nepséget, az Aradi Emlékmű történe
tét, október 6-át, és a kivégzettek utol
só szavait. Nem utolsósorban beleke
rülnek azoknak a nevei is, akiknek a 
segítsége nélkül nem valósulhatott vol
na meg mindez. Elképzeléseink szerint 
1000 db kiadvány készül, amiből na
gyobb mennyiséget szeretnék az isko-
lákiutk adni, de jut a könyvesboltokba 
és a városi Egry József Galériának is. 
Elnökségi ülésünkön ajánlást fogunk 
tenni a tér elnevezésére. Javaslatunk 
között szerepel: Aradi Hősök Tere, 
vagy Aradi Udvar, vagy Aradiak Em
lékkertje elnevezés. Sokféle lehetőség 
van. Meggyőződésem, ebben az évben 
lesz neve a térnek. 

- Foglalkoztatják-e újabb tervek? 
- Fontosnak tartjuk, hogy az a tele

pülés, ahol élünk, még szebb legyen, 
még közelebb kerüljön az emberi lélek
hez. Vannak újabb elképzeléseink is. 

Legfontosabbnak tartjuk a Sétakert és 
az Olajtelep sarkán egy emléktábla el
helyezését. A Sétakert teljes rekonstruk
cióját is ajánlani fogjuk a közgyűlésnek. 
Most ne beszéljünk arról, hogy lesz-e 
ennek forrása, mert a megvalósításra is 
van olyan elképzelésünk, ami a város
nak nem kerül pénzébe. Ahhoz, hogy 
egyáltalán támogatást kapjon valatni, 
ahhoz tudni kell, hogy mit lehet egyálta
lán támogatni. Ajánlani fogjuk a város
nak és segítünk abban, hogy a sétakert 
teljes rekonstrukciója megvalósuljon. 
Igyekszünk megtalálni annak a lehető
ségét, hogy élet kerüljön ebbe a gyö
nyörű parkba, és a városnak ne kerül
jön pénzébe. Ha már elindul a folya
mat, akkor gyorsítható lesz és egy-két 
éven belül eredeti szépségébe visszaál
lítható a sétakert. Jövő évi progra
munkban benn lesz a sétakert második 
bejáratának a rendbehozatala is. Java
solni fogjuk továbbá a közgyűlésnek, 
hogy az Erzsébet térre szánt, vagy kí
vánt alkotás, vagy alkotások elkészíté
sére pályázatot írjon ki meghívásos ala
pon. Tehát 2001-ben legalább egy pá-

(Fotók: Bakonyi) 

lyázati szint legyen megfogalmazva. A 
városnak ebben a témában meg kell ha
tároznia azt a három fő motívumot, 
amire pályázni lehet. Mindenféleképpen 
olyan alkotás kerülhet erre a térre, 
amely uralja a teret. Ha egy mód van 

rá, kanizsai kötődése, történeti értéke 
legyen és a magyar történelemmel függ
jön össze. A városvédő egyesületnek 
van elképzelése, de nem biztos, hogy ez 
az egyetlen és jó. Ha év végére kialakul 
egy olyan koncepció, amit később támo
gatni lehet, két-három éven belül meg
valósítható. Még kellene egy pályázatot 
kiírni a Zsinagóga környékének a ren
dezésére is. A környezetét olyan széppé 
lehet tenni, ami a város határán túlmu
tató büszkeségünk lehetne. Sok mindent 
akarunk, de ha nem kezdeményezünk, 
akkor biztos, nincs mit megvalósítani. A 
korábbi évek város napi rendezvényein 
elkezdődtek a diákvetélkedők. Szeret
nénk pályázatokkal a város történeté
nek a megismertetését tovább folytatni, 
hiszen ezekről a témákról már sok for
rásanyagunk van. így még jobban meg 
tudjuk szerettetni ezt a város, mert csak 
azt tudjuk szeretni, amit ismerünk. Ki
emelt feladatunknak tekintjük a jövőben 
is, mert amit teszünk, azt városért, min
denkiért tesszük - mondotta befejezésül 
Lovrencsics Lajos. 

Bakonyi Zsóka 

Az emlékmű elkészítésében közreműködtek - DÉDÁSZ Rt. 
Tervek készítői: Dél Zalai Áruház Rt. 
- Építési és parkosítási tervet Balázs Mihály és - DKG-EAST Rt. 

Tarnóczky Tamás építész tervezők. Draskovics György vállalkozó 
- Villamossági kiviteli terveket készítette: - GE LIGHTING TUNGSRAM Rt. 

Farkas Szabolcs villamos üzemmérnök. Halász Károly Podmaniczky díjas vállalkozó 
Alkotások készítői: Kanizsa Nyomda Kft. 

Pataki Béla alkotóművész a szobrokat készítette. Kovács Kanizsa Téglagyár Kft. 
Attila szobrász-restaurátor a posztamensek készítője. Kanizsa Trend Kft. 

A bronzöntvényeket készítette: - KM LIGHT Világítástechnika, Kováts Miklós 
- DKG-EAST Rt. kollektívája. Közép-dunántúli Gázszolgáltató Rt. 
A beruházás bonyolítója a közgyűlés megbízása alapján: Magyar Külkereskedelmi Bank Rt. 
- VIA KANIZSA Kft. MOL Rt. Bányászati üzem Nagykanizsa 
Kivitelezők: - ROTARY Fúrási Rt. 
- RYNO Kft. az építészetit, - RYNO Kft. 
- PARK Kft. a parkosítást, - Tarnóczky Tamás építész tervező a kiviteli terveket 

DÉDÁSZ Rt. a villamosság kivitelezését végezték. díjmentesen készítette. 
Az alkotások készítését kiemelten támogatták Zalai Általános Építőipari Vállalkozás Rt. 

Általános Értékforgalmi Bank Rt. Zalai Erdészeti és Faipari Rt. 
- Általános Fogyasztási és Értékesítő Szövetkezet - ZÉBETON Kft. ZÉGÉP Kft. ZALAFÉM Kft, 

Árkádsor Kereskedelmi Rt. READYMIX Kft.. Y-V1LL Kft.. Z-SPED Kft.. VIA 
Balázs Mihály építész tervező Kanizsa Kft. 



SIKERRE VAGYUNK ÍTÉLVE 
Beszélgetés Tarnóczky Attila alpolgármesterrel 

Közeledik az ev vege . R ö v i d v i sszatekintésre , az e r e d m é n y e k 
összegzésére j e lképes város i sé tára kér tük Tarnóczky Attila a lpolgár
mestert v á r o s u n k b a n . Azér t j e l k é p e s sé tára , m e r t a k ö z e l m ú l t b a n 
számta lan in tézmény ava tásán , m ű s z a k i á t a d á s á n j e l e n volt , é s a sa j 
tó is képvisel tette magát . 

- A város költségvetésének igen 
jelentős részét, mintegy 70 százalé
kát teszik ki az intézményműködte
tési költségek, és ennek újabb 70 
százalékát a bérjellegű költségek. 
Sajnos azt kell mondanom, régóta 
folyik az állami költségvetés részé
ről az önkormányzatok irányába 
egy megszorító eljárás. Az intéz
mények működtetése egyre nehe
zebb, és még nem beszéltem arról, 
hogy hosszú évek elhanyagoltsága 
most üt vissza. Intézményeink kö
zött jó néhány olyan is van, ahol 
életveszélyes állapotok uralkod
nak. Az önkormányzat két úton in
dult el. Egyrészt lépéseket tett ar
ra, hogy az intézményhálózat a le
hető legkisebb költséggel legyen 
működtethető. Ennek a folyamat
nak a kincstár felállításával végére 
érünk. Ez nem egy öncélú feladat. 
Amit egyik oldalon megtakarítunk 
a kiadások tekintetében, azt a má
sik oldalon az intézmények állapo
tának, felszereltségének javítására 
fordítjuk. Ennek jegyében, az idei 
évben kb. 300 millió forintot fordí
tottunk intézményhálózatokra. Si
került a két kiskanizsai óvodát mél
tó, nagyon szép körülmények közé 
telepíteni. A visszajelzések a szü
lők, az ott dolgozók részéről na
gyon pozitívak. A harmadik óvoda 
ebben a körben, a Corvin utcai 
óvoda, ahol az elkezdett munkák 
felénél tartunk, hiszen itt a jelenleg 
még meglévő gondozóház szobái
ból is csoportszobák lesznek kiala
kítva. Ezzel a Corvin utcai óvoda 
körülményei is javulni fognak, rá
adásul olyasfajta óvodai kapaci
tást alakítunk ki, ami felkészül ar
ra, a pillanatnyilag nem látható, 
de nagyon várt helyzetre, amikor 
újra elkezd növekedni a városban 
a gyermekek száma. Több helyen 
kialakítottunk tartalékszobákat er
re az esetre. 

- Az étkeztetési rendszerben 
mi volt a lényeges változás? 

- A teljes szociális intézményhá
lózat étkeztetése egy helyről törté
nik, az Űrhajós utcai óvodában ki
alakított nagyon modern felszere
lésű szociális konyháról. A szállí
tásifeladatok megoldására új étel
szállító autót vásároltunk. A 
visszajelzés a konyha működéséről 
pozitív, úgy minőségileg, mint 
mennyiségileg. Ugyanilyen vissza
jelzéseket kapunk az óvodákból is, 
hiszen a központi óvoda átalakítá
sával egy jelentős kapacitásnöve
kedés történt. Kicseréltük modern 
gépekre a berendezéseket, és az 
érintett óvodákból is az a hír érke
zett hozzánk, hogy elégedettek az 
új rendszerrel. A közép és általá
nos iskolák konyhái megmaradtak 
az intézményeknél. 

- E g y újabb lépésként, az új 
szociál is o t thonba és gondozó
h á z b a h a m a r o s a n beköltözhet
nek a lakók. 

- Még novemberben beköltözhet
nek Az épület alapterülete messze 
nagyobb, mint a három épület
együttes alapterülete. Tudjuk telje
síteni azokat a törvényi előírásokat, 
amelyek eddig teljesíthetetlenek 
voltak Szeretnénk a Lazsnaki Szo
ciális Otthont betelepíteni az Űrha
jós utcai óvoda épületébe annak 
felújítása után. Sürgős és fontos 
feladat. Ezt az ütemét szeretnénk 
folytatni, hogy a következő önkor
mányzati ciklus végére, nagyjából 
a legsürgetőbb intézményi felújítá
sokat meg tudjuk oldani. Úgy gon
dolom, az a tény, hogy a két ága
zat, a szociális, oktatási intézményi 
hálózat végül is, a beruházáshoz 
szükséges összegeket megtakarítot
ta az átalakítások révén, meg kell, 
hogy győzze a képviselő-testületet 
arról, hogy ennek az ügynek priori
tást kell adni, mert ha nem ezt 
tesszük, sok szempontból hitelünket 
vesztjük. Ugyancsak címzett pályá
zaton kértünk támogatást a parla
menttől a Belvárosi Szakközépisko

la tanterem gondjainak a megoldá
sára. A volt Széchenyi-iskolának a 
meglévő épületét szeretnénk bővíte
ni, illetve tetőtér-beépítéssel kiegé
szíteni. Tervezzük az Erdész utcai 
tantelepen egy szakmai oktatóbázis 
létesítését, továbbá, a Petőfi utcai 
tanműhelyek rekonstrukcióját. Ezek 
a fejlesztések adnák meg a lehető
séget arra, hogy a piarista rend tu
lajdonában lévő Sugár utcai épüle
teket kiürítsük, és ugyanakkor eb
ben az iskolában is a XXI. század
nak megfelelő feltételeket alakít
sunk ki. 

- N e m okoz gondot a tante lep 
működte tése a M O L megye i te
vékenységének a je lentős csökke
nése miat t? 

- A MOL valóban csökkenti a 
termelő tevékenységét, de ez nem 
vonatkozik az oktatási tevékenysé
gére. Továbbra is szándékában áll 
támogatni a Belvárosi Szakközépis
kolát, itt akarja országos jelleggel 
a felnőtt képzését folytatni. A tante
lep sorsa nem kétséges pillanatnyi
lag. A harmadik pályázatunkként, a 
Zsinagóga rendezését helyeztük 
előtérbe. Egy kulturális központ ki
alakítását tervezzük falai között. 

- A könyvtár építéséről is hall
ha tnánk? 

- Állami támogatással épülő ha
talmas beruházás, naponta figyelni 
lehet, milyen gyors ütemben emel
kedik ki a földből. Jövő nyáron egy 
nagyobb szép intézménnyel gazda
godik a város, reméljük a látogatók 
számának növekedésében is érződ
ni fog. Kisebb értékű beruházásunk 
a főiskola épületében végzett beru
házás. A későbbiekben is áldozni 
kell rá, mert ha a terveink megva
lósulnak, és jövőre beindul a máso
dik szak, akkor nagyon gyorsan ki
növi ezt a helyet. Terjeszkedési le
hetőséget kell biztosítani számukra. 
Itt többfajta változat felmerült, tár
gyalások folynak a megoldás lehe
tőségéről. 

- Végigjártuk a várost g o n d o 
latban. Mutatós , lá tványos válto
zások mindezek. D e ha több elhe
lyezkedési lehetőség is lenne, ak
kor m o n d h a t n á igazán elégedett
nek m a g á t lakosság! 

- Ez jogos igény. Valóban van a 
munkaerőnek egy olyan hányada, 
elsősorban a magasabb képzettsé
gű férfi munkaerőre gondolok, 
akik nehéz, helyzetben vannak a 
speciális jellegű munkahelyek hiá
nya miatt. Ugyanakkor vannak 
olyan munkahelyek, ahol elértük a 
plafont. Sokan tudják, hogy a 
Tungsramban, az idei évben 530 
munkahely létesült és javarészben 
betanított női munkaerőt foglal
koztatnak, azonban ilyen tartalé
kai nincsenek a városnak. Somogy 
megyéből próbálják a munkaerő
ellátást megoldani. Ez figyelmez
tető jel arra, hogy nem lehet ide 
akármit telepíteni, olyan közép
üzemeket kellene idehozni, ame
lyek a szakmailag jobban képzett 
munkaerőt is képesek foglalkoztat
ni. Ez ügyben elindultak lépések. 
Jelentkezett egy igény és ennek ér
dekében módosítani fogjuk a ren
dezési tervet. Egy 6-800 főt fog
lalkoztató áruház faluról van szó. 
Termelőmunka és árusítás jelle
mezné ezt a komplexumot, de vár
hatóan a 2002-es év vége felé va
lósul meg. 

- H a vég igmegyünk a városon, 
óhatat lanul eszünkbe jut a város 
régi híre, jelzője, az, hogy keres
k e d ő város , csak modernebb ki
vitelben. Az embereket azonban 
aggoda lommal tölti el, hogy mi
ből vásárolnak a sokféle áruház
b a n ! 

- Úgy gondolom, az a tény, hogy 
ide települ két nagy üzletközpont, 
mégiscsak azt jelzi, hogy a befekte
tők szerint van esélye annak, hogy 
itt a körülmények javulni fognak, 
mert ha nem így gondolnák, akkor 
a nem létező keresletre ilyen hatal
mas beruházásokat nem végezné
nek. Úgy érzem, sikerre vagyunk 
ítélve, rendkívül sokat jelentene ne
künk az. M7-es autópálya. Kíván
csian várom, hogy az örvendetes 
ígéretek teljesítésre kerülnek-e, jö
vőre valóban elindul-e az autópá
lya-építés. Már maga a tény, hogy 
megtörténtek az első kapavágások, 
felértékelik Kanizsát a befektetők 
szemében. 

Bakonyi Zsóka 
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FEL-
MATTAK 

AZ ÚJ 
OVIKAT 

KISKAMZSSÁN 
Kedves nénik, bá
csik! Ez a csoda
szépre festett folyo
só fogad mind
annyiunkat a Pipi
tér óvodában, 
amikor reggelente 
megérkezünk. 
Az égig é rő fa, 
és a mosolygó 
napocska minden 
gyereket, még a 
legszomorúbbat is 
j obb kedvre deríti . 

A szép napos, 
őszi délelőttöket 

az udvaron töltjük, 
ami most talán egy 

kicsit kopá r még, 
de a tavasszal biz

tosan megszépül, 
újra zöld lesz a fű, 
kirügyeznek a fák. 

Szívesen 
mászókázunk, 

főleg, ha legkedve
sebb já tékaink is 

ott vannak velünk. 

Reggeli után aztán együtt já tszunk, dalolunk és táncolunk is. Igaz m á r attól 
virágos jó kedve van mindannyiunknak, hogy mennyi szépség vesz bennün
ket körül. 

Reggelente minden kisgyermeket finom falatok, és terített asztal várja az 
óvodában. A szépen felújított, kidekorált csoportszobában még a reggeli is 
j obban esik. 

Most éppen levegőzni indulunk, mert bár gyönyörű lett az óvodánk belülről, 
és kívülről egyaránt, az őszi napfényben mégis szívesen sétálunk, já tszunk. 

Ugye milyen szépen kidekorál ták a csoportszobánkat. Ez az őszi dekoráció, 
csupa-csupa természetes anyagból készült. 
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Művészek terveikről, mindennapjaikról 
és a mögöttük hagyott nyárról 

Kell, aki felhívja 
az emberre a figyelmet 1 
Ambrus Márta pedagógusnak 

a nyáron Zalakarosban volt kiál
lítása „Maszkok" címmel, a Mű
velődési Házban, szeptemberben 
pedig a békásmegyeri Közösségi 
Házban láthatták szövéssel ki
egészített figurális kerámiáit. A 
kiállítás címe nem valamiféle 
Janus-arc jelentésű, egyszerűen 
az emberábrázolást köti össze 
azzal a kézműves technikával, 
mely a civilizáció kezdete óta je
len van mindennapjainkban. 

A rajztanárként tevékenykedő 
A m b r u s M á r t a alkotómunkái
ban fellelhető az ősi kerámiák 
ihletése, a népi hagyományok 
mellett az etruszk kifejezésmód
ok felemlítése csakúgy, mint a 
művészettörténet nagy korszakai 
jellegzetességeinek felvillanása. 
A mindennapi rajztanári munka 
egyfajta következményeként ér
zett belső késztetés a mozgatója 
elsősorban alkotói tevékenysé
gének, melynek példájaként ke
rámiaplasztikáit láthatták az em
lített kiállításokon. A techniká
nak a népművészethez is van kö
ze, de témában és kifejezésmód
ban nem akart a népművészethez 
közelálló alkotásokat. Korábban 
akvarellekkel foglalkozott, 
könyvillusztrációkat készített Az 
akvarellekről átváltott a kerámi
ára, akkor kezdett el gyerekek
kel foglalkozni. A városi kerá
miaszakkört öt éve vezeti a 
Zemplén Győző Általános Isko
lában, viszonylag megfelelő fel
tételekkel. „Engem elsősorban 
az emberábrázolás érdekel, és 
ezzel a technikával" - vallja ma
gáról. Valamikor létezett a Vas 
és Zala megyeiek alkotótábora, 
ahol közös kiállításokon szere
peltem. Mostanában a cserszeg-
tomaji művésztelep munkájában 
vettem részt és az ottani közös 
kiállításaikon szerepeltem. Önál
ló kiállítás nem foglalkoztatott, 
nem is mentem utána, fontosabb 
volt, hogy a tanítványokat rend

szeresen felkészítsem a művé
szeti szakközépiskola felvételei
re. Fontos számomra a pedagó
gia munkának ez a területe, sok 
időt és energiát igénybe vesz, tu
lajdonképpen kellene egy másik 
24 óra. Ugyanúgy örülök az ő si
kereiknek, mint a sajátomnak. 
Egészen más embert kíván az al-

l Fotó: Bakonyi) 

kotás. Csak egy-egy időszakban 
sikerül, rendszeresen képtelen
ség megoldani. A nyár, nyaralás 
nélkül múlt el. Tartom a kapcso
latot a kanizsai képzőművészek
kel. Kell, aki felhívja az emberre 
a figyelmet. 

Mindenki járja 
a maga útját 

M e l e g a I s t v á n nemrég érke
zett vissza Sopronból, egy erdé
lyi gyűjteményes kiállításon vett 
részt. Nyaralni nem volt sehol. 
Megrendelés nincs, de munka az 
van - summázhatnánk röviden a 
grafikusművész mondatait. Nem 
sok minden történik manapság, 
hacsak az ember maga nem ke
resi a dolgokat. Nem a mene
dzseléssel van probléma. Eddig 
is saját magamat menedzseltem. 
Kanizsa kicsi város. A szakma 
fenn van Budapesten. Pénz kér
dése az egész, és pénz itt nincs. 
Ha Pesten van valaki, akkor 
megél, ha lent vidéken, akkor él-
degélget. De nem fogunk meg

halni. Nem azért, mert az ember 
nem dolgozik jól, hanem mert 
nincs rá megrendelés. Vidéken 
még kiállítások sem nagyon van
nak. Ha az ember fel akar töltőd
ni szellemileg, akkor el kell 
mennie valamelyik nagyvárosba, 
hogy megnézhessen egy tárlatot. 
Egy kisvárosban látható számí
tógépes szórólapok hatalmas 
mennyisége, az nem grafika. Az 
egy-két tagos vállalkozásoknak 
nincs lehetősége arra, hogy ön
magát letisztítsa. A városnak 
van 8-10 képzőművésze. Tisztel
jük egymást, mindenki járja a 
maga útját. Van, aki így rohan, 
van, aki úgy. A munkája által 
emeli fel mindenki saját magát. 
Járok a HSMK fotó klubjába, el
beszélgetünk, járunk fotó túrák
ra. Mindenki megtalálja a sorsá
nak az értelmét. Ha az ember 
mindig úgy gondolkodik, hogy 
azt csinálja, ami eladható, az na
gyon rossz. Soha nem a piacra 
dolgoztam, mert annak meg is 
lett volna az eredménye. Régeb
ben volt a képzőművészek kará
csonyi vására, de megszűnt. Az 
ember agyában megszületik a 
kép, és megkeresi hozzá a kellé
keket - magyarázza. Jelenleg so
kat fotózom, képgrafikákat ké
szítek. Ha csak fotóznom kelle
ne, nagyon rossz volna! Ne ké
szítsek pasztellt, vagy akvarell 
képet, alkalmazott grafikát vagy 
plakáttervet, csak azért mert 
nincs rá igény?! 

Kísérletezem 
a porcelánnal 

Csendesen, nyugodtan, vissza
fogottan telt el a nyár, évek óta 
nem nyaralok. Idén még a város 
területét sem hagytam el, még a 
környező falvakba sem mentem 
el kirándulni, ahogy régen szok
tam - idézi fel a nyár eseményeit 
J á r á s i I l d i k ó iparművész. Sajnos 
meg kell vallanom, anyagi okok 
vannak mögötte. Kislányommal 
készültünk a továbbtanulásra, az 
ő sikeres felvételije után az elin-

díttatása volt fontos számomra. 
Ha maradt időm, beültem a mű
helyembe rajzolni, festeni vagy 
zománcozni. Jól éreztem ebben 
a hangulatban magam. Átgon
doltam a következő évi elképze
léseimet. Több kérésre egy önál
ló kiállítást tervezek. A nyáron, 
Zalaegerszegen, az ottani önkor
mányzattal karöltve a millen
nium jegyében, egy Mária-napi 
kiállítást rendeztek a Zsinagógá
ban, melyre Kanizsáról csak en
gem hívtak meg. Az ottani 
Vegyeskar adott színvonalas 
műsort, az emeleten pedig a kü
lönböző alkotások voltak látha
tók. Nagyon impozáns, magas 
színvonalú, kifejezetten Mária
napi, és ide illettek az én madon-
nás képeim. Ezt követően, még a 

(Fotó: Bakonyi) 

mai nap is látható szintén a Zsi
nagógában egy másik kiállítás, 
melynek anyagát megyei alko
tók műveiből válogatták. Még 
kísérletezem a porcelánnal, meg
vettem hozzá a felszereléseket és 
a kemencét. Egy-egy darab na
gyon szépen sikerült, de voltak a 
türelmetlenségemből adódott 
buktatóim. Technikailag már 
meg tudom oldani a problémá
kat. Nagyon élvezem, mert újak, 
érdekesek, mások, különlegesek, 
terméskővel és különböző kö
vekkel kombinálva a porcelán és 
a samott különleges új dolgokat 
tud létrehozni. 

B a k o n y i Z s ó k a 
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A TIT Öveges József Ismeretter
jesztő Egyesület és a HSMK Jókai 
Mór születésének 175. évfordulója 
alkalmából Irodalmi Szabadegyete
met szervezett. Az első előadást 
H a r k á n y László nyugdíjas gimná
ziumi tanár, Illyés-idézettel kezdte: 

„A nagy idők mindig megszülik a 
rendkívüli fiút. akire szüksége van a 
nemzetnek, amikor nagy vajúdás ál
lapotábajutott." 

1823 január l-jén így születik a 
magyarság mindmáig legnagyobb lí
rai költője Petőfi Sándor, két év 
múlva a nagyszerű barát, akit úgy 
hívnak, hogy Jókai Mór. Néhány év
vel korábban egy másik barát csepe
redik föl, akit Arany Jánosnak hív
nak. Ez a kor dobja föl a társadalmi 
és politikai élet színterére azokat a 
nagy embereket, akiket nem tud az
óta sem felülmúlni a magyar törté
nelem. Deák Ferenc, Széchenyi Ist
ván. Kossuth Lajos, és sorolhatnánk 
a magyarság szellemi nagyjait. Mik
száth Kálmán jóval később, 1847-
ben született. Amikor fiatal író volt, 
tisztes távolságból figyelte ezeket a 
nagyságokat. nem egynek a 
közelébe kerülhetett, különösen egy
nek Jókai Mómak a közelébe. Az 
előadó nem irodalomtörténeti elő
adást tervezett, hanem csevegést, an
nak érdekében, hogy a Jókai-évfor
dulón vegyék kezükbe ismét az ol
vasók Jókai könyveit. Mikszáth Kál
mán: Jókai Mór élete és kora című 

könyvéből az érdekesebb eseménye
ket választotta ki. 

Mikszáth Kálmán könyve, Jókai 
halála után készült, a nagy mester 
iránti tisztelettel. 

1825-ben született, 175 évvel ez
előtt. Hosszúnak tűnik, ez az idő, a 
mai 50-60 éves generáció még Jókai
regényeken nőtt fel. a mai fiatalok 
kevésbé olvassák. Jókai apja, az ak
koriban létező összes magyar folyó
iratot járatta, mutatva, hogy nem egé
szen véletlen, ha egy gyermek a csa
ládból kiemelkedik. Félénk gyerek 
volt az iskolában. Petőfivel Pápán is
merkedett meg. Kecskeméten jogot 
tanult, megjelentek első novellái, drá
mája, de újra előjött régi tehetsége, a 
festés és rajzolás. 1845-ben Pesteri, a 
Pilvax kávéházban volt egy asztal, 
ahol a legtehetségesebb fiatalembe
rek gyűltek össze. Temperamentumo
sak, okosak, bátrak, és nagyot akar
nak. Nem kevesebbet, mint a feudális 
Magyarország társadalmának a meg
változtatását, és a már rég elveszett 
nemzeti függetlenség valamilyen mó
don való visszaszerzését. Ezt az asz
talt úgy nevezik, hogy a közvéle
mény asztala. Újra itt találjuk Petőfit, 
aki hangadója a társaságnak, akire fi
gyelnek, és Jókai különösen figyel, 
akit nagyon szeret. Novellái a pesti 
lapokban, elsősorban az Eletünkben 
nagyon nagy sikert aratnak, és igen 
jelentős honoráriumot kap az íráso
kért. A szolid, kisasszonynak csúfolt 

Jókai Mór, a márciusi napnak majd
nem olyan óriásává nőtte ki magát, 
mint Petőfi Sándor. O szerkeszti meg 
a 12 pontot, és demokratikus érzel
meit kinyilvánítatva, többé nem hasz
nálja vezetéknevében az y-t. Március 
15-ének van egy óriási horderejű ta
lálkozása. Este a Nemzeti Színházban 
a Bánk Bánt játsszák, a fiatalok olyan 
felhevült állapotban tüntetnek, vitat
koznak a színházban, hogy Petőfi 
megkérte Jókait, menjen föl, és csen
desítse el őket. Ő felmegy, és ott áll 
előtte egy királynő, Gertrudisz. aki 
nem más, mint Laborfalvi Róza. A 
szép kokárdát leveszi saját ruhájáról, 
és Jókai mellére tűzi. Azt mondják, 
ez volt az a babonás pillanat, amely 
végképp megpecsételte Móric sorsát. 
Elete nehéz pillanataiban Róza mel
lette ált, segített neki. Jókai, Kossuth 
oldalán az egész szabadságharc végé
ig megtalálható. Műveiről elismerő 
hangon szólnak, de élete végéig van 
egy kérlelhetetlen kritikusa. Gyulai 
Pál, Petőfi sógora. Sorba alkotja a 
műveket, s szerencsecsillaga nagyon 
magasra emelkedik. Amikor 1868-
ban megírja a „Szerelem bolondjai" 
című könyvét, a regény Ferenc József 
császár feleségének a kezébe kerül. 
Nagyon megkedveli a művet. Úgy 
forgatják a dolgokat, hogy szerét ejt
hessék annak, hogy Jókai szép kék 
szemével rácsodálkozhasson Erzsé
bet királynőre. Találkozik a császár
ral is. Balatonfüreden írta a számára 

legkedvesebb regényét, az Aranyem
bert. Egyik gyámleánya. Otília kis
asszony és az író között kölcsönös 
szerelem alakult ki. A lány megbete
gedett, egy balatonfüredi villába he
lyezte el, és napjainak szabad részét a 
bájos gyámleány oldalán töltötte, 
odaálmodva magát a senki szigetére. 
Ö volt az Aranyember c. regényében 
Noémi ihletője. Nem volna teljes a 
kép, ha a politikus Jókairól nem be
szélnénk. Képviselő volt hosszú időn 
keresztül, szerette a parlament hangu
latát. Amikor szavazásra került sor. ő 
is föltette a kezét, de megkérdezte a 
szomszédját, hogy mire is szavazunk. 
Fantáziája nem a parlamentben, ha
nem éteri magasságokban lengede
zett. Barátságát a legnagyobbak is 
szívesen vették és keresték. Hosszú 
időn keresztül Tisza Kálmán minisz
terelnök tarokkpartijainak résztvevője 
volt. Felesége halála után sokat uta
zott. Eveken keresztül csodálatos har
móniában élt családjával, de még 
egyszer eljött a nagy boldogság életé
ben. 

Jókai szerette a művészvilágot, 
élete utolsó szakaszában sokat járt 
színházba, sokat forgott művészkö
rökben, és egyszer csak azt vették 
észre, hogy a fiatal. Nagy Bella nevű 
színésznő elvette őt férjül. A család 
fel volt háborodva, el is költözött tő
lük. Dolgozni akart az utolsó napon 
is, amikor csendesen meghalt. 

B. Zs. 

A jövő nemzet szel lemi panteonját kell 
megalapoznunk a je lenben 

A HSMK és a TIT Öveges József 
Ismeretterjesztő Egyesület Jókai Sza
badegyetemének második előadásán 
M á r k u s Ferenc tanár, Jókai Mór az 
„Új földesúr" c. regényét elemezte. 
Egy mondatot idézett bevezetésként, 
amiből szinte láthatóvá válik a re
gény egésze. A 13. fejezet „A hant, 
mely ideköt" címet kapta - és még 
ezt a mondatot is tartalmazza: és ha 
az élők el akarnák hagyni ezt a hazát, 
a halottak visszatartanák őt. Az elő
adás előtt használati utasításként 
egy-két gondolatot még adott az elő
adó. Amikor hírét vettem, hogy erről 
a regényről kell szólnom, nagyon 
nagy örömmel vettem, hiszen ifjúko
rom kötelező olvasmánya volt Jókai 
Mór. Igaz, nem ezzel a regénnyel 
kezdtem olvasmányaim sorát, és Jó
kai megszeretését. Most esti mesét 
fogok mondani önöknek, - ez ide il
lő kijelentés, mert Jókait nagy mesé-

lőnek tartották, de az igazságtartalma 
a ma annyira szeretett dokumentu
mokét, és dokumentumírásokét sok
szorosan fölülmúlja. Egyetlen tételre 
komponáltam az előadást és a tétel 
zárjához a kulcsszó, a hídszerűség, 
többször visszatér az előadásban is. 

Néhány gondolat a regény fogan
tatásáról. Az Új földesúr 1861 máso
dik felében készülhetett és 1862. ja
nuár 4. és június 29. között látott 
napvilágot a Pesti Naplóban. Nem 
került a legkiválóbb 3-4 Jókai-re
gényt megillető polcra. 1895-ben Dr. 
Jókai Mór aláírással utóhangot il
lesztett hozzá, melyben elbeszéli a 
regény eszméjének a keletkezését. 
Egyik este láttam, a már nyugállo
mányú, Haynau tábornagyot magyar 
ruhában, darutollas süveggel, kizáró
lag magyar urak társaságában. Élnek 
- írja Jókai - akik hallották tőle ezt a 
mondatot. Mi magyarok ne hagyjuk 

az igazunkat, a jogainkat elkonfiskál-
ni, eltulajdonítani, tönkretenni. 
Haynau ekkor már magyarországi 
földbirtokos volt. Ez a vélt magyar
kodás csak a regény eszméjét adta. 
Ferenc József uralkodásának idején a 
regényt nem tekintették a kiegyezés 
útcsinálójának. A Deák Ferenc java
solta méltóságteljes tűrés és várás, a 
passzív ellenállás nyomta rá a bélye
gét a regény technikai arculatára, és 
nem a kiegyezés gondolatisága. A 
továbbiakban Márkus Ferenc tanár 
úr szólt a regényről, mint a szépiro
dalmi nemzeti történetmondás egyik 
műfajáról, és a romanticizmusról, hi
szen Jókai regénye romantikus re
gény. A cselekmény két ellentéten 
nyugszik. Az egyik a magyar és az 
idegen szembenállása. A főtörténet-
ben egy magyar család és egy betele
pült osztrák katona nemes család 
egymáshoz illeszkedésének egymás

hoz békülésének a meséjét halljuk az 
önkényuralom passzív ellenállásos 
körülményei között. Nemzeti, politi
kai, emberi ellentéteket ábrázol, látja 
az ellentétek értelmetlenségét és 
misztifikált jellegét a hatalom részé
ről. A magyar föld és a magyarság 
asszimilációs készségét és képessé
gét mutatja föl. A regény valamennyi 
szereplője a regény végére új ember 
lesz. Ha emberekben s nem ellenté
tekben szemléljük a világot, akkor az 
idegenség megszűnik és a várva várt 
egység létrejön. Azért, hogy az élet 
is ki ne csússzon megállíthatatlanul 
az ember lába alól, mindenkinek, 
mégpedig egyénileg építkezésbe kell 
fogni. Ez minden embernek egyete
mes emberi feladata és szellemi er
kölcsi kötelessége. A jövő, nemzeti
szellemi panteonját kell megalapoz
nunk a jelenben. 

B .Zs. 
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Az elmúlt időszakban jelen
tősen megemelkedett a kerék
páros balesetek száma, mint 
kiderült ez a „Kanizsaru-t" fi
gyelemmel kísérő olvasók szá
mára is. E jelenség lehetséges 
okairól kérdeztük meg Kulik 
Károly rendőr főhadnagyot, a 
Nagykanizsai Rendőrkapitány
ság Közlekedési Osztályának 
fővizsgálóját: 

- Ezen az őszön számtalan 
esetben kellett helyszínelőink
nek kerékpáros balesethez ki
vonulniuk. A legtöbb ezek kö
zött az ún. „saját hibás" bal
eset, azaz a biciklis saját fi
gyelmetlensége miatt esett el, 
szenvedett sérülést. Gyakori 
volt az is, hogy szeszes italtól 
befolyásolt állapotban ültek fel 
a kerékpárjukra az emberek, s 
így illuminait állapotuk a bal
eset kiváltója. Persze nem el
hanyagolható azok száma sem, 
akik a közlekedési szabályok 
megszegése (pl.: kanyarodási 
szabályok megszegése, irány
jelzés - karjelzés - elmulasztá
sa, világítás nélkül közleked
nek) miatt válnak balesetek ré
szesévé. Csak az elmúlt két hé
ten 17 kerékpározó ellen tet
tünk feljelentést a világítási 
szabályok megszegése miatt. A 
balesetek megtörténtében sze
repetjátszanak a forgalomszer-
vezési hiányosságok is, emiatt 
a kerékpárral történő közleke
dés biztonságosabbá tételére 
javaslatot tettünk a Zala Me
gyei Állami Közútkezelő Kht. 
és Nagykanizsa MJV Polgár
mesteri Hivatala felé. 

A balesetekben részt vevők, 
sérültek között a legtöbb idős 
korú. Ez azonban egyáltalán 
nem azt jelenti, hogy csak ők 
okoznak/szenvednek sérülése

ket. Azonban míg egy fiatalabb, 
jó fizikai állapotban lévő ember 
kisebb zúzódásokkal megúsz
hatja a kalandot, addig az idő
sebbek általában csonttörést 
szenvednek egy kisebb eséstől 

• egy hátra piros fényt adó, sö
tétben, tiszta időben legalább 
150 méter távolságról látható 
helyzetjelző lámpával, 
hátul egy vagy két, szimmet
rikusan elhelyezett, nem há-

is. Mivel a közlekedésnek ez a 
fajtája újra népszerű lett, egyre 
többen pattannak két kerékre, 
ezért nem árt pár szót szólni ar
ról, hogy milyen felszerelések
kel kell ellátni a kerékpárunkat. 
A közúti ellenőrzés során a kö
vetkező műszaki feltételeknek 
kell megfelelni a kerékpárnak a 
6/1991. (IV. 21.) számú 
KÖHÉM-rendelet alapján: 

116 §. (1) A kerékpárt fel kell 
szerelni: 
- könnyen kezelhető, megbíz

ható kormányberendezéssel, 
- két, egymástól függetlenül 

működtethető fékszerkezet
tel, melyek közül az egyik az 
első, a másik a hátsó kerékre 
hat, 

- hangjelző berendezéssel, 
amely csak csengő lehet, 

- egy előre fehér, vagy kad-
miumsárga fényt adó lámpá
val 

romszög alakú, piros színű 
fényvisszaverővel, 

- legalább az első keréken leg
alább 1 db borostyánsárga 
színű, mindkét oldal felé ha
tásos oldalsó fényvisszaverő
vel (küllőprizmával). 

Ezeket az előírásokat nem 
azért találták ki a jogszabályal
kotók, hogy minket bosszant
sanak vele! Célszerű jármű
veinket ezen eszközökkel fel
szerelni - s nem csak azért, 
hogy ne büntessenek meg ben
nünket - a biztonságos, bal
esetmentes közlekedés érdeké
ben. 

A megnövekedett kerékpáros 
balesetek miatt ezen az őszön 
fokozottan ellenőrizzük a ke
rékpárosokat. Hiányosságok, 
szabálytalanságok észlelése 
esetén a feljelentések és a bír
ságok mellett jelentős számban 
alkalmazunk a kisebb hiányos

ságok megszüntetésére az utó
lagos bemutatást, mely során a 
kerékpáros a járművét a kapi
tányságon bemutathatja, s ha 
az megfelel a szabályoknak, 
akkor csak figyelmeztetésben 
részesítjük. 

Befejezésül egy olyan kerék
páros balesetet mondok el, 
melyben leginkább az emberi 
közönyösség volt a megdöb
bentő: 

2000. október 12-én a 
Letenye-Zajk összekötőúton 
két kerékpáros közlekedett 
egymással szemben, kivilágí-
tatlanul. Az éjszakai sötétségen 
összeütköztek, s a baleset so
rán az egyik fél 8 napon túl 
gyógyuló súlyos sérülést szen
vedett. A sebesült kérte a má
sik felet, hogy sérülése miatt 
hívjon számára mentőt, aki 
azonban erre nem volt hajlan
dó, sőt segítségnyújtás nélkül 
elhagyta a helyszínt. Ellene 
természetesen büntetőeljárást 
folytatnunk, mely során a ma
ximálisan kiszabható büntetés 
akár 5 év szabadságvesztés is 
lehet. Azt sem árt azonban 
megjegyeznünk, hogy a sértett 
ellen a világítási szabályok 
megszegése miatt külön sza
bálysértési eljárást kell kezde
ményeznünk, hiszen az ő mu
lasztása is hozzájárult a baleset 
bekövetkeztéhez. 

Kérjük a Tisztelt Olvasóin
kat, a közlekedésben részt ve
vőket, hogy fokozott figyelem
mel közlekedjenek kerékpár
jaikkal! Sajnos egy autó és egy 
bicikli ütközésénél a gépkocsi 
az erősebb - ne felejtsék! 

Bükiné Papp Zsuzsanna 
' rendőr hadnagy 

Horváth István 
rendőr őrnagy 
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E rovat indítását azért tar
tottuk fontosnak, mert annak 
ellenére, hogy Magyarorszá 
gon nagyon j ó és fejlett az 
egészségügyi el látás, annak 
ellenére, hogy a védőol tások 
terén mege lőzzük a legfej
lettebb országokat , egész 
ségügyi kul túránk e lmara
dott, a halálozások terén ve
zető helyen vagyunk. A há
rommil l ió koldus országá
ból, a hárommil l ió elhízot t 
ember országa lettünk. A z 
alkoholfogyasztás terén a 
harmadikok vagyunk a vi
lágban. Talán hiányzik a be 
tegek, az emberek tájékozta
tása vagy felvilágosítása! 

MEGHŰLÉS 
Egyszer vagy másszor va

lószínűleg Önnek is ki kel
lett már maradnia a munká
ból vagy el kellett halaszta
nia valamely teendőjét m e g 
hűlés (nátha) miatt. A pana
szokat mindenki ismeri : orr
folyás, or rdugulás , váladék-
csorgás a garat felé és oly
kor köhögés , testszerte ér
zett fájdalom és láz. 

MI OKOZZA 
A MEGHŰLÉST? 

Főleg vírusok a bűnösök. 
Ezt azért kell szem előtt tar
tani, mert nincs még hatásos 
gyógymód az ezernyi vírus 
ellen, amely náthát okozhat . 
Néhány megbe tegedés , pél
dául a St reptococcus nevű 
baktér ium okozta to rokgyul 
ladás vagy tüdőgyul ladás ví
rusfertőzésre emlékezte t , de 
baktér ium váltja ki, és anti
biot ikumokkal kezelhe tő . 
Ezért torokgyul ladás , sú lyos 
köhögés vagy tartós láz ese
tén forduljon orvoshoz . 

Összeállí totta: 
Dr. V a r n a v a 

Dezső Ferenc: 
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Babits Mihály 

E S T I K É R D É S 
Midőn az est, e lágyan takaró 
fekete, sima bársonytakaró, 
melyet terít egy óriási dajka, 
a féltett földet lassan eltakarja 
s oly óvatossan, hogy minden fűszál 
lágy leple alatt egyenessen áll 
és nem kap a virágok szirma ráncot 
s a hímes lepke kényes, dupla szárnyán 
nem veszti a szivárványos zománcot 
és ugy pihennek e lepelnek árnyán, 
e könnyű, sima, bársonyos lepelnek, 
hogy nem is érzik e lepelt tehernek: 
olyankor bárhol járj a nagyvilágban, 
vagy otthon ülhetsz barna, bús szobádban, 
vagy kávéházban bámészan vigyázd, 
hogy gyújtják sorban a napfényü gázt; 
vagy fáradtan, domb oldalán, ebeddel 
nézzed a lombon át a lusta holdat; 
vagy országúton, melyet por lepett el, 
álmos kocsisod bóbiskolva hajthat; 
vagy a hajónak ingó padlatán 
szédülj, vagy a vonatnak pamlagán; 
vagy idegen várost bolygván keresztül 
állj meg a sarkokon csodálni restül 
a távol utcák hosszú fonalát, 

az utcalángok kettős vonalát; 
vagy épp a vízi városban, a Riván, 
hol lángot apróz matt opáltíikör, 
merengj a messze múltba visszaríván, 
melynek emléke édesen gyötör, 
elmúlt korodba, mely miként a bűvös 
lámpának képe van is már, de nincs is, 
melynek emléke sohse lehet hűvös, 
melynek emléke teher is, de kincs is: 
ott emlékektől terhes fejedet 
a márványföldnek elcsüggesztheted: 
csupa szépség közt és gyönyörben járván 
mégis csak arra fogsz gondolni gyáván: 
ez a sok szépség mind mire való? 
mégis csak arra fogsz gondolni árván: 
minek a selymes víz, a tarka márvány? 
minek az est, e szárnyas takaró? 
miért a dombok és miért a lombok 
s a tenger, melybe nem vet magvető? 
minek az árok, minek az apályok 
s a felhők, e bús Danaida-lányok 
s a nap, ez égő szizifuszi kő? 
miért az emlékek, miért a multak? 
miért a lámpák és miért a holdak? 
miért a végét nem lelő idő? 
vagy vedd példának a piciny fűszálat: 
miért nő a fű, hogyha majd leszárad? 
miért szárad le, hogyha újra nő? 

1909. tavasz 

A tizeciitcen 

D I N A M I Z M U S 
- Találkoztam a volt szakszervezeti titkárom

mal a buszmegállóban. Megkérdezte tőlem, 
hogy vagyok. Megvallom őszintén, jól esett az 
érdeklődése. Májustól a felesége is munkanélkü
li. Azóta 40 pályázatot beadtak, és sehol semmi 
- újságolja Eszti a szomszédasszonyának. 

- Ma miniszoknyás huszonéves lánynak jó 
lenni. Ok kapnak munkát, minimálbérért. 

- Ez van sajnos a köztudatban, mi már csak 
tudjuk! 

- Vasalás közben hallgattam szombat reggel 
a rádiót, és nagyon ideges lettem. Szobordom
bot és szobrot avattak a dinamikusan fejlődő 
északi testvérvárosunkban. No nem a szobor 
miatt lettem ideges! Szobrunk, szoborcsopor-

mmmmmmmm 

tunk van nekünk is hála Istennek. Egyszerűen 
irritált a dinamikus fejlődés kifejezés. Hogy tud 
dinamikusan fejlődni az a város? - kérdeztem 
Pityutól, amint nagy műgonddal szortírozta a 
pecázáshoz a dobozait. - Minek nézel, alpolgár
mesternek? Honnét tudjam én azt! - dünnyögött 
vissza. 

- Hát miről beszéltek az egerszegi horgászba
rátoddal? Kémkedj egy kicsit nála. Vajon hol 
akadhat el útközben az a dinamikus fejlődés! 
Egyfolytában ezen töprengek. Csak 50 km tá
volság van közöttünk és még sem jut el idáig a 
lendület. Mitől van nekik, olyan fene nagy dina
mizmusuk, és kinek jó az, ha mi elszegénye
dünk? - ezt magyarázza meg nekem valaki. 
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Környezeti nevelés az Attila óvodában 
Az Attila óvoda környezeti nevelésében nagy hangsúlyt kap a környezetvédelmi szemléletmódra 
történő nevelés. Ezt a sokirányú tevékenységet illusztrálják az alábbi képek is. 

Az óvoda udvarát az óvó nénik és a dajka nénik segítségével mi magunk rak
juk rendbe, mindig az évszakoknak megfelelően. Most az őszi falevelek össze-
gereblyézése a legfontosabb. Bármilyen hihetetlen is, mi szívesen dolgozunk. 

Megköszönték az általunk gyűjtött elemeket, és azt mondták, hogy jöjjünk más
kor is, mert azok az elemek, amelyeket mi összegyűjtünk, már nem szennyezik 
többé a környezetet, mert megfelelő közömbösítő eljárásnak vetik alá őket. 

És ti vajon tudjátok-e hol az a telep? Messze kint a város szélén, a nagy be
tűkkel és virágokkal díszített kukák mezejénél,... 

Vajon, ti felnőttek vajon tudjátok-e, hogy a kisautóinkban, az éneklő ka
csánkban, és a ti távirányítóitokban lévő elemeket nem szabad a szemétbe 
dobni, mer t veszélyes hulladék. Mi m á r tudjuk, ezért összegyűjtöttük az ele
meket, és elvittük a szeméttelepre. Ott át is ad tuk a bácsiknak, akik nagyon 
örültek ennek. 

... az üveghegy mellett. Reméljük, ezután a pontos útmutatás után nemcsak 
mi, az Attila ovisok találunk oda, hanem a többi kicsi és nagy is. 
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BALITS KÁLMÁN EMLÉKKIÁLLÍTÁS 
Bálits Kálmán festőművészre, a Dunántúli Kőolajipari Gép 

gyár egykori dolgozójára emlékkiállítás megrendezésével emlé 
kéznek meg november 10-én 17 órakor az Egry József Galéria 
ban. Bálits Kálmán (1935-1992) képzőművészeti tevékenységé 
ben mindig számíthatott a DKG vezetőinek a támogatására. 

A mostani kiállítással is régi dol
gozójuk emléke előtt tisztelegnek. 
A kiállítást Mádé Károly, a DKG-
EAST Rt. vezérigazgatója nyitja 
meg. Előzetesen őt kérdeztük meg. 

- Bálits Kálmánra nagyon büsz
kék vagyunk, naponta találkozunk 
alkotásaival. Domborműve látható 
a tanácsteremben, festményei több 
irodában, és Nagykanizsa történel
mét ábrázoló mozaikfala az egyik 
épület falán látható. Sok képet aján

dékozott barátainak, az olajipari dolgozóknak. Idén töltötte volna 
be a 65. életévét. Úgy gondoltuk, hogy egy kiállítás szervezésével 
megemlékezünk róla. Kollégáim felvették a kapcsolatot Járási Il
dikó iparművésszel, az Egry József Galéria vezetőjével, aki sze
mélyesen is ismerte Bálits Kálmánt, és elvállalta emlékkiállításá

nak megrendezését. A szervezési 
munkákat és a meghívók készítteté
sét a gyár vállalta magára. 

A városban járva, szinte nap, mint 
nap találkozhatunk a DKG-EAST 
Rt. nevével, hiszen a gyár a kultúra, 
a sport, az oktatás, a város szépíté
sének támogatásával otthagyja min
denütt névjegyét. 

B.Zs. 

Bálits Kálmán 1935. április 
27-én született Diszel község
ben, művészetet értő és szerető 
értelmiségi családba. Már gyer
mekkorában megmutatkoztak 
festészeti, szobrászati hajlamai. 
Készségeit Vörös János szob
rász és Szemenyei Ferenc festő 
fedezték fel, akik első mesterei 
voltak. Számos városban volt 
kiállítása (Budapest, Szolnok, 
Siófok, Zalaegerszeg stb.). 

Képzőművészeti tehetségének 
érvényesítéseiben számottevő 
támogatói a Dunántúli Kőolaj
ipari Gépgyár igazgatói voltak. 

MEGHÍVÓ 
DKG-EAST és az Egry József Galéria 
tisztelettel meghívja Önt és családját 

BÁLITS KÁLMÁN 
festőművész 

emlékkiállításának megnyitójára 
2000. november 10-én 17 órára. 

( A kiállítást megnyitja: 

MÁDÉ KÁROLY 
a DKG-East Rt. vezérigazgatója. 

A kiállítás megtekinthető: 
Egry József Galéria 

Nagykanizsa, Deák tér 3. 

2000.11.10-2000. 11.30 
kedd-péntek: 10-17-ig 

A kiállítás háziasszonya: 
Járási Ildikó iparművész. 

így alkothatta meg a DKG épü
letének falán lévő 60 négyzet
méter felületű, Nagykanizsa tör
ténelmét ábrázoló, és az Erkel 
Kultúrház homlokzatán lévő 

„Munkát végzők" mozaikokat. 
O alkotta a gépgyár udvarán, 
valamint a zalaegerszegi Olaj
ipari Múzeumban felállított Dr. 
Falk Richárd egyetemi tanár 

mellszobrát. A Magyar Vívó-
szövetség felkérésére 1982-ben 
elkészítette a junior világbaj
nokságra a plakett-érméket. Si
keres munkája volt 1989-ben 
Nagykanizsán megtartott, „San-
telli" olasz-magyar kardvívó
versenyre készített Santelli 
mestert ábrázoló plakett. 

Hűséges segítője a felesége 
volt, aki a nehezebb időkben is 
igazi társa volt. 

Korai halála (1992) akadá
lyozta meg egy nagyobb szabá
sú plakett-sorozat elkészítésé
ben, melynek egy része a 
DKG-East Tanácstermében lát
ható. 
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KÍNAI BOX 
A harcművészeti sportok „őshazá

ja" a Távol-Kelet, ahonnan széles 
skálája terjedt el a nálunk olykor 
még kuriózumnak számító, különbö
ző stílust képviselő harcművészetek
nek. Egykoron jószerivel a judo és a 
karate néven ismertük ezeket ha
zánkban, míg manapság az akciófil
mek jóvoltából is bővültek ismerete
ink, de talán csak a sportágat műve
lők, azzal szinte napi kapcsolatban 
lévők tudják hányféle létezik még a 
karatén és a kung-fu-n belül is. A 
boxnak is számos válfaja ismert a 
hagyományos mellett, hiszen van 
kick-box. thai-boksz, leopard-boksz 
és kínai-boksz is. Arról nem is be
szélve, hogy ezen belül is vannak ka
tegóriák az ütések fajtájától, erőssé
gétől függően, nevezetesen light-, 
semi- és full-contact. No, és nemcsak 
bemutatók, kupa és meghívásos ver
senyek kapcsán mérhetik össze tudá
sukat a versenyzők, van már magyar 
bajnokság is. Nagykanizsán több 
egyesületben, különféle harcművé
szeti stílust sajátíthatnak az érdeklő
dők képzett, több dan fokozattal bíró 
mesterek irányítása mellett. Az Elit-
Profi Harcművészeti SE jóvoltából 
rangos versenyekre került már sor 
városunkban, legutóbb a Leopard-
box Wu-tang harcművészeti bajnok
ság keretében rendezték a Kínai-box 
magyar bajnokság negyedik, záró 

fordulóját, ahol a magyar bajnoki cí
mekért is folyt a küzdelem. A M Á V 
NTE-csamokban hét egyesület közel 
száz versenyzője mutatta be felké
szültségét, mérte össze tudását az 
egyes korcsoportokban és kategóri
ákban. 

A kanizsai versenyzők parádésan 
szerepeltek, a zárófordulóban hét 
arany-, hét ezüst- és négy bronzérmet 
szereztek, egész éves teljesítményük
kel pedig kilenc magyar bajnoki cí
met vívtak ki. négy második és egy 
harmadik hely mellett. A Leopard-
box Wu-tang bajnokság pusztakezes 
és fegyveres formagyakorlatainak be
mutatása során a képzeletbeli ellen
féllel vívott harc mozdulatainak ki
dolgozottságát, nehézségi fokát, 
mondhatni a „művészi összhatást" fi
gyelték az éles szemű bírák. Itt a 
kanizsaiak közül bronzérmet ért el a 
gyermek II. kcs. pusztakezes Tao-ka-
tegóriában Nagy Szilárd. 

A már valós ellenféllel Zajló Kínai-
box light-contact küzdelmek legtöbb 
kategóriájában jutott érmes hely az 
elit-profis versenyzőnek: - 2 5 kg (6-8 
évesek): 2. Németh Márk. 3. Horváth 
Benjámin, - 3 0 kg (9-11 év): 2. Szi
geti Máté, - 3 5 kg (9-11 év): 2. Dukai 
Roland, 35-40 kg (10-12 év): 2. ifj. 
Dukai Tamás, 40 -45 kg (10-13 év): 

1. Kovács Krisztián, 3. Soós Dávid. 
5 0 - 6 0 kg (serdülő): 1. Nagy Szilárd. 
2. Fenyvesi Ádám. 3. Király Tamás. 
55-60 kg (ifjúsági): 1. Varga Attila. -
60 kg (junior): 1. Völgyi Ferenc, a 
felnőtteknél - 6 5 kg: 2. Juhász Imre. 
70 -80 kg: 2. Bogdán Szilárd, - 8 0 kg: 
3. Horváth Gábor, 86 kg: 1. Bekő 
György, +90 kg: 1. Jobbágy Péter. 
- 5 5 kg női: 1. Kovács Anikó. 

A számos dobogós hely is hozzájá
rult, hogy a csapatversenyt a kanizsai 
klub nyerte Körmend és Pécs váloga
tottja előtt. Az idei négy forduló 
összesített eredménye alapján kilenc 
kanizsai versenyzőnek - Bekő 
György, Horváth Gábor, Jobbágy Pé
ter, Kovács Krisztián, Nagy Szilárd, 
Németh Márk, Szigeti Máté, Tóth Pé
ter Varga Attila - adta át a magyar 
bajnoki aranyérmet Pavlicsek Zsolt, a 
Magyar Thai-box és Kínai-box egye
sületek Országos Szövetsége alapító 
elnökségi tagja, a Kínai-box szakág 
titkára, a verseny főbírója. Négyen -
Dukai Roland, ifj. Dukai Tamás, Hor
váth Benjámin, Szendrői Zsófia -
ezüst-, Soós Dávid pedig bronzérmet 
vehetett át. 

A hétvégén újabb, ezúttal Thai-box 
magyar bajnoki címmel gazdagodott 
gyűjteményük. A Tatabányán rende
zett versenyen a felnőtt C-kategória 

KOSÁRLABDA 

NB I/B-s kosár labdacsapata ink 
idegenben szerepeltek a hé tvégén, 
s értékes győzelmeket szereztek. A 
M Á V N T E női együt tese folytatta 
veretlenségi sorozatát, begyűjtöt te 
a csoportban amolyan „sötét ló
nak" számító Ta tabánya skalpját 
is. Tartottak kicsit ugyan az újonc
tól, és a riválisnak számí tó T F S E 
elleni hazai győze lem is csak biza
kodásra, s nem elbizakodot tságra 
adhatott okot. Gondo lok itt a má
sodik és harmadik negyedben tör
téntekre, előbbit 21-6-ra nyer ték, 
utóbbit 19-8-ra vesztették. Győze l 
mük szerencsére egy percig sem 
forgott veszélyben, de o lykor vég
zetes is lehet a hul lámzó já ték . A 
tatabányai 82-72-es győze lem ki
csit a csapatok védekezésének la
zaságát is je lzi , de a 82 dobot t pont 
idegenben azért „nem s e m m i " . A z 
alapszakasz a hétvégén félidejéhez 
érkezik. Pénteken az O S C vendé
gei lesznek a vasutasok, ezzel a ta
lálkozóval zárul az e l ső kör, vasár
nap az Ikarus ellen hazai pályán 
pedig már a v isszavágó sorozat 
kezdődik. Az OSC-sek elleni 
meccs ígérkezik talán a legnehe
zebbnek, s ha sikerülne nyerniük, 

S S 

GYŐZELMEK 
IDEGENBEN IS 

már biz tosnak vehe tő az e lső négy 
között végzésük az eredet i leg 
nyolc , á m az Ál lamigazgatás i Főis
kola együt tesének visszalépése 
miat t hétcsapatos csopor tban . Ezt 
azért is meg merem kockáztatni , 
mivel a második körben négy mér
kőzést j á t szanak hazai pá lyán . 

A férfi N B I/B-ben kicsit később 
lesz az a lapszakasz félideje, miu
tán ott tízre emel ték a csapatok lét
számát , s nincs v isszalépő sem. A 
Kanizsa K K D K G East gárdája 
egyszer botlott az eltelt hét fordu
lóban, a korábban A-csopor to t is 
megjár t P V S K ot thonában. Talán 
j ó k o r is jöt t a harmadik fordulóbeli 
f iaskó, hiszen azóta zs inórban nye
rik a mérkőzéseket , ki lencven, oly
kor száz pont fölötti dobóteljesít
ménnyel . No , persze ez illik is egy 
profinak számí tó együt testől , akik
nek esé lyük van még az A csoport
ba kerülésre is. A szakvezetés cél
ki tűzése az N B I-ben a 12-14 . he

lyen végzés , amiben ugye benne 
van a feljutás is (12. hely). Először 
persze az a lapszakasz e lső négy 
helyének va lamelyikén kell végez
niük, ráadásul minél e lőke lőbb he
lyen, hogy j ó pozícióból kezdhes 
sék a rájátszást. Újabb és nem is 
kis lépést tettek ez i rányba a j ó erőt 
képvise lő Baja gárdájának legyő
zésével (96-76) a hé tvégén, s meg
fejelhetik a veszprémi egye temis 
ták elleni hazai sikerrel (a találko
zóra csütör tök este, lapzártánk után 
került sor), arról n e m is beszé lve , 
ha nyernek j ö v ő szerdán a csopor t 
másik favoritjának számító D o m b ó 
vári V M S E ellen. Ez az összecsa
pás lesz az a lapszakasz e lső köré
nek zárása, ami után nagyvonalak
ban kirajzolódnak az e rőviszo
nyok, s már kicsit távolabbra is le
het tekinteni , figyelgetni a keleti 
(piros) csopor t legjobbjait, úgyis 
mint leendő ellenfeleket. 

B . Z . 

63 kg-os súlycsoportjában Lákics 
Norbert érte el. A kanizsai egyesület 
versenyzői hamarosan nemzetközi 
porondon is bizonyíthatják tudásukat. 
A junior korú Nagy Szilárd és Varga 
Attila, valamint három felnőtt. Bekő 
György. Horváth Gábor és Lákics 
Norbert a 16 fős magyar válogatott 
tagjaként részt vesz a november 9-12. 
között Prágában sorra kerülő WKA 
Kick-box világbajnokságon. 

Bacskav Zoltán 

e v e s Kort, 
- hölgyeknek: 

önvédelmi és küzdelmi, 
- férfUknAk: 

amatőr és profi. 
leientkezni nav. 15.-ig 

06/70/2168-732 

USZAS 

SILLO DANI 
ISMÉT 

REMEKELT 
Nagyszabású nemzetközi 

úszóverseny színhelye volt Szé
kesfehérvár, ahol immár nyol
cadszor került sor a Köztársa
ság Napja nevet viselő viadalra. 
A hagyományos versenyen hat 
nemzet közel félszáz sportolója 
indult , köztük a C W G - N V S E 
kiválósága Silló Dániel . A ren
dezvény d íszvendége Kovács 
Á g n e s olimpiai bajnok úszó 
volt, aki a legjobbaknak autog-
ramjával fűszerezve adta át az 
é rmeket és az ajándékokat. 
Ezek sorában ott volt a vízmű
vesek soros „üdvöskéje" Silló 
Dani is, aki kétszer is dobogóra 
állhatott . A 100 m-es gyorson 
l :03,0-ás ideje az első helyet 
e redményez te , míg 50 m-es pil
langón 31,2-vei ezüstérmes lett. 
Bizonyára örökké emlékezetes 
marad ez a verseny Dani szá
mára, s talán még előfordulhat, 
hogy egyszer ő fog ilyen szituá
cióban díjakat átadni. 

2 0 2000. november 2. 



KÉZILABDA 
Immár a második szezont az N B 

II-ben já tszó, szebb napokat is 
megért kézi labdacsapataink siker
rel jutottak túl az őszi szezon hete
dik fordulóján. Az izzós férfiak az 
e lőző két meccsüket idegenben já t 
szották és tartalékos felállásuk el
lenére végig szoros küzde lemben 
maradtak alul Csurgón (24-21) és 
Simontornyán (30-27). A veresé
geken nem keseregtek sokáig, a j ó 
nevű P E A C gárdáját magabiz tosan 
verték hazai pályán, s tartják ezzel 
harmadik helyüket eddigi legyőző
ik mögött . A nehezén persze m é g 
mindig nincsenek túl, h iszen hazai 
pályán fogadják a Mecseknádasd 
együttesét, majd a tavalyi bajnok, 
de az N B I/B-től anyagi okok miatt 
visszalépett Georg ikon Keszthely 
vendégei lesznek, az őszi évadzá
rón pedig egykori csapat társaikat -
Fónagy, Csép lő - is felvonultató 
Balatonboglár ellen mérkőznek is
mét itthon. Mostanság már egyre 
kel lemesebb gondokkal küzd a 
szakvezetés az összeáll í tást ille
tően. A rutinos j á tékosok mellet t 

A NŐKNEK MEGY 
JOBBAN 

ugyanis egyre több fiatal bizonyí
totta már tehetségét, s vált egyen
ér tékű harcossá . Remélhe tő leg a 
posztokér t folyó n e m e s versengés 
a még j o b b szereplést is magáva l 
hozza a folytatásban. 

A férfiaknál is j obban megy a 
női csapat „szekere" . A m e g s z ű n ő 
Ola jbányász S E köte lékéből a 
M A V NTE-né l o t thonra lelt 
együt tes mindössze egy vereséget 
szenvedet t idáig, azt is a másod ik 
fordulóban, s azóta tart parádésnak 
is m o n d h a t ó veret lenségi soroza
tuk. A z egykor i já tékos társból lett 
edző , mel le t te a Marca l i N B l-es 
csapa tában akt ívan is j á t szó 
Sz loboda Judit a j e lek szerint 
megta lá l ta az egyébkén t évek óta 
szinte vál tozat lan összetételű gár
dának a leg inkább fekvő já téks t í 
lust. A M Á V N T E vezetése sze
retné, ha a pár t fogásukba vett női 

kézisek ismét m a g a s a b b osztá ly
ban szerepe lnének , d e saját e rőből 
n e m futja a minőségi sport meg te 
remtésére . Lász lóék l egu tóbb az 
N B I/B-ben szerep lő Szekszárd , 
Vargat ranszfer néven szerep lő 
u tánpót lás-együt tesé t győz ték le 
m e g g y ő z ő fölénnyel (28-19) ide
genben , ezzel ö tödik meccsüke t 
nyerték zs inórban, s ve rsenyben 
vannak az e l ső helyért . A z őszi 
szezonból nekik m é g négy forduló 
van hátra, s azért vannak még „hú
z ó s " mérkőzése ik . A l i s tavezető 
hév íz ieknek is bes ikeredet t már 
egy vereség , így ha e r e d m é n y e s e n 
veszik az egykor i olajosok, j e len
leg Nagykan iz sa K C néven sze
replő kéz i labdás lányaink a hátra
lévő akadá lyoka t , e lőző évi telje
s í tményüke t is tú l szárnyalva m é g 
őszi ba jnokok is lehetnek. 

B.Z. 

LABDARÚGÁS 
Az, hogy a Nagykan izsa F C az 

alapszakasz után nem marad N B I-
es, sokak szerint már az e l ső kör
ben nyújtott produkciójukkal el
dőlt, hiszen a szerzett 4 pont - egy 
győzelem és egy döntet len - kevés 
alapot jelentett a j ó folytatáshoz. 
A szakvezetés azért b i zakodó volt, 
s jól is indult a v isszavágó sorozat . 
Nyer tek itthon a Videoton el len, 
döntet lent já tszot tak a Z T E - v e l , s 
két meccsen megvol t az újabb 
négy pont. A folytatás aztán m á r 
nem volt ilyen e r edményes , sorra 
jöt tek a vereségek, közte a pécsi 5-
1, ami után edzővál tás is köve tke
zett. Közös megegyezésse l m e g 
váltak Mihalecz Istvántól , s az 
utolsó két fordulóra Iványi Lajos 
pályaedzőt bízták m e g a veze tő
edzői teendők el lá tásával . A z 
egykoron csupa szív j á t ékos szak
vezetői minőségben is igyekezet t 
felrázni fásultságából a gárdát , á m 
az U T E és a Vasas ellen n e m sok 
j ó ígérkezett . N e m sikerült egyik 
meccsen sem nyerni , ráadásul a 
pécsiek is megelőzték őket , s az 
utolsó helyen zárva az a lapsza
kaszt, kiestek az N B I-ből. A Va
sas elleni 4-0-s hazai vereséggel 
még a szép búcsú sem jöt t össze , 
erősen megcsappan t szurkoló ik 
nem kis bánatára. Marad t az N B 
I/B-ből visszajutás r eménye , azon
ban ez sem lesz könnyű , hiszen a 

A_ SZÉP BUCSU 
SEM vSlEERÍÍI/r 

kvalif ikációt j e l en tő e l ső helyre a 
szintén kiesett Ha ladás és a P M F C 
is aspirál , az N B I/B élcsapatairól 
n e m is beszé lve . Röv id idő, mind
össze ez a hét áll(t) rendelkezésre 
az á t igazolások, ese t leges erősí té
sek lebonyol í tására , új e d z ő szer-

K E Z I L A B D A 
NB 11-es női mérkőzés: Nagyka

nizsa KC-Tern i Pécs, vasárnap 11 
óra, MÁV NTE-csamok. 

A mezőnyben eddig átlagos telje
sítményt nyújtó pécsiek ellen már-
már kötelezőnek tűnik itthon a győze
lem. Arról nem is beszélve, hogy az 
idegenbeli sikerek ükkor érnek vala
mit, ha hozzák a hazai meccseket is. 
A lányok is tudják ezt, s hetek óta 
tartó győzelmi sorozatuk folytatásá
ban bíznak. 

K O S Á R L A B D A 
NB l/B-s női mérkőzés: MÁV 

NTE- Ika rus , vasárnap 17 óra, 
MÁV NTE-csarnok. 

A vasutasok pénteken a főváros-
hun, az OSC ellen zárják az alapsza-

ződtetésére . A szűkösnek is m o n d 
ható anyagi háttér nem tesz lehető
vé lá tványos vál tozásokat , s ideig
lenes mego ldás is e lképze lhe tő a 
még idén lejátszásra kerülő , e lőre
hozot t öt tavaszi fordulóra. 

B.Z. 

kNLAT 
kasz első körét, a fehérváriak ellen 
már a visszavágó sorozatot kezdik. 
Remélhetőleg a fővárosban is nyer
nek Tomáék, s az Ikarus ellen pedig 
folytatják itthon veretlenségi soroza
tukat, márcsuk azon okból is, hogy 
Fehérváron is legyőzték őket. 

NB 1/B férfimérkőzés: Kanizsa 
KK DKG East-Dombóvári VMSE, 
szerda (november 8.) 18 óra, MÁV 
NTE-csarnok. 

A csoport legnagyobb favoritjának 
számító, egyértelműen az A-csoport
ba visszajutni vágyó dombóváriak el
len tudásuk legjavát kell adni 
Gálléknak hazai veretlenségük meg
őrzéséhez. A somogyiakkal tavaly is 
izgalmas, színvonalas csatát vívtak, s 
minden bizonnyal így lesz most is, a 
rangadónak számító összecsapáson. 

USZAS 

BOLYAI KUPA 
MILLENIUMI 
VÁROSI MINI 

DIÁKOLIMPIA 
ÚSZÓVERSENY 

4x50 m gyorsváltó I-II. korc
soport fiú-lány: 1. Bolyai „A" 
2:39,86 (Horváth Adrián -
Ivancsics Viktória - Bem Gábor 
- Porpáczy Adél), 2. Rozgonyi 
„A" 2:50.14 (Bodnár - Gutta -
Kovács - Kozma). 3. Bolyai „ B " 
2:54,19 (Németh - Ivancsics -
Jakabfi - Szakáll), 4. Körösi 
Csorna Sándor Ált. Isk. 2:59,40, 
5. Zrínyi Miklós Ált. Isk. 
3:04,00, 6. Bolyai „C" 3:04,43, 
7. Rozgonyi „ B " 3:06.50, 8. 
Hevesi Sándor Ált. Isk. 3:12.00. 

4x50 m gyorsváltó III—IV. 
korcsoport fiú-lány: 1. Bolyai 
„A" 2:04,01 (Magyar Márton -
Pintér Kitti - Domina Tamás -
Kercsmarics Marietta), 2. Bolyai 
„ B " 2:09.36 (Gödinek - Tuboly 
- Farkas - Cserjés), 3. Körösi 
Csorna Sándor Ált. Isk. 2:14,33 
(Miholics - Tikos - Bálint -
Hajmási). 4. Rozgonyi „A" 
2:21,80. 5. Bolyai „C" 2:24.14. 
6. Bolyai „D" 2:29.78, 7. Bolyai 
„E" 2:39,90, 8. Rozgonyi „B" 
2:44,7, 9. Bolyai „F" 3:03.2. 

Pon tve r seny : 
I. Bolyai János Általános Iskola 

II. Rozgonyi Általános Iskola 
III. Körösi Csorna Sándor 

Általános Iskola 
IV. Zrínyi Miklós Általános 

Iskola 
V. Hevesi Sándor Általános 

Iskola 

Köszönjük, hogy részvételük
kel megtisztelték versenyünket! 

Nagykanizsa. 2000. október 
25. 

Bolyai DSE elnöke 

IV. HULLÁM KUPA 
Nemzetközi úszóversenyt ren

deztek Pécsen október 28-án. 
A Bolyai DSE képviselte Zala 

megyét - immár hagyományosan 
- önköltségen. 

A következő helyezéseket 
érték el sportolóink: 

100 méter felnőtt női mel
lúszásban Papp Viktória 
(1:18.07) második helyezést ért 
el. 100 méter serdülő ( '86-87) 
leány mellúszásban Kercsmarics 
Marietta ( '87) hetedik helyezést 
(1:24.60). 50 méter serdülő leány 
pillangó kategóriában pedig 
Pintér Kitti ( '88) lett a kilencedik 
(33,09). 

P a p p Miklós 
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„... Ha például délután négykor érkezel majd, én már háromkor elkezdek örülni. Minél előrébb halad az idő, annál 
boldogabb leszek. Négykor már tele leszek izgalommal és aggodalommal, fölfedezem, milyen drága kincs a boldog
ság. De ha csak úgy, akármikor jössz, sosem fogom tudni, hány órára öltöztessem díszbe a szívemet..." 
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KULTURÁLIS 
PROGRAMOK 

T H U R Y G Y Ö R G Y 
M Ú Z E U M 

Fő út 5, Telefon: 314-596 

EMLÉKEK A MÚLTBÓL - 50 ÉVES A 
THURY GYÖRGY MÚZEUM. Megte
kinthető: szerdától vasárnapig 10-18 órá
ig, hétfő és kedd szünnap. Belépődíj: fel
nőtt 170 Ft/fő. diák. nyugdíjas: 85 Ft/fő. 
csoportos: 110 Ft/fő családi jegy (mini
mum 4 fő): 280 Ft. Előre bejelentett isko
lai csoportoknak a kiállítás látogatása in
gyenes. 

E R K E L F E R E N C 
O L A J I P A R I 

M Ű V E L Ő D É S I H Á Z 
Ady E. u. 8. Telefon: 313-040/71612 

November 1. SAÁRY ÉVA FESTŐ
MŰVÉSZ KIÁLLÍTÁSA. Megtekint
hető: november 10-ig. 

November 3. 18.00 óra: KANIZSA 
MŰHELY. Kanizsai írók, költők ran
devúja. Vezeti: Bakonyi Erzsébet. 

K O D Á L Y Z O L T Á N 
V A S U T A S 

M Ű V E L Ő D É S I H Á Z 
Csengery út 67. Telefon: 311-195 

November 1.: VÁRÓTERMI TÁRLAT. 
140 éves a vasút Nagykanizsán - kiál
lítás. Megtekinthető: december 31-éig. 

November 1. 17.00 óra: KODÁLY 
ZOLTÁN MŰVELŐDÉSI HÁZI 
NAPOK - előadássorozat. Környeze
tünk jövőbeni esélyei. 

November 3. 17.00 óra: A KULTÚRA 
PERSPEKTÍVÁJA - előadás. 

VÁROSI KÖNYVTÁR 
Nagykanizsa, Ady u. 14. 

Információ 311-163 
Bővebben olvashatnak 

programjainkról honlapunkon: 
www.vkkanizsa.c3.hu, 

e-mail: admin@vkkanizsa.c3.hu 
Gyermekkönyvtár, Zrínyi u. 33. 

Információ: 312-180, 
e-mail: gy_kvt@vkkanizsa.c3.hu 

Felolvasom legkedvesebb történetem (az 
Olvasás éve programsorozat novemberi 
találkozója felnőtteknek és gyerekeknek). 
November 2-án 14 órakor a Városi 

Könyvtár Gyermekkönyv tárában: Kö
tetbemutató. 

November 3-án 17 órakor a Városi 
Könyvtárban: A kötet címe: Napnyu
gati magyarok (interjúkötet tíz nyuga
ton élő magyar íróval). Vendég: Tar 
Ferenc, aki az interjúkat készítette; 
Nagy Pál. a párizsi Magyar Műhely 
alapító szerkesztője és András Sándor 
az Arkánum (amerikai magyar folyó
irat) alapító szerkesztője. A kötet a 
Pannon Tükör könyvek sorozatban je
lent meg. A kötet kiadója Pék Pál. 

H O N V É D K A S Z I N Ó 
2000. november havt program novem

ber 10-ig: Lichtenwaller Zoltán festő
művész kiállítása. „Fák. virágok, fény 
- emberek" címmel. 

November hónap Szent András hava, Őszutó hava, Skorpió hava. 
A hónap 30 napos. A hónap 45. hetének első napján, a holdfázis 
dagadó, amely 11-ére teliholddá érik, majd másnaptól újra fogyni 
kezd. Azt tartja a fáma, hogy az ebben a hónapban születettek 
drágák, becsületesek, bölcsek, okosak, takarékosak, jó elméjűek, 
minden dolgaikban jámborak, hűek s igazak, istenfélők, igazság
szeretők, barátságosakjók és szerencsések. Szóval csupa jó! 

6. hétfő, Lénárd napja. Férfinév, a Leonárd név régi magyar 
alakváltozata. Egyéb névnapok: Leonárd. A név a germán eredetű 
Leonhard névből származik. E lemeinek je lentése: oroszlán, erős , 
merész . 

7. kedd , Rezső . M a g y a r nyelvújítási alkotás a Rudolf név magyar í 
tására, az ismeretlen eredetű Rezső, R é s ő családnévből . E g y é b név
napok: Csenger , Erneszt , Ernő , Florentin, Lázár, Raul , Rudolf. 

8. szerda, Z sombor napja. Régi magyar férfi személynév, a Z o m b o r 
alakváltozata. Leggyakrabban Zsombinak becézik. M a ünnepl ik 
m é g névnapjukat a Bagamérek és a Kolosok. 

9. csütörtök, T ivadar napja. A Teodor név magyar formája. 
Egyébként a Teodor görög eredetű, je lentése: Isten ajándéka. A mai 
nap böjtnap: a jeruzsálemi szentély pusztulásának ünnepe , temetőlá
togató nap. E g y é b névnapok: Teodor , Tihamér . 

10. péntek, Réka napja. Attila főfeleségének a neve, a hun tárgyú 
magyar mondákban szerepel ebben a formában. A korabeli bizánci 
történetíró Kreka, Rekan alakban említ i . Eredete bizonytalan, talán 
egy germán szóból származik, és a je lentése: víz, patak. Ótörök ere
detűnek is tartják, eszerint Arikan volt az eredeti alakja, és a feltett 
je lentése: tiszta úrnő. Egyéb névnapok: András , Leó , Ariella, 
Florentina, Réke , Tünde . 

11 . szombat , Márton. A latin Mart inus név rövidült, magyar formá
ja . Jelentése: Mars hadis tenhez hasonló, harcias, bátor. A népi böl
csesség is e névnappal van kapcsolatban. Ekkor kerül elő az eddig 
erdőkben lakozó holló, vagyis Márton madara . Ezen a napon ludat 
kell enni , s így biztosan nem fog az ember jövőre éhezni . Ha ezen a 
napon szép az idő, kemény lesz a tél. Egyéb névnapok: Andor , Mar
tin. 

12. vasárnap , Jónás , Rená tó napja. A Jónás héber eredetű bibliai 
név j e l e n t é s e ga lamb. Egyéb névnapok: Emil , Krisztián, Levente . 

SPORTPROGRAMOK 
November 2. 18.00 óra 
KANIZSA KK DKG-EAST-
VESZPRÉM ESC. NB I/B-s férfi 
kosárlabda-mérkőzés, MÁV-csamok. 
November 5. 10.45 óra 
KISKANIZSAI SÁSKÁK-ZALA
SZENTBALÁZS. Megyei I. osztá
lyú labdarúgó-mérkőzés, Kiskanizsa. 

November 5.11.00 óra 
NAGYKANIZSA KC-TERNI 
PÉCS. NB H-es női kézilabda
mérkőzés, MÁV-csamok. 

November 5.11.00 óra 
KÖRÖSI KANIZSA KFT-CSANÁ-

DI KSI. NB Il-es női asztalitenisz
mérkőzés. Körősi-iskola. 

November 5.11.00 óra 
KANIZSA SÖRGYÁR-KOMLÓ 
NB III-as férfi asztalitenisz-mérkő
zés, Sörgyári terem. 

November 5.13.00 óra 
B A G O L A - Z A L A S Z E N T I V Á N . 
Megyei II. osztályú labdarúgó
mérkőzés, Bagola. 

November 5.17.00 óra 
MÁV-NTE-IKARUS. NB 1 B. cso
portos női kosárlabda-mérkőzés, 
MÁV-csamok. 

H A B A J 
V A N . . . 

Felnőtt orvosi ügyelet: hétköznap 
16-7 óráig, pénteken 16-tól hétfőn 
7 óráig: 3 1 3 - 2 7 4 . 

Gyermekorvosi ügyelet: hétköznap 
17-7 óráig, pénteken 7-től hétfőn 7 
óráig: 3 1 3 - 3 8 0 . Címük: Nk, Pető
fi S. út 5. (a volt fiúkollégium). 

Fogászati ügyelet: vasárnap és ün
nepnap: 9-14 óráig a (Szent Imre 
u. I.) 3 1 3 - 1 3 1 - e s telefonszámon. 

Mentők: 1 0 4 

Tűzoltók: 1 0 5 

Rendőrség: 1 0 7 

Tudja-e? 
Birkner Zoltán képviselőnek 

felhívta egy szülő a figyelmét 
arra, hogy 400 éve esett el 
Kanizsa vára. Mint tudjuk, 
1600. október 22-én - akkor is 
vasárnap volt - 43 napi gyötrel
mes ostrom után a vár kapui 
megnyíltak a török Ibrahim ve
zér előtt. A vár lakosai szabad 
fegyveres elvonulást kaptak. 
Kanizsa elvesztése nagy csapás 
volt az országnak, ugyanis épí
tésénél már az volt a szándék, 
hogy Horvát- valamint Steier-
országnak, és a Korona többi 
tartományának is oltalmazója és 
védője lesz a keletről érkező tö
rök támadásokkal szemben. így 
a legerősebb akadály dőlt meg a 
végvár elestével. 

H a j ó t ö r ö t t e k 

A hajótöröttek a cseppnyi ko
rallzátonyon élnek napok óta, s 
felváltva őrzik a végtelen vizet. 
Egy alkalommal éppen a dadogós 
őrködik, s egyszercsak elkiáltja 
magát: 

- Ha-ha-ha-hajó .... ha-ha-ha-
hajó ...! 

Az összes hajótörött vad üvöl
téssel ugrik a vízbe, s kezd úszni a 
tengerben. A dadogós még mindig 
mondja a magáét: 

- Ha-ha-ha-jó-jól 1-látom. cá-
cápák közelednek! 

2 2 2000. n o v e m b e r 2. 
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A N A G Y K A N I Z S A S Z É N H I D R O G É N 
KULTURÁLIS A L A P Í T V Á N Y K U R A T Ó R I U M A 

tisztelettel megköszöni támogatóinak, 
hogy az évi személyi jövedelemadójuk 1 % -ával 

segítették az alapítvány működését . 
A befolyt 31.544 Ft összeget 

az Erkel Ferenc Olajipari Művelődési Ház festésére 
fordítottuk. 

A MIKLOSFAI ÁLTALÁNOS ISKOLAI 
ALAPÍTVÁNY 

(adószám: 18953367-1-20) 
köszönetét fejezi ki mindazoknak, 

akik 1999-ben adójuk 1%-át felajánlották. 

A befolyt összeget (215.854.-Ft-ot) 
iskolai eszközfejlesztésére fordítottuk. 

A P R Ó H I R D E T É S E K 
HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 47.1. emelet) VESZÜNK FEL! 

INGATLAN 

Nk-án Városkapu 10-ben 61 
nm-es, 2,5 szobás, központi fű
téses, jó állapotú lakás, közvet
lenül alatta lévő 18 nm-es ga
rázzsal vagy anélkül eladó. 

1 Érd.: 30/262-7496 (31160 K) 
Városkapu körúton 1+2 félszo
bás, központi fűtéses, felújított 
lakás eladó. Érd.: 30/993-2534 
(31186 K) 
Nk-án Bartók Béla úti 10 eme
letes épületben 1,5 szobás, 43 
nm-es lakás eladó. Irányár: 3,6 
millió Ft. Érd.: 326-543 
(31192 K) 
Nagykanizsán - a Kanizsa 
Áruház fölött - 57 nm-es, 2,5 
szobás, egyedi gázfűtéses lakás 

eladó. Irányár: 6 millió Ft. 
Érd.: a 321-906 és a 516-982-
es telefonszámon. (31194 K) 
Nk-án átalakított, felújított, IV. 
emeleti, 60 nm-es, három fél 
szobás, konyhás nappalival, 
négyemeletes épületben eladó. 
Irányár: 4,950 E Ft. Érd.: 
20/331-2103, 30/265-5084 
(31195 K) 
Nk. környéki lakható hétvégi 
házat keresünk. Ajánlatokat a 
321-28l-es telefonszámra ké
rünk. (31196 K) 

JARMU 
Lada Kombi 1200-es 198l-es, 
piros, lejárt műszakival eladó. 
Irányár: 80.000 Ft. Érd.: 
30/9932-534 (31027 K) 

A Kanizsa Dél-Zalai Hetilap 

PÁLYÁZATOT ÍR 
KI 

„Az a pillanat" 
címmel 

Várunk olyan amatő r fotókat -
régi és új - , amelyek 
valamilyen személyt , 

épí tményt , tájat, tárgyat , 
eseményt sajátos módon 

je lení tenek meg . 

A LEGJOBBAK 
FOLYAMATOSAN 
M E G J E L E N N E K 
ÚJSÁGUNKBAN. 

A fotókat 
a Kanizsa Dél-Zala i Het i lap 

Szerkesz tőségébe 
(Nk. , Király 47. ) 

személyesen vagy postán 
(Pf.: 154) 

lehet eljuttatni. 

A fotók megjelenés után 
a szerkesztőségben átvehetők.) 

R I C f > 0 0 / 3 6 / 0 6 / 3 0 / 2 3 9 9 - 5 5 5 , 
0 6 / 6 0 / 3 9 9 - 3 9 9 , 
0 6 / 9 3 / 3 1 8 - 2 8 9 

N O N S T O P 

A U T Ó M E N T É S 
L a k a t o s I s tván a u t ó m e n t ő k is iparos . Autóklubok, autókereskedők 
N a g y k a n i z s a , K r ú d y G y u l a ú t 4 . szerződéses partnere. 

REIKIS TALÁLKOZÓ 
R.A.I. Reiki-s találkozó lesz november 15-én 

16 és 19 óra között az Erkel Ferenc Művelődési Ház 
(Nagykanizsa, Ady u. 8.) 

Ifjúsági Klubjában (I. emelet). 

Régi társainkat szeretettel várjuk! 

VEGYES 

Félpáncéltőkés versenyzongo
ra felhangolatlan állapotban, 
100.000 Ft irányáron eladó. 
Érd.: 30/9932-534 (31028 K) 
Hamis ciprus és tuja -
1,30-1,40 cm-es - eladó. Érd.: 
325-527 (31197 K) 
Takarítást, idős emberek gon
dozását vállalom. Érd.: a 317-
160-as telefonszámon az esti 
órákban, valamint a 30/315-
1495-ös mobilszámon. (31198 
K) 

TÁRSKERESŐ 
40 éves férfi feleségül venne: 
szeretetet adni és kapni tudó, 
gyermekét egyedül nevelő 
csinos anyukát. Válaszokat 
„Közös karácsony" jeligére a 
szerkesztőségbe (Pf.:154) ké
rek. 
46 éves magas férfi, szívesen 
megismerkedne jó megjelené
sű, kedves, intelligens 
hölggyel. Ajánlatokat kérek a 
szerkesztőségbe (Pf.:154) „Vi-
dámság" jeligére. (31199 K) 

Ezúton szeretném megkö
szönni a nagykanizsai Pipitér 
óvoda két kiskanizsai épületé
nek átköltöztetésében, szebbé 
tételében, tárgyi feltételeinek ja
vításában valamint az átadási 
ünnepség létrejöttében az alább 
felsorolt személyek önzetlen se
gítségét. 

Nagyrác utca 26.: Zsoldos 
Péter tanár, szülő, Tóth István 
szakács, Horváth Kert, Póha Fe
renc asztalos, Teleki László 
CKO-e lnök , Hegedűs Sándor -
Cigány utca 23 . 

Bajzsy Zs . E . 67.: Mozsolics 
Józsefné, magánszemély - Szent 
Flórián tér, Vajda Lászlóné -
Vajda Kft., Dolmányos József -
hentesáru-vállalkozó, Fekete 
Ágostonná biopatikus, magán
személy, Dér László szülő - vál
lalkozó, ifj. Tóth Ferenc szülő -
Vasbol t Kiskanizsa, id. Tóth Fe
renc - Vasbolt Kiskanizsa, Köz
ponti Óvodai Konyha - Mura
közi utca, dr. Gőgös Péter ön
kormányzati képviselő, Samu 
Ferenc festő-mázoló, szülő, Szi
lajka Erzsébet szülő, Kollár Ist
ván szülő, Horváth János szülő, 
vállalkozó, Becze József szülő, 
vállalkozó, Mes temé Horváth 
Món ika szülő. 

Horváth Lászlóné 
óvodavezető 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Bakonyi Zsóka. 
Büki Erzsébet. Dukát Éva. Munkatársak: Hársfalvi Tímea. Tóth Tihamémé. Külső mun
katársak: Bacskay Zoltán. Benedek Miklós. Halász Gyula. Horváth István. Szerkesztőség: 
Nagykanizsa. Király u. 47. T. emelet. Levélcím: 8801 Nagykanizsa. Pf.: 154. Hirdetésfelvé
tel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Király u. 47. I. emelet. Kiadja a Kanizsa Újság Kft. 
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G a l é r i a n y i t ó a M e z ő b e n 
Október 24-én délután nyílt a 

Dr. Mező Ferenc Gimnázium és 
Közgazdasági Szakközépiskola 
galériája. A megnyitó alkalmából 
Dr. Balogh Imre. az intézmény 
vezetője köszöntötte a meghívott 
vendégeket, az alkotót. Ezt köve
tően Tarnóczky Attila alpolgár
mester méltatta az intézmény kez
deményezését. Mint köszöntőjé
ben elmondta az ember szép iránti 
vágya magával az emberrel egy
idős. Lengyák István szólt az al
kotóról, beszélt azokról az élmé
nyekről, benyomásokról, amelyek 
őt akkor érték, mikor a művész 

képeivel ismerkedett. A méltató 
szavak után Fésűs Éva, az alkotó 
kért szót, aki elmondta, mekkora 
öröm számára, hogy éppen egy 
galérianyitó tárlaton mutatkozhat 
be. Beszélt munkájáról, és vége
zetül azt mondta, ha már legalább 
egy valakit megérint e tárlat vala
melyik képe, ha valamelyik kép 
láttán valakiben valami megmoz
dul, ráérez azokra a gondolatokra, 
amelyeket ő üzenni akart, már 
nem volt hiábavaló az a sok mun
ka, ami a galéria megvalósulásáig 
elvégeztetett. 

D.É. 

PÁLYÁZATI EREDMÉNYEK 
A zalaegerszegi Ady Endre Általá

nos Iskola és Gimnázium képzőköre 
1991 óta országos pályázatot hirdet 
rajz- képzőművészeti alkotások, tör
ténelmi és természettudományi kuta
tások, újságírói műfajok, zememű-
komponálás területén. Duch Mihály 
képzőtársasági elnök - aki a pályázat 
szíve-lelke - kiválóan szervezi a mű
vészeti és kutatási tevékenységet. 
Nagykanizsa általános (I. kategória) 
és középiskolás (II. kategória) tanulói 
szép számban vettek részt a pályáza
ton. A nagykanizsaiak eredményei: 

Vers, novella, jelenet: II. kategó
ria: 3. Lekszikov Gábor (Dr. Mező) -
vers. 

Újságírói műfaj: II. kategória: 
Boha Beatrix (Dr. Mező) - különdíj. 

Történelmi és jelenkori kutatá
sok: II. kategória: 1. Tóth Attila 
(Cserháti), 2. Ferincz Bernadett (Dr. 

Mező), 3. Bali Lóránt (Dr. Mező), 3. 
Szökevény Beáta (Dr. Mező). 

Természettudományi kutatások: 
II. kategória: 1. Homonnay Zalán 
(Dr. Mező), Wilheim Dávid (Dr. Me
ző) - különdíj. 

Zeneműkomponálás:1I. kategória: 
3. Bedő Ildikó (Thury) - (1.. 2. díjat 
nem adtak ki) 

Rajz- és képzőművészeti alkotá
sok: I. kategória : 1. Büki Bálint (He
vesi), 2. Zsiga Ágnes (Hevesi). 

A Hevesi Általános Iskola a Dr. 
Mező Ferenc Gimnázium és Közgaz
dasági Szakközépiskola több tanulója 
kapott a rajz- és műalkotások téma
körben könyvjutalmat munkájáért. 
Három mezős diákot jutalmaztak 
még verseiért. A nagykanizsai diákok 
nagyon sikeresen szerepeltek a kép
zőtársaság pályázatán. 

H.Gy. 

OSZI SZÜNIDEI PROGRAM A BOGDÁN JÁNOS KÖZÖSSÉGI HÁZBAN 
2000. november 

8.00- 8.45 óra 
8.45- 9.00 óra 
9.00-10.00 óra 

10.00-10.30 óra 
10.30-11.15 óra 

11.15-11.30 óra 
11.30-12.15 óra 

12.15-13.00 óra 
13.00-14.30 óra 

14.30-14.45 óra 
14.45-17.00 óra 

2000. november 
8.00-8.45 óra 

03. (péntek) 
Bibliamagyarázat vagy sportfoglalkozás 
Szünet 
„Keresztrejtvény" országos pályázat 
Nagyon értékes nyeremények vannak! 
Tízórai szünet 
a) Origami - papírhajtogatás az alsó tagozatosokkal 
b.) Játékos egészségnevelési tréning a felső tagozatosoknak 
Szünet 
Játékos szellemi vetélkedő: a cigányság történelme, kultúrája, 
hagyományai (a nyári hagyományőrző táborban tanultak 
alapján) 
Ebéd 
Kötelező olvasmányok mozija: Egri csillagok 
Filmvetítés az Apolló Moziban 
Uzsonna 
„TOTÓ" országos pályázat 
Nagyon értékes nyeremények vannak! 
Ki mit tud? vetélkedő 

04. (szombat) 
Felzárkóztatás pedagógusok irányításával: szóbeli feladatok 
megtanulása a következő hétre 

LENN. 
„A jövőt megjósolni nem tudjátok, 

de képesek vagytok feltalálni!" - sza
vakkal kezdte meg Horváth József a 
Zemplén Győző Általános Iskolában, 
névadója tiszteletére rendezett emlék
ünnepségen a pályamunkák értékelé
sét. Az idézet ugyan - mint hallottuk -
nem a névadótól, hanem nagyszerű 
kortársától, Gábor Dénestől származik, 
de ide illőnek tartotta a zsűri elnöke, 
hiszen „A telefon fejlődése Bélitől 
napjainkig" című általános iskolai fizi
kapályázatok készítői nagyszerű felké
szültségről és technikai érdeklődésről 
adtak számot. Veitné Molnár Anikó is
kolaigazgató is úgy méltatta az immár 
12. alkalommal megrendezésre került 
pályázat eredményességét, hogy név
adójukról, a Nagykanizsán született 
Zemplén Győzőről, a lökéshullámok 
és a szakadási jelenségek elméleti 
megalapozójáról, a próba elnevezett fi
zikai tétel megalkotójáról méltó mó
don emlékeztek meg. A társszervező 
Zala Megyei Pedagógiai Intézet mun

katársa, Horváth Béláné örömét fejezte 
ki, hogy a megye iskoláiból 15 pálya
munka érkezett - külön dicsérte a 
Pacsai Általános Iskolát a beküldött jó 
színvonalú, 6 pályamunkáért - , olyan 
részkérdésekkel is foglalkozva, ame
lyek a mai digitális világban természe
tesnek tűnnek, de a maguk korában 
korszakalkotó találmányok számítot
tak. 

Az iskola igazgatója köszönetét fe
jezte ki, és emléklappal honorálta a fel
készítő tanárok munkáját, majd elis
meréssel szólt a zsűri - Horváth Jó
zsef, Kuti László tanár és Balogh 
László tanár - tevékenységéről, majd 
kiosztották a környezetismereti pályá
zat díjait is. 

Végül kihirdetésre került a követke
ző tanévi fizikapályázat, amelynek 
„Az őskamerától a digitális fényképe
zőgépig" témakört jelölte meg a kiíró 
iskola és intézet. Beküldési határideje: 
2001. október 1. 

B.E. 

8.45-9.00 óra Szünet 
9.00-10.00 óra Felzárkóztatás pedagógusok irányításával: szóbeli feladatok 

megtanulása a következő hétre 
10.00-10.30 óra Tízórai szünet 
10.30-12.15 óra Felzárkóztatás pedagógusok irányításával: írásbeli feladatok 

megoldása a következő hétre 
12.15-12.30 óra Kiállítás rendezése az origami-figurákból és 

a Mikulás-ajándékokból 
Szünidő programjainak értékelése, díjazás 

12.30-13.00 óra Ebéd 

_--«—|-_________ 
P E T R O 

Nyitva: 
hétfő-péntek: 10-17 .30 

szombat: 10-12.30 

va' 

C A L E R 
Fő út 19. 
Tel.: 93/333-744 
30/9939-940 

Festmények, szobrok, grafikák Munkácsy-díjas alkotóktól. 
Kerámiák már 650 Ft-tól, Gross Arnold poszterek, rézkar
cok már 2.000 Ft-tól, üvegtálak, vázák, finn formaterve
zett evőeszközkészletek, terítők, réz íróasztalkészlet. 

24 2000. november 2. 
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Nagykanizsa 
R É G I Ó K K A P U J A 

Megjelenik 21.000 példányban 

H I R D E S S E N 
N Á L U N K ! 

Lapunk minden nagykanizsai 
családhoz ingyenesen eljut! 

KARÁCSONY ELŐTTI 
AKCIÓ! 

- közületeknek, vállalkozóknak 

50% KEDVEZMÉNY!!! 
Hirdetési áraink után érdeklődjenek 

telefonon vagy személyesen! 

LEÁLLÍTOTTAK A BERLAKAS-ELADÁST! 
\ 

Nagykanizsa Megye i J o g ú V á r o s K ö z g y ű l é s e a 2000 . ok tóber 31-i 

ülésén azonnal i hatál lyal leál l í totta az ö n k o r m á n y z a t i bér lakások el

adását . (A 30 /1997 . VII . 1. s z á m ú ö n k o r m á n y z a t i rendele t ha tá lyon 

kívüli helyezése.) 

- Mi lyen okok indokol ták a 

döntést? - kérdeztük Kámán Lász

lót, az IKI vezetőjét. 

- A változást gazdasági és la

káspolitikai szempontok egyaránt 

indokolták. 

Rendeleti okokból a kedvezmé

nyes lakáseladások miatt az önkor

mányzati vagyonvesztés szembetű

nő és aránytalan volt a lakásszférá

ban élő támogatási formákkal 

szemben. A forgalmi érték 25%-ért 

egyösszegű fizetéssel, illetve az ér

ték 5%-nak előlegszerű befizetésé

vel 25 éves részletvásárlással lehe

tett a lakásokat megvásárolni. A 

kedvezményekben rejlő lehetőségek 

nyilvánvalóan nem ösztönözték a 

bérlőket arra, hogy térítési díj elle

nében visszaadják az önkormány

zatnak, ezzel a kívánatos lakásmo

bilitás, önkormányzati lakásgazdál

kodás, minőségi cserék lehetősége 

gyakorlatilag állt. A vagyonvesztés 

megállítása gazdasági szempontok 

miatt is indokolttá vált: több eset

ben piaci áron kellett lakásokat vá

sárolni sürgős elhelyezési kötele

zettség teljesítésére. 

A helyi döntés meghozásának 

időszerűségéhez hozzá kell tenni, 

hogy legtöbb településen a nagy

kanizsaihoz hasonló döntést most, 

vagy korábban már meghozták, a 

lakáseladások valószínű, hogy or

szágosan is rövidesen befejeződ

nek Ennek következményeként szá

mítani lehet országosan is a bérla

kásállomány lassú növekedésére. 

Az 1993-ban megkezdett nagy

arányú lakáseladás következtében 

a város bérlakásállománya 5400-

ről 1400-ra csökkent. A magántu

lajdonú lakásokhoz viszonyítottan 

a bérlakások aránya ma 10% alat

ti a városban. 

- M i l y e n közvet len hatása vár

ható a mostan i d ö n t é s n e k ? 

- Nagykanizsa is bekapcsolódott 

az idén kezdődött szociális bérla

kás építési programhoz kapcsoló

dó támogatás elnyerésére benyúj

tott pályázattal. Az állami támoga

tás mértéke elérheti a beruházási 

költség 70%-át. Elnyerése esetén 

egyelőre 30-40 új bérlakás építése 

tervezhető. Az önkormányzatnak a 

pályázat elnyeréséhez is döntenie 

kellett a bérlakás állománya növe

léséről, mivel a központi támoga

tás alapfeltétele a bérlakásállo

mány növelése, amely csak az el

adások leállításával teljesíthető. 

Az eladások leállításával megma

rad mintegy 1400 bérlakás, ez a 

szám az építésekkel növekedhet is 

a közeljövőben. 

- H o g y a n befolyásolja a dön

tés a bér lakásban élők lehetősé

geit? 

- A mostani változás a bérlők 

alapvető jogait nem befolyásolja, a 

bérleti jogviszony továbbra is vál

tozatlanul fennáll a lakástörvény

ben biztosított jogokkal és kötele

zettségekkel. 

- Megvásáro lhat ják-e a bérla

kásokat kívülál ló személyek? 

- A lakástörvény szerint 2000. 

november 30-a után bizonyos meg

kötésekkel kívülállók részére is 

megnyílt volna lakott bérlakások 

megvételének lehetősége. Az ön

kormányzat megtárgyalta ennek 

várható következményeit, és mos

tani döntésével kizárta a lakott la

kások értékesítését harmadik sze

mély részére. 

• A döntés ér te lmében tehát sem a 

bér lő , sem a bérlőn kívüli harma

dik személy nem vásárolhatja meg 

a bérlakást , a megmarad t lakásállo

m á n y továbbra is önkormányzat i 

tu la jdonban marad. 

SZAZHUSZEVES 
AZ OVI 

A mese : az anyanye lv ze
néje, észjárása, a j á tékka l 
együtt a kics inyek „ tanulóis
kolája" 

120 éves a város e l ső óvo
dája, a Szent Imre utcai 
Mic imackó Óvoda . E j e l e s 
ünnepség a lkalmából , n o v e m 
ber 6-án délelőtt , a k o m m u n i 
kációs nevelésről hal lgat tak 
előadást a város és városkör 
nyék óvodáiból megje lent 
óvónők a Honvéd Kasz inó tü
kör termében. Délután kézmű
ves-bemuta tó és táncház szó
rakoztatta a születésnapját 
ünneplő óvoda óvodása i t és a 
szüleiket. 

ELŐADÁS ES TÁRLATVEZETÉS A MÚZEUMBAN 
Horváthné Polai Már ia T I T iro

daveze tő köszöntőjével kezdődött 
pénteken este a Thury György M ú 
zeumban . A magyar tudomány 
napja, majd dr. Horváth László ré
gész , múzeumigazga tó „A régésze
ti kutatások helyzete Nagykanizsán 
és környékén" c ímmel tartott e lő
adást é s tárlatvezetést. 

A hal lgatóság megtudhat ta , hogy 
a Thury György M ú z e u m b a n 4 8 
ezer beleltározott régészeti tárgy 
van. Ez a hatalmas gyűj temény el
sősorban Nagykanizsa környékéről 
került el, így Becsehelyről , a Bil-
kei-dűlőből (7-es út menti terület) 
Magyarszerdahelyről , a Gelsesziget 
környéki erdőkből , Hosszúvölgy
ről, Pogány szentpéterről, valamint 
Letenyéről . Ezek közül dr. Horváth 
Lász ló m a g a - 1975-től folyamato

san - mintegy 60 helyen és 507 
ásatási ponton végzett leletmentést 
Dél-Zalában, de más régészek, pél
dául Vándor Lász ló Újudvaron, 
Bajcsán és a Romlot t várnál vég
zett feltáró munkát , s ez az anyag is 
Nagykanizsára került. 

A m ú z e u m igazgatója egy impo
náló belső térben, az igen ér tékes a 
Bilkei-dűlőből előkerült , i. e. 12. 
századból származó fö ldművelő 
emberek tárgyait magában foglaló 
falu lá tványképe előtt a régészeti 
gyűj teménynek nemcsak a legérté
kesebb darabjait mutat ta be , h a n e m 
utalt a lelőhelyekkel és a leletmen
tésekkel kapcsolatos sok érdekes 
esetre, majd a j ö v ő tervei között 
szólt a leendő autóút és autópálya 
körzetében megvalós í tandó régé
szeti feladatokról. Szerződésük sze

rint a Tornyiszentmiklós-Letenye 
közötti útszakaszon a j ö v ő év au
gusztusában be kell fejezniük a 
munkálatokat . Az M7-es autópálya 
tervezett nyomvonalának régészeti 
átvizsgálására e legendőnek látta az 
időt, hiszen itt 2002. december 15-
ig kell végezniük. A z előadás és 
tárlatvezetés után az érdeklődők 
közül többen is megfogalmazták, 
hogy szakember vezetésével egy 
múzeumi kiállítás valósággal meg
elevenedik, mögötte szinte látható
vá válik tárgyaival az ember - adott 
esetben a régész által életre hívva 
- , s a holt eszközök történetükkel 
m á s megvilágí tásba kerülnek. A 
közel jövőben a néprajzi, avagy a 
helytörténeti kiállítás tárlatvezeté
sét is szívesen meghallgatnák. 

B . E . 



Új irodahelyiséggel gazdagodott a Családvédelmi Szolgálat 

A család összetartását szolgálja 
A tisztiorvosi szolgálat életében fontos eseményen köszöntötte a meg

jelenteket november 3-án, dr. Búzás Judit városi tiszti főorvos. A család
védelmi szolgálat új irodahelyiséggel gazdagodott, kellemes környezet
ben tudják fogadni az ügyfeleket. Megköszönte az önkormányzatot kép
viselő Tarnóczky Attila alpolgármesternek, azt a gesztust, amivel a város 
hozzásegítette őket az irodahelyiséghez. Hangsúlyozta, munkájuk során 
azt tapasztalják, van értelme a szolgálat működésének, úgy tűnik, egyre 
többen veszik igénybe, és ezáltal sikeresnek is nevezhető tevékenységük. 
Ugyanakkor nem utolsó szempont az sem, hogy milyen körülményeket 
tudnak biztosítani dolgozóik részére. Köszönetet mondott á lakóknak, 
akik eltűrik, hogy itt vannak, hiszen a belváros egy nagyon illusztris tár
sasházában működhetnek. 

Odor Andrea, az Országos Tiszti 
Főorvosi Hivatal országos vezető 
védőnője, köszöntő szavaiban ki
emelte: egy ember munkája haté
konyságában a munkahelyi légkör 
és körülmények meghatározó szere
pet játszanak. A Családvédelmi 
Szolgálat feladata, hogy családter
vezési tanácsadást nyújtson, továb
bá, hogy a súlyos válsághelyzetbe 
került várandós anya számára meg
nyissa a perspektívákat magzata 
megtartása érdekében. Ez egy lehe
tőség, hogy a védőnővel közösen 
átgondolja helyzetét, olyan ismere
tekhez jusson, melynek birtokában 
megalapozottabb döntést tud hozni 
magzata sorsáról. Sajnos, ma még a 
CSVSZ forgalmának 70%-át ez 
utóbbi teszi ki, de bízunk abban, 
hogy az erőfeszítések hatására a 
preventív tevékenységek kerülnek 
előtérbe. A családtervezési és a ter
hesség megszakítás előtti tanács
adás is az egyén intim szféráját 
érinti. A bizalmat feltételező kap
csolat kialakításában meghatározó 
jelentőségű a személyi és tárgyi fel
tétel. Ahhoz, hogy a lakosság ön
ként igénybe vegye a preventív 
szolgáltatásokat, így a CSVSZ- t is, 

meghatározó lehet, a tanácsadó 
hozzáférhetősége, megközel í thető
sége, a tanácsadás ideje és nem 
utolsósorban a tanácsadó helyiség 
kialakítása, berendezése. De az is 
fontos, hogy a védőnő mennyire tud 
megújulni. Hogy ma egy új tanács
adót avathatunk, azt mutatja, hogy 
mindazok, akik ezt szorgalmazták, 
akik erőfeszítéseket tettek ennek ér
dekében, felismerték, illetve elis
merték a védőnői munka értékét, j e 
lentőségét. 

Avatóbeszédében dr. Papp Ele
mér megyei tiszti főorvos kiemelte: 
szeretné, ha a vezető védőnő által 
e lmondot t arányok megfordulná
nak. A 7 0 % abortuszelőkészítő 
megbeszélésekből 15% lenne, és 
15% egyéb. Az itteni látogatások a 
család összetartását, a gyerek mé
hen belüli és kívüli egészséges fej
lődését szolgálnák, az itt dolgozók 
pedig megtalálnák életük értelmét, 
a harmóniát . Kérte a ház lakóit, sze
retettel fogadják az intézményt, 
amit nem az ő bosszantásukra hoz
tak létre, hanem azért, hogy a felnö
vekvő nemzedék egészséges létét 
meg tudják alapozni. 

B. Zs . 

A folytatás a legfontosabb 
Decemberben megjelenik a Pannon Tükör legújabb száma 

Decemberben megjelenik a Pannon Tükör 5. és 6, száma - kaptuk az 
információt Czupi Gyula főszerkesztőtől. Azokat a kéziratokat, ame
lyeket ezekben a lapszámokban javasol megjelentetni, e-mail-en 
keresztül elküldi véleményezésre a szerkesztőbizottság tagjaihoz. A 
főszerkesztő a megjelenések előtt, szeretne olvasó délutánt tartani, 
fontosnak érzi, hogy minél többen olvassák el az anyagokat. Szeretné, 
ha nemcsak a szerzők és a főszerkesztő között alakulna ki párbeszéd, 
hanem értő, érdeklődő társadalmi környezete lenne a lapnak. A vissz
hangtalan megjelenés senki számára nem érdekes. Úgy véli, meg lehet 
tölteni kézirattal a lapszámokat. A folytatást tartja a legfontosabbnak, 
jelentős tipográfiai változtatást nem tervez. Továbbra is hat alkalommal 
és 1000 példányban jelenik meg a kiadvány. 

B. Zs. 

• Október 30-ára virradóra egy teher
gépkocsiból 150 liter üzemanyagot 
tulajdonított el ismeretlen tettes. 

• Ennél sokkal nagyobb volt a kára 
annak a tulajdonosnak, akinek erde
jéből 20 köbméter vadcseresznye 
fát loptak el 1,2 millió Ft értékben. 

• 21.20-kor a baleseti ambulanciáról 
jelentették be, hogy egy olyan fér
fit hoztak be ellátásra, akit testvére 
egy baltával fejbe vágott. Miután a 
sértett erősen ittas állapotban volt, 
kihallgatása nem volt lehetséges. 

• Éjfélkor érkezett a telefonos beje
lentés, hogy egy kanizsai kerékpár
tárolóba lakatlefeszítés módszerével 
behatoltak, s onnan 3 db MTB ke
rékpárt próbáltak meg eltulajdoníta
ni, de szerencsére megzavarták 
őket, így sikertelen volt az akciójuk. 

• November l-jén Nagyrécse köze
lében egy gépkocsival őzet gázol
tak el, melynek következtében a 
személyautóban 100.000 Ft-os 
rongálási kár keletkezett. 

• 20 órakor észlelték a hazatérő la
kók, hogy ismeretlen tettes ablak-
befeszítése után behatolt családi 
házukba, s onnan 50.000 Ft kész
pénzzel gazdagabban távozott. 

• Este 10 órakor gépkocsifeltörésnél 
kellett intézkedni. A személyautót 
ismeretlen módszerrel felnyitották, 
és abból irattárcát iratokkal együtt 
tulajdonítottak el kb. 10.000 Ft ér
tékben, amely kár értékét az utána
járás is növeli. i 

• November 2-án a kora délutáni 
órákban az egyik Fő úti műszaki 
bolt vezetője telefonált be a rend
őrségre, hogy üzletéből fizetés nél
kül távoztak egy 140.000 Ft értékű 
videókamerával. 

• Ezen a napon még két segédmotor 
kerékpárral és egy MTB kerékpár
ral lettek szegényebbek városunk 
lakói. A bicikli ugyan az első kere
kével a tárolóhoz volt lakatolva, de 
ez nem akadályozta meg a tettest, 
hogy a fennmaradó részt elvigye. 

• November 3-án reggel 9.30-kor 
vette észre egy gyászoló úr, hogy 
felesége sírjáról valaki egy 
30.000 Ft-os bronzvázát tulajdo
nított el. 

• 12.18-kor a 7-es úton egy szlovén 
és egy horvát kamion ütközött, 
melynek következtében az olasz 
gépkocsi vezetője súlyos, életve
szélyes, még a szlovén sofőr 8 na
pon belül gyógyuló sérülést szen
vedett. Az úton 12.40 és 23.40 
között a forgalmat el kellett terel
ni. 

• 21.30-kor jelentette be egy kani
zsai hölgy, hogy a délután folya
mán ablakbetörés módszerével 
behatoltak a lakásába, s onnan 
600.000 Ft értékben arany ékszert 
és készpénzt lopott el ismeretlen 
tettes. 

• 4-ére virradó éjszaka egy 100.000 
Ft értékű személygépkocsi parkolt 
a tulajdonos háza előtt, reggelre 
azonban már hűlt helyét sem talál
ta. Ugyanígy járt egy robogó tulaj
donosa is, akinek 45.000 Ft-os ká
ra keletkezett ezzel. 

• 17 órakor egy benzinkútról jelez
ték, hogy két ismeretlen személy a 
külső tárolóból 8 liter motorolajjal 
távozott, fizetség nélkül. 

• November 5-én délelőtt jelentet
ték be egy helyi ABC-ből, hogy 
ismeretlen tettes - zárás után - a 
kirakatot betörte, s 30.000 Ft ér
tékű áruval fizetés nélkül távo
zott. A rongálási kár plusz 20.000 
Ft. 

• 16.14-kor jelentették be a MÁV 
területéről, hogy ismeretlen sze
mély vasúti sínek szerelvényeit 
próbálta meg eltulajdonítani. Az 
illetőt feltartóztatták, s igazolta
tás után kiderült, hogy ő enge
délyt kapott vashulladék gyűjté
sére. 

• 16.25-kor ismét kerékpárt lopott 
el ismeretlen, ezúttal egy helyi 
presszó elől, 20.000 Ft értékben. 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
R I A S Z T Ó R E N D S Z E R É N E K szerelése. 

• A R I A S Z T Ó J E L Z É S 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással . 

• Meg lévő rendszerek F I G Y E L Ő K Ö Z P O N T R A 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

N a g y k a n i z s a , R o z g o n y i u. 2 0 . 
Telefon: 93 /312 -706 

2000. november 9. 



GYERTYALÁNG ES 
SZERETETLENSÉG 

Ismerősöm a temetőkapuban autójában ül. Még akkor is ott talá

lom, amikor koszorúnk elhelyezése után kifelé jövünk. Beteg vagy? 

- kérdezem jó szívvei, de a válasz megborzongat. Addig nem me

gyek be - szólt a válasz -, amíg a testvérem ki nem jön. Családi kö

rülményeiket ismerve tudom, hogy a „másiknak" csak annyi a bű

ne, hogy féltestvér. Apja „elrabolta" az özvegyen maradt anyát. Ne

gyed százada folyik a gyűlölködés ezért, meg a rozzant kisház tulaj

donjogáért. Nincs megbocsátás, nincs közös gyertyagyújtás, a ke

ményebbik testvér, ha tehetné, még az egy sírban fekvő szülőket is 

széthantoltatná. Máskor meg a temetőben rendezgető asszonyra 

utalva mondják, hogy most „palotát" emeltetett a férje koporsója 

fölé, naponta itt matat, játssza a bánatos özvegyet, de míg a férje 

élt, semmire sem becsülte. A vagyona bezzeg kellett! 

Szörnyű ezeket a szavakat hallani, s éppen a hallottak ünnepén, 

amikor a lobogó gyertyalángok mellett meg kellett állnunk egy pil

lanatra. Megállítunk és elrévednünk, vagy imádkoznunk - kinek, 

kinek beállítottsága szerint -, tiszteletet adni az élő körülöttünk ál

lóknak. Már ez sem megy! Bármerre néz az ember, ha nem is gyű

lölködést, de szeretetlenséget tapasztal. Jó, ha ez csak közömbösség, 

mert az talán nem gyilkol annyira. 

Gyakran halljuk mostanában, hogy a magyar egészségügy elké

pesztő állapotban van. Főként szervezetileg és technikailag, de az 

ellátás színvonalának mértékéhez az is hozzájárul, hogy beteg ez a 

nemzet. A minap a rádióban egy orvosprofesszor nagyszerűen ki

fejtette, hogy egy reform a dolgoknak csak egyik része, és semmi

lyen szervezeti intézkedés nem váltja ki az emberek egymásnak és 

önmaguknak okozott lelki traumái testi következményeinek a hatá

sát. A nuigyarok sokkal betegebbek, mint például tőlünk nyugatra 

az emberek, s akkor még nem is szóltunk a kimondottan mentális 

problémákról 

Hát igen! Akarva, vagy akaratlanul „beteszünk" mi egymásnak. 

Szinte érezhetően erősödik a frusztráció, családban, munkahelyen, 

utcán, s az a baj, hogy ez láncreakció, gyűrűzik tovább. A negatív 

hatások következményeinek feloldása azért sem könnyű, mert az 

egyenesség, a célirányos, jogilag megszabott, az érintkezési normák 

által elvárható magatartás helyett ... van valami más ... egészen 

más, ami sokszor akár meg is bet égit. 

Amikor ezek a sorok születtek, akkor hallottam három éppen ide

vágó történetet. A nyolcadik osztályos gyerek azt kérdezte, hogy mi

ért kiabál és csapkod a tanár néni nyolc óra öt perckor, amikor 

még semmi rosszalkodást el sem követtek. A cégének kiváló dolgo

zója meg azt szegezte nekem, hogy a negyvenéves jubileumi jutal

mát egy adminisztrátor adta át a zajos munkateremben. Még csak 

egy kézfogás, egy kedves vezetői pillantás sem volt. Másutt a dolgo

zók reggel a vezető arcát fürkészik, gyorsan szétrebbenve mondják, 

ma ismét jaj nekünk, hiszen a főnöknek rossz a kedve. 

A gyertyák kialudtak a sírokon, A lobogó láng talán egy-két órá

ra békét varázsolt a szívünkbe. Ebből valami melegséget át kellene 

mentenünk az élők mindennapjaiba. 

Büki Erzsébet 

PER/PATVAR 
TISZTELT SZERKESZTŐSÉG! 

Nem tudok napi
rendre térni az eset fö
lött, ami a napokban 
történt velem. A heti, 
szokásos kispályás foci 
után betértünk meginni 
egy pohár sört. Ilyen
kor általában még be
szélgetünk egy kicsit. A 
„középcsatárunk " 
azonban nem tudott el
szakadni a pályán tör
téntektől és hangosan 
szidta társaságunk 
egyik tagját. Szerettem 
volna megnyugtatni. 
Kértem, ne foglalkozzon már a 
témával és beszéljen halkabban, 
mert mindenki bennünket néz. Ez 
csak olaj volt a tűzre, mert erre 
nekem esett. Nyomdafestéket nem 
tűrő szavakat vágott a fejemhez, 
kétségbe vonta elmeállapotomat, 
szidta a hozzátartozóimat, majd 
hirtelen felugrott, átnyűlt az asz
talon és pofon ütött. Szóhoz sem 
jutottam, annyira meglepődtem. 
Nem tudom mi történt vele. A 
társaságunk tagjai is hasonlóan 
vélekedtek, mert azonnal vége 
lett a beszélgetésnek. Én rögtön 
távoztam, a többiek is hasonlóan 
cselekedtek. Azt reméltem, hogy 
a sporttársam, barátom bocsána
tot kér tőlem, ad valami magya
rázatot. Nem tette meg. A héten 
már focizni sem mentem el. Most 
én szégyellem magam, holott ne
ki kéne. Szeretnék valami elégté
telt, azt akarom, hogy büntessék 
meg, ne nekem kelljen szemlesüt
ve járni. 

TISZTELT URAM! 
Azt gondolom, talán meg kel

lene beszélniük az esetet. Lehet, 
hogy a barátja is szégyelli magát , 
ahhoz sincs elég bátorsága, hogy 
bocsánatot kérjen, mert nem tud
ja, ezt maga hogyan fogadná. Ez 
az első tanácsom, de válaszolok 
a kérdésére is. 

Megbüntetni valakit, már nem 
a polgárjog, hanem a büntetőjog 
körébe tartozik. Lehetősége van 
arra, hogy a bíróságon magánin
dítványt terjesszen elő az e lköve
tő, a sporttársa ellen, aki az Ön 
által írtakból megítélve becsület
sértést követett el, mégpedig tett

legesen. (Btk. 180 §. (2). bek.) A 
magánindí tvány előterjesztésére 
az esetet követő harminc napon 
belül van lehetősége, ha ezt el
mulasztja, később már nem teheti 
meg, igazolásnak nincs helye. A 
Büntető Törvénykönyvünk (Btk.) 
alapján az ilyen cselekmény el
követője vétség miatt egy évig 
terjedő szabadságvesztéssel, köz
érdekű munkával vagy pénzbün
tetéssel büntetendő. Amennyiben 
a barátja nem ismeri el, hogy a 
cselekményt elkövette, akkor 
Önnek kell bizonyítania tanuk
kal, hogy az eset úgy történt 
meg, ahogyan azt leírta. Ezek az 
úgynevezett magán vadas eljárá
sok és a feljelentő, vagyis Ön 
magánvádlóként szerepel. Az el
járás megindítását követően is 
van lehetőségük arra. hogy kibé
küljenek. A bíróság először csak 
meghallgatásra idézi a feleket. 
Megkísérli a feljelentő és a felje
lentett személy kibékítését, ha ez 
sikerre] jár . az eljárás befejező
dik. A vád elejtésének tekinti a 
bíróság ha Ön. mint feljelentő az 
első idézésre nem jelenik meg. A 
meghallgatást követően már tár
gyalásra kerül sor, ha a felek 
nem békülnek ki. 

Azért választottam az Ön leve
lét, mivel az eljárás itt rövid ha
táridőhöz kötött, és az olvasói le
velek ritkán érintik a büntetőjog 
területét. Végezetül remélem, 
hogy megbeszélték az esetet, 
mint sporttársak és a barátja bo
csánatot kért. Ön pedig megbo
csátott. 

Dr . S t e p á n A n n a m á r i a 
ügyvéd 

2000. november 9. 3 



RE 
FAFARAGÓ TÁBOR 

A Nagykanizsai Fafaragó E g y e s ü 
let 2000 . évi fafaragó táborát a mi l 
lennium jegyében rendezte m e g . A z 
ott készített két darab szobrot az ö n 
kormányzatnak ajándékozzák. A z el 
ső szobor István királyt ábrázolja or
szágalmával és jogarral, míg a másik 
egy hun harcost ábrázol. Terve ik s ze 

rint Szent István-szobra a polgármes
teri hivatal e lőcsarnokába, míg a hun 
harcos a Keleti városrészben l é v ő 
széke ly parkban lenne felállítva. A 
két szobor e szme i értéke kb. 350.000 
Ft. 

Szent István-szobrát Csávás Csaba 
é s Wegrosz ta Zoltán, míg a hun har
cost Radnai István é s Lakatos B e n ő 
fafaragók készítik. 

Thury-laktanya területéhez 
vezető út építése 

A földmérési munkarészek elkészül
tek, így sor kerülhet az út bejegyzésére 
az eljáró hatóság részéről. Ezt követő
en kell megegyezni az árban a tulajdo
nos képviselőivel, azaz az APV Rt.-
vel, ezért kérte a polgármester a hatá
rozat végrehajtásának határidejét 2001. 
március 31-ig meghosszabbítani. 

ÖNKORMÁNYZATI 
SPORTIRÁNYÍTÁS 

A Művelődési és Sportosztály 
Sportiroda vezetői álláshelyére a pá
lyázat kiírása és közzététele megtör
tént. A beérkezett pályázatok ered
ménytelennek bizonyultak, mert azok 
nem minden szempontból feleltetek 
meg a pályázati feltételeknek. A hiva
tali vezetés döntése alapján, 2000. ok
tóber 15. naptól vezetői megbízást ka
pott Hári László, az iroda sportszerve
zője azzal a feltétellel, hogy 2001. jú
nius 30-ig a közigazgatási szakvizsgát 
le kell tennie. 

Pályázatbenyújtás 
a Gazdasági Minisztériumhoz 

A határozatban foglaltakban 
megfe le lően a Gazdasági Minisz té 
riumhoz 2 0 0 0 . szeptember 13-án a 
három projekt 

• szociális bérlakás építés 
• nem lakás cé lú ingatlan lakás

célú átalakítása 
• használt lakások vásárlása a 

szociál is bérlakás á l lomány nö 
velése érdekében beadása m e g 
történt. 

Olajbányász-stadion rekonstrukciós pályázatának benyújtása 
A K Ö G Á Z Rt.-vel az Olajbányász-stadionra vonatkozó tárgyalások je

lenleg is folyamatban vannak melynek eredményeként az önkormányzat a 
létesítményre vonatkozó tulajdonjogot szerezhet, vagy meghatározot t idő
re szóló kedvezményes bérleti szerződést köthet . 

A nagykanizsai Olajbányász-stadion rekonstrukciójához készített pá
lyázatot a közgyűlés döntésének megfelelően benyújtották a Hivatásos 
Labdarúgó Alszövetséghez. 

A pár tok által használt helyiségek 

bérleti dí jának megállapítása 

Az MSZP részére kijelölt Erzsébet 
tér 1. szám alatti volt Népesség
nyilvántartó Iroda átadásra került. A 
bérleti szerződést a közgyűlési határo
zatban foglaltakban megfelelően bérlő 
és bérbe adó megkötötte. 

A FIDESZ Magyar Polgári Párt ré
szére közgyűlési határozat módosításá
val a Sugár u. 12. szám alatti volt 
T U N G S R A M Klub helyett a Rozgo-
nyi u. 1. szám alatti bérlemény átadás
ra került a bérleti szerződés megköté
sével egyidejűleg. 

A többi párt részére a közgyűlési 
határozatnak megfelelően elkészített 
bérleti szerződést az Ingatlankezelési 
Intézmény kiküldte, a bérlők által alá
írása folyamatban van. 

Közoktatási Fejlesztési Terv 
felülvizsgálata 

A részletes fejlesztési terv elké
szült. A véleményezésre jogosultaknak 
a művelődési és sportosztály továbbí
totta, akik folyamatosan küldik javas
lataikat, elképzeléseiket, mely a tervbe 
beépítve kerül újra bizottsági szakasz
ba és novemberben a közgyűlés elé. 

Thury-laktanya volt Csapatművelődési Otthonának értékesítése 
A Thury Laktanya volt Csapatművelődési Ot thonára kiírt árverés ér

deklődés hiányában eredménytelen marad t . A második árverés előkészíté
se folyamatban van. 

Szerződéskötés a Vikárius Fejlesztő 

Tanácsadó és Szervező Kft-vei 

A Vikárius Fejlesztő Tanácsadó és 
Szervező Kft.-vel a Városi Kórház és a 
Polgármesteri Hivatal Városi Kincstárhoz 
történő kapcsolódására vonatkozó megbí
zási szerződést a polgármester aláírta. 

Tájékoztató a fontosabb 
intézkedésekről és eseményekről 

- A céltámogatás bevonásával köz
beszerzési eljárás keretében beszere
zendő I db CT, valamint 1 db mam-
mográf beszerzése ügyében hozott 
döntést a SIEMENS Rt. A Közbeszer
zések Tanácsa Közbeszerzési Döntőbi
zottsága előtt megtámadta. 

A döntőbizottság a jogorvoslati ké
relmet elutasította. 

Fentiek alapján kijelenthető, hogy a 
bíráló bizottság javaslata alapján ho
zott kiírói döntés a jogszabályoknak 
teljes mértékben megfelelt. 

A pályázat győztese: GE Medieal 
System Europe S.A. 

Az anyagleadás előtt a GE Medieal 
System Europe S.A. tájékoztatta a hi
vatal illetékesét, hogy a műszereket a 
47. héten szállítja, a műszerek kezelé
sével kapcsolatos betanítás november 
27-én megkezdődik. A gép így decem
ber hónapban megkezdheti működését. 

- A város önkormányzata a céltámo
gatási pályázat benyújtással egyidőben 
beadta pályázatát a Zala Megyei Tele
pülésfejlesztési Tanácshoz is a CT és 
mammográf beszerzés pénzügyi fede
zetének megteremtése érdekében. 

- A Zala Megyei Területfejlesztési 
Tanács 2000. október 2-i ülésén dön
tött a 2000. évi céljellegű decentralizált 
előirányzatra beérkezett pályázatok tá
mogatásáról Nagykanizsa Megyei Jogú 
Város Önkormányzatának 13 millió Ft-os 
pályázatát a tanács a pénzügyi fedezet 
hiánya miatt elutasította, így a kieső 13 
millió Ft-ot az önkormányzatnak kell 
biztosítania a közgyűlés korábban ho
zott döntése értelmében. 

IPARI PARK F E J L E S Z T Ő 
A közgyűlés a szeptember 19-i ülésén 

létrehozta az Ipari Park Fejlesztő Köz
hasznú Társaságot. A cégbejegyzés elin
dításához csak a Felügyelő Bizottság 
megválasztását követően október 10-e 
után van lehetőség. Az Ipari Park cím át
ruházásához a Kht. bejegyzése szükséges, 

KHT. M E G A L A P Í T Á S A 
ezért kérem a határozat végrehajtásának 
határidejét 2000. november 30-ig meg
hosszabbítani. A kht. részére Nagykani
zsa Király u. 47. szám alatt biztosított iro
da kiürítése 2000. október 16-án megtör
tént. A társaság a helyiséget annak felújí
tását követően veszi használatba. 

IFJÚSÁGKUTATÁS 2000 
Nagykanizsa Város Diákönkormányzata a Hely Alapítvány támogatásával „Ifjúsá

gi érdekérvényesítés, demokráciára nevelés" témában PHARE-pályázaton támogatást 
nyert a projekt lefolytatásához. Ezen projekten belül lehetőség nyílt egy részleges vá
rosi ifjúságkutatásra is. 

Az ECHO Oktatáskutató Műhely időközben ajánlatot tett települési ifjúságkutatás 
lefolytatására, mely ajánlat - más forrásokból való támogatással - a megyei jogú vá
rosok számára kedvező feltételeket nyújtott. 

Az ajánlott formák közül egy 4 0 0 fős kismintán végzett részleges tanulói felmérés
re, illetve egy kb 30 fős mintán végzett felnőtt (szakértői, képviselői) vizsgálatra nyílt 
mód. A vizsgálatot a Városi Diákönkormányzat a pályázott forrásból finanszírozta, 
így az a város költségvetését nem terhelte. 
A történések menete: 
1999 végén PHARE Demokrácia Mikro-projekt benyújtása a PHARE magyarországi 
delegációjához. A pályázat benyújtói: Nagykanizsai Városi Diákönkormányzat és 
Hely Alapítvány 
2000. február 8-án ajánlat az ECHO Oktatáskutató Műhelytől települési ifjúságkuta
tás elvégzésre 

2000. február 29. Nagykanizsa MJV Ifjúságpolitikai Koncepciójának elfogadása 
2000. április elején értesítés a PHARE-pályázaton nyert összegről 
2000. április 17-én a támogatás összege szerint módosított pályázat elküldése, egyez
tetés az ECHO Oktatáskutató Műhellyel 
2000. május 3-án az iskolaigazgatók tájékoztatása az ifjúságkutatás 400 fős mintán 
önkitöltős kérdőívvel végzendő első fázisáról 
2000. májusa: a kérdőíves felmérés elvégzése 
2000. június 4. A városi képviselőtestület tagjainak felkérése a szakértői, képviselői 
kérdőívek kitöltésére (egyúttal meghívás a júliusi balatonmáriafürdői ifjúsági táborba) 
2000. június: intézményi kérdőívek kitöltetése 
2000. július 17-23. Diákönkormányzati-ifjúsági tábor, a demokráciára nevelés képzés 
első fázisa, beszámoló a 400 fős ifjúsági kérdőívek feldolgozásáról: 
„Ifjúsági érdekérvényesítési csatornák kutatása Nagykanizsán - Beszámoló a tanulói 
vizsgálatról" (megtekinthető a Polgármesteri Hivatal Művelődési Osztályán) 
2000. augusztus 29. Diákönkormányzatot segítő pedagógusok és intézményi szabad
idő szervezők értekezlete, tájékoztató a PHARE-projekt állásáról, szakértői kérdőívek 
kitöltetése 

2000. november 9. (tervezett): városi fórum: beszámoló a települési ifjúságkutatás 
korosztályi, intézményi és szakértői-képviselői felméréseinek eredményeiről, a ta
pasztalatok összegzése, javaslatok a továbblépésre. 

2 0 0 0 . n o v e m b e r 9 . 



N A G Y K A N I Z S A M E G Y E I J O G Ú V Á R O S 

OKLEVELES ÉPÍTÉSZMÉRNÖKÖT 
keres településfejlesztési-, rendezési, területfejlesztési, építészeti és 
komplex környezeti feladatellátás előkészítésére, segítésére a városi fő
építész mellé (erkölcsi fedhetetlenség szükséges). Előnyben részesül, aki 
településrendezési, vagy településgazdasági, vagy urbanisztikai kiegészítő 
képzésben részesült. \ 

A munkakör sikeres pályázat esetén azonnal betölthető. Bérezés a köztiszt
viselőkre vonatkozó törvény és helyi rendelet előírásai szerint számítható. 

A pályázat benyújtható: 2000. november 25-ig 
Nagykanizsa megyei jogú város jegyzőjének címezve (8800 Nagykani

zsa, Erzsébet tér 7.) 

KÉPVISELŐI FOGADÓÓRA 

PÁLYÁZAT 
A TERVEZETT HARANGJÁTÉK 

ZENEI MŰKÖDTETÉSÉNEK FELTÉTELEIRE 

N A G Y K A N I Z S A M J V Ö N K O R M Á N Y Z A T A 
PÁLYÁZATOT H I R D E T 

Nagykanizsa , A d y E. u. 1. s z á m alatt e l h e l y e z e n d ő kültéri ha
rangjátékra írott reggel i , déli , esti z e n e d a r a b o k k o m p o n á l á s á r a 
vagy fe ldolgozás írására . 

A harangjáték adot tságai : 12 d inamikus hang , a kis C-től az F ' - i g 
(a törzshangok kis b-vel egészü lnek ki) . Zene i ter jedelme: nagy C 4 , 
nagy D 4 , nagy E4 , nagy F4 , nagy G 4 , nagy A 4 , nagy A I S 4 , nagy B 4 , 
nagy C 5 , nagy D 5 , nagy E 5 , nagy F 5 . A „hangsze r " több szó lamot is 
képes egyszerre el játszani . F igye l embe kell venni , hogy a ha rangok 
viszonylag hosszabb lecsengéssel szólnak. 

A nyertes művek e lőször 2 0 0 1 . márc ius 15-én hal lhatók. 

Pályázati feltételek: 
1. A beadott művek já tékideje n e m haladhat ja m e g az egy percet . 
2. A darabok hangulata, tempója lehetőleg illeszkedjen a napszakhoz. 
3. Pozit ív elbírálásban részesül , aki nagykanizsa i kö tődésű részletet , 

feldolgozást illeszt bele , do lgoz fel kompoz íc ió jában . Kivétel t ké
pez a „Megy a gőzös . . . " c í m ű köz i smer t dal . 

4. A kompozíc ió t s tandard midi fájlban kell benyújtani mágnes le 
mezen. 

5. A pályázatban való részvéte lnek nincs személy i , kor, vagy lakó
hely megkötése . 

6. A pá lyázó a pályázat benyúj tásával tudomásu l veszi , hogy az a 
pályázat e r edményessége esetén a ki író tu la jdonába kerül és azzal 
kapcsolatban a pá lyázó dí jazáson felül s emmi lyen köve te lmény t 
nem támaszt . 

A pályázatokat je l igésen kell bekülden i , külön lezárt bor í tékban 
megadva a pá lyázó adatait . A p á l y a m u n k á k a t a szakmai zsűri , i l letve 
a nagyközönség vé l eményezése után a Közgyű lé s bírálja el . 
A pályázat benyúj tásának határ ideje : 2 0 0 1 . j a n u á r 15 . 
A pályázat benyúj tásának he lye: Polgármester i Hivatal 

Ta rnóczky Atti la a lpolgármester 
8800 Nagykanizsa , Erzsébet tér 7. 

Eredményhirdetés : 2 0 0 1 . m á r c i u s l - i g . 
A pályázat nyertese( i) a h á r o m napszakra írott kompozíc ióér t , nap

szakonként 100.000 Ft dí jazásban részesülnek. 

A nyertesek dí jazásukat 2 0 0 1 . márc ius 15-ig vehet ik át a polgár
mesteri hivatal gazdasági osz tá lyán . 

A pályázatokkal kapcsola tban levélben, vagy te lefonon érdeklődni 
lehet Tarnóczky Att i la a lpolgármes terné l (Polgármester i Hivatal 
8800 Nagykanizsa , Erzsébet tér 7. Tel . : 500 -705) 

DR. H O R V Á T H G Y Ö R G Y önkormányzati képviselő a 2. számú válasz
tókerület polgárait várja fogadóóráján 2000. november 15-én (szerdán) 
17.30 óra és 19 óra között a Zeneiskolában (Sugár u. 18.). 

ÁRVERÉS 
N a g y k a n i z s a M J V Po lgármes ter i Hivatala 

NYILVÁNOS ÁRVERÉSEN ÉRTÉKESÍTI 
a N a g y k a n i z s a - B a j c s a városrész déli végén lévő , 84/9 hrsz-ú 

1360 n m n a g y s á g ú , beépí te t len terület m e g n e v e z é s ű ingatlant. 

A z árverés he lye: N a g y k a n i z s a M J V Polgármester i Hivatal alag
sori t á rgya ló te rme (Nk, Erzsébet tér 7.) 

A z árverés ideje: 2000 . n o v e m b e r 7-én 10 óra 
Részle tes kiírási anyag a Po lgármes te r i Hivatal földszint 13/a 

számú irodájában vehe tő át. 

Phare 
MEGNYÍLT! 

A Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány 
tájékoztatja Nagykanizsa megyei jogú város és 

környéke lakosságát, 
hogy az Alapítvány épületében 

(Nagykanizsa, Zrínyi u. 33 .1. emelet, könyvtár) 

PHARE-támogatássa l 

EU TÁJÉKOZTATÓ 
IRODA NYÍLT. 

NYITVA TARTÁS: 
Hétfőtől csü tör tökig : 
Péntek: 
Szomba t : 

13 .30 -17 .30 óráig, 
10 .00 -14 .00 óráig, 
10 .00-12 .00 óráig. 

SZOLGÁLTATÁSOK: 
• E U - s könyvek , k i adványok 
• Internet hozzáférés 
• Tá jékozta tás 

Minden érdeklődőt szeretettel várunk. 

K a n i z s a Fe l sőoktatásáért Alapí tvány 

2000. november 9. 



ÜLÉSEZETT AZ ÖNKORMÁNYZAT 
Az elmúlt hét keddjén ülésezett 

Nagykanizsa képviselőtestülete. 
Négy és fél órás vita után a közgyű
lés úgy döntött - 11 igen, 11 nem és 
egy tartózkodás mellett - , hogy a fe
gyelmi bizottság javaslatával ellen
tétben a fegyelmi tanács ülésén el
hangzottak alapján nem marasztalja 
el Törőcsik Pál alpolgármestert 
olaszországi útjai elszámolási hibái 
miatt. Dr. Fodor Csaba a bizottság 
tagja ismertette az alábbi jelentést: 
Varese : 

A vizsgálat során nem került elő 
olyan irat. mely az önkormányzat, a 
polgármesteri hivatal, vagy akár 
Törőcsik úr nevére íródott volna. 
Tórőcsik úr hivatalos meghívó hiá
nyában utazott külföldre. 

A kiküldetésen ellentétben 
Törőcsik úr tájékoztatásaival, és a 
korábbi vizsgálat adataival ténylege
sen négy fő vett részt. (Domina Kár
oly gépkocsi vezető, Törőcsik alpol
gármester úr, Törőcsik úr felesége, 
Anderkó Ottó úr) Az utóbbi kettő 
személy utazása teljesen szükségte
len volt, ugyanis az Anderkó úr ne
vére érkezett meghívó (1999. 
november 10.) utolsó mondata: „Tá
jékoztatom továbbá, hogy a rendez
vényre térítésmentesen tudunk 
Önöknek olasz-magyar tolmácsot 
biztosítani." 

A kiutazást nem hagyta jóvá elő
zetesen a közgyűlés. Közgyűlés volt 
1999. november 30-án. 

Anderkó úr és Törőcsik alpolgár
mester úr felesége kiutazását sem 
előzőleg, sem utólag senki nem en
gedélyezte. A kiutazás teljes költsé
ge viszont az önkormányzatot ter
helte. 
Nápoly: 

Törőcsik úr kiutazását nem enge
délyezte előre a közgyűlés, holott 
2000. március 28-án, és április 4-én 
is volt testületi ülés. Törőcsik úrnak 
pedig március 28-án már tudomása 
volt az utazásról. 

Az utazáson négy fő vett részt. 
Törőcsik úr. felesége. Anderkó úr és 
felesége. Az utóbbi három személy 
kiutazását sem utólag, sem előzőleg 
senki nem engedélyezte. 

Törőcsik úr a polgármesteri hiva
tal bankkártyájával fizette a felme
rült költségek jelentős részét. 
Törőcsik úr jogosulatlanul fizetett ki 
olyan jelentős költségeket, melyek 
nem az önkormányzat érdekében 
merültek fel. 

Törőcsik úr saját előadásában 
mondottakat többszöri kérdésre is 

megerősítette, miszerint természetes, 
hogy az önkormányzat fizette 
Anderkó úr költségeit, hiszen 
Anderkó úr nem kapott díjazást a 
tolmácsolásért. Ezért a szállodai 
költségek felét számolta csak el. 

A fent említett nyilatkozatok nem 
felelnek meg a valóságnak, ugyanis: 

- az Active 2000. Kft. részére, 
olasz fordítás-tolmácsolás címén 
2000. március 31-én megrendelés 
lett kiállítva, mely a következőt is 
tartalmazza: „kifizetés Anderkó Ottó 
részére." 

- A fenti kft. 2000. március 31-én 
számlát állított ki, 70.000 Ft érték
ben, mely 5 nap tolmácsolásra vo
natkozik, s Törőcsik Pál alpolgár
mester úr is igazolta. 

- 2000. április 12-én az összeg ki
fizetésre is került a pénztárból. 

Törőcsik úr hazaérkezését köve-
tőefi, a rendeletben előírt 8 napon 
belül (legkésőbb tehát március 22-
ig) nem számolt el. 2000. május 9-
én, 10-én adta át a bizonylatok egy 
részét Gerencsér Tibor úrnak. Ah
hoz, hogy Gerencsér úr az elszámo
lásokat határidőben meg tudja csi
nálni, a dokumentumokat teljes kö
rűen április 20-án meg kellett volna 
kapnia. Törőcsik úr állításaival el
lentétben Gerencsér úr nem kapott 
olyan utasítást, hogy csak a költsé
gek egy részét kell elszámolnia. Sőt, 
az Ő cenzúrás számításai után derült 
ki, hogy a csatolt bizonylatok közül 
nem lehet mindent elszámolni, s er
ről Törőcsik urat azonnal tájékoztat
ta. 

A csatolt bizonylatok közül több 
alkalmatlan az elszámolásra, így 
azokat felül kell vizsgálni a hivatal
nak. Olyan taxi- és „autópálya-papí
rok" kerültek elszámolásra, melyek
ből nem állapítható meg, hogy ki
nek, mikor és ki állította ki. 

Törőcsik úr csak felszólításra szá
molt el, holott a kapott számláknak 
már nála kellett lenni a hazaérkezé
sekor, így érthetetlen, hogy milyen 
számlák nem voltak meg. 

A 2000. május 30-i pénztári fel
jegyzésből kiderül, hogy Törőcsik úr 
az általa felvett összegről nem tudott 
elszámolni, csak a revizori közremű
ködés eredményeként került megál
lapításra a visszafizetendő 248.072 
Ft. Ezen összeget felül kell vizsgálni 
a 4. pontban írottak okán is. 

Törőcsik úr jogtalanul fizetett ki 
az önkormányzat terhére olyan költ
ségeket, melyek nem az önkormány
zat érdekében merültek fel (egy fő 

költsége helyett négy fő költsége, 
majd a felhívás után ténylegesen 
kettő fő költsége került elszámolás
ra), a jogosan felmerülő fizetésekkel 
kapcsolatos elszámolási kötelezett
ségével pedig 38 napot késlekedett 
megalapozatlanul. Álláspontunk 
szerint ezzel az úttal kapcsolatosan 
csak egy fő költségét lehet elszámol
ni, ugyanis a további három fő uta
zása nem önkormányzati érdek volt. 
Amennyiben Anderkó úr utazása 
mégis az volt, úgy ő 70.000 Ft díja
zásban részesült. 

A fentiek okán a bizottság azt ja
vasolja a Tisztelt Közgyűlésnek, 
hogy Törőcsik Pál alpolgármester 
úrral szemben többszörösen elköve
tett súlyos szabályszegése okán fe
gyelmi büntetést szabjon ki. 

Törőcsik Pál az alábbiakat mond
ta el: végre a nagy nyi lvánosság 
előtt tisztázhatja magát a felsorolt 
vádak alól. ugyanis tételesen cáfol
ni tudja a megállapításokat. Több 
levél is előkerült , amely igazolja, 
olaszországi útjain végzett tevé
kenységét , kiadásainak jogosságát . 
Mint elmondta, kigyűjtette az el
múlt évek utazásait, amelyeket 
mind engedélyezett a közgyűlés 
csak az ő útjaival kapcsolatban 
vizsgálódnak. Azt viszont nem 
vizsgálták, hogy milyen hasznot 
hozott a városnak az általa kialakí
tott gazdasági kapcsolatrendszer. A 
bankkártya használatával kapcsola
tosan az alpolgármester közölte, 
hogy nem is kívánt korábban elszá
molni, hiszen a pénzmozgást igazo
ló bizonylatok havonta érkeznek, 
amelyeknek alapján pontos elszá
molást lehet végrehajtani. A meghí
vólevélre reagálva közölte, hogy az 
nem volt, de nem is kell a törvé
nyességhez. Törőcsik Pál el ismétel
te a közlekedési költségekkel kap
csolatos elszámolás részleteit is ki
emelve, hogy a benzinköltséget il
letően még kára is keletkezett . 
Gyalákai Zoltán szerint ezeket az 
utakat a polgármester engedélyezte, 
csak elfelejtették beletenni a tájé
koztatóba. Kiss László a meghívó
levél hiányát firtató kérdésekre rea
gálva rámutatott, hogy ha valakinek 
a szándékát bizalmatlanság vezeti, 
mindegy, hogy van-e meghívólevél 
vagy sem. Cserti Tibor szerint egy
értelmű, hogy az alpolgármester 
közpénzt magáncélra használt fel 
akkor, amikor a bankkártyáról 
olyan költségeket is fedezett, ame
lyek nem a kiküldetés alanyainak 

költségei voltak. Röst János szerint 
az alpolgármesterrel szemben biza
lomvesztés van, feszültségek forrá
sa. Egyetértett Kelemen Z. Pál 
MSZP-s frakcióvezetővel abban, 
hogy Suhai Sándorhoz hasonlóan le 
kellene mondania. 

• * * 
Folytatólagos ülésén elsőként a 

polgármesteri tájékoztató, megvitatá
sáva l kezdte meg keddi munkáját a 
nagykanizsai közgyűlés, majd inter
pellációkra, kérdésekre került sor. 
Tóth Zsuzsa a több mint másféléves 
Corvin utcai garázsépítés üggyel 
kapcsolatban interpellált. Négy ál
lampolgár azzal az igénnyel élt, 
hogy garázsokat építhessen a megje
lölt helyen. A képviselő már inter
pellált a kérdésben, de a nem igazán 
konkrét válasz után nem történt 
semmi. A Vagyongazdálkodási Iro
dától vár választ arra Tóth Zsuzsa, 
hol tart ma az ügy. Dr. Gőgös Péter 
a mezei utak tulajdonviszonyai után 
érdeklődött, valamint azt kívánta 
megtudni, kinek a feladata azok 
rendben tartása. A bajcsai járdák 
sürgős megjavítása érdekében is szót 
emelt a képviselő. Interpellációjában 
sürgette a korábban megszüntetett 
Kiskanizsa-Vasútállomás között 
közlekedő helyijárat hiánya miatt 
keletkezett problémák orvoslását. 
Másik interpellációjában arra várt 
választ, ki a felelős és elkövettek-e 
szabálytalanságot a Templom tér 3. 
előtt kialakított buszmegállónál, 
mert az ott lakók házában az állandó 
rezonancia miatt többszázezres 
károk keletkezetek. Dr. Csákai Iván 
arra várt választ és intézkedést, mi
ért nem épült járda az ígéretek elle
nére a Penny Markethez, illetve a 
Postakert út-Balatoni utca között. 
Utóbbira az autószalon építtetője tett 
ígéretet. Kiss László a város projekt
jei felől érdeklődött és kért róluk ki
mutatást sürgetve azt, hogy elsődle
gesen inkább kiviteli terveket készít
tessen a város, amelyekkel pályázni 
is lehet. Bicsak Miklós az Űrhajós 
utcai útjavítás, az Inkey utcai közvi
lágítás és a palini iskolához vezető 
járda megvalósítása érdekében inter
pellált. 

A korábbi interpellációkra adott 
válaszokat követően került sor a VIA 
Kanizsa Kht. ügyvezetőjének kine
vezésére. A megbízatás öt évre szól, 
a régi-új vezető Gáspár András. 

A közgyűlés lapzártakor még 
folytatta munkáját. 

L . I 
J 
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Ónálló képviselői indítvány 
Tisztelt Po lgármes ter Ú r ! 

Az október 9-én kelt 1/350-

2/2000 számú levelével kapcsolat

ban a következő javaslatot szeret

ném tenni. 

Ön levelében hivatkozik azon 

törvényi kötelezettségre, mely a 

településrendezési terv készítésé

hez előírja a településfejlesztési 

koncepció kidolgozását és erre 

vonatkozóan javaslatokat kért a 

képviselő-testülettől október 27-

'g-

Szerintem ezen rövid idő alatt 

egy-két ötlettel, csak tűzoltó mun

kát lehetne végezni. Úgy vélem, 

hogyha 1997 - a hivatkozott tör

vény megjelenése óta - nem ké

szült el a településfejlesztési kon

cepció. Nem követünk el nagy hi

bát, ha egy kicsit több időt szánva 

rá, ezen koncepcióhoz javaslato

kat kérünk városunk lakosságától 

is, és az így összeállított fejlesztési 

elképzelést közszemlére téve, la

kossági fórumokon megvitatva vá

rosunk polgáraival, egy olyan 

végleges változatot készítünk, 

amely nemcsak a most hivatalban 

lévő testület, hanem akár az utá

nuk következő önkormányzatok 

számára is alapul szolgálhat, fej

lesztési tevékenységükhöz. 

Tisztelettel: 

Kiss L á s z l ó 

ö n k o r m á n y z a t i képv i se lő 

Sétakerti gyalogos felüljáró „kishíd" újraépítése témában 
Tisztelt Po lgármes ter Úr! 

Kérem a tárgyban! önálló képviselői indítvá
nyom megtárgyalását. 

Mint az már 1999. január 20-án kelt interpellá
ciómban felvettem, választókerületemben többszöri 
lakossági felvetések merültek fel a sétakerti gyalo
gos felüljáró „kishíd" hiánya, amely funkciójával 
főként a temető, a Sétakert, illetve a „MAORT" la
kótelepi városrész gyalogos megközelítését tette 
egyszerűbbé. 

Interpellációmra nemleges választ kaptam, a 
költségvetési fedezet hiányára való hivatkozással. 
Az azóta eltelt időszakban tapasztalható volt, hogy 
az akkori bekerülési költségek többszöröse lett - et
től kevésbé, vagy hasonló mértékben fontos - és 
egyéb más kiadásokra kiutalva. 

Indítványozom, hogy a hivatal szakértők bevoná
sával készítessen költségvetést a kishíd újraépítésé

nek bekerüléséről, így a költségvetés megtárgyalá
sánál pontos összeg ismeretében tárgyalhatunk az 
újraépítés lehetőségéről. 

Hivatkoztak a közgyűlés 1998. március 24-i ülé
sének jegyzőkönyvére, ahol a 66/1998. számú hatá
rozat h. pontjaként az 1998-ban - anyagi lehetősé
gek függvényében, de a megvalósítandó célok kö
zött tartja számon a Sétakerti híd újraépítését. 

Az újraépítés mellett hozható fel mindenképpen a 
tervezett Sétakert rekonstrukció, mivel a híd nélkül 
lehetetlen újra életet lehetni a parkba, illetve az a 
tény, hogy a további halogatás egyre magasabb 
költségeket von maga után. 

Kérem a témában szíves támogatását. 
Nagykanizsa 2000. október 26. 
Tisztelettel: 

T ó t h Zsuzsa 
önkormányza t i képv i se lő 

Önálló képviselői indítvány 
a 32-es autóbusz útvonalának 

módosítására, bővítésére 
Tiszte l t Po lgármes ter Úr! 

Kérem az alábbiakban rész
letezett önálló képviselői indít
vány megtárgyalását. Önálló 
képviselői indítványunkat kér
jük, hogy az illetékes helyen 
képviselni szíveskedjék! A 
kiskanizsai városrészben több 
éve igény merült fel a 32-es au
tóbusz útvonalának módosításá
ra, bővítésére. Az ott élő lakos
ság számára égető a probléma. 
A Homokkomáromi utca vége, 
az Őrtorony utca, a Zsigárdi 
köz és a Cigány utca lakói, leg
főképpen az idős korú lakosság 
számára a jelenlegi megálló
hely megközelítése 30 percet is 
igénybe vesz, ezért szükséges 
lenne, hogy a jelzett útvonalon 
a 32-es autóbusz útvonala egy 
megállóhellyel bővüljön. Mellé
kelten csatoljuk a lakosság egy 
részének az autóbusz megálló
helyének bővítésére irányuló 
kérelmét, valamint a kérelme
zők névsorát. 

Nagykan izsa , 2000. október 
24. 

Tisztelet tel és köszönet tel : 
Dr. G ő g ö s Péter 

képvise lő 
Teleki Lász ló 

képviselő 

fi-. 

SAJTÓTÁJÉKOZTATÓ AZ SZDSZ-NEL 
Törőcsik Pálnak mennie kell! 

Köst János képviselő, az S Z D S Z elnökhe
lyettese az alábbiakat mondta el hétfői sajtó
tájékoztató keretében: 

Az elmúlt időszak eseményei egyér te lművé 
tették, hogy Törócsik Pálnak mennie kell! 

Az MSZP-frakció felszólította lemondásra, ez
zel felmondta az 1998-ban kötött M S Z P -
FIDESZ koalíciót. 

A saját fegyelmi ügyében szavazott magáról , 
ezzel törvénysértést követett el, amelyre a j e g y z ő 
törvényességi észrevételt tett. 

A fegyelmi tárgyalásán nem gyakorolt önkriti
kát, a megbánás, a megújulás jelei n e m tapasztal
hatók nála. A további törvénysértés kódolva van. 

Az etikai ügyei miatt alapvető bizalomvesztés 
következett be vele szemben, mind a testületben, 
mind a közvéleményben, sokat ártva ezzel a vá
ros pozíciójának, j ó hírének. 

Az eltelt 2 évben - önkormányzat i segítséggel 
- nem valósult meg egyetlen egy új, munkahely
teremtő termelő beruházás. A sokszor hivatko
zott, bér leményben működő 2 vállalkozásnál ke
vesebb dolgozót alkalmaznak, mint amennyi az 
önkormányzat intézkedései következtében vált 
munkanélkül ivé. A Kanizsa Plaza, a Tesco meg
valósulásának a munkaerő-piacra nincs lényeges 
hatása, átrendeződés történik. (Törőcsik Pál gaz
dasági alpolgármesterként n e m támogat ta a Plaza 
letelepedését.) 

A dunántúli városok között az egyik legna
gyobb munkanélkül iség Kanizsán van. Elfogad
hatatlan, hogy a kanizsaiaknak Zalaegerszegre 
kelljen utazniuk dolgozni. 

A városnak nincs gazdasági irányítása, elkép
zelése, stratégiája és nincs gazdasági programja. 

Törőcsik Pálnak 2 éve volt a bizonyításra, 

s emmire nem hivatkozhat, senkire nem mutogat
hat. 

A z általa képviselt folyamat teljes kudarc, a 
vele való együtthaladás kegyelemdöfés a város
nak. 

A közgyűlésnek teljesen új alapokra kell he
lyeznie a gazdaságpolitikáját, emellett a politikai 
pár toknak ki kell egyezniük egymással . 

Városi összefogásra van szükség a város gaz
dasági szakembereivel . 

Ez Törőcsik Pál jelenlétével nem lehetséges, 
a lapvető feszültségforrás a személye. 

Törőcsik Pálnak a város érdekében mennie 
kell! 

Máskülönben maradnak a véletlenszerű dönté
sek, a lecsúszás és az M S Z P - F I D E S Z szűk körű 
bennfentesei közötti különalkuk a pártok és a la
kosság feje felett. 
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c3r= r ^ = dr= ELŐNYTELEN 
A korábbi evekben, a Kanizsa hetilapban többször jelentek meg olyan írások, amelyek sokszor 

nem valós dolgokat tartalmaztak társaságunk a Saubermacher-Ryno Hulladékgyűjtő Kft. meg
alakulásáról, Nagykanizsa várossal kötött szerződéséről és az általunk végzett munkákról . 

Sokáig az volt a véleményem, hogy ezekre a 
cikkekre nem kell reagálni, hiszen az a munka, 
amelyet a városlakók szeme előtt végeznek dol
gozóink, magáért beszél és a szolgáltatás akkor 
jó , ha csendben úgymond „észrevét lenül" törté
nik. Az idő nem engem igazolt, a velünk valami
lyen ok miatt szemben állók minden eszközt, fó
rumot felhasználnak arra, hogy cégünket lejáras
sák. 

Ezt a sok negatív megnyilvánulást nem hagy
hatom szó nélkül, mert társaságunkat és Nagyka
nizsán becsülettel helytálló 58 dolgozóját helyet
tem, nem védi meg senki, valamint azért sem, 
mert az ilyen írások félrevezetik a lakosságot. 

1990-ben úgy prognosztizálták, hogy 
1994-1995. években a szeméttelep teljesen bete
lik. Ez be is következett volna, ha folytatódott 
volna a hagyományos szemétlerakás. A mi tech
nológiánkkal, a mi felügyeletünk mellett a füstö
lés, az égetés rövid idő alatt meg lett szüntetve. 
A bagolai lerakó 1994 év elején újszerű művelés 
alá lett vonva. A Ryno Kft. vásárolt egy speciális 
tömörítő kompakton , 1994 óta tömörítik a hulla
dékot. Több mint 10.000 m ' hulladék átrakásával 
szorítótöltés készült, elkezdődött a dombépí téses 
technológia azért, hogy felfelé növelhető legyen 
a lerakó kapacitása. Ezekkel a folyamatokkal -
közreműködésünk mellett - létrejöttek a korsze
rű hulladék-ártalmatlanítás alapjai. 

Úgy gondolom, hogy az új hulladéklerakó 
meg nem épülését, nem társaságunkon kell szá
mon kérni. 1994-ben az új lerakó építésére nem 
kerülhetett sor azért, mert akkor az önkormány
zat az építési engedély megszerzéséhez nem kö
vette azokat a lépéseket, amelyeket azóta már 
megtett (Bagolával történt megegyezés , terület
vásárlás, rendezési tervmódosítás) . Társaságunk 
kedvező kamatozású osztrák hitel igénybevételé
vel kezdetektől vállalta az európai igényeknek 
megfelelő hulladéklerakó megépítését , ezt a 
szándékát társaságunk többször megerősítette, 
ezzel a lehetőséggel azonban az önkormányzat 
ez ideig nem élt. Jelenleg az önkormányzat pá
lyázatában a lerakó építéséhez szükséges önrészt 
társaságunk biztosítja, tehermentesí tve ezzel a 
város költségvetését. 

Az pályázatok értékelése több fordulós volt. A 
grazi Saubermacher GmbH. , valamint a nagyka
nizsai Ryno Kft. közösen beadott pályázata a 
VGV pályázatát megelőzve lett a nyertes. Az er
re a munkára alapított cég a Saube rmache r -Ryno 
cégbejegyzésének dátuma a cégbírósághoz be
adott okmányok alapján 1993. júl ius 1. Nagyka
nizsa várossal kötött szerződés aláírásának idő
pontja 1993. július 14. A munkavégzés kezdete 
pedig 1993. szeptember 1. 

A szerződéskötés a két fél megegyezésével 
készült, a végleges szöveg a képviselők, bizott

ságok, szakértők, jogászok véleményének figye
lembe vételével alakult ki. Társaságunknál sze
mély szerint magam is kínosan ügyelek arra, 
hogy a szerződés minden pontját határidőre telje
sítsük. 

A szerződésünkről eddig senki nem említette 
az V. fejezet 3. pontját mely szerint: „Megbízott 
jogosul t a (1994. évben érvényes díjak) 10%-os 
áremelésre, valamint ezen felül a KSH által köz
zétett éves inflációs rátával történő emelésre ." 
Szintén nem lett pontosan idézve az V. fejezet 4 . 
pontja: „A megbízott nem jogosult az adott év
ben a 10%-os díjemelésre, ha a szelektív gyűjtés 
megvalósí tásának feltételeit ... - neki felróható 
okok - miatt nem teljesíti." Úgy érzem ezekből a 
mondatokból teljesen egyértelmű, hogy mire va
ló a +10%. Ha bevezetjük, akkor jogos a + 1 0 % 
emelés , ebből működik ugyanis a rendszer. Ezt a 
díjat az önkormányzat egyik évben sem biztosí
totta, annak ellenére, hogy társaságunk a szerző
désben rögzítettek szerint 1993-ban és 1994-ben 
a jelzett helyeken bevezette a szelektív gyűjtést 
és saját költségén biztosította az edények megvá
sárlását és a rendszer működtetését . 

Adatok a szelektív gyűjtés bevezetéséről: 

lakásszám (db) 
év terv tény költségviselő 

1993 300 470 SR. Kft. 
1994 700 710 SR. Kft. 
1995 1.500 200 SR. Kft. 
1996 2.500 600 Polg. Hiv. 
1997 6.000 520 Polg Hiv. 
1998 10.000 — — 

összesen 21.000 2.500 

A táblázatból látható, hogy az első két évben a 
tervet meghaladó számú háztartásban lett beve
zetve a szelektív gyűjtés, az ehhez szükséges 
edényeket saját költségén társaságunk biztosítot
ta. Amikor 1995-ben a szerződés V. fejezet 3. 
pont szerinti + 1 0 % emelésre került volna sor, a 
szerződést - úgy gondolom teljesen egyértelmű, 
hogy nem a mi kezdeményezésünkre - módosí
tani kellett. 

A szerződésmódosítás szerint 1995-ben 200 
lakáshoz ismét társaságunk vásárolta meg az 
edényeket . Az ezt követő években - a tervtől el
térően - csökkentett számú lakás bevezetéséhez 
az önkormányzat biztosította az edényvásár lás
hoz szükséges fedezetet. 

Az 1995. évi szerződésmódosítás III. fejezet 
egyik mondatát idézem: „A megbízott jogosul t 
az inflációs rátával történő emelésen túl a továb
bi 10%-os évenkénti emelésre 1997. március 1-

től ." Azt talán mondanom sem kell, hogy az 
emelés lehetőségét az önkormányzat továbbra 
sem biztosította, ehelyett sor került az újabb 
szerződésmódosí tásra. A szerződés módosítását 
ekkor sem cégünk kezdeményezte. 

Meg kell j egyeznem, hogy a +10%-nak nem
csak az edényzet megvásárlását kell, hogy bizto
sítsa, hanem a szelektív gyűjtés működtetésével 
kapcsolatos összes beruházás és működtetés 
költségeire is fedezetet kellene nyújtani. 

Annak ellenére, hogy az önkormányzat sem 
1994-ben, sem azt követően nem biztosította a 
szerződés szerint já ró összeget, társaságunk 2500 
lakásban bevezette a szelektív gyűjtést a szerző
désben vállaltaknak megfelelően. A szerződés 
módosítását soha egy esetben sem a 
Saubermacher -Ryno kezdeményezte. Szerződé
sünket a fennálló időszak alatt szinte minden év
ben felülvizsgálták, a kifogás alá eső részeket 
minden esetben az önkormányzat javára módosí
tottuk azért, hogy a szelektív gyűjtés bevezetése 
ne álljon le. 

Szerződésünk felülvizsgálataihoz hozzáte
szem, hogy tudomásom szerint a Vikárius Kft- t 
az önkormányzat az intézmények működésének 
és az önkormányzat i kft.-k szerződéseinek vizs
gálatával bízta meg. Véleményem szerint, ha ez 
nem így lenne, akkor a Vikárius anyagában nem 
szerepelt volna a következő mondat: „A vizsga
latra megküldött okiratok között elfekvő, az ön
kormányzat és a Saubermacher -Ryno Hulladék
gyűjtő Kft. (vizsgált társaságnál kisebbségi tulaj
donos) közötti vállalkozási szerződésre...". Eb
ből egyértelmű, hogy a vizsgálati megbízás a le
rakót üzemeltető önkormányzati kf t - re vonat
kozhatott . Arról persze van elképzelésem, hogy 
ki fektette oda szerződésünket a vizsgálandó 
anyagok közé. A vizsgálati anyagra nem kívánok 
reagálni, mert keveredik benne a gyűjtő és a le
rakó kft.-k anyaga, valamint a nagykanizsai hul
ladékrendeletet az alkotmánybíróság soha nem 
kifogásolta, mert megfelelt az akkori törvények
nek. Az ott leírtak nem a városra, nem cégünkre, 
hanem az országgyűlésre vonatkoznak. 

Többször elhangzott az is, hogy társaságunk 
Horvátországba szállított ki gyűjtőedényeket és 
feltételezik, azokról az edényekről van szó, ame
lyeket az önkormányzat által biztosított összeg
ből vettünk. A véleményem szerint mindenki 
magából indul ki. Vámokmányokkal tudom bi
zonyítani, hogy az edények kiszállítása 1995. jú
lius hónapban történt. Az önkormányzat első 
esetben 1996 őszén adott át edény vásárlásra 
összeget. Az ebből megvásárolt edényeket nem 
lehetett egy évvel korábban eladni. 

Több fórumon elmondtam azt, hogy bármikor 
szívesem látom a tisztelt képviselő urakat és a 
cég működéséről , valamint a várossal kötött 
szerződésről dokumentumokkal alátámasztva tá
jékozta tom őket. Talán mondanom sem kell 
hogy, azon képviselők közül, akik túl sok energi
át fordítanak a társaság szerződéseinek állandó, 
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indokolatlan felülvizsgáltatására egyetlen egy al
kalommal sem éltek a lehetőséggel. 

Több fórumon elhangzott az is, hogy a techni
kai fejlesztés a szolgáltató részéről öncélú és 
csakis az elérhető eredmény miatt korszerűsí
tünk. Véleményem szerint az utóbbi 10 évben 
nemcsak a hulladékgyűjtés, hanem a szolgáltatás 
más területe is jelentős technikai változáson 
ment keresztül. Országunkban nemcsak a ma
gántulajdonú, hanem az önkormányzat i cégek is 
korszerű célgépekkel végzik az ilyen jel legű 
szolgáltatást. Most . amikor lépten-nyomon Euró
pát emlegetik, nem feltételezem azt, hogy „ifás" 
a korszerű szolgáltatás és azt sem, hogy teljesen 
közömbös a lakosságnak az, hogy egy szolgálta
tó milyen technikával, milyen formában végzi 
munkáját. 

Mit is tett 
a S a u b e r m a c h e r - R y n o 1993 óta: 

Megvásárolta a VGV hulladékszállítási fel
adatokat ellátó járműveit és eszközeit . A mai na
pig pedig szinte minden gépet ki kellett cserélni 
korszerű, nagyteljesítményű, könnyen kezelhető 
gépre, ezzel jobb körülményeket biztosítva a 
dolgozóknak. Az sem mellékes, hogy a nagyobb 
kapacitású korszerű gépek használatával csök
kent a környezetterhelés is. 

- Átvette a VGV ezzel a tevékenységgel fog
lalkozó dolgozóit (32 fő), a VGV-nél szerzett j o 
gok átvállalásával. A cég létszáma a megalaku
lás óta 75 főre növekedett . 

- Dolgozóinknak korszerű munkakörü lménye
ket és biztos megélhetést adunké 

- Már az induláskor meghatároztuk a dolgozó
inkkal szemben támasztott követelményeket . 
Megjelenés, munkaruha viselése, guberálás tiltá
sa, minőségi munkavégzés . 

- Működésünk időtartama alatt egyetlen egy 
járat sem maradt ki, még az ünnepnapok alatt is 
elvégezzük a hulladékgyűjtést. 

- Dolgozóink becsülettel teljesítik feladatu
kat. A legnagyobb nyári forróságban is össze
gyűjtjük az edényben kirakott hulladékot . Egy 
járaton 6 0 0 - 8 0 0 gyűjtőedényt mozgat meg a já
rat személyzete. Közel ennyiszer áll meg és in
dul el a gépkocsi . Ennyiszer kell a gépkocsive
zetőnek odafigyelni a személyzetre , a forgalom
ra, ennél sokkal többször kell benyomni a ten
gelykapcsolót, működtetni a kü lönböző kezelő
elemeket. 

- Télen a legnagyobb hóesés esetén is össze
gyűjtöttük a hulladékot. Minden gépkocsink hó
lánccal van ellátva, a téli időszakban rakodógé
pek segítik a konténeredények ürítési helyének 
hótól való megtisztítását. A kapu mellé kitett 
edényekért a dolgozóknak esetenként hasig érő 
hóban kell átgázolni, hogy az edényeket az úttes
ten álló gépkocsihoz vigyék. 

- A VGV más tevékenységeiből alakult társa
ságok közül többnek jelenleg is munkát biztosí-
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tunk. A V G V átalakításakor hozzájárultunk a 
korszerű városüzemeltetés alapjainak megterem
téséhez. Ezáltal a V G V átalakítása sem a dolgo
zóknak, sem az önkormányzatnak nem okozott 
veszteséget, sőt az önkormányzat a tőke kivoná
sával bevételhez jutott . 

- Minden gépünk U R H rádión elérhető, ezzel 
biztosítva a gyors átcsoportosítás, a gyors meg
rendelés teljesítés lehetőségét. 

- Kibővítet tük az edényválasztékot , 4 , 7, és 
10 m' -es nyitott konténerek alkalmazásával és 
az ehhez szükséges emelőképességű konténer
szállítókkal ütőképessé tettük a konténer szolgá
latot. 

- Gyűjtőgépkocsijaink 50 és 8000 liter között 
10-féle edény ürítésére képesek. 

- Bevezettük a városban a tömörítős konténe
rek használatát, 5, 10, és 24 m'-es konténereket 
biztosítunk az igénylők részére. 

- Következetesen kialakítottuk a cég arculatát. 
A BIO-PA-Ü rendszerrel országos elismerést 
vívtunk ki. Rendszeresen támogatjuk a város 
környezetkultúrával kapcsolatos célkitűzéseit és 
az ezzel kapcsolatos rendezvényeit . 

- A minőségi munkavégzés előtérbe helyezé
se érdekében megszereztük az ISO 9002 minősí
tést. 

- A környezetvédelem fontosságának e l i sme
rése miatt a hulladékszállító cégek közül Ma
gyarországon elsőként vezettük be és tanúsíttat
tuk az ISO 14001 Környezetvédelmi Irányítási 
Rendszert . 

- A város azon cégei közé tartozunk, akik re
gionális feladatot látnak el, megoldjuk a környe
ző települések hulladékgazdálkodási feladatait, 
ezzel is erősítve városunk megyei jogú város je l 
legét. 

- 1997. január 1-től az önkormányzat tal 
együt tműködve bevezettük a térfogatarányos 
hulladék díjrendszert. 

- A lakosság informálása és gyors kiszolgálá
sa érdekében egy jól felszerelt ügyfélszolgálati 
irodát hoztunk létre. 

- A háztartásoknál alkalmilag keletkezett 
többlethulladék legális kezelésére bevezettük a 
zsákos szállítást. A megvásárolható 110 literes 
zsák díja a szállítás, ártalmatlanítás díját is tartal
mazza. 

- A felsorolt dolgokért eddig sem vártunk, 
ezután sem várunk dicséretet, elismerést, csak 
megértést kérünk. 

- A hulladékgyűjtésért és ártalmatlanításért, 
mint a többi szolgáltatásért is sajnos egyre nö
vekvő díjat kell fizetni. Városunkban a fizetendő 
díjat az önkormányzat határozza meg. Mivel kö
telező közszolgáltatásról van szó, ezt a szolgálta
tást a lakosságnak a jelenleg érvényes jogsza
bályok alapján igénybe kell venni, a díjat akkor 
is meg kell fizetni, ha a szolgáltatást nem veszik 
igénybe. Ezeket a jogszabályokat nem társasá
gunk alkotta és nem is csak a mi városunkra vo
natkoznak. 

Nézzük a számokat: (1994-2000 év vonatkozá
sában) 

A z inflációs hatás 279,5 % 
A vállalkozási díj emelkedése 261,2 % 

Az üzemanyag áremelkedése 365,9 % 
Önkormányzati hozzájárulása 1994-ben 32,6 % 
Önkormányzat i hozzájárulás 2000-ben 14,5 % 

Láthatjuk, hogy a vállalkozási díj 18,3%-kal 
kisebb mértékben emelkedett , mint az infláció. 
Egyértelmű, hogy nem szerződésünk, nem a vál
lalkozási díj növekedése okozott inflációt meg
haladó díjemelkedést. 

Az üzemanyag ára viszont jelentősen emelke
dett ebben az időszakban, ennek ellenére semmi
lyen, a vállalkozási díj emelését érintő módosítá
si kére lemmel nem fordultunk az önkormányzat
hoz. 

Természetesen a közgyűlés határozatának, va
lamint az új hulladéktörvénynek megfelelően 
köl tségkimutatásunkat határidő szerint be fogjuk 
nyújtani, ezzel alátámasztva a vállalkozási díja
ink megalapozottságát . 

A sok mende-monda, szóbeszéd, valótlanság 
után j ó lenne, ha valaki most már konkrétan 
megfogalmazná, hogy mi az előnytelen társasá
gunkkal megkötöt t szerződésben, mi a célja az 
évenkénti felülvizsgálatnak és milyen irányelvek 
alapján kérik a szerződés módosítását, hogy ne 
csak szóbeszéd, vélt sérelmek, valótlan állítások 
alapján ítéljék meg a társaság által becsületesen 
elvégzett munkát . 

Bízom benne, hogy azokkal a képviselőkkel, 
akik cégünket - és ezáltal az ott dolgozókat - el
marasztalják, megtaláljuk az alkalmat arra, hogy 
gondolataikat , véleményeiket , állításaikat szer
ződéseink és ehhez kapcsolódó dokumentumok 
felhasználásával t isztázhassuk és ugyanilyen szé
les fórum előtt korrigáljuk azokat a félrevezető 
információkat, amelyekkel eddig cégünk tevé
kenységét illették. 

Tisztelt Olvasók! 
Hisszük azt, hogy mindenen lehet változtatni, 

és szolgáltatásunk mindjobban meg fog felelni 
az Önök igényeinek, a város elvárásainak és az 
európai színvonalnak. Ezeknek a céloknak a tel
jesí téséért már tettünk lépéseket, de tudjuk azt, 
hogy még sokat kell tennünk. Ehhez elengedhe
tetlen az Önök bíráló közreműködése, de elen
gedhetetlen a hivatal konstruktív tenni akarása, a 
képviselők környezetvédelmi szempontból elkö
telezett hozzáállása, valamint a szerződéses fel
tételek biztosítása. Ez csak kölcsönös előnyökön 
nyugvó együttműködéssel valósítható meg, ame
lyet nem tényszerű adatok személyes érdekeken 
alapuló többszöri közlése nem segít elő. 

Biztosí thatom Önöket , hogy adataink valósak, 
amit állítunk, azt bizonyítani is tudjuk. Tetteink 
megfelelnek a szerződéses kötelezettségeinknek 
és továbbra is j ó minőségű, korszerű szolgálta
tást biztosítunk Önöknek, elfogadható áron. 

Nagykanizsa , 2000. november 7. 

Tisztelettel: 

Makrai Márton 
ügyvezető 

Saubermacher-Ryno Hulladékgyűjtő Kft. 
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C S A K A S Z O M S Z É D O K 
S Z É L G E T N E K E G Y M Á S S A L 

A g a z d a s á g i n e h é z s é 
gek e l l enére , m i n t a z t 
n a p m i n t n a p t a p a s z t a l 
j u k , é p ü l - s z é p ü l a be l 
v á r o s . D e m i l y e n k é p 
f o g a d j a a v á r o s b a é r k e 
zőt , ha a C s ó n a k á z ó - t ó 
felől é r k e z i k a v á r o s 
p e r e m k e r ü l e t é r e , S á n c 
ba és S z a b a d h e g y r e ? 
H o g y a n látja a v á r o s v é 
d ő a m i n d e n n a p o s t e e n 
d ő k e t és a v á l t o z á s o 
ka t? - k é r d e z t ü k Cserti 
Tibort, a V á r o s s z é p í t ő 
E g y e s ü l e t e l n ö k s é g i 
tag já t , ö n k o r m á n y z a t i 
k é p v i s e l ő t . 

- A Csónakázó-tóhoz 
vezető sétautat rendszere
sen gondozzák a VIA 
Kanizsa Kht. közmunkásai 

és a Kaposvári út házai előtt is lekaszálják a 
füvet. Úgyszintén, a Szabadhegyre vezető. Út
törő utcai csatlakozónál, a gazos területet. Ta
pasztalni lehet, hogy sok betelepülő portája 
előtt nincs gondozva, kaszálva a terület, ez nem 
csupán pénz kérdése. 

- Haladjunk bel jebb a város felé! H o v a 
járnak, hol ta lá lkoznak az e m b e r e k ? 

- Legtöbben az orvosnál találkoznak, vagy a 
boltban, esetleg esténként, ha tejért mennek. A 
tejárusítás az utcán történik. Lehetne ezt is in

tézményesíteni. A régi iskolaépületet társadal
mi munkában helyreállították. Az épület egyik 
részében orvosi rendelő működik, a másikban 
az Ifjúsági Klub. A városrész lakossága cseré
lődik, érdekes az összetétele is. Rohannak az 
emberek, csak a közvetlen szomszédok beszél
getnek egymással. 

- H i á n y o l j á k a Fiatalok, h o g y n incs iga
z á n közös ség i é let a k l u b b a n . M i lehet az 
o k a ? 

- A fiatalokon múlik, hogy milyen közösségi 

élet alakul ki. Ki kellene 
jelölni egy olyan személyt, 
vagy falugazdát, akiben 
bízik a közösség. Létre le
hetne hozni ismét a koráb
bi évekhez hasonlóan a 
Sánci Városszépítő Egye
sületet. 

- Felvetődött a koráb
bi években , hogy a kis
g y e r m e k e s anyukák szí
vesen sétá lgatnának az 
Ifjúsági Klub és az óvo
da u d v a r á n , va lamint a 
T e m p l o m kertben , ha a 
kerítést bel jebb helyez
nék el! 

- Az előbbivel nincs 
semmi gond, de a Temp
lomkert az egyházé, azt 
nem lehet játszótérként, 
pihenő parkként használ
ni. 

tovább Szabadhegyre! 
I d ő n k é n t „megfo l tozzák" az utat, de az át
m e n ő f o r g a l o m h a m a r ki tapossa , kátyússá 
teszi . H o g y a n lehetne cs inosítani? 

- A legnagyobb fejlesztést Szabadhegy igé
nyelné. A belterületbe vonás előtt nem rendez
ték a közművesítést. A beépítési tervek elkészül
tek, nem forráshiány kérdése, hogy ez a város
rész is, a várakozásoknak megfelelően rende
zetté váljon. 

B. Zs. 

(Fotó: Bakonyi) 

- Indul junk 

Sokakat foglalkoztat a sé tá ló 
utca kérdése . Inkább, mint az 
Erzsébet tér felújításáé. Egy le
endő sétálóutca nemcsak a p ihe
nést, a látványt szolgálja - hal lani innen is, on
nan is - , h a n e m elsősorban a nyuga lma t . Ezér t 
gondolják többen is, hogy vá rosunk urbaniszt i 
kai adottságait f igyelembe véve csak a F ő utca 
jöhetne számításba, csak itt lehetne e l e g e n d ő 
padot e lhelyezni , van lá tványosság , s amiről 
kevesebb szó esik: tereket köt össze . D e hogy 
milyen ál lapotban van manapság a F ő utca, il
letve mi itt a l egnagyobb gond, arra a minap 
egy nagymama hívta fel f igyelmünket , aki uno
kájától hallott egy b izonyos fo rga lomszámlá lás 
elképesztő adatairól . A z esetről Virág Mária 
tanárnőt kérdeztük meg . A tanárnőtől meg tud
tuk, hogy a Belvárosi S z a k k é p z ő Iskolában (a 
volt Z s i g m o n d y - W i n k l e r részen) az ál talános 
szakképzés keretén belül az e l ső és másod ik 
évfolyamú osz tá lyoknak heti két or ien tác iós 
tanórájuk van. amely iken minden s zakmacso 
portból kapnak egy kis ízelítőt, t öbbek közöt t 

FORGALOMSZÁMLÁLÁS 
fogla lkoznak környezet i p rob lémákka l é s azok 
kezelésével , i l letve öko lóg ia te repgyakor la to
kat is végeznek . így került sor n e m régen egy 
F ő utcai forga lomszámlá lás ra is . 

Arra a kérdésünkre , hogy hol és milyen idő
pontban volt ez a fe lmérés , a tanárnő e lmondta , 
hogy pénteki napon délelőt t 11 és 12 óra között 
az A d y u . - F ő utca sarkán, i l letve a M ú z e u m 
épüle te előtt a két i rányból j ö v ő forgalmat úgy 
str igulázták, hogy minden járműfaj tá t külön 
számlál tak . M á s időpontban is végez tek i lyen 
felmérést a Te lek i és Rózsa utca sarkán, vala
mint a D e á k tér környékén . Sajnos, a kétszer 
negyvenö t perc n e m teszi lehetővé - hal lot tuk 
- , hogy távolabbra , például a város kü lönböző 
kapuiban ál l janak le. 

S arról, hogy mi volt az az e l re t tentő ered
m é n y , ami t az unokán keresztül a n a g y m a m a is 
megismer t , Vi rág M á r i a így válaszolt : 

- Fél ó ra leforgása alatt a F ő ut
cán azon a pén teken csak sze
mé lyau tóbó l 6 0 0 (!) húzot t el. 
A fo rga lommal együt t szerették 

vo lna az u g y a n e b b e n az időben felgyülemlet t 
por t is m é r n i , de a kirakot t pe t r i -csészékben 
o lyan m e n n y i s é g gyűl t össze , hogy azt mikro
szkóppa l n e m lett vo lna célszerű vizsgálni . 
B e s z é l g e t é s ü n k során a t aná rnő arra is kitért, 
h o g y azzal t i sz tában van, hogy az erre hivatott 
sze rvek szaksze rűbben és pon tosabban végzik 
a fo rga lomszámlá lá s t , de abban is biztos, 
h o g y a g y e r e k e k f igye lmesen dolgoztak , ada
taikat m e g k ö z e l í t ő pon tosságga l el lehet fo
gadn i . É s ami a legfontosabb: környeze tvéde l 
mi neve lé s szempon t j ábó l ez, és az ezt követő 
f e ldo lgozó tanóra fe lbecsülhete t len értéket 
képvise l t . 

A következte tésekről is szót ejtett újságíró és 
tanár: s zakemberek tudják csak eldönteni, hogy 
hová , merre lehet ezt a ha ta lmas forgalmat el
vezetni . 

Büki Erzsébet 
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A VIA HÍREI 
A Via Kanizsa Kht. által irányí

tott közhasznú munkaprogram ré
szeként a 9 városi köztemető elő
készítő munkáit végeztük el az el
múlt hetekben. A hozzátartozók 
sírhelygondozási tevékenysége so
rán kikerülő növényi hulladék el
szállításához a szokásos tömörítős 
konténer mellett nagy befogadó 
képességű gyűjtőedényzet megren
delésére is szükség volt. 

Az idei mindenszenteki ünnepi 
megemlékezés „fényét" az umafal-
nál és az északi temetőkapunál el
helyezett ideiglenes díszvilágítás
sal próbáltuk emelni. A Tripammer 
úti temető északi útjánál és a mik
lósfai temetőhöz vezető út mentén 
elhelyezett fáklyákkal igyekeztünk 
valamelyest megvilágítani a gyalo
gos útvonalakat. Sajnos, a korán 
érkezett esős idő az ünnep legna
gyobb forgalmú, esti időszakára 
sártengerré változtatta a temetői 
sétányok egy részét. 

Városunk több pontján folyik 
komoly földmunkával együtt járó 
építési beruházás. Társaságunk a 
munkakezdés előtti organizációs 
bejárás során, valamint a kivitele
zővel kötött közterület-bontási 

megállapodásban szabályozta a 
földszállítások útvonalát, valamint 
az önkormányzati utak munkagé
pekkel való igénybevételét. 

A kivitelezők legnagyobb igye
kezete ellenére néha kisebb-na
gyobb felületű sárfelhordások ke
letkeznek, amelyek akkor jelente
nek fokozott balesetveszélyt, ha a 
sebességkorlátozó táblákat a veze
tők figyelmen kívül hagyják. Kér
jük a járművezetőket, hogy az épí
tési területek mentén (Balaton út, 
északkeleti városrész, Rozgonyi út, 
Kölcsey u., Kalmár u., Európa Ta
nács u.) fokozott óvatossággal köz
lekedjenek. 

A Balaton úttal és Zemplén úttal 
határos áruházépítés jelentős köz
lekedésépítési munkákkal is jár. 
Társaságunk a várható forgalom
nagyságnak megfelelő gyalogos-
és járműforgalmi létesítmények 
hatósági engedélyezési eljárásában 
útkezelőként közreműködött. A 
bevásárlóközpont fő bejárati útjá
nak Balaton úti csomópontjában 
nagyfelületű sávbővítésre is szük
ség van, emellett közvilágítási há
lózatbővítésre és új, kijelölt gya
logátkelőhely építésére is sor ke

rül. A felsoroltak miatt számos 
idős fát kellett kivágni, azonban a 
beruházó feladatát képezi új fák ül
tetése mind az út mellett, mind a 
létesítmény parkolójában. így a te
rület növényegyensúlya várhatóan 
a közeljövőben helyreáll. 

A parkfenntartásban tevékeny
kedő vállalkozás szakemberei és a 
velük együttdolgozó közhasznú 
munkások a Balaton út mentén az 
Irtás és Kisberki utcákban, a 
Bagolai soron, valamint a Kinizsi, 
Nyírfa és Vörösmarty utcákban vé
gezték el az idei utolsó kaszálást. 
A végéhez közeledik a szárazfák 
kivágása. A kivágott fákat az állat
vásártér területére szállíttatjuk. A 
használható törzseket a játszótere
ken ülőkeként, illetve játszószer ja
vításra használjuk fel. Az e célra 
nem használható fából igyekszünk 
megoldani fatüzelésű létesítmé
nyeink fűtését (kiskanizsai temető 
gondnoki épületrésze, gyepmesteri 
telep, állatvásártér). A nagy sebfe
lületet eredményező gallyazásokat 
a vegetáció befejeződésével végez
tetjük el. December hónaptól ter
vezzük a részbeni utcasorfa-cseré
ket, amelyek elsősorban a vágás-

TŰZÖN-VÍZEN ÁT 
30-án a kora esti órákban, a 

7-es út 203-as szelvényében al
ma borult az útra. Az út 
síkosságmentesítését elvégez
tük. 

31-én éjszaka a 
TUNGSRAM 25-ös épületének 
tetején kigyulladt fényreklám 
tábla oltásához hívtak bennün
ket, mely feladatot sikeresen 
végrehajtottuk. 

3-án a 7-es út rigyáci elága
zójához riasztották a Tűzoltósá
got, ahol két kamion ütközött 
össze. Az ütközés következté
ben az egyik gépkocsi vezetője 
a roncsok közé szorult, akit 
több órás küzdelem árán sike
rült kiszabadítani. A mentés so
rán a folyamatos munka ellené
re, csak kora estére vált egy 
nyomon járhatóvá a főút. 

4-én a Csengery úton segítet
tünk, ahol egy családi ház pin
céjébe víz került. 

érett nyárfák kivágásával kezdőd
nek. A tavalyi Űrhajós utcai hárs
faültetés helyszínén felülvizsgáljuk 
az új hársfasort és a hiányokat ki-
pótollatjuk. A Vásárcsarnok kör
nyezetében a parkolókat szegélye
ző fasor ültetési munkáinak előké
születeit végezzük (kitűzés, gödör
ásás, minőségi termőföld és trágya 
deponálása), 

A Miklósfa városrészben tevé
kenykedő közhasznú dolgozók a 
területi önkormányzati képviselő 
kérésének megfelelően 1200 db fa
gyaicsemetét ültetnek a miklósfai 
temető keleti telekhatárán. 

A Nagy-Magyarország Emlék
mű feltárásával megbízott személy 
tájékoztatása szerint ebben az év
ben csak a tér érintett területének 
ideiglenes helyreállítására kerül 
sor. A munkálatok során a meg
bolygatott terület kiegyenlítése, 
rendezése mellett az eredeti séta
utak gyöngykaviccsal történő bur
kolását végzik el. 

Előzetes információk szerint a 
szobor az eredeti helyére kerül fel
állításra és a tér teljes rehabilitáci
ója a felállítást követően történik 
meg. 

Egész hét végén ott 
a piszok 

Többen panaszolták, hogy hétvégén 
a szombati rendezvényeket követően, 
hétfőig a Honvéd Kaszinó járdája sze
metes, gyomrukat elrontott vendégek 
otthagyott ételmaradványai illatoznak. 

A lakók úgy gondolják, hogy az in
tézményben rendezett lakodalmak ven
dégei, vagy az étterem vendégei sze
metelnek ily módon. 

A fent elhangzottakhoz Halmos Ildi
kó, a Honvéd Kaszinó igazgatója nem 
kívánt hozzászólni. Mint mondotta, 
idejét jelentősen leköti az intézmény 
programjainak szervezése, lebonyolítá
sa. Ritkán tartanak lakodalmat. A mun
kanapokat járdasepréssel, télen hó elta
karítással kezdik, annak ellenére, hogy 
a járda közterület. Nincs arra lehetősé
gük, hogy megfigyeljék azt, hogy éj
szaka melyik vendéglátó Üzletből távo
zó vendégek állnak meg az épület 
előtt, a nem kívánt dolgukat elvégezni. 

A Tóth Zsuzsa képviselő lakossági 
fórumán elhangzott panaszt kivizsgál
ják, orvoslására törekednek - mondta 
el Gáspár András, a VIA ügyvezetője. 

• A Közterület-felügyeleti Iroda munkatársai két héttel ezelőtt 29 
esetben intézkedtek szabálytalan parkolás ügyében, a gépjármű
vekre kerékzár lett felhelyezve. 

• A város területén lévő illegális hulladéklerakókat a közterület-fel
ügyelők az elmúlt hét során négy alkalommal ellenőrizték, egy 
esetben a hulladékokból következtetni lehetett az elkövetőre, az 
ügyet a felügyelet idézés útján vizsgálja. 

• Kiskanizsa városrészben egy fő engedély nélkül, házalás módsze
rével árusított, a szabálysértés elkövetése miatt helyszíni bírság ki
szabására került sor, melynek összege 10.000 Ft volt. 

• A város területén a közterület-felügyelet dolgozói a közterület
használati engedélyeket szigorúan ellenőrzik, aki a felszólítást kö
vetően sem kér engedélyt, az ellen a közterület-felügyelők megte
szik a szükséges intézkedéseket. Az elmúlt hét során egy esetben 
szabálysértési feljelentéssel élt a felügyelet az illetékes hatóságnál. 

• Számos lakossági bejelentés érkezik a Közterület-Felügyeleti Iro
dához tűzgyújtás, égetés miatt. A hatályos rendelet október 1-től 
növényi eredetű hulladék égetését engedélyezi, így a közterület
felügyelők csak egyéb esetekben tudnak intézkedni. 

• A Szentgyörgyvári hegy 2. hegyháton lakossági bejelentés alapján 
a polgármesteri hivatal hatósági szemlét tartott, melyen a Közterü
let-felügyeleti Iroda munkatársai is részt vettek. A vizsgálat tárgya 
zajkeltés mértékének megállapítása, a helyszínen jegyzőkönyv ké
szült. 

2000. november 9. 11 



A városüzemel te tésben n incs ho l t szezon , legfeljebb a fe ladatok vál
toznak, de mindig van m i t tenni . L a s s a n télre fordul az idő , így Gás
pár Andrástól, a V I A Kanizsa Kht . ügyvezetőjétő l a városüzemel te tés 
ősz végi, téli teendőiről beszé lget tünk. 

M E G Ú J U L T 
A VÉCSEY-Sf R E M L É K 

- Tovább folytattuk azt a tavalyi 
kezdeményezésünket a temetőben, 
hogy több helyre is kitettünk almás
ládákat, azért, hogy az eddigieknél 
több helyen is lehetőség nyíljon a 
szemétgyűjtésre. Próbáltuk úgy elvé
gezni a takarítást, hogy ne szúrjon 
szemet a látogatóknak, hogy a teme
tőben folyamatosan van szemét, 
mindig vannak elszáradt virágok, el
dobott koszorúk, és természetesen az 
ősz adottságaiból adódóan lehullott 
lomb is. Naponta szükséges a temető 
takarítása, így az ünnepek közeledtén 
pedig külön gondot fordítottunk ar
ra, hogy a sírkertet rendben tartsuk. 
Mivel az idei ünnep elhúzódott, a 
polgároknak öt nap állt rendelkezé
sére ahhoz, hogy szeretteik sírját 
rendbe tegyék, így nagyságrendekkel 
több hulladékot kellett elszállítat-
nunk a temetőből, mint egy átlagos 
hónapban. Úgy gondoljuk, a lehető
ségekhez mérten sikerült kitakaríta
nunk a temetőt. A tapasztalatok azt 
mutatják, hogy a megemlékezéseket 
követően karácsonyig csökken a te
mető látogatottsága, csökkennek a 
hivatali igények, így nekünk is keve
sebb feladatunk adódik, így koncent
rálhatunk a más jellegű tevékenysé
geinkre. 

- Aki arra jár, már láthatta, 
hogy felújították az egykori pol

gármester, Vécsey Zsigmond sír
emlékét. 

- Annak érdekében, hogy a teme
tők rendezettek legyenek, és hogy az 
elhagyott síremlékek, illetve híres 
emberek nyughelyéül szolgáló sírok 
ne legyenek rendezetlenek, megbíz
tunk egy vállalkozót. Mintaként a 

TfANIZSA Kft 
J L ' ^ k . B ú t o r s t ú d l ó 

Kanizsa Kft. Bútor Stúdió 2000 
8800 Nagykanizsa, Kinizsi utca 2/B. 
Tel/fax: 06-93/317-338, 06-60/376-069 

EGYEDI B Ú T O R O K 

TERVEZÉSE, K I V I T E L E Z É S E 

IGÉNY SZERINT. 

NYITVA: H-P . : 8.00-17.00 Ó R Á I G . 

vállalkozó rendbe hozta Vécsey Zsig
mond sírját, de a különböző munká
latok elvégzésére magánemberektől 
is elfogadunk megbízást. 

- Folyik a parkok téliesítése? 
- A parkok növényzetével már be

fejeződtek az 
idei feladataink. 
Megkezdődött a 
virágágyások 
téliesítése. Mos
tanra a lombel
takarítás jelenti 
a legkomolyabb 
kihívást, ugya
nis a lehulló 
lomb mennyisé
ge évről évre 
négyzetesen nő, 
és mi tagadás 
egyre nehezebb 
megbirkózni ez
zel, holott igyek
szünk mindent 
megtenni. A 
Park Kft.-vel 
együttműködve, 
másrészt a no
vember végéig 
foglalkoztatott 
közhasznú mun
kásokkal talán 
meg tudunk bir
kózni ezekkel a 
munkálatokkal. 
A száraz fák 

ütemezett kivágása, a gallyazási 
munkálatok vannak még folyamat
ban. Aki ezt követően fordul hoz
zánk, hogy fát szeretne kivágatni a 
közterületen, csak abban az esetben 
tudjuk vállalni, ha életveszélyről 
van szó, más esetben a jövő évre 
tudjuk beütemezni. A fák kivágását 
nem mi engedélyezzük a közterülete
ken, hanem a mi véleményünk alap
ján ad engedélyt a polgármesteri hi
vatal. 

FELKÉSZÜLTEK A T É L R E ? 

- November 15-től ügyelet lép 
életbe. Ezt valószínűleg az időjárás 
is tudja, mert e nap környékén 
mindig történik valami. Vagy leesik 
az első hó, vagy ónos eső okoz fenn
akadást, így illik ezt a határnapot 
komolyan venni. Az. idei költségve
tés nem tartalmaz e célra valami 
magas szintű ellátást, de ez van. Tu
domásul kell venni, ha nem esik hó, 
akkor is milliós nagyságrendű az a 
költség, amivel a készenlét, a felké

szülés jár. A gépeket fel kell szerel
ni, az embereket készenlétben kell 
tartani, és ennek megvannak a ma
ga költségei. 

- Mibe kerül a város útjainak 
egyszeri csúszásmentesítése? 

- A város egyszeri síkosság
mentesítési költsége egymillió-két
százezerforint. Az autóbuszvonalaké 
négyszázezer forint. 

ÚGY, M I N T AMERIKÁBAN 

- Lesz karácsonyi vásár? 
- Igen. A helyszín ismét a Deák tér 

lesz. Tavaly, a mi hibánkból elég 
rosszul sikerült a karácsonyi vásár, 
így az idén mindenképpen szeret
nénk, ha másként lenne. Egységes, 
előre gyártott fabódékat helyeztek ki 
a Deák térre. A tizenkét pavilon a mi 
tulajdonunkban van, de a vállalko
zókfizették ki, és ők rendelkeznek ve
le öt évig, és akkor és ott lehet felál
lítani, ahol erre egyezség születik. 
Ennek azért van jelentősége, mert 
így minden pavilon egységes igény
bevételnek lesz kitéve. A Deák térét 
ebben az évben is kidíszítik, bár 
igyekszünk a tavalyi hibákból tanul
ni, és nem az országzászló rúdjára 
tesszük ki a karácsonyfát szimbolizá
ló fényfüzért. A Fő utca, az Erzsébet 
tér és a Deák tér fáira a tervek sze
rint december elején kerülnek ki a 
fényfüzérek. Ezek a fényfüzérek jól 
szimbolizálják, hogy értelmes célok 
érdekében bárkit meg lehet mozgat
ni, hiszen ezeket a füzéreket a fák 
előtti üzletek vállalkozói vásárolták 
meg. 

- Van-e tervük arra vonatkozó
an, hogy a karácsonyi kivilágítás
ba, dekorációba a lakóközössége
ket, a város polgárait is bevonják? 

- Az idén felvetődött az ötlet, ám 
kissé későn ahhoz, hogy megvalósít
suk, de jövőre bevonjuk a polgáro
kat, sőt valamiféle elismerési formát 
is szeretnénk azoknak a polgárok
nak, lakóközösségeknek kidolgozni, 
akik ebben közreműködnek. Ha már 
a jövő évi tervekről van szó: felvető
dött, hogy jövőre az Ady utca és a 
Csengery utca között lezárjuk a Fő 
utca egy szakaszát az ünnepi vásár 
idejére, és úgy alakítjuk ki az utca 
képét, ahogy azt az amerikai filmek
ben már láthattuk. Ott lenne arra le
hetőség, hogy ízlésesen felöltöztessük 
az utcát is, hogy karácsonyi hangu
latot varázsoljunk. 

D . É . 
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Folyamatosan újul, vál
tozik a világ. Újabb és 
újabb kihívásoknak 
próbál eleget tenni a 
szolgáltató, és folyama
tosan megújuló, változó 
palettával, szolgáltatá
sokkal próbálkoznak 
megnyerni előfizetői
ket. Az UPC Magyaror
szág Kft. -nél is vannak 
folyamatosan új akciók, 
Bagladi József számolt 
be róluk. 

- Ez év tavaszától van az 
a lehetőség az UPC Ma
gyarország Kft.-nél, hogy az 
előfizetőink személyes meg
jelenés nélkül, akár telefo
non, akár levélben tudtunk
ra adhatják igényeiket, kér
hetik a programcsomag vál
toztatását. Megítélésem sze
rint ez egy nagyon előnyös 
változás, hiszen az ügyfélnek 
kényelmes, kevesebb idővel, 
elfoglaltsággal jár, és rugal
masabban tudunk alkalmaz
kodni az ügyfelek igényeihez 
ezáltal. Akár telefonon, akár 
egy kitöltött szórólapon je
lezhetik az ügyfelek igényü
ket, és a gépezet beindul. 

- Bővült a csatornakíná
lat is? 

- Új csatornák, és új 
programkínálat is megjelent 
az UPC-nél. Megjelent a 
konverter, amit talán az ele
jén egy kicsit idegenkedve 
fogadtunk, de azóta már so
kan megtapasztalták, hogy 

számos korszerű szolgálta
tás vehető igénybe általa. A 
konverter teszi lehetővé, 
hogy az új, úgynevezett pré
miumcsatornákat az előfize
tő zaklatása nélkül, úgyne
vezett távbekapcsolással is 
üzembe helyezhetjük, 
amennyiben ezt kéri az ügy
fél. Az UPC működtet egy 
telefonvonalat (40/333-872), 
amelyen este nyolcig bárki 
bejelentheti a csatornabőví
tési igényét, amennyiben 
konverterrel rendelkezik, és 
ennek néhány percen belül 
eleget tudunk tenni. Termé
szetesen nemcsak a kínálat 
bővítésére, hanem szűkítésé
re is van lehetőség, tehát, ha 
az ügyfél bármiféle módosí
tást kíván a szolgáltatásban, 

elég egy telefon. Akár né
hány napon belül van mód a 
csatornák számának szűkíté
sére is, igaz, ezt a gyorsasá
got a számlázási rendsze
rünk egy hónap késéssel kö
veti. 

- Milyen újdonságokat 
vehetnek igénybe az ügyfe
lek? 

- Maga a konverter is egy 
újdonság, illetve az általa 
igénybe vehető Extra cso
mag. Ez a konstrukció havi 
hétszáz forint többletköltsé
gért nyújt még több vizuális 
élvezetet a természetfilm ra
jongóinak, a sorozatok ked
velőinek, és a gyerekeknek. 
Az Extra csomaggal rendel
kezők még további prémium

szolgáltatásokat vehetnek 
igénybe: kérhetik az HBO-t, 
24 órás folyamatos filmpa
rádé havi 2240 forintért, a 
12 órás magyar nyelvű, fő
ként magyar eseményekről 
tudósító sportcsatornát, havi 
2000forintért, illetve az ero
tikus műsorok (szexfilmek) 
kedvelőinek 24 órán át havi 
1200 forintért vehető igény
be egy csatorna. Ez utóbbi 
kapcsán szeretném hangsú
lyozni, hogy a csatorna fel
nőtt nézőközönségnek sugá
rozza műsorát. A csatorna 
jelszóval, gyerekzárral véd
hető, hiszen más esetben 
nem is lenne a magyar tör
vények értelmében 24 órán 
át sugározható. 

(x) 

SS MEGRENDELŐ 
Név: 

| Cím: 

I 
I 
I 
I 
I 
| Kérjük az alábbi kivágott megrendelőt jutassa el az UPC Magyarország Kft. nagy-

kanizsai irodájába, akár levélben, akár személyesen. (Cím: Nk. Csengery utca 9.) 
I A megrendelő visszajuttatói között az UPC kéthavi Extra csomag, HBO, SPORT 1 
j^s AKTÍV csomag előfizetés sorsol ki. 

Igénylem az alábbi csomag bekötését: 

• Extra csomag (konverter) 
• HBO 
• SPORT 1 
• AKTÍV (18 éven felülieknek) 
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A legutóbbi közmeghal lgatáson 
panaszként hangzott el, hogy mi
lyen áldatlan ál lapotok uralkod
nak a kanizsai tüdőgondozóban . 
A közmeghal lgatáson t ö r t é n ő 
megszólíttatás kapcsán lapunk 
felkereste Dr. Kovács Lászlót, a 
Tüdőgondozó Intézet főorvosát . 

- A Tüdőgondozó Intézet jelen
leg egy belvárosi lakóházból kiala
kított régi épületben működik. Az 
intézet állapota az elmúlt években 
még tovább romlott. Az évtizedek 
óta ígért rekonstrukció várat ma
gára, sőt a sürgető állagmegóvási 
munkák is elmaradtak. Az épület 
állaga, berendezései, gépei az ötve
nes, hatvanas éveket idézik. Az épü
let elhelyezkedése kedvező, belső 
kialakítása funkcionális szempont
ból jó, elkülönítetten várakozhat
nak a betegek és az egészségesek. 
Véleményem szerint mindenképpen 
költségkímélőbb megoldás lenne a 
felújítás, mint egy új épület kialakí
tása vagy egy kiürülő kórházi épü
let átalakítása. 

- Évek óta probléma a betöltet
len állás az intézetben. Változott 
ez? 

- A másodorvosi állás változat
lanul betöltetlen. Átmeneti segítsé
get jelent, hogy az ideiglenesen itt 
tartózkodó szakorvos GYES mel
lett, félállásban részt vesz a rende
lésben. Az állás betöltésére csak ki
emelt bérezés, és egyéb kedvezmé
nyek ígéretével lesz lehetőség. Az 
asszisztensi létszám kielégítő az in
tézetben. 

- Sokszor szó esett már a tüdő
gondozó rossz tárgyi feltételeiről. 
Változott ez? 

- Az elöregedett röntgengéppark 

a használhatóság határán van. 
Voltak már különböző próbálkozá
sok a feltételeink javítására, de az 
igazi megoldást egyben költségkí
mélő működtetést egy digitális 
rendszer telepítése jelentene. A lég
zésfunkciós vizsgálatok elvégzésé
hez az elmúlt évben - alapítványi 
támogatással - sikerült beszerezni 
egy korszerű PC bázisú spiro-
métert. 

- Milyen feladatokból tevődik 
össze az intézet tevékenysége? 

- Az első a szűrés. Évente több 
mint húszezer mellkas-ernyőszűrést 
végzünk helyben, és tizenkettőezer 
történik faluszűrés keretében. Ta
lán nem mindenki tudja, hogy tüdő-
szűrés kapcsán felfedezett tüdőda
ganatos betegek életkilátásai sok
kal jobbak, mint a már panaszos 
betegé. Értelemszerűen, korszerű 
szűrővizsgálati berendezéssel az 

időben történő kiemelés valószínű
sége jelentősen nő, így a korszerű
sítés életek megmentését is jelenti. 
A fentieknek különös jelentőséget 
aáaza tény, hogy a tüdődaganato
sok száma évről évre nő, és a be
tegség a fiatalabb életkor irányába 
tolódik el. A tbc-s betegeknél is 
megfigyelhető ez a növekedési ten
dencia. A második feladatcsoport a 
gondozás. Ide tartozik a tbc-s és tü
dődaganatos betegek kivizsgálása, 
gondozása, tbc-s betegek környeze
tének, illetve a rizikócsoportok so
ron kívüli szűrése, és a korcsopor
tos BCG-szűrés. Az elmúlt években 
a pulmonológiai fekvőbeteg ágy
számot a megyében jelentősen 
csökkentették, emiatt a krónikus 
légzőszervi betegségek kivizsgálása 
és kezelése sokkal gyakrabban tör
ténik a gondozó intézetekben, így itt 
Kanizsán is. A többletfeladatok mi-

Nyilvántartott allergiás légzőszervi betegek 
1990 1995 1999 

Asthmabr. 768 975 1041 
Rhinitis 79 146 194 
A rhinitises csoport valódi száma ennek sokszorosa, mert csak a súlyos folya
matos gondozásra szoruló esetek kerülnek bejelentésre. 

Allergiás panaszok miatt végzett bőrpróbák száma 
1993 1995 1997 1999 2000 (1-10. hó) 
481 379 510 765 743 

A Tüdőgondozó Intézet forgalmi adatai 
1998 1999 

Tbc-s betegforgalom: 381 228 
Háziorvos által beutalt: 2835 4141 
Önként vizsgálatra jelentkezett: 6534 7620 
Szűrésből kiemeltek vizsgálata: 429 463 
Prevenció - BCG oltások: 20909 21730 
Összesen: 36668 38018 

nőségi változást is jelentenek, azok 
színvonalas ellátáshoz a megfelelő 
körülmények kialakítása nélkülöz
hetetlen. A harmadik nagyon fontos 
feladatcsoport a tüdőgyógyászati 
szakrendelés. Elsősorban a házior
vosok, de más szakrendelés számá
ra nyújtott konzíliumok említendők 
itt. Az önként, légzőszervi panaszok 
miatt jelentkező betegek ellátása is 
ide sorolható, ez éves szinten kö
rülbelül tízezer vizsgálatot jelent. 

N Ö V E K S Z I K 
A Z A L L E R G I Á S O K S Z Á M A 

- Korunk népbetegsége az aller
gia. Mit jelent ez az intézet számá
ra? 

- Az allergiás, asthmás, széna
náthás betegségek az egész populá
ciót érintik, számfik ugrásszerűen 
megemelkedett, és az előrejelzések 
szerint a növekedés még tovább 
tart, egyes szerzők azt feltételezik, 
hogy néhány év múlva minden má
sodik embernek panaszt okoz majd 
az allergia valamilyen formája. E 
betegségek kivizsgálása, kezelése, 
és ellenőrzése nagyrészt az intézet 
feladata, célszerű lenne erre már 
most felkészülni. 

- Vannak más a betegellátáshoz 
közvetlenül nem sorolható tevé
kenységek is? 

- Zöld Ambulancia néven műkö
dik nálunk egy program, amelynek 
keretében pszichiáter szakorvos be
vonásával segítjük a dohányzás el
hagyását. Klímaterápiától, fizikote
rápiás kezeléstől várjuk a krónikus 
légzőszervi betegek gyógyszerigé
nyének csökkentését. 

D.É. 

AZ EGÉSZSÉGÜGY MINDIG A KÖZVÉLEMÉNYT 
FORMÁLÓ KÉRDÉS VOLT 

A szakmán kívüliek nem látják a 
feszültség okait, s itt nem lehet po
litikai szempontok szerint dolgoz
ni, mert nincs kommunista vagy li
berális vakbél - mondta előadásá
ban dr. Csáky András országgyű
lési képviselő, a parlament szociá
lis és egészségügyi bizottságának 
alelnöke, aki az MDF meghívására 
- dr. Bárányi Enikő képviselő 
szervezésében - érkezett Nagyka
nizsára -, majd úgy folytatta, hogy 
az egészségügy helyzete mindig is 
közvéleményt formáló volt, de a 
rendszerváltás óta különösen az, 

hiszen a tárca üres kasszával indult 
1990-ben, s azok a s trukturá l i s 
problémák, hogy az ágazati forrá
sok kétharmad része Budapestnek 
jutott, a vidékiek ellátása hátrányt 
szenvedett, csak felerősödtek. Im
máron 117 éve - folytatta a politi
kus - Magyarországon az állam fe
lelőssége állampolgárai egészségé
nek védelme, s ez most úgy látszik 
új utakra került, hiszen az ágazati 
források kivonása megállt, a szak
ellátás szintjének emelésére, új bé
rezésre, a privatizációra készen áll
nak a törvényjavaslatok. 

Ezután a jövőkép néhány olyan 
eleméről szólt Csáky András, mint 
az egészségügy jövő évi finanszí
rozásáról, ahol 12 százalékos nö
vekmény várható, habár - mondta 
önkritikusan a politikus - ez az 
összeg messze nem fedezi ennek a 
szektornak az alulfizetettségét. A 
bér kérdésére azért is kitért az alel
nök, mert a tervezett minimálbér
kategória ebben az ágazatban je
lentős feszültségeket okozhat, hi
szen nem lehet elégszer elmonda
ni, hogy jelenleg az egészségügy
ben - pótlékokkal, egyéb juttatá

sokkal együtt - csak nettó 43 ezer 
forint az átlagbér. 

Csáky András utalt arra is, hogy 
a benyújtott törvénymódosítási in
dítványuk a privatizációval is fog
lalkozik, ezen a téren egy morató
rium felállítását tartanák célszerű
nek, hiszen a törvényi szabályozás 
nem egyértelmű, ezért sem aratott 
elvárt sikert az orvosok körében. 

Az „Egészségünk jövőképe, jö
vőnk egészsége" című előadás a 
kérdésekre adott válaszokkal ért 
véget. 

B.E. 
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NAPNYUGATI 
MAGYAROK 
Interjúkötet tíz, nyugaton 

élő magyar íróval 

Tar Ferencnek, a Pannon Tükör 
kulturális folyóirat szerkesztőjé
nek 1995 és 1999 között megjelent 
interjúi, kötetbe foglalva láttak 
napvilágot a Pannon Könyvek so-
rozatban. A városi könyvtárban 
tartott kötetbemutatón Czupi Gyu
la könyvtárigazgató méltatta a tör
ténelem-földrajz szakos tanár, tör
ténész munkájának jelentőségét. 
Tar Ferencet mindig érdekelte az 
irodalom, az emberek sorsa. Az in
terjúkban arra volt kíváncsi, ho
gyan éltek az írók 1956 előtt. Mi
lyen volt a nyugatra vándorlásuk 
és hogyan élnek azóta. A könyv
ben szereplő tíz író - tíz interjú
alany az elmúlt néhány esztendő
ben járt Keszthelyen és Hévízen. 
Tar Ferenc fontosnak tartotta, 
hogy megörökítse a velük folyta
tott beszélgetéseket. Az interjúk 
eredetileg a keszthelyi tv-nek ké
szültek, de nem kerültek adásba. A 
kötetben megszólal: András Sán
dor, az Arkánum (amerikai ma
gyar folyóirat) alapító szerkesztő
je, Kemenes Gréfin László, Vitéz 
(Németh) György, Bujdosó Alpár, 
Papp Tibor, Perneczky Géza, 
Monoszlóy Dezső, Kabdebó Ta
más, Sipos Gyula és Nagy Pál, a 
párizsi Magyar Műhely alapító 
szerkesztője, aki jelen volt a 
könyvbemutatón. 

B.Zs. 

A REKONSTRUKCIÓ BEFEJEZŐDÖTT 

J Ó K A I R Ó L 
A Hevesi Sándor Művelődési 
Központ és a TIT Öveges Jó
zsef Ismeretterjesztő Egyesület 
Jókai Szabadegyetemének elő
adássorozata november 6-án 
befejeződött. Az „Aranyem
ber" című regényt a zalaeger
szegi Szeglet Lajosné tanárnő, 
az „És mégis mozog a föld" cí
mű regényt a szintén zalaeger
szegi dr. Németh József nyu
galmazott múzeumigazgató 
elemezte. 

Közel másfél évtizeden át folya
matos felújítás folyt a nagykanizsai 
Tűzoltóságon. A tűzoltók áldozat
vállalásának köszönhetően kívül-be
lül megszépült a laktanya, és olyan 
eszközök születtek, amelyek nélkül 
napi feladataik maradéktalan ellátá
sára sem lett volna módjuk. 

- Tizennégy évig dolgoztunk fo
lyamatosan, ez alatt az idő alatt ren
geteg mindennel foglalkoztunk. Ha 
kívülről indulok, akkor elsőként a 
kerítés rendbetételét kell megemlíte
nem. Lebontottuk a régi szögesdró
tot, és a régi kerítés helyére újat ké
szítettünk. Targoncatárolót, mű
helyt, raktárt építettünk, kialakítot
tuk a hatodik szerállást, mert azelőtt 
csak öt volt, és a fejlődést szolgáló 
hatodik autót csak úgy tudtuk elhe
lyezni, ha egy hatodik garázst is ki
alakítunk. Irodákat alakítottunk ki a 
régi lakások helyén, hiszen valami
kor ebben az épületben lakások vol
tak, ebben az irodában is, ahol ép
pen most beszélgetünk egy régi tűz
oltó özvegye lakott - mondja Dr. 
Tolnai Sándor tűzoltóparancsnok. 

FELÚJÍTÁSOK 
ÖNERŐBŐL 

- Miből finanszírozták a munká
latokat? 

- A lakások megváltásához önkor
mányzati segítségek kaptunk, ám a 
kialakítási munkálatokat a tűzoltók 
végezték el. Ők szerelték be a vil
lanyt, és ők végezték el az összes 
más iparosmunkát is. Rendbetettük a 
vizesblokkokat, egyiket a másik után. 
Létrehoztuk a kiállítást. Szinte min
den évben volt egy-egy nagyobb ak
ciónk a többi napi feladat mellett. 
Volt olyan év, amikor tűzoltóautót 
készítettünk magunknak, mert más
ként nem juthattunk volna hozzá a 
fontos eszközhöz. Adományként kap
tunk Németországból egy Fordot, 
amelyből házilag készítettünk mű
szaki mentőszert. Bár a központi 
jogszabály előírja, hogy Nagykani
zsán kell lennie egy műszaki mentő
szernek, ám erre nem tellett a költ-

A Zalai írók Egyesülete keszthe
lyi tagozatának meghívására a 
Balaton-parti városba hívják ven
dégségbe az Erkel Ferenc Olaj
ipari Művelődési Házban működő 

Kanizsa Műhely tagjait. Az ér
deklődők a Goldmark Károly Mű
velődési Ház kisklubjában hall
gathatták meg a kanizsai szerzők 
verseit. 

ségvetésből, így mi készítettünk ma
gunknak. 

- Mivel foglalkoznak eztán a napi 
teendőiken túl? 

- Most vége, innentől csak a nor
mál tűzoltófeladatok ellátására kon
centrálunk, más egyebet, a kötele
zően ellátandó feladatok mellett nem 
vállalunk. Ennek egyik oka az, hogy 
a nagyobb feladatokat mára elvé
geztük, a tetőkarbantartás is befeje
ződött, így azt mondhatjuk, hogy a 
pincétől a tetőig rendben van a ház, 
tehát mostantól nem várnak ránk itt 
házon belül komoly feladatok. A má
sik ok az, hogy nem látjuk azt, hogy 
az általunk elvégzett feladatokat 
bármilyen szinten is honorálnák a 
személyi állománynak. A tavalyi év
ben összesen hat főt tudtunk jutal
mazni, a bruttó összeg alig haladta 
meg a háromszázezer forintot. Bárki 
kiszámíthatja, hogy az adható mini
mumot is alig tudtunk megadni az 
állomány kevesebb, mint tíz százalé
kának. 

ÉLETVESZÉLYBEN 
NAP MINT NAP 

- Vannak-e olyan problémák, 
amelyeket meg kellene oldani, ám 
erre már nem futja erejükből? 

- Akadnak ilyenek, például a ti
zenegy szertárkapu, amelyek mostan
ra elöregedtek, megértek a cserére, 
mert mostanra olyannyira rosszul 
működnek, hogy a riasztásszerű nor
mát sem tudjuk produkálni. A kapuk 
cseréjének költségeit mi, ilyen nor
matív finanszírozás mellett nem tud
juk kigazdálkodni. Közel tizenegy
millió forintunk áll értékpapírban 
annak érdekében, hogy a létrásautó-
beszerzésre kiírt pályázathoz az ön
részt produkálni tudjuk. Mi már ta
valy beadtuk a pályázatot, de én 
megmondom őszintén, nem látok re
ményt arra, hogy mi ebből valaha is 
létrásautót kapjunk, hiszen még az 
esetleges külföldi szállítókkal sem 
vették fel a kapcsolatot a Belügymi
nisztérium illetékesei, a közbeszerzé
si pályázat sem került kiírásra. Ez az 

egész procedúra, a nyerés pillanatá
tól a gépkocsi megérkeztéig is leg
alább egy év. Képzelje el, meddig 
tart, ha még a pályázatot ki sem írták 
a külföldiek felé! Komoly gond ez 
egyébként országszerte, legalább öt
ven darab ilyen gépre lenne szükség, 
nem hiszem, hogy Kanizsa spiccen 
lesz e kérdés bírálatakor. 

- Mennyibe kerül egy létrásautó? 
- Százmillió forintba kerülne a 

gép. Aki szerette volna, láthatta az 
Erzsébet téren nemrégiben, hiszen 
elhozta a németországi forgalmazó. 
Ezt a gépet a körzet összefogásából, 
vagy akár részletre a nagykanizsai 
önkormányzat is megvásárolhatná, 
de valamiért mindig ennél sokkal 
fonlosabb célokra folynak el húsz
harmincmillió forintok. Felkerestem 
a témával a polgármester urat is, és 
kértem, fontolja meg a kérdést a 
közgyűlés a költségvetés tervezése
kor, mert a későbbiekben nem le
szünk képesek ellátni azokat a fel
adatokat, amelyeket a város lakos
sága joggal vár el tőlünk. Van 
ugyan egy létráskocsink, de nagyon 
rossz állapotban. Éppen a központi 
javítóban van, és mert nagyok a 
gondok, még egy rövid időre meg
hosszabbítják a működési engedé
lyét, de mi lesz azután, erre senki 
nem tudja a választ. Ez egy régi ko
csi, amelyen nincsen kosár. Nap 
mint nap nem tudunk vele érdemben 
segítséget nyújtani, hiszen nem dol
goztathatom az embereimet folya
matos életveszélyben, ezt tőlem sem 
várhatja senki, és én sem várhatom 
el a tűzoltóktól. 

- Milyen eszközök beszerzését 
tette lehetővé az alapítványuk? 

- Az alapítványi pénzünkből nem
régiben szereztünk be három légző-
készüléket. Nagyon kedvező áron ju
tottunk hozzá a készülékekhez, 
amelyhez kilenc álarcot, és palacko
kat is adtak. így tulajdonképpen ki
lenc tűzoltót tudtunk korszerű készü
lékkel felszerelni, hiszen a készülék 
az autón marad, és minden tűzoltó 
hozza a maga álarcát. 

D.É. 

METSZÉSPONTOK 
„ M e t s z é s p o n t o k " c í m m e l , n o v e m b e r 7-én 18 órai kezdettel mu

tatta be öná l ló műsorá t a lendvai könyvtá rban Horvá th István, a 

T u n g s r a m Heves i S á n d o r V e r s m o n d ó Körének Radnót i -dí jas e lő 

adója . A z anyaország i és ha tá ron túli i roda lomból válogatot t ver

sek a szeretetről , a sze re lemrő l , a hazáról , a hazaszerete t ről szóltak, 

d e marad t idő a h u m o r o s v idám vá loga tás ra is. 
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BŰNMEGELŐZÉS 

BIZTONSÁGBAN 
ÉLETÜNK ALKONYÁN 

Rohanó v i lágunkban nincs 
időnk az idősekre. Nincs időnk 
azokra, akik számunkra a legfon
tosabbak, s akik azért n e m egé 
szen így képzel ték el nyugdí jas 
éveiket . Mi - akt ív do lgozók - is 
hányszor e lmondjuk , hogy „ H a 
majd egyszer végre e l m e g y e k 
nyugdíjba!" , de a folytatásba iga
zán nem gondo lunk bele . N e m 
akarunk azon tépelődni hogy mi is 
lesz akkor, ha mi is a négy fal kö 
zé leszünk bezárva nap nap után, 
miközben egyet len társunk a ma
gány. Idős szeret te inknek is legin
kább társaságra lenne szükségük . 
S talán éppen ebből adódik , h o g y 
sajnos nagyon gyakran vá lnak ál
dozattá, hiszen minden egyes e m 
beri szót nyílt szívvel , gyanút lanul 
fogadnak, szeretet, kedvessége t 
adnak érte cserébe , s b izony na
gyon gyakran ez vezet á ldozat tá 
válásukhoz is. Emel le t t az is sze
repet játszik ebben, hogy társadal
munkban mind inkább u ra lkodóvá 
vált a közömbösség , n e m törő
dünk azzal , hogy mi történik a má
sikkal, nem figyelünk egymás ra . 

Mindezekből egyér te lműen kö
vetkezik, hogy a vagyon elleni 
bűncse lekmények ( lopás , be töré
ses lopás) mellet t az e rőszakos , 
garázda je l legű b ű n c s e l e k m é n y e k 
elszenvedői nagyon gyakran nagy
mamák, nagypapák . Ok a legvéd
telenebbek, a legkiszolgál ta tot tab
bak, s mindezek mellet t m é g a leg-
gyanút lanabbak is. Ve lük s z e m b e n 
könnyű a kisstílű b ű n ö z ő k n e k 
erősnek lenni! Gyakor ivá vált az 
agresszivitás, a durva e rőszak egé 
szen kis ér tékek megszerzésé re 
irányulva is. 

Egy ilyen eset történt nemrég i 
ben városunkban is, amikor fényes 
nappal egy fiatalember a Sétaker t 
ben támadot t m e g egy idős höl
gyet, aki lakására tartott s ie tősen. 
A férfi egy kődarabbal hátulról 
fejbe ütötte a hölgyet , aki a földre 
esett. A támadó kikapta kezéből 
táskáját, majd e lmenekül t . Itt sze
rencsére nem igazolódott az, h o g y 
az emberek k ö z ö m b ö s e k e g y m á s 
iránt, hisz a bajbajutott hölgy se
gítségkiáltásaira többen is a m e n e 
külő után vetették maguka t , s a 

rabló ezt látván a megszerze t t tás
kát e ldobta . 

Magá tó l ér tetődik, hogy sajnos 
n incs o lyan gyógyszer , recept, ami 
100 száza lékosan m e g v é d h e t n é 
idős szeret te inket az i lyen j e l l egű 
sére lmektő l , de vannak ajánlások, 
hogy mikén t lehet az e lköve tő szá
mára megnehez í t en i a bűncse lek
mény e lkövetésé t . 

Mi t tehet az idős e m b e r ? 
- Kerül je a sötét utakat , pa rko

kat, t egyen inkább ke rü lő utat, 
hogy megvi lágí to t t , lehetőleg for
ga lmas szakaszon közlekedjen. 

- Fő leg a hö lgyek f igyelmét 
szere tnénk felhívni arra, hogy fog
j á k szorosan vagy szorí tsák karjuk 
alá táskájukat . 

- Pénzfelvétel esetén, ha lehet 
kísérővel menjen, de m i n d e n k é p 
pen győződjön m e g arról , hogy 
n e m követ ik-e idegenek. 

- Lehe tő leg nagy értéket ne 
v igyen magáva l (ékszerei se hord
j a fe l tűnően!) , pénzé t t öbb he lyre 
szé tosz tva he lyezze el , de lehe tő
leg csak a bevásár láshoz szüksé
ges pénz legyen Önné l . 

- Lakóhe lyén alakítson ki köl
c sönös segí tségen a lapuló kapcso 
latokat. 

- Lakásának ajtaján minden 
ese tben használ ja a b iz tonsági lán
cot, csak így nyissa ki ajtaját! 

- H a idegenek csenge tnek be és 
keresnek valakit , vagy éppen vala
mi lyen szolgáltatást , vásárlást 
a jánlanak, eset leg telefonálni akar
nak, i l letve rosszul lé te t színlelve 
csak egy pohár vizet kérnek, akkor 

se engedje be őket a l akásba! (Ön 
is te lefonálhat az orvosér t ! ) A hi
vatalos ügyben érkezőktő l ped ig 
nyugodtan kérjen igazolványt és 
győződjön m e g arról , hogy va ló
ban onnan é rkez tek-e ahonnan 
mondják . 

M i n d e z e n in te lmeket megfo
gadva , s betar tva talán n e m kell 
Önökke l á ldoza tként t a lá lkoznunk 
a rendőrségen . Szere t te inkre pedig 
f igyeljünk oda j o b b a n - add ig 
amíg lehet. 

FORGALMAS 
KÖRFORGALMAK 

V á r o s u n k b a n az utóbbi év t ize
dekben d inamikusan megnő t t a 
gép já rműforga lom. E n n e k követ 
kez tében néhány közlekedés i c so 
mópon tban m á r nagyon nehézkes 
sé vált az á tha ladás , a türe lmet len
ség és f igyelmet lenség b izony na
gyon sok baleset kivál tója volt . E 
helyzet mego ldásá ra egyre több 
körforgalmi út k iépí tésére kerül 
sor Nagykan izsán is . 

A kör forga lomban való ha ladás 
á l ta lános szabályairól kérdez tük 
T a k á c s C s a b a r endőr hadnagyot , 
a Nagykan iz sa Rendőrkap i t ányság 
Közlekedés i Osz tá lyának baleset
megelőzés i e lőadóját . 

- A z ú jonnan é p ü l ő közút i léte
s í t m é n y e k ese tén azok épí tés i 
munká l a t a inak be fe jezésekor és a 
l é tes í tmény rende l t e t é s sze rű 
haszná la tba adásá tó l k e z d ő d ő e n 
minden ese tben a forga lmi rend 
vá l tozásá ra fe lh ívó táb lák j e l z i k a 
k ö z l e k e d é s vá l tozásá t . Ez így tör

ténik t e rmésze tesen a körforgalmi 
u tak kiépí tését köve tően is. Né 
hány á l ta lános közlekedés i sza
bályt m o n d o k el a köve tkezők
ben , m e l y e k a körforgalmi utakra 
vona tkoznak . 

A körforgalmat minden esetben 
tábla jelzi e lő. A körforgalom-táb
la olyan utat je lez , amelyen úgy 
kell haladni , hogy az út által kör
bezár t terület a vezetőtől balra 
es ik. Bár önál ló tábla, csak az 
„Áll j ! E l sőbbségadás kötelező!" 
vagy „Elsőbbségadás köte lező" 
je lzőtáblával együt tesen kerül ki
helyezésre . A körforgalomban ha
ladó j á r m ű v e k n e k tehát e lsőbbsé
gük van a körforgalomba behaladó 
j á rművekke l szemben. A körfor
g a l o m b a bekapcsolódni szándéko
zó j á r m ű v e k n e k nem kell irányjel
zést adniuk, hiszen csak meghatá
rozott i rányba haladhatnak tovább. 
A körforgalmat e lhagyó já rművek
nek viszont minden esetben köte
lező ezt irányjelzéssel je lezni . 

A körforgalmi út forgalmi sáv-
j án a megál lás tilos, előzni viszont 
szabad. 

A körforgalmat keresztező villa
m o s n a k a körforgalomban haladó 
j á rművekke l szemben akkor is el
sőbbsége van, ha olyan útról érke
zik a kör forga lomhoz, amelyen (a 
körforgalom előtt, a „körforga
l o m " je lző tábla alatt) „Áll j ! El
sőbbségadás kö te lező!" jelzőtáblát 
helyeztek el. 

A körforgalmak kiépítését köve
tően az e lső pár hónapban - amíg 
a köz lekedők megszokják annak 
használatát , ill. a forgalmi rend 
vál tozását - statisztikai adatok 
igazolják, hogy több anyagi káros 
baleset következik be. El kell 
mondan i azt is, hogy a körforgal
mak kiépítése a személyi sérüléses 
és a halálos balesetek megszünte
tését cé lozza az arra indokolt he
lyeken. A baleseti mutatók adatai 
alapján ez minden esetben be is 
igazolódott . A körforgalom a nem 
szintbeni utak kereszteződése után 
( a l u l - és felüljárók) a legbiztonsá
gosabb forgalomszabályozás . 

Ba lese tmentes közlekedést kí
vánunk! 

Bükiné Papp Zsuzsanna 
rendőr hadnagy 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

FELHÍVÁS! 
2000 . n o v e m b e r l - jén 14 óra 45 perckor a 74. s zámú főút H a h ó t -

Fakospusz t a között i ú t szakaszán , egy kék színű V W Golf I. vagy II. 
t ípusú személygépkocs i , és egy kékeszöld színű Suzuki Swift sze
mé lygépkocs i , egy bo rdó Opel személygépkocs i é s egy M e r c e d e s 
Vi to tehergépkocs i e lőzésébe kezdtek . A z e lőzés közben a Suzuki 
szgk. balesete t szenvedet t . 

Ké l jük annak a kék színű V W Golf vezető jének a je len tkezésé t , 
aki adot t he lyen és időben közlekedet t a j á r m ű v é v e l , u tasként szál
lítva két k i sgyermeke t és egy hölgyet . 

Várjuk a lakosság bejelentését , aki l akókörnyeze tében fel ismerni 
véli a kék színű V W Golf szgk-t . 

Bejelentést lehet tenni a Nagykanizsa i Rk. Köz lekedés i Osztá lyá
nál személyesen vagy telefonon: 93 /312-190 . 

16 2000. november 9. 
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MEGHŰLÉS 
Egyszer vagy másszor valószínű
leg Önnek is ki kellett már marad
nia a munkából vagy el kellett ha
lasztania valamely teendőjét meg
hűlés (nátha) miatt. A panaszokat 
mindenki ismeri: orrfolyás, orrdu
gulás, váladékcsorgás a garat felé 
és olykor köhögés, testszerte érzett 
fájdalom és láz. 
MIT TEGYEN A BETEG? 
- Maradjon otthon. 
- A láz és a fájdalom csillapítására 

szedjen elegendő adagban aceta-
minofent (paracetamolt), aszpi
rint vagy ibuprofent. FIGYE
LEM! Kerülje az aszpirint vagy 
ahhoz hasonló hatóanyagot tar
talmazó készítményeket és az 
ibuprofent, ha volt valaha feké-
lye, vagy ha nem zárható ki -
különösen gyermekkorban - , 
hogy influenza vagy bárányhim
lő okozza a panaszokat. 

- Köhögés esetén szedjen köhö
géscsillapítót, orrfolyás esetén 
erre ható szert. 

- Hálószobájában alkalmazzon 
párásítót. 

- Igyon sok folyadékot. 
- Pihenjen sokat. 
MIKOR KELL ORVOSHOZ 
FORDULNI? 
Bár a nátha rendszerint orvosi se
gítség nélkül is elmúlik, jelentkez
zen orvosánál, ha az alábbi beteg
ségek, jelek, panaszok bármelyike 
fennáll. 
- Súlyos diabetes, szívelégtelen

ség vagy tüdőbetegség. 
- Súlyos fájdalom a mellkasban, 

fülben, gyomorban, vagy torok
ban. 

- Átmeneti javulás után súlyosbo
dó panaszok. 

- Az első 2-3 nap után kiújuló láz. 
- 10 napon túl változatlanul fenn

álló panaszok. 
- A szokottnál súlyosabb pana

szok. 
MIÉRT NE SZEDJÜNK ANTI
BIOTIKUMOT SZÖVŐDMÉNY
MENTES MEGHŰLÉSBEN? 
- Nem hat a vírusfertőzésre. 
- Allergiás reakciót okozhat. 
- Kellemetlen, sőt olykor súlyos 

mellékhatásokat okozhat, pél
dául növeli a hüvelyi gombás 
fertőzés vagy a nehezen kezelhe
tő vírusos tüdőgyulladás iránti 
fogékonyságot. 

Összeállította: Dr. Varnava 

OLVASÓI LEVEL 

Panem et circenses: 
Kenyeret és cirkuszi játékot! -

ezt követelte a római nép a Fóru
mon. A kanizsai nép csak kenyeret 
- és kér, de helyette silány cirkuszi 
játékot kap a testülettől, többek kö
zött labdarúgást. Akkor elemezges
sünk! A világban a legnépszerűbb, 
legtöbbek által nézett és űzött, leg
több pénzt forgató játék. Ez tény. 
Magyarországon szintén, két do
loggal kiegészítve. Nem vagyunk 
hajlandók tudomásul venni, hogy 
nem az ötvenes években vagyunk és 
a többi sportág messze többet telje
sít, tartósan. A labdarúgás a nya
kunkon maradt megkövült szocia
lizmus, amiben az Istennek sem 
akar megváltozni semmi. A ver-' 
senysportban csak egy dolog szá
mít. Mi az eredmény ma. Hogy mi 
volt Sydneyben, az már a múlt, újra 
produkálni kell. Nagykanizsán 
szintén a labdarúgás áll az élen. 
Végül is a legmagasabb osztályban 
szerepeltek. Bár vannak országos 
bajnokaink sportakrobatikában, 
baseballban és lábtollban, de ők -
bocsánat - nem összehasonlítási 
alap. Mert ha volna egy kajakbaj
nokunk a Csótóról, ő egyben már 
világbajnok is lehetne. Labdarú
gásnál csak az zavar, hogy mindig 
a legtöbb pénzt kapják az ered
ménytől függetlenül, s ha lehet, a 
történések előtt. Az a két szó, hogy 
labdarúgás és minőség, ebben az 
országban nem passzol össze. Ez a 
sportág a városi versenysport egy 
része. De maga a sportolás sem 
csak versenyzés. És ez a sportolás 
is csak egy tevékenység a város éle
tében, az emberek életében. Nehéz 
helyzetben pedig nem éppen az el
ső. Ehhez mérve itt időben és pénz
ben bántóan sok jut a labdarúgás
ra. Ezt panaszolják a lakosok évek 
óta, köztük én is. Ezért kapom a 
megjegyzéseket, hogy gyűlölöm a 
labdarúgást és nem értek hozzá, ne 
foglalkozzam vele. Na és amihez 
értek - testnevelés tanítása, atléták 
és kosarasok felkészítése - ebben 
segített valaki is valamikor? Mond
juk egy iskolaigazgató, vagy egy 
sportköri elnök? Nem! Baj? Nem! 
Most foglalkozom magammal, a 
magam örömére, eredményeimnek 
közösen örülünk a családban. Ne
vem mögé külföldön Hungaryt ír
nak, itthon meg Balatonfenyvest. 
Mert ehhez van kedvem. Iskolában 
az óráim leadom, a szaktudásom 
magamon kamatoztatom, a sportol
ni vágyókkal meg szenvedjen vala
ki lelkes, naiv, becsapható fiatal! 

Megírtam már sokszor: a mai 
labdarúgók többsége sportolásra. 
alkalmatlan. A baj az, hogy aki ve
lük foglalkozik az is tudja, de jó 
pénzt kap érte, ezért a szerződéskö
téskor hallgat, ha kirúgják talán 
elpöttyint valamit, egy ehhez hason
ló megjegyzést. Aztán töri magát, 
hogy újra csinálhassa valahol. 
Lásd: Mihalecz. Németh, Készei 
stb. Közmeghallgatáskor még nem 
tudtam, hogy sokadik millió jutott 
ismét a labdarúgóknak. Nem tu
dom, kik, hogyan tervezik az éves 
költségvetést náluk, hogy kb. kétha
vonta 20 millió hiányzik. Mert az 
ilyeneknek a börtönben volna a he
lyük. Nem tudom, hogyan merészel
nek költeni abból, ami nincs, és utá
na a város lakóival megfizettetni 
immár sokadszor. Nincs aki ott alá
ír? Nincs aki ott felel valamiért? 
Csak szép fizetés van? Volt egyszer 
egy szimpatikus Grabant János és 
volt egyszer ugyanakkor 30 millió 
felhalmozott tartozás. És evvel vége 
a mesének? Hát valaki mondjon 
már valamit, valaki feleljen már va
lamiért! A Vasas elleni mérkőzésen 
az eredményjelzőn az volt felírva 
Nagy...nizsa, jó, hogy nem 
Nagy...rizsa. Legalább a lámpák 
tudnak már valamit. Szavazáskor 
oda lett még a pártfegyelem is? 
Akik igennel szavaztak a milliókra, 
tudják, hogy ők egyben felelősek 
pár ezer óvodásért, iskolásért, óvó 
nénijükkel, tanáraikkal és hozzátar
tozóikkal kiegészítve, akik jobb kö
rülmények között szeretnének mo
zogni? Hogy van itt pár ezer üres 
zsebú nyugdíjas? Hogy vannak itt 
betegek ápolóikkal, orvosaikkal 
együtt nehéz helyzetben? Hogy az 
emberek egészségével törődés a 
szólamok szintjén marad és a 23 
labdarúgó, a belőlük élősködő jó 
pár ember és a hozzájuk kapcsoló
dó 1000 néző kiszolgálása minde
nek felett? Persze van itt 8000 néző 
is Zalaegerszeg elleni meccsen, de 
az nem a labdarúgásról szól. Apro
pó! Olvastam Hajdú Gábor, volt 
zalai körzeti orvos tollából: „Zala
egerszeg a hetvenes évek elején 
még olyan volt, mint egy nagyköz
ség. Akkoriban építették a tévétor
nyot. Miért? Ha az egerszegiek vá
rost akarnak látni, felmennek oda 
és megpillantják Kanizsát." Ma ki
autózhatnánk párszor Újudvarra, 
hátha fordítva van a dolog. Után
pótlás-nevelésre hivatkoznak, köz
ben két huszonéves horvát játékost 
tesztelnek. Hogy a hetvencsapatos 

kispályás bajnokság sem tud kiter
melni két edzésre fogható fiatalt? 
Hogy nyíregyházi edzőben gondol
kodnak, mikor pápaiakat, celldö-
mölkieket, hévízieket és marcaliakat 
kéne alaposan ismerni. 

Az edzői munka a következőkből 
áll: fizikai felkészítés, labdás és lab
da nélküli technikai felkészítés, lab
dás és labda nélküli taktikai felké
szítés egyénileg, társakkal, csapat
részek között. Ezt eddig egy női 
testnevelő is megtehetné. Most jön a 
vezetőedző, aki a hét végi mérkőzés
re kidolgozza a tennivalókat, jó pe
dagógiai érzékkel elhiteti velük azt, 
amiben maga is hisz, rendet tart és 
szereti őket. És a biztos vesztes 
meccs előtt is próbálja arra buzdí
tani őket, hogy vannak ebben a 
mérkőzésben részfeladatok és apró 
győzelmek, amire képesek vagytok, 
ha összességében nem is nyertek. 
És bármilyen jók is vagytok és bár
milyen lelkesen edzetek, azt teszi az 
ellenfél is, és akkor is lesz vesztes, 
ha minden a legjobban megy. Két
féle „főnök " van. Vagy az adott já
tékosokhoz alkalmazkodva tervez, 
vagy a saját elképzeléseihez vásárol 
játékosokat. Az utóbbi drága mulat
ság, de ez a divat, az előbbihez sok 
munka és évek kellenek, türelem. Ez 
ismeretlen. Hol vannak az örökké 
beígért befektetők, akik az NB I-hez 
sem adták nevüket, pénzüket? Majd 
talán most, egy osztállyal lejjebb? 
Előbb adjon a város, aztán ők - ez 
a szlogen - közben az idő múlik, a 
város fizet, ők meg sehol, a mese 
pedig sosem ér véget. 

Nekem végül is mindegy. Most is 
nyerek a történteken. Csak állok és 
tátott szájjal bámulok, mit meg nem 
lehet tenni a lakók ellenében, mi
közben a sült galambok ki-be rep
kednek a számon. De hol vannak a 
testnevelő- és edzőtársaim, akik so
sem szólnak mellettem, illetve a sa
ját ügyükért nyilvánosan. Csak elé
gedetten a fülembe súgják - jó volt 
Sanyikám. És hol van az utca embe
re 'aki örömmel nyugtázta, hogy jól 
megmondtad nekik! Ti miért hall
gattok örökké? Ne nekem mondjá
tok, én nem vagyok itt senki! 

Ebből a városból tényleg már 
csak egy harangjáték hiányzik. 
Olyan jól félrevert! 

Név és cím az önkormányzat széf
jében, a labdarúgóknak adandó kö
vetkező 20 millió Ft alatt. 

Béres Sándor 
Nagykanizsa, 2000. november 2., 

halottak napja. 



KÁRPÁTALJA MAGYAR IRODALMA 
MEG NINCS BENN A KÖZTUDATBAN 
Kárpátaljáról jött írókat fogadott a 

HSMK és az Erkel Ferenc Olajipari ' 
Művelődési Ház Irodalmi Kávéháza 
a művészetek tolmácsolására kivá
lóan alkalmas épületben, a Képző
művészetek Házában. Kanizsa azon 
szűk tábora, akik vagy kötődnek 
Kárpátalja gyönyörű vidékéhez, 
vagy szívük mélyén dédelgetik a 
kultúra, az irodalom szóban fogant 
változatát, kötetlen beszélgetés kere
tében találkoztak, ismerkedtek októ
ber 18-án. A műsorban, a házigazda 
szerepét a Kárpátalján született 
Balogh László tanár töltötte be. Ott 
élte kora gyermekéveit, de családja 
elköltözött, elmenekült a szülőföld
ről. Az otthon maradottakat becsüli 
erejükért, tiszteli hitükért. 

Ballá D. Károly, a kárpátaljai 
irodalom mindenese. Költő, író, 
szerkesztő, kiadó. 1957-ben született 
a kárpátaljai Ungváron, ahol ma is él 
családjával. 1973 óta publikál a he
lyi, magyarországi, erdélyi és más 
magyar lapokban. Tizenhárom önál
ló könyve jelent meg eddig. Két lap 
alapítása (Hatodik Síp, Pánsíp) fűző
dik nevéhez, az utóbbinak ma is ki
adója. Tagja az Ukrajnai és a Ma
gyar írószövetségnek. József Attila
díjas. Szeptember 21-én a József At
tila Színház drámaíró versenyén 
gyorsasági díjat és közönségdíjat 
nyert. 

Berniczky Éva 1962-ben szüle
tett Beregszászban. 1993-tól publi
kál rendszeresen, fő műfaja a mese 
és a novella. A kárpátaljai lapok 
mellett magyarországi orgánumok is 
közlik írásait. Szerkesztésében jelent 
meg számos kárpátaljai szerző köny
ve, továbbá két sikerkiadvány, a 
„Töredék házacska" és a „Száz szo
morú szonett" c. versantológiák. Ál
landó szerkesztője a Pánsíp c. folyó
iratnak, illetve az utóbbi évkönyve
ként megjelenő UngBereg alma
nachnak. Kárpátalja, a világ közepe 
számunkra - vallja - annak ellenére, 
hogy kátyúkkal tele, hogy áramszü
netes, hogy nem kapják meg határ
időre a fizetésüket. Versírással kezd
te alkotói tevékenységét, majd a pró
zaírás vizére evezett. 

Nagy Zoltán Mihály 1949-ben 
született a beregszászi járási Nagy-
baktán. író, lapszerkesztő. Evekig 
építőmunkásként kereste kenyerét. 
Jelenleg szabadúszó. 1979 végén, 
egy novellapályázaton első helye
zett, azóta az írás vált életcéljává. 
Elbeszélései és versei egyaránt nap
világot látnak kárpátaljai, és ma
gyarországi kiadványokban. Legna
gyobb sikert számára az 1991-ben 

napvilágot látott „A sátán Fattya" cí
mű kisregénye hozta, melynek foly
tatásaként megjelent a „Tölgyek al
konya" c. regénye. írásaiban meg
próbálja hitelesen ábrázolni azt_az 
életközösséget, amelyben él. Néha a 
jajkiáltás szintjén, néha egy kis de
rűs színnel átszőve. Az irodalom az 
a művészeti ág, amely segíthet élni, 
megmaradni a lepusztulás ellenére 
is. Arra a kérdésre, hogy kell-e lelki
ismeret-furdalást érezniük azoknak, 
akik elhagyták a szülőföldjüket, azt 
válaszolta, hogy nem. Nem kell fel
mentést kérniük. Őneki kellene, 
hogy legyen lelkiismeret-furdalása, 
mert a családjával abban a közegben 
maradt, amit létminőség hiányának 
lehet nevezni. 

D u p k a György 1952-ben szüle
tett a nagyszőllősi járási Tisza-

(Fotók: Bakonyi) 

bökényben. 1968 óta publikál. 1992-
től az Intermix Kft. ügyvezető igaz
gatója, kiadói főszerkesztője. Az 
utóbbi időben erősen foglalkozatják 
a kárpátaljai magyarság sorskérdé
sei. Az Erdős-Kárpátok és a Nagyal
föld találkozási pontján fekvő 
13.000 négyzetkilométernyi terület 
történelmi neve Kárpátalja. A lakos
ság kevert. A különböző szláv etni
kumok mellett, magyarok, németek, 
zsidók és románok is jelentős szám
ban élnek e tájon. A közelmúltban 
közzétett Honismereti kézikönyvé
ben bemutatja a nehezen meghatá
rozható lélekszámú magyarság mai 
helyzetét, olykor reménytelen küz
delmeit, sokszor a nem is minőségi 
emelkedésért, hanem csak a puszta 
megmaradásért. Kárpátalján, a szín
magyar területek mellett jelentős 

azoknak a szórvány magyarok lakta 
városoknak és falvaknak a száma, 
ahol népük fokozatosan szorul hát
térbe, elveszíti iskoláit, értelmiségét, 
nemzeti önismeretét és identitását, 
fogy és őrlődik. A magyar lakosság 
aktív korú képviselői ezrével fordí
tanak hátat szüleik, nagyszüleik 
földjének, és a kilátástalan gazdasá
gi, mentális nyomorúság elől áttele
pülnek Magyarországra. Vannak, 
akik megpróbálnak szembefordulni 
a romlással. Gazdasági és kulturális, 
egyházi és hagyományőrző csopor
tok, folyóiratok és alapítványok szü
letnek, de hogy jutnak-e valamire, 
több mint kétséges. Ukrajnának je
lenleg arra sincsen ereje, hogy a ma
ga legégetőbb gondjait, bajait meg
oldja, nemhogy gyanakvással figyelt 
nemzeti kisebbségeinek ügyét felka
rolja. 

* * * 

Az est végén Ballá D. Károly t 
kérdeztük kanizsai élményeiről. 

- Nagyon kellemes napot töltöt
tünk Nagykanizsán. Két gimnázium
ban fordultunk meg, ahol nyílt te
kintetű és érdeklődő fiatalokkal ta
lálkoztunk, akiknek egy szűkös óra 
keretében megpróbáltuk mindazt el
mondani, amit itt a művészetek há
zában talán részletesebben sikerült. 
Azért jöttünk, és azért tartjuk fon
tosnak ezeket a találkozásokat, mert 
Kárpátalja, és benne Kárpátalja 
magyar irodalma még nincs benn a 
köztudatban. Amennyire Erdéllyel 
és az erdélyi irodalommal számol a 
magyarországi olvasóközönség, 
olyannyira nem ismer bennünket, 
ami valószínű, hogy nem véletlen, 
hiszen nincsenek olyan kiemelkedő 
alkotóink, mint Kányádi Sándor 
vagy Sütő András, de azt hiszem, 
akad olyan kárpátaljai író, költő, 
aki már érdemes a magyarországi 
olvasók figyelmére is. Valahol el 
kell kezdeni az ismeretséget, a saját 
népszerűségünknek a kiépítését, így 
hallatlanul fontos, hogy itteni po
tenciális olvasókkal találkozzunk, 
illetve olyanokkal, akik már talál
koztak velünk, vagy a nevünkkel és 
esetleg olvasták írásainkat. Az 
évek, évtizedek óta elképzelt álom 
az egyetemes magyar irodalomról, 
még mindig nem valósult meg, mert 
a fájó szétszakítottságunk egysze
rűen technikai akadályokat gördít 
elé. Az ilyen alkalmak és lehetősé
gek egy-egy apró lépést tehetnek 
afelé, hogy többet tudjunk egymás
ról, amit én nagyon fontosnak gon
dolok. 

Bakonyi Zsóka 

2000. november 9. 



FERENCZ-FERENCZ 
A szeptemberi 
Z a l a e g e r s z e g 
Rallye-ről szóló 
tudósításokban 
figyelhettek fel 
a rali sportág 
után amúgy 
nem érdeklődő 
zalaiak arra, 
hogy két fiatal 
n a g y k a n i z s a i 
versenyző mi
lyen nagyszerű 
e r e d m é n n y e l 
mutatkozott be. 
Ferenci Ramón 

és Krisztián 

versenyzők, el
kötelezett hívei 
ennek a sport
ágnak. 

- Én csak 
idén debütáltam 
navigátorként -
kezdte a beszélgetést Ramón, 
aki még főiskolás, s aki min
den szabadidejét a ralira fordít
ja. Majd így folytatta: 

- Ezen a zalaegerszegi ver
senyen is egy Skoda Octavia 
Kit-Car típusú autóval verse
nyeztünk, amiből a világon 
összesen csak öt darab fut. Ki
mondhatatlan jó érzés, hogy az 
áprilisi Esztergom Rallye-n 
életem első versenyén, elsők 
lettünk. Egy A/7 F 2000 kate
góriájú versenyautóval indul
tunk. Társam, a kiváló Fülöp 
Rajmund ült mellettem, aki 
már 1995-ben a ralicross szak
ágban 100 százalékos teljesít
ménnyel magyar bajnok lett. 
Azóta is sikert, sikerre halmoz. 
Az említett zalaegerszegi ver
senyen egyébként kategóriánk
ban második helyezést értünk 
el. 

A beszélgetést ezután az idő
sebb Ferencz testvérrel folytat
juk, aki építészmérnök, s most 
éppen egy új versenyautó meg
szerzésén fáradozik. 

- Ritka dolog, hogy testvé
reknek ennyire azonos sportér

deklődése legyen - fordultunk 
Krisztiánhoz. 

- „Mi ebben nőttünk fel - vá
laszol a rokonszenves fiatalem
ber -, hiszen alig voltam nyolc
éves, amikor édesapámmal már 
ralibajnokságokra jártunk. 
Megfogott az a légkör: a jól 
felkészített autók zaja, a két 
versenyző egymásra utaltsága, 
a bajnokká válás lehetőségének 
szele. Többször volt módunk
ban megtekinteni versenyeket 
Korzikán, Spanyolországban, 
Finnországban. Legtöbbször 
San Remoban álltunk a szalag
korlát mögött. Édesapám, 
Ferencz József és testvéröccse 
Sándor 20 évig versenyzett, ki
emelkedő sportpályafutásukat 
1999-ben hagyták abba. Ter
veink szerint én a jövőben 
öcsémmel fogok versenyezni. 

- Akkor sportberkekben a 
Ferencz-Ferencz név csengése 
megmarad? 

- Ramónnal együtt nagyon 
szeretnénk folytatni a családi 
tradíciót, s végtelenül boldo
gok lennénk, ha az ifjabb 
Ferencz testvérpár ugyanolyan 

elismerést vívna ki, mint az 
idősebb. Szerencsésnek mond
hatjuk magunkat, mert a ren
dezett családi háttér mellett mi 
otthon, első kézből kaphatunk 
szakmai tanácsokat. Egyesüle
tünk, a FF Rally SE - amelyik 
nyolc éve működik édesapám, 
Ferencz József elnökletével -
minden támogatást megad ah
hoz, hogy az ifjabbak is ott le
hessenek nemcsak a hazai, de 
a nemzetközi mezőnyben. 

- A jövő tehát egyenesen 
megrajzolt. 

- Mindkettőnknek van már 
gyakorlata, ismerjük az ellen
feleket, s talán a jelenleginél 
jobb autókat is tudunk szerez
ni. Egy autóban ülve azonban 
még nem versenyeztünk. Sze
mély szerint én, ha a Formula 
Mundiál versenyautóval a Ma
gyar Autógyorsasági Bajnok
ságban kategóriám év végi ér
tékelésében rendelkezem ele
gendő ponttal, akkor jogosult
ságot kapok arra, hogy a 2001. 
évi Rali 1. licencet megszerez
zem. Együtt 2001-ben, itthoni 
versenyeken egy Skoda Felicia 

Kit-Car autóval 
indulnánk, 
olyan párosítás
ban, hogy én 
lennék a pilóta, 
öcsém pedig a 
navigátor. Az 
itthoni jó ered
mények után 
szeretnénk meg
célozni a világ
bajnokságot. 
Ezek a tervek 
azonban már 
2000-re szól
nak. Ebben a 
sportágban ma
gyar világbaj
nokok még nem 
igen futottak. 
Talán nekünk 
sikerül! 

- Nem állha
tom meg, hogy 

ne kérdezzek rá a veszélyre. 
- Tudom, amikor egy-egy 

baleset megtörténik, akkor a 
közvélemény, a laikusok elkez
denek aggódni. De szeretném 
elmondani, hogy legtöbbször a 
közönség károsul, azok, akik 
nem tartják be az egyébként 
valóban nagyon szigorú elő
írásokat. Azt elfogadom, hogy 
a szakágnak az a sajátossága, 
hogy jelentős baleseti kockáza
tot rejt magában, hiszen ez az 
egyetlen verseny, amelyik le
zárt közutakon zajlik, s az utak 
mentén nézők ezrei állnak. A 
rali vonzó, de kockázatos 
sport. A versenyzők számára 
is. Abszolút pontosságot, pre
cizitást követel meg, két ember 
elmondhatatlan egymásra 
utaltságát tételezi fel. S akkor 
még nem is beszéltem a techni
káról. Egy versenyautóval a 
legjobb előkészítés mellett is 
adódhat probléma. Engem en
nek a sportágnak csak a szép
sége ragadott meg. Itt csak az 
ülhet autóba, aki igazán tudja, 
hogy mit akar. 

Büki Erzsébet 

2000.november 9. 19 



BECS-BUDAPEST 
Az október 20-i hétvége ember
próbáló feladat elé állította futni 
szerető zsaruinkat. Nem kevesebb
re vállalkoztak ugyanis öten, mint 
hogy lefutják a Bécs-Budapest 
szupermaratoni távot. Trencsényi 
Gyula rendőr őrnagyot, a Nagyka
nizsai Rendőrkapitányság Nyomo
zó Osztályának Vizsgálati megbí
zott alosztályvezetőjét és Nemes 
Tibor rendőr főtörzszászlóst, kapi
tányságunk Közrendvédelmi Osz
tályának váltásparancsnokát kér
deztük az ötlet kipattanásának kö
rülményeiről, a felkészülésről, il
letve az eseményekről. 

- A versenyen való indulás egy 
hajnali futóedzés során jött még a 
nyár folyamán - kezdte feleleveníté
sül kérdésemre a megbízott alosz
tályvezető - Ezt felvetettem egy-két 
társamnak is, akik vevők voltak az 
ötletemre. A dolgok neheze csak ez
után jött. Felkészülés fizikálisan és 
pszichésen, a felmerülő költségek 
előteremtése (szállás, cipő, ruházat). 
A Bécs-Budapest Szupermaraton 
egy ötnapos verseny, melynek 
össztávolsága 350 km, melyet mi 
váltóban vállaltunk. Négy plusz egy 
fős csapatnak kell teljesíteni a távot 
oly módon, hogy napi távolságok 
vannak meghatározva. Első nap 
Sopronig jutottunk (96 km), másnap 
Győrig (116,5 km), majd Tatáig (60 
km), negyedik nap pedig Budakeszi 
volt a cél (59,5 km). Végül egy 21 
km-es utolsó nekifutással a Hősök 
terére értünk. Nem mindenki fut egy
szerre; az első ember lefutja a kije
lölt váltóhelyig a távot, ott átadja a 
számot társának, s ö fut tovább. Te
hát az adott szakaszokat négy em
bernek kellett váltóban lefutnia, egy 
ember pihenhetett. Persze ehhez 
nem ártott jó cipőt, s a csapatnak 
egységes ruhát beszerezni. Ezeken a 
költségeken felül még nevezési díjat, 
szállást, étkezést is kellett térítenünk. 
Ez utóbbiakat természetesen a szer
vezők intézték, a költsége 5 főre 
224.000 Ft volt. (Ebből csak a neve
zési díj 112.000 Ft). A költségek egy 
részét civil szponzorok segítségével 
tudtuk finanszírozni, a nevezési díj 
bizonyos hányadát az ORFK fizette, 
míg az utazásokhoz a Zala Megyei 
Rendőrfőkapitányságtól kaptunk egy 
kisbuszt. Ezúton szeretnénk köszöne
tet mondani mindazoknak, akik tá
mogattak bennünket. 

- Biztosan sokakban felmerült a 
kérdés, hogy hogy lehetett ekkora 
távolságot egyáltalán végigfutni? 

- Az első nap viszonylag könnyen 
ment, aztán a második nap kezdőd
tek a fájdalmak, a reggeli kínlódás, 
izomláz legyőzése, a feltört talpak, a 
víz- és vérhólyagok. 

- Pszichésen vagy fizikálisan 
volt-e nehezebb leküzdeni a távot? 

- Folyamatosan segítettük, biztat
tuk, bátorítottuk egymást, inkább a fi
zikai fájdalmat kellett jobban legyőz
ni, azt viszont csak pszichésen lehe
tett. A társaság azonban nagyon 
összetartó volt, a versenyben részt ve
vő összes ember folyamatosan segítet
te egymást. Nem ellenségek voltak, 
hanem ellenfelek A tapasztaltak tip
peket adtak a nehézségek leküzdésére. 
A verseny egyébként végig aszfaltúton 
zajlott, melynek jobb oldala le volt 
zárva, hogy számunkra az akadályta
lan és persze veszélytelen versenyzést 
biztosítsa. Itt tényleg mindenki a fu
tókra figyelt: a rendőri biztosítás, a 
közlekedők, a szervezők. Eredmény: 
csapatunk a 352 km-es szakaszt 29 
óra 11 perc 34 másodperc alatt telje
sítette, mely korosztály szerinti össze
sítésben - nálunk a legfiatalabb 26, a 
legidősebb 48 éves volt - az indult 76 
csapatból, a 61. helyezésre volt ele
gendő. A legfiatalabb versenyző a 
mezőnyben II éves lehetett, míg a 
legidősebb egy 79 éves bácsi volt. 

- Jövőre ismét megpróbáljátok? 
- Tervezzük. Szeretnénk javítani 

mind a helyezésünkön, mind az időn
kön. 

- Kezdőként ez egy nagyon szép 
eredmény. Mit gondoltok, mit kell 
tennetek a javítás érdekében? 

- Készülni, talpalni a kilométere
ket. Az én személyes felkészülésem 
során az ötlet kipattanásától - azaz 
kb. négy hónapom volt a felkészülés
re - kb. 1000 km-t teljesítettem, ami 
napi 15 km-t jelentett. A versenyen 
az első két nap volt a nehéz, hiszen 
az első alkalommal 30, míg másnap 
újabb 33 km-t kellett lefutnom. Innen 
nagyon nehéz volt a következő napi 
indulás. A következő versenyre már 
most elkezdünk készülni, s akkor 
sokkal jobb eredményt szeretnénk el
érni. 

- A csapat legidősebb tagja Ne
mes Tibor rendőr főtörzszászlós vál
tásparancsnok volt, akit maradandó 
élményeiről kérdeztem. 

- Nagy várakozással tekintettem 
a verseny elé, mivel hatalmas volt a 
kihívás s nem csak magamnak akar
tam bizonyítani azt, hogy az állandó 
edzéssel, sportos életvitellel ilyen 
emberpróbáló teljesítményre is ké
pes vagyok, hanem a sok fiatal be
osztottamnak is jó példával akar
tam előállni. Mély nyomokat, életre 
szóló élményt jelentett az a fogadta
tás, mely végigkísért bennünket a 
verseny során azokon a települése
ken, ahol a versenyzők átfutottak. 
Ausztriában és Magyarországon. A 
falu apraja-nagyja: iskolások, mun
kások, hivatalnokok, rendőrök, 
mind-mind az út mellett biztattak 
bennünket. Frissítővel láttak el, s 
mindent megtettek, hogy sikeresek 
legyünk. Az utolsó 21 km megtétele 
pedig a fieszta volt (futófesztivál). 
Budakeszitől a Hősök teréig minisz

terek, államtitkárok, polgármeste
rek, kicsik és öregek csatlakoztak 
egy-egy távon hozzánk. Szavakkal 
nem is lehet visszaadni ezt az érzést. 
Ezen ott kell lenni és belülről kell az 
egész dolgot átélni, csak úgy lehet 
megérteni. A verseny általában reg
gel 9 órától délután 16 óráig tartott. 
A rendezés is szuper volt, csak né
hány szóban erről is. Állandó orvosi 
ügyeletet tartottak, melyben a váltá
si helyeken masszírozás is benne 
foglaltatott. 5 km-enként üdítő, sző
lőcukor stb., s az elhelyezés is szál
lodákban történt, ahol regenerálód
ni lehetett a következő napi megpró
báltatásokig. 

- Úgy gondolom a képen látható 
csapattagokról is kell ejtenünk né
hány szót. Kikből állt össze a csa
pat? 

- Trencsényi Gyula rendőr őr
nagy. Bakos Attila rendőr őrnagy a 
Bűnügyi Osztályról, Andróczi László 
rendőr főtörzszászlós és Makaró Bé
la rendőr őrmester a Letenyei Ors 
állományából, és én a Közrendvé
delmi Osztályról. Mint a csapat leg
idősebb tagja, büszke vagyok fiata
labb kollégáimra, mivel egy ember
ként hajtották és izgulták végig az 
éppen ügyeletes futót a napi távo
kon. 

- Hogyan tovább? A következő 
versenyen te is az indulás gondolatá
val foglalkozol? 

- Én úgy gondolom, hogy ezzel a 
versennyel a rendőrségi csapattal 
való indulást befejeztem, mivel nem 
érzem a háttértámogatást munkahe
lyem irányából, melyet joggal lehet
ne remélni és elvárni. Mint magán
ember lányommal 2001-ben az utol
só szakasz (21 km) kismaratonit 
mindenképpen megcsináljuk, ezt már 
eldöntöttük. 

- A cikk szerzőinek nem maradt 
más hátra, csak az. hogy Zala megye 
rendőrei nevében gratuláljunk telje
sítményetekhez, mert nem csak a 
Nagykanizsai Rendőrkapitányság
nak szereztetek örömet és büszkesé
get ezzel a teljesítménnyel, hanem 
az egész megye rendőreinek. A ver
senyen egyébként a zalai rendőrö
kön kívül Németországból. Auszt
riából is voltak rendőrcsapatok, me
lyeket megelőzve értek a kanizsai 
rendőrök célba. Ismételten gratulá
lunk. 

Bükiné Papp Zsuzsanna 
rendőr hadnagy 

Horváth István 
rendőr őrnagy 
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Kilenc kanizsai arany 
a VI. Team 2000 Kupán 

ÚSZÁS 
A magyarok mellett orosz, román, 

cseh és szlovén klubok legjobb ifjú 
úszói is szelték múlt hétvégén az 
egerszegi uszoda vizét a millennium 
jegyében is rendezett nemzetközi 
úszóversenyen. A megyeszékhelyi 
viadalról természetesen nem hiá
nyoztak a kanizsai versenyzők sem, 
akik a Bolyai DSE és a C W G - N V S E 
színeiben értek el számos dobogós 
helyezést, közte 9 aranyat a különbö
ző távokon, úszásnemekben és kor
csoportokban. Alig volt verseny
szám, amely után nem állt kanizsai 
úszó a dobogó valamelyik fokán. A 
legeredményesebb a vízművesek 
ügyeletes „üdvöskéje", Silló Dániel 
volt, aki egymaga 5 aranyérmet szer
zett, kiváló időket úszva. 

A kanizsai úszók legjobb ered-

VÍZILABDA 
A CWG Kanizsa VSE ifjú pólósai 

remekül kezdték a szezont a Fedett 
uszodában rendezett első fordulóban, 
miután 14-7-re nyertek a kaposváriak, 
13-6-ra a pápaiak utánpótlás-csapata 
ellen. Az egyesülethez az év elején 
szerződtetett Komlósi János edző elvá
rásait messze túlszárnyalták tanítvá
nyai, akiktől mindössze tisztes helytál
lást remélt az első bajnoki évadban. A 
Tatabányán rendezett második fordu
lóban közel sem nyújtották azt a pro
dukciót, amit a sikeres nyitány után el
várt volna a szakvezetés. Az ellenfelek 

LABDARÚGÁS 
Nagykan iz sa l abdarúgóspor t j a 

nem éppen fénykorát éli m o s t a n á 
ban. Az új évadnak , e lőször az 
a lapszakaszán kellet t (vo lna) si
kerrel túljutni, hogy kval i f ikál ják 
továbbra is m a g u k a t a m a g a s a b b 
osztá lyba . A nyo lccsapa tos c s o 
por tokból az N B I l -es M Á V N T E 
gárdájának az első kettő, az N B l-es 
Nagykan izsa Futbal l C l u b együ t 
tesének az e lső hat hely v a l a m e 
lyikén kellett (vo lna) végezn i . 
Fé l időben még élt a r e m é n y , fő
leg a vasu tasoknál , h iszen a má
sodik helyen ál l tak, pon te lőnnye l 
az ü ldözők előtt . A z N F C csapa ta 
rosszabb, k ieső (7.) he lyen állt 
négy ponttal , de b iz ta tó vol t , 
hogy a hét ta lá lkozó közül négy 
került sorra hazai pá lyán a m á s o 
dik körben. A z e lső forduló j ó l is 
alakult , a vasu tasok nye r t ek 
Pakson , a foc ik lubosok ped ig itt
hon a Video ton el len. A folyta tás 
azonban már kevésbé vol t i lyen 
s ikeres . Popov ic sék igaz dön te t 
lent értek el a Z T E o t t honában , 
ráadásul 0-2 után, a többi ta lá lko
zón aztán rendre vesz t e skén t 
hagyták el a já ték tere t . A z o k o k a t 

menyei (jelölve a Bolyai DSE, a töb
bi a C W G - N V S E versenyzője): 
'88-'89-es születésűek: 50 m gyors: 
1. Silló Dániel 27,7, 2. Magyar Már
ton 29,21, 100 m gyors: 1. Silló Dá
niel 1:01,65.100 m pillangó: 1. Silló 
Dániel 1:07.200 m pillangó: 1. Silló 
Dániel 2 :31,1 .100 m vegyes. 1. Silló 
Dániel 1:10,03. 50 m mell: 1. Csá
szár Krisztián 37,4. 100 m mell: 1. 
Császár Krisztián 1:20,7. A lányok
nál: 50 m gyors: 2. Pintér Kitti 
(Bolyai DSE) 30 ,0 .100 m gyors: 2. 
Miatta Mercédesz 1:05,7, 4. Pintér 
Kitti 1.06,19. 100 m pillangó: 5. 
Pintér Kitti 1:14,42. 200 m vegyes: 
3. Miatta Mercédesz 2:41,95, 4. Hor-

mind küzdeni tudásban, mind taktikai 
fegyelemben felülmúlták őket. A vége 
két vereség lett, az egyik épp a kapos
váriaktól, akiket előtte a felkészülési és 
hajnoki mérkőzésen is legyőztek. El
keseredésre persze semmi ok nincs, hi
szen bőven van javítási lehetőség a 
folytatásban. A tatabányai második 
fordulóban: Tatabányai VSE-CWG 
NVSE 16-8 (4-1, 5-4, 4-1 , 3-2), Nova 

lehet f ir tatni , ke resn i a s iker te len
ség okát . A M Á V N T E - n é l gya
kor la t i lag azu tán kezd tek nyílni a 
„ r o m l á s v i rága i " , miu tán k isz ivá
rogtak , majd ny i lvánosan is» el
hangzo t t ak a felnőtt c sapa t m e g 
szün te tésé rő l szó ló h í rek . Erre a 
k é n y s z e r vit te rá a nagy múl tú 
egyesü le t veze tésé t , miu tán a 
M Á V Rt . idén m á r n e m folyósí
tot ta a m i n t e g y 8 mil l ió forintnyi 
t ámoga tá s t , s a foc icsapat további 
m ű k ö d t e t é s e 5-6 mi l l ióba kerül t 
vo lna . Ö n k o r m á n y z a t i seg í t ségre 
ped ig n e m i g e n t á m a s z k o d h a t t a k , 
h i szen a tes tü le tnek é p p e n e lég 
g o n d o t je len te t t a fu tbal lk lubot 
m ű k ö d t e t ő kft. H i á b a harco l ták 
vo lna ki tehát a vasu tasok az N B 
I I -ben maradás t , tud ták , h o g y 
szé lnek eresz t ik őket . A végki fe j 
let m á r a i smer t , fé l tucatnyi - kö l 
c sön- és ke t tős igazo lássa l r ende l 
k e z ő - j á t é k o s v i sszakerü l t a 
N a g y k a n i z s a F C - h e z , a több iek 

váth Eszter 2:43,32. '86- '87-es 
szül.: 50 m mell: 3. Domina Tamás 
34,4. 100 m mell: 5. Domina Tamás 
1:15,7. 100 m hát: 5. Tóth Péter 
1:09,57. A lányoknál: 50 m mell: 4. 
Kercsmarics Marietta (Bolyai DSE) 
36,6. '84- '85-ös szül.: 50 m hát: 6. 
Pusztai Zsolt 32,2. 100 m gyors: 4. 
Kovács Roland 58,43. A lányoknál: 
50 m mell: 1. Papp Viktória (Bolyai 
DSE) 34,7. 50 m gyors: 2. Molnár 
Mariann 29,37. 100 m hát: 1, Mol
nár Mariann 1:10,9,100 m pillangó: 
3. Kovács Patrícia 1:12,83. 200 m 
vegyes: 2. Kovács Patrícia 2:32,4, 4. 
Papp Viktória 2:38,08. 

B .Z . 

Vízcoop Kaposvár-CWG NVSE 8-5 
(1-2, 5-1, 1-0, 1-2). A vízművesek csa
patában Bántó, Lengyel (kapusok), 
Laky, Kalmár, Erhelics, Szili, Oláh, 
Magyar, Hartai, Tegzes, Marton. 
Cserti és Dávid lépett pályára, ponto
sabban szállt vízbe. A gólokon Magyar 
(3), Dávid, Erhelics, Hartai, Kalmár, 
Szili (2-2) osztozott a két találkozón. 

B.Z. 

k ü l ö n b ö z ő , megye i b a j n o k s á g b a n 
sze rep lő c s a p a t o k h o z igazo l tak . 
A „ t a v a s z i " szezon t így csak az 
N F C kezdhe t t e e l , m iu tán négy 
fordulóját e lő rehoz ták az idei év
re. A sorsolás v i s zony lag k e d v e 
zőnek tűnt , h i szen a sz in tén vol t 
N B l -esekke l - H a l a d á s , P M F C -
csak j ö v ő é v b e n m é r k ő z n e k . A z 
N B I/B-s rajt az tán n e m várt ku
darcca l végződö t t K a p o s v á r o n . A 
s o m o g y i g á r d a a l apos leckét ado t t 
l e lkesedésbő l , küzden i tudásbó l a 
t ovábbra is Ivány i La jos által irá
nyí tot t e g y ü t t e s ü n k n e k . A R á k ó 
czi m á r 4 -0 - ra vezete t t , s c sak a 
becsü le tgó l ra futotta a végén 
Pál f iéknak. R e m é l h e t ő l e g gyor 
san levonták a t anu l ságo t , s a hét
végi hazai t a l á lkozón végre „k i 
vágják a rezet" , ami azért n e m 
lesz k ö n n y ű , h i szen az N B I/B-s 
a lapszakasz t r emekü l zá ró H é v í z 
gárdája el len kell azt p r o d u k á l n i . 

B a c s k a y Zo l tán 

IHAt-KOX 

VÍVÁS 

Kanizsai tőrrel 
Törökországban 

A jun ior Európa-bajnokságra 
utazott a magyar válogatott 
tagjaként Bagonya i László, aki 
a magya r jun io r ranglista veze
tője. A z egyéni verseny mellett 
- te rmészetesen - a csapatbaj
nokságon is indul a M Á V N T E 
kivá ló tőrözője . 

Vívóklub 
A havi klubfoglalkozás a nu

mizmat ika vi lágába vezette a 
v ívókat . A pénz története, a 
pénzek fajtái, a történelmi for
rásérték szerepe került az elő
adás , a beszélgetés középpont
j ába . A vívók megszemlé lhe t 
ték, kézbe foghatták a több 
mint 2 0 0 0 éves ezüst- és arany
pénzeket . A római pénzektől 
napjainkig kaptak áttekintést a 
legfontosabb numizmat ika i is
mere tekből a sportolók. 

Gyermek fiú tőr 
Nagykanizsán 

Hét szakosztá ly 31 verseny
zője lépett pástra a korosztá
lyos versenyen. Spittal (Auszt
ria) négy vívója is pástra lépett. 
A nyolcas dön tőbe négy M T K . 
két Spittal , egy-egy gyulai és 
hazai versenyző jutott . Bíró Pé
ter ( M T K ) nyerte a viadalt. 
Kiss Zol tán a M Á V N T E ver
senyzője a 7. helyet szerezte 
meg . Ferenczi László a 10., 
Gajer Ro land a 11. lett. A fiata
labb kanizsaiak jól helytáll tak 
az erős mezőnyben . 

H . G y . 

IMEKBAJNOKSÁG 

MEDDIG TART (HAT) 
A SÜLLYEDÉS? 
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| „A semmi ágán ül szívem. Kis telíte^^ szelíden, s nézik, nézik a csillagok." I 
* • • • • • • • • • • • • • • ^ ^ I (JÓZSef Attila) J 
KULTURÁLIS 
PROGRAMOK 

H E V E S I S Á N D O R 
M Ű V E L Ő D É S I K Ö Z P O N T 

A Pécsi Tudományegyetem BTK 
Gyakorló Intézménye 

Széchenyi tér 5-9 . TeUfax: 310-465 
Információs szolgálat, jegyárusítás 

10-18 óráig. Tel: 311-468 
E-mail: hsmk@sienet.hu vagy 

hsmk@kanizsa.dhs.org 

November 13.18.00 óra: XXVII. ÉLE
TÜNK - kiállítás az országos fotópá
lyázat alkotásaiból. 

November 13. 16.30 óra: LÉPJÜNK 
KI EURÓPÁBÓL. Buda Emő diaké
pes élménybeszámolója. 

November 14. 19.00 óra: KONCZ 
ZSUZSA KONCERT. 

November 15. 17.00 óra: CSILLAGÁ
SZATI SZABADEGYETEM - HOL 
A VILÁGEGYETEM SZÉLE. 
AVAGY MEDDIG LÁTUNK EL A 
MÚLTBA. Modern nagy teleszkó
pok. 

November 18. 14.30 óra: TARKA
BARKA MŰHELY. Állatok papír
ból. 

November 18. 16.00 óra: AEROBIC 
ÉS FITNESS FESZTIVÁL. Sztár
vendégek: Csollány Szilveszter olim
piai bajnok, a Pécsi Sasok, Fazekas 
Attila és Maroshévizi Krisztina. 

November 17.: C A N T A R E B Á L . 

K É P Z Ő M Ű V É S Z E T E K 
H Á Z A (Kiskasté ly) 

Erzsébet tér 14-15., Telefon: 313-920 

SASS BRUNNER ERZSÉBET ÉS 
BRUNNER ERZSÉBET festőművészek 
kiállítása. 
Z. SOÓS ISTVÁN festőművész állandó 
kiállítása. 
A Képzőművészetek Háza nyitva: 
10-17 óráig, hétfőn szünnap. A belépés 
díjtalan. 

T H U R Y G Y Ö R G Y 
M Ú Z E U M 

Fő út 5. Telefon: 314-596 

EMLÉKEK A MÚLTBÓL - 50 ÉVES 
A THURY GYÖRGY MÚZEUM. 
Megtekinthető: szerdától vasárnapig 
10-18 óráig, hétfő és kedd szünnap. Be
lépődíj: felnőtt 170 Ft/fő. diák. nyugdí
jas: 85 Ft/fő. csoportos: 110 Ft/fő csalá
di jegy (minimum 4 fő): 280 Ft. Előre 
bejelentett iskolai csoportoknak a kiállí
tás látogatása ingyenes. 

E R K E L F E R E N C 
O L A J I P A R I M Ű V E L Ő D É S I 

H Á Z 
Ady E. u. 8. 

Telefon: 313-040/71612 

November 18. 19.00 óra: JÓTÉKONY
SÁGI BÁL - a „Segítség a Fiatalo
kért Alapítvány" rendezvénye. Belé
pődíj: 3.500 Ft. Jegyek elővételben 
válthatók a művelődési házban. 

November hónap Szent András hava, Őszutó hava, Skorpió hava. 
A hónap 30 napos. A 46. hét első napján, a holdfázis csökkenő, 
amely 18-ára ér az utolsó negyedbe. Az e hétre rendek népi böl
csesség 19-ére vonatkozik, miszerint: Ha Erzsébet napján esik, 
lágy lesz a tél, nem kell kemény fagyoktól tartani. Azt is mondják, 
hogy karácsony napján ugyanilyen idő lesz. Rendszerint ilyenkor 
szokott leesni az első hó. E naptól fogva nincsen bál, mert kezdő
dik az advent 

N o v e m b e r 13. (hétfő), Szilvia. A név a Szilviusz férfinév női párja, 
je lentése erdei nő. 

N o v e m b e r 14. (kedd) , Aliz. A név az Alice névből származik, mely 
az Adelheid , Alexandra , Aloysia, Elisabeth nevek önállósult francia 
és angol becézője. 

N o v e m b e r 15. (szerda), Albert , Lipót napja. A z Albert a germán 
Adalber t név német rövidülése, a Lipót pedig a Leopold magya r 
alakváltozata. A Leopold a germán Liutbald névből származik, mely 
e lemeinek jelentése nép + merész . E lső tagja bizonyára a latin Leo 
név hatására változott meg . 

N o v e m b e r 16. (csütörtök), Ödön. A név az Eugén név magya r alak
változata. Régebbi formája: Ögyén . A XIX. században tévesen azo
nosították az E d m u n d névvel . A z Eugén görög eredetű név. Jelenté
se: j ó születésű, e lőkelő. A név magyar alakváltozata az Ödön ; a Je
nő névvel mesterségesen azonosították a XIX. században. Min t bi
zonyára tudjuk, az előbbiekből adódot t - Jókai Mór : A kősz ívű em
ber fiai c ímű regényében - a Baradlay fiúk helycseréje is. 

N o v e m b e r 17. (péntek) , Hortenzia, Gergő . A Hortenzia a 
Hor tens ius római nemzetségnévből alkotott női név. A latin horten-
sis szó je lentése: kerti. A hasonló virágnév a női névből származik. 
A Gergő a Gergely név becézőjéből önállósult . Gergely a görög ere
detű Grégor iosz név latin Gregor ius formájának, a Gregor rövidülé
séből származik. Jelentése: éberen őrködő. 

N o v e m b e r 18. ( szombat) , Jenő. A honfoglalás kori törzsnévből vált 
keresztnévvé. Török eredetű, je lentése: b izalmas, tanácsadó, minisz
ter. A XIX. században mesterségesen azonosították az Eugén név
vel. 

N o v e m b e r 19. (vasárnap) , Erzsébet , Zsóka. A z Erzsébet héber ere
detű bibliai név. Szűz Már ia rokonának, Keresztelő Szent János any
j á n a k a neve . A magya r névforma a héber Eliséba latin és nyugati 
nyelvekbel i Elisabeth változatából alakult ki . Fejlődési sora: 
Elsábet, Elsébet , Erzsébet . Jelentése: Isten az én esküm, Isten 
megesküdöt t , vagy: Isten a teljesség, a tökéletesség. Magyarorszá
gon a XIV. századig a leggyakoribb női név, és azóta is a legnépsze
rűbbek között volt. Ehhez hozzájárult az Európa-szer te ismert Ár
pád-házi Szent Erzsébet tisztelete. M a kissé visszaszorult , de m é g 
mindig gyakori . A Zsóka , a becenévből vált önál ló névvé . 

SPORTPROGRAMOK 
K É Z I L A B D A : N B H-es m é r k ő 
zés : I zzó S E - M e c s e k n á d a s d , 
s z o m b a t 17 óra, Z s i g m o n d y -
Wink le r -csa rnok . 

L A B D A R Ú G Á S : N B I/B-s 
mérkőzés : N a g y k a n i z s a F C -

Hév íz , vasárnap 13 óra, Ola jbá
nyász-s tadion. 

K O S Á R L A B D A : N B I /B-s fér
fi mérkőzés : K a n i z s a K K D K G 
E a s t - F e h é r v á r K C , vasá rnap 
17 óra, M Á V NTE-csa rnok . 

H A B A J T 
V A N . . . 

Felnőtt orvosi ügyelet: hétköznap 
16-7 óráig, pénteken 16-tól hétfőn 
7 óráig: 3 1 3 - 2 7 4 . 

Gyermekorvosi ügyelet: hétköznap 
17-7 óráig, pénteken 7-től hétfőn 7 
óráig: 3 1 3 - 3 8 0 . Címük: Nk, Pető
fi S. út 5. (a volt fiúkollégium). 

Fogászati ügyelet: vasárnap és ün
nepnap: 9-14 óráig a (Szent Imre 
u. 1.) 3 1 3 - 1 3 1 -es telefonszámon. 

M e n t ő k : 1 0 4 

Tűzoltók: 1 0 5 

Rendőrség: 1 0 7 

Tudja-e? 
Kiskanizsa és Nagykanizsa 

szétválása már az 1800-as években 
megkezdődött. Ennek fő oka a 
gazdálkodásbeli különbségek: 
Kiskanizsa a földművelő, míg 
Nagykanizsa az ipari város jelleg 
felé közelített. 1868-ban, Halvax 
József polgármester idejében meg
történt a szétválás. Kiskanizsa me
zőváros lett, külön tanácsa és kép
viselőtestülete volt. Az 1871 -es - a 
községek rendezéséről szóló - ren
delet alapján Kiskanizsa 1873. jú
nius 29-én nagyközségnek nyilvá
nította magát. A lépéssel azonban 
anyagi terheik növekedtek, ez pe
dig kényszerhelyzetet teremtett. 
Ennek következtében 1876-ban 
úgy döntöttek, hogy visszacsatla
koznak Nagykanizsához. Kiegye
zési javaslatukat azonban a nagy
kanizsai képviselőtestület nem fo
gadta el. Az 1880. július 19-én 
megszületett belügyminiszteri jó
váhagyással. 1880. december 30-án 
közös képviselőtestületi választást 
tartottak. A zökkenőmentes 
együttműködés érdekében megala
kították a huszonötös bizottságot. 

A skála 
Részege váratlanul érkezik haza. és 

ott találja kedves feleségét az ágyban, a 
körzeti orvossal. 

- Csak semmi meggondolatlanság. 
Részege úr ... - mondja nyugtatáskép-
pen a doktor, majd magyarázatul hoz
záteszi: - Mindössze a lázát mérem a 
feleségének. 

- Úgy?! - kiáltja Részege és előránt 
egy revolvert. - A lázát méri? ... Rend
ben ... De ha kihúzta a lázmérőjét és 
nincs rajta skála, én agyonlövöm! 

2 2 2 0 0 0 . n o v e m b e r 9 . 
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KANIZSA Kft. 
Kanizsa Kft. Bútor Stúdió 
Nagykanizsa 
Kinizsi utca 2/B. 
Tel.: 06-93/317-338,06-30/237-8640 

Kanizsa Kft. Lapszabászati és 
Bútorgyártó műhely 

Nagykanizsa, Petőfi u. 99. 
Tel.: 06-93/318-333, 06-60/466-612 

KANIZSA Kft. 

A N A G Y K A N I Z S A V A R O S 
K Ö R N Y E Z E T V É D E L M É É R T A L A P Í T V Á N Y 

a személyi jövedelemadó 1%-át rendelkező 
nyilatkozattal 1999. évben felajánlott összeget 
a város építészeti értékeit bemutató kiadvány 

készítéséhez használta fel. 
Támogatásukat köszönjük. 

Az Alapítvány Kuratóriuma 

TRI.CS A U T Ó M E N T É S 
0 - 2 4 Ó R Á I G K Ü L F Ö L D Ö N - B E L F Ö L D Ö N 

Telefon: 06-30-2399-555 • 60/399-399 

Autó 
N A G Y K A N I Z S A , Mentő 
K R Ú D Y GY. u. 4 Lakatos 
AHOL AZ ÁR ÉS A MINŐSÉG TALÁLKOZIK. 

A „NAGYRAC ISKOLÁÉRT ALAPÍTVÁNY" 
megköszöni mindazoknak, akik az 1999-es évben a személyi jövedelemadójuk 

1 százalékát alapítványunk javára ajánlották fel. 
Az összeget a működési szabályzat szerint használtuk fel. 

Támogatásukat megköszönjük és felajánlásaikat továbbra is szívesen fogadjuk. 
Az alapítvány kuratóriuma 

A P R Ó H I R D E T É S E K 
HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 47.1. emelet) VESZÜNK FEL! 

INGATLAN 
Nk-án Városkapu 10-ben 61 nm-
es , 2,5 szobás, központ i fűtéses, j ó 
állapotú lakás, közvet lenül alatta 
lévő 18 nm-es garázzsal vagy 
anélkül e ladó. Érd. : 30 /262-7496 
(31160 K) 
Városkapu körúton 1+2 fé lszobás , 
központi fűtéses, felújított lakás 
eladó. Érd.: 321-871 (31186 K ) 
Nk. környéki lakható hétvégi házat 
keresünk. Ajánlatokat a 321 -28 l - e s 
telefonszámra kérünk. (31196 K) 
Téglagyári úti garázssoron aknás 
garázs e ladó vagy kiadó. Érd.: 
3262-262 ( 3 1 2 0 0 K ) 
Keresek Kiskanizsán telket, lebon
tásra szoruló régi házzal is. Érd. : 
30/9379-527 (31201 K) 
Miklósfán kétszobás , régi ház 
nagy telekkel e ladó. I rányár : 2,7 
millió Ft. Érd.: Miklósfa , Szent-
györgyvári út 18/A (31202 K) 

JARMU 
L a d a K o m b i 1200-es 198 l -e s , p i 
ros , lejárt műszak iva l , egyben , 
vagy bon tónak e ladó . Érd. : 
30 /9932-534 (31027 K ) 

VEGYES 
Félpáncé l tőkés ve r senyzongora 
felhangolat lan á l lapotban, 100.000 
Ft i rányáron e l adó . Érd. : 30 /9932-
5 3 4 ( 3 1 0 2 8 K ) 

H a m i s c iprus és tuja - 1,30-1,40 
cm-es - e ladó. Érd.: 325-527 
(31197 K) 

Takar í tás t , idős emberek gondozá 
sát vá l la lom. Érd. : a 317-160-as 
te le fonszámon az esti ó rákban , va
lamint a 30 /315-1495-ös mobi l -
számon . (31198 K) 

Fatüze lésű ká lyha ( román) , teatűz
hely, ké tszárnyú új vaskapu kisaj-
tóval e ladó. Érd. : 1 8 - 2 0 óra közöt t 

a 324-333-as tele
fonszámon. (31203 
K) 

TÁRS
KERESŐ 

4 0 é v e s férfi fe le
ségül v e n n e : s ze 
re te t adni és kapn i 
t u d ó , g y e r m e k é t 
e g y e d ü l n e v e l ő 
c s i n o s a n y u k á t . 
V á l a s z o k a t „ K ö 
zös k a r á c s o n y " 
j e l i g é r e a szer
k e s z t ő s é g b e (Pf.: 
154) ké r ek . 
4 6 é v e s m a g a s fér
fi, s z í v e s e n m e g i s 
m e r k e d n e j ó m e g 
j e l e n é s ű , k e d v e s , 
i n t e l l i g e n s 
h ö l g g y e l . Aján la 
toka t k é r e k a szer 
k e s z t ő s é g b e (Pf.: 
154) „ V i d á m s á g " 

j e l i g é r e . ( 3 1 1 9 9 
K) 

SZOMBATI JÁTSZÓHÁZ DECEMBERBEN 
„A Vasút a gyermekekér t '^Alap í tvány Ó v o d á j a ( M Á V Ó v o d a ) 

szeretettel vár minden óvodás és kis iskolás korú gye rmeke t d e c e m b e r 2-án, 9-én, 
16-án, 23-án ( szomba tonkén t ) 8 - 1 2 óráig délelőtti közös já tékra . 

Amíg a felnőnek ünnepek előtti vásárlásaikat intézhetik, a gyerekek óvodai környezetben 
általuk választott szabad játékkal tölthetik idejüket. 

Részvéte l i díj : 100 Ft /óra 
C Í M Ü N K : N a g y k a n i z s a , Erdész u . 3 . Te le fon: 93 /311-054 

M ü l l e r Sándor 
háztartási- és vegyiáru kereskedő 
Üzlet: ^800 Nagykanizsa, Hunyadi u. 41. 

Tel/fax: 93/320-982, Tel.: 60/399-022, 
Lakástel.: 323-754 

Modakril homlokzati festék, 
Héra belső festék, 
Lignodekor (Sziládékor) 
Finn festékrendszer 
és URKI autófesték 

SZÍNRE KEVERVE 
• Háztartási vegyiáruk 
• Autófestékek 
• Hazai festékek és tapéták 
• Festőszerszámok 

H I T E L K Á R T Y Á T IS E L F O G A D U N K ! 

Computerelektronika 
S z á m í t á s t e c h n i k a i é s Elektronikai .Szerviz 

Nagykanizsa , Fe l sőerdő út 87. 

TeL/fax: 93/315-313, Mobil: 06/30/2771413 
- Új számítógépek, nyomtatók 
- Hálózatépítés 
- Számítógépjavítás, -bővítés 
- Nyomtató- és szünetmentes-javítás 
- Szoftvertelepítés, -karbantartás 
- Beléptető- és felismerő-rendszerek 

SZÁMÍTÓGÉPBONTÓ 
- Használt tesztelt számítógépek, 

részegységek, felújított nyomtatók 
adásvétele. 

Nagykanizsa területén ingyenes 
kiszállás, helyzetfelmérés, 

szaktanácsadás. 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Bakonyi Zsóka, Büki Erzsébet, Dukát Eva. Munkatársak: Hársfalvi Tímea, Tóth Tihamérné. Külső 
munkatársak: Bacskay Zoltán, Benedek Miklós, Halász Gyula, Horváth István. Szerkesztőség: Nagykanizsa, Király u. 47. I. emelet. Levélc ím: 8801 Nagykanizsa, Pf.: 154. 
Hirdetésfelvétel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Király u. 4 7 . 1 . emelet. Kiadja a Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Király u. 47. I. emelet Tel.: 93/312-305. Felelős veze
tő: Lukács Ibolya. Nyomja a Zalai N y o m d a Rt. Zalaegerszeg, Gorkij u. 1. Tel.: 92/313-550. Felelős vezető: Czirkl György. Terjeszti a Magyar Posta és a Kanizsa Újság 
Kft. Az árus példányok ára 65 Ft. E-mail c ímünk: kanizsahetilap@broadband.hu. ISSN 0865-3879 
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J Ö V Ő R E M Á R 
V Á S Á R L Ó K A T F O G A D 

Pénteken, a szemerkélő eső elle
nére is ünnepélyes külsőségek kö
zött került sor a Tesco áruház alap
kőletételére. A helyszínen - a város 
keleti kapujában - berendezett sátor 
és felkészült menedzsercsoport fo
gadta a vendégeket, akik között ott 
láttuk a helyi politika és gazdasági 
élet számtalan képviselőjét. 

Először Simon Martin, az angol 
nagykövetség kereskedelmi első tit
kára köszöntötte a vendégeket, s tá
jékoztatásul elmondta, hogy az itt 
épülő áruház ugyan nem a legna
gyobbak közül való lesz, de méretei
nél fogva kétszer akkora alapterüle
ten működik majd, mint némelyik 
hasonló profilú áruházuk, például 
Angliában. A Tesco nemcsak a 
pénzről szól - szögezte le az 
elsőtitkár - , hanem a befektetés von
zatairól is, ami Nagykanizsa számá
ra roppantul előnyös helyzetet idéz 
elő. Jelenleg 1,5 millió dollár nagy
ságú az angol gazdasági érdekeltség 
nagysága Magyarországon, s ez a j ö 
vőben csak növekedni fog. 

Paul Kennedy, a Tesco-Globál 
Áruházak Rt. vezérigazgatója kifej
tette, hogy büszke arra, hogy egy 
ilyen sikeres céget irányíthat, ame
lyik ma Magyarországon jelentős 
munkáltató is. Folyamatosan kerül
nek tető alá új hipermarketjeik, így 
év végéig átadnak egyet-egyet Bu

daörsön és Pesterzsébeten, tavasszal 
Sopronban, s- a nagykanizsaira is 
csak jövő augusztusig kell várni a 
vásárlóknak. A kanizsai Tesco mint
egy 7000 négyzetméteres alapterüle
tén háztartási felszereléseket, élelmi
szert, műszaki cikkeket, textíliákat, 
játék- és sporteszközöket forgalmaz
nak majd a lehető legolcsóbban és 
legjobb minőségben - részletezte a 
vezérigazgató, majd hozzátette még, 
hogy 25 kilométeres távolságra in
gyenes lesz a házhozszállítás, s 23 
pénztár, valamint 600 férőhelyes té
rítésmentes parkoló segíti elő a ké
nyelmes vásárlást. A nagykani
zsaiaknak munkahelyet is - 300 fő
nek - , valamint a helyi és a környék 
vállalkozóinak, mint beszállítóknak, 
j ó értékesítési lehetőségeket kínál
nak - mondta még Paul Kennedy. 

Szőllősi Zsolt, a fővállalkozó 
ZÁÉV Rt. nevében úgy nyilatkozott, 
hogy a tervezés és kivitelezés mun
kájában máris több nagykanizsai cég 
vesz részt, s az ő jó munkájuknak is 
köszönhető, hogy nemsokára tető ke
rül az építményre. Végül az önkor
mányzat nevében Törőcsik Pál alpol
gármester szólt, aki szerint ez az ese
mény több mint egy alapkőletétel, 
jelkép is, hogy a város bízhat önma
gában: Nagykanizsa dinamikus és 
visszafordíthatatlan fejlődés előtt áll. 

B.E. 

BOCSKAIsz m 
N o v e m b e r 14-én (kedden) 

Szabó László Zol tán pol i to lógus , 
szociológus tart e lőadást „ A z 
amer ikai konzerva t iv izmus a 

X X I . század e le jén" c ímmel a 
V a s e m b e r h á z b a n 18 órai kezdet
tel. A z e lőadás lá togatása díjta
lan. 

A •• A A MEGSZÉPÜLT VARO 

Az arra járók már bizonyára észrevették, hogy befejeződtek a rekonstrukciós 
munkálatok a nagykanizsai autóbusz-állomáson. A munkálatok eredményeként a 
váró és környezete megszépült, és az utasok is kulturáltabb körülmények között 
várhatják a járatok indulását, érkezését. 

JOL HALAD 

V 

A szerző-
d é s e s 
ü t e m n e k 
m e g f e l e 
lően épül 
a könyv
tár, tud
h a t t u k 
meg Tár
nok Fe
r e n c t ő l . 
J e l e n l e g 
a födém 
b e t o n o 
zása van 
folyamat
ban. Az 
e l k é p z e 
lések sze
rint az 
é p ü l e t 
december 
20-ig tető 
alá kerül, 
j ó l l e h e t 
az ütem
t e r v b e n 
ez csak 
j a n u á r r a 
volt be
tervezve. 

P E T R Ó ^ G A L É R I A 
N a g y k a n i z s a , F ő ú t 1 9 . 

2000. november 1 7-én pénteken 19 órakor 
Borvári László 

Az semmi. . . ! 
Péntek esti csevegés a 

Petró Galériában 
vendégek: 

Növényi Norbert, birkózó olimpiai bajnok 
Abaházy Csaba, a Danubius Rádió műsorvezetője 

Jegyek | 
vásá ro lha tók yjr 

5 0 0 Ft-os 
á ron 

a Petró * 
Ga l é r i ában itt, 

A jegyek 
ára 
a Petró 
Ga lé r i ában 
levásárolható 

24 2000. november 9. 
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Nasykanizsa 
R É G I Ó K K A P U J A 

Megjelenik 21.000 példányban 

GRÁNÁTOK A V0D0R ALATT 
rVPJIVT D Ö G J L Ö T T AJK.PIÁK. 

November 3-i lapszámunkban a 
rendőrségi jelentésben tettük közzé, 
hogy október 25-én egy kiskanizsai 
ház kertjében második világháborús 
robbanószerkezeteket találtak. A 
rendőrségi jelentésben az állt. hogy a 
tűzszerészek semlegesítették a gráná
tokat. A megjelenést követő napok
ban egy úr hívta fel szerkesztőségün
ket, mondván a hír nem felel meg a 
valóságnak, ugyanis a gránátok mind 
a mai napig ott vannak a háza kertjé
ben egy műanyag vödörrel letakarva. 
Némi aggodalommal mondta, hogy 
kiskorú gyermek is van a házban, és 
egy mindenre kíváncsi eb is gyakran 
szeretné tudni, mit rejt a vödör. Mint 
megtudhattuk, valóban ő riasztotta a 
rendőrséget, amikor a szerkezeteket a 
kertben megtalálták. A rendőrök ki is 
mentek a helyszínre, és ők javasolták 
a semlegesítés fent említett módsze

rét. Ezt követően a rendőrségen is ér
deklődtünk, ám az illetékes rendőr
tiszt csak annyit volt hajlandó az eset 
kapcsán elárulni, hogy csak a jelenleg 
is használatban lévő katonai eszközök 
hatástalanításának szervezési teendői 
tartoznak a hatáskörükbe, a többi a 
jegyző feladata. Amikor az iránt tuda
kozódtunk, jelezték-e az esetet a jegy
ző, vagy a tűzszerészek felé, a tiszt 
válasz helyett az iránt tudakozódott, 
honnan van a mi információnk, mert 
szerinte elvileg mi nem tudhatunk az 
esetről. Hamar kiderült, hogy a rend
őrség munkájáról szóló, lapunkban 
hétről hétre megjelenő hírblokkról mit 
sem tud, véleménye szerint csak a 
megyei referensen keresztül informá
lódhat a sajtó. Ezt követően a polgár
mesteri hivatal hatósági osztályát ke
restük meg. Dr. Müller János lapunk 
kérdésére elmondta, hozzájuk semmi

lyen bejelentés nem érkezett. Miután 
részletesen beszámoltunk neki az 
esetről, ígérte utána néz. Két nappal a 
beszélgetést követően ismét tudako
zódtunk. Mit megtudtuk, a tűzszeré
szeknek már a bejelentés pillanatában 
jelezték az esetet a rendőrök. Mivel a 
különleges részleg közvetlen életve
szélyt nem okozó esetekben egy meg
határozott rend szerint dolgozik, így 
érkezésükre várni kell, addig a tulaj
donos felelőssége, hogy a szerkezete
ket olyan helyen tárolja, ahol az nem 
jelenthet életveszélyt. Dr. Müller Já
nostól megtudhattuk azt is, hogy a 
142/1999. kormányrendelet 2 - 3 . sza
kasza rendelkezik arról, mi a teendő 
abban az esetben, ha valaki háza táján 
robbanószerkezetet talál. Értesítheti 
akár a jegyzőt, akár a rendőrséget, és 
a bejelentés nyomán megindul a hiva
tal gépezete. D. E. 

Döglött lovon át vezet az út 

A városfejlesztési és környezetvédelmi bizottság november 15-i bizott
sági ülésén 1. napirendi pontként hangzik el a Dózsa György út 117. szá
mú lakóépület környezetével kapcsolatos feladatok egyeztetése. Megkér
tük Ámon István közös képviselőt, foglalja össze a lakókat foglalkoztató 
gondokat. 

- Legfontosabb célunk, hogy a 
lakhatási engedélyt megszerezzük. 
Három-négy hónappal ezelőtt költö
zött be a 21 lakó az új épületbe, de 
nincs lakhatási engedélyünk. Az 
O T P átvette az építtetőtől és vállalta, 
hogy befejezi a lakásokat, de nem 
tett eleget a szerződésben foglaltak
nak. Gyakorlatilag önkényes lakás
foglalók vagyunk. Az ott lakó 
mondhatja azt is, hogy őt ez nem ér
dekli, de a különböző ügyintézések, 
hitelfelvételek e nélkül azonban nem 
lehetségesek. Alapvető szükséglet, 
hogy az épülethez út vezessen! Eh
hez a Közútkezelő nem adja a bele
egyezését. Az út önkormányzati te
rületen van, közvilágítása nincs. Az 
önkormányzat azt mondja, hogy 
nem az önkormányzaté a terület. A 

Rubau Kft. megvette, ellene csődel
járás folyik és eladják magánsze
mélynek. 

- A ház közelében a volt tégla
gyár életveszélyes kéménye áll, 
melyről potyognak a téglák. Ez szin
tén a Rubau Kft. területe. Azt kérik 
a lakók, hogy építsék körbe, vagy 
bontsák le. 

- A lakók drágán, 6 -10 millió fo
rintért vették meg a lakásokat. A vá
ros legszebb lakóépületében laknak, 
de tajgai körülmények között. Ten
gelyig érő sárban, nyomornegyeden 
keresztül lehet megközelíteni a laká
sukat. Olyan illegális szemétlerakó 
telepen keresztül kell közlekedniük, 
ahol a döglött lótól kezdve sok min
den található. Szükséglakásokban, a 
téglagyár volt gazdasági épületeiben 

engedély nélkül élnek ott emberek. 
Az önkormányzat nem tud mit kez
deni velük. A vállalkozó azért kapta 
meg annak idején olcsóbban a terü
letet, mert vállalta, hogy lakást biz
tosít számukra. Az új épület lakói 
nem azt akarják, hogy kilakoltassák 
őket, hiszen fizetik a közüzemi díja
kat. Úgy tudják, van sok üres lakás a 
városban, ahol el lehetne helyezni 
őket. 

- Az OTP 100.000 forintot kér 
családonként az út megépítéséhez. 
További vitákra adhat okot az, hogy 
az engedély nélkül működő betonke
verő szállítójárművei is használják. 

- A közös képviselő elmondta, 
nem tudja, hogy meddig sikerül 
visszatartani az ott lakókat attól, 
hogy panaszukkal az országos mé
diákhoz forduljanak. Vajon mi az 
oka annak, hogy egy 120 m-es asz
faltos utat nem lehet megépíteni, 
amikor milliókat költ a város egy 
gyengén szereplő focicsapatra? 

B. Zs. 

ALAPÍTVÁNYI 
HÓNAP 

A nagykanizsai Hevesi Sándor 
Művelődési Központ december 
1-12. között ismét megrendezi az 
Alapítványi hónap rendezvénysoro
zatát. Kérjük a nagykanizsai civil 
szervezeteket (egyesületek, klubok, 
alapítványok) képviselőinek jelent
kezését, ötletekkel, javaslatokkal 
programokkal. Tel.: 311-468, vagy 
személyesen Tóthné Hegedűs 
Erzsébetnél. 

TILTAKOZTAK 
K A N I Z S A I A K A B U D A 

P E S T I N A G Y G Y Ű L É S E N 

A több mint négy és félezer 

rész tvevővel megrendezet t bu

dapest i nagygyűlésen a hat or

szágos szakszervezet i föderá

c ió képviselői között nagyka

nizsaiak is megjelentek. A LI

G A Szakszerveze tek képvise

letében N e m e s Lajos a L I G A 

dél-zalai ügyvivője , Horváth 

József (Gépgyár i Dolgozók 

Szakszerveze te DKG-Eas t ) , 

Dolezsá r Ferenc (Sütő- és 

Édes ipar i Függet len Szakszer

vezet ) , Füri József (Nagyatád, 

Gépipar i Do lgozók Szakszer

vezete) e lmondták , hogy a til

t akozó demons t rác ión érző

dött , hogy a j e len lévők tudatá

ban saját fe lelősségüknek, el-

szántabbá váltak. Mivel a kor

mánnya l az eddigi ritka tár

gya lások n e m vezet tek ered

ményre , a szakszervezeteknek 

jogos í tványa ika t fel kell hasz

nálniuk, de ezekkel inkább a 

tárgyalóaszta lnál , semmit az 

u tcákon k ívánnak élni. 

A többi szakszervezet kép

viselői is, mint például 

Heder ics István (Tungsram -

N F D S Z ) , Szálai Géza ( M O L 

Bányásza t i Szakszervezet) és 

Tó th Lajos ( P S Z - S Z E F ) m e g 

fogalmazták, hogy egyre keve

sebb a munkavá l la lók türelme, 

s úgy látják, hogy a munkabé 

reken kívül a munka idő , a 

munka idő-beosz tás , a törvény

ben előírt a lkalmazási módok 

is veszélybe kerültek. Elhang

zott az is, hogy a szakszerve

zetek valódi érdekegyeztetés t 

akarnak, garanciákat kérnek, s 

várják a megál lapodásokat 

e r e d m é n y e z ő érdemi tárgyalá

sokat . 

B . E . 



ZAKÓ LASZLO KISKANIZSAN 
Vasárnap délután a Független 

Kisgazdapárt Kiskanizsai Szerveze
tének soron következő beszámolóján 
megjelent a párt országgyűlési kép
viselője is, aki aktuális kérdésekről 
tájékoztatta a tagságot. 

Zakó László először az elmúlt 
időszakban végzett parlamenti tevé
kenységéről szólt. részletesen 
visszaidézve a költségvetéssel kap

csolatos felszólalását, majd a gáz
közmű vagyon önkormányzatokat 
megillető juttatásával kapcsolatos 
törvény előkészítéséről adott tájé
koztatást. Végül a képviselő beszá
molt Nagykanizsa új testvérvárosi 
kapcsolatát előkészítő munkálatai
ról: Limerick ír város polgármestere 
a közeljövőben már tájékozódó láto
gatásra városunkba érkezik. 

A Városfej
lesztési és 
Környezetvé
delmi Bizott
ság által meg
hirdetett 
„Gondozott, 
virágos épü
let" pályázat
ra ketten je
lentkeztek. A 
családi ház 
kategóriában 
Szamosiné 
Kánnár Már

ta, a társasház kategóriában a Berzsenyi út 14/B számú 10 emeletes társasház 
lakóközössége nyerte el az oklevelet és az emlékplakettet. Képünkön: Varga 
Zsuzsa közös képviselőnek adja át a díjat Antalics Dezső, a városfejlesztési 
és környezetvédelmi bizottság elnöke. 

S Z E P U L A H A Z 
Az arrajarók már bizonyára észrevették, hogy megkezdődtek a 

Csengery u. 1-3. felújítási munkálatai . Mint az Ingatlankezelési Intéz
mény vezetőjétől Kámán Lászlótól megtudhattuk, a felújítás a társas
ház akciója, amelyhez az 1 KI, mint 30%-ban tulajdonos fél is hozzájá
rult. 

A hét csatorna és a kolostorok vidéke Finnországban 

I l i ~1 Jfl 
mm}3 I 

Több éves szü
net után ismét 
életre kelt a 
Nagykanizsai 
Magyar-Finn 
Baráti Kör. 
November 10-
én „A hét csa
torna és a ko
lostorok vidéke 
Finnország
ban" címmel 
hangzott el 
előadás az Er

kel Ferenc Olajipari Művelődési Ház Ifjúsági Klubjában. 

Vincze Józsefnek, a kanizsai baráti kör elnökének meghívására Pintér 
Pál. a körmendi Magyar-Finn Baráti Kör titkára tartott videofilm vetítéssel 
kísért élménybeszámolót Körmend testvérvárosa, Heinavesi környékének 
nevezetességeiről. B. Zs. 

* m 

Kezdődik 
a savanyítási szezon? 

Bizonyára a háziasszonyok késő őszi elfoglaltságára gondoltak azok az is
meretlen személyek, akik a polgármesteri hivatal bejárata elé kihelyezett két 
fadézsából kiemelték a dísznövényeket és elvitték a dézsákat. Nem az első 
eset. hogy valakik erre járnak virágot szedni, mert folyamatosan, télen-nyá
ron kilopkodják a kőedényekből a virágokat. Halottak Napja előtt megtize
delték az árvácskákat. A városban nem csak a középületek, hanem az üzletek 
elől is ellopják a szép növényeket. A feljelentést az illetékesek megtették, 
várják a rendőrség intézkedését. 

JUBILEUM AZ ÉREMGYŰJTŐKNÉL 
A HSMK-ba szombat délelőtt beté

rőt az emeleti előcsarnokban kellemes 
zsongás fogadta. A hosszú asztalokon 
bélyegek, érmék, plakettek, régi pén
zek, hajdani képeslapok, világháborús 
üdvözletek tömege várta a betérőket, 

.ide akadt itt a telefonkártyától a kitün
tetéseken át a különleges apró éksze
rekig minden. A nagyon értékes kol
lekciók mellett apró kis mappák tük
rözték a Keszthelyről. Budapestről. 
Sopronból. Pápáról. Zalaegerszegről. 
Varazsdról és Zágrábból érkezett 
gyűjtők anyagainak sokszínűségét. Dr. 
Zsoldi Zoltán és dr. Gyergyák János
tól, a Magyar Eremgyűjtők Egyesülete 
Nagykanizsai Csoportja elnökségének 
tagjaitól megtudtuk, hogy a helyi cso
port a szokásos évi hét kiállítás és bör
ze megrendezésén túl. ezen a napon 
fennállásának 35. évfordulóját is ün
nepli. Az 1930-as évektől kezdve 

mindig is voltak Nagykanizsán hol 
többen, hol kevesebben, akik értéknek 
tartották az ilyesfajta gyűjtőmunkát, 
hiszen a hobbi - cselekvés melleit ez a 
tevékenység a múlt megismerésére, 
rendszeretetre, pontosságra, történe
lem szeretetre nevel, s fejleszti az esz
tétikai érzéket is. 

Kondákor Sándor, a helyi csoport 
titkára úgy fogalmazott, hogy neki ju
tott a nap eseményei között az egyik 
legmegtisztelőbb feladat, hiszen a dél
utáni jubileumi köszöntőjében oklevél
lel és éremmel ismerheti el a nagykani
zsai csoport alapítóinak munkáját. Töb
bek között Kemény Gyula, Kiss 
György. Sabján János, Pálmai László, 
Kálmán József voltak azok a gyűjtők, 
egyesületi tagok, akik a nagykanizsai 
éremgyűjtőket országosan is elismertté 
tették. 

B. E. 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
R I A S Z T Ó R E N D S Z E R É N E K szerelése. 

• A R I A S Z T Ó J E L Z É S 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással . 

• Meglévő rendszerek F I G Y E L Ő K Ö Z P O N T R A 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

N a g y k a n i z s a , R o z g o n y i u. 20 . 
Telefon: 93 /312 -706 

2000. november 16. 



HÁROM GYEREK, 
HÁROM SZOBA, NÉGY KERÉK! 

Jól hangzik a fenti szlogen, amit ugyan 
nem a miniszterelnök családjában történt 
örvendetes gyermekáldás juttatott eszem
be, hanem rohangáló nagymama ismerő
seim. Sietősen elviharoznak mellettem az 
utcán babakocsival, vagy éppen beteg 
unokával a kezükben. Nyugdíjasok, de a 
nyugdíj mellett dolgozniuk kell, ha nem 
számíthatnak gyermekeik anyagi támoga
tására. Sajnos, a nyugdíjas szülő is rászo
rul gyermekei támogatására, ha nem akar 
éhezni, vagy télen fázni. Nyugdíjban is 
plusz munkát kell vállalnia. Elgondol
kodtam magamban. Miért nem a kisgyer
mek édesanyja fut a beteg gyermekért az 
oviba? Miért nem ő marad a gyermek 3 
éves koráig gyesen? Vagy az édesapa, hi
szen megváltozott körülöttünk a világ. 
Nem is olyan régen, még az én gyereke
im is óvodások voltak. Nem élt egyik 
nagymamájuk sem. és bizony 10 éves ko
rukig sokszor megbetegedtek. Nagyon 
kellemetlen lett volna azt tapasztalni a 

munkahelyemen, hogy nem nézik jó 
szemmel, ha táppénzre kell menni a beteg 
gyerekkel. Tudjuk, a munkahelyen cso
portosítva vannak a feladatok, a helyette
sítést szinte lehetetlen megoldani. Nem 
lehet családvédelmi programmal kom
penzálni a kieső munkaidőt. Van-e meg
oldás? Hová jut az állandó feszültségben, 
kapkodásban élő család akkor, amikor a 
legjobban kellene örülni a kisgyermek
nek, amikor 50 éven túl a nő, letéve a 
munkahelyi gondokat, végre a családját 
kényeztetné, és kicsit magával és a férjé
vel is többet törődhetne. Ha nem akarja 
az 50-es , fiatal nagymama azt, hogy szét
hulljon a család, vagy elmegy ő gyesre, 
vagy ha szerencséje van vállal még egy 
fél műszakot, s ha ott is helyt állt, rohan
hat tovább. Csak zárójelben jegyzem 
meg, GYES-en lévő nagymama ismerő
sömnek 3 lánya van. Vajon meddig bírja 
az idegőrlő hajszát? 

Bakonyi Zsóka 

HOGYAN IGÉNYELHETŐ 
VÁLLALKOZÓI IGAZOLVÁNY? 

A kötelező gazdasági kamarai tag
ság megszűnése miatt november 1-től 
megváltozott az egyéni vál lalkozói 
igazolványok kiadásának és v i s s zavo 
násának módja. Ettől az időponttól 
kezdve ugyanis ez már nem a gazdasá
gi kamarák, hanem az i l letékes j e g y 
zők feladata. Nagykanizsa központi 
j egyzőségnek kijelölt hely . ahol a vá
roson kívül még 4 6 község i lyen ügye 
it intézik majd a helyi közigazgatási 
osztály okmányirodáján. He ly szerint 
Eötvös tér 16. szám alatt a földszint 1. 
számú irodában. A z ügyfé l fogadás 
rendje hétfőn, szerdán, pénteken 8 - 1 2 
óráig és hétfőn, szerdán m é g délután 
13-17- ig . Az eljárásról Partiné 
Szmodics Györgyi osztá lyvezetőt kér
deztük meg. 

A K É R E L E M 
Megtudtuk, hogy a j ö v e n d ő vállal

kozónak egy kérelmet kell benyújtania 
- formanyomtatványon - , s ezen okira
ton a családi adatok mellett fel kell 
tüntetnie székhelyét (telephelyét, fiók
helyét), t evékenysége megnevezésé t , 
valamint tevékenységi körét is. Nyilat
koznia kell arról is, hogy nem állnak 
fenn vele szemben a törvényben m e g 
határozott kizáró okok. A kérelem 
melléklete még egy érvényes hatósági 
erkölcsi bizonyítvány is! A kére lmező
nek meg kell adnia az adószámát, illet
ve, ha adóazonosító je le még nincs, ak
kor az ahhoz szükséges adatokat is. 

KIZÁRÓ OKOK 

Az osztá lyvezető elmondta, h o g y 
nem kaphat vállalkozói engedé lyt az, 
akit valamely foglalkozástól eltiltottak, 
tehát ítélet hatálya alatt áll és tevé
kenysége jogszabályi meghatározott 
foglalkozási tilalom alatt áll. A z is ki
záró ok. ha valaki gazdasági társaság 
korlátlanul felelős tagja, például betéti 
társaság beltagja, vagy közkereseti tár

saság tagja. N e m kaphat vál lalkozói 
igazolványt az sem, akinek adó- , v á m 
vagy TB-tartozása van. vagy akinek 
v isszavonták vál lalkozói igazolványát , 
mert 12 hónapot megha ladó ilyen tar
tozása volt. vagy nyilvántartási, beval
lási köte lezet tségének felhívás el lenére 
sem tett e leget . Ez a korlátozás mind
addig él , ameddig tartozását az ügyfél 
ki nem egyenl í t i . A z sem lehet egyéni 
vál la lkozó, akit gazdasági vagyon e l le
ni vagy a közélet tisztaságát sértő bűn
cse l ekmény , például vesztegetés miatt 
jogerős szabadságvesztésre ítéltek, 
vagy akit e g y é b szándékos bűncselek
m é n y miatt egy évet meghaladó végre
hajtandó szabadságvesztésre ítéltek. 

A KÉPESÍTÉS 
DOKUMENTÁLÁSA 

A képesítésről feltett kérdésünkre 
azt a választ kaptuk, hogy képes í téshez 
kötött t evékenységet az egyéni vállal
kozó csak akkor folytathat, ha ő maga 
megfe le l a képesítési feltételeknek, il
letve, ha vál lalkozásában van i lyen se
gí tő családtag, netán alkalmazott. A 
vállalkozói igazo lvány iránti kérelem
hez minden esetben csatolni kell a ké
pesítés igazolását, valamint, ha szüksé
g e s , akkor a hatósági engedélyt is. A z 
okiratot eredetiben vagy hiteles máso
latban kell benyújtani. Külföldön kiál
lított okirat is e l fogadható, de termé
szetesen csak hiteles fordításban. 

EGYÉB INFORMÁCIÓK 

A tájékoztatás végén m é g elhang
zott, hogy a vál lalkozói igazolványt 
kapott s z e m é l y e k a Be lügyminisz té 
rium központi nyilvántartójában nyil
vántartási szám alatt egy ún. „Egyéni 
vál la lkozók nyilvántartásába" kerül
nek. Ez e g y hiteles, s a gazdasági for
ga lom biztonsága érdekében nyi lvános 
regiszter lesz. 

Büki Erzsébet 

PER/PATVAR 
KEDVES SZERKESZTŐSÉG! 
A K A N I Z S A új ság 

3 7 . s z á m á b a n o l v a s t a m 

a k ö z ö s tu la jdon m e g 

s z ü n t e t é s é r ő l . N e k e m 

u g y a n i l y e n p r o b l é m á m 

v a n a t e s t v é r e m m e l . A 

k ö z e l m ú l t b a n m e g h a l t 

az é d e s a p á n k , í g y a 

c s a l á d i h á z t u l a j d o n o 

sai m i l e t tünk f e l e - f e l e 

arányban . A h á z b a n a 

t e s t v é r e m lak ik a c s a 

ládjáva l . M e g á l l a p o d 

tunk a b b a n , h o g y a ha

g y a t é k b a n f e l v e t t ér té 

k e n e l s z á m o l u n k , é s e n g e m k i f i 

ze t . A m i k o r erre k o n k r é t a n sor 

kerülhete t t v o l n a , a k k o r m á r azt 

m o n d t a , h o g y a z é n r é s z e m b ő l 

l e v o n j a azt , a m i t ő a házra k ö l 

tött. A v i ta m o s t e b b e n v a n k ö z 

tünk. A z i g a z , h o g y ő f e lú j í to t ta 

a f ü r d ő s z o b á t , c s e m p é z e t t , l a p o 

zott , az e l ő s z o b á b a n é s a k o n y h á 

ban is e l v é g e z t e t e t t n é h á n y m u n 

kát, d e ő k laktak b e n t a z é d e s 

a p á n k k a l . E z é r t é n r a g a s z k o d o m 

a h h o z , h o g y f i z e s s e ki n e k e m az 

i n g a t l a n fe lé t . 

Kedves Olvasó! Valóban volt 

már szó a közös tulajdon meg

szüntetéséről, azonban az ott le

írtak, nem azonosak mindenben 

az Ön esetével. Azt egy alapeset

nek tekinthetjük. Önöknél azon

ban, ha jól értelmezem amit leírt, 

a testvére beruházást, mégpedig 

értéknövelő beruházást végzett a 

közös tulajdonban álló ingatla

non. Sajnálom, de azt kell írnom, 

hogy a testvérének igaza van, 

mert ezt az Ön terhére elszámol

hatja. Egyszerűen szólva meg 

kellene állapodniuk abban, hogy 

ez a beruházás milyen értéket je

lent és mennyiben növelte az in

gatlan forgalmi értékét. Ennek a 

felét kérheti megtéríteni a testvé

re. Gondolom, hogy kettőjük kö

zött az volt a megállapodás, hogy 

ő marad az ingatlanban, így eb

ben a reményben végeztette vagy 

végezte el ezeket a munkákat. Azt 

nem tudom, hogy a „néhány 

munkát" kifejezés mit takar. Ab

ból, hogy ő és a családja lakik az 

ingatlanban, még nem következik 

az, hogy felújítást, tatarozást vé

gezzenek el úgy, hogy annak a 

költségeiből Ón semmit nem vál

lal. A leírtakból az következik, 

hogy itt már nem csak egyszerű 

festésről, mázolásról volt szó, va

gyis olyan munkákról, melyek a 

használattal természetszerűen 

együtt járnak. Feltételezem, amíg 

az édesapjuk élt, addig az Önök 

tulajdonrészére özvegyi joga 

volt, ami számára biztosította 

élete végéig a használat jogát, 

vagyis Ön tulajdonos volt, de a 

használat joga az. édesapját illet

te meg. Javaslom, hogy próbálja

nak megegyezni. Amennyiben ez 

nem sikerül a testvére a már leírt 

módon kérheti a bíróságtól a kö

zös tulajdon megszüntetését és az 

értéknövelő beruházás elszámo

lását. A bíróság ítéletével dönte

ni fog. A beruházást a testvére 

javára elszámolja. Kérelemre a 

bíróság szakértőt rendel ki az in

gatlan forgalmi értékének és az 

értéknövelő beruházás összegé

nek a meghatározására. 

Kedves Olvasó! Az életben 

előforduló eseteket gyakran nem 

lehet a törvény egy paragrafusá

nak keretei közé szorítani. Ezért 

van szükség a jogszabályok meg

felelő értelmezésére, alkalmazá

sára, a tényállás minden részle

tének a vizsgálatára, amikor a 

bíróság egy-egy ügyben ítéletet 

hoz.. Csak ezért tértem vissza eh

hez a problémához. 

Dr. Stepán Annamária 

ügyvéd 
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muRAnvi 
A Murányi Kereskedőház elektronikai cikkeket forgalmazó, 
jelenleg 17 üzlettel rendelkező országos kiskereskedelmi 
hálózat. Nagykanizsán, a Plazában nyitandó üzletünkbe 

keresünk munkatársakat az alábbi munkakörökbe: 

ELADÓ,PÉNZTÁROS, 
SZÁLLÍTÓ, RAKTÁROS 

ELVARASOK: 

jó kommunikációs készség 
vevőorientált gondolkodás 
pénztárosoknál számítógépes ismeret 
idegen nyelv ismerete előny 

AMIT KÍNÁLUNK: 

eredményorientált jövedelem 
rendszeres szakmai továbbképzés és fejlődési 
lehetőség 
dinamikus, fiatalos csapat 

Kelemen Z. Pál önkormányzati képviselő a Jogászati privatizációról 

A z ö n k o r m á n y z a t 
hozot t egy r ende le 
tet, m e l y b e n e lő ke l 
lett készí teni a fogá
szati s zak rende lé s 
köze l l á t ásnak a p r i 
vat izációjá t . E cé l 
ból , az egész ségügy i 
b izo t t ság megb ízo t t 
egy 3 tagú ad hoc 
csopor to t az e l ő k é 
sz í tésére , m e l y n e k 
során t á rgya l tunk az 
assz i sz tenc iáva l , az 
orvos i kamaráva l és 
az E D D S Z - s z e l . A z 
egyez te t é sek a ki 
lenc körze t o rvosa i 
val tör tén tek . A pr i 
va t izác ió funkc ioná
lis, n e m va lós , ami 
azt j e l en t i , hogy 
azok a p rax i sok pr i 
va t izá lha tok , a m e 

lyek már m e g v a n 
nak, de ö n k o r m á n y 
zati tu la jdonban ma
radnak az é r t éke 
sebb fogászat i b e 
r endezések és m a g a 
a r ende lő is . A kor
m á n y n a k n incsen 
egész ségügy i pr iva
t izác iós k o n c e p c i ó 
j a , de n incs m e g a 
tö rvényi hát tér sem, 
tehát ahány vá ros , 
anny i fé l eképpen 
oldják m e g . N e k ü n k 
kellet t azt a formát 
megta lá ln i j ogász i 
seg í t ségge l , a m e l y i k 
leg jobban megfele l 
N a g y k a n i z s a és a 
be tegek é rdeke inek . 
Sok e n g e d m é n y t 
te t tünk az o r v o s o k 
nak, sok k o m p r o 

m i s s z u m o t kötöt
tünk . T ö b b e k közöt t 
n e m növe l tük a pra
x isok számát , ga ran 
tál tuk a m ű k ö d é s t és 
m i n i m á l i s összegér t 
bé re lhe t ik a r ende 
lőket . Biz tos í t juk 
he lyben a rön tgen-
szolgál ta tás t , mer t 
azt n e m lehet pr iva
t izálni . A törvényi 
hát tér h i á n y o s s á g a 
miat t e l l e n t m o n d á 
sos he lyze t a lakul t 
ki az assz i sz tenc iá 
val kapcso l a tban . 
T a n u l v a a ház io rvo 
si p r iva t i zác ióbó l , 
az assz isz tenciá t 
s ze re tnénk közszo l 
gá l a tban tar tani , 
amié r t a m a g á n o r 
vosi gyakor l a to t 

folytató fogorvosok 
díjat f izetnének az 
önko rmányza tnak . 
Ezt a kérdés t még 
egyezte tn i kell, eb
ben egyér te lmű a 
szociál is és egész
ségügyi bizot tság 
ál láspontja . A sze
mélyi feltételeket, 
tárgyiasul t bérért 
biztosít ja az önkor
mányza t a házior
vosoknak . A leg
u tóbbi közgyűlés 
d e c e m b e r 31-ig 
adott határ időt arra, 
hogy t i sz tázzuk a 
fogászat i privatizá
c ió során felmerült 
kérdéseke t - mon
dot ta befejezésül 
K e l e m e n Z . Pál . 

B. Zs . 

Fényképes önéle t ra jzokat a megpá lyázo t t pozíció 

meg je lö l é séve l az a lábbi c ímre várjuk: 

Mamut Üzletközpont R4 Murányi Ke re skedőház 

1024 B u d a p e s t , Lövőház u . 2 - 6 . 

A PÁRT NEM FESTETTE ÁT ÖNMAGÁT 
A nem régen lezajlott egészségügyi fórum után jó alkalom kínálkozott 

arra, hogy az M D F helyi szervezetének régi-új elnökével, Schmidt István
nal beszélgessünk. 

- Gyakran szerveznek ilyen 
rendezvényeket? 

- Nem gyakran, csak akkor, ha 
megfelelő előadót találunk, és ha a 
téma éppen aktuális. így került sor 
arra, hogy a küszöbön álló egészség
ügyi reformtervekről egy szakértőt, 
az országgyűlés szociális és egész
ségügyi bizottságának alelnökét lát
hattuk vendégül. Azt meg egyenesen 
megtisztelőnek tarthatjuk, hogy Dá
vid Ibolya igazságügyi miniszter 
Nagykanizsára látogatott. Előadása 
a Szent Istváni törvények, a millenni
um évében egyébként is érdeklődésre 
adott alkalmat. Rendezvényeinket a 
Piarista Diákszövetséggel és a Pia
rista Iskolával együtt szervezzük, hi
szen mindhárom szervezet egy bizo
nyos mezsgyén együtt kíván haladni. 

- Mennyire fontos az MDF tag
jainak saját szellemiségük? 

- Nem akarok nagy szavakat 
használni, de a magyar politikai pa
lettán ez az a párt, amelyiknek az ér
tékrendje nem változott, nem húzott 

el se jobbra, se balra, nem festette át 
önmagát. Nem véletlen, hogy az 
MDF-et az európai keresztényde
mokrata pártok tagjaik között elis
merik. Pártunkban nem vakbuzgó 
pártkatonákra van szükség, hanem 
erkölcsileg megbízható, elvhü, meg
felelő értékrenddel bíró embereket 
akarunk köreinkben látni. A szerve
zet ereje nem egyenes arányú a tag
ság létszámával. Vezetőségünkben 
éppen a minap szögeztük le, hogy 
mennyire egyformán látjuk azt a 
kérdést, hogy egy párt abszolút érte
lemben, s a gyakorlatban is, nem le
hel cél, csak eszköz az országgyara
pításban. Ez egyáltalán nem zárja ki 
azt a tényt, hogy tagjainknak mene
dzselni is kell tudnia az MDF esz
meiségét. Ezért örülünk, hogy itt 
Nagykanizsán is a tisztújítás során 
olyan emberek kerültek be a vezető
ségbe, akik a saját munkájukban és 
életterükben is meghatározó szemé
lyiségek. Például dr. Bárányi Enikő, 
aki elismert orvos, főorvos, és a he

lyi önkormányzat karakán tagja! De 
hozhatnám példának a most hallott 
előadót, dr. Csáky Andrást is arra -
aki egyébként civilben a ceglédi pa-
tológus -, hogy mennyire fontos pár
tunkban a konstruktív, de őszinte 
szellemiség. Mert hát mit is mondott 
az alelnök úr? Határozottan leszö
gezte, hogy az MDF-nek van jövőké
pe, jól meghatározható véleménye. S 
azt sem rejtette véka alá, hogy egy 
kicsit keserű, mert a gazdaság növe
kedése lehetővé tette volna az egész
ségügy finanszírozásának egy emel
tebb szintjét. Viszont, pontosan elő
állt a már kész módosító indítvá
nyokkal is. Többek között a párt ra
gaszkodik 20 százalék helyett 30 
százalékos béremeléshez. 

- És a költségvetés? Arról ho
gyan vélekednek itt helyileg? 

- Az állami költségvetés szerkeze
tével, kiemelt támogatási céljaival 
általában egyetértünk. Részt vettünk 
egy olyan országos sajtótájékozta
tón, ahol viszont megfogalmazódott, 
hogy maga a kétéves költségvetés 
gondolata az MDF-től idegen, s 
amennyiben sikerül megnyerni a vá
lasztásokat, úgy ragaszkodni fogunk 

hogy koalíciós partnereink vissza
térjenek az egyéves költségvetéshez.. 

Reálisan megfogalmazódott, hogy 
egy költségvetési tervezethez nem 
elég, s bizonyos esetekben bizonyta
lan is, hogy két évre szólhatnak-e a 
világ- és nemzetgazdaság jelenlegi 
információi. A gazdasági növekedést 
6 százalékban megfogalmazni nem 
tartjuk indokoltnak, vélhetően ez egy 
kicsit kevesebb lesz. A tervezett 8 
százalékos infláció meghaladja ezt a 
számol. Véleményünk szerint, a 
nyugdíjemelésre többet kell fordíta
ni, mintegy 15 százalékos emelés 
lenne reális. Viszont az MDF üdvöz
li a családpolitikai intézkedéseket, 
az. egyre jobban fejlődő lakástámo
gatási rendszert, helyesnek tartja az 
adórendszer két évre történő befa
gyasztását és az agrárágazat költ
ségvetési forrásainak bővítését. Az 
önkormányzatok egyre nehezebb 
helyzetbe kerüllek - ezl helyileg is 
tapasztaljuk -. ezért javasoljuk a 90-
es évek elejének kiinduló álláspont
ját, az SZJA - részesedés emelését és 
a címzett és céltámogatások össze
gének növelését. 

Büki Erzsébet 
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Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyű
lésének 47/2000. (XI.2.) számú rendelete az 
önkormányzati tulajdonú házingatlanok el
idegenítéséről szóló 37/1997. (VII.1.) számú 
rendeletének hatályon kívül helyezéséről 

1 .5 
Az Önkormányzati tulajdonú házingatlanok 

cUtlcgenítéscrol szóló 37/1997. (XI. 4) számú 
rcndclcrtcl. a 38/1997. (XI. 4.) számú rendelettel 
módosított 30/1997. (VII. I.) számú rendeletek c 
rendelet hatályba lépésével egyidejűleg hatályu
kat vesztik. 

2.1 
Ez a rendelet a kihirdetésre napján tép ha

tályba, azonban a többször módosított 30/1997. 
(VII. 1.) számú rendelet rendel kezeseit ezen ren
delet hatálybalépésekor folyamatban lévő 
ügyekben alkalmazni kell. 

Nagykanizsa. 2000. november 2. 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város 

okleveles gépészmérnököt 
keres településfejlesztési-, rendezési, te
rületfejlesztési, építészeti és komplex 
környezeti feladatellátás előkészítésére, 
segítésére a városi főépítész mellé. 
Előnyben részesül, aki településrendezé
si, vagy településgazdasági, vagy urba
nisztikai kiegészítő képzésben részesült. 
A pályázathoz csatolni kell a végzettséget 
igazoló papírokat. 3 hónapnál nem régeb
bi erkölcsi bizonyítványt és önéletrajzot. 

A munkakör sikeres pályázat esetén 
azonnal betölthető. Bérezés a köztisztvise
lőkre vonatkozó törvény és helyi rendelet 
előírásai szerint számítható. 

A pályázat benyújtható: 
2000. november 25-ig 

Nagykanizsa megyei jogú város pol
gármesterének címezve (8800 Nagy
kanizsa, Erzsébet tér 7.) 

FELHÍVÁS 
V E N D É G L Á T Ó 

E G Y S É G E K , Ü Z L E T E K 
V E Z E T Ő I R É S Z É R E 

Nagykanizsa megyei jogú város 
olaszországi kapcsolatainak fejleszté
se érdekében 2000. november 23-tól 
25-ig Olasz Napokat, azon belül 
Olasz-Magyar Üzleti Konferenciát 
szervez. A konferencia célja a helyi 
üzleti lehetőségek bemutatása és a 
közvetlen kapcsolatteremtési lehetőség 
a leendő Üzletfelek között. 

Szeretnénk, ha a város hangulatában 
is tükrözné az olasz-magyar kapcsolato
kat. Kérjük, amennyiben van rá lehető
sége, Ön is tartson Olasz-Magyar Napo
kat üzletében, vendéglátó egységében. 
Nagykanizsa megyei jogú város ehhez a 
következő segítséget ajánlja fel: 

ingyenesen biztosít plakátokat, szó
róanyagokat; továbbá 
a résztvevőket lehetőség szerint 
szerepelteti promóciós anyagaiban. 

Amennyiben kezdeményezésünkben 
részt szeretne venni, kérjük, hogy legké
sőbb 2000. november 20-ig jelentkez
zen a 93/500-779-es vagy a 93/500-
709-es telefonszámon. A plakátokra vo
natkozó igényeket a jelentkezés sor
rendjében tudjuk teljesíteni. 

Polgármesteri Kabinet 

PÁLYÁZATI HIRDETMÉNY 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlésének 11/1999. (V. 2.) számú helyi ren

delete alapján az üres önkormányzati bérlakások bérleti jogának szociális alapon történő 
elnyerésére az alábbi lakásokra: 
Nagykanizsa, Rózsa u. I. emelet 4. 

a) Alapterülete: 55 nm. szobaszám: 2. komfortfokozat: Összkomfortos 
b) A lakás településen belüli fekvése: egyéb városi terület 

A lakás épületen belüli fekvése: I. emeleti lakás 
c) A lakbér összege: 5.643 Ft/hó 
d) A lakás állapota: felújított 
e) A bérleti jogviszony időtartama: 3 év 
f) A lakás megtekintésének időpontja: 2000. november 15. 10-12-ig. 13-15-ig 
g) A pályázat benyújtásának helye és határideje: 2000. november 30. 

Polgármesteri Hivatal Szociális és Egészségügyi Osztály 
Nagykanizsa. Eötvös tér 16. 
Pályázati nyomtatvány ugyanitt kapható. 

Nagykanizsa, Zemplén Gy. u. l/H. fsz. 2. 
a) Alapterület: 55 nm. szobaszám: 2. komfortfokozat: összkomfortos 
b) A lakás településen belüli fekvése: egyéb városi terület 

A lakás épületen belüli fekvése: földszinti 
c) A lakbér összege: 5.352 Ft/hó 
d) A lakás állapota: felújított 
e> A bérleti jogviszony időtartama: 3 év 
f) A lakás megtekintésének időpontja: 2000. november 15. 10— 12-ig, 13-15-ig 
g) A pályázat benyújtásának határideje és helye: 2000. november 30. 

Polgármesteri Hivatal Szociális és Egészségügyi Osztály 
Nagykanizsa. Eötvös tér 16. 
Pályázati adatlap ugyanitt kapható. 

A szociális és egészségügyi bizottság csak ezen lakásokra benyújtott pályázatokat bírálja el. 
Dr. Csákai Iván - a bizottság elnöke 

CUKORBETEGEK KÉPZÉSE 
A Nagykanizsai Cukorbetegek Egyesülete tájékoztatja az érdekelteket, hogy a 
novemberi klubfoglalkozását 24-én (pénteken) 15.30-kor tartja a Kórház ta
nácstermében. Minden érdeklődőt szeretettel várunk. 

Téma: A diabétesz és a műtét. 
Előadó: Dr. Sebestyén Miklós főorvos 

KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK 
DR. HORVÁTH G Y Ö R G Y önkormányzati képviselő a 2. számú válasz

tókerület polgárait várja fogadóóráján 2000. november 22-én (szerdán) 
18 és 20 óra között a Pálma étteremben (Magyar u. 80.). 

BUDAI ISTVÁN önkormányzati képviselő a 7. számú választókerület pol
gárait várja 2000. november 24-én (pénteken) 17 és 19 óra között a 
Kazanlak körút 7. számú épület A lépcsőházában lévő irodahelyiségben. 

KISS LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 2000. november 25-én (szom
baton) 10-11 óráig várja fogadóóráján a 13. számú választókerület pol
gárait Miklósfán a Mindenki Házában. 

HIRDETMÉNY 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata a kiskanizsai tele

pülésrészen élő lakosság kérésére önszerveződő képességének erősítése 
céljából 2000. október 10-i ülésén létrehozta a Kiskanizsai Településré
szi Önkormányzatot . 

A településrészi önkormányzat testületi tagjait (5 főt) időközi válasz
táson kell megválasztani. 

A Helyi Választás i B izot t ság az időközi választást 
2 0 0 1 . j a n u á r 14. n a p j á r a (vasárnapra) tűzte ki 

A s zavazás 6.00 órától 19 .00 órá ig tart 

Szavazni csak személyesen a választópolgár lakóhelye szerint kijelölt 
szavazóhelyiségben lehet. 
A kiskanizsai városrész választójoggal rendelkező állampolgárairól ké
szült nyilvántartás 

2000 . n o v e m b e r 15-től n o v e m b e r 22-ig 

a közszemlére tétel időpontjában tekinthető meg a 

Polgármes ter i Hivata l O k m á n y i r o d á j á b a n 
N a g y k a n i z s a Eötvös tér 16. s zám alatt . 

A választópolgárok a nyilvántartásba történt felvételükről 2000. no
vember 17-ig értesítést kapnak. 

A választáson jelöltet ajánlani 2000. december 22-én 16 óráig aján
lószelvényen lehet, melyet a választópolgárok az értesítővel együtt kap
nak meg. 

Egy választópolgár csak egy jelöltet ajánlhat. 

Választási Bizottság 
Elnök: Varga Ferenc Nagykanizsa. Sugár u. 25/A 
Elnökhelyettes: Rózsás János Nagykanizsa. Csengery u. 52. 
Tag: Dr. Németh Györgyi Éva Nagykanizsa. Kazinczy u. 4. 
Hivatali helyisége: Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. 1. emelet 12 ajtó 
Telefon: 93/500-754 
Választási Iroda vezetője: Dr. Tuboly Marianna 
Hivatali helyisége: Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.1. emelet 9 ajtó 
Telefon: 93/500-706 

Részletes tájékoztatásért a polgármesteri hivatalban a Választási Iro
dához lehet fordulni Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. I. emelet 6. ajtó. Tele
fon: 500-712. 

Nagykanizsa, 2000. november 6. 
Helyi Választási Iroda 

H I R D E T M É N Y 
Tájékoztatom a Kiskanizsa városrész választópolgárait, 

hogy a 2001 . január 14-re kitűzött településrészi önkormányzati 
választáson a testület tagjait kislistán választják. 

Jelölt az lesz, akit a városrész választópolgárainak legalább 
1% -a jelöltnek ajánlott. Érvényes jelöléshez 53 ajánlás szükséges. 

Nagykanizsa megyei jogú város jegyzője 
Választási Iroda vezetője 



SZŰRÉS ÉS KLINIKAI VIZSGÁLATOK 
Október végétől , közel egy évt izedes k ihagyás után i smét van 

mammográf iá s vizsgálat N a g y k a n i z s á n . A v izsgálatokról , az e lőjegy

zés módszere iről dr . N ó v á k E n i k ő radio lógussal beszé lget tünk. 

- Azokat a negyven év feletti 

asszonyokat várjuk a mammográ

fiás szűrésre a kórházba, akiknek 

nincs panaszuk, és nem vettek 

részt az elmúlt időszak során szű

résen. A negyven és ötven év kö

zötti asszonyoknál évente ajánla

tos a szűrés, azt követően ötven és 

hatvannégy éves kor között másfél 

évente kívánatos a vizsgálaton 

részt venni. Egyelőre a szűrővizs

gálatok is előjegyzés alapján tör

ténnek, délután egy órától várjuk 

a jelentkezőket az előre megadott 

időpontban. Szűrésre lehet jelent

kezni a háziorvoson vagy más or

voson keresztül, vagy akár a kór

ház telefonszámán is (502-000/ 

2728), vagy akár személyesen is itt 

az osztályon. 

- Hogyan zajlik a szűrés? 

- A szűrésre beutaló nélkül le

het jönni. A kérésünk, hogy a be

tegkártyát hozza magával az, aki a 

vizsgálatra jelentkezik. A szűrő

vizsgálat elején az asszisztencia 

elbeszélget a pácienssel, megkér

dezik volt-e a családban akár jó-, 

akár rosszindulatú emlőmeg

betegedés vagy esetleg nincs-e va

lakinek mégis valami panasza, 

ami miatt jelentkezett. Ezt köve

tően végezzük el a vizsgálatot, 

amelyen orvos nem vesz részt. 

Amennyiben értékelhető a lelet, 

abban az esetben a vizsgált felöl

tözhet, és elmehet haza. Ezt köve

tően két orvos egymástól függetle

nül értékeli ki a leleteket, és az 

eredményeket rögzítik. A vizsgálat 

eredményéről - függetlenül attól, 

hogy pozitív vagy negatív - levél

ben tájékoztatjuk az érintettet. 

Amennyiben a felvételeket átte

kintve úgy ítéljük meg, hogy to

vábbi vizsgálatok szükségesek, ak

kor visszahívjuk az érintettet egy 

előre megadott idő/fontban. Az 

adott lelet dönti el, hogy a vissza

hívás során milyen vizsgálatok kö

vetkeznek, ez lehet laborvizsgálat, 

vagy ultrahang. 

- H a valaki va lami lyen prob

l émát észlel , h o g y a n j u t h a t el 

ö n ö k h ö z ? 

- Jelentkezhet a háziorvosánál, 

szülész-nőgyógyász szakorvosnál 

és onkológusnál is. Az ott elvégzett 

előzetes vizsgálat után az orvos 

megírja a beutalót, és azzal kell a 

betegnek nálunk jelentkeznie. A 

klinikai vizsgálatok is előjegyzés 

alapján történnek, az előre meg

adott időpontban várjuk a beteget, 

és a kortól függően készítjük el a 

mammográfiát. Mivel a mell su

gárérzékeny szerv, negyvenéves 

kor alatt csak abban az esetben 

készítjük el a mammográfiát, ha a 

tünetek, panaszok, illetve az előze

tes vizsgálatok, a tapintási lelet, il

letve az ultrahang indokolják ezt. 

A vizsgálat az elváltozás mibenlé

tének megállapításához segít hoz

zá, másrészt a felvétel a későbbiek 

során bázisa lehet a további vizs

gálatoknak. 

- V a n - e ér te lme az önv izsgá

la tnak? 

- Mindenképpen van, hiszen 

minél korábban fedezünk fel egy 

problémát, annál könnyebben 

orvosolható. Célszerű havonta 

elvégezni a tapintásos vizsgála

tot, de az a tapasztalatunk, hogy 

az asszonyok egyrésze idegenke

dik ettől. Amennyiben valaki 

rendszeresen elmegy nőgyó

gyászhoz, őt is megkérheti a 

vizsgálat elvégzésére, bár van 

olyan tapasztalatunk, hogy ezt 

külön kérés nélkül is elvégzik a 

szakorvosok. Nagyon sokszor el

hangzik, hogy valaki panasz nél

kül is lehet beteg, tehát akkor is 

lehet rosszindulatú elváltozása, 

ha nem tapint semmit, vagy nincs 

tünete. A mellrák leggyakrabban 

negyven- és ötvenéves kor között 

fordul elő, így én azt tudom java

solni, hogy aki csak teheti, éljen 

a szűrővizsgálat lehetőségével. 

Minél kisebb az elváltozás, és 

amíg még nem szóródott, komoly 

esélye van a betegnek a gyó

gyulásra. 

- A szűrőv izsgá la ton va ló 

részvétel lehetőségével b izonyá

ra sok asszony élt. Az ő leleteik

ről, i l letve arról , hogy a hívottak 

h á n y százaléka élt a lehetőség

gel, h á n y n e m , honnan szerez

hetnek információt? 

- Mi jelenleg alközpontként mű

ködünk a zalaegerszegi mellett. A 

múlt hét folyamán született köz

tünk egy megállapodás az adatbá

zisok hozzáférhetőségéről. Az ada

tokat a zalaegerszegi kórház a 

rendelkezésünkre bocsátja, nem ez 

a probléma. Egyelőre a gondot az 

Adatvédelmi Törvény betartása je

lenti, hiszen a beteg jelenleg bár

mikor sérelmezheti, hogy adatai

hoz egy másik kórház is hozzáfér, 

még akkor is, ha az érdekei esetleg 

mást kívánnak. 

- M i t mut a t nak a szűrési 

e r e d m é n y e k ? 

- Sajnos nagyon sok a pozitív 

eset. Ennek hátterében egyrészt a 

betegségek valóban gyakori elő

fordulása van, másrészt az, hogy 

az elmúlt közel egy évtizedben itt 

nem volt szűrés, így most kerülnek 

felszínre a több éve esetleg halo

gatott, vagy fel nem tárt problé

mák. 

D. É. 

VAN MAMMOGRAF ] 

Mekkora az igény? 
A z október 24-i közmegha l lga táson mond ta el 

dr. Gőgös Péter, hogy a nagykanizsa i kórházban 

m á r működ ik a mammográf . 

Dr. Kovács László, a T ü d ő g o n d o z ó Intézet főor

vosa lapunk kérdésére e lmondta , hogy a náluk, 

tüdőszűrésre j e l en tkező be tegeket tájékoztatják 

erről a lehetőségről , és az é rdek lődőknek időpontot 

is kérnek a Radio lóg ián . A z e lmúl t hét fo lyamán 

közel ha rminc ese tben él tek a pác iensek ezzel a 

lehetőséggel . 

Dr. Kiss Judit ház iorvos e lmondta , hogy folya

matosan tájékoztatják a pác ienseke t a rendelések 

során a mammográ f i á s szűrés lehetőségéről . Aki 

élni szere tne ezzel a lehetőséggel , annak időpontot 

kérnek, és mint a doktornőtő l megtudhat tuk , eddig 

s emmi lyen fennakadás nem volt, a je lentkezőket 

nagyon szoros határ időn belül, akár már másnapra 

e lő jegyezték. Ebben a körzetben a doktornő 

azokról az asszonyokró l , akik annak idején nem 

éltek a za laegerszegi lehetőséggel , de szeretnének a 

szűrésen részt venni , listát vezet, és folyamatosan 

tájékoztatja őket a nagykanizsai szűrésről. Dr. 

Bogár Gáspár e lmondta , hogy az ő körzetében 

egye lőre mérsékel t az é rdek lődés a kanizsai mam

mográf iás szűrés iránt, ugyanis egy évvel ezelőtt 

két busz telt m e g azokkal az asszonyokkal , akik 

é lve a za laegerszegi lehetőséggel , elutaztak oda. 

D.É. 
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Eredményes 
lobbi a városért 

Az Állami Számvevőszék (ÁSZ) 
az önkormányzatok 1999. évi gaz
dálkodásának ellenőrzésénél megál
lapította, hogy számos önkormány
zat nem jogszerűen vette igénybe a 
normatív állami hozzájárulást. 100 
millió forintot meghaladó összeg 
visszafizetésére kötelezték az ön
kormányzatokat, köztük Nagykani
zsa önkormányzatát is a bölcsődei 
és szociális intézmény működési en
gedélyének hiánya miatt. Az önkor
mányzat időközben pótolta a hiányt 
és igazolta, hogy az állami normatí
va többszörösét fordította a szociális 
ágazatra. 

Az élet fintora, hogy az ÁSZ en
nek ellenére az országgyűlésre bízta 
annak eldöntését, hogy elengedi-e 
11 önkormányzatnak, köztünk vá
rosunknak is a terhelő visszafizeté
sét. Több héten át tartó vita és szer
vező munka eredménye, hogy Sze
keres Imre vezette költségvetési bi
zottság által benyújtott módosító in
dítványban szerepelt Nagykanizsa 
város is. Az országgyűlés november 
7-én döntött a módosító indítvá
nyokról és nagy többséggel elfogad
ta, hogy városunknak nem kell 17 
millió forintot meghaladó állami tá
mogatást visszafizetni. Ezt az össze
get nem kell elvonni más feladatok, 
célok megvalósításától. Következik 
a gázközmű vagyonból a várost 
megillető részért való küzdelem. 
Nagykanizsa, 2000. november 12. 

Göndör István 

Szimpózium 
Az Egészséges Városok Ma

gyarországi Szövetségének 12. 
szimpóziumára került sor az el
múlt hétvégén Nagykanizsán és 
Zalakarosban. A csütörtökön dél
előtt Vasemberházban tartott 
igazgatótanács ülését követően 
De Blasio Antonio elnök tájékoz
tatta a sajtó képviselőit az ülésen 
történtekről. A magyarországi 
szövetség 18 várost számlál, és 
tizenkét éve működik. Az igazga
tótanács azt javasolta a szövetség 
közgyűlésének, hogy hét város 
legyen tagja továbbiakban az 
igazgatótanácsnak. A délutáni 
közgyűlés célja az volt, hogy gór
cső alá vegyék a szövetség eddigi 
tevékenységét, illetve a jövő évi 
feladatokról szóljanak. A pénte
ken Zalakaroson kezdődött szim
pózium célja az volt, hogy az 
Egészséges Városok Magyaror
szági Szövetsége megfogalmazza 
vállalható feladatait a Nemzeti 
Egészségfejlesztési Programban. 
Emellett segítséget szeretnének 
nyújtani a helyi egészségfejlesz
tési szakembereknek a tervezhető 
helyi egészség- és környezetfej
lesztési programok céljainak 
megvalósításához. A háromnapos 
rendezvény fővédnöke dr. Gógl 
Árpád volt, védnökei dr. Kökény 
Mihály, Varga László, dr. Papp 
Elemér, és dr. Borsos Ferenc vol
tak. 

„Nekünk olyan nemzedéket kell ma felnevelnünk, 
amely húsz év múlva is megállja a versenyt . . ." 

Klebelsberg Kunó 

N o v e m b e r 12-én került m e g r e n d e z é s r e Klebe l sberg K u n ó val
lás- és közoktatásügyi min i sz ter szü le tésének 125. évfordulója 
a lkalmából á l l í tandó emléktáb la le leplezésére , és a néhai kul
tuszminiszter - a nép i sko lák m e g t e r e m t ő j e - t iszteletére ren
dezett műsorra . A he lysz ín a vol t N a g y r á c úti Al ta lános Iskola 
volt abból az apropóbó l , h o g y a gróf 1925 . s z e p t e m b e r 10-én 
Kiskanizsára is e l látogatott , s támogatásáva l ú j i skola épí tése 
kezdődött el 1926-ban (1928 . s z e p t e m b e r 9-én fel is ava t ták) . 

L A K A S E L O T A K A R E K O S S A G • K E D V E Z M É N Y E S H I T E L 
B E F E K T E T É S • É L E T - É S B A L E S E T B I Z T O S Í T Á S 
G É P J Á R M Ü B I Z T O S Í T Á S • S Z A K T A N Á C S A D Á S 

Tel.: 93 /315-516 - lakás • 93 /311-400 - i roda 
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K O C Z F Á N F E R E N C 
Nagykanizsa 

11 
A polgármester süteményei 

Lassan a naptár adventhez ér, 
ilyenkor már megkezdődnek az 
ajándékvásárlások, az otthoni nagy
takarítás, a felesleges holmik kiselej
tezése. Sajnos nem mindenkiben 
merül fel, hogy ami neki már nem 
kell, annak még mások hasznát lelik, 
így előfordul, hogy olyan holmik ke
rülnek a kukába, amelynek mások 
még örülnének. Egyre nő a szegé
nyek száma, ezért érdemes megfon
tolni, mi az, amit kidobunk, és mi 
az, amit esetleg rászoruló családok
nak, vagy karitatív szervezeteknek, 
idősek otthonainak juttatunk el. A 
legtöbb helyen a természetbeni jutta
tásoknak örülnek a leginkább, 
mondta el Simánné Mile Éva, a szo- • 
ciális osztály megbízott vezetője, 
mert ezeket a támogatottak kézbe 
kapják, vagy elfogyasztják, vagy ép
pen viselik. Minden szociális intéz
mény örömmel fogad el felajánláso
kat, akár gyümölcsöt, gyümölcslét, 
akár süteményt. Ha valaki ruhane
műt szeretne felajánlani, azt is meg
teheti. Vagy a karitatív szervezetek
hez jutassa el (Máltai Szeretetszol
gálat, Vöröskereszt), vagy az aján
dékozáshoz akár kikérheti a Gyer
mekjóléti Szolgálat, akár a Családse
gítő Központ véleményét is. Antal 
Istvánná, a Magyar Vöröskereszt he
lyi szervezetének vezetője lapunk 
kérdésére elmondta, hogy az általuk 
működtetett intézmények egyikében 
sem fogadhatnak el a vezetők sem
milyen adományt, így azokat csak a 
Vöröskereszt irodájába vihetik be az 
adományozók, és majd a Vöröske
reszt osztja szét, mit kinek, hová jut
tat. Tehát ez esetben az adományozó 
nem választhatja meg, hogy a haj
léktalan női szálló lakóit kívánja 
ajándékban részesíteni, vagy a férfi

szálló lakóinak visz téli ruhát, cipőt. 
Antal Istvánná elmondta, hogy az 
adományok szétosztása felett ők ren
delkeznek, ennek oka pedig az, hogy 
szeretnék, ha az adományok egyen
lően kerülnének szétosztásra. Az 
Egyesített Szociális Intézményben 
kérdésünkre elmondták, hogy náluk 
nem jellemző, hogy adományok, fel
ajánlások érkeznének az otthon lakói 
felé, bár szívesen fogadnák, legyen 
szó akár ruhaneműről, ételről, vagy 
bármi másról, amit az adományozók 
felajánlanak. Mint megtudhattuk, 
évről évre karácsonykor Tüttő István 
polgármester szokott süteményt kül
deni az időseknek. Koller Judit el
mondta azt is. hogy Tüttő István egy 
családi eseményt követően is ko
moly mennyiségű süteményt és húst 
juttatott el az intézménybe, amely
nek a lakók nagyon örültek. Városi 
fogadásokat, nagyobb eseményeket 
követően is szoktak élelmiszert, 
gyümölcsöt kapni az idősek, szintén 
a polgármester úr jóvoltából. 
Karasuné Lőczi Judit, a Lazsnaki 
Szociális Otthon vezetője elmondta, 
nagyon nagy örömmel fogadnak 
minden felajánlást az otthonban, kü
lönösen az élelmiszereknek, és a 
gyümölcsöknek örülnek. Aki aján
dékot visz az otthon lakóinak, az sa
ját kezűleg oszthatja szét ajándékait, 
náluk ez így szokás. Karasuné el
mondta, örömmel fogadnak bármit, 
amit lakóiknak kioszthatna, legyen 
akár hetven zsemle, vagy egy kiló 
szaloncukor. A ruhaneműket is elfo
gadják, ha valaki oda szánja, de mint 
megtudhattuk, a holland, német, és a 
magyar családok felajánlásaiból tisz
tességes felszerelést tudnak biztosí
tani az otthon lakóinak. 

D. É. 

TUZON-VIZEN AT 
6-án délelőtt Nagyrécse központjában elöregedett fát vágtak ki a tűzoltók, 
mert az veszélyeztette a közlekedőket. 
9-én délelőtt Miháld határában égő M T Z traktorhoz riasztották tűzoltóin
kat. A lángok hamar ellepték az egész gépezetet, mire odaértek, a traktor 
már kiégett. A kár 600.000 Ft. 

KIRÁNDULTAK 
A Gyerekjólét i Szolgála t gondozásában lévő csa ládoknak kirándu

lást szervezet t a szolgálat az őszi szünetben. Min t Vukics Józsefnétől 
megtudha t tuk , a zalakarosi k i rándulás anyagi fedezetét egy helyi pá
lyázaton nyerték, így a p rogram részvevőinek sem útiköltséget, sem 
belépőket n e m kellett fizetni, csak ételről kellett gondoskodn iuk . 
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Közoktatásról Kanizsán 

A Magyar Környezeti Nevelési Egyesület 

tanácskozása Nagykanizsán 
Kecskemét és Pécs után Nagykanizsa a harmadik helyszín, ahol az 1998-

ban kiadott Nemzeti Környezeti Nevelési Stratégiáról rendez az egyesület 
szakmai tanácskozást. A közoktatás kerül terítékre. A vizsgálat a „Tanóra 
tantárgy" a „Szakképzés" és a „NAT-ra" építve című fejezeteket veszi célba. 
Kell ezt tenni azért, mert az elmúlt időszak változásai megkövetelik ezt, és a 
jövőre tervezett jobbított változat már az új tartalmakkal fog megjelenni. A 
cél tehát, hogy a stratégiában megfogalmazottakat átvizsgáljuk kiegészítsük, 
pontosítjuk és új javaslatokkal segítsük. 

Mindehhez olyan résztvevőket hívtunk, akik szakértői e munkának Nagy
kanizsán és környékén, és irányítóként országos szaktekintélyeket: Csonka 
Csabánét, az Oktatási Minisztériumból, Lehoczky Jánost, a Fővárosi Pedagó
giai Intézettől, Kohl Ágnest, a Nemzeti Szakképzési Intézettől, és másokat. 

Örülünk, hogy e rangos tanácskozásnak a nagykanizsai Vécsey Zsigmond 
Általános Iskola adhat otthont és kívánunk eredményes jó hangulatú tanács
kozást minden kedves résztvevőnek. 

Benedek Miklós 
M.K.K.E. 

TISZTELT KOLLEGÁK! KEDVES GYEREKEK! 
Szeretettel meghívunk Benneteket 

a 2000. november 29-én 14 órakor tartandó 
(játékos) 

FOGÁSZATI VETÉLKEDŐRE! 
A vetélkedőre 2. és 3. osztályosokat várunk, akik három fős csapattal 

nevezhetnek a versenyre. 

A V E T É L K E D Ő HELYE: 
Vécsey Zsigmond Általános Iskola 

Nagykanizsa, Vécsey út 6. 
Részvéte l i szándéko toka t n o v e m b e r 24- ig a 311-069-es 

te le fonszámon vagy írásban je lezzék! 

Érdeklődésetekre számítunk! 

Szervezők: Bacs iné H o r v á t h Er ika , Riechel Kriszt ina 
taní tónők 

TISZTELT SZERKESZTŐSÉG! 
A napjaink egyik külpolitikai aktualitá

sa, az amerikai elnökválasztás sok olyan 
kérdésre, szempontra mutatott rá, amelyet 
kis hazánkban is érdemes lenne megfogad
ni, elgondolkodni rajtuk. Számunkra is na
gyon sok tanulsággal szolgál(hat). Ezek kö
zül egyre szeretnék rámutatni. Mivel most 
sem tudok az eddigi vesszőparipámtól el
szakadni, ezért ezt is jogi. alkotmányossági 
szemszögből elemzem. 

Az Amerikai Egyesült Államok alkot
mánya és joggyakorlata a szólásszabadsá
got egy olyan erős alkotmányos jognak is
meri el, amit csak nagyon kevés, más alkot
mányos jog előz meg. Ezért Amerikában 
ismeretlen fogalom a kampánycsend. Az 
ottani törvények szerint a kampánycsenddel 
a szólásszabadság alkotmányos joga sérül. 
Ezért van joguk a jelölteknek akár az utolsó 
pillanatig is a kampányhoz. 

Úgy gondolom, hogy Magyarországon 
is hasonló jogi szempontok miatt alkot

mányellenes a kampánycsend. Ezért ennek 
a jogi helyzetnek a megsemmisítésére tet
tem indítványt az Alkotmánybíróságnál, 
kérve alkotmányellenessége miatt meg
semmisíteni a kampánycsend 1 törvényi 
tényállását. Mindezeken túlmenően gya
korlati szempontból sincs neki semmi ér
telme, sem jelentősége. Furcsa paradoxon: 
a kampánycsend hiánya jogtalan előnyt 
nem okoz senkinek, ugyanakkor a létezése 
jogszerűen hátrányos. 

Ha valaki a kampánycsend alatt rakna 
ki plakátot, az mennyiben idéz elő más 
helyzetet ahhoz képest, mint amit egy nap
pal korábban ragasztanak ki? Vagy az 
Interneten történő információáramlás 
mennyivel masabb az utolsó előtti napon, 
mint az utolsón? Már csak azért is érthetet
len, mert az utolsó előtti napon kiragasztott 
plakát jogszerűen van kint az utolsó napon 
is. Akkor érthetetlen, hogy miért jogtalan 
esetleg ugyanezt a plakátot még egyszer 

kitenni az utolsó napon. Ezt megerősíti az 
is, hogy a korábban kiragasztott plakáto
kat, az Internetre feltett információkat a 
kampánycsend idejére sem kell eltüntetni. 
Ezek szerint nem maga a kampány ténye a 
kifogásolható. Hiszen a kampánycsend 
előtt a választópolgárokhoz különféle for
mában eljutatott adatok, információk a 
kampánycsend idején is az állampolgárok 
rendelkezésére állnak. Ha valaki már vég
érvényesen döntött, akkor az utolsó nap 
már nem befolyásolja. Ha viszont még 
nem, akkor ez csak segíthet. Nagyon sokan 
vannak, akik szinte még az utolsó pillanat
ban is bizonytalanok. Egyébként még ha az 
utolsó napi kampánnyal sikerül is befolyá
solni a választópolgárokat, az nem lehet 
törvénytelen, ellentétben ennek tiltásával. 

S végezetül még egy: a választási tör
vény szerint a plakát sajtóterméknek mi
nősül. Márpedig alkotmányosan nem le
het a sajtószabadságot akár egy napra is 
korlátozni, vagy betiltani a választásra va
ló hivatkozások miatt. Inkább lehetővé 
kellene tenni, hogy akár még az utolsó na

pon is eljuthassanak az állampolgárokhoz 
az információk, hiszen lehet, hogy valaki 
még akkor sem elég tájékozott, nem elég
gé informált. Ráadásul meggyőződésem, 
hogy ha a kampánycsend alatt és a válasz
tások idején a sajtó folyamatosan közölné 
a választásokkal kapcsolatos információ
kat, hirdetéseket, akkor ez elősegítené azt. 
hogy egy-egy választás alkalmával többen 
menjenek el szavazni. Tehát semmi sem 
támasztja alá azt, hogy jogi értelemben 
véve bármilyen kár számlázna abból, ha a 
kampány az utolsó pillanatig tarthatna és 
a sajtó is végig folyamatosan, korlátozás 
nélkül tájékoztathatna és tudósíthatna. 
Mindezek alapján álláspontom szerint a 
kampánycsendnek nincs alkotmányos 
jogalapja, ezért kezdeményeztem ennek 
megsemmisítését. Mindenesetre örömmel 
venném, ha ebben támogatnának a pártok 
is. 

Nagykanizsa, 2000. november 10. 
Ferincz Jenő 
Nagykanizsa 

Zemplén Győző u. 3/B. 

TISZTELT SZERKESZTŐSÉG! 
Lapjuk ez évi 39. számában megjelent 

egy levél, „Előnytelen szerződés!" cím
mel. Ez az írás több olyan állítást tartal
maz, amelyek jogi szempontból hamisak, 
valótlanok és félrevezetők. Ezeket szeret
ném jogi szempontból tisztázni a valós 
tények tükrében. 

A levél írójának állítása szerint - idé
zem szó szerint - : „a grazi Saubermacher 
GmbH, valamint a nagykanizsai Ryno 
Kft. pályázata a VGV pályázatát meg
előzve lett a nyertes. Ez az állítás nem 
igaz. Az akkori pályázati feltételek sze
rint a pályázóknak cégszerű aláírással el
látva a pályázatot 1993. január 15-ig kel
lett benyújtani. Az akkor benyújtott pá
lyázat valójában nem a két megnevezett 
cég közös pályázata volt. hanem az akkor 
még ilyen néven nem létező, harmadik 
cég. a Suabermacher-Ryno Kft. volt a 
pályázó. Mivel ez a cég, ilyen néven ak
kor még nem létezett, ezért ezen cégszerű 
aláírás használata törvénytelen volt. 

(Csak zárójelben jegyzem meg, hogy ez 
kimenti az okirat-hamisítás törvényi 
tényállását.) Ennek ellenére ezen a pályá
zaton valójában nem ez a cég lett a nyer
tes, mégis ők kapták meg a megbízást. A 
pályázatot valójában az önkormányzati 
tulajdonú, azóta a tulajdonos által meg
szüntetett V G V (Városgazdálkodási Vál
lalat) nyerte meg. Szintén leellenőrizhető 
a bírálóbizottság eredményhirdetésében. 

A levél írója azt is állítja a levelében -
szintén szó szerint idézem - : „az erre a 
munkára alapított cég, a Sauberma-
cher-Ryno Kft. cégbejegyzésének dátu
ma a cégbírósághoz beadott okmányok 
alapján 1993. július I. Ez az állítás sem 
felel meg a valóságnak. Ugyanis én el
mentem a cégbíróságra és személyesen 
ellenőriztem ezen cég valamennyi be
nyújtott iratát, dokumentációját. A cégbí
róságon lévő iratok szerint a cégbejegy
zés iránti kérelem benyújtása 1993. július 
9-én történt meg. Hangsúlyozom, hogy 

ez még csak a bejegyzés iránti kérelem 
benyújtásának a napja, nem pedig a cég
bejegyzésé. Öt nappal a bejegyzési kére
lem benyújtása után ez a cég megkötötte 
a szerződést az önkormányzattal. A szer
ződéskötéskor ez a cég jogilag még 
mindig nem létezett. A munkavégzés 
kezdetekor, 1993. szeptember l-jén még 
mindig nem létezett ez a cég. Ugyanis a 
cégbejegyzés a cégbírósági adatok szerint 
csak 1993. novemberében történt meg. 

De még ha igaz is lenne a levélíró 
azon valótlan állítása, mely szerint ezt a 
céget 1993. július l-jén bejegyezték, ak
kor sem vehetett volna részt a pályázaton, 
mert a több, mint fél évvel korábbi pályá
zaton még egyáltalán nem létezett. S a le
vélíró ezzel az általa megjelölt dátummal 
ezt elismerte. Egyébként a cégbíróságon 
bárki, bármikor személyesen meggyő
ződhet arról, amit itt leírtam és leellen
őrizheti. Ugyanis a cégbírósági nyilván
tartás minden állampolgár számára nyil
vános és hozzáférhető. Én éltem ezzel a 
törvényes lehetőséggel. S ha a levélíró 
megpróbálna megcáfolni, akkor azzal az 

általuk a cégbíróságra benyújtott iratok 
hitelességét és valódiságát kérdőjelezi 
meg és vonja kétségbe. 

Végezetül még egy kiegészítő gondo
lat: a gazdasági társaságokról szóló tör
vény a pályázatkor és a határidőt követő
en tíz hónappal később történt cégbe
jegyzéskor a következőket írta elő: a 
gazdasági társaságok cégbejegyzést kö
vetően jogképesek, tehát a cégbejegyzést 
követően szerezhetnek jogokat és vállal
hatnak kötelezettségeket. Ebből a törvé
nyi előírásból következően akkoriban te
hát a Saubermacher-Ryno Kft. a cégbe
jegyzést megelőzően törvényes keretek 
között nem vehetett volna részt semmifé
le pályázaton, nem köthetett volna sem
miféle szerződést és addig szolgáltatói 
tevékenységet sem végezhetett volna. 
Röviden szólva ennek a szolgáltatónak a 
működése mind a mai napig törvényte
len. 

Nagykanizsa, 2000. november 10. 
Ferincz Jenő 
Nagykanizsa 

Zemplén Győző u. 3/B 



ON IS MEGTANULHAT ANGOLUL 
Ki ne szeretne idegen nyelven be

szélni, külföldi üzletfelekkel megér
tetni magát, esetleg egy-egy irodalmi 
alkotást eredetiben is elolvasni. Eh
hez azonban nem elég a hajdani gya
korlat, az esetleg hat-nyolc évi nyűg
lődő nyelvtanulás. Pedagógusok a 
megmondhatói igazán, hogy a kor
szerű tudás alapeleme a megértés. 
Gondolkodni kell megtanítani a tanu
lókat, mert csak úgy lesznek képesek 
szilárd értékrend alapján válogatni a 
rájuk zúduló információtengerből. 
Tanulok, tehát gondolkodom: így el
sajátíthatom a matematikát, a nyelv
tant, a biológiát, de a nyelveket is. 
Ezeken a pedagógiai alapkérdéseken 
építkezik Nagykanizsán a MAS 
nyelviskola is. 

AZ „ALKALMAZOTT 
OKTATÁSTAN" M Ó D S Z E R E 
Kristóf Katától, a MÁS nyelvisko

la ügyvezetőjétől megtudtuk, hogy 
az „Alkalmazott oktatástan" ma már 
nemzetközi szervezetként funkcio
nál, s módszertanával elsősorban a 
nyelvoktatásban érhető el kiváló 
eredmény. Arra a kérdésre, hogy ez 
a nyelvtanulás miért más, hogyan 
vált ennyire eredményessé, az ügy
vezető azt válaszolta, hogy a mód
szert életre hívó amerikai oktatók 
megtanították a diákjaikat arra, ho
gyan ismerhetik fel a tanulás akadá
lyait önálló tanulásuk során, és mi
lyen eszközökkel, hogyan tudják or
vosolni azokat. Egy évi alkalmazás 
után a tesztelések azt bizonyították, 
hogy a diákok képessége a tanult 
anyag feldolgozására és alkalmazá
sára nagy mértékben megnövekedett. 

Nyelviskolájuk 100 százalékosan al
kalmazza ezt a technológiát, sőt ta
nároknak, szülőknek, diákoknak igé
nyeik és érdeklődésük szerint ter
jeszti is majd. 

Oktatástan magyarországi szerveze
tének, tudatosan tervezett program
mal és időkerettel rendelkezik, tehát 
nem összebarkácsolt nyelvoktatási 
forma. Jelenleg csak angol nyelvet 

Kristóf Kata arról is tájékoztatta tanítanak, terveik szerint januártól 
olvasóinkat, hogy a Nagykanizsán bevezetik a német nyelv, egy későb-
szeptember hónapban beindulj MÁS bi időpontban pedig az olasz oktatá-
nyelviskola része az Alkalmazott sát is. 

HOL É S 
A M Á S nyelviskola Nagykanizsán, a Zemplén Győző út 6. szám 

alatt működik, olyan időpontokban, hogy a részvételre még a legel-
foglaltabb ember is talál megoldást. 

Nyitva tartás: hétfőn, szerdán és pénteken 16 -20 óráig, kedden 
és csütörtökön 8 -12 óráig. 

Óradíj: diákoknak 500 Ft, felnőtteknek 600 Ft. (Ezek az árak de
cember 31-ig érvényesek) 

Érdeklődni lehet az alábbi telefonon (csak nyitvatartási időben!): 
312-333,30/216-2801,30/956-1082 

1AJDVIG Z OUT AN LUXEMBURGBAN 

MŰVÉSZET ES KARITATIV KÜLDETÉS 
Luxemburg fejlett iparral és infrastruk

túrával rendelkező ország, az Európai 
Unió tagja. A 400 ezer töt számláló nagy
hercegségben 190 magyar család él. A 
magyar-luxemburgi kapcsolatok építésé
ben, mint általában oly sok esetben eddig, 
most is a civilek vállaltak kezdeményező 
szerepet. A családi, baráti indíttatású kul
turális és sportrendezvények ezúttal is 
eredményesebbnek bizonyultak a hivata
los diplomáciai csatornáknál. Ennek lát
juk egy szép példáját az alábbiakban. 

Ludvig Zoltán kanizsai festőművész 
két magyar és két luxemburgi művésszel 
közösen tartott kiállításon vett részt nem
rég, a luxemburgi Bettemburg kastély 
exkluzív kiállítótermében. 

- Hogyan jött létre ez a tárlat? 

- A kiállítás, Várkonyi János békéscsa
bai barátom évek óta meglévő kapcsolatá
nak köszönhetően jött létre. Luxemburgi 
részről Guy Trommer úr ötlete nyomán 
kezdődött a szervezőmunka. Az ezredfor
duló tiszteletére rendezett kiállítás, ami a 
Nyugat nyit Kelet felé címet viselte. Ez 
alkalomból Magyarországról Csuta Györ
gyöt, Várkonyi Jánost és engem hívtak 
meg. Luxemburgot Gino d'Agostini vala
mint Josiane Faber-Nothun képviselte 

- Nincs két egyforma kiállítás. Ez mi
től volt más? 

- Ez a tárlat a kulturális vonatkozása 
mellett karitatív célokat is szolgált, ugyan
is a kiállításon megvásárolt képek árát 
egy békéscsabai gyermekotthon javára 
ajánlottuk fel. A sérült gyermekeket gon-

NYBIVISJ 
8800 Nagykanizsa, Zempén Győző u. 6. 

TeL: 93012-333 

AZ OKTATÁS HATÉKONY 
ÉS S Z E M É L Y R E SZABOTT 
Ferencz Józsefnét a MÁS nyelvis

kola közönségszervezőjét arról kérdez
tük, hogy a módszer mássága és szer
vezeti keretei miért előnyösek az egyén 
számára. Megtudtuk tőle, hogy először 
is mindenki a saját, egyéni tempója 
szerint haladhat, nincs kötött órarend, a 
tanórák áthelyezhetők - természetesen 
előzetes bejelentés nyomán - , s a mód
szer előnyei közé tartozik az is, hogy 
eredményessége nem függ a létszám
tól. A tanuló az óra minden percét aktí
van és önállóan felhasználja, s nem ha
ladhat addig tovább, amíg maradt el 
nem sajátított anyagrész, feladat. Se
gédletként speciális tankönyv, gyakor
lófüzet és hangkazetta áll mindenki 
rendelkezésére. A tanulópárokban való 
tanulás garantálja az azonnali alkalma
zás és a beszédcentrikus oktatás lehető
ségét. Jelen pillanatban két diplomás 
angoltanár Kristóf Kata és Farkas Tün
de a MÁS nyelviskola oktatója. 

Az ideális létszámmal, 45 fővel indu
ló iskolában - tudtuk meg Ferencz 
Józsethétől - két hónap után úgy nyilat
koztak a hallgatók, hogy a nyelvtanulás
nak ezt a módszerét ígéretesnek látják, a 
rugalmas szervezeti keretek pedig lehe
tővé teszik, hogy végül is mindenki 
megtalálja a számára kedvező időpontot. 
Még a legpesszimistább, a már többször 
kísérletet tevő hallgató is úgy nyilatko
zott, hogy máris tapasztalta, a MÁS 
nyelviskolában képessé teszik őt arra, 
hogy végre megtanuljon angolul. (x) 

dozó intézménynek így sikerült támoga
tást adni. 

- Úgy tudom magyar részről is promi
nens emberek is támogatták ezt a kezde
ményezést. 

- A vendéglátóinkon kívül a verniszáz-
son megjelent dr. Trócsányi László nagy
követ úr, a magyar kultúrattasé és a kö
vetség gazdasági tanácsosa. Az ő jelenlé
tük mindenképen rangot adott ennek az 
eseménynek. 

- A kint tartózkodás alatt milyen 
programok voltak? 

- A kiállításhoz kapcsolódva rendeztek 
egy magyar estet is, ahol az előzetes ké
résnek megfelelően mi vállaltuk a vacsora 
elkészítését. A 150 főre készített marha
pörkölthöz való fűszereket itthonról vit

tük, míg az alapanyagot az ottaniak bizto
sították. Felejthetetlen marad számomra 
ez a főzés, hiszen ennyi emberre még 
nem főztem soha. Az is különlegessé tette 
ezt, hogy a hercegi család egyik szakácsa 
volt a segítőm az étel elkészítésében. A 
kooperáció sikerült, hiszen a vendégek
nek ízlett a főztünk. Szabadidőnkben mó
dunk nyílt kint élő magyarokkal találkoz
ni és felkerestük Colpach-ban azt a házat, 
ahol Munkácsy Mihály élt egy ideig. 
Munkácsyt a helybeliek egyébként nem 
csak híres festőként, hanem híres „Don 
Juan"-ként is őrzik emlékezetükben. 

Volt még egy kiemelkedő esemény, 
amíg ott voltunk. Ekkor iktatták be a trón
örökös Henry nagyherceget Luxemburg 
legfőbb méltóságába. 

- Lesz-e folytatása a luxemburgi kiál
lításnak? 

- Feltétlenül, hiszen Csuta György 
Gino d'Agostinit, én pedig Josaine Faber-
Nothun művésznőt hívtam meg a jövő 
évben megrendezendő alkotótáborba. 

Halász Gyula 

2000. november 16. 



V 
Az elmúlt héten nagytakarí

tásra került sor a Munkás úti 
garázssor környezetében. A 
laktanyakerítés és a garázsok 
között évek óta felhalmozott 
szemét összegyűjtéséhez 
erőgépeket is be kellett vet
ni. A munkálatok során kö
zel 150 m1 hulladékot szállí
tottunk el a bagolai lerakóba. 
A tisztítási munka befejezé
seképpen a megtisztított te
rületet kerítéssel lezárjuk, 
hogy a jövőben hasonló kö
rülmények ne alakulhassa
nak ki a garázsok mögött. 

Bozótirtási és területtakarí
tási munkákat végeztettünk a 
Munkás úti társasházakhoz 
közelebb eső két garázssor 
között is, ahol a terület szű
kössége miatt kizárólag kézi 

tisztításra volt lehetőség. Az 
érintett területen közel 400 
garázs található, melyek kö
zül jó néhányban rendszere
sen folyik autójavítási tevé
kenység is. Az innen kikerü
lő hulladék, valamint a gará
zsokban évek óta kialakult 
zöldség- és gyümölcstárolás 
során keletkező szemét el
szállítására társaságunk új 
módszert szándékozik beve
zetni. A garázssorok között 
három ponton helyeznénk el 
havonta egy alkalommal 4 
m'-es konténereket, melyek
ben a garázsosok elhelyezhe
tik hulladékaikat. A konténe
res szemétszállításhoz való 
anyagi hozzájárulás céljából 
felhívást intéztünk minden 
garázstulajdonoshoz. A havi 

rendszerességű hulladékszál
lítás természetesen csak ak
kor szervezhető meg hosszú 
távon, ha a garázstulajdono
sok nagy százaléka hozzájá
rul a szállítás finanszírozásá
hoz. 

Tájékoztatjuk a zártkerti 
ingatlanok tulajdonosait, 
hogy az öt hegykapuba kihe
lyezett hulladékgyűjtő konté
ner utolsó elszállítására a 46. 
héten kerül sor. 

Kérjük az ingatlantulajdo
nosokat, hogy a téli időszak
ban a konténerek helyszíneit 
a hegykapukban ne tekintsék 
lerakóhelynek, a szemét el
helyezésétől tartózkodjanak. 
A konténerek kihelyezéséről 
várhatóan 2001 áprilisában 
ismét gondoskodunk. 

A Kanizsavár transzfor- | 
mátor állomás építési mun
kái befejeződtek. A beruhá
zás részeként az Arany J. u. 
felől érkező záporkiömlő - a 
keleti városrész és a belvá
ros csapadékvizeit szállító -
műtárgyaink felújítása mel
lett a záporkiömlő egy jelen
tős szakasza is burkolásra 
került, így a beavatkozással 
a jelzett területen a csapa
dékvíz elvezetése biztonsá
gosabbá vált. 

A november elején meg
kezdett gallyazási munkák a 
karácsonyi ünnepi díszvilá
gítás felszerelését követően 
várhatóan december elején 
folytatódnak. 

G á s p á r A n d r á s 

ügyvezető 

Éti Iroda intézkedéseiből 
A Közterület-felügyelet i I roda munkatá rsa i az e lmúl t hét során 45 

esetben intézkedtek szabályta lan parkolás ügyében , 4 0 ese tben ke

rékzár a lka lmazására került sor. 

A közterület-felügyelet az állattartási rendele t ebtar tásra vona tkozó 
előírásainak betartását fo lyamatosan el lenőrzi . Póráz használa t el
mulasztása miatt 4 ese tben, kutyafuttás miat t pedig 2 esetben tör
tént in tézkedés . 

A város területén lévő i l legális hu l ladéklerakókat 7 a lka lommal el

lenőrizte a Közterület-felügyelet i I roda. Szeméte lhe lyezés , közben 

tettenérés nem történt, v iszont a korábban lerakott hu l ladékokból 

az elkövetők személyére vona tkozó adatokat találtak a felügyelők. 

A z eset vizsgálata idézés útján folytatódik. 

Korábbi hul ladékelhelyezés (Miklósfa városrész) v izsgála ta során 

egy fő helyszíni bírsággal lett sújtva, va lamin t köte lezve lett a sze

mét elszállí tására. 

A Csengery u., va lamint a Kisfa ludy utcában több helyen n e m ta

karították le rendszeresen a já rdá t , ami t falevél borított . A felügye

let felszólí tásának minden ese tben e leget tet tek. 

A nagyvásárban egy személy engedé ly nélküli árusítást folytatott , a 

szabálysértés e lkövetése miat t helyszíni b í rság lett k iszabva. 

A város több pontján ta lá lható a közterüle ten faanyag, törmelék , 

épí tőanyag stb. A felügyelet felszólítja az érintet teket , hogy kérje

nek közterület-használat i engedély t . 

A Fő úton lévő egyik házban az ebtar tás e l lenőrzése során a fel

ügyelet a kutya oltási b izonyí tványá t e l lenőriz te , annak bemuta tá 

sakor mindent rendben talált. 

RENAULT 

A Renault-randevú 
ideje alatt 
november 18-án 
és 19-én 
egész napos 
nyitva tartással 
várjuk Önöket! 

Rendkívüli akciós 
finanszírozási 
lehetőségek! 

Aulo-Kárpáti Kft. 
Nagykanizsa, Balatoni út 31. • Tel.: 537-650, telefax: 311-076 
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November 17-én Járási Ildikó 
iparművész , az Egry József Ga lé 
ria vezetője köszöntöt te a Bálits 
Kálmán-emlékkiállítás megny i tó 
jára megjelent nagy számú közön
séget. Baráth Zoltán és Baráth 
Yvette zenei műsora után a régi 
barát, Gazdag Zoltán szavala ta 
következett . A kiállítást Mádé 
Károly, a D K G - E A S T Rt. vezér
igazgatója nyitotta m e g és emléke 
zett a gépgyár egykor i megbecsü l t 
dolgozójára. 

tokra talált a DKG akkori vezetői 
részéről. Ma is büszkék vagyunk 
rá, naponta találkozunk alkotásai
val. Domborműve az igazgatóság 
tanácstermében vált ki folyamatos 
elismerést a világ minden részéről 
érkező tárgyalópartnereinkben. 
Festményei több irodában látha
tók. Amikor 1969-ben Kállai Sanyi 
bácsi, akkori igazgatónk az egyik 
üzemi épület csupasz falát látva 
megkérdezte Kálmántól, hogy nem 
bántja-e a szemét az üres falfelü-

nak, ilyen lehetősége az embernek 
jó, ha egy akad életében. A legap
róbb részletekig elkészített vázlat 

tájban, a természetben, a szabad
ban készültek. Soha nem végzett 
félmunkát, csak örömmel, a teljes-

- Csaknem napra pontosan 37 
évvel ezelőtt, 1963 novemberében 
lépett be cégünkhöz egy agilis, 
örökmozgó, tehetséges fiatal mun
katárs és 27 becsületben, szorga
lomban elkötelezett színvonalas 
munkában és alkotómunkában el
töltött esztendő után vonult nyug
díjba. Bálits Kálmán festészeti, 
szobrászati hajlamai, képzőművé
szeti tehetsége, azonnal támoga-

let, a művész azonnal ráérzett a 
lehetőségre, a nagy ívű feladatra, 
s megalkotta az épület falán lévő 
60 négyzetméter felületű Nagyka
nizsa történelmét ábrázoló mozai
kot. Ő maga így vallott erről az 
időszakról: Örömmel vállaltam, 
hiszen azon túlmenően, hogy régi 
dédelgetett vágyam volt valami
lyen formában emléket állítani 
Nagykanizsa történelmi múltja-

alapján 210 ezer darab és 62 féle 
színből kiválasztható 19x19 és 
20x20 milliméteres mozaiklapocs
kákból kellett a kompozíciót össze
állítani. Bálits Kálmán - kitartó 
segítőjével - Tóth István esztergá
lyossal együtt, ezt a méreteinél 
fogva is hatalmas munkának elis
mert Történelmi tablót a gyárnak, 
a gyár dolgozóinak, a városnak 
készítette. Kálmán sokszínű tevé

ségre törekvés szándékával tudott 
dolgozni. Ezért a lobogósért, a 
művészet rajongó szeretetéért, va
lamint a magas szintű technikai 
tudása miatt gyűltek köré a fiata
lok. Táplálta bennük a hitet, hogy 
érdemes dolgozni, festeni, mintáz
ni, önteni. Sokoldalú, nagy. szak
mai tudású művész volt. Ha dolgo
zott, önmagából annyi energiát 
adott ki, hogy izzott körülötte a le-

(Bakonyi Erzsébet felvételei) 

kenységéből, nekem leginkább ak
varelljei tetszenek. A pillanat szép
ségeit ragadja meg, a könnyed, az. 
üde lehetőségeket. 

Most, a Kálmánt legjobban is
merő tanítványok, kollégák, köztük 
- Járási Ildikó iparművész házi
gazdánk gondolatainak segítségé
vel szeretnék választ adni arra a 
kérdésre, hogyan festett Kálmán, 
és miért olyan szépek e képek? A 

vegő. Saját és mások, a munkáit 
ismerők és az itt megjelentek, az őt 
tisztelők örömére. 

Végeze tü l , a fes tőművész báty
j a . Báli ts Károly megköszönte a 
csa ládtagok, a barátok a volt isko
latársak megjelenését , és a D K G -
E A S T Rt. szívélyes megemlékezé 
sét egykor i dolgozójukról . A talál
kozó baráti beszélgetéssel zárult. 

Bakonyi Zsóka 



BOCSKAI-SZABADEGYETEM 
A Bocska i I s tván S z a b a d e g y e t e m k ö v e t k e z ő e lőadása: 21 -én 

(kedden) 18 ó r a k o r a V a s e m b e r h á z Diós sy - t ermében , dr . 
Petővári Ágnes i roda lomtör ténész „A Püski h á z a s p á r é le te és 
m u n k á s s á g a a m a g y a r k ö n y v k i a d á s b a n . 

IFJÚSÁGI AKADÉMIA A MEZŐBEN 

A 25 éves sikertörténet leglátványosabb, és legdinamikusabban 
fejlődő éve a 2000. millenniumi év. Ebben az évben a legsikere
sebb fellépések lendítették a legtöbbet a Vegyeskar művészi életé
ben. Ezen örömünket, és azt az érzést szeretnénk Önnel megosz
tani, amit a csodálatos zeneművek előadása, és hallgatása nyújt. 
A 25. Jubileumi koncertsorozat alkalmából sok szeretettel meg
hívjuk Önt és kedves családját a Vegyeskar következő két hang
versenyére. Kérjük, szenteljen időt a muzsikának, a Vegyes
karnak, jöjjön el a hangversenyeinkre, és ünnepeljen velünk 
együtt. 

A H a n g v e r s e n y k ó r u s m i n ő s í t é s ű 

N a g y k a n i z s a V á r o s V e g y e s k a r á n a k 

2 5 . é v e s j u b i l e u m i h a n g v e r s e n y s o r o z a t a 

Nagykanizsa Város Vegyeskarának 
25. éves Jubileumi Hangversenye 

2000. november 25. (szombat) 19 óra, 
Felsővárosi Templom 

A hangversenyt megnyi t ja : Tü t tő Is tván po lgármes te r 
Program: Kodá ly Zol tán: Adven t i ének , 

Vezénye l : Ko l lonay Zol tán 
Kodá ly Zol tán : Est i dal , S tabat Mate r , É n e k Szent Ist
ván k i rá lyhoz 
Vezénye lnek a korábbi ka rnagyok : Bará th Yvet te , Ka
tona N o é m i , Poszaveczné A r a g y Ida 
Erkel Ferenc : Szóza t , Vezénye l : Ko l lonay Zol tán 

A 2000 . évi Heves i Sándor-dí ja t átadja P a p p Fe renc , 
a Heves i Sándor Műve lődés i K ö z p o n t igazgatója. 

A Vegyeska r e lmúl t 25 évét méltat ja Bará th Zol tán, 
az Ál lami Zene i sko la igazgatója 

Mozart: Koronázási Mise 
Előadják: Néme th Kr isz t ina - szoprán , Bar lay Z s u z s a n n a - alt, 

Visz ló Is tván - tenor, Cse r Pé ter - basszus , 
a Vegyeska r korább i tagjai 

NAGYKANIZSA VÁROS VEGYESKARA 
A D é l - D u n á n t ú l i F e s z t i v á l S z i m f o n i k u s Z e n e k a r 

Vezényel: Kollonay Zoltán 

A belépés díjtalan. A V e g y e s k a r 2 5 . éves j ub i l eumi é v k ö n y v e 
november 25-ére fog megje lenni , me lyben a kórus s ikereiről , útjai
ról, tagjairól, a tör ténelmi múl t ról , művészbará ta i ró l , é rdekes tör té
neteiről megjelent újságcikkeiről , fotókkal együt t o lvashat . 

A Dr. Mező Ferenc Gimnáziumban 
az idei tanévben sikerre számot tartó 
kilenc előadásból álló ifjúsági akadé
miát indítottak. Novics Erika munka
közösség vezetőtől megtudtuk, hogy a 
történelemtanárok - annak ellenére, 
hogy a város Millenniumi Emlékbi
zottsága által szervezett „Történelmi 
szabadegyetem"-re is rendszeresen el
viszik tanítványaikat - fontosnak ítél
ték egy helyi előadássorozat megszer
vezését. Talán emberközelibb, talán 
hatékonyabb is - fogalmazta meg a 
tanárnő - , hogy az a 25-30, történe
lem és társadalmi kérdések iránt külö
nösen fogékony tanuló saját iskolai 
közegében főként saját tanáraiktól 
hall kutatási összegezéseket, érdekes 
történelmi felvetéseket. Az első elő
adás sikere azt bizonyította, hogy a 

gyerekek érdeklődők, nyitottak, s ha a 
téma, s hozzá az előadó személye is 
megragadja őket, akkor talán nem ful
lad érdektelenségbe egy-egy előadás. 

Az előadók - kivéve Zsoldos Fe
rencet, Major Ilonát, Kardos Feren
cet - az iskola tanárai, akik vagy 
egyetemi diplomamunkájuk, vagy 
doktorálásuk. netán későbbi kutatási 
területük eredményét tárják most a 
diákok elé. 

Novics Erika tanárnő még el
mondta, hogy szeretnék, ha az ifjú
sági akadémia nyitott rendezvény 
lenne, s ezért lapunkon keresztül is 
felhívással fordulnak a többi közép
iskolához, s a Dr. Mező Ferenc 
Gimnáziumban az alábbi időpontok
ban várják az érdeklődő tanulókat. 

B.E. 

P R O G R A M 
Az előadások mindig 15 órakor lesznek kedd és szerdai napokon. Az előadá
sok tematikája: 
2000. október 25 . 
2000. november 22. 
2000. december 12. 
2001 . január 24. 
2001 . február 2 1 . 
2001 . március 2 1 . 
2001 . április 25. 

2001 . május 23. 

2001 . június 6. 

Zsoldos Ferenc: A Városvédő Egyesület tevékenysége 
Solty Szilárd: A lovagrendek 
Novics Erika: A bukovinai székelyekről 
Dr. Horváth György: A Kovács - Puliti párbaj 
Sebestyénné Tőke Edina: A kubai rakétaválság 
Novics Erika: A Batthyány-kormány 
Zsoldos Péter: A francia forradalom és a művészetek 
kapcsolata 
Kardos Ferenc: Szimbólumok és jelképek a cigány kul
túrában 
Major Ilona: Zsidó szokások 

TÖRTÉNELEM SZABADEGYETEM 
Dr. Borsodi Csaba, az ELTE tanára a Habsburgok Magyarországon 

címmel tartott előadást. Óriási volt az érdeklődés, a HSMK nyugdíjas
klubjának tagjai is részt vettek az átfogó ismereteket nyújtó előadáson. 
Dr. Borsodi tanár úr végigvezette a hallgatóságot a Habsburgok szere
pén, a kiemelkedő uralkodókat és tetteiket külön kiemelte. Egy nagy 
hagyományú uralkodó család története tárult elénk részleteiben is törté
nelmi hiteleséggel. H . Gy. 

ALAPÍTVÁNYI KONCERT 
A z e l őképzős csoportok és az ifjúsági vonószenekar hangulatos számával 

kezdődött az az alapítványi koncert, amelyet a Kanizsai Zeneiskoláért Ala

pítvány, az Ál lami Zeneiskola Szülői Munkaközössége , valamint a zeneis

kola növendékei é s tanárai rendeztek november ki lencedikén este a H S M K -

ban. A mintegy kétszáz fiatal tehetséges zeneiskolás tanuló keresztmetszetét 

adta városunk zenedéjében f o l y ó sz ínvonalas munkának, s az e lőképzősök-

től kezdve a már felnőtt számba m e n ő magasabb évfo lyamúak olyan termé

szetességge l léptek pódiumra, hogy a színháztermet zsúfolásig megtöltött 

szülők, érdeklődők méltán jutalmazták nagy tapssal az előadókat. A szólis

ták e lsősorban zongorán é s hegedűn mutatták be tudásukat, de a klarinét 

trió, a v o n ó s zenekar, a Dix ie -együt tes , az Orff ütőegyüttes és az ifjúsági fú

v ó s zenekar tagjai is fe lkészültségükről adtak számot. 

A z „Ezredvégi Zenei Napok" rendezvénysorozat e l ső programjának -

egyébként a nyolcadik alapítványi koncertnek - a bevételét hangszervásár

lásra é s hangszerjavításra kívánja fordítani az alapítvány kuratóriuma. 

B . E . 
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I A műveltség megalapozása a játék, a mese nyelvén valósul meg í 
120 éves a Szent Imre ut
cai Micimackó óvoda. 
Hogyan ünnepelték a 
születésnapot? - kérdez
tük a 85 óvodás gyermek 
szellemi fejlődésével fog
lalkozó belvárosi óvoda 
vezetőjét, Szabóné Bohrát 
Margitot. 

- Úgy gondoltuk, hogy a 
szakmával ünneplünk, és eh
hez saját magunk teremtettük 
elő a forrásokat. „Óvodai ne
velés játékkal, mesével" című 
programunk íróját Zilahi 
Józsefnét, a soproni Benedek 
Elek Főiskola tanárát hívtuk 
meg előadónak, aki a kommu
nikációs nevelésről beszélt. A 
Honvéd Kaszinóban tartott 
rendezvényünkre meghívtuk a 
városban és a városkörnyéken 
dolgozó óvónőket, de jöttek 
szülők is. Délután különböző 
programok várták a gyereke
ket és a szülőket. Kézműves 
munkákkal ismerkedhettek, 
bőrtarisznyát készítettek, vala
mint kisbabákat ruhából, csu
héból. Végezetül táncház zárta 
a programot, ahol közösen 
táncoltunk a gyerekekkel. Jól 
érezték magukat. 

- Mi a jellemzője az „Óvo
dai nevelés játékkal, mesével" 
című programnak? 

- Elkészült az országos alap
program, amit a minisztérium 
kiadott, és egy évvel ezelőtt 
minden óvoda írhatott vagy vá
laszthatott a készen levő prog
ramokból. Nevelőtestületünk 
ezt a programot választotta. 
Legtöbben Sopronban tanul
tunk - ottani tanárok írták -, 
tevékenységünkhöz is illik. Úgy 
gondoljuk, egy jó háttér szá
munkra a minőségi munkához, 
a gyerekek életkori sajátossá-

gát, pszichés fejlődését maxi
málisan figyelembe vevő prog-

( F o t ó k : B a k o n y i ) 

ram. A 3-7 éves gyermekek 
testi, lelki tulajdonságaira épít. 

A jó szokások és a gyermeki 
műveltség megalapozása a já
ték a mese nyelvén valósulnak 
meg. Az egyénre való figyelést 
elengedhetetlennek tartjuk, hi
szen a gyermekek különböző 
adottságúak, ezért a velük való 
bánásmód sem lehet azonos. 
Mi arra vállalkozunk, hogy a 
szülőkkel együtt neveljük, ki
bontakoztassuk, fejlesszük a 
ránk bízott gyermekeket. Kul
túrát adunk át, a kifejezés, a 
megértés és a kapcsolatterem
tés kultúráját. Az érzelmi biz
tonság megteremtése elsődle
ges, éppen ezért természetes és 
vegyes életkorú csoportokat 
szervezünk, ahol testvérek, ba
rátok ismerősök - lehetőség 
szerint - szülői kérésre egy 
csoportba kerülnek. 

- Milyen tapasztalatot lehet 
leszűrni? 

- Óvodánk a Coménius 1 
programhoz csatlakozott. En
nek egyik része az. óvoda peda
gógiai programjának a felül
vizsgálata is. Eddig semmilyen 
eltérést nem tapasztaltunk. Ná
lunk tradíció, hogy idehozzák a 
régi óvodásaink a kisgyerekei
ket. Kérdőíves felmérésen 
évenként megkérdezzük a szü
lőket, hogy mit gondolnak az 
óvodáról, rólunk. Sok szülő 
úgy ítéli meg, hogy patinás az 
óvoda és családias légkör jel
lemzi. Tudjuk, ránk férne egy 
felújítás. 

- Mi az óvoda erőssége? 
- Maximálisan figyelembe 

vesszük a gyerekek szükségle
teit, a pedagógiai programun
kat, ami erre épít, és a munka
társak közötti szeretetkapcso
latot. Mi ebben a közösségben 
nagyon jól érezzük magunkat, 
szeretünk itt lenni. 

B a k o n y i Z s ó k a 
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MEGNYÍLT A 27. ELETÜNK 
ORSZÁGOS FOTÓKIÁLLÍTÁS 

Nagykanizsáról 8 fotós pályázott 
A z ország minden tájáról -

összesen 59 alkotó - , 233 fotót 
küldött a H S M K nyáron meghi rde
tett fotópályázatára. A képeket 
Győri Lajos, a M a g y a r Műve lődés i 
Intézet fotóreferense, a M A F O S Z 

j a t kapot t Ko tnyek István Gyűjte
mény c ímű fotójáért. A Zala M e 
gyei Közgyű lés 15 ezer forintos 
különdíját Tó th Miklós budapest i 
fotós, É v e k barázdája c í m ű fotó
jáért , Nagykan izsa Megye i Jogú 

e lnöke és Kührner Lász ló , a 
M A F O S Z ügyvezető e lnöke, a ma
gyar vizuális kultúra, a fotós szak
m a k iemelkedő egyéniségei zsűriz
ték. A várost Zalavári Gyu la fotós, 
a H S M K korábbi vezetője képvi
selte. A pályázatnak a mi l l enn ium 
adta az aktualitását. A Mi l lenniumi 
Emlékbizot tság anyagi t ámogatá 
sával hosszú évek után idén sike
rült lényegesen magasabbra emeln i 
a pályázati díjakat. Nagykanizsáró l 
8 fotós pályázott. A zsűri 34 a lkotó 
65 képét fogadta el . A 65 képből 
16 a kanizsai a lkotás , ami azt is 

je lzi , hogy a kanizsai fotóklub, a 
kanizsai fotósok továbbra , is a 
szakma, a művészet é lvona lában 
vannak országosan. Díjazottak: 25 
ezer forintos pályázati díjat kapot t 
E isemann József budapest i fotó
művész , Faszénégető c ímű alkotá
sáért. 20 ezer forintos pályázat i dí-

(Fotó: Bakonyi) 

V á r o s önkormányza tának 15 ezer 
forintos különdíját Szakony Attila 
„Balet t I - V - i g " c í m ű sorozatáért 
kapta . A M A F O S Z különdíját Ger
mán Péter, „Utcakép Ve lencében" 
c í m ű felvétele, a Vas tagh Fo tó kü
löndíját a nagykanizsa i Zágon 
Lász ló „Téli e r d ő " c ímű képe 
nyerte el . A bíráló bizot tság okle
velet adományozo t t Kovács Krisz
tián: Vészhelyze t , P runner László: 
H o p p á és Menesdor fe r Lajos: Zon
gora lecke c í m ű felvételéért. Papp 
Ferenc igazgató e lmondta : bízik 
abban, hogy a városi önkormány
zat továbbra is fontosnak tartja a 
város legjelentősebb országos pá
lyázatának a támogatásá t . A kiállí
tást dr. Horvá th György a nagyka
nizsai Mi l lenniumi Emlékbizot t ság 
e lnöke nyitotta meg 13-án 18 óra
kor a H S M K Galériájában. 

B.Zs . 

Papp Ferenc a Magyar Kulturális Szövetség elnökségében 
A M a g y a r Kulturális Szöve t 

ség a közelmúl tban tartotta tiszt
újító közgyűlését , amelyen a 
művészet i és kulturális szerveze
tek, egyesüle tek és in t ézmények 

új jáválasztot ták a szövetség ve
zérkarát . 

A 11 tagú e lnökség tagja lett 
P a p p Fe renc , a H S M K igazgató
j a is . 

GLEISDORFI TANULOK 
A BOLYAI ISKOLÁBAN 
Október végén osztrák tanulók ér

keztek iskolánkba a gleisdorfi I. szá
mú Hauptschule-ból. Ez már 7 éves 
hagyomány a két iskola között: ta
vasszal mi utazunk Gleisdorfba. 
ősszel pedig ők jönnek el hozzánk. 
Minden tanuló l - l családnál lakott, 
így bőven volt időnk a német nyelv 
gyakorlására. A háromnapos progra
mot Kovács Lajosné és Pasztemák-
né Nagy Ágnes tanárnők állították 
össze. 

Nagy izgalommal vártuk vendé
geink érkezését, kíváncsiak voltunk, 
milyen lesz a viszontlátás. A közös 
ebéd után a Csónakázó-tónál fekvő 
zöldtáborba mentünk, ahol műsorral 
szórakoztattuk vendégeinket: ma
gyar népdalcsokrot énekeltünk, nép
táncot adtunk elő. majd különféle 
hangszerszólók következtek a nép
zene jegyében. Séta, közös játékok 
nyújtottak lehetőséget, hogy elmé
lyedjünk a német nyelvi társalgás
ban. 

Másnap Keszthelyre látogattunk, 
ahol megnéztük a híres Festetics kas
télyt, a Balatont, ami óriási élményt 
nyújtott vendégeink számára. Bár az 
élet megszűnt a Balatonon, de a hat
tyúk megvártak bennünket. Csodála
tos, eseménnyel teli nap volt ez szá
munkra. 

Harmadnap iskolai életünkkel is
mertettük meg vendégeinket, amit 
szabadprogram követett. Ez már 
nem telt olyan vidáman, mert tudtuk, 
hogy hamarosan el kell válnunk. A 
búcsúzkodás nagyon mélyen érintett 
bennünket, de büszkék voltunk, 
hogy mi is részesei lehettünk az 
osztrák-magyar cserekapcsolatnak. 
Abban a reményben köszöntünk el 
egymástól, hogy e barátság tovább 
fog mélyülni. Nagyon szép három 
napot töltöttünk együtt, ami jó lehe
tőséget nyújtott a nyelvgyakorlásra. 

Balassa Zsófia - M o l n á r Nóra 
Bolyai János Általános Iskola 7/g 

osztályos tanulói 

KATASZTRÓFAVÉDELMI PÁLYÁZAT 
óvodák és általános iskolák számára 

„TERMÉSZETI ÉS MÁS KATASZTRÓFA" 
A Muraszombati Védelmi Igazga

tóság és Muravidéki Polgári Védelmi 
Törzs képzőművészeti és irodalmi 
pályázatot hirdet óvodások és általá
nos iskolás tanulók számára négy ka
tegóriában: 

I. óvodások 
II. 1-2. osztályosok (7-8 év) 

III. 3-5. osztályosok (9-11 év) 
IV. 6-8. osztályosok (12-14 év) 

A résztvevők képzőművészeti al
kotásokkal vagy irodalmi művekkel 
vehetnek részt a pályázaton. A pá
lyázat témája: „Nagy szárazság". 

Az alkotások hátulján tüntessék 
fel az alkotás, vagy mű címét, szerző 
és a nevelőjének nevét, iskolájának 
nevét, osztályát és életkorát. 

A pályamunkákat 2000. december 
15-ig kérjük a Nagykanizsai Tűzol
tóparancsnokság címére (8800 Nagy
kanizsa, Kossuth tér 25.) eljuttatni. 

A beérkezett pályamunkákat a 
Muraszombati Védelmi Igazgatóság 
és Muravidéki PV törzsi bizottság 
fogja értékelni. 

Jó munkát és sok sikert kívánunk! 
Dr. T o l n a i S á n d o r 

tűzoltó alezredes, tűzoltóparancsnok 
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m 
- Vallja találmányairól Stáhl György okleveles gépészmérnök 

A Kanizsa N a p o k a lka lmáva l , az 
Olajbányász Sport te lepen m u 
tatták be Stáhl György nyugdí jas 
gépészmérnök két ta lá lmányát . 
A testedző eszközök protot ípu
sát az I N N O V Á C I Ó - N Ó V U M 
standon láthatták az érdeklő 
dők. Mi történt azóta? - kérdez
tük a feltalálót. 

- Az eszközök használatban és 
kipróbálás alatt vannak, részben a 
szombathelyi Dobó SE edzőtermé
ben. Az atlétaedzők alkalmasnak 
találják arra, hogy elterjedjenek. A 
gerincközpontos terhelésű, kétkezes 
fogása súlyzóeszközt többcélúan le
het használni, hatékonyan és biz
tonságosan. Még a sérült atléta is 
próbálkozhat vele. A másik az 
izomzaterősítő és -dinamizáló test
edző eszköz és eljárás. A felsőtest 
izmainak dinamizáló erősítésére 
szolgáló eszköz, amely a gyakorlat
hoz újszerűen folyamatosan elfo
gyó terhelő súlyt használ. Mozgás 
közben, az elfogyó súly csökkenti 
az izomrostokban a fáradtságot 
okozó savak kiválását, ezáltal 
izomkilazító állapotban lehet a 

testmozgást befejezni. A szabada
lom-kutatás igazolta, hogy eddig 
sehol a világon nincs ilyen eszköz. 
Most a szabadalmi ügyvivő lefordí
totta idegen nyelvre és így a nem
zetközi megállapodások szerinti, 
bejelentésre kerül több országban. 
A külföldi bejelentés költségei több
százezer forintba kerülnek, viszont 
az állam pályázat alapján 90%-ig 
kamatmentes kölcsönnel támogatja 
az ilyen szabadalmakat, amit a 
hasznosuláskor kell visszafizetni. 

- Loká lpa t r io t i zmusa késztet te a 
spor teszközök megvalós í tására , de 
a két t a lá lmány csak k i rándulás az 
ön é le tében. Sok ötlete van, amit 
részben kidolgozot t , csak szaba
da lmaz ta tás ra vár. 

- Az elkészítésük külön felké
szültséget igényel. Jó agytorna, a 
szabadidőmet elsősorban ilyen 
dolgok töltik ki. Az 1998-as Atléti
kai Európa Bajnokságon részt vett 
rúdugrásban egy kanizsai kislány 
és én úgy láttam, hogy nem eléggé 
erős. Akkor jutottam ezekhez az 
ötletekhez. Mindig a praktikus dol
gok érdekeltek. 

- Az e lőbb a lokálpa t r io t izmust 
emlí te t te . Beszél jen arról a talál
mányáró l , amit az 1996-os B u d a 
pesti Vi lágkiá l l í tásra alkotott , 
amely re 1993-tól szabada lmat ka
pott és t ízperces beszé lge tés után a 
kiá l l í tás-szervezők ki jelentet ték, 
hogy nagy szükség van rá, és 
mindjárt ki is je lö l tek a célra 
10.000 négyze tméte rny i kiállí tási 
területet . 

- Egy kötöttpályás, madárszerű 
repülés érzetét keltő repültető be
rendezésről van szó, melynek az az 
előnye, hogy akár a nagymama 
vagy a hatéves unoka is felkészü
lés nélkül használhatja balesetve
szély nélkül. A megvalósítása leg
alább 100 millió forintba került 
volna. Azért nem foglalkozom ve
le, mert két jobbat, és egy olcsób
ban kivitelezhetőt, Magyarorszá
gon is felállíthatót dolgoztam ki 
azóta. 

- H a k isebb köl tséggel N a g y k a 
nizsán is lá thatnánk, b izonyára sok 
é rdeklődőt vonzaná ide! 

- Elképzelhető. Pillanatnyilag 
nyolc-tíz szabadalomképes ötle-

Lapunk egyik őszi s zámában 
az egyik biztosí tótársaság PR 
anyagát közöltük. Ezt o lvasván 
buzdult fel o lvasónk, és jö t t el 
szerkesz tőségünkbe, hogy a biz
tosí tótársaságok visszás magatar 
tásáról meséljen. Tör tént egy 
nyári napon, hogy a fia a család 
autóját vezette, és a kocs isorban 
hátulról meglökték, a m e l y n e k 
következtében az autó hátulja és 
eleje is megsérül t , és m é g vagy 
négy-öt autó a kocs isorban . A 
család pechjére a sérült autók 
többsége, és maga az e lköve tő is 
külföldi volt. A rendőrök annak 
rendje-módja szerint k imen tek a 
helyszínre, felvették a j e g y z ő 
könyvet , mint utólag kiderült hiá
nyosan. A sértetteket tájékoztat
ták, hogy fel kell keresniük azo
kat a biztosí tótársaságokat , a m e 
lyek kapcsolatban ál lnak a vétkes 
autók külföldi tu la jdonosaival . 
Mint u tóbb kiderült , ez a felvett 
j egyzőkönyv alapján ez n e m 
mindenkinek sikerült . H ő s ü n k és 
családja ennél sze rencsésebb 
volt, ők hamar megle l ték a M a 
gyarországon illetékes biztosí tó
társaságot, ám az úgy tűnik, ke
vésbé készséges , mint e lvárha tó 

A BIZTOSÍTÓ 
TITKAI 

lenne. M á r a kárbejelentés sem 
ment s imán, több a lka lommal is 
do lgavégeze t lenül távoztak a tár
saság i rodájából , e lőször azért , 
mer t nem volt i l letékes, másod
szor n e m volt kész a j e g y z ő 
könyv , amelye t a láírásukkal kel
lett vo lna ellátni , amikor harmad
szor is betértek, közöl ték, a j egy
zőkönyve t már továbbküld ték az 
i l le tékeseknek a fővárosba. A 
j e g y z ő k ö n y v tar ta lmáról , bármi ly 
meg lepő , az ér intet teket n e m tá
jékozta t ták . H ő s ü n k és családja 
ezt köve tően te lefonálgatásba 
kezdet t , szeret ték volna tudni , mi 
van a j e g y z ő k ö n y v b e n , és mi az, 
amit eset leg k ihagytak , és ez az ő 
érdekeike t sérti . Hamar , de drá
gán kiderült , hogy a j e g y z ő 
könyvbő l a kárbecs lő valamiér t 
fontos do lgokat k ihagyot t , és az 
ügyfelet m é g vélet lenül sem tájé

koztat ta a lehetőségeiről . Ezen 
fe lbuzdulva a család egy h iány
pót ló anyag összeál l í tására tett 
j avas la to t a b iz tos í tó társaság he 
lyi i rodájában. A m i k o r az iránt 
é rdeklődtek , miért n e m tájékoz
tatták őket a joga ik ró l , a lehető
ségeikről , a b iz tos í tó társaság al
kalmazot t ja sej te lmesen e lmoso 
lyodott , és csak annyi t m o n d o t t a 
b iz tos í tónak is m e g v a n n a k a ma
guk titkai. Ezt köve tően e lkészül t 
a j e g y z ő k ö n y v , ame lybe ismétel t 
kárbecslés is szerepel t , ugyan is 
az e l ső a lka lommal n e m került 
be le az é r t ékcsökkenés re vonat
kozó rész, ame lynek lehe tőségére 
a budapes t i i roda hívta fel az 
érintet tek f igyelmét . A család fel
ajánlotta, hogy az új anyago t ők 
adják postára , de a biztosí tótársa
ság csak hosszas h u z a v o n a után 
bocsátot ta rende lkezésükre a do -

tem van, néhány már részletesen 
kidolgozva. Mindegyikhez meg 
kell keresni a felhasználót, a pia
cot, mert azt az állam nem vállal
ja. Az idén a Kanizsa Vásáron 
szorgalmaztam, hogy rendszere
sen legyen a kiállításnak egy IN
NOVÁCIÓ-NÓVUM területe', ahol 
újdonságszinten bemutathatnak 
helyi vagy környékbeli találmá
nyokat, vagy ipari mintákat. Tu
dom, hogy régiónkban vannak 
ilyenek, amelyeket pl. más nemzet
közi kiállításon is bemutattak, itt 
helyben ugyanakkor nem ismerik. 
Szerintem sok kreatív személynek, 
szakembernek van életében ilyen 
ötlete, csak nem tudják, hogy ezek 
milyen módon szabadalmaztatha
tok és sajnálatosan veszni hagyják 
őket. Közérdek ezen változtatni. 
Úgy vélem, Szakony Szilárdnak, a 
Kanizsa Napok - 2000 Kiállítás és 
Vásár igazgatójának kedvező hoz
záállása és ígérete, hogy a követ
kezőkben rendszeressé válhat ez 
az újdonság-bemutató program
pont, ezt a célt jól fogja szolgálni. 

Bakony i Zsóka 

k u m e n t u m o k másolatát . Min t ki
derült , n e m ok nélkül, hiszen az 
összeál l í tot t anyagba az érintet
tek szerint megin t kerültek olyan 
megál lap í tások , amelyek nem fe
dik a valóságot . A z összeállí tott 
anyag pos tára került, benne meg
annyi a biztosí tó számára nélkü
lözhetet len d o k u m e n t u m , és en
nek lassan negyed éve . Azóta a 
család semmi lyen je lzést nem ka
pott , s em a pénzre , sem egyébre 
vona tkozóan . A jav í táshoz szük
séges anyagoka t apránként , 
számlára beszerezték, és estén
ként a csa ládfő azzal foglalatos
kodik , hogy a megsérül t , utolsó 
pénzükbő l vett kis autót lassan
ként önerőből (a megtér í tés egyre 
foszló reményéve l ) rendbe hoz
za. M í g ő a garázsban barkácsol , 
a s szonya a konyhában főz, és a 
g y e r m e k a főiskolán tanul , mind 
egyre gondolnak . Vétlenül kerül
tek bajba, n e m ők okozták. A 
vé tkesnek volt biztosítása, ők 
minden t megtet tek, amit csak a 
biztosí tó kért, akkor miért a hu
zavona , miért a kés lekedés , a hi
tegetés . Mer t a biz tosí tónak van
nak t i tkai??? 

D.É. 
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Az elmúlt időszakban s z á m o s 
e lőrelépés , szervezet i vá l tozás 
történt a C igány Kisebbségi Ö n 
kormányzatná l . A tervekről , 
eredményekrő l Teleki László, 
C K Ö - e l n ö k számol t be . 

- Az elmúlt hét hétfőjén tartot
tuk a kisebbségi önkormányzat so
ron következő ülését, ahol az el
múlt időszak tevékenységét érté
keltük. Külön hangsúlyt fektettünk 
a foglalkoztatásra, és a foglakoz
tatás kapcsán próbáltuk annak le
hetőségeit kidolgozni, hogy ne a 
közhasznú munka irányába tolód
jon el a mérleg. Megpróbáltunk 
egy olyan pályázati rendszerbe be
kapcsolódni, amely tartós foglal
koztatást jelenthet a város roma 
lakossága számára. Az OFA már 
korábban is támogatta kezdemé
nyezéseinket, így volt ezzel a leg
utóbbival is. Ezt a foglalkoztatási 
projektet a Megyei Munkaügyi 
Központ is támogatta. 

- Szervezeti vál tozás is történt 
önöknél az utóbbi időben? 

- Az utóbbi időben felismertük 
azt, hogy intézményünkben is meg 
kell erősítenünk azokat a szakte
rülteket, ahol a munka dandárja 
folyik. Ez a közösségi ház, amely
nek működtetői létszámát szeret
nénk eggyel megnövelni. Olyan 
szakembert szeretnénk találni, aki 
a gondnoki teendőkből éppúgy ki
venné a részét, mint a népművelői 
munkából. Szeretnénk, ha a hétvé
gi kollégiumba is be tudna segíte
ni, és az ifjúsági teaház program 
is bekapcsolódna. A CKÖ iroda
vezetői teendői is megsokasodtak 
az utóbbi időben, ezért döntöttünk 
úgy, hogy ide is felveszünk egy 
munkatársat, aki a jelenlegi iroda
vezető válláról vesz le terheket. 

- A legutóbbi testületi ü lésen is
mét szerepelt a hétvégi ko l lég ium 
sorsa. 

- Új tanévet kezdtünk, így ismét 
napirendre tűztük a hétvégi kollé
gium dolgait is. Az eredetileg ter
vezett 40-45 fő helyett jelenleg 
több mint nyolcvan diák veszi 
igénybe ezt a lehetőséget. Kicsit 
pesszimista voltam, amikor tervez
tük a kollégium idei tanévét, és fe
le annyi gyerekre terveztük, mint 
ahányan ténylegesen járnak. Ez 
pénzügyi terhet jelent elsősorban, 
hiszen a pedagógusok létszámát is 
bővítenünk kellett két fővel, így 
számuk tizennégyre emelkedett. 

Mind munkabérben, mind dologi 
kiadások terén megnövekedtek a 
terheink, hiszen a résztvevő gyere
kek étkeztetése is többe kerül. 
Százezer forinttal segítettük a hét
végi kollégiumba járó gyerekek 
tanévkezdését. Amit az iskolában a 
tanító nénik feldiktáltak a gyere
keknek - mint a tanévkezdéshez 
szükséges felszerelést -, mi meg
vásároltuk azt a diákoknak. Ezt a 
pénzt is pályázaton nyertük egyéb
ként. 

- A ko l lég ium az idén is be in
dult , működik , akkor miért pesszi 
mis ta? 

- A pesszimizmusom nem azért 
van, mert nem jönnek a gyerekek, 
hanem azért, mert az a program, 
ami a kisebbségi közösségi házban 
folyik, nem egy évre szól. Lassan 

túlnövi a kereteinket, és lehet, 
hogy maholnap anyagi erőinket is 
meghaladja. Különböző lépéseket 
tettünk a helyi művelődési osz
tállyal közösen. Felkerestük az ok
tatási minisztériumot, ahol abban 
a reményben mutattuk be a hétvégi 
kollégiumot, hogy a finanszírozás 
több évre előre tervezhető forrá
sait megtaláljuk. Decemberig le 
kell adnunk egy teljes tematikát, 
ami a hétvégi kollégiumban folyó 
munkát, a terveinket, a minisztéri
um szakemberei elé tárja. A jelek 
biztatók, hiszen nemrégiben ad
tunk be egy pályázatot, amivel fél
millió forintot nyertünk a kollé
gium működtetésére. 

- Fe lve tődhet a kérdés , hogy ez 
a rendszer a pedagógusok p ihenő
idejét csökkent i? 

Ülésezett a CKÖ 
Hétfőn délelőtt ülésezet t a C igány Kisebbségi Önkormányza t . El

ső napirendi pontként a 2000 . évi köl tségvetés végrehaj tásával , és a 
köve tkező két év tervezetével foglalkoztak a képvise lők. Teleki 
Lász ló e lnök e lmondta , hogy az idei év a te rveknek megfe le lően 
alakult , de a m ű k ö d ő k é p e s s é g fenntartása é rdekében 15-20%-kal 
kel lene emeln i a j ö v ő évi működés i köl tségeket . A pá lyáza ton nyert 
pénzek csak azokra a cé lokra fordíthatók, amelye t a pá lyáz ta tó lehe
tővé tesz, és a m ű k ö d ő k é p e s s é g fenntartására n incsenek pályázatok. 
Bezn icza Mik lós a Polgármes ter i Hivatal Gazdaság i Osz tá lyának 
vezetője e lmondta , hogy rossz köl tségvetési évet zár Nagykan iz sa , 
az eredet i leg tervezett hitelkeret há romszorosá t volt kényte len 
igénybe venni a város . E n n e k okát a gazdasági s zakember a poli t i
kai dön tésekben látja, abban , hogy a közgyűlésben gyakran szület
tek gazdaság i lag m e g nem alapozot t döntések. A tervezet t ér tékesí
tési bevé te lek sem real izálódtak, és s zámos , a kö l t ségvetésbe be 
n e m épített kiadást is fel kellett vállalni. Pé ldaként a C T és 
M a m m o g r á f beszerzését emlí tet te Beznicza Mik ló s . Min t meg tud
hat tuk, a kórház n e m tudja vállalni az eredet i leg beígér t pénzügyi 
terhet , mert ez a működésé t veszélyezte tné , és a város n e m kapott 
t ámogatás t a Megye i Területfej lesztési Tanács tó l sem a két e s z k ö z 
beszerzéséhez . K o m o l y terhet je lentet t az önkormányza t i kft.-k és 
kht . -k előre n e m tervezett ké re lmeinek teljesítése is. A ké téves költ
ségvetés kapcsán Bezn icza Mik lós e lmond ta azért látja a do lgot 
kedvezőnek , mer t így legalább három évre e lőre kell gondo lkodn ia 
mindenk inek . N e h é z két év vár a városra , hiszen a bevé te lek nem 
nőnek várhatóan, így a k iadásokat is a lacsony szinten kell tar tani . 
A z adók mér tékét n e m kívánják emeln i , de némi korr igáció várható , 
az ép í tményadóban például területi megbon tás várható . N a g y o b b 
be ruházásokba várhatóan n e m kezd a város, a j e l en leg fo lyamatban 
lévőket szere tnék befejezni. A köl tségvetéssel kapcsola tos megbe 
szélést köve tően az elnöki beszámoló t tárgyal ta m e g a testület, be
adandó Phare pá lyáza tokról , és tervezett p rogramokró l esett szó. 
Ezt köve tően munkaér tekez le t keretében folytatták munká juka t a j e 
lenlévők. 

- A nálunk dolgozó pedagógu
sok szabadidejükben, belső készte
tésből, önként vállalják a gyere
kekkel való foglalkozást. Náluk 
nem a pénz a fő indok, amiért a 
gyerekeket segítik, hiszen csupán 
jelképes az az összeg, amit munká
jukért fizetni tudunk. A hétvégi 
kollégiumban nem uralkodik fő
nök-beosztotti viszony, ott min
denki a gyerekekért dolgozik. Ta
lán kevés helyen mondom el, de 
nagyon tisztelem azokat a tanító
kat, tanárokat, akik a hétvégi kol
légiumban a cigánygyerekekkel 
dolgoznak. 

- Ismét lesz népismeret i oktatás 
a város in tézménye iben? 

- Igen, de bővül a népismereti 
oktatás tematikája, próbálunk 
megfelelni az oktatási intézmények 
igényének, kéréseiknek, és úgy 
összeállítani az anyagot, hogy 
minden kívánalomnak megfeleljen. 
Lehetőséget biztosítunk az iskolák
nak arra, hogy a közgyűjtemé
nyünket is látogassák, hiszen ott 
tárgyak segítségével is ismerkedhet 
a cigányok múltjával, tradicionáli
san folytatott tevékenységükkel. 

- Mi lyen p rogramok voltak a 
hónap folyamán vagy várnak 
önökre a közeli j ö v ő b e n ? 

- A Belügyminisztérium, az 
OCKÖ, és az ORFK közös konfe
renciát szervezett, amelyen én az 
OCKÖ nevében, az elnököt helyet
tesítve voltam jelen. Több éve már 
van ez. a projektje a három szerve
zetnek, ahol az előítéletekről is szó 
esik, illetve annak csökkentési le
hetőségeiről. Volt egy szünidei 
programunk, hiszen az őszi szünet 
idején is működött a hétvégi kollé
gium, ahol színvonalas, ingyenes 
programokkal vártuk a diákokat. 
November 14-I5-én volt egy ala
pítványi képzés, amelynek célja a 
kommunikációs csatornák megnyi
tása. Úgy érezzük, komoly szükség 
van erre, hiszen azok a műhely
munkák, amelyek korábban jelle
mezték a települési önkormányzat
tal, a képviselő-testülettel való 
együttműködésünket, háttérbe szo
rultak. Szeretnénk több előadót is 
felkérni a téma kapcsán. Novem
ber 16-án egy német delegációt fo
gadunk, akik hallottak a kisebbsé
gi házunkról, és szeretnék megte
kinteni, megismerkedni az ott folyó 
munkával. 

D.É. 

16 12000. november 16. 



A MIOKARDIALIS INFARKTUS 
FIGYELMEZTETŐ JELEI 

A szívroham, orvosi nevén a miokardiális infark
tus a szívizom (miokardium) károsodása. A koszo
rúserekben néha egy vérrög vagy vérlemezke meg
akadályozza, hogy elegendő vér áramoljon a szív
be. A vérellátás tarlós megszakadása' következté
ben alakul ki az infarktus, a szívizom egy részének 
sérülése vagy elhalása. 
MIK A SZÍVROHAM TÜNETEI? 
A legfontosabb tünet a mellkasi fájdalom, amely 
akkor sem csillapul, ha leül vagy lefekszik. A sok
szor nyomó, szorító, feszítő érzés a mellkasból a 
bal vállon és a hát felső részén át a nyakba és az 
alsó állkapocsba is kisugározhat. A beteg nyugta
lan és szorongó lehet, nem képes kényelmes test
helyzetet találni és nehezen lélegzik. Az anginás 
görcs oldására alkalmas nitroglicerin általában 
igen csekély mértékben van hatással a szívroham 
okozta fájdalomra. 

A fájdalom néha a has felső részére is átterjed, há
nyinger és hányás kíséri. A tünet emésztési zavarra 
emlékeztet, de a gyomorsavcsökkentő gyógysze
rek is hatástalanok. A szívroham során sok embert 
hideg veríték ver ki, gyengeség fogja el, szédül és 
zavarodott. Ha a vérnyomás jelentősen csökken, a 
bőr hideggé, nyirkossá és szürkévé válik. 
TUDNI FOGOM, HOGY INFARKTUSOM 
VAN? 
Nem mindig. Néha a fájdalom alig egy óráig tart, s 
a beteg azt hiszi, hogy emésztési zavara vagy 
izomgörcse van. A szívroham néha „csendes". A 
lezajlott infarktus tényét néha csak egy jóval az in
farktus után felvett EKG-görbe igazolja. Legtöbb 
esetben azonban a fájdalom és a betegség intenzív, 
s az orvosi segítség szükségessége könnyen felis
merhető. 

MIT KELL TENNEM, HA ÚGY GONDOLOM, 
HOGY INFARKTUSOM VAN? 
Ha fájdalmat vagy kellemetlenséget érez a szegy
csontja mentén, vitesse magát kórházba függetle
nül attól, hogy a fent ismertetett tünetek és pana
szok jelentkeznek-e vagy sem. Ne próbáljon meg 
egyedül elindulni az orvoshoz, s ne várjon arra, 
hogy a panaszai esetleg elmúlnak. Ez lenne a leg
rosszabb döntés, amit valaha hozhat. Kórházba ke
rüléséig próbálja meg nyugalmát megőrizni, a le
hető legkevesebbet mozogjon, és ne dohányozzon. 
MIT TEGYEK A SZÍVROHAM MEGELŐZÉSE 
ÉRDEKÉBEN? 

A szívroham kockázata csökkenthető egészséges 
ételek fogyasztásával, melyek nagyon kevés telített 
zsírsavat és koleszterint tartalmaznak. Ezzel csök
ken az esélye annak, hogy a vérlemezkék lerakó
dása elzárja a koszorúereket. 
Ne hízzon el és ne dohányozzon. Ha cukorbeteg 
vagy magas a vérnyomása, betegségével és élet
módjával kapcsolatban kövesse orvosa utasításait. 
Orvosa beleegyezésével rendszeres testmozgást 
végezzen. 

Összeállította: Dr. Varnava 

Dezső Ferenc: 

„Ajánlom kedvenc versemet! 99 

Pilinszky János 

Francia fogoly 
Csak azt fe ledném, azt a franciát, kit 
hajnalfele a szál lásunk előtt 
a há tsó udvar süni jében lát tam 
lopódzani , hogy szinte földbe nőtt. 
Körü lkuta tva éppen visszanézet t , 
s hogy végre biztos rejteket talált: 
övé lehet a z sákmánya egészen! 
Aká rmi lesz is, nem mozdul odább . 

S már et te is, már falta is a répát, 
mit úgy lophatot t rongyai alatt. 
Nyer s marharépá t evett , de a torkán 
még alig ért le, jöt t is a falat; 
és undorral és gyönyörre l a nyelvén 
az édes étel úgy találkozott , 
mint telhetetlen testi m á m o r u k b a n 
a bo ldogok és bo ldogta lanok! 

Csak azt a testet, reszkető lapockát , 
a csupa bőr és csupa csont kezet , 
a tenyerét , mely úgy tapadt a szájra 
és úgy adott , hogy m a g a is evet t! 
A z e g y m á s keserülő szervek 
reményte len és dühödt szégyenét , 

amin t a végső összetar tozás t is 
ö n ö n m a g u k t ó l kell , hogy e lvegyék! 

A z állatian m a k o g ó örömről 
a suta lábát ahogy lemaradt . 
é s semmisü l t en kuporgot t a testnek 
vad g y ö n y ö r e és gyöt re lme alatt! 
A pi l lantását , - azt fe ledném egyszer! 
H a fu ldokolva is, de falt tovább, 
é s egyre még , és mindegy már akármit , 
csak enni bármi t , ezt-azt, önmagá t ! 

M i n e k fo ly tassam? - Őrök jö t tek érte; 
a s zomszéd fogolytáborból szökött . 
S én bo lyongok , mint akkor is a kertben, 
az it thoni kert árnyai között . 
A j e g y z e t e m b e nézek és idézem: 
„Csak azt fe ledném, azt a f ranc iá t . . . " 
S a fülemből , a s z e m e m b ő l , a számból 
a heves emlék forrón rámkiál t : 

„Éhes v a g y o k ! " - És egyszer iben érzem 
a halhatat lan éhséget , amit 
a nyomoru l t már réges- rég nem érez, 
se földi táplálék nem csillapít. 
B e l ő l e m él! És egyre éhesebben! 
É s egyre kevesebb vagyok neki! 
Ki el lett vo lna bármi e leségen: 
mos t m á r a sz ívemet követel i . 

A tizeclilcen [ 

SZTÁR PAR 
- Ú g y nézünk ki, mint egy sztár pár! -

húzta ki magá t enyhe nagyzolássa l , hegyi 
munká ra indulva, újonnan vásárol t kínai sza
badidőruhájában Szilvi . 

- Igazán? - nézett rá ké tkedve szomszéd
asszonya , Eszti . - Edd ig nagyon elt i tkoltá
tok. N a és mit tudtok felmutatni sz társágotok 
e r e d m é n y e k é p p e n ? 

- Én a v isszere imet - jö t t a pa t togó válasz . 
- Ezt e lh iszem. Elárulnád azt is, mi lyen 

szereposz tásban sztárol tak? 
- N e m t i tkolom. Vol t am sztárhivatalse

géd, azaz sztárkézbesí tő . V i t t em-hoz tam a 
leveleket , újságokat a postáról az ü z e m b e . 
Al l tam fénymáso ló gép mellett , s közben le
veleket iktat tam és hord tam szét az i rodákba . 
M i k o r mit kellett! 

- M e n n y i gázsi t kaptál mindezekér t ? Ész
revet ték egyál ta lán hogy te sztár vagy a 
s z a k m á b a n ? 

- Lehet , hogy észrevet ték, de mindenese t 
re el t i tkolták. 

- R o s s z volt a módszered . Hangozta tni 
kellett vo lna itt is, ott is, hogy milyen sok a 
m u n k á d . 

- M e k k o r a vagyon t tudsz felmutatni? 
- C s a k gúnyo lód j ! M é g egy kiváló dolgo

zó ki tüntetés se ju to t t nekem. D e nincs hitel
ta r tozásunk e g y fillér sem - nyugtázta e lége
det ten. M o n d d csak, van valami ötleted arra, 
hogy hol lehet részletre ülőgarni túrát vásá
rolni munkané lkü l i segé lyből? 

- Ezt n e m tudom. Szólj a párodnak, imp
rovizál ja neked a bankszámlájáról az össze
get . 

- J an im, sz tárbuszsofőr volt, míg koren
g e d m é n y e s nyugdí jba n e m került - világosí
tot ta fel s zomszédasszonyá t Szilvi . - Sok 
minden t begyűj töt t magának ő is. Kapot t be
utalót a ranyérműté t re , télen rendszeresen be
gyul lad t a s zeme , a de reka olyan rozoga, 
hogy talán valamiféle mág ikus pillanatra
gasz tó segí thetne rajta, mert ger incműté t az 
nem. 
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gyedik alkalommal került megrende
zésre a három napos továbbképzés, 
melyen a szerzetesrend tanárai és vi
lági pedagógus munkatársaik vettek 
részt. A Piarista Rend, melynek alap
vető küldetése a gyermekek nevelé
se, fontosnak tartja a civil pedagógu
sok képzését, nevelését, előrehaladá
suk segítését - lelki és szakmai téren 
egyaránt - , hogy jobban részesedje
nek a rend karizmájában. 

A rangos továbbképzés első nap
ján a nagykanizsai tantestület az újra
indult vácPés az országos elsők kö
zött lévő budapesti piarista iskolával 
ismerkedett. Örömmel szemlélte meg 
a modern előadótermeket, tornacsar
nokot és osztozott gondjaikban. Út
ban Kecskemét felé megtekintette az 
ócsai református templomot. 

A második nap nyitóelőadója 
Kömyei László helyettes államtitkár 
volt, aki az OM új oktatási elképzelé
seiről szólt. Emlékezetes előadást 
tartott Dr. Gombóc János, a Testne
velési Egyetem professzora a család, 
az-iskola, az egyház, az ifjúsági és 
sportszervezetek valamint a sajtó ne
velésben betöltött szerepéről, válsá
gáról és felelősségéről. Kojanitcz 
László minisztériumi főosztályvezető 
a kerettantervek bevezetéséről, a tan
testületekre váró nagy szakmai kihí
vásról, Dr. Hoffmann Rózsa a PPKE 
tanszékvezetője a belső és külső érté
kelésről, ellenőrzésről adott tájékoz
tatást. Értékes megszívlelendő gon
dolatokat mondott Bálint Bánk, a 
pszichológia pedagógiában betöltött 
szerepéről, Dr. Honffy Pál pedig a 
beszédművelés fontosságáról „Nyel
vében él a tanár" címmel. 

A harmadik nap Dr. Bábel Balázs, 
kalocsai érsek által celebrált szentmi
sével kezdődött, melynek keretén be
lül lélekemelő visszaemlékezés 
hangzott el az érsek úr piarista diák
éveiről. Dr. Jeleníts István a piarista 
nevelés mai kérdéseiről szólt Dr. 
Nemeshegyi Péter, az évtizedekig Ja
pánban élő és tanító jezsuita pro
fesszor „Ha nem lesztek olyanok, 
mint a gyermek..." címmel a keresz
tény pedagógus és a növendékei kap
csolatáról tartott lebilincselő elő
adást. Farkas István piarista, a ke
resztény kerettanterv fő gondozója a 
helyi tantervek átdolgozásához adott 
útmutatást, melyet szaktárgyi megbe
szélések követtek, ahol szekciónként 
volt lehetőség tapasztalok átadására, 
szakmai konzultációkra. 

A résztvevő pedagógusok - így a 
nagykanizsai piarista iskola tantestü
lete is - szellemileg-lelkileg feltöl
tődve indultak haza a gyerekek szol
gálatára, ad maius pietatem incre-
mentum. 
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Sok iskolához hasonlóan a Cser
háti Sándor Szakközépiskola ne
velőtestülete is évi rendszeresség
gel felkerekedik, hogy ismerked
jen hazánk szép tájaival, a hatá
rainkon túli magyarság életével, 
feltöltekezzen nemzetünk történel
mének emberformáló erejével. 
Ezért keresték fel eddig Gödöllő, 
Vác, Mohács és a Felvidék emlék
helyeit. Idén október 5-6-án 
Kárpátaljára látogattak. Tapasz
talataikról a szervezőt, Farkas 
Tünde tanárnőt kérdeztük. 

- Mit nyújtott ez az útvonal a ne
velőtestületnek? 

- Munkács és Beregszász körzeté
ben olyan településeket iktattunk a 
programba, amelyek nevezetes he
lyek. Szojván szembesültünk a 
„malenkij robot" valóságának soha 
el nem felejthető eseményével, 
Técsőn Hollósy Simon festőművész 
emlékének adóztunk, Alsószlatinán 
lehetőségünk volt egy működő sóbá
nyát szemrevételezni- Természetesen 
nem maradt ki Munkács vára sem, s 
örültünk a felújítási munkálatoknak. 
A Vereckei-hágóhoz meg minden 
magyar elmegy, aki erre jár. Nagy
szerű kíséretet kaptunk Horkay Sá
muel úr személyében, aki a Kárpá
taljai Magyarok Kulturális Szövetsé
gének az elnöke. Egyébként a Rákó
czi Szövetség - aminek a vetélkedőin 

iskolánk tanulói már több ízben is 
részt vettek - közvetítésével kaptunk 
eszmei segítséget ehhez az úthoz, így 
kerültünk kapcsolatba a 
beregszásziakkal. Kis koszorúinkkal, 
amerre csak jártunk, emléket hagy
tunk, leróttuk a kegyelet általi köte
lezettséget is. 

- Hogyan élnek a kárpátaljai ma
gyarok? 

- Nehezen, sokkal nehezebben, 
mint mi. Mégsem panaszkodnak 
annyit. Az üzletekben minden kapha
tó, kb. olyan áron, mint nálunk, de a 
fizetések jóval alacsonyabbak, s 
gyakran késve kapják csak meg. A 
városok nagyon lepusztultak, szür
kék, rosszak az utak, a közvilágítás. 
Sok a félig kész lakóház, a bezárt 
üzem. Mivel Técsőn családoknál 
laktunk - s a szállással vacsorát és 
reggelit is kaptunk -, ezért volt al
kalmunk bepillantást nyerni egy-egy 
család életmódjába is. Általában 
nagy házakat építettek, de már a 
komfortosításra nem maradt pénz. 
Sok helyen nincs fürdőszoba, s a be
rendezés még a '60-as éveket idézi. 
Elég ambivalens érzéseink támad
tak: nagyszerű volt a fogadtatás, 
csodálatos természeti szépségeket 
élveztünk, de a leépülő városok el
szomorító látványt nyújtottak. 

- Hogyan érzékelték a sokat em
legetett összetartozásuk jeleit? 

- Talán először azt mondanám 
el, hogy mennyire megható volt 
ahogyan Nagyszálláson ünnepelték 
október 6-át. Aztán az igazi, lélek
ből jövő fogadásunkra gondolok. 
De hosszasan sorolhatnám a ma
gyar nemzeti jelképek igazi tisztele
tét, amit bizony itthon nem mindig 
tapasztaltunk, folytathatnám az 
egymásra figyelésüket, a közös har
cukat megmaradásukért. Ott min
den szimbolikus, mindennek a meg
maradás a célja. Megható volt 
Alsószlatinán látni a szórványma
gyarság ragaszkodását jelképeihez.: 
ha másképpen nem ment, akkor al
kotótábort szerveztek, s ha máshol 
nem lehetett, akkor megfelelt erre a 
célra a templomkert is. Így lett en
nek a pici falunak szoborparkja az 
Árpád-házi szentekről, és így sike
rült a hét vezért kopjafiikon meg
örökíteni. 1990 óta sokat oldódott 
Ukrajnában is a nemzetiségi kér
dés. Örömmel hallottuk, hogy egyre 
több magyar iskola nyílik, szaba
don működhet a Kárpátaljai Ma
gyarok Kulturális Szövetsége, nem 
korlátozzák a magyar nemzeti ün
nepek megtartáséit. Ennek ellenére 
sokan települnek át Magyarország
ra - sajnálatosan az értelmiség -, 
nem bíznak az életkörülmények ja
vulásában. 

Büki Erzsébet 

2000. november 16. 

MEGRÍ EVE El 3 
l 
i 

Cím: | 

Név: 

Igénylem az alábbi csomag bekötését: 

• Extra csomag (konverter) 
• HBO 
• SPORT 1 | 
• AKTÍV (18 éven felülieknek) 

Kérjük az alábbi kivágott megrendelőt jutassa el az UPC Magyarország Kft. nagykani- | 
zsai irodájába, akár levélben, akár személyesen. (Cím: Nk. Csengery utca 9.) 
A megrendelő visszajuttatói között az UPC kéthavi Extra csomag, HBO, SPORT 1 és \ 

^^KTIV csomag előfizetés sorsol ki. 



Tisztelt Szerkesztőség! 
A bankok üzleti felfogásában, 

az ügyfelek igényeinek kielégítése 
körében komoly negatív hiányos
ságok tapasztalhatók. Természe
tesen az ügyfelek szemszögéből 
nézve. A pénzintézetek a gazda
sági és üzleti érdekeiket minde
nek fölé helyezték. Még a törvé
nyesség sem volt számukra szem
pont. Sajnálatos módon a bankok 
a jogszerűséget szinte minden 
esetben felrúgják, vagy huszad
rangú szemponttá ledegradálják. 
Szinte valamennyi szerződés tör
vénysértő a bankok szemszögé
ből. 

Néhány konkrét példával hadd 
világítsam meg ezt a kérdést. 
Szinte minden pénzintézet alkal
mazza a számlanyitási, vagy hi
telelbírálási díjat. Mindkét díj az 
összes létező, idevonatkozó tör
vényi előírással ellentétes. A fo
gyasztóvédelmi törvény szerint 
három dologért lehet díjat kérni. 
Áruért, termékért, vagy szolgál
tatásért. A törvény ezeket a fo
galmakat definiálja is. A példám
ban nevesített két díj egyike sem 
áru, nem is termék és nem is 
szolgáltatás. A szolgáltatás egyik 
alapvető ismérve, hogy ebben az 
esetben is egyfajta adásvétel jön 
létre. Ezért sem a számlanyitás, 
sem a hitelelbírálás nem minő
sülhet szolgáltatásnak. Mindkettő 
esetében a bankok gyakorlatilag 
a semmiért jutnak horribilis be
vételhez, ami az extraprofitot te
kintve több, mint tisztességtelen 
piaci magatartás. 

A hitelelbírálás a bankok ré
széről nem más, mint a törvények 
kijátszása és törvénytelen módon 
tisztességtelen üzleti haszon szer
zése. Amikor valaki hitelt kér, a 
bankok azon a címen számítanak 
fel ezért díjat, hogy ezt el kell bí
rálni. Csakhogy ez a pénz az 
igénylő számára akkor is elve
szik, tehát a banké marad, ha a 
pénzintézet úgy dönt, hogy eluta
sítja a hitelkérelmet. Vagyis ek
kor a bank nem adott semmit az 
ügyfélnek. Ez. nem más a pénzin
tézet részéről, mint a joggal való 
visszaélés. Tehát, ha én beme
gyek a boltba, de nem tudom 
megvásárolni azt, amit szeretnék, 
akkor ebben az esetbenús fizes
sek. Mielőtt arra hivatkoznak a 
bankok, hogy nekik tevékenység 
az elbírálás, szeretnék rámutatni 
arra, hogy a törvényi előírások 
szerint az ügyfél szemszögéből 
kell nézni a körülményeket. Már

pedig az ügyfél szemszögéből 
nézve az a helyzet, hogy bement 
a bankba, kért valamit - ez lenne 
a hitel -, de nem kapta meg. Va
gyis a bank a hitelelbírálási díj
jal jogalap nélkül gazdagodott. 
Nem akarok tippeket adni, de a 
bolt is mondhatná, hogy a vásár
ló által keresett árut, megrendel
te, tehát ténykedett az ügyben, 
ezért fizessen a vevő. 

A számlanyitás ugyancsak 
nem szolgáltatás. Legalábbis jogi 
értelemben nem önálló szolgálta
tás. A számlanyitás annak a szol
gáltatásnak az elválaszthatatlan 
része, amelyhez kapcsolódik. A 
számlától a számlanyitást nem 
lehet elválasztani, ezért ilyen cí
men külön nem is lehet díjat kér
ni érte. Megint csak egy példával 
kell megvilágítanom: Ha a bolt
ban kenyeret vásárolok, akkor 
azt mondja a boltos, hogy a ke
nyér árán felül még fizessek azért 
is, mert ő pl. kirakta a kenyeret a 
polcra, kiszolgált engem stb. Ez 
hozzátartozik a szolgáltatáshoz, 
attól nem lehet önálló szolgálta
tásként elválasztani. Ebből kifo
lyólag ezért nem is lehet semmi
féle jogcímen külön díjat kérni. 
Ehhez kapcsolódóan felvetődik 
még egy törvénysértés. Ez a kö
vetkező: mivel külön díjat csak 
külön szolgáltatásért lehet csak 
kérni, ezért nézzük meg azt a szi
tuációt, amit a bank tesz ebben 
az esetben. Ha külön díjat kér, 
azt azért teszi, mert ezek szerint 
számára a számlanyitás és a 
számlán nyújtott szolgáttatás két 
külön, önálló szolgáltatás. Csak
hogy ebben az esetben az a prob
léma, hogy a számlán nyújtott 
szolgáltatást csak akkor végzi el 
a bank, ha a számlanyitást - ami 
őszerinte külön, önálló szolgálta
tás - is elfogadom. Vagyis az 
egyik szolgáltatást csak akkor 
hajlandó elvégezni, ha elfoga
dom, elvállalom a számára másik 
szolgáltatást is. Csak ez megint 
törvénytelen, mert a tisztességte
len piaci magatartásról szóló 
törvény alapján árukapcsolás -
és ebből kifolyólag a szolgálta
tás-kapcsolás - is jogtalan és 
törvénytelen. Vagyis nem lehet az 
egyik szolgáltatás nyújtását, vagy 
adását egy másik szolgáltatás 
igénybevételétől függővé tenni, 
vagy feltételül szabni. Ezért nem 
szabhat olyan feltételt a bank, 
hogy csak akkor hajlandó a 
számlával kapcsolatos ténykedést 

elvégezni, ha a számlanyitást is 
elfogadom. Ez a fajta üzleti felfo
gás leginkább a lakáskassza, la
kástakarék-pénztárak esetében 
jellemző. Ha a számlanyitás 
önálló szolgáltatás lenne, akkor 
én erre azt mondom, hogy önma
gában a számlanyitásért még 
nem kaptam semmit. Ha nem 
önálló szolgáltatás, akkor viszont 
nem lehet érte külön díjat felszá
mítani. Tehát mindenképpen tör
vénytelen a számlanyitási díj. 

Mint a már korábban nyilvá
nosságra hozott havi zárlati díj 
is törvénytelen, mert valójában 
ezért sem nyújt a bank semmit, 
ezért elmondhatjuk, hogy a ban
kok többszörösen megsarcolják 
az ügyfeleket. A bankok mérlege 
is tanúsítja, hogy évről évre mi
lyen hatalmas nyereségre tesznek 
szert, ami természetszerűleg ab
ból jön össze, hogy az extraprofit 
érdekében már jómódjukban nem 
tudják, hogy mit találjanak ki. A 
fantáziájuk mindenesetre ötlet
gazdag. Csak az a baj, hogy ezek 
rendre törvénytelenek. Ezen díjak 
mögött valódi és tényleges szol
gáltatás egyetlen egy esetben 
sem húzódik meg. 

A számlanyitási, a hitelelbírá
lási, a havi zárlati díj mindegyike 
egy szerződéses szolgáltatás ré
sze, de semmiképpen sem függet
len, önálló szolgáltatás. Ezek a 
tényleges szolgáltatás részei. Ha 
ezek nem önálló szolgáltatások, 
akkor külön, önálló díjat sem 
számolhatnak fel értük. Ha vi
szont önálló szolgáltatások ezek 
mindegyike, akkor ezek vonatko
zásában is külön szerződést kel
lene kötni. 

Végezetül szeretnék rámutatni 
arra, hogy a bankok által kínált 
szerződések is a törvénytelensé
gek tömegét tartalmazza. Már a 
legelső jogtalanság, hogy az ügy
felek nem szólhatnak bele a saját 
szerződésük tartalmába, annak 
minden betűjét kizárólag a ban
kok fogalmazzák meg. Aztán 
rendszeresen kiderül, hogy a sa
ját maguk által megfogalmazott 
szerződési feltételek a bankoknak 
nem felelnek meg, mert nagyon 
gyakran egyoldalúan módosítják. 
Megjegyezni kívánom, hogy az 
ügyfélnek ezt a jogot - nevezete
sen azt, hogy ők is élhessenek a 
módosítása lehetőségével - a 
pénzintézetek nem adják meg. 
Nálam még attól is mereven el
zárkóztak, hogy a módosítási ja

vaslatomról egyáltalán tárgyal
junk. 

A bankok rendszeresen úgy 
módosítják egyoldalúan az ügy
féllel kétoldalúan megkötött 
szerződéseket, hogy erre nincs 
törvényes jogalapjuk. Pedig a 
banki szerződésekre is érvényes 
az a törvényi előírás, hogy a 
szerződést csakis és kizárólag 
akkor módosíthatja bármilyek 
fél egyoldalúan, ha ezt a szerző
dési feltételek között egyértel
műen és félreérthetetlenül kikö
tötték. Az a Legfelsőbb Bíróság 
elvi állásfoglalása alapján nem 
elég, ha az egyoldalú szerződés
módosítási lehetőség értelmez
hető, következtethető, vagy leve
zethető. Ezt világosan kell meg
fogalmazni. Nagyon jó példa'er
re a lakossági folyószámla-, a 
lakástakarék-, vagy a bankkár
tya-szerződés. 

Ezt a bankok a következő 
ugyancsak törvénytelen módszer
rel játsszák ki a hallgatás bele
egyezés elv alapján. Először be
vezetnek egy új díjat - ami már 
önmagában is törvénytelen - ret
tentő alacsony összeggel. A pénz
intézetek arra játszanak, hogy az. 
ügyfelek pár forintért nem fognak 
reklamálni. Majd amikor az ügy
felek tényleg nem reklamálnak, 
akkor arra hivatkoznak a ban
kok, hogy az. ügyfelek ráutaló 
magatartás keretében elfogadták 
az egyoldalú módosítást és ezál
tal a szerződés részévé vált és a 
továbbiakban már joggal érvé
nyesítik és felszámolják. Ezután 
viszont már durva és drasztikus 
mértékben megemelik, s ekkor 
már az ügyfél nem reklamálhat, 
mert ebben az. esetben már csak 
mértékében történő emelés való
sult meg. A jogalapot akkor, az
zal elfogadta, hogy a bevezetése
kor nem szólt érte. Vagyis a 
pénzintézet a hallgatás beleegye
zés alapján úgy minősíti, hogy az 
ügyfél tudomásul vette az egyol
dalú módosítást. És ez többszö
rös törvénysértés. Sajnálatos mó
don a bankok ezen a téren már 
vérszemet kaptak és ezt mi ügyfe
lek is elősegítettük azzal, hogy 
nem léptünk fel ellene. Ha ez így 
folytatódik, akkor elérünk oda, 
hogy mi fizetünk azért, hogy a 
bank méltóztatott a pénzünket 
használni. Gondolkodjunk el 
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USZAS 

Szombaton került megren
dezésre a Fedett uszodában a 
megyei úszóbajnokság • újabb, 
immár harmadik fordulója. 
Városunkat a Bolyai DSE és a 
CWG-NVSE úszói képviselték, 
és a 24 versenyszámból tizen
hétben végzett kanizsai 
versenyző, illetve váltó az első 
helyen. A 17 arany mellett 10 
ezüst- és 16 bronzérmes helyet 
is szereztek. Az összesített csa
patversenyt a CWG-NVSE 
nyerte az egerszegi Team 2000 
és a Bolyai DSE gárdája előtt. 

A kanizsai aranyérmesek: '83-
as és idősebb: Deregi László 
(CWG-NVSE) 100 m ffi mell, 
'85-ös és idősebb: Kovács 
Patrícia (CWG-NVSE) 100 m 
női pillangó és 200 m női hát, 
'84-'85-ös születésűek: Domina 

17 kanizsai 
arany 

Tamás (CWG-NVSE) 100 m ffi 
mell, Kovács Roland (CWG-
NVSE) 200 m ffi vegyes, '88-
'89-es szül.: Császár Krisztián 
(CWG-NVSE) 50 m ffi mell, 
Silló Dániel (CWG-NVSE) 100 
m ffi pillangó, Pintér Kitti 
(Bolyai DSE) 200 m női gyors, 
'90-'91-es szül.: Bem Gábor 
(Bolya i DSE) 50 m ffi pillangó 
és 100 m ffi mell, Szakony Sára 
(CWG-NVSE) 50 m női mell és 
100 m női pillangó, '92-es és 
fiatalabb: Somogyi Bence 
(CWG-NVSE) 50 m ffi mell, 
valamint a CWG-NVSE 4x50 
m-es, illetve 4x100 m-es ffi és 
női gyorsváltói. 

B.Z. 

DIÁKSPORT 

VÍZILABDA 

A vízilabda OB II-ben véget 
ért az alapszakasz. A dunántúli 
csoportban szereplő CWG-
Kanizsa gárdája az ötfordulós, 
oda-visszavágós rendszerben 
zajló bajnokság elején kétszer 
vereséget szenvedett, de aztán 
vissza is vágtak a kaposvári és 
a tatabányai együttesnek a 
folytatásban. Utóbbival éppen 
a záró, Dunaújvárosban rende
zett fordulóban kerültek ismét 
össze, s a találkozó tétje nem
csak a „törlesztés", hanem a 
csoportelsőség eldöntése is 
volt. A kanizsai pólósok hely
zete volt a nehezebb, hiszen 
csak nagyobb arányú, legalább 
négygólos győzelem esetén 
végeztek volna az élen. A „fel
ső házba" kerülésért tavasszal 
sorra kerülő rájátszásba jutás
hoz legalább a második helyet 
kellett megszerezniük, amihez 
egy döntetlen is elég lett volna. 
No, persze az év elejétől 
Komlósi János, az egykori vá
logatott pólós által irányított 
gárda nem akart semmit sem a 
véletlenre bízni, arról nem is 
beszélve, hogyha netán kikap

nak, a kaposváriak megelőz
hetik őket. Nagy becsvággyal 
és akarással szálltak vízbe az 
OB l/B-s tatabányaiak máso
dik számú csapata ellen, akik 
az elmúlt években rendre 
nyerték a bajnokságot, de 
visszaléptek a magasabb osz
tálytól, mivel ott már szerepel 
együttesük. 

A tatabányai vízművesekkel 
végig izgalmas, szoros mérkő
zést vívtak, s ha nem is sike
rült nagy gólkülönbséggel 
győzniük, a 9-8 arányú (2-1, 
2-2, 1-2, 4-3) is remek fegy
verténynek számít, s pontban 
beérték a bányászvárosi gár
dát, s második helyen zártak. 
Ezzel kivívták a jogot a tava
szi, első hat helyért folyó küz
delemre. A szezonzárón Kiss -
Lukácsa, Tóth, Kaszper G., 
Karácsony, Horváth P., Szabó 
D. összeállításban kezdtek, 
csereként „beszállt" Kaszper 
D., Bagi, Csente, a gólokon 
Szabó D. (3), Karácsony (2), 
Horváth P. (2), Csente (1) és 
Lukácsa (1) osztozott. 

B . Z . 

A Diákolimpia felmenő ágú versenyévadja az iskolai tanévekhez 
kapcsolódik. Szeptemberben a szabadtéri sportágak városi-városkör
nyéki döntőivel veszi kezdetét a küzdelemsorozat, majd folytatódik a 
teremsportok hasonló méretű viadalaival. Tavasszal aztán már a me
gyei, területi selejtezőkre kerül sor, ezt követően az országos döntők
ben mérhetik össze gyorsaságukat, tudásukat, ügyességüket a legjob
bak a Magyar Diáksport Szövetségnek a Szakszövetségekkel közö
sen rendezett közel félszáz sportágban. Nagykanizsa és városkörnyé
ke Diákolimpiai szabadtéri versenyeinek jórészt a Mindenki Sportpá
lyája ad otthont, ahol az atlétikától a labdarúgásig számos sportág 
küzdelmei zajlanak szinte ideális feltételek mellett. Az előző évek
hez viszonyítva némi változás történt a korcsoportok tekintetében, a 
korábbi öthöz képest eggyel bővült a felosztás. Az általános iskolá
sok kétévenként váltanak „évjáratot", miután az alsó tagozatosok 
1-2. és 3-4. osztálya is külön lett választva. Az általános iskolások 
így az I-IV., a középiskolások pedig az V-VI. korcsoportot képezik. 

A 2000/2001. tanévi versenyek a IV. körcsoport nagypályás labda
rúgás küzdelmeivel vette kezdetét. A népes részvétel miatt először 
csoportmérkőzésekre került sor, majd a helyosztókon alakult ki a 
végleges sorrend. A városkörnyékiek bajnokságát Zalakomár váloga
tottja nyerte Galambok és Nagyrécse csapata előtt. A városi iskolák 
versengésében a Rozgonyi iskola 7-8. osztályosainak legjobb focis
táit felvonultató együttes lett az első, megelőzve a Zemplén és a Bo
lyai gárdáját. y 

Kézilabdában a városkörnyékiek bajnoksága került megrendezésre 
a IV. korcsoportban. A fiúknál I. Galambok, 2. Zalakomár, 3. Csapi 
válogatottja lett, míg a lányoknál Miklósfa-Galambok-Zala-
szentbalázs volt a végső sorrend. 

Atlétikában már tavaly a N.A.P., azaz a Nemzeti Atlétikai Prog
ram szellemében zajlottak a versenyek, s nagy népszerűségre tettek 
szert. A program keretében idén az őszi többpróba városi és város
környéki viadalai kerültek sorra. A kisebbeknél különböző futószá
mok, kislabdadobás és távolugrás szerepelt a palettán, a felsősöknél 
súlylökés és magasugrás is volt. A városkörnyékiek csapatbajnoksá
gának győztesei: I. korcsoport fiúk: Nagyrada (600 pont), lányok: 
Miklósfa (549 p.), II. kcs. fiúk: Miklósfa (1053 p.), lányok: Miklósfa 
(973 p.). Egyéni összetett verseny győztese a fiúknál Köves Martin 
(Zalaszabar) a lányoknál Bedike Dorina (Galambok). A III. korcso
port csapatversenyében fiúknál: 1. Miklósfa (1734 p.), a lányoknál 
Miháld (1677 p.). Egyéniben első Nagy Antal (Miklósfa) illetve Da
rab Gabriella (Miháld). A IV. kcs. fiú csapat: 1. Miklósfa (2306 p.), a 
lányoknál Eszteregnye (2164 p.). Egyéniben: I. Biliege Dávid 
(Eszteregnye), illetve Pávlicz Izabella (Nagyrada). A városi bajnok
ság aranyérmesei: I. kcs. fiúk: Körösi (763 p.), lányok: Péterfy (796 
p.). II. kcs. fiúk: Péterfy (1262 p.), lányok: Péterfy (1136 p.). Egyéni
ben: Csepregi Tamás (Zrínyi), illetve Vajda Nikolett (Körösi). III. 
kcs. fiúk: Zrínyi (1877 p.), lányok: Hevesi (1942 p.), egyéniben Ba
kos Attila (Palin), illetve Völgyi Erika (Rozgonyi). IV. kcs. fiúk: 
Vécsey (2390 p.), lányok: Hevesi (2517 p.). egyéniben Stefán Dávid 
(Vécsey), illetve Nánási Adrienn (Hevesi). 

A Diákolimpia versenyei a folytatásban már fedett létesítmények
ben zajlanak, a hétvégén a sakk, majd az úszás és az asztalitenisz vá
rosi és városkörnyéki döntői kerülnek sorra. 

B . Z . 

20 i2000. november 16. 



KOSÁRLABDA 
A honi kosárlabdázás második 

vonalában, az NB I B-cso-
portjában szereplő csapataink 
közül a MÁV NTE női együtte
se vette jobban az alapszakasz 
első körét, az „oda-vágó" soro
zatot. Tomáék valamennyi 
meccsüket nyerve az első helyen 
zártak, ami azért is figyelemre 
méltó, mivel a találkozók na
gyobb részét - hatból négyet -
idegenben játszották. Az évad
nyitón sem akartak már semmit 
a véletlenre bízni, magabiztosan 
győzték le Székesfehérváron a 
korábban A-csoportos Ikarus-
Kodolányi KC gárdáját, majd a 
vártnál könnyebben nyertek ha
zai pályán a TFSE ellen, de talán 
a legnagyobb fegyvertényük a 
szintén A-csoportba aspiráló 
OSC legyőzése volt a főváros
ban. Kovács Nándor edző elége
dett lehet a lányok produkciójá
val, mivel gyakorlatilag már biz
tosították helyüket az első négy 
között. A Kanizsa KK DKG 
Éast férfi gárdájának eleve 
hosszabb menetelés ígérkezett 
mint a nőknek, hiszen a csoport 
létszámát tízre emelték, s nem is 
volt visszalépő együttes. A vas
utasokhoz hasonlóan ők is fehér
vári csapat ellen kezdtek idegen
ben, s parádés győzelmet arat
tak. A harmadik fordulóban az-

MAR A NQK § 1 1 
VERETLENEK 

tán váratlan vereséget szenved
tek a PVSK-tól. Ennek ellenére 
esélyük volt az első hely meg
szerzésére, miután a legnagyobb 
rivális, a tavaly még A-csopor
tos Dombóvári VMSE is kika
pott egyszer, akiket az első kör 
zárófordulójában hazai pályán 
fogadtak a kosárklubosok. A 
zömmel dunántúli csapatokból 
álló, hivatalos nevén „Zöld cso
port" rangadóján izgalmas, s fő
leg az utolsó negyedben változa
tos, nagy csatát láthatott a szép
számú nézősereg a MÁV NTE-
csarnokban. Sajnos, a kosárklu
bosok az idény leggyengébb tel
jesítményét produkálták, s a má
sodik negyedbeli tízpontos hát
rányukat nem tudták ledolgozni. 
Ez különösképp azért volt érde
kes, mert addigi találkozóikon 
rendre a második és negyedik já
tékrészben - a félidő és a mérkő
zés finisében - voltak inkább 
eredményesek. Most a harmadik 
és a negyedik tíz percet nyerték 
öt, illetve négy ponttal, de végül 
minimális, egypontos vereség 
lett a vége. A dombóváriak vé
gig vezettek, vagy egyenlő volt 

az állás, Gáliaknak csak a mér
kőzés hajrájában sikerült először 
átvenni a vezetést, de megőrizni 
már nem. A visszavágó soroza
tot aztán ők és a vasutas hölgyek 
is győzelemmel kezdték, ismét 
diadalmaskodtak a fehérvári csa
patok felett. 

A MÁV NTE női gárdája már 
túl van a második kör újabb 
összecsapásán is, ám Sopronban 
megszakadt győzelmi sorozatuk, 
miután 25 pontos (79-54-es) ve
reséget szenvedtek az A-csopor
tos GYSEV alapítvány együtte
sétől, a Simi-GYSEV-től, akik
nek játékosai rendre szerepelnek 
a nemzetközi hírű felnőtt csapat
ban. Elkeseredésre semmi ok 
egyik csapatunknál sem, hiszen 
különösebb megerőltetés nélkül 
ott lehetnek a csoport első négy 
helyezettje között, kvalifikálva 
ezzel magukat a rájátszás első 
körébe, amelyet a Keleti-csoport 
legjobbjaival vívnak majd. Az 
persze nem mellékes, hogy me
lyik helyen végeznek, s hány 
pontot visznek magukkal a foly
tatásba. 

B a c s k a y Z o l t á n 

- hölgyeknek: 
önvédelmi és küzdelmi, 

- férfiaknak: 
nmAt&r és profi. 

Információ: Rózsa úti Isk. tornaterme 
hétfőtőt-csütöitókis l7.00-t9J00-lg 

06/70/2168-732 

VIVAS 

EURÓPA-BAJNOKI 
6. HELYEZÉS 
CSAPATBAN 

Bagonya i Lász ló a törökor
szági jun io r tőr Európa-bajnok
ságon szerepelt a magyar válo
gatott tagjaként. A 64 induló 
közöt t egyéniben a 42 . lett. Va
lamivel j o b b helyezést várt el 
magá tó l . Csapatban viszont 
„ h ú z ó e m b e r " volt. És végül a 
válogatot t a 6. helyet szerezte 
m e g . A férfi tőrcsapat a jun io
rok között még nem ért el ilyen 
j ó helyezést . 

H.Gy. 

LABDARÚGÁS 
Megyei rangadóra került sor a 

hétvégén a labdarúgó NB I/B 
Nyugati-csoportjában. Az élvo
nalból kiesett Nagykanizsa FC 
a második vonal alapszakaszá
nak egyik csoportgyőztesét, a 
Hévíz együttesét fogadta. A „ta
vaszi" szezont verséggel kezdő 
gárdák először találkoztak tét
mérkőzésen, s természetesen 
mindkettőt a bizonyítás vágya 
is fűtötte. A házigazdákat legin
kább az, hogy megmutassák 
erősen megcsappant szurkolótá
boruknak, a szakvezetésnek, no 
és a reménybeli befektetőcso
portnak, hogy érdemes rájuk ál
dozni, kiharcolhatják a vissza
jutást az NB I-be. A fürdőváros 
csapata gondolom, nem táplál 
ilyen vérmes reményeket, nekik 
a tisztes helytállás lehet a céljuk 
a volt élvonalbeli csapatokkal 

megtűzdelt mezőnyben. A látot
tak alapján persze Pusztai László 
együttese sem szürke középcsa
patként fogja végezni a szezon 
végén, hiszen nekik legalább 
vannak gólerős csatáraik. A 
kanizsai gárdában is megfordult 
Szőcze és Purt a jelek szerint 
remekül megérti egymást, s ezt 
bizonyították a vasárnapi össze
csapáson. Purt Tibor adós ma
radt kanizsai színekben a gól
gyártással, most mesterhárma
sával igazolta csatárerényeit. 
Kevesebb, mint fél óra alatt há
romszor talált be a kanizsai há
lóőr Kovács Z. kapujába, döntő 
érdemeket szerezve ezzel a hé
víziek 4-2-es győzelméhez. A 
mérkőzés első harmadában a 

gyanútlan szemlélő azt hihette, 
hogy a hévízi gárda szerepelt 
még két hete a honi labdarúgás 
első osztályában. A három be
kapott gól utáni sokk szerencsé
re hamar elmúlt a hazai együt
tesnél, s a térdsérüléséből fel
gyógyult Nagy Csaba remek 
gólja szinte „feldobta" a társa
kat, s a félidő vége előtt Lukács 
szemfüles találatával nyílttá tet
ték a találkozót. Iványi Lajos 
edző csatárposzton számításba 
vett játékosok becserélésével 
igyekezett erősíteni a támadó 
játékot, de olykor a szerencse is 
elpártolt tőlük. Kocsis ziccer
ben hibázott, s nem sikerült az 
egyenlítés. A lefújás előtt négy 
perccel Zugor jól eltalált távoli 

lövése aztán végleg eldöntötte a 
három pont sorsát. A vereség 
ellenére Iványi edző már látott 
biztató jeleket a csapat játéká
ban, ami leginkább rengeteg fu
tásban, az elveszett labdát nem 
ismerő küzdelemben volt érzé
kelhető. A tavaszinak nevezett 
évadból még két fordulóra kerül 
sor idén, amelyet eddig nem
igen „jegyzett" csapatok, a 
Marcali és a Celldömölk gárdá
ja ellen vívnak Popovicsék. Re
mélhetőleg a hévíziek ellen mu
tatott játék már valójában a ki
lábalás kezdete a „gödörből", s 
a folytatásban már kanizsai 
győzelmeknek is tapsolhatunk 
legalább hazai pályán. 

B . Z . 



„Mindenik embernek a lelkében dal van, és a saját lelkét hallja minden dalban 
És akinek szép a szívében az ének, az hallja a mások énekét is szépnek." 

Babits Mihály 

KULTURÁLIS 
PROGRAMOK 

HEVESI SÁNDOR 
MŰVELŐDÉSI K Ö Z P O N T 
A Pécsi Tudományegyetem BTK 

Gyakorló Intézménye 
Széchenyi tér 5-9. TelVfax: 310-465 
Információs szolgálat, jegyárusítás 

10-18 óráig. Tel: 311-468 
E-mail: hsmk@sienet.hu vagy 

hsmk@kanizsa.dhs.org 

November 18. 14.30 óra: TARKA
BARKA MŰHELY. Állatok papírból. 

November 18.16.00 óra: AEROBIC ÉS 
FTTNESS FESZTIVÁL. Sztárvendé
gek: Csollány Szilveszter olimpiai 
bajnok, a Pécsi Sasok. Fazekas Attila 
és Maroshévizi Krisztina. 

November 21. 17.00 óra: A MAGYAR 
ZENE ÉVSZÁZADAI - zenei elő
adássorozat a magyar millennium tisz
teletére - KODÁLY ZOLTÁN. 

November 22. 17.00 óra: CSILLAGÁ
SZATI SZABADEGYETEM. ŰR
SZONDÁK KUTATJÁK A NAP
RENDSZERT. 

November 23. 14.30: MŰHELYTIT
KOK AZ OPERÁBÓL. A Filharmó
nia Budapest és Felső-Dunántúl Kht. 
bérletes hangversenye fiataloknak. 

November 23. 10.00 óra: FICÁNKOLÓ 
- óvodások műsora óvodásoknak. A 
Vackor Óvoda szervezésében. Szerep
lők: Hevesi Óvoda. Platán sori Óvoda, 
Rozgonyi Óvoda. 

November 25-én 19.00 óra, FELSŐ
VÁROSI TEMPLOM: A Hangver
senykórus minősítésű Nagykanizsa 
város Vegyeskarának jubileumi hang
versenysorozata. 

KÉPZŐMŰVÉSZETEK HÁZA 
(Kiskastély) 

Erzsébet tér 14-15., Telefon: 313-920 
SASS BRUNNER ERZSÉBET ÉS 
BRUNNER ERZSÉBET festőművészek 
kiállítása. Z. SOÓS ISTVÁN festőmű
vész állandó kiállítása. A Képzőművé
szetek Háza nyitva: 10-17 óráig, hétfőn 
szünnap. A belépés díjtalan. 

THURY GYÖRGY M Ú Z E U M 
Fő út 5. Telefon: 314-596 

EMLÉKEK A MÚLTBÓL - 50 ÉVES 
A THURY GYÖRGY MÚZEUM. 

E R K E L FERENC O L A J I P A R I 
MŰVELŐDÉSI HÁZ 

Ady E. u. 8. Telefon: 313-040/71612 
November 18. 19.00 óra: JÓTÉKONY

SÁGI BÁL - a „Segítség a Fiatalokéit 
Alapítvány" rendezvénye. 

KODÁLY ZOLTÁN 
VASUTAS MŰVELŐDÉSI HÁZ 

Csengery út 67. Telefon: 311-195 

November 23. 17.00 óra: KATALIN-
BÁL. 

KÖNYVTÁR 
Nagykanizsa, Ady u. 14. 

Információ 311-163 

Bővebben olvashatnak programjainkról 
honlapunkon: www.vkkanizsa.c3.hu, 

e-mail: adinin@ vkkanizsa.c3.hu 
Gyermekkönyvtár, Zrínyi u. 33. 

Információ: 312-180, 
e-mail: gy_kvt@vkkanizsa.c3.hu 

Ibtlgatfaártimt 
A 47. hét első napján, a holdfázis csökkenő, amely 18-ára ér az utolsó 
negyedbe. A holdfázis csökkenő, melyből 26-ára megszületik az új
hold. A hét első napja az évben a 325. 

November 20. (hétfő), Jolán napja. A Jolán írói névalkotás. Dugonics 
Andrásnak a ,Jolánka, Etelkának leánya" című regényében (1803). Ere
deti forrása a középkori magyar Jóleán (jó leány) név. A görög eredetű 
Jolanda, Jólánta magyarításának is tekintették. Egyéb névnapok: Bódog, 
Bulcsú, Félix, Jónás. Ugyanezen a napon, 1945-ben Nürnbergben a 
Nemzetközi Katonai Törvényszék megkezdte a német háboríts bűnösök 
perének tárgyalását. 

November 21. (kedd), Olivér. Általában latin eredetűnek tartják. Esze
rint az olivarius szóból származik, jelentése olajfa (ültető). Más feltevés 
szerint germán eredetű, és elemeinek jelentése: tündér, manó + sereg. 
Egyéb névnapok: Iliász, Rúfusz, Amália. 

November 22. (szerda), Cecília. Latin eredetű név. A Caecilius római 
nemzetségnévből származó férfinév női párja. Jelentése: a Ceciliusok 
nemzetségéből való. Egyéb névnapok: Célia, Zéta. Csilla. Áprilka. 
1963-ban ezen a napon lett merénylet áldozata John F. Kennedy, az 
USA elnöke. 

November 23. (csütörtök), Kelemen, Klementina. A Kelemen a Kle-
mentinával együtt, a latin Clemens férfinévből származik. A férfinév je
lentése, akár a szó dallama: szelíd, kegyes, jóságos. A Klementina a fér
finév párja, annak továbbképzett változata. Egyéb névnapok: Dániel, 
Kolumbán, Felicitász. 

November 24. (péntek), Emma. Germán eredetű név. Ermin, Irmin ger
mán isten nevéből, vagy a germán hermion néptörzs nevéből való. 
Egyéb névnapok: János, Flóra, Florinda, Tűzvirág, Virág. Jeles nap volt 
ez 1969-ben. Ekkor írta alá az orosz és az amerikai elnök az első atom
sorompó (SALT1) egyezményt a nukleáris fegyverek elterjedésének 
megakadályozására. 

November 25. (szombat), Katalin és Katalinka napja. Görög eredetű, je
lentése bizonytalan. A görög katharosz szóból származik, jelentése: 
(mindig) tiszta. Egy másik feltevés szerint a görög Aeikatherine jelenté
se: nyilazó, biztosan célzó. A magyarba a német Catharina forma közve
títésével került. Nálunk a Katalin az Árpád-kor. illetve a keresztes hadjá
ratok óta a legnépszerűbb nevek közé tartozik. A Katalinka a Katalin 
név becézéséből vált külön. Egyéb névnapok: Alán, Mózes. Karén. Kit
ti, Liza. 1953-ban ezen a napon zajlott Londonban „az évszázad mérkő
zése", amelyen a magyar fociválogatott 6-3-ra nyert az angol csapat el
len. 

November 26. (vasárnap), Virág. Régi magyar női név felújítása a Flóra 
név magyarítására. Egyéb névnapok: Konrád, Lénárd, Péter, Ciklámen. 
A hét utolsó napja a 331. 1948-ban az Országgyűlés e napon fogadta el 
a nők egyenjogúsításáról szóló törvényt. 

SPORTPROGRAMOK 
SAKK. Diákolimpia I—H—III. korcso
port városi-városkörnyéki egyéni 
döntők, szombat 8 óra, Zemplén 
Győző Általános Iskola 

ÖKÖLVÍVÁS. Csapatbajnokság 3. 
forduló: Dél-Dunántúl-Észak-Al-
fóld, szombat 18 óra, MÁV NTE-
csamok. 

KÉZILABDA. NB Il-es női: 

Nagykanizsa KC-Balatonboglár, 
vasárnap 11 óra, MÁV NTE-csarnok. 

KOSÁRLABDA. NB I/B-s női: 
MÁV NTE-Autopark-PVSK, va
sárnap 17 óra. MÁV NTE-csarnok 

ASZTALITENISZ. NB III-as férfi
mérkőzés Kanizsa Sörgyár-Pol-
gárdi. vasárnap 11 óra. Sörgyári 
terem. 

H A B A J T 

V A N . . . 

Felnőtt orvosi ügyelet: hétköznap 
16-7 óráig, pénteken 16-tól hétfőn 
7 óráig: 313-274. 
Gyermekorvosi ügyelet: hétköznap 
17-7 óráig, pénteken 7-tó'l hétfőn 7 
óráig: 313-380. Címük: Nk, Pető
fi S. út 5. (a volt fiúkollégium). 

Fogászati ügyelet: vasárnap és ün
nepnap: 9-14 óráig a (Szent Imre 
u. I.) 313-131-es telefonszámon. 

Mentők: 104 
Tűzoltók: 105 
Rendőrség: 107 

Miklősfa. korábbi nevén Szent
miklós, Szeglakiszentmiklós I985. 
május 2-ig Horvát-szentmiklós, majd 
Somogyszentmiklós, mely ma Nagy
kanizsa városrésze. 

Miklósfa településszerkezete, ut
cahálózala, nagyon eltérő a környék
beli falvaktól, zegzugos. A lakosok 
így alkalmazkodtak a terepviszo
nyokhoz és a számukra nagyon fon
tos víznyerési lehetőségekhez, mely 
az állattartáshoz feltétlenül szüksé
ges volt. Nevezetességnek számít a 
környéken híressé vált savanyúrépa, 
melyet sajátos technológiával állíta
nak elő. A községhez tartozó szőlő
hegyen (Szentgyörgyvár) található a 
Romlott vár, mely közkedvelt kirán
dulóhely. I948. augusztus elsején a 
települést átcsatolták Somogy-me-
gyei Csurgó járástól. Zala megyéhez. 
A község neve 1950-től Miklósfa. 

Két rendőrt maga elé hivat a pa
rancsnok. 

- Nincs maguknak semmi dolguk, 
hogy csak itt ácsorognak! Na. majd 
adok én maguknak feladatot. Látják, ott 
azt a villanyoszlopot! Mire visszajövök, 
megmérik a magasságát! - Tanakodik a 
két rendőr, mit csináljanak, hogyan 
másszanak fel az oszlopra, míg végre 
az egyik kiböki. 

- Te. Gazsi! Tudod mit! Másszon 
föl rá a rosseb! Ássuk ki. borítsuk el, 
aztán majd a földön megmérjük. - Mi
kor végeztek, hozták a centit. Egyik 
rendőr leméri, de a másik csak ingatja a 
fejét. 

- Hogy mi milyen hülyék vagyunk, 
hiszen a parancsnok a magasságát, s 
nem a hosszát kérdezte! 

2 2 2000. november 16. 
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LEGY IGAZI MODELL! 
Mutasd meg magad 

Európa 250 legjelentősebb modellügynökségén! 
H-MODELL 

20/366-63-92,30/318-11-71 

APRÓHIRDETÉSEK 
HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 47.1. emelet) VESZÜNK FEL! 

INGATLAN 

Városkapu körúton 1+2 félszo
bás, központi fűtéses, felújított 
lakás eladó. Érd.: 321-871 
(31186 K) 
Téglagyári úti garázssoron ak
nás garázs eladó vagy kiadó. 
Érd.: 3262-262 (31200 K) 
Keresek Kiskanizsán telket, 
lebontásra szoruló régi házzal 
is. Érd.: 30/9379-527 (31201 

K) 
Miklósfán kétszobás, régi ház 
nagy telekkel eladó. Irányár: 
2,7 millió Ft. Érd.: Miklósfa, 
Szentgyörgyvári út 18/A 
(31202 K) 

JARMU 

Lada 2105-ös, 1983-as, elöl tö
rött - december 3l-ig érvényes 
műszakival - 50 E Ft-ért eladó. 
Érd.: Nk-án a 315-516-os, il
letve a 30/273-2523-as telefon-
számon. (31204 K) 
Lada 1200-es, 85-ös évjáratú, 
51.000 km-rel, nagyon megkí
mélt állapotban (garázsban 
tartott) eredeti fényezéssel, 
friss műszakival eladó. Érd.: a 
316-815, illetve a 30/905-
1597-es telefonszámon. 
(31205 K) 
Skoda 120L személygépkocsi, 
2002. augusztusig érvényes 
műszakival eladó. Érd.: 17 óra 
után a 310-558-as telefonszá-
mon. (31206 K) 

VEGYES 

Félpáncéltőkés versenyzongo
ra felhangolatlan állapotban, 
100.000 Ft irányáron eladó. 
Érd.: 30/9932-534 (31028 K) 
Fatüzelésű kályha (román), 
teatűzhely, új, kétszárnyú vas
kapu kisajtóval eladó. Érd.: 
324-333 (31207 K) 
Épületnek való fenyőrönk el
adó. Érd.: Nk-án a Varasdi u. 
70. szám alatt lehet. (31208 K) 

TÁRSKERESŐ 
46 éves magas férfi, szívesen 
megismerkedne jó megjelené
sű, kedves, intelligens hölggyel. 
Ajánlatokat kérek a szerkesztő
ségbe (Pf.:154) „Vidámság" 
jeligére. (31199 K) 
50 éves független nő vagyok, 
keresek: káros szenvedélyektől 
mentes, őszinte, jó lelkű férfit. 
Leveleket a szerkesztőségbe 
(Pf.:154), „Hűség" jeligére ké
rek. 

SZOLGÁLTATÁS 

PARKETTÁS MUNKÁK! 
Érd.: 321-011 (31193 K) 
Egyéni és társas vállalkozások 
könyvviteli munkáit vállaljuk. 
Precíz, magas színvonalú mun
kát végzünk. Kanizsa-Szám 
Kft. Érd.: Balaskó Gyöngyi 
ügyvezetőnél a 329-007, vagy 
a 20/911-8764-es telefonszá-
mon. (31209 K) 

T p , A 0 0 / 3 6 / 0 6 / 3 0 / 2 3 9 9 - 5 5 5 , 
| P | 0 6 / 6 0 / 3 9 9 - 3 9 9 , 
JHt 0 6 / 9 3 / 3 1 8 - 2 8 9 

NONSTOP 

A U T Ó M E N T É S 
L a k a t o s Is tván a u t ó m e n t ő k is iparos . Autóklubok, autókereskedők 
N a g y k a n i z s a , K r ú d y G y u l a ú t 4 . szerződéses partnere. 

- CÉLPONTBAN AZ ÖN EGÉSZSÉGE, SZÉPSÉGE! 
A K C I Ó I N K 

Diákoknak akciós diákbérlet! Diákigazolvánnyal rendelkezőknek - életkortól függetlenül -
10 zsetonos bérlet TT»0£t_ 2.200 Ft! 
Értékes AVON-ajándék minden Gold- és Diamond-hérlet vásárlásakor! 
15 zsetonos bérlet ""STKttJ^ 3.750 Ft 
Célpont Szolárium: Nagykanizsa Zrínyi u. 15. - Célpont üzletház 

Tel.: 310-329. 
Nyitva tartás: hétfő-péntek: 8-22. szombat: 8-14. 

NÁLUNK FOLYTATÓDIK A NYÁR! 

MEGHÍVÓ 
A nagykanizsai Horvát Kisebbségi Önkormányzat 

szeretettel meghívja Önt és családját a 2000. november 25-én 
tartandó HORVÁT BÁLJÁRA. 

Helye: Is tván Fogadó, Sormás 
Belépőjegyek ára: 2.500 Ft/fő 

Érdeklődni a 93/326-658-as telefonszámon lehet. 

Hasábfa - gyertyán és tölgy - eladó! 

Ara: 8.000 Ft/m3 

Nagykanizsán díjtalan házhozszállítás! 

Érd.: 30/9017-958, 93/334-082 

KANIZSA Déí-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Bakonyi Zsóka. 
Büki Erzsébet. Dukál Éva. Munkatársak: Hársfalvi Tímea. Tóth Tihamémé. Külső mun
katársak: Bacskay Zoltán. Benedek Miklós. Halász Gyula. Horváth István. Szerkesztőség: 
Nagykanizsa. Király u. 47. I. emelet. Levélcím: 880! Nagykanizsa. Pf'.: 154. Hirdetésfelvé
tel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. Király u. 47. I. emelet. Kiadja a Kanizsa Újság Kft 
Nagykanizsa, Király u. 47.1. emelet Tel.: 93/312-305. Felelős vezető: Lukács Ibolya. Nyom
ja a Zalai Nyomda Rt. Zalaegerszeg. Gorkij u. I. Tel.: 92/313-550. Felelős vezető: Czirkl 
György. Terjeszti a Magyar Posta és a Kanizsa Újság Kft. Az árus példányok ára 65 Ft. 
E-mail címünk: kanizsahetilap@broadband.hu. ISSN 0865-3879 

2000. november 16. i 2 3 

mailto:kanizsahetilap@broadband.hu


TERVEZÉS - KIVITELEZÉS 

Nagykanizsa, Zemplén 6y. u. 7/A Tel.: 60/468-939 
R e k l á m - é s 3 f a n 4 é k t 3 r - g y a k 
forgalmazása é s f e l i r a t o z á s a ! 

Szolgáltatásainkból: 
- pólók, sapkák stb. szitanyomása és hímzése 
- tollak, öngyújtók, poharak stb. színes feliratozása 
- névjegykártyák, meghívók, kiadványok készítése 
- cég-, név-, és eligazítótáblák készítése - fóliázás 

PC-T MINDENKINEK: 
Minden, ami a számítástechnikához kell: 
- Új és használt gépek, perifériák 
- Alkatrészek 
- Sofware-telepítés 
- Archiválás, CD-írás 
- Szaktanácsadás 
- Toner- és patrontöltés 
- Teljes körű ügyintézés 
- 3 év garancia + 1 év teljes körű karbantartás 

ingyen! 
- Nagyon kedvező ár! 

(20) 9649-930 (60) 468-939 

KATALIN-BAL 
a HSMK-ban, november 25-én 

20.00 órakor 
Zene: Fantázia tánczenekar 

Vendéglátás: Hotel Central Kft. 

Belépődíj: 800 Ft 

SZOMBAT EST 

BAGI-NACSA 
KABARÉ 

a HSMK-ban, december 2-án 
19.00 órakor. 
Közreműködik: 

Gálházi László bűvész, illuzionista 

Belépődíj: 600 Ft 

N Y E L V I S K O C A 
8800 Nagykanizsa, Zemplén Győző u. 6. 

Telefon: 93-312333 
30-2162 801 
30-9561 028 

A v i l á g b a n 
2 5 é v e h a t é k o n y a n m ű k ö d ő 

t a n u l á s i t e c h n o l ó g i á v a l m o s t a n t ó l a 
MÁS NYELVISKOLÁBAN 

m e g t a n u l h a t a n g o l u l . 
Érdeklődni lehet 

nyitvatartási időben telefonon vagy személyesen 

hétfőn, szerdán és pénteken: 16-20-ig, 
kedden és csütörtökön: 8—12-ig. 

R I A 
ú I 1 9 

2000. november 1 7-én pénteken 19 órakor 
Borvári László 

Az semmi. . . ! 
Péntek esti csevegés a 

Petró Galériában 
vendégek: 

Növényi Norbert, birkózó olimpiai bajnok 
Abaházy Csaba, a Danubius Rádió műsorvezetője 

Jegyek 
vásá ro lha tók 

5 0 0 Ft-os 
á ron 

a Petró 
Ga lé r i ában 

A jegyek 
ára 
a Petró 
Ga lé r i ában 
levásáro lha tó 
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Nagykanizsa 
R É G I Ó K K A P U J A 

Megjelenik 21.000 példányban 

OLASZORSZÁGBAN JÁRTAK 

TURI-KOVACS 
KANIZSÁN 

Dr. Turi-Kovács Béla, az FKGP 
frakcióvezető-helyettese, országos 
főtitkárhelyettes és Zakó László or
szággyűlési képviselő 2000. n o v e m 
ber 24-én 17 órakor az Olajipari 
Művelődési Ház nagytermében 
(Ady út) lakossági találkozót tart. 
melyre minden érdeklődőt szeretet
tel várnak. 

Kie a kamara: 
A múlt héten O l a s z o r s z á g b a n , M i l á n ó b a n folytatott tárgya lásokat Ti i t tő Ist

ván polgármester , Törócs ik Pál a lpo lgármes ter és S c h m i d t L á s z l ó az Ipar ipark 
Fej lesztő Kht . ügyvezetője . A kü ldöt t ség o laszországi tapaszta lata iról Ti i t tő Ist
ván polgármestert kérdeztük . 

- Az olaszországi meghívást a 
Redilcotól kaptuk. Ez a vállalkozás Milá
nóban működő befektető cég, amely nem
csak ingatlanok adásvételével foglalko
zik, hanem azok felújításával, adott célra 
való kialakításával és hasznosításával is. 
Megtekinthettük, hogy miként működik ez 
a cég Olaszországban, hogyan veszi ki 
részét az ottani gazdasági életből. Azt ta
pasztaltuk, hogy közismert, elismert vál
lalkozásról van szó, Milánóban, megha
tározó szerepük van a gazdasági életben. 

- Milyen megál lapodás született a 
felek között? 

- A Redilco cég fontos céljának tartja 
a nagykanizsai ipari park és logisztikai 
centrum megépítésében való részvételét 
Olyannyira komolyak a szándékaik, hogy 
a már meglévő területek további bővíté
sébe is szívesen segítenek nekünk. Az ipa
ri park és logisztikai központ létrehozása 

kapcsán megszületett szándéknyilatkozat
ban a felek kinyilvánítják, hogy a Redilco 
cég és Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Önkormányzata közösen kívánja megva
lósítani az ipari parkot és a logisztikai 
központot. A Redilco ragaszkodik ahhoz, 
hogy a létesítményt ők terveztetik meg, 
egy világhírű építészt kívánnak a feladat
tal megbízni. Már a jövő héten ideutazik 
a tervezőgárda, és bejárják a területet, 
hogy a helyszínen szerzett tapasztalatok 
alapján folytassák a munkát. A Redilco 
nemcsak a tervezés, építés feladatait vál
lalta fel, hanem azt is, hogy élettel tölti 
meg a létesítményeket. Abban is megálla
podtunk, hogy a magyar vállalkozóknak 
is helyet adnak ebben az általuk épített 
létesítményegyüttesben. Étinek kapcsán 
egyetlen feltételük volt: az egész elképze
lés az ő terveik alapján valósuljon meg, 
és ebbe integrálódjanak be a magyar vál-

Az elmúlt héten csütörtökön városunkban tárgyalt a M A Z S I H I S Z . A tárgyalá
sok céljáról, az ott tett ígéretekről Tüttő István polgármestert kérdeztük. 

- Az elmúlt héten, hosszas egyeztetés 
után sikerült találkoznunk a MAZSIHISZ 
vezetőivel, és az izraelita Hitközség helyi 
képviselőivel. A tárgyalásra itt a polgár
mesteri irodában került sor, és többek kö
zött részt vett ezen Zoltay Gusztáv úr, a 
MAZSIHISZ vezetője is. A megbeszélés 
tárgyát azok a területek képezték, ame
lyen mindkét félnek vannak meghatáro
zott céljai, elképzelései. Az egyik ilyen té
ma a Zsinagóga további sorsa volt. A 
nagykanizsai hitközség egy hónapja egyik 
összejövetelei1 szavazással ügy döntött 
visszakérik az ingatlan tulajdonjogát a 
várostól. Másfél évtizede került az ingat
lan az akkori Városi Tanács tulajdonába. 
Zoltay úr szólt arról, hogy az akkori ira
tok utalnak arra. hogy nem egy önszán-
dékú eladásról volt sz.ó, de ennek jogos
ságát ma már talán hiába való volna vi
tatni. Mindkét fél dokumentumai egyér
telműen bizonyítják, hogy az ingatlant el
adták és jelenleg az Önkormányzat tulaj
donában van. A közös érdek az. hogy az 
épület valamilyen módon felújításra ke
rüljön, és ne folytatódjék az állagromlás. 
A hitközség szeretné visszakapni az ingat
lant, ez az álláspont jól körvonalazódott 
a tárgyalás folyamán. 

- Miben egyeztek meg a felek? 
-Abban maradiunk, hogy mindkét jel 

elkészíti azokat a szerződéstervezeteket, 
amelyek a továbblépéshez szükségesek, 
és megvizsgálják azokat a kérelmeket, 
amelyek elhangzottak a tárgyalások so
rán. Szó esett arról, hogy miként lehetne 
megvalósítani azokat a terveket, ame
lyek folytán egy sajátos hangulatú, ele
gáns belváros alakulhatna ki az Ady ut
ca és a Csengery utca között a tömbbel
ső kibontásával. Valószínűleg országos 
pályázatot fogunk kiírni a létrehozására, 
hiszen erre saját erejéből nem képes a 
város. A tárgyalások során elhangzott, 
hogy a Zsinagóga átadásának valószínű
leg nincsen akadálya, de erről majd a 
közgyűlésnek kell döntenie. Egyetlen ké
résünk volt csupán a város részéről: a 
Zsinagógát körülölelő területet nyilvá
nítsák közterületté. Szeretnénk, ha a Zsi
nagóga körül lévő, erősen elhanyagolt 
állapotú épületeket lebonthatnánk, és 
egy teret hozhatnánk létre, amely lehető
vé tenné a Zsinagóga távolabbról törté
nő megtekintését, a környezet megszépí
tését. Kérésünkről a későbbiek folyamán 
dönt majd a kanizsai hitközség. A 
MAZSIHISZ képviselői a tárgyalások so-

lalkozók. Úgy látjuk, ez a feltétel teljesít
hető, hiszen rendszerszemléletet biztosít a 
magyar vállalkozóknak 

- A kapcsolat csak a fent említett 
beruházás megvalós í tására kor látozó
dik, vagy szó esett másról is? 

- A Redilco számos ingatlanértékesí
téssel foglalkozó világcéggel tart fenn 
kapcsolatot, és minden olyan kiállításon 
részt vesznek, ahol ingatlanértékesítéssel 
kapcsolatos kérdésekről szó esik. 
Legközelebb jövő márciusban Cannes-
ban lesz egy ilyen befektetői találkozó), és 
ígéretet tettek arra, hogy a kanizsai pro
jektet már arra magukkal viszik. Ok vál
lalták tehát a közvetítő szerepet, ami úgy 
gondoljuk, luigyon kedvező, hisz.en egy 
ilyen megmutatkozásra másként nem 
nyílna lehetőségünk. A részletkérdéseket 
e témában, és az ipari park témájában is 
természetesen csak a későbbiek folyamán 
dolgozzuk ki, és a szándéknyilatkozat sem 
kötelezi a várost semmi olyan lépés meg
tételére, amely érdekei ellen lennének. 

D. É. 

rém úgy nyilatkoztak, az önkormányzat 
kérése támogatható. 

- Miként szeretné a hitközség hasz
nosítani a Zs inagógát? 

- A tárgyalások során kiderült, a leen
dő tulajdonosoknak nincs kifogása a 
többcélú hasznosítás ellen sem, az épület 
a későbbiek folyamán szolgálhatna hit
életi célokat, és kulturális rendezvények
nek is lehetne otthona. 

- Már korábban, egy adásvétel i 
ajánlat kapcsán felvetődött, hogy a 
Gelse i -Guttmann-fé le ház tulajdonvi
szonyai rendezetlenek. S z ó esett erről 
is? 

- Igen. Közben előkerült egy olyan 
dokumentum, amely azt igazolja, hogy a 
Szent Imre utcában lévő - jelenleg idő
sek otthonaként funkcionáló ingatlant -
a Gelsei-Guttmann-féle házat a Nagy
kanizsai Izraelita Hitközség ajándékba 
adta a városnak. Az ajándékozást köve
tően a város ezt a tulajdonát elmulasz
totta bejegyeztetni. így a Földhivatal 
dokumentumai szerint ez az. ingatlan to
vábbra is a Hitközségé. A tárgyalások 
során a Hitközség és a MAZSIHISZ kép
viselői úgy nyilatkoztak, az. 1993-as kel
tezésű szerződést érvényesnek tekintik, 
és egy újabb szerződéssel megerősítik 
azt. 

D. É. 

vagyon? 
Mint már lapunkban jeleztük, az ok

tóber 6-i küldöttgyűlésükön a helyi ille
tékességű gazdálkodó cégek képviselői 
úgy döntöttek, hogy kiállnak megyei 
szervezetükből, és létrehozták a Nagy
kanizsai Kereskedelmi és Iparkamarát. 
Vagyonügyekben korrekt, tagdíjarányos 
osztozkodást vártak, de reményeik a Za
la Megye i Kereskedelmi és Iparkamara 
ellenállásán szertefoszlani látszanak. 

Kovács Antal, az új kamara elnöke 
pénteki sajtótájékoztatóján elmondta, 
hogy a rendelkezések értelmében, elvi
leg már november 1-től működnek, de 
jelen pillanatban teljességgel mindenne
mű anyagi feltételek nélkül: nincs szék
ház, nincsenek munkatársak. Kérdésük
re a megyei kamarától - telefonon (!) -
azt a választ kapták, hogy a helyi kama
ra semmilyen téren nem jogutódja a 
megyeinek, s a kamarai törvényben 
nincs olyan rendelkezés, amelyik va
gyonrészhez juttatná az új szervezete
ket. Mondták ezt mindazok ellenére -
tudtuk meg Kovács Antaltól - , hogy a 
Megye i Kereskedelmi és Iparkamara je
lenlegi vagyonának mintegy ötöde 
(pontosabban 19,6%-a) Nagykanizsát 
illetné meg, hiszen az itteni tagságtól -
tagdíj c ímén - futott be a megyéhez. 

A kamarai törvény hiányosságai 
miatt azonban a helyiek nem kívánnak 
ölbe tett kézzel ülni, ezért felvették a 
kapcsolatot a hasonló helyzetbe lévő két 
másik megyei jogú város színién kivált 
helyi kamarájával, s Dunaújváros, 
Nagykanizsa és Sopron illetékesei az el
múlt napokban együttesen próbálkoztak 
a Magyar Kereskedelmi és Iparkamará
nál, hogy orvoslást találjanak erre a 
nem kis problémára. Levélben és szó
ban is ígéretet kaptak a közvetítésre, de 
a tárgyalások megkezdésére még nem 
került sor. Sőt a megye elzárkózásának, 
olyan kézzel fogható jeleit tapasztalták, 
mint zárt ajtókat a Zrínyi utcai székház
ban. 

Mivel a működést meg kell kezdeni, 
ezért átmenetileg az Ipartestület fogadta 
be székházába a Nagykanizsai Kereske
delmi és Iparkamarát (Berzsenyi utca 
2/a szám alatt!). A december 1 i-én ren
dezendő küldöttgyűlésen az alapszabály 
é s a tagdíjfizetési szabályzat elkészíté
sével egyidőben feltétlenül foglalkozni 
kell a kialakult helyzettel, de ekkor már 
a tagság létszámáról is képet kell kap
nunk - fejezte be az elnök a sajtótájé
koztatót. 

B. E. 



A Nagykanizsai Rendőrkapitányság Bűnügyi Osztálya nyomozást folytat ismeretlen 
tettes ellen család bűncselekmény alapos gyanúja miatt. A nyomozás adatai alapján a bu
dapesti székhelyű Hungary Home Kft. újsághirdetés alapján toborzott ügyfeleket vásárlói 
csoportok létrehozásához. A hirdetésekben kezes nélkül, kamatmentesen ingatlan, illetve 
tartós fogyasztási cikk vásárlására alakuló vásárlói csoportokba kerestek tagokat. 

A megállapodások szerint 36. 108 és 120 hónapos futamidejű szerződéseket kötöttek. 
Az ügyfelek a szerzőtlés megkötésétől kezdték el fizetni a törlesztőrészietet. míg a szerző
dött összeget sorsolás, illetve előtörlesztés vállalás alapján lehetett megkapni. 

A Hungary Home Kft. Zala megyében Nagykanizsán. Zalaegerszegen és Keszthelyen 
működtetett irodákat. 

Kérjük mindazokat, akik a Hungary Home Kft.-vei szerződést kötöttek, jelentkezzenek 
a Nagykanizsai Rendőrkapitányságon személyesen, illetve a 312-190-es telefonszámon a 
57-66-os melléken. 

Isméi lehet jelentkezni a Belügyminisztérium Rendészeti Szakkö
zépiskoláiba. A rendőri képzéssel kapcsolatban bővebb felvilágosí
tást ad a Zala Megyei Rendőr-főkapitányságon Keskeny László alez
redes. Telefonon elérhető: 06/20/380-2480. 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése 446/200O(X.19.) számú határozatával rendezés 
alá vonta a Nagykanizsa. Kiskanizsa városrésztől északra lévő területet (közigazgatási terület 
nyugati határa-7. számú főút—0314. hrsz-ú út—belterületi határa-Principális csatorna-M7-es 
autópálya tervezett nyomvonala által határolt terület). 
Az új rendezési terv készítésének célja: 
- az 1997. évi LXXVTTI. törvény és végrehajtására kiadott jogszabályok előírásaihoz, 
- igazodó új szerkezeti terv. helyi építési szabályzat és szabályozási terv megalkotása, figye

lemmel az ismert és várható hasznosítási igényekre. 
- vizsgálni a mező- és erdőgazdasági, ezen belül a védelemre érdemes területeket, megjelöl

ni azok pontos határait. 
- meghatározni az előzőkre figyelemmel a belterület határát, a beépítésre szánt területeket. 
- meghatározni a terület egyes részeinek a fejlesztéséhez szükséges infrastrukturális elemeket. 
- kiváltani a jelenlegi OESZ alapú szabályozást. 
A tervezési munkákba várjuk előzetes javaslataikat, észrevételeiket, melyeket Nagykanizsa 
megyei jogú város városi főépítészének írásban lehet megtenni az alábbi címre: Nagykanizsa. 
Erzsébet tér 7. (illetve faxon: 93/500-735) A rendezés alá vont terület behatárolását bemutató 
térképszelvényt a Polgármesteri Hivatal előcsarnokában kifüggesztjük. 

Polgármesteri Hivatal 
városi főépítész 

PÁLYÁZATI HIRDETMÉNY 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlésének 11/1999. (V. 2.) számú helyi ren

delete alapján az üres önkormányzati bérlakások bérleti jogának szociális alapon történő 
elnyerésére az alábbi lakásokra: 
Nagykanizsa, Rózsa u. I. emelet 4. 

a) Alapterülete: 55 nm. szobaszám: 2. komfortfokozat: összkomfortos 
b) A lakás településen belüli fekvése: egyéb városi terület 

A lakás épületen belüli fekvése: I. emeleti lakás 
c) A lakbér összege: 5.643 Ft/hó 
d) A lakás állapota: felújított 
e) A bérleti jogviszony időtartama: 3 év 
f) A lakás megtekintésének időpontja: 2000. november 15. 10— 12-ig, 13-15-ig 
g) A pályázat benyújtásának helye és határideje: 2000. november 30. 

Polgármesteri Hivatal Szociális és Egészségügyi Osztály 
Nagykanizsa, Eötvös tér 16. 
Pályázati nyomtatvány ugyanitt kapható. 

Nagykanizsa, Zemplén Gy. u. 1/B. fsz. 2. 
a) Alapterület: 55 nm, szobaszám: 2. komfortfokozat: összkomfortos 
b) A lakás településen belüli fekvése: egyéb városi terület 

A lakás épületen belüli fekvése: földszinti 
c) A lakbér összege: 5.352 Ft/hó 
d) A lakás állapota: felújított 
e) A bérleti jogviszony időtartama: 3 év 
f) A lakás megtekintésének időpontja: 2000. november 15. 10—12-ig. 13-15-ig 
g) A pályázat benyújtásának határideje és helye: 2000. november 30. 

Polgármesteri Hivatal Szociális és Egészségügyi Osztály 
Nagykanizsa. Eötvös tér 16. 
Pályázati adatlap ugyanitt kapható. 

A szociális és egészségügyi bizottság csak ezen lakásokra benyújtott pályázatokat bírálja el. 
Dr. Csákai Iván - a bizottság elnöke 

November 10-én 8.25-kor a récsei 
úton két személygépkocsi ütközött, 
melynek során egy személy 8 napon 
belül gyógyuló sérülést szenvedett, s 
az anyagi kár 400.000 Ft lett. 
Este fél hétkor betörésjelzés érkezett 
az egyik vagyonvédelmi kft-hez, aki 
azonnal értesítette hatóságunkat. A 
kiérkező járőrök megállapították, 
hogy a lakás bejárati ajtaját feszítette 
be ismeretlen tettes, de lopási kár 
nem keletkezett. 
21.21 -kor autófeltörésről kaptunk 
hírt. Egy nagy értékű terepjáró jobb 
oldali ablakát törte fel ismeretlen tet
tes, s a gépkocsiból eltulajdonított 
egy kézitáskát kb. 100.000 Ft értékű 
arany ékszerekkel. A rongálási kár 
plusz 100.000 Ft-ot taksál. 
0.15-kor egy olyan személyt igazol
tatott a járőr, aki ellen elfogató pa
rancsot adtak ki. Az illetőt az elfogás 
után előállították, majd kihallgatták. 
Másnap reggel 8.40-kor ismét körö
zött személyt sikerült járőreinknek 
előállítani. Az illetőt a Zala Megyei 
Bíróság lopás miatt kereste. 
12-én 0.59-kor ismeretlen tettes ab
lakbetörés módszerével hatolt be 
egy lakásba, ahonnan kb. I millió Ft 
értékű arany ékszerrel és készpénz
zel távozott. 
Még ugyanezen az éjszakán, való
színűleg egy dühös állampolgár úgy 
próbálta meg levezetni feszültségét, 
hogy egy utcán álló személygépko
csi ablaktörlőjét letörte, majd végig
gyalogolt az autó tetején. 
Egy másik személygépkocsi tulajdo
nos is pórul járt, hisz autójának jobb 
hátsó üvegét kitörve, eltulajdonítot
ták iratait. 
20.2.3-kor jelentette be egy fiatalem
ber, hogy édesapja házába betörtek, 
de a lakásból üres kézzel távoztak az 
ismeretlen elkövetők. 
13-án 14.25-kor egy helyi drogériá
ból jelezték, hogy 2.300 Ft értékben 
loptak az üzletükből, s az elkövető 
nem tudta magát igazolni. A kiérke
ző járőr megállapította, hogy a tettes 
13 éves. 
20.20-kor vette észre egy nagykani
zsai férfi, hogy az utcáról ellopták 2 
db lezáratlan MTB kerékpárját, s ez
zel 60.000 Ft-os kára keletkezett. 

14-én egy gyógyszertárból alkalmi 
lopás módszerével tulajdonítottak el 
40.000 Ft-ot. A gyanúsítottat hama
rosan sikerült előállítani. 
10.40-kor jelentették be, hogy az éj
szaka folyamán ismeretlen behatolt 
egy családi ház udvarába, ott meg
rongálta a mozgásérzékelő lámpát, 
majd eltulajdonított egy MTB ke
rékpárt, valamint kéziszerszámokat. 
Hamarosan ismét kerékpárlopásról 
kaptunk bejelentést. Ebben az eset
ben egy lelakatolt bicikli talált új 
gazdára. 
Ezen a délelőttön - úgy látszik - nem 
voltak biztonságban a családi házak. 
10.30 és 12.50 között, ajtóbefeszí-
téssel hatoltak be egy otthonba, 
ahonnan 2 millió Ft értékben tulaj
donítottak el készpénzt és arany ék
szereket. 
Egy másik lakásba is megkíséreltek 
behatolni, az ajtót több helyen meg
feszítették, de a szomszéd megza
varta az elkövetőt, s így az elmene
kült a helyszínről. A rongálási kár 
így is kb. 15.000 Ft. 
23.41-kor egy lezártan parkoló se
gédmotor-kerékpárt loptak el. De a 
tetteseket hamarosan sikerült elfogni. 
A hajnali órákban vette észre egy 
kanizsai lakos, hogy az éjszaka fo
lyamán feltörték személyautóját, s 
abból kazettákat és CD-lemezeket 
tulajdonítottak el ismeretlenek. 
15-én ismét egy drogériában értek 
tetten bolti lopáson négy személyt, 
akik kb. 35.000 Ft értékben pipere
cikkeket akartak eltulajdonítani. A 
négy főt előállították, s kiderült, 
hogy az egyik fiatalkorú elkövetőt 
lopás miatt mái' körözte egy másik 
rendőrkapitányság. 
16-án 11.25-kor a Király utcai kör
forgalomnál a helyi járatú autóbusz 
gyalogost gázolt el, aki bordatörést 
és gerincsérülést szenvedett. 
17-én éjjel a járőrök egy ismeretlen 
férfit igazoltattak, mert feltűnt nekik, 
hogy amikor az úr észrevette őket, 
az eddig tolt kerékpárt letámasztotta 
és otthagyta. Az igazoltatott személy 
elismerte, hogy a biciklit lopta 
ugyan, de a körülményekre illumi-
nált állapota miatt, sajnos nem em
lékszik. 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
R I A S Z T Ó R E N D S Z E R É N E K szerelése. 

• A R I A S Z T Ó J E L Z É S 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással . 

• Meglévő rendszerek F I G Y E L Ő K Ö Z P O N T R A 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

N a g y k a n i z s a , R o z g o n y i u. 2 0 . 
Telefon: 9 3 / 3 1 2 - 7 0 6 
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A VAROS NIVOJ 
közvetítő iroda a belvárosban 

November 15-én nyitotta meg kapuit a Nívó 
Közvetítő Iroda a Bazárudvarban, amely azt 
tűzte ki feladatául, hogy a város gondjain 
munkahelyteremtéssel, vállalkozások letelepí
tésével enyhítsen. Az iroda elképzeléseiről, cél
jairól Szabó Imrét kérdeztük. 

- Az egész kezdeményezés, szervezés gyakorla
tilag Romániából indult el. Először ott kérték se
gítségünket, hisz köztudott, hogy jó információs 
rendszerünk van. Bel- és külkapcsolataink jól 
működnek. A munkálatokba nevezetesen 
Kovctsznán fogtunk bele a helyi önkormányzattal 
közösen. A dolgok jól működtek mindaddig, amíg 
nem ütköztünk bele a mindenható Prefektúrába 
és annak vétójogába. így feladtuk a hivatalos utat 
és baráti alapon segítettünk vállalkozások, üzle
tek létrehozásában. 

- Miért kezdett bele itt Nagykanizsán? 
- Itt születtem, itt jártam iskolába is. Úgy ér

zem, tartozom ennek a városnak, az itt élő embe
reknek, és azt tapasztalhatjuk mindannyian, elkel 
a segítség, mert a problémák sokasodnak. Vállal
kozóként jól tudom, nem lehet sikeres csak egy 
vállalkozás, minden mindennel összefügg. Hiába 
van egy jó üzlet, ha nincs vevő, vagy nincs áru, 
amit el lehet adni. Tudomásul kell venni a gazda
ság szereplőinek, hogy fogyasztás csak akkor 
van, ha van termelés is. A kereskedelem önmagá
ban nem lehet nyereséges, nem beszélve arról, 
hogy a multinacionális cégek hasznukat nem itt 
költik el, a város életéből nem veszik ki részüket, 
semmilyen megmozdulásba nem lehet őket bevon
ni, csak a kötelezettségüket teljesítik, semmi töb
bet nem adnak. 

AZ APPARÁTUS TEHETETLEN? 

- Az önkormányzati elképzelésekről miként 
vélekedik? 

- Az önkormányzat tehetetlenségét látom, ta
pasztalom. Sem megfelelő információkkal, sem 
határozott elképzelésekkel, sem gazdasági erővel 
nem rendelkeznek. Azt megtapasztalva, hogy sok 
esetben maga a testület egyfajta fékező ereje a 
haladásnak, nem beszélve a polgármesteri hiva
tal vagyonbürokratizált rendszeréről, úgy gon
doltuk létrehozzuk ezt az irodát, ahol minden egy 
helyen lebonyolítható, ha itt megjelenik az ügyfél, 
már sehová nem kell mennie, mi mindent elinté
zünk helyette, neki csak a papírokat kell aláírni. 
Nem ő találkozik azokkal a személyekkel, szerve
zetekkel, amelyek rég elveszik a kedvét attól, 
hogy bármibe is belefogjon, mielőtt bárminek is 
nekiáll, hanem mi. Mivel folyamatosan azt ta
pasztaljuk, hogy az önkormányzat nincs tisztában 
a helyi viszonyokkal, nem ismeri a helyi lehetősé
geket, nincs meg a megfelelő információs bázisa, 
úgy döntöttünk, hogy a helyben meglévő adottsá
gok ismeretében befektetőket keresünk. Mi azon 
igyekszünk, hogy ne csak helyi ismereteink 
legyenek, hanem azt is tudjuk, mit keresnek a kül

földiek, s ha ilyen itt helyben nincs, hát a közel
ben találjunk kiajánlható területet, csarnokot, az 
igénytől függően. Mi feltérképezzük (részben már 
meg is tettük) milyen üres csarnokok, hasznosít
ható földterületek vannak, milyen a szabad mun
kaerő képzettsége, kora, adottságai, mennyi idő 
alatt, milyen formában, és hol képezhető ki a lete
lepülni kívánó gyár munkaerő szükséglete, mind
ezt azért, hogy adott esetben olyan vállalkozáso
kat telepítsünk le, amelyek megtalálják a számítá
sukat, és a helybeli munkanélküliséget csökken
tik. 

NE MUNKANÉLKÜLIEKET 
KÉPEZZÜNK! 

- Többször felmerült már, hogy a munka
nélküliekkel azért nem lehet mit kezdeni, mert 
a képzettségük nem megfelelő. 

- Van ebben némi igazság. Célszerű lenne az 
átszervezés alatt álló szakképzést a kor színvona
lának és kívánalmainak megfelelően átszervezni, 
hogy már előre olyan szakembereket képezzenek, 
amelyre a letelepülő gyárnak szüksége van. Tu-
dom, ez szemléletváltást, és nagy-nagy rugalmas
ságot kíván mindenkitől, de én erkölcstelennek 
tartom, hogy a középiskolák nagy részében eleve 
munkanélkülieket képeznek, aztán sok pénzért új
ra munkanélküliekké képezzük át őket, nem be
szélve arról, hogy a folyamatos újratermelődéssel 
még tovább rontjuk az amúgy is kevéske elhelyez
kedési esélyeiket. Ha az oktatási rendszer merev 
szerkezete nem alkalmas a változó idővel együtt 
haladni, akkor pedig meg kell találni azokat a 
képzőintézeteket, akár vállalkozásokat, amelyek a 
munkaerőt kiképezik. 

- Kikkel dolgozik együtt? 
- Mi olyan apparátust működtetünk céljaink 

elérésére, amely olyan fiatal szakemberekből áll, 
akik képesek a kommunikációra akár több nyel
ven is és vannak információik, tapasztalataik ar
ról, milyenek az elvárások külföldön. Itt nemcsak 
nyelveket beszélnek, hanem tárgyalni, szakmai 
megbeszéléseket is képesek vagyunk idegen nyel
ven lefolytatni, ami azt hiszem nagyon fontos. 

- Honnan az ütőképes csapat? 
- Többségében kanizsaiak. A tapasztalataim 

azt mutatják, hogy nagyon sok jól képzett fiatal 
nem találja meg számítását ebben a városban, 
mert bár jól felkészültek, senkinek sem kellenek. 
Az egyik munkatársam például közgazdaságtudo
mányi egyetemi végzettséggel, két szakmai nyelv
vizsgával, tőzsdei, befektetői ismeretekkel nem ta
lált magának munkát miután Svájcból hazajött. 
Több ilyen fiatal van a városban, én próbálok ne
kik lehetőséget adni ahhoz, hogy tudásukat ki
bontakoztassák, hogy érvényesüljenek. Vannak, 
akiket az iroda alkalmazott, másokat pedig ki
sebb-nagyobb feladatok elvégzésével bízunk meg. 
Én nem kívánok határt szabni az elképzeléseik
nek, legyen az akár a legképtelenebb is első-hal

lásra, mert ki tudja, mi lehet még belőle. Akiket 
nem alkalmazunk, csak megbízás alapján dolgo
zunk velük, meg van a lehetőségük arra, hogy a 
tárgyalások során olyan információs bázist, 
olyan ismeretségeket alakítsanak ki, amely a jö-
vőjükre nézve pozitív, hiszen ha egy cég létreho
zásánál a kezdetektől ott vannak, vélhetően a cég 
később is számít rájuk. 

MILYEN BEFEKTETŐKRE 
SZÁMÍTHATUNK? 

- Milyen befektetőkben gondolkoznak 
önök? 

- Tudni kell azt, hogy Magyarország kis or
szág, kis területekkel, viszonylag kis lehetőségek
kel. Mi itt nem gondolkozhatunk hatalmas befek
tetésekben, multinacionális termelő cégekben. 
Helyettük azokat a kis- és középvállalkozásokat 
kell megtalálnunk, akik valamiért fantáziát látnak 
bennünk. Nem csak a viszonylag jól képzett, vi
szonylag olcsó munkaerő lehet vonzó, más elő
nyökkel is kell, és lehet operálni. Gondoljunk a 
sokat emlegetett földrajzi adottságunkra, a kör
nyezet adottságaira, a viszonylag fejlett infrast
ruktúrára, az oktatás viszonyaira, vagy az egész
ségügyi ellátás színvonalára. Ezt egy megtelepülő 
vállalkozás mind számba veszi, bármilyen hihe
tetlen. Mi nemcsak az üres csarnokot, vagy a ren
delkezésre álló területeket kívánjuk partnereink
nek megmulatni, hanem a kórházat, az iskolákat 
is, és a szórakozás, a rekreáció lehetőségeiről is 
tájékoztatjuk. 

- Nemrégiben létrehozott a város a polgár
mesteri hivatalon belül egy, az önök által fel
vállalt feladatok végrehajtásával megbízott 
szervezetet. Együtt tudnak működni? 

- Azon a véleményen vagyunk, minél több szer
vezet jön létre, annál jobb. A cél közös, dolgoz
zunk együtt, amiben lehet. Előbb utóbb pedig 
mindenki megtalálja majd a maga profilját, és 
specializálódik. 

- Mi késztette arra, hogy ezt az irodát itt 
helyben, és nem másutt hozza létre? 

- Aki ismer, tudja, lokálpatrióta vagyok, hogy 
a város, az itt lakók érdeke fontos a számomra. 
Úgy érzem, tartozom az itt élő embereknek, tarto
zom azzal, hogy a tudásommal, az ismereteimmel 
az ő érdekeiket, az ó boldogulásukat is szolgál
jam. Szeretnék valamit emlékül hagyni magamból 
a jelnövekvő nemzedékek számára. Nem olyan 
dolgokról beszélek, amelyek nyilvánvalóan hoz
zám köthetők, nem épületről, emlékműről, vagy 
kriptáról van szó. ami az. enyém, ennél többről, 
időállóbb dologról beszélek. Ha a felnövekvő 
nemzedék már bízhat a jövőjében, ha egy szilárd 
jövőkép megalkotásán dolgozhatunk most együtt, 
az jó. Nem szeretném, ha két-három nemzedékkel 
később megkérdezné az. utódom, hogy a fenébe 
volt itt képes élni az ősöm. 

D. É. 
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Ravatal ozó-felúj ítás 
A V I A Kan izsa Kht . m é g a 

köl tségvetés te rvezése előt t el jut
tatta az i l le tékesnek a m a g a j a v a s 
latait, vállalásait a v á r o s ü z e m e l t e 
tés terén. Cé l sze rűnek látják a j ö 
vő évben a központ i t e m e t ő rava
talának be l ső rekonst rukció já t , 
amely ál lapota miat t t ovább m á r 
nem halogatha tó . Gáspá r A n d r á s 
e lmondta , hogy a kö l t ségve tés e l 
fogadása után pályázato t ír ki a 
V I A a munká la tok e lvégzésé re , és 
a beadot t pá lyáza tok e lb í rá lása 
követően derül ki, mi lyen is lesz a 

rava ta lozó belseje , i l letve ki az, 
aki a munká l a toka t e lvégzi . A hű
tőkamra kérdése i t r endezn i kell a 
köze l jövőben , hiszen e lő í rások 
szabá lyozzák a meglé té t . A j e l en 
legi műszak i l ag e lavul t , m ű k ö d é s e 
b izonyta lan , így m i n d e n k é p p e n 
szükséges egy új . M i n t G á s p á r 
András tó l meg tudha t tuk a be ruhá
z á s h o z a t eme tőben m ű k ö d ő két 
t emetkezés i vá l la lkozás is hozzá 
j á ru l , erről m á r korábban tárgyal
tak a felek. 

D . É . 

AKTUALIZÁLT 
FELÚJÍTÁSI PROGRAM 
A költségvetés kész í tésének i d ő s z a k á b a n időről időre fe lmerül 

az utak, j á r d á k tervszerű fe lúj í tásának kérdése . M i n t a V I A 
Kanizsa Kht-nál m e g t u d h a t t u k , a m e g a d o t t p a r a m é t e r e k a lapján 
egy számí tógépes p r o g r a m rangsoro l ja , m e l y e k azok a felújítási 
teendők, ame lyek t o v á b b m á r n e m ha logathatok . A m e n n y i b e n az 
ö n k o r m á n y z a t a város kö l t ségve tésében évről évre , másfél évt ize
den át, egy n a g y o b b összeget (kb. 7 0 mi l l ió forintot) el tudna kü lö 
níteni e célra, a k k o r az u tak és a j á r d á k e lérhetnék végre azt a 
műszaki sz ínvonalat , ame lye t a b a l e s e t m e n e t e s köz l ekedés előír. 

D . É . 

A HSMK 
sikeres pályázatai 
- Az elmúlt időszakban a 

HSMK több sikeres országos és 
regionális szakmai pályázatot 
nyert meg, illetve nyert kisebb-
nagyobb összeget. Ezek közül is 
kiemelkedik az önkormányzatok 
érdekeltségnövelő pályázata, 
amit a megyei jogú várossal ad
tunk be a színpadi függönyrend
szer cseréjére - mondo t t a P a p p 
Ferenc , a H S M K igazgatója . 

- A kapott 885 ezer forintból 
elkezdtük a függönycserét, a kö
zönség az elmúlt napokban lát
hatta a megájult, gyönyörű feke
te függönyrendszert. A Művésze
ti és Szabadművelődési Alapít
ványtól 100 ezer forintot nyer
tünk a Szülőföldünk Magyaror
szág elnevezésű néprajzi kiállí
tás és előadássorozat megtartá
sára. A Nemzeti Kulturális 
Alapprogramból 50 ezer forintot 
nyertünk a Nyugdíjasklub és a 
Kertbarát Klub szakmai műkö

désére. A Nemzeti Kulturális 
Örökség Minisztériumától 200 
ezer forintot kaptunk egy roma 
est rendezésére. A Millenniumi 
Emlékbizottság két kezdeménye
zésünkre is adott támogatást. 
Egyiket a „Magyar Zene Évszá
zadai" című előadássorozat, a 
másikat a Millenniumi Történel
mi Szabadegyetem megtartására 
használtuk fel. Az ifjúság részére 
szervezett ún. Szombat este című 
zenés szórakoztató műsorunk tá
mogatására a Nyugat-dunántúli 
MOBILITÁS Regionális Ifjúsági 
Szolgáltató Irodától nyertünk 55 
ezer forintot. Az összességében 
kapott másfélmillió forintos tá
mogatást kifejezetten szakmai 
programokra fordítjuk, ami jól 
kiegészíti a saját lehetőségein
ket, bevételeinket - összegez te 
befejezésül P a p p Ferenc igazga
tó. 

B. Zs . 

IVEC 
Eladják, felújítják, üzemeltetik? 

Csütör tökön ( lapunk megje le
nésével egy időben) egyez te té 
sek folytak a V á r o s h á z á n az 
egykor i Apo l ló mozi épüle tének 
sorsáról , tudhat tuk m e g Tó th 
Lász ló képviselőtől , aki annak 
idején ind í tványba tett j avas la 
tot a megürü lő épület további 
hasznosí tására . A köl t ségve tés 
kész í tésének időszakában e kér
dést is újra á tgondol ták , tudhat
tuk meg . A képvise lő e lmond ta , 
a tervezet összeál l í tója mindhá
rom al ternat ívát be tervezte a 

köl t ségvetésbe , ebben ugyanis a 
további mozikén t történő üze
mel te tés támogatása éppúgy 
szerepel , mint az értékesítés, öt
venmil l ióval , és a tervek elké
szí tésére , i l letve a díszterem ki
alakí tására előirányzot t önrész, 
ál lami támogatás esetén. A kép
vise lő úgy véli, némi e l lenmon
dás tapaszta lható az anyagban, 
ezért a legközelebbi közgyűlé
sen kíván választ kapni a felme
rült kérdésekre . 

D . É . 

U J J Á T S Z Ó T É R 
Új j á t szó té r kiala

k í tásának köl tségei 
is szerepe lnek a j ö 
v ő évi kö l t ségve tés 
ben . Min t a V I A 
Kan iz sa Kht -ná l 
meg tudha t tuk , ők 
tet tek j avas la to t egy 
olyan be lváros i já t 
szótér k ia lakí tására , 
ame ly az a m ú g y szi
gorú uniós e lőí rá

soknak is megfe le l 
ne. A korszerű , 
megfe le lő bevona t 
tal el látot t j á t s zósze 
rekkel felszerelt já t 
szótér l egegysze
rűbb vá l toza ta kö 
rülbelül nyo lcmi l l ió 
for intba kerü l , d e 
vannak e b b e n a mű
fajban a húszmi l l ió 
forintot is megha l a 

dó kialakí tások. A 
já t szó té r e lhelyezé
sére egyes vé lemé
nyek szerint vagy a 
M ú z e u m tér, vagy a 
Károlyi -ker t lenne 
a lka lmas , hiszen 
mindegy ik körbeke
rí thető, ami mint 
megtud tuk , a lapvető 
feltétel. 

D. É . 

FOGORVOSOK TALÁLKOZÓJA 
A M a g y a r Orvos i K a m a r a 

N a g y k a n i z s a i S z e r v e z e t é n e k Fog
orvos i T a g o z a t a d e c e m b e r 2-án 
i smét m e g r e n d e z i N a g y k a n i z s á n a 
fogo rvosok ta lá lkozójá t . Tek in te t 
tel arra, hogy a fogásza tban fel
haszná lha tó a n y a g o k körében ha
t a lmas m o d e r n i z á c i ó köve tkeze t t 
be - é s a fej lődés fo lyama tos - , 
ezér t a r endezők a K E R R , az 
E S P E és a 3M külföldi cégek be 

vonásáva l a „Fogorvos i anyagok 
a 3. évez red e le jén" c ímmel ké
szí te t ték e lő éves összejövetelü
ket. 

A je les rendezvényre elsősorban 
Zala , S o m o g y és Veszprém me
gyébő l várnak érdeklődőket , de a 
visszajelzések szerint az ország 
minden részéből érkeznek fogor
vosok. 

B. E. 

SZOKOKUT-FELUJITAS 
A V I A Kan izsa Kht-tól kapot t információink szerint Petró Gyula, 

a C W G Kft. ügyveze tő je ajánlatot tett az Erzsébet téri szökőkút re
konstrukciójára . A z ajánlat anyagi vonzatáról csak annyit sikerült 
meg tudnunk , hogy a munká la tok e lvégzéséhez szükséges pénz sze
repel a köl t ségvetés te rveze tében . Egyes vé lemények szerint a szö
kőkút rendbeté te lével pá rhuzamosan a tér revital izációjának elvég
zése is cé lszerű volna. 

D . É . 



Kivonat: Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlésének 28/1995. (X. 30.) számú ren
delete a településrészi önkormányzatokról 

A településrészi Önkormányzat feladat- és hatásköre 
7 . « 

(1) Véleményezi a településrészt érintő: 
• költségvetési koncepciót, a költségvetésről szóló rendelettervezetet, 
• önkormányzati tulajdonban lévő fold és házingatlan (forgalomképes ingatlanok) érté

kesítését, vásárlását, vállalkozásba vitelét, vagy bármely módon való hasznosítását, 
• önkormányzati vállalkozások létrehozását, 
• önkormányzati vállalat vagy intézmény alapítását, illetve megszüntetését, 
• a polgármester hatáskörében hozott első fokú határozatok ellen benyújtott fellebbe

zéseket. 
• városfejlesztési koncepciót, városrendezési programot, tervet, 
• a közgyűlés elé kerülő napirendeket. 
• a településrészen működő intézmények vezetőinek kinevezését, felmentését, 
• a településrész intézményeinek használatával és igénybevételével kapcsolatos kérdé

seket. 
• az egészségügyi alapellátás igénybevételével kapcsolatos kérdéseket. 
• az intézmények és egészségügyi alapellátás épületeinek felújítását, átalakítását és át

helyezését. 
(2) Javaslatot tesz a településrészt érintő: 

• városüzemeltetési problémák szabályozására, 
• kereskedelmi áruellátásával kapcsolatos feladatok megoldására, 
• beruházásokra, felújításokra. 
• a helyi jelentőségű építészeti és természeti értékek megóvására, őrzésére, fenntartá

sára, helyreállítására. 
• a szociálisan rászorulók támogatására, 
• a helyi adóból befolyt összeg felhasználására. 

(3) Egy szavazati joggal részt vesz a településrészt érintő 
• beruházások és felújítások megvalósítására kiírt pályázatok elbírálásában, 
• városüzemeltetési feladatok ellátására kiírt pályázatok elbírálásában, 
• a városüzemeltetési feladatok ellátására kiírt pályázatok elbírálásában. 

(4) Közreműködik a településrészi városfejlesztési koncepciók, programok, tervek ki
alakításában. 

Egyéb rendelkezések 
9 .8 

(1) A településrészi önkormányzat tagjai a települési képviselő-testület és bizottságok ülé
sein tanácskozási joggal vehetnek részt. 

(2) A településrészi önkormányzatot a vezető képviseli. 
Nagykanizsa. 1995. október 30. 

Dr. Lukácsa Erzsébet. Suhai Sándor 
aljegyző polgármester 

A kivonat hiteles: Nagykanizsa. 2000. november 6. Ács Lászlóné 

N Y Í R E G Y H Á Z A m e g y e i j o g ú v a r o s p o l g á r m e s t e r e 

V A L A M E N N Y I V Á R O S P O L G Á R M E S T E R E R É S Z É R E 

Tisztelt Polgármester Asszony/Úr! 

Lassan mögöttünk van a 2000. év. mely mindannyiunk számára megfeszített munkával, 
kisebb-nagyobb gondok megoldásával járt. Az esztendő végén álljunk meg egy pillanatra, 
legyünk újra gyermekek. 

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala, a Piac és Vagyonkezelő Kft. 
és az O-MEGAparty Rendezvényszervező és Marketing Kommunikációs Bt. összefogott, 
hogy tréfás megmérettetésre hívja össze az ország mikulásait, hogy eldőljön ki az év leg
szebb és legeredetibb télapója. 

Kérem az Ön vagy Munkatársai segítségét, hogy a városunk és a megyéjükben lévő 
többt település lakóihoz is eljuthasson felhívásunk. 

Olyan jelentkezőket várunk, akik kedvelik a mókát, értenek a gyermekek nyelvén és 
szívesen ellátogatnak 2000. december 3-án Nyíregyházára egy kis vetélkedésre, mely
nek fő díja - egy többszázezer forintos utazás - városunk ajándéka. (A további részletekét 
a mellékelt tájékoztató tartalmazza.) 

SEGÍTŐ KÖZREMŰKÖDÉSÉT KÖSZÖNJÜK. ÜNNEPEUÜNK EGYÜTT! 
Csabai Lászlóné polgármester 

N E V E Z É S I F E L T É T E L E K 

Azon mikulások jelentkezését várjuk, akik kedvet éreznek egy mókás megmérettetéshez, 
hogy eldőljön ki az év legeredetibb és legszebb télapója Magyarországon. 
Jelmezes bemutatkozó egyedi, ötletes, maximum 3 perces produkciókkal. (A produkció 
nem feltétele a jelentkezésnek.) A mikulások sem szóban, sem feliratokkal nem reklámoz
hatnak cégeket, vállalkozásokat, intézményeket. 

NEVEZÉSI DÍJ, KORHATÁR NINCS! 
Nevezési határidő: 2000. november 30. 

Jelentkezés módja: - Levélben: Piac és Vagyonkezelő Kft. Nyíregyháza, Búza tér 23. 
(a borítékra kérjük ráírni: Mikulások szépségversenye) 

- Faxon: 42/416-008, 42/430-145 
- E-mailen: mikulasverseny@freemail.hu 

Felvilágosítás: Ábrányi Mária 30/2212-863, Kovács Viktória 20/9510-555 

KÉPVISELŐI FOGADÓÓRA 
T Ó T H ZSUZSA önkormányzati képviselő 2000. november 29-én szer

dán 16-tól 17 óráig várja a 11. számú választókerület polgárait a FI-

DESZ-MPP nagykanizsai irodájában a Rozgonyi u. 1. szám alatt. 

HIRDETMÉNY 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata a kiskanizsai tele

pülésrészen élő lakosság kérésére önszerveződő képességének erősítése 
céljából 2000. október 10-i ülésén létrehozta a Kiskanizsai Településré
szi Önkormányzatot . 

A településrészi önkormányzat testületi tagjait (5 főt) időközi válasz
táson kell megválasztani. 

A Helyi Választás i B izot t ság az időközi választást 

2 0 0 1 . j a n u á r 14 . n a p j á r a (vasárnapra) tűzte ki 

A s zavazás 6 .00 órától 19 .00 óráig tart 

Szavazni csak személyesen a választópolgár lakóhelye szerint kijelölt 
szavazóhelyiségben lehet. 
A kiskanizsai városrész választójoggal rendelkező állampolgárairól ké
szült nyilvántartás 

2 0 0 0 . n o v e m b e r 15-től n o v e m b e r 22- ig 

a közszemlére tétel időpontjában tekinthető meg a 

Polgármes ter i Hivata l O k m á n y i r o d á j á b a n 

N a g y k a n i z s a E ö t v ö s tér 16. s zám alatt 

A választópolgárok a nyilvántartásba történt felvételükről 2000. no
vember 17-ig értesítést kapnak. 

A választáson jelöltet ajánlani 2000. december 22-én 16 óráig aján
lószelvényen lehet, melyet a választópolgárok az értesítővel együtt kap
nak meg. 

Egy választópolgár csak egy jelöltet ajánlhat. 

Választási Bizottság 

Elnök: Varga Ferenc Nagykanizsa, Sugár u. 25/A 
Elnökhelyettes: Rózsás János Nagykanizsa. Csengery u. 52. 
Tag: Dr. Németh Györgyi Éva Nagykanizsa. Kazinczy u. 4. 
Hivatali helyisége: Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. I. emelet 12 ajtó 
Telefon: 93/500-754 
Választási Iroda vezetője: Dr. Tuboly Marianna 
Hivatali helyisége: Nagykanizsa. Erzsébet tér 7.1. emelet 9 ajtó 
Telefon: 93/500-706 

Részletes tájékoztatásért a Polgármesteri Hivatalban a Választási Iro
dához lehet fordulni Nagykanizsa, Erzsébet tér 7 . 1 . emelet 6. ajtó. Tele
fon: 500-712 

Nagykanizsa, 2000. november 6. 
Helyi Választási Iroda 

NAGYKANIZSA VÁROSI KINCSTÁR KERES: 
Gazdaság i és k ö z h a s z n ú társaságok könyve lésében 

G Y A K O R L A T T A L R E N D E L K E Z Ő K Ö N Y V E L Ő T . 

Bérezés megegyezés szerint. 
Jelentkezni írásban (szakmai önéletrajzzal), 2000. december l - ig lehet. 

Nagykanizsa, Eötvös tér 16. Tel.: 500-830 

H I R D E T M É N Y 
Tájékoztatom a kiskanizsa városrész választópolgárait, 

hogy a 2001. január 14-re kitűzött településrészi önkormányzati 
választáson a testület tagjait kislistán választják. 

Jelölt az lesz, akit a városrész választópolgárainak legalább 
l ' r - a jelöltnek ajánlott. Érvényes jelöléshez 53 ajánlás szükséges. 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Jegyzője 
Választási Iroda vezetője 

2000. november 23. 5 

mailto:mikulasverseny@freemail.hu


PLAZA CENTERS 
-

TEGZES ZSOLT 

Nagykanizsán született, és itt 
él a családja is. A Batthyány
iján érettségizett, majd a Keres
kedelmi és Vendéglátóipari Fő
iskolán szerzett diplomát. Kö
zel tíz évig a kereskedelemben 
dolgozott. Első munkahelye a 
ZETA volt, majd multinacioná
lis cégek területi képviselője, 
értékesítési vezetője lett. A 
Plaza-hoz a Danone-tól érke
zett. Személyzeti tanácsadó -
„fejvadász" - cégen keresztül 
talált egymásra a Plaza és Teg
zes Zsolt. 

- A Plaza Centers profi a 
plaza-k építésében, a Kanizsa 
Plaza a nyolcadik a sorban. Ki
alakult, egységes arculatuk, 
marketingjük, bérlői mixük 
van. Olyan hálózat tagja a 
Kanizsa Plaza, amely lehetővé 
teszi, hogy már egy bevált 
know-how alapján indítjuk ezt 
a létesítményt. Nagy megtisz
teltetés számomra, hogy engem 
választottak üzemeltetési igaz
gatónak. Nagy kihívás előtt áll 
az egész csapat: az elvárás az, 
hogy napi nyolc-tízezer fő for
duljon meg a Kanizsa Plaza-
ban. Az ide látogató és az itt 
vásárló fogalma szorosan 
összefügg, hiszen gyakorlatilag 
a város szívében egy helyen a 
családok számára egy szóra
koztató centrum is amellett, 
hogy üzletek, szolgáltatók kí
nálják áruikat, szolgáltatásaikat 
a városlakóknak és a környező 

Pár hónap alatt kinőtt a földből Kanizsa legújabb és talán 
leg-legebb kereskedelmi-szolgáltató egysége a Kanizsa Plaza. 
Korábbi híradásainkban már beszámoltunk arról, hogy ha
marosan nyit a ház. Hogy mire számíthat a megnyitó napján 
a Plaza-ba betérő, a Kanizsa Plaza három vezetője, Tegzes 
Zsolt, Tarabó Éva és Bali Ferenc mondta el, akiket egy kis 
bemutatkozásra is kértünk. 

településeken élőknek egya
ránt. Ötven kilométeres körzet
ben nincs még egy olyan mo
dern komplexum, ahol négyter
mes multiplex mozi van, ahol 
szupermarket van, több mint 
negyven üzlet áll a vásárlók 
rendelkezésére, ahol ételudvar 
várja a betérőket. 

- December ötödikén 17 óra
kor megnyitjuk a házat, nagy 
szeretettel várjuk a közönséget, 
a tisztelt érdeklődőket. A szu
permarket és egyéb üzletek 
mellett bowling-pályák, játék
terem nyit. A megnyitó egy 
nagyszabású műsorral adja 
meg az alaphangulatot és ízelí
tőt ad a későbbi programokból, 
elképzelésekből. A Kanizsa 
Plaza-t a családok bevásárló- és 
szórakoztatóközpontjának szán
juk - és reméljük, ezt el is fo
gadja a nagyközönség. A város 
szempontjából jelzésértékűnek 
tartom azt a szerepünket is, 
hogy talán Nagykanizsa a je
lenlegi stagnáló gazdasági 
helyzetből egy fellendülő ten
dencia elé néz. A Plaza-k nem 
a kommersz minőséget kínálják 
a vásárlóknak, hanem márkákat 
és az annak megfelelő árakat. 
A vásárlóerő erősödésével, a 
vásárlói-fogyasztói szokások 
átalakulásában a Plaza-ban vá
sárló réteg folyamatosan nőni 
fog. A Kanizsa Plaza mind a 
gazdasági-kereskedelmi, mind 

a szórakoztató-kulturális tekin
tetében egy komoly átrendező
dést eredményez a város életé
ben. 

TARABÓ ÉVA 

A város kulturális és közéle
tében már ismert, nevet szerzett 
szakember. Sok éven keresztül 
a kanizsai házasságkötési ün
nepségekkel indított útjukra 
családokat, függetlenített nép
művelő volt, szervezte a sok 
emlékezetes szórakoztató prog
ramot. Mindig emberekkel fog
lalkozott, ahogy mondja a 
„mellékvágányokon" is a sza
badidős szórakoztatás töltötte 
ki még a hétvégéit is. Rádió
zott, „Megy a gőzös..." felejt
hetetlen élményeket nyújtó uta
kat szervezett, amely talán fo
galmazhatjuk úgy is, kulturális 
küldetés volt. Aztán egy kicsit 
nyugalmasabb évekre vágyott, 
a Rozgonyi-iskola szabadidő
szervezője lett. A vér azonban 
nem válik vízzé, a viszonylag 
nyugalmasabb életforma köze
pette - sorsszerűén - jött a 
Plaza és a marketingigazgatói 
megbízás. 

- Szerteágazó a feladatom. A 
legnagyobb hangsúlyt ezen be
lül a Kanizsa Plaza mint szóra
koztató központ kapja a mun
kámban. Ennek a menedzselése 
és ezen keresztül az egész ház 

menedzselése a fő feladatom, 
nem a kereskedelem marke
tingje. Természetesen a kettő 
nem választható el egymástól, 
hiszen a bérlők forgalmát meg
próbáljuk pozitívan befolyásol
ni azzal, hogy minél több em
bert hozunk be a Plaza-ba. Cé
lunk az, hogy az ide betérők ki
használják a Plaza azon adott
ságait, amelyek eddig a város
ban nem voltak biztosítottak. 
Azt akarjuk, hogy a családok 
jól szórakozzanak, jól érezzék 
magukat, a Plaza minél több 
szolgáltatását vegyék igénybe. 

Nagyon sok programja lesz a 
Kanizsa Plaza-nak. Egy önálló 
színpaddal is rendelkezünk, 
olyan rendezvényeket is le tu
dunk bonyolítani, amelyekre 
eddig nem volt lehetőség. A 
szuperprodukciók és a helyi te
hetségek, amatőrök számára 
egyaránt lehetőséget biztosí
tunk. A színpad nyitott, min
denkit szívesen látunk, amely 
abból a szempontból sem elha
nyagolható, hogy ma nagyon 
drága bérleti díjakat kell kifi
zetnie annak, aki meg akar mu
tatkozni a nagyközönség előtt. 
A fellépők műsorait - legyen 
az akár a Pa-Dö-Dő, az AD 
Stúdió - a látogatók ingyene
sen tekinthetik, hallgathatják 
meg. Azt hiszem, a nagykani
zsai kulturális élet centruma 
lesz ez a ház. Minden adottsá
ga, technikai lehetősége meg
van ehhez. A mozi olyan kíná
latot nyújt - és nem csak tartal
milag - , amilyen soha nem volt 
Kanizsán. Hét végén éjjel ket
tőig lesz nyitva. Ameddig a 
mozi nyitva lesz, az egész szó
rakoztató központ nyitva tart, a 
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kereskedelmi és szolgáltató 
egységek ehhez alkalmazkodva 
szintén kielégíthetik az igénye
ket. Ha egy olyan program 
lesz, amely azt vonja maga 
után, hogy a bérlők nyitva tart
sanak, mindenkinek az a jó, ha 
az igényeit ki tudja elégíteni, a 
vállalkozó pedig pluszbevételre 
tesz szert. Azt szeretnénk, ha 
egy nyüzsgő, kulturális élet 
lenne a Plaza-ban. A nyitvatar
tási idő, a programkínálat, a ke
reskedelmi egységek reklámjai 
figyelemmel kísérhetők a ha
vonta megjelenő Plaza Maga
zinból, amelyet minden lakásba 
a Postán keresztül juttatunk el. 
Reméljük, hogy az információk 
mellett egy szórakoztató - talán 
női - magazint tudunk nyújtani 
a lakosságnak, amelyben lesz a 
reklámokon kívül horoszkóp, 
rejtvény, sport és sok színes 
írás. 

A megnyitó napján már egy 
kulturális vitaminbombával 
szolgálunk: fellép az AD Stú
dió, a Győri Kisfaludy Színház 
művészei operett- és musical
melódiákat adnak elő, a 
Pannónia Klezmer Band is egy 
másfél órás műsort ad, majd a 
Pa-Dö-Dő egyórás koncertje 
következik. Rengeteg emberre 
számítunk, de nem kell félni, 
beférnek. Bízunk abban, hogy 
nemcsak a megnyitón, hanem 
más alkalmakkor is betöltik a 
házat. Olyan hangosításunk 
van, hogy a ház bármely részé
ben hallható, ami a színpadon 
történik. A decemberi progra
mok sora már másnap folytató
dik, hiszen akkor nyit - 6-án -
a mozi. Táncos, mulatságos 
szupermegnyitó programra le

het számítani. Utána a hónap 
kis ünnepei jönnek: szeretnénk 
a gyerekeknek kedveskedni 
egy 9-i programmal. Délelőtt 
tizenegykor kezdődik egy 
egész napos Mikulás-program 
az Igricekkel, a szombathelyi 
Szamóca Színház Elvarázsolt 
bohóc című gyerekelőadással 
várja a kicsiket. A Hollywood 
Multiplex Mozi pedig egy ve
télkedőkkel tűzdelt sziporkázó 
gyermekdélutánt szervez. 
Amellett, hogy decemberben 
és a következő hónapokban te
le lesz jobbnál jobb progra
mokkal a ház, hosszú távon 
gondolkodva - kulturális szak
emberként is mondom - nem 
akarjuk agyonnyomni a város 
kulturális életét. Azért nem ál
lom meg, hogy csemegékkel 
csigázzam fel az érdeklődést: 
terveink között szerepel a Fa
vágók együttes koncertje, 
ezüst- vagy aranyvasárnap ka
rácsonyi hangversenyt szerve
zünk egy énekegyüttessel -
Pavarottitól a klasszikus kará
csonyi nótákig - , Luca napra is 
vigasságot tervezünk, a Bojtor
jánt nem akarjuk kihagyni. Sok 
előadó van, akiket kézről kézre 
adnak a Plaza-kban, szívesen 
látnak és szívesen lépnek is fel. 
Auth Csillától a negyvenes 
korosztály igényeit kielégítő 
művészek produkcióiig színes 
palettáról fogunk gondoskodni. 
Kéthetente zenés-táncos rock 
and roll esteket is szeretnénk 
rendezni, hogy a megcélzott, 
vagy ezt a zenét kedvelő kor
osztály élőzenét hallgathasson, 
táncolhasson, el tudjon menni 
egy ilyen típusú szórakozó
helyre. 

BALI FERENC 

A Kanizsa Plaza műszaki 
igazgatója. Korábban egy igazi 
tradicionális kanizsai cégnél, a 
Kanizsa Sörgyárban dolgozott 
műszaki-energetikai vezető
ként. Miután munkahelye meg
szűnt, és továbbra is Kanizsán 
képzelte el az életét, nagy örö
mére szolgált, hogy egy „fejva
dász" cégen keresztül a Plaza-
hoz került. Mint mondja, a 
Kanizsa Plaza akár egy kisebb 
méretű ipari üzemnek is felfog
ható műszaki szempontból. 

- Az a feladatunk, hogy a 
műszaki technika olyan közér
zetet biztosítson, hogy jól érez
ze magát a vendég, a bérlő. Re
mélem, hogy a kanizsai és kör
nyékbeli közönség ámulva fog
ja nézni azt a folyosót, azt az 
udvarrészt, amelyet a Kanizsa 
Plaza biztosít. Gyönyörködhet
nek egy szökőkútban - ez a 
kanizsaiak régi vágya volt - , 
amely igazi szökőkút, dekora
tív, hangulatemelő. A megnyi
táskor meg fog szólalni a szig
nálunk is, amelyet kanizsai 
szerző, Maros Sándor kompo
nált. 

- Az én feladatom akkor jó 
igazán, ha a természetesen szép 
és jó miatt nem is veszik észre 
azt, aminek a hiánya már zava
ró. Fényeffektusokkal az üzle
tek reklámját kell biztosítani, a 
levegő temperálása az egyik 
fontos szempont egy ilyen léte
sítményben - természetesen 
légkondicionálás is lesz - , egy
szóval jó közérzetet biztosítani 
- ez a feladat. Ehhez hozzátar
tozik az is, hogy egy vendéglá
tó szolgáltatás nem zavarhatja 

például szagokkal a ház életét. 
Olyan magas műszaki előírá
soknak kell megfelelnünk, mint 
egy hasonló szintű élelmiszer
ipari üzemnek. Megvan rá a 
technikai feltételünk és megfe
lelően kell működtetnünk. Tu
lajdonosunk nagy hangsúlyt 
fektet a biztonságtechnikára is. 
Beépített kamerarendszerrel 
egy őrző-védő cég végzi a fel
adatot mind a külső, mind a 
belső területen. Automata tűz
védelmi rendszer van kiépítve, 
ez biztosítja, hogy az esetleges 
lokális, elsődlegesen felvetődő 
tűzproblémákat azonnal tudják 
orvosolni. 

A feladat egésze azért tet
szett meg, mert egy zöldmezős 
beruházás volt. Nagy volt a 
költsége is, hiszen egy ingová
nyos területen épült fel a 
Kanizsa Plaza, amely egy na
gyon modern, magas műszaki 
tartalommal rendelkező ház. 
Kanizsán nincs is ilyen techni
kájú épület. A közművesítetlen 
ingatlanon az Európa Tanács 
utca felől kétbejáratos, három
száz parkolós, a hátsó részen 
szolgálati bejárókkal, árufeltöl
tésre hivatott bejáratokkal ki
épített, modern berendezéssek
kel felszerelt bevásárló és szó
rakoztató központ épült fel és 
kezdi meg működését. A Plaza 
Centers igényességét mutató 
beruházás eredményeként a 
Kanizsa Plaza-val új időszámí
tás kezdődik Nagykanizsán -
ezt úgy is fogalmazhatnám, 
hogy jelképesen a mi zenés 
óránk szignáljára indul a jövő 
évezred kereskedelmi-kulturá
lis élete a városban. 

L. I. 



VENDEGEK 
ÍRORSZÁGBÓL 

Hétvégén nagykanizsai meghí 

vásra városunkban tartózkodott az 

ír Limerick város kétfős küldöt tsé

ge. A polgármesteri kabinettel, a 

helyi kamara elnökével az 

Iparipark Kht. vezetőjével és a saj

tó képviselőivel hétfőn délelőtt ta

lálkoztak. 

Tiittő István polgármester a köl

csönös bemuta tások után ér tékes 

és ígéretes kapcsola tok kialakí tása 

lehetőségeként j e l l emezte a két vá

ros közeledését , amiből e lsősorban 

gazdasági téren, de a kamarák , az 

oktatás, a kultúra területén is dina

mikus együt tműködés a lakulhat ki. 

John Ryan limericki po lgármes te r 

válaszában utalt arra, hogy a rövid 

nagykanizsai ta r tózkodásuk során 

(belváros, M A O R T - t e l e p , K a l m á r 

utca, Észak-keleti városrész , leen

d ő logisztikai park területe és a 

Csónakázó- tó) kedvező b e n y o m á 

sokat szereztek városunkról , s egy 

folyamatos információcsere nyo

mán majd konkrétan is m e g lehet 

fogalmazni a kapcsolatok tartal

mát. 

A je lenlévők a feltett kérdések 

során megtudták, hogy L imer ick 

Í rország ha rmad ik l egnagyobb vá

rosa, lakóinak száma 52 ezer, s a 

hét ír régió közül a há rom megyé t 

magában foglaló Közép-nyugat i 

Rég ió székhelye is. Ebbő l követke

zően mintegy 310 ezres népesség 

adminisztra t ív irányítása is felada

tai közé tartozik. A sajtó képvise

lői tájékoztatást kaptak még arról 

is, hogy L imer ick d inamikusan fej

lődő város, nemzetköz i repülőtér

rel, k ikötővel , s o lyan gazdasági 

kamarákka l , amelyek évente 500 

mil l ió eurós fogalmat bonyol í tanak 

le. Ezek a tények is hozzájárultak 

ahhoz , hogy idetelepült az ameri

kai é rdekel t ségű compute r gyár tó 

cég , amely ik a m a g a nemében a vi

lágon a l egnagyobb . Egyébkén t az 

egész Í rországra j e l l e m z ő a gazda

sági d inamizmus , hiszen az utóbbi 

öt évben kétszeresére nőtt az ipari 

te rmelés összvo lumene . Ezért Íror

szág kelet felé - Magyarország , 

R o m á n i a - szeretne gazdasági lag 

nyitni , de a helyet illetően leszö

gezte a po lgármes ter a megközel í t 

hetőség (V-ös korr idor mentén , 

nemzetköz i repülőtér közelében) 

fontosságát . Ezu tán Joe Delaney 

cfMghívó 
A NAGYKANIZSAI Z E N E P A R T O L O K EGYESÜLETE 

TISZTELETTEL MEGHÍVJA Ö N T ÉS KEDVES C S A L Á D J Á T 
2000. NOVEMBER 26-ÁN (VASÁRNAP) 19 ÓRAKOR 

a Felsővárosi Templomba 
Johann Sebastian Bach halálának 

250. évfordulója alkalmából rendezett hangversenyére. 
A koncerten fellép: Nagykanizsa Szimfonikus Zenekar 

Vezényel: Neumayer Károly, a Pécsi Szimfonikus Zenekar karmestere, 
a JPTE Bárdos Lajos Zenetanárképző Intézet tanára 

Közreműködnek: Baráth Yvette - ének 
Gyurina Zsuzsanna - fuvola 
Bodnár Sándor - oboa 
Németh Ferenc - hegedű 

Belépőjegyek kaphatók a helyszínen és az Állami Zeneiskolában. 
Felnőtt: 300 Ft, nyugdíjas, diák: 150 Ft. 

mutat ta be a 12 ezer hal lgatóra m é 

retezett egye temüke t , majd munka

területéről , a szociál is szféráról 

adott tájékoztatást. Min t mondta , 

szociál is bér lakásokat az ottani ön

kormányza t is épít - ezek családi 

házak - s egy év után a lakók meg

vásárolhatják azokat . A z árak na

gyon megnőt tek , egy-egy ilyen ház 

ér téke ma 100 ezer font körül mo

zog, s ebből csak m a x i m u m 3 ezer 

font kedvezmény t ad az önkor

mányzat . 

A találkozó végén John Ryan 

polgármester tavaszra meghívás t 

nyújtott át Tü t tő Istvánnak, s a fe

lek megál lapodtak abban, hogy erre 

az időre kölcsönösen kimunkál ják 

az együt tműködések lehetőségeit , 

amelyben ránk vonatkoztatva szá

mítástechnikai szakemberekkel tör

ténő együt tműködés , a logisztikai 

központ létrejöttében való közre

működés , a kamarai kapcsolatok 

kialakítása, valamint civil szerveze

tekkel történő közös projektek fel

ajánlása szerepelhetne. 

Egyébként Nagykan izsa lenne 

Limerick negyedik testvérvárosa. 

Büki Erzsébet 

Átmenti szünet 
A Kiskanizsai Településrészi Ön

kormányzat területén lévő eredeti
leg értékesítésre szánt önkormány
zati ingatlanok értékesítését felfüg
gesztették. Mint Beznicza Miklós
tól, a Polgármesteri Hivatal Gazda
sági Osztályának vezetőjétől meg
tudhattuk, az értékesítéseket csak 
akkor folytatja a város, és akkor ke
rülnek a bevételek tervezésre a 
költségvetésbe, ha a településrészi 
önkormányzat állást foglal az egyes 
ingatlanok sorsát illetően. D. É. 

Felájítás Lazsnakban 
A kétéves költségvetési ciklus 

egyik tervezett nagyberuházása a 
Lazsnaki Szociális Otthon felújítá
sa lenne, hangzott el nemrégiben 
az egyik költségvetéssel kapcsola
tos megbeszélésen. A teljes körű 
felújításra csak akkor kerülhet 
sor, ha a munkálatok elvégzéséhez 
sikerül céltámogatást igénybe ven
ni, ellenkező esetben a terhet nem 
lesz képes a város felváltani. 

Belvárosi bölcsőde? 
Felreppent a hír. miszerint az ön

kormányzat a költségvetésbe egy bel
városi bölcsőde kialakításához szük
séges pénzeszközöket tervezett be. A 
hír kapcsán megkérdeztük Beznicza 
Miklóst, a PMH gazdasági osztályá
nak vezetőjét, aki elmondta, nem új 
intézmény kialakításáról van szó. 
Mint megtudtuk, az önkormányzat a 
két viszonylag kevéssé kihasznált böl
csőderészt, a Batthyány utcait, és a 
Sugár utcait szeretné valamilyen mó
don egyesíteni, és helyet találni a 
megfelelő működéshez. D. E. 

FELHÍVÁS 
A 74. SAT ESZPERANTÓ VILÁGKONGRESSZUST 

ELŐKÉSZÍTŐ BIZOTTSÁGA FELHÍVÁSSAL FORDUL 
a n a g y k a n i z s a i í r ó k h o z , k ö l t ő k h ö z , 

h o g y a v á r o s u n k b a n 2001. j ú l i u s 14-20. k ö z ö t t m e g r e n d e 
z é s r e k e r ü l ő k o n g r e s s z u s t i s z t e l e t é r e e g y 2x4 s o r o s , 

a v á r o s u n k a t b e m u t a t ó , m é l t a t ó Ó D Á T í r j anak . 
A nyertes művet lefordítják eszperantóra, és versmondó közvetítésé

vel bemutatják az ott je lenlévőknek, továbbá megzenésítik, 
melyet szintén előadnak a kongresszuson. 
Beküldés i h a t á r i d ő : 2 0 0 1 . j a n u á r 15. 

Levélcím: Kanizsa Dél-Zalai Hetilap szerkesztősége. 8800 Nagykanizsa 
Pf.: 154 
A borítékra írják rá a jeligét: „Oda Nagykanizsáról", és a borítékban 
közöljék a szerző nevét, címét, telefonszámát. 
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A Zalai „A 
Nos t ru" (Miénk) 
Egyesüle t , 1997 de
cemberében alakult 
nagykanizsai szék
hellyel . Először 
1998-ban felállított 
egy j o g v é d ő irodát 
és azt azóta működ
teti. Másodsorban 
pedig a másod ik 
helyhatósági válasz
tásokra való felké
szítését a megyében 
élő más roma szer
vezetek és szemé
lyek részére. Ennek 
e redményekén t az 
1998. évi helytartó
sági választásokkal 
egy időben a k isebb
ségi önkormányzat i 
választásokra jelöl t
állítása e redménye
ként, Zala megyében 
28 cigány kisebbségi ö n k o r m á n y 
zat alakult (azt mege lőzően a m e 
gyében 8 C K Ö volt) . 1999-ben ro
m a közösségi központo t hozot t 
létre a nagykanizsai B o g d á n János 
Cigány Kisebbségi Közösség i 
Házban . Programja felöleli a 

Hétvégi kol légium. 

N a g y k a n i z s a és vonzáskörze te ci
gány t á r sada lmának minden réte
gével való foglalkozást . N a g y k a 
nizsa M e g y e i Jogú V á r o s C igány 
Kisebbség i Ö n k o r m á n y z a t á v a l kö
zösen Hétvég i Ko l l ég iumot mű
ködte t s zomba t déle lő t tönként , 

amely tér í tésmentes fe lzárkózta
tást és t ehe t séggondozás t kínál a 
c igány szá rmazású á l ta lános és 
középisko lás korosz tá lynak , térí
t é smentes t ízóraival é s me leg 
ebéddel . A z ident i tás tudat erősí té
sére c igány nyelvi szakkör t és 

.versmondó kört mű
ködtet és cigány népis
mereti órákat szervez 
Nagykanizsa város álta
lános és középiskolái
ban. A cigány társada
lom minden korosztá
lyának szervez egész
ségnevelési és preven
ciós programokat . A 
többségi társadalomba 
való bei l leszkedés, va
lamint a megélhetés és 
munkalehe tőség érde
kében szervez közéleti 
és vállalkozásfejlesztési 
t réningeket . A vállalko
zások beindítását erköl
csileg és szakmailag és 
lehetőség szerint anya
gilag is támogatja. 
A z egyesüle t küldetése 
a M a g y a r Köztársaság 
A l k o t m á n y á b a n és a 

M a g y a r o r s z á g által is 
ratifikált nemze tköz i ember i jogi 
e g y e z m é n y e k b e n foglalt ember i 
j o g o k é rvényesü lé sének e lősegí
tésével hozzájárulni a Zala me
g y é b e n é lő c igányság é rdekérvé
nyes í tő képességének javulásá
hoz . 

: : : 

•Áüi ' J l 

2000. szeptember 16-án szomba ton nyílt m e g 
a hétvégi Ifjúsági Teaház a B o g d á n János Ci
gány Kisebbségi Közösség i Házban . A z 
Ökotárs Alapí tvány f inanszírozásában és a Za
lai „A Nos t ru" Egyesület szervezésében sikerült 
létrehozni egy olyan programsoroza to t , amely 
kielégíti a fiatalok szórakozási igényeit . Itt a 
résztvevők alakíthatják ki a p rogramoka t , hi
szen az első találkozáson tar tot tunk egy ún. „öt
letbörzét, ahol mindenki e lmondta , hogy milyen 
programot szeretne. Meg lepően sok ötlet merül t 
fel ezen a találkozón, melyet lehetőség szerint 
megvalósí tunk. Ezt mege lőzően összeál l í to t tam 
egy lehetséges tervet a j övő re nézve , melyet 
megmuta t tam a f iataloknak és végül ezek közül 
nagyon sokat kiválasztottak. I lyenek például : 

- prevenciós p rog ramok (bűnmege lőzés , 
drog-, alkohol-, dohányzás ár ta lmai stb.) , 

- filmesztétika, 
- e lőadások (cigány népismeret i , stb.), 
- közös színház- és mozi lá togatás , 
- vetélkedők. 

A z elmúlt 
hónapban ki
alakult egy 
olyan kör, 
akik ál landó 
vendégei az If
júsági Klub
nak. A z ő élet
koruk nagyon 
széles skálán 
írható le, hi
szen megfor
dul itt az álta
lános iskola 
felső tagozatá
tól kezdődve a 
középiskoláso
kon át egészen 
az egye temis
táig minden korosztály. Ú g y tűnik, hogy a 
p rog ramok (melyeket ők választot tak) nagyon 
jó l vannak kivi telezve, hiszen minden szómba-

• 

ton megtel ik a Bogdán János Cigány Kisebbsé
gi (közösségi) Házban kialakított helyiségünk. 

Teleki András 
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ISMERI ÖN A CIGÁNYSÁG KULTÚRÁJÁT? 
Ez a rovat hónapról hónapra 

bemutat a cigányság kultúrájából 
egy-egy részletet. E hónapban a 
cigány népzenét mutatjuk be. 

A cigány népzene a n e m zenész 
c igányok tömegeinek saját zenéje . 
A Magyarországon kívüli v i 
szonylag kevés gyűjtésből arra le

het következte tn i , hogy a vi lágon 
szé tszóródot t c i gányoknak n incsen 
közös zenei st í lusa (mint ami lyen 
a c igány nyelv) . A c igány népzene 
szinte o r szágonkén t m á s és más . 
Nyuga t -Eu rópában és A m e r i k á b a n 
é lő c igányok vegyes zenei anyagá
ban ker ingők, po lkák , csárdások 

ugyanúgy e lőfordulnak, mint az 
újabb nemze tköz i tánczenei d iva
tok lecsapódása i . Ha nyuga ton itt-
ott a közép - és kele t -európai cigá
nyokéval azonos í tha tó is előfor
dul , ez konkré t kapcso la tokka l 
magyarázha tó . Pár izs kü lvárosa i 
ban például o rosz területekről oda
vándorol t khelderar i (üstfol tozó) 
törzsbeli c igányok ha rmon ikáva l 
vagy gitárral kísért ké t szó lamú kó
ruséneklése az orosz zenei hatás 
emléké t őrzi . A lovari ( lókupec) 
tö rzshöz tar tozó c igányok zenéje -
a törzsi kapcso la toknak megfe le 
lően - ha tá ra inkon kívül is a ma 
gyarországi népzenéve l muta t ro
konságot . A R o m á n i á b ó l hozzánk 
vándorol t balaiari ( teknővájó) ci
g á n y o k nye lve is e l románosodo t t , 
dalaik pedig tu la jdonképpen ro
mán népda lok . A Bulgár iában é lő 
c igányok zenéjében e g y e b e k közt 
a gyakor i „bolgár r i t m u s " áru lko
dik a zenei környeze t te l va ló szo
ros kapcsola t ró l . A magya ro r szág i 
c igányok egy része az ún. m a g y a r 

Csávás Csaba által készített 
Cigány Holocaust-emlékmű 

c igányok zenéje és nyelve is j o b 
ban asszimilá lódot t a magyar kör
nyeze thez . Hagyománya ikban vi
szonylag kevés az eredet inek te
k in the tő c igány folklór. 

Részlet a „Romológiai alapis
meretek" című könyvből. Váradi István és László Ferenc faragni tanít a balatonmáriai táborban. 

A Kortárs-oktatás 
diplomája" 

A M a r c k S h a r p ( D ö m e g y ó g y 
szergyár tó cég f i n ansz í rozá sáva l 
é s a R a p a n u i Kft. s z e r v e z é s é v e l 
indul t 1999-ben e g y k o r t á r s - o k 
tatói képzés „ D o h á n y z á s s a l k a p 
cso la tos e g é s z s é g n e v e l é s a c i 
gány f iatalok k ö r é b e n " c í m m e l . 
E z a p r o g r a m a c i g á n y f ia ta lok 
e g é s z s é g n e v e l é s é r e o r i e n t á l ó 
dott . A z e g é s z s é g n e v e l é s n e m 
volt i smere t l en s z á m u n k r a , m e r t 
1997 óra részt v e s z ü n k h a s o n l ó 
képzéseken . Ez a k é p z é s a z o n 
ban m á s volt min t a t öbb i , h i s zen 
itt gyako r l a tban is f e lhaszná lha t 
tuk az e lméle t i t u d á s u n k a t . A z 

e l m é l e t i o k t a t á s o k a t k ö v e t ő e n a 
Z a l a k o m á r i Á l t a l á n o s I s k o l á b a n 
t a r t o t t unk hat hé ten ke resz tü l he 
t en t e e g y s z e r e l ő a d á s o k a t a d o 
h á n y z á s r ó l . E z t k ö v e t ő e n a Csap i 
Á l t a l á n o s I s k o l á b a n (Za la m e 
g y e ) s ze rveze t t a R a p a n u i Kft. 
e g y e g y n a p o s p r e v e n c i ó s p rog ra 
m o t , m e l y e n rész t ve t t ek a 
z a l a k o m á r i f ia ta lok is . A ko r t á r s 
ok ta tó i k é p z é s z á r á s a k é p p e n 
M á t r a f ü r e d e n r e n d e z t e k e g y 
p r o g r a m z á r ó kon fe renc i á t , m e 
lyen ö s s z e g e z t ü k a p r o g r a m o t , 
v a l a m i n t á t v e h e t t ü k a r é szvé te l t 
i g a z o l ó d i p l o m á t . N a g y o n ö rü l -

KONFLIKTUSKEZELES 
A nagykanizsai C igány Kisebbség i Ö n k o r m á n y z a t szervezésében , 

az Artemissz ió Alapí tvány bonyol í t ásában Konf l ik tuskezelés mult i -
kulturális közösségekben - az interkulturál is megköze l í t és lehetőségei 
c ímmel a múlt hét közepén képzésre kerül t sor a C K Ö - n é l . A t réning, 
amelyre önkormányza t i képvise lőket , és m á s kü l ső szerveze tek képvi 
selőit is várták, egy országos népszerűs í tő és problémafel táró rendez
vénysorozat negyedik r endezvénye volt. 

A csopor t tagjai d ip lomá ikka l , 

tünk , h o g y a „ D o h á n y z á s s a l k a p - t á r s -ok ta tó i képzés t e r e d m é n y e -

c so l a to s e g é s z s é g n e v e l é s a ci- sen e l v é g e z t ü k , 

g á n y f ia ta lok k ö r é b e n " c í m ű kor - T e l e k i A n d r á s és N a g y R e n á t a 

PHARE-PALYAZATOK 
Négy, a Phare Iroda által kiírt pályázat előkészítési munkálatai voltak folya

matban a múlt héten a nagykanizsai Cigány Kisebbségi Önkormányzatnál. Mint 
megtudhattuk, több tízmillió forint a pályázatok tétje, amelyei a CKÖ közösen 
nyújt be a Vécsey-iskolával, a Belvárosi Szakképző Intézettel, a Nevelési Ta
nácsadóval és a Mikkamakka Alapítvánnyal. A pályázati anyagban szerepel a 
hétvégi kollégium támogatási kérelme, egy hatvan órás. akkreditált cigány nép
ismereti oktatási anyag, egy képzési, átképzési, szakképzési program tervezete, 
amelynek során varrónőket, fodrászokat, bőrtárgy-készítőket képeznének. 
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—_ 
2000. szeptember 35. hétfő - Zalai Hírlap 

Kanizsán a k i sebbség i ö n k o r m á n y z a t segí tségével szervez ik a képzés i tanfo lyamokat . 

A megyei m u n k a ü g y i központ 
kirendeltségvezetőinek értekezle
tén a minap kiemelt f igye lemmel 
voltak a r o m a foglalkoztatási 
programokra. Lényegében m i n 
den térségben érzékelhető előre
lépés, a segélyezés helyett a 
munkerő-piacra való visszajutás
hoz szükséges képzésekbe való 
bekapcsolódás segítésére helyező
dik a hangsúly, amit az érintett 
önkormányzatok is támogatnak . 

A munkaügyi szervezet kezdet
től fogva igyekszik a r o m á k fog
lalkoztatását segíteni , á m a c igány 
kisebbségi önkormányza tok felál
lásától lehet számítani az é rdemi 
arányváltozást . 

A zalaegerszegi k i rendel tség te
rületén ma már min tegy 2 0 0 fő 
foglalkoztatása történik közhasznú 
munkában . A 100 fős k ö z m u n k a 
programban résztvevők z ö m é t is a 
romák adták. Képzésbe bevonn i 
nehéz őket, ezért is folyik a felzár
kóztatásuk keretében a 8. osz tá ly 
elvégeztetése, hogy szakmát tanul
hassanak, például a csacsi dán tí
pusú termelőiskolában. Itt hat 
szakmából lehet választani . 

Nagykan iz sán a helyi C K Ö köz
r e m ű k ö d é s é n e k köszönhe tően 
nagy az é rdeklődés a tanfo lyamok 
és munkaközve t í t é sek iránt. 
G y ó g y n ö v é n y , fa tömegcikk, var
rás, asz ta losmunka , cs igafeldolgo

zás, pa rkgondozás , baromfifeldol
gozás , a lmaszedés eml í t endő első
sorban. Ezeken hol t ízen, hol 150-
en tanul tak és dolgoztak . Azt 
mond ták a „felelősök", hogy fluk
tuáció alig volt, akik e lmentek dol

gozni , e redményesen helytálltak. A 
kanizsaiak szervezésében dolgozó 
mintegy 150 főnyi roma kenyérke
resőre j övő re is számítanak. 

Zalaszentgróton több éve ered
ményesen foglalkoznak - civil 
szervezetekkel együtt - a hátrá
nyos helyzetű roma munkanélkül i 
ekkel . Idén motorfűrészes tanfo
lyamot is szerveztek, s a sikeres 
vizsgázókat vál lalkozóvá képezik 
ki. N e m idegen tőlük az idény
munka , a gazdaságnál almát sze
dők mintegy 2 3 - 3 0 százaléka szin
tén roma. 

Kesz the ly és térsége közmunka
programjában nagyrészt a cigá
nyok vesznek részt, a munkamorá l 
kedvezően változott , erre alapozva 
pá lyáznak 2 0 0 1 . évi programokra . 
A lenti vál lalkozói övezet hat pro
jektje közül az egyik kimondottan 
a r o m a foglalkoztatást szeretné tá
mogatn i . Kőműveseke t , burkoló
kat, illetve fűztelepítésbe, burgo
nya- és kukor ica termesztésbe von
nák be őket . Letenyén idén hat hó
napos időtar tamra 66 romát foglal
koztat tak, ennél jóval többen a se
gélyezési lehetőségek felől érdek
lődtek. Azaz a segí tőknek van mit 
tenni a nagyobb sikerért. (ts) 
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2000. augusztus 15. kedd - Zalai Hírlap 

„Lekenyerezés" jégkrémmel 
A nagykanizsai CKO támogatásával nyaralhattak a diákok 

A nagykanizsai Cigány Kisebbségi Ön
kormányzat idei hagyományőrző és nyelvi 
tábora augusztus 9-15. között került meg
rendezésre Balatonmárián. Az immár ha
todik hagyományőrző összejövetel kis 
résztvevői szinte már mind régi ismerő
sökként köszöntötték egymást, az újak pe
dig az első napot záró ismerkedési esten 
kaptak lehetőséget a bemutatkozásra. A 
gyerekek csoportokban leshettek el a fafa
ragás és a kosárfonás fortélyait, valamint a 
cigánydalokon kívül a saját történelmük
kel is ismerkedhettek. 

Az egyhetes tábor alatt a diákoknak al
kalmuk nyílt betekintést nyerni a rendőr
ség munkájába, akik különös hangsúlyt 
fektetve a fiatalokkal kapcsolatos tevé
kenységükre előadást tartottak a bűnmeg
előzésről. A programok között a cigány 
nyelvtanulás mellett kiemelt helyen szere
pelt a Partners Hungary Alapítvány mun
katársa, Hága Antónia által tartott konflik
tushelyzetekkel kapcsolatos tréning. A 
konfliktus felismerését és megoldását ok
tató trénert kérdeztük a csoportos foglal
kozás céljáról és eredményességéről. 

- A tréning tapasztalatai azt mutatják, 
hogy a gyerekek nagyon jól érzik magukat 
az iskolában, ugyanis a konfliktushelyze
tekre nem agresszióval reagáltak, hanem a 

tárgyalás eszközeihez nyúltak. Fontosnak 
tartom, hogy már az iskolában megtanul
ják védeni a jogaikat, mert aki ekkor he
lyes érveléssel képviseli saját érdekeit, az 
felnőttként is jobban érvényesül. Aki felis
meri a konfliktushelyzetet és jól kezeli azt, 
annak kevésbé tudnak ártani, nem sérül 
annyit az életben. Célunk, hogy diákok az 

itt tanultak alapján nyíltszívű, őszinte em
berekké váljanak, akiket nem tévesztenek 
meg a külsőségek, s a későbbiek folyamán 
egy választáson a tartalom. Itt nyitott fü
lekre, jó fogadóközegre találtam, remélem 
az életben is tudják majd hasznosítani az 
itt tanultakat. 

- Az iskolában és az életben előforduló 
bonyolult helyzeteket idéztünk elő, amik 
csak kévésünkből csalta elő a bunyót -
kezdte szinte tudományos pontossággal a 
kis csapat szószólójaként, Cserép Krisz
tián. - A jól tanuló diák-rendetlenkedő 
padtárs szituációt oldottuk meg, ami bi
zony engem is érint, de most már tudom, 
hogy ha ősszel megint mellém ültetik a 
Tamást, miként cselekedjek. Az biztos, 
hogy nem fogok árulkodni - hiszen jó ha
verom a Tomi, csak izeg-mozog, mint egy 
sajtkukac - , inkább négyszemközt megdu
máljuk, vagy „lekenyerezem" egy jég
krémmel. Izgalmas esemény volt az ideig
lenes diákönkormányzat választás, ahol a 
kortesbeszédek után választottuk ki azokat 
a vezetőket, akik a tábor ideje alatt a jo
gainkat képviselték. Ezek a gyakorlatok 
segítenek majd az élet igazi konfliktusai
nak megoldásában, és győztesként kerü
lünk ki a vitákból. 

L.T. 
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Hét évvel ezelőtt ala
kult meg a Kanizsa 
Csillagai elnevezésű ci
gány hagyományőrző 
együttes. Az együttes 
beás és oláh cigány fia
talokból áll, Horváth 
Zoltán az együttes veze
tője, énekese, gitárosa 
és táncosa is. Felesége, 
Ibolya énekel és táncol, 
öccse Horváth Sándor 
tamburázik és énekel, 
Havasi Attila kannázik, 
táncol és szájbőgőzik, 
Orsós Vendel énekel, 
táncol, kanalazik. 

- Hogyan jött létre a 
Kanizsa Csillagai? 

- Első fellépésünk 1993. 
február 28-án volt, a Ki mit 
tud nagykanizsai válogató
ján. Akkor néptánc kategó
riában, három évvel később 
pedig népzene kategóriában 
jutottunk el a középdöntőig. 
Ezt akkor a város 100.000 
forintos jutalommal ismerte 
el. 1997-ben jelent meg az 
együttes első „ Plinzsjé Puju " 
(Sír a kakukkfióka) című le
meze, amely 12 beás dalt tar
talmaz - mondja Horváth 
Zoltán az együttes vezetője. 

- Merre jártak az elmúlt 
három évben? 

- Felléptünk Olaszország
ban, Németországban több 
helyen, például Chemnitzben, 
Gerában, Berlinben, Bo
chumban, Hannoverben, 
Görlitzben, Kölnben. Jártunk 
Franciaországban, több he
lyen, Spanyolországban Bil-
baoban, és Bécsben is. Szá-

M IS 

mos magyarországi fellépé
sünk volt, többek között fel
léptünk a Diák Szigeten, a 
Nemzetközi Cigány Karnevá
lon, a 100 Tagú Cigányzene
karral, és a Duna Karnevá
lon is. 

- Hogyan fogadták nyuga
ton a zenéjüket? 

- Kedvezőek voltak a ta
pasztalatain. Sehol semmi
lyen hátrányos megkülön
böztetésben nem volt ré
szünk. Azok, akik jegyet vet
tek és eljöttek a koncert
jeinkre, ránk voltak kíván
csiak, minket akartak látni, 
úgy gondolom. Amerre csak 
jártunk, szinte mindenütt a 
Sebestyén Mártáék után lép
tünk fel, közösek voltak a 
plakátok is. 

- Az a hír járja, újabb le
mezük készül. 

- Valóban készítettünk egy 
lemezt, amely a „Fokú 
drákuluj" (Az ördög tüze) cí
met viseli, és eredeti beás da
lok, oláh népdalok, egy ro
mániai cigány népdal, vala
mint a saját szerzeményeim 
szerepelnek rajta. November 
25-én kerül sor a Móricz 
Zsigmond Művelődési Ház
ban a lemezbemutató kon
certre, amelyre vendégzené
szeket is hívtunk, fellép majd 
Horváth Péter (bőgő), Szat
mári László (hegedű, bőgő), 
és Vizin Antus (harmonika). 
A lemez a Magyarországi 
Nemzeti és Etnikai Kisebbsé
gekért Közalapítvány, a 
nagykanizsai CKÖ és 
CSZMMB támogatásával jött 
létre, a Bahia kiadásában. A 
CD nemcsak dalokat tartal
maz, hanem az együttes rövid 
bemutató anyagát is. Remé

nyeink szerint a lemezbemu
tatón aláírjuk majd azt a 
szerződést is, amelynek ered
ményeként egy angol lemez
gyár a lemezkiadást és a tur
nészervezést is lebonyolítja 
nekünk. 

- Milyen terveik vannak? 

- Ezzel a nemrégiben elké
szített anyaggal párhuzamo
san folynak egy másik lemez 
munkálatai is, a „Best of 
Gipsy Folk Music Group 
From Hungary" hat együttes 
közös anyaga. A Kalyi Jag 
volt az ötletadó, de a leme
zen hallható a Romano 
Drom, a Rományi Rota, 
Ternipe, a Fekete Szemek és 
mi, a Kanizsa Csillagai is. A 
többi öt együttes mind buda
pesti, csak mi vagyunk vidé
kiek ebben a produkcióban. 

D. É. 
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TALLÓZÁS A ZALAI HÍRLAP CIGÁNYSÁGGAL KAPCSOLATOS HÍREI KÖZÖTT: 
2000. augusztus 4. Kedd - Zalai Hírlap 

Nincs értelme vádaskodni 
Doncsev Toso a zámolyi roma-ügyről és a megbékélésről 

A cigány holocaust kanizsai em
lékünnepén járt szerdán dr. Doncsev 
Toso, a Nemzeti és Etnikai Kisebb
ségi Hivatal elnöke, akit elsősorban 
a nagy port kavart zámolyi roma
ügy kapcsán kérdeztük. 

- Szerintem a kormány és a ma
gyar társadalom érzi, hogy senki 
nem kívánja elüldözni a romákat. 
Azt szeretnénk, hogy a magyarok és 
kisebbségiek egy hazában, békésen 
éljenek. Sajnálatosnak találom, hogy 
bizonyos szervezők közbenjárásával 
a zámolyi romák történetéből nem
zetközi ügyet kerekítettek, zsá
molyon is élnek romacsaládok béké
ben, egyetértésben a többségi társa
dalommal, de szerte az országból le
hetne sorolni erre a további példá
kat. Nagykanizsán a város vezetése 
és a cigány kisebbségi önkormány
zat azon dolgozik, hogy a felmerülő 
problémákat megoldja. Természete
sen akadnak konfliktusok, de ha va
laki úgy érzi, hogy méltánytalanság 
érte, akkor nem az a megoldás, hogy 
kimegy, és a külföldtől vár igazság
tételt. Nagyon örülök, hogy Ka
nizsán is eredményesen oldották 
meg az önkényes lakásfoglalók kér
dését, de szólhatnánk Szepetnekről 
is, ahol békében élnek együtt az em
berek. 

A c igány holocaustró l tartott m e g e m l é k e z é s e n beszédet m o n d 
Teleki Lász ló C K Ö - e l n ö k , O C K Ö - a l e l n ö k 

- Tehát nincs roma-magyar konf
liktus? 

- Nem jó. ha néhány család vagy 
ember történetét kikiáltjuk roma
magyar konfliktusnak! El kellene et
től vonatkoztatnunk, és inkább azt 
mondani, hogy előfordulnak szom
szédok közötti viták. A romák vitáz
nak egymással, meg a magyarokkal 

is, de ügyüknek nagy kárt okozott a 
zámolyi romák története. Áldozatok
ká válhatnak emberek, akik lakáshoz 
és munkalehetőséghez jutottak? 
Nem vagyok biztos benne, hogy a 
Strasbourgban lévők többsége tisztá
ban van azzal: nincs sok esélyük a 
Ijolitikai menedékjog elnyerésére 
vagy arra, hogy a nemzetközi bíró

ság kártérítést ítéljen meg a számuk
ra. Magyarországon ugyanis tudunk 
hétköznapi diszkriminatív esetekről, 
de az áldozatok jogorvoslatban ré
szesültek. A kisebbségi jogvédő iro
dához tavaly 113 esetben fordultak. 
Ebből 24 ügyet találtak alkalmasnak 
arra. hogy bírósági útra tereljék. A 
„romaüldözés" nemlétét bizonyítja, 
hogy a szervezeteik tekintélyes 
összegű támogatásokat kapnak. A 
strasbourgi csoport 130 millió fo
rintra kívánja perelni a magyar álla
mot. Ez 2600 roma középiskolás 
éves ösztöndíját jelenti. Kérdés: va
lóban a romaügyért szálltak síkra, 
vagy pedig egy sajátos kisebb cso
port érdekeiért. Tudom, mennyi há
nyattatás érte őket. de Zámolyon tör
tént egy haláleset is, tehát az érem
nek két oldala van! 

- Türelmetlennek tartja a kiván
dorolt romákat? 

Mindenki türelmetlenségét 
megértem. De ne állítsuk olyan 
fénybe az államot és a romaügyet, 
hogy az legyen a látszat, itt üldözik 
a romákat! Tudomásul kell venni 
hazánk lehetőségeit, s ha valaki 
mégis úgy érzi: inkább kivándorol, 
ám legyen! De akkor se vigye rossz 
hírét Magyarországnak. 

-szat-

2000. szeptember 8. péntek - Zalai Hírlap 

Barátot és szórakozást ígér 
Hamarosan megnyílik a kanizsai roma fiatalok közéleti klubja 

Mostanában nagy a nyüzsgés és 
a jövés-menés a kanizsai cigány 
kisebbségi önkormányzat (CKÖ) 
Teleki utcai közösségi házában, 
hiszen rövid időn belül megnyílik 
az első, roma fiatalok által működ
tetett ifjúsági klub a dél-zalai vá
rosban. A közéleti kávézó és tea
ház vezetőivel az utolsó simítások 
előtt, a klub megnyitójának szer
vezésekor beszélgettünk. 

- Az ötlet már régóta megfogal
mazódott bennünk, de helyhiány 
miatt csak most realizálódott a ká
vézó gondolata - mondta Teleki 
András, a klub vezetője. - Őszin
tén szólva a kisebbségi önkor
mányzatnál és a Zalai „A Nostru" 

Egyesületnél tapasztalt kemény és 
hatékony munka sarkallt bennün
ket arra, hogy mi is tegyünk vala
mit a roma fiatalokért. A kávézót 
egy olyan „szigetként" képzeltük 
el, amely a betérő számára renge
teg barátot, tartalmas szórakozást 
és új ismereteket kínál. 

- Milyen programokat tervez
tek? 

- Vannak elképzeléseink, de va
lójában azt szeretnénk elérni, hogy 
ne mi, hanem a klubtagok döntsék 
el, mi az ami érdekli őket. A mi 
feladatunk pedig ezen programok 
megszervezése, valamint egy-egy 
adott témában jártas szakember 
meghívása lenne. Természetesen 

állandó, a cigányság kultúrájával, 
hagyományaival foglalkozó prog
ramot is szervezünk, hiszen az 
identitás megtartása az egyik leg
fontosabb feladataink közé tarto
zik. Ezenkívül filmesztétikai elő
adásokkal, író-olvasó találkozók
kal, valamint a drog- és alkoholfo
gyasztás megelőzését elősegítő 
preventív foglalkozásokkal kíván
juk színesíteni a klubéletet. 

- Kik finanszírozzák a közéleti 
kávézó működését? 

- Az idei évben közel 750 ezer 
forintot nyertünk az ÖKOTÁRS 
Alapítványtól - vette át a szót 
Molnár Jenőné, a Zalai „A 
Nostru" Egyesület programvezető

je. - Úgy gondoltuk: a szervezet
fejlesztésre kapott összeget a klub 
kialakítására szánjuk, hiszen szá
munkra a roma fiatalok jelentik az 
elsődleges célcsoportot. Pár éven 
belül átveszik tőlünk a stafétabo
tot, s akkor majd hasznát vehetik a 
klub vezetésénél szerzett tapaszta
lataiknak. 

Teleki András kifejtette: 
amennyiben a fiatalok rokon
szenvvel fogadják az új kezdemé
nyezést, úgy nemcsak szombaton
ként, hanem a hét többi napján is 
kinyitják a klubot. A hosszú távú 
elképzelések között a falusi roma 
klubélet kialakítását is tervbe vet
ték a nagykanizsai fiatalok. 
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VIZSGALAT -
HATÁSVIZSGÁLAT 
A Családügyi és Szociális 

Minisztérium küldöttsége láto
gatott el nemrégiben a nagyka
nizsai Cigány Kisebbségi Ön
kormányzathoz. A látogatás 
kétcélú volt, részben az itt folyó 
munkálatokkal kívántak megis
merkedni a szakemberek, más
részt egy olyan jogászokból, 
szociológusokból, a kisebbsé
gek ügyeit ismerő szakembe
rekből álló szakmai testület fel
állításáról folytattak megbeszé
léseket Telei Lászlóval, a CKÖ 
elnökével, amely a cigány ki-

sebbségi önkormányzatok szá
mára kiírt pályázatok hatékony
ságát vizsgálná. A szakmai tes
tület átvilágítaná az összes a ci
gány kisebbségi önkormány
zatok által beadott, és nyertes 
pályázatot, hogy valóban azok a 
célok valósultak-e meg általuk, 
amelyek a pályáztató szándéká
ban álltak, illetve, hogy olyan 
pályázatok kerülnek-e kiírásra, 
amely a kisebbségek számára 
szükséges dolgokhoz való hoz
zájutást segítik. 

D. É. 

EGY HÉTVÉGE 
A MÁSSÁG JEGYÉBEN 

A Cigány Kisebbségi Önkor 
mányzat , és a Rendőrkapi tányság 
közös szervezésében került sor az 
„Egy hétvége a másság j e g y é b e n " 
c ímű rendezvényre a múlt hét vé
gén. A rendezvényen rendőr-, ha
tárőr-, horvát- és romacsa ládok vet
tek részt. A kétnapos p rogram pén
teki részének a Bogdán János K ö 
zösségi Ház adott otthont. E n n e k 
keretében a C K Ö , a H K Ö , a határ
őrség, és a rendőrség munkájával 
ismerkedhet tek a résztvevők. A tá
jékozta tókat követően a közösségi 
ház ál landó kiállítását tekinthették 

m e g az érdeklődők. A szombati 
p rogram már kevésbé volt szakmai, 
hiszen a megnyitót követően főző-
versenyre került sor, majd techni
kai bemuta tóknak, sport- és szelle
mi veté lkedőknek adott otthont a 
Zemplén G y ő z ő Altalános Iskola. 
A főzőverseny és a vetélkedők dí
jazásá t követően kulturális progra
mok kerültek sorra, fellépett a Hor
vát Vegyes Kórus , és a Kanizsa 
Csillagai. Ez követően a késő dél
utáni órákban került sor a kétnapos 
p rogram értékelésére és zárására. 

D. É. 

PROGRAMAJÁNLÓ 
Időpont Program megnevezése Helyszíne Rövid ismertetés 

2000. december 3-5. Roma Nemzetközi Internet 
Hálózat képzés 

Bogdán János Kisebbségi Közösségi 
Ház (Nk., Teleki u. 14.) 

Az Internet bemutatása és oktatása 

2000. december 9. Télapó-ünnepély Bogdán János Kisebbségi Közösségi 
Ház (Nk., Teleki u. 14.) 

A kulturális programot követően 
ajándékozás. 

2000. december 12. Kalyi Jag-koncert Hevesi Sándor Művelődési Központ A Kalyi Jag cigány hagyományőrző 
együttesének koncertje. 

További információ kérhető: 
Zalai „A Nostru" (Miénk) Egyesület A Zalai Cigányság Jogaiért 

8800 Nagykanizsa, Ady Endre u. 1. Tel./fax: 93/312-749 

Szerkesz tő : 
Teleki András . 

M u n k a t á r s : 
N a g y Renáta . 
Felelős k iadó: 

Zalai „ A Nos t ru" Egyesüle t A Zalai 
C igányság Jogaiért 

- M o l n á r Jenőné elnök. 

T á m o g a t ó : 

Ö K O T Á R S Alapí tvány. 

Elő lap: 

Ferkovics József grafikája. 

1. é v f o l y a m / l . s zám 
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[ Átadták az Idősek Otthonát és Idősek Gondozóházát ] 
A Thury-laktanya csapatrendelő

jéből kialakított új intézmény mű
szaki átadásán Tarnóczky Attila al
polgármester köszöntötte a megje
lenteket. Hangsúlyozta, nyílt napon 
a város lakosságának is lehetősége 
lesz megnézni, hogyan élnek majd 
itt az idősek. Az intézményt Harrach 
Péter miniszter jelenlétében tervezik 
felavatni, legkésőbb januárban. 

Dr. Csákai Iván önkormányzati 
képviselő megjegyezte, Nagykani
zsa büszke lehet arra, hogy ilyen in
tézményben helyezheti el az időse
ket. Reméli, mindenki jól fogja érez
ni magát, és jó szívvel jövünk, mi is, 
ha öregek leszünk! 

A kivitelező Kanizsa Kft. ügyve
zető igazgatója, Cseke Csaba ki
emelte, bízik benne, hogy az épület 
hamarosan egy meleg, hangulatos, 
lakóinak az életkörülményeit jól 
szolgáló épület lesz. A feltételek eh
hez rendelkezésre állnak. 

A tervező Stílus Kft. cégvezetője, 
Krémer József megjegyezte, sokat 
egyeztettek menet közben az intéz
mény vezetőjével és fontos szem
pont volt, hogy az építési költségek 
a 173 millió forintba beleférjenek. 
Az eredményt látja mindenki. A vá
ros erkölcsi megítélése javul az in
tézmény átadásával. 

A hatóságok, szakhatóságok, köz
üzemeltetők, a tervezők és az érin
tettek közösen végigjárták az épüle
tet. 

- Változás történt az intézmény 
elnevezésében? - Roller Judit igaz
gatónőt kérdeztük az okáról. 

- Mivel kaptunk egy gyönyörű in
tézményt, úgy gondoltuk, hogy ehhez 
a szociális jelző már nem igazán 
megfelelő. Módosítottuk a szervezeti 
működési szabályzatunkat, intézmé
nyünk új neve: Idősek Otthona és 
Idősek Gondozóháza. 

- Milyen változásokat lehet még 
felsorolni? 

- Itt minden teljesen más. Az idő
sekre jutó négyzetméter-alapterület 
a mostani helyünkön egy-kettő, itt 
pedig hat-nyolc-tíz négyzetméter. A 
bútorzat megfelel az idős ember ké
nyelmének, ízlésvilágának. A vizes
blokkok számban, minőségben sok
kal többet nyújtanak, sokkal korsze
rűbbek, mint a jelenlegi épületünk
ben, ahol 36 idős emberre jutott két 
fürdőszoba és két WC. Itt tíz ellátott
ra jut egy WC és egy fürdőkád, vagy 
zuhanyozó. A technikai felszerelés 
modern, korszerű, ami a jelenlegi
ben nincs meg. Modern nővérhívó 
rendszerrel, telefonközponttal ren
delkezünk, és füstjelző berendezéssel 

van ellátva az épület. Az idős ember
re jellemző, hogy feledékeny, elal
szik, hamar megvan a baj. Ebben az 
épületben ez nem fordulhat elő, mert 
a rendszerünk azonnal működésbe 
lép és a hibát rögtön el tudjuk hárí
tani. Jelenlegi épületünkben nagyon 
sokat fázunk, az egy hideg, huzatos, 
korszerűtlen fűtésű. Az újban korsze
rű fűtésrendszer működik. 

- Speciális ágyakat is láttunk az 
intézményben. 

- A speciális, fekvőbetegek ápolá
sára szolgáló ágyakat, ahogy azt az 
alpolgármester úr is említette, Né
metországból kaptuk. Intézményünk 
létszámának 30%-a olyan idős em
ber, akik teljes ellátást és ápolást 
igényelnek. A nővérek munkáját is 
jelentősen megkönnyítik. 

- Tapasztaltuk, itt minden funk
ciónak külön helyisége van. 

- A jelenlegi épületben egyetlen 
egy helyiségünk volt, ami minden, 
funkciót ellátott. Itt külön van az 
idősek étkezőhelyisége, a szórakozá
sukra szolgáló társalgó, az orvosi 
szoba, ahol hetente megjelenő orvos 
végzi a vizsgálatokat, kezeléseket. 
Külön nővérügyeleti szobánk van, 
ahova befutnak a betegek jelzései, és 
lesz egy helyiség, ahol a látogatókat 
fogadhatja az idős ember. 

- Bizonyára sokakat érdekel, 
hogy hogyan lehet bejutni az intéz
ménybe? 

- Az intézmény átadása, sajnos fé
rőhelybővítéssel nem jár. A jelenlegi 
épületeinkben lévő idős embereket 
költöztetjük ide. Van egy várólis
tánk, ahol az elhelyezésre várókat 
tartjuk nyilván, jelenleg 53 főt. Az 
intézménybe való bekerülést a szo
ciális törvény, és a helyi rendelet 

( F o t ó : B a k o n y i ) 

szabályozza. A feltételek ugyanazok, 
amelyek eddig is voltak, hiszen ez 
törvényi előírás. A kérelmet a szo
ciális és egészségügyi osztálynál kell 
benyújtani két példányban. Ezt köve
tően egy előgondozási feladatot kell 
ellátnunk, ami azt jelenti, hogy az 
idős ember lakásán tájékozódunk 
körülményeiről, helyzetéről, mindar
ról, hogy valóban jogosult-e erre az. 
ellátásra, vagy helyette másféle ellá
tást tudunk felajánlani. Ennek az 
adatlapnak az elkészítése után az 
önkormányzat meghozza a beutaló 
határozatot, amit kézhez kap az idős 
ember és az intézmény. Attól a nap
tól vesszük fel a várólistára, tehát 
mint jelentkező szerepel nálunk. 
Amikor hely van, és ö következik, ak
kor az intézményvezető küldi az érte
sítést egy nyolcnapos határidő meg
jelölésével, és el lehet foglalni az in
tézményt. Az emeltszintű ellátási 
részlegben a kétágyas szobákhoz, 
fürdőszoba és WC tartozik. Az ön
kormányzat helyi rendeletet alkot az 
emeltszintű szolgáltatás igénybevé
teléről. Ez. azt jelenti, hogy egy egy
szeri bekerülési összeget, azontúl 
pedig havonta megállapított térítési 
díjat kell majd fizetni. 

- Mi a gondozóház funkciója? 
- Az átmenetileg vagy egészség

ügyi ok miatt nehéz helyzetbe kerülő 
emberek, gondozását, ápolását, tel
jes ellátását öt hónapig átvállaljuk, 
és utána visszakerül a saját környe
zetébe. 

- Őnekik is ugyanannyit kell fi
zetni? 

- Nem. Minden intézménytípus
nak, ellátási formának más a térítési 
díja, amit az önkormányzat állapít 
meg évente egy-két alkalommal, a 

törvényi előírás szerint. A kanizsai 
gyakorlat az, hogy évente egyszer 
változtatják meg, alkotják meg a 
szociális ellátások térítési díját. A 
jelenlegi intézményünknek országos 
viszonylatban is nagyon alacsony a 
térítési díja, éppen azért, mert mos
tohábbak a feltételek. Az. új fenntar
tása többe kerül, valószínűnek tar
tom, hogy itt egy kicsivel több téríté
si díjat kell fizetni. A tavalyi számí
tások szerint egy idős embernek a 
költsége kb. 53 ezer forint egy hó
napban, ezzel szemben 19.500forin
tot térít, a többi rész állami norma
tív támogatásból és önkormányzati 
támogatásból van finanszírozva. Aki 
bekerül az idősek otthonába, beje
lentjük ide állandó lakosnak, ugyan
úgy a nyugdíjfolyósító igazgatóság
tól is átjelentjük a nyugdíját. A havi 
megállapított térítési díjat az intéz
mény levonja, az afölött megmaradó 
részt visszakapja az. idős ember, az a 
saját tulajdona, ő rendelkezik vele. 
Akinek semmilyen jövedelme nincs, 
annak a térítési díj összegét teljes 
mértékben az önkormányzat vállalja 
át, sőt a rendeletnek megfelelő havi 
költőpénzt is biztosít az otthon szá
mára. Amelyik idős embernek nincs 
annyi jövedelme, hogy a 100 száza
lékos térítési díjat fizetni tudja, an
nak a törvény értelmében a nyugdí
jának 80%-a vonható le térítési díj
ra. Az afölötti rész a saját ellátását 
szolgáló össz.eg. Szociális törvény ír
ja elő. 

Gerócs László, az építőipari be
ruházásokat lebonyolító. KANI-
ZSABER Kft. ügyvezető igazgatója 
összefoglalta: 

- A szerepünk pont az a koordiná
lás volt, ami az. önkormányzat elkép
zelését a lehető legpontosabban 
megvalósította. Úgy érzem ennél a 
beruházásnál sikerrel jártunk, de ez 
nem a mi sikerünk így, a résztvevők 
egyedülálló közreműködést tanúsí
tottak. Nem is emlékszem olyan be
ruházásra, ahol mindenki rendelke
zésre állt, a tervezőtől a kivitelezőig, 
az üzemeltetőig, maga az intézmény 
vezetője és az alpolgármester, aki 
külön figyelemmel kísérte a beruhá
zást, és minden percben ott volt, 
hogy a nehézségeket elhárítsa. Ez az 
az. összefogás, aminek eredményét a 
műszaki átadás keretében érzékel
tük. Ez egy részműszaki átadás, 23-a 
körül zárul a végleges műszaki át
adás, amikor a parknak el kell ké
szülni, és a bútorszállítás befejező
dik. A mostani, egy nagyon jó szín
vonalú műszaki átadás volt. 

Bakonyi Zsóka 
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PÁLYÁZATI FELHÍVÁS 
A Nagykanizsai Kereskedelmi és Iparkamara 

MUNKATÁRSAT KERES 
a városi kamara titkári feladatainak ellátására. 

Feltételek: 
- felsőfokú állami iskolai végze t t ség 
- angol és /vagy német nye lvv izsga 

A pályázatot rövid szakmai életrajz csa to lásával , a Dél-Zala i V í z m ű 
(Nagykanizsa , Kisfaludy u. 15/a) t i tkárságán kérjük leadni , n o v e m 
ber 30-ig. 

N a g y k a n i z s a i K e r e s k e d e l m i és I p a r k a m a r a 
8 8 0 0 N a g y k a n i z s a , Berzseny i u. 27a. 

ff1 SEGÍTS, h o g y 
SEGÍTHESSÜNK" 

Itt van az ősz, a már sárgás, barnás 
levelek, mint halálra ítéltek lógnak az 
ágakon és hullnak le a földre, s mi a 
sárba tapossuk a nyár emlékeit. A ko
pasz ágak, mint megadásra emelt karok 
merednek az égre. 

Az ősz az elmúlás képét vetíti elénk, 
a télre készülést, .az águjjnyi magányt, 
pedig, hát kell az évszakok vonulásá
hoz kötődő harmónia. E harmóniát se
gítik az emberi kapcsolatok és a békes
ség. Teremjen meg valamennyiünkben 
a haragok egyensúlya: a béke. Mi is ké
szüljünk a télre. Bár a természet egyre 
komorabb arcát mutatja, ez talán még 
jobban kell, hogy ösztönözzön bennün
ket arra, hogy össze kell fogni, tartani, 
hogy ne legyünk egyedül, ne marad
junk árván. Pedig ahogy öregszünk 
egyre többet járunk temetésre. Fogy a 
barát, az ismerős, aki maradt azt kelle
ne őszi hittel menekíteni hulló levelek 
áradatán át. 

Addig kell a találkozás, a pillanat 
öröme és záloga, a kézfogás, melyben 
benne van a tenyér megbocsátó melege, 
a munka, az üzenet, a jószívű invita. 
Kell, hogy újra összeszoruljon a szív és 
hívjon a barátság és a szeretet. Nem 
mehet el felettünk az idő észrevétlen. 
Valami jel kellene, jel, amit magunk 
után hagyunk. A hitnek a barátságnak, 
a találkozásoknak nyoma kell, hogy le
gyen valamennyiünk lelkében. 

Bár már ősz bókol, köd szitál, s dér 
dereng Juhász Gyulával együtt mon
dom: „Fényt, krizantémot, dalt, harma
tot Lelkemben vígan elringatok, Meg
szépül lassan, ami rég volt. De ez már 
októberi égbolt." Talán ennek ellenére, 
mégis tudunk biztató fényt sugározni 
egymásnak, s tovább adni az utánunk 
jövőknek s hinni Petőfi Apostolával: 
„... a tudat erőt ad, hogy én is, én is su
gár vagyok." 

Dezső Ferenc 

A Családsegítő Központ 
kéri azon személyek 

segítségét, 
akik egy rászoruló 

embernek számítógépet 
ingyen vagy alacsony áron 

egy hónapra 
kölcsönözni tudnának, 

elősegítve ezzel 
számítógépes 

tanulmányai sikeres 
befejezését. 

A felajánlást telefonon 
(500-840) történő 
egyeztetéssel lehet 

eljuttatni 
a rászorulónak. 

A Csa ládseg í tő K ö z p o n t Alapí t 
ványa n o v e m b e r 3-án k i rándulás t 
szervezet t a há t rányos he lyze tű 
c sa l ádok számára , akik öne rőbő l 
n e m tehet ik m e g , hogy el jussa
nak, aká r a városon k ívül re is . A 
4 2 fős csopor t - ame lybő l 32 

gye rmek , a többi felnőtt volt -
e lőször a kápolnapuszta i Bivaly
reze rvá tumba , majd a zalakarosi 
lovas i sko lába látogatott el. Ezután 
következe t t - a gye rmekek számá
ra a nap fénypontja - az é lmény
fürdő. 

CSILLAGOKKAL KOCCINTOK 
Az Erkel Ferenc Olajipari Mű

velődési Ház Irodalmi Kávéházá
ban november 24-én 17 órakor, 
Dezső Ferenc nyugdíjas iskola
igazgató költészetével ismerked

hetnek az érdeklődők. A „Csilla
gokkal koccintok" című szerzői 
esten közreműködnek: Ritecz Ri
ta és Bonczok Norbert versmon
dók. 

SPORTKEDVELŐK! \ 
Élő tv-közvetítés a magyar labdarúgó-bajnokság 

november 30-ai fordulójáról 
az MTK-VASAS és az ÚJPEST-FTC rangadókról. | 

I 
I 
I 

_ . . ... I 
A SPORT1 csatorna előfizethető a UPC Magyarország Kft. 

Nagykanizsai Kirendeltségén. 

A mérkőzéseket 17 és 19 órai kezdettel az 012-es 
csatornán láthatják a UPC és a Sportl jóvoltából. 

Jó szurkolást kívánunk! 

CÍM: Csengery u. 9., Tel.: 537-810, 537-812. i 
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EGY FEDÉL ALATT 
A hat szakszervezeti szövetség 
budapesti nagygyűlésén mint
egy ötszáz zalai szakszervezeti 
aktivista is részt vett. Közülük 
a nagykanizsai Nemes Lajos
sal (Liga Dél Zalai Szövetség 
ügyvivője), Horváth Józseffel 
(DKG-East Gépgyári Dolgo
zók Független Szakszervezeté
nek ügyvivője), Dolezsár Fe
renccel (Sütő- és Édesipari 
Dolgozók Független Szakszer
vezetének ügyvivője), Tóth 
Lajossal (Pedagógus Szakszer
vezet Városi és Területi Szer
vezetének titkára) és Szálai 
Géza (MOL Bányász Szak
szervezet ügyvivője) beszél
gettünk. 

- Mi volt az előzménye ennek a 
tömegdemonstrációnak? - kérdeztük 
Nemes Lajostól. 

- Ha távolabbra megyünk vissza, 
akkor úgy foglalhatnám össze, hogy a 
kormány és a munkáltatók karöltve, 
lassan, de biztosan olyan hátrányos 
helyzetbe hozták a dolgozókat, hogy 
veszélyeztetve lesz a munkabéke, 
hogy a különböző szintű érdekegyez
tetések - már ha voltak - nem a mun
kavállalók érdekeit szolgálták. Nem 
pusztán csak az utolsó két évre gon
dolok, az előző kormányok sem tették 
meg ezen a téren a kötelességüket. A 
rendszerváltozás óta már harmad
szor készítik elő a Munka Törvény
könyvének a módosítását, s ez az 
utóbbi azért is fájó, mert végre meg
történt a gazdaság stabilizációja, az 
ország elindult a fenntartható növe
kedés útján, de lassan odajutunk, 
hogy mindez a munkavállalók mellett 
„elmegy", hasznát nem igen érzik. És 
még egyet: iut Magyarország az EU 
tagja kíván lenni, akkor nemcsak 
szlogeneket kell hangoztatni, hanem 
európai normák szerint folyamatos
nak kellene lenni a párbeszédnek s a 
béreket, jövedelmeket, a munkakörül
ményeket, a biztonságot, a szociális 
ellátásokat ehhez kellene igazítani. 
Egyébként ezt az országos nagygyű
lést regionális összejövetelek előzték 
meg, szeptember 28-án Zalaegersze
gen Baranya, Tolna, Vas, Zala megye 
szakszervezeti aktivistái parázshangú 
vitafórumon mondták el észrevételei
ket az EU-csatlakozással kapcsolato
san, de a fő téma a Munka Törvény
könyvével kapcsolatos hátrányos, ja
vaslatok voltak. 

- Talán részletezzük, hogy miről is 
van itt szó! - fordultunk Horváth Jó
zsefhez 

- Megpróbálom röviden összefog
lalni: veszélybe kerülhet a 40 órás 
munkahét, a szabad szombat, ha 
csökkenteni fogják a hétvégi pihenőt. 
Ha a munkáltató megteheti, hogy na
pi 12 órán át foglalkoztatja a dolgo
zót, és nem fizet túlórapénzt, kérde
zem én, ki nyer. és ki veszít. Mindenki 

tudja, hogy épeszű dolgozó nem tilta
kozik, ha a cég érdeke úgy kívánja, 
túlórázik. De ezt el kell ismerni túl
órapótlékkal. Eddig a túlóra elrende
léséhez előzetesen 1 hét kellett, a ja
vaslatok között csak egy nap szere
pel. Van, aki a gyérekei ügyét sem 
tudja egy nap alatt elrendezni. Aztán 
itt van a változó munkahely és idény
munka kérdése. Ha bármikor átküld-
hetnek más munkáltatóhoz - akár hó
napokra is -, ha azonnali hatállyal 
más telephelyre helyezhetnek akara
tom ellenére, ha nincs munka, rend
szertelenül foglalkoztatnak - kérdem 
én, ezek nem mind munkavállaló-elle
nes lépések? Természetes, hogy a 

vezeti aktivista, a dolgozók és a mun
káltató egy fedél alatt dolgoznak s a 
megoldás végül az én véleményem 
szerint nem odafönn, hanem helyi 
szinten dől el, hogy végül is mi kerül 
majd a kollektív szerződésbe, az helyi 
párbeszéd eredménye. 

- Én sem kimondottan ettől a de
monstrációtól várom a megoldást — 
folytatta Horváth József. - Arra is jó 
volt, hogy - hála a sajtónak, tv-nek -
a dolgozók is látták, hogy a szakszer
vezetek országosan összefogtak, talán 
visszaáll a bizalom az ágazatok kö
zött, de a munkahelyeken a mozga
lom, az ügyvivő felé is. Kitartok 
amellett, hogy nem szabad egyedinek 

Szakszervezet i nagygyű lé s a Nemzet i S p o r t c s a r n o k b a n . 

nagygyűlésen elhangzott a követelés: 
a kormány javaslatát a Munka Tör
vénykönyvének a módosítása kizáró
lag a szociális partnerekkel egyetér
tésben tegye meg. Vonják vissza az 

. eddigi lépéseket! 
- Ön többször is használta az „Egy 

fedél alatt" kifejezést. Mit értett alat
ta? 

- Kettős értelemben használtam -
vette vissza a szót Nemes Lajos. Az 
első: ezt a nagygyűlést én történelmi 
pillanatnak tartom. Erre még nem 
volt példa, hogy a hat szakszervezet 
együtt áll ki, szervez meg ilyen nagy
szabású demonstrációt. S nem akár
hogyan, hanem európai módon. Nem 
csákányokkal, nem az autóbuszokra 
innen-onnan összeterelt töltelék tö
meggel, hanem előre felkészített szak
szervezeti aktivistákkal. Úgy látszik, 
tíz évnek kellett eltelnie, hogy megér
jen a helyzet arra, hogy nyíltan ki is 
mondjuk: elégedetlenek vagyunk a 
munkavállalók bérezésének alakulá
sával és csökkenőjogvédelmével. 

yAz „Egy fedél alatt" kifejezésem 
úgy is értelmezhető, hogy a szakszer

felfogni a budapesti nagygyűlést, s 
ezt a folyamatot - ami most vélemé
nyem szerint jó útra terelődött - nem 
szabad abbahagyni. 

- A nagygyűlés után, hogyan véle
kedtek a mólosok? - tettük fel a kér
dést Szálai Gézának. 

- Mi 50 fővel mentünk, olyan kolle
gákkal, akik mind ott akartak lenni a 
Nemzeti Sportcsarnokban. Ha vala
hol, akkor a mi cégünknél aztán iga
zán tudják az emberek - sajnos -. 
hogy mit hozhatnak a változások. Ed
dig büszkék voltunk a MOL-nál ér
vényben lévő kollektív szerződésre, de 
előnyeit ma már egyre kevesebb dol
gozó élvezheti, hiszen felére csökken
tették a létszámot, eladtak részlegeket, 
kihelyeztek más telephelyre és más 
munkakörbe embereket. A jól fizető 
cégekből kikerülő embereknek a bére 
csökkent, nem egy kollegám szembe
sült azzal a ténnyel, hogy speciális 
szakmája máshol nem konvertálható. 

így nem lehet csodálni, hogy haza
felé a buszon egyöntetűen az. volt a 
vélemény: az eddig született döntése
ket vissza kell vonni, a jelenlegi bére

zéssel és szociális párbeszéddel nem 
lehet Európába menni. Örömmel üd
vözölték, hogy a szakszervezetek vég
re összefogtak, csak ezt most már 
meg is kellene tartani. Nehogy újra a 
kormány rést üssön közéjük. 

Engedjen meg nekem még két kité
rőt! - folytatta Szálai Géza. - Az 
egyik: a sokat emlegetett Országje- i 
lentésben feketén, fehéren le vem írva 
az, hogy Magyarországon a szociális 
párbeszéd színvonala milyen ala
csony. Csak ezt elhallgatják. A má
sik: a miniszterelnök 10-i reggeli rá
dióinterjújában azt mondta: nem érti, 
hogy mire föl volt ez a tömegde
monstráció, hiszen folyamatos a pár
beszéd. Aki benne van, tudja, hogy 
szó nem volt tárgyalásokról, csak kü
lönféle hivatkozások, diktátumok, 
közlések voltak. 

- Hogyan összegezte önmagában a 
hallottakat Dolezsár Ferenc? - kér
deztük meg később a bonbonettisek 
ügyvivőjét. 

- A Nemzeti Sportcsarnokban for
ró volt a hangulat, száz százalékosan 
átéreztük a szónokok által közvetítet
tek igazságát. Ennek ellenére nem le
hetünk eufóriában, de nem is hátrál
hatunk meg. Nem várhatjuk meg azt 
sem, hogy az emberek végleg kiliát-
ráljanak a szakszervezetekből. Az ál
lásál mindenki félti, ennek ellenére 
csak a dolgozókkal együtt lehet előre 
jutni. Ami most a tét: a munkaidő 
hossza, a szabad szombat, a változó 
munkahely, a túlóra, az mindenkinek 
közös érdeke. 

- A közalkalmazottakat mennyi
ben érinti ez a demonstráció? - ezzel 
a kérdéssel kerestük fel Tóth Lajost, 
aki nemcsak városi, hanem területi 
titkár is. 

- Ezek a szorító gondok elsősor
ban a versenyszférára vonatkoznak, a 
közalkalmazottakat bizonyos határig 
védi a közalkalmazotti törvény. En
nek ellenére a SZÉF-tömörüléshez 
tartozók - mint a pedagógusok is -
úgy érezték, hogy ott a helyük. A 
munkahely biztonsága, a bér kérdése 
fontos számukra. A szakszervezetek 
együttműködésének eredményeként 
került be az állásfoglalásba az a rész 
- amit örömmel üdvözöltünk -, hogy 
az egészségügyben, oktatásban is 
jobb munkafeltételekre van szükség, 
garanciáikat kell az ágazatnak kapnia 
arra is, hogy az intézményeink műkö
dőképessége biztosítva legyen. 

Mindezek ellenére hirtelen fordu
latot senki sem várjon, most nem a 
tagság hozzáállása a döntő, hanem, 
hogy a kormány képes lesz-e a párbe
szédre. 

Büki Erzsébet 
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Másfél éve nyitotta m e g üzletét 
Somogyi Zoltán, azaz Soma , a 
Deák tér egy csendes zugában . M i 
késztette a nagy világjárót a lehor-
gonyzásra? - kérdeztük tőle. 

- Sok országban jártam, dolgoz
tam a MAHART-nál, majd a tenge
részeméi. A nagy utazások után 
végre összejött, hogy azzal foglal
kozhatom, amit szeretek. Bérlem az 
üzletet. Az idei év nem kecsegtető. 
Vannak jó napok, hetek, de nem az 
igazi. Kazettára, CD-re nincs pén
ze az embereknek. Tőlem a rockot 
viszik leginkább. Rétegzenéket is 
tartok, szerzői kiadások, ritkasá
gok, több mint 30 műfajban megta
lálhatók. Kiskölyök koromban 
kezdtem a zenehallgatást, fanati
kus gyűjtő vagyok, több ezer dara
bos gyűjteményem van 

- Ismertsége abból is adódik, 
hogy énekelt az öttagú Flactro 
együttesben. Nincs nosztalgiája? 

- Ma is van nosztalgiám. Régeb
ben még volt értelme a fellépések
nek most az élő zene nemigen ér
dekli a közönséget. Dallamos rockot 
játszottunk és Miklósfán próbál
tunk. Rendszeresen látogatom a 
rockkoncerteket, sok zenész isme
rősöm van. Fiatal koromban jár
tam rockfesztiválokra, végigcsava
rogtam a Balaton-partot. A régi 
szép időkből sok híres énekest, 
együttest ismerek. 

- A közelmúltban tanúja vol tam, 
hogy valaki egy régóta keresett 
Mozar t -műre bukkant rá önnél , és 
a vásárlóval együtt szinte belebor
zongott a gyönyörű da l lam halla
tán. A komolyzenét is szeret i? 

- Igen, sokrétű vagyok - vála
szolja moso lyogva . - Szerencsére 
van időm otthon zenét hallgatni. 

- M i az, ami m é g hiányzik a vá
sár lókon, a forgalmon kívül? 

- H o g y ál lunk a rockzene vilá
gával itt Kan izsán? 

- Siralmasan. Nagyon vissza
esett a vásárlókör, akár a rockze
ne iránti szenvedély. A legnagyobb 

- Jó lenne, ha visszajönne a 
rockzene iránti szeretet. Régen 
jobb volt, pedig tiltották. Most 
nincs semmi tiltva, de mégis beíefő 
minden a saját levébe. Nincsenek 
gyárak, üzemek, nincs fizetőképes 
kereslet - elmélkedik a fiatalem
ber. 

- Va l ami más érdekli a fiatalo
kat? 

- Kiégtek, meg a nyugatot maj
molják. A rossz jött be nyugatról, a 
bűnözés, a drog, és igénytelenek 
lettek a fiatalok. A kereskedelmi rá
diók, tévék elhitetik az emberekkel, 
hogy amit reklámoznak, az a jó. 

(Fotó: Bakonyi) 

probléma, hogy nincs egy jó hely. 
Ami van, a Kodály Zoltán Művelő
dési Házban, az megszűnik. A má
sik probléma pedig, hogy bármit is 
teszünk, a zajszint zavarja a lakó
kat, és emiatt büntetést kaphatunk. 
Drágák a terembérek, az erősítők, 
az együttesek 100 ezer forint alatt 
nem jönnek le vidékre. Ha beindul 
valami, az elején, anyagilag 8-10 
alkalmat ki lehet bírni, utána fel 
kell adni. Együtt szerveztük a klu
bot, Tóth József barátommal, de 
én tavaly abbahagytam. Pedig or
szágos szinten is nagy volt az 
Osszián- és a Pokolgép-bulink 

visszhangja, a több mint 300 fős 
résztvevővel. 

- Akiről az imént beszéltünk, 
belépett a Music land-be egy jót 
szövegelni , a zenerajongó Tóth 
József. Kérdezés nélkül bekapcso
lódott beszélgetésünkbe. 

- Somával az. együttesek történe
téről akár szellemi vetélkedőt is le
hetne indítani. Ez egy megszállott
ság, életforma nála. Hasonlókép
pen gondolkodom én is. Az adott
ságok megvannak, csak egy gazda
gabb város kellene fölénk. Tudjuk, 
más városokban is hasonló gon
dokkal küzdenek a fiatalok. A klu
bok megszűnnek, különböző műve
lődési házakban, iskolákban tart
ják a koncerteket. Rengeteg kaniz
sai jár át Egerszegre zenét hallgat
ni. A rock elpusztíthatatlan. Észre
vettem, hogy a fiatalok nem hall
gatnak zenét, és nem olvasnak. 
Igaz, drágák a könyvek. Nem mű
ködik a zene-cserebere, a számító
gép és a sorozatok elveszik az időt, 
sokan Írogatnak CD-ket és letöltik 
a zenét az internetről. 

- A zenéről beszélgetni egyfajta 
hangula t kell. Feldobja az embert, 
de beszélgetőtársaim nincsenek 
feldobott hangulatban. Mi az oka? 

- December 23-ra szeretnénk 
minden helyi zenekart meghívni 
azok közül,' akik megfordultak a 
Kodály Zoltán Művelődési Ház
ban. Szeretnénk, ha pár számot el
játszanának, mert a koncert után, 
reggelig tartó bulival befejeződik a 
Kodály Zoltán Művelődési Ház 
története. 

Bakonyi Zsóka 

Óriási 
az érdeklődés OPERA KANIZSÁN 

Az Opera Stagione társulat azzal 
a céllal alakult meg pápai szín
hellyel, hogy a komolyzene 
klasszikus műveit megismerjék 
Dunántúl azon városaiban is, ahol 
nem rendelkeznek önál ló színház
zal. Elsősorban Pápán, Szombathe
lyen és Nagykanizsán tartanak elő
adásokat. A kezdeményezés t két 
minisztérium, a Mezőgazdasági és 
Vidékfejlesztési Minisztér ium, va
lamint a Nemzeti Kulturális Örök
ség Minisztériuma is támogatja. A 
három városon kívül, idén ősszel és 
télen még Kapuváron, Kaposváron 
és Zalaegerszegen is tartanak elő
adást. Nagykanizsa Megyei Jogú 

Város Önkormányza ta legutóbbi 
ülésén, 3 millió forintos támogatást 
szavazott m e g az Opera Stagione 
előadásaira. Ennek fejében négy 
előadást, kétszer-kétszer bemutat
nak a tél folyamán. A program 
nemzeti operánkkal , a Bánk bánnal 
kezdődik november 24-én, délután 
3 és este 7 órás kezdettel. Ebben az 
évadban bemuta tnak egy Csendes 
éj c ímű karácsonyi show-műsor t , 
válogatást klasszikus karácsonyi 
művekből . A j ö v ő év e lső felében 
Puccini Pi l langókisasszonyát , majd 
Lehár Ferenc, A mosoly országa 
c ímű operettjét. A társulatnak szá
mos kiváló énekese , színésze, elő

adóművésze van. A következő hó
napokban a magyar opera- és ope
rettvilág legnevesebb csillagait, 
művészei t láthatja a kanizsai kö
zönség. Néhány név a rendszeresen 
közreműködők közül : Derzsi 
György, Hormai József, Mel is 
György, Bede Fazekas Csaba , Tas 
Ildikó, a későbbiekben Kováts K o 
los, Molnár András , Mil ler Lajos, 
Vajda Júlia és Fekete Veronika. A z 
Opera Stagione zenei vezetője 
Nagy Ferenc, a M a g y a r Államai 
Operaház zenei vezetője, egyben a 
Színművészet i Egye tem tanszékve
zető tanára. A z e lőadásokon, az 
Opera Stagione nagy lé tszámú 

szimfonikus zenekara működik 
közre. A produkciók nagyon igé
nyes díszlettel kerülnek színpadra. 
Papp Ferenc, a H S M K igazgatója 
e lmondta , a ház színpada rendelke
zik a megfelelő adottságokkal. Bí
zik abban, hogy jövőre az önkor
mányzat jóvoltából a fénytechnika 
is megjavul, ami szintén segíteni 
fogja az előadások sikerét. 

Szándékosan mérsékelt árakra 
számíthat a közönség, a szervezők 
azt akarják, hogy minél több kani
zsai adófizető ál lampolgár nézhes
sen operaelőadást . A z érdeklődés 
máris óriási. 

B. Zs. 



Lassan b ú c s ú z u n k a X X . szá 
zadtól és a m á s o d i k évezredtő l . A 
búcsúzás m i n d i g f á j d a l m a s , az el
múlt idő ott bujkál e m l é k e i n k 
ben , s mi m e g y ü n k t o v á b b és e m l é k e z ü n k . M i é n k volt e s z á z a d a 
m a g a örömeive l , bánata iva l , s zörnyűsége ive l . M i t „ a d o t t " e s z á 
zad? 

„ A d o d " két v i lágháborút , fa s i zmust , k o m m u n i z m u s t , ha lá l tábo
rokat - keleten és n y u g a t o n - a t o m b o m b á t , s z ö r n y ű puszt í tást a 
le lkekben, d e adta a t echn ikát és a t u d o m á n y ú j v ívmánya i t , és 
mindig adott erőt az ú j r a k e z d é s r e , hitet , t anúb izonyságo t , a m i t 
olyan e lődök tettek, m i n t A d y , Józse f Att i la , M ó r i c z , R a d n ó t i , 
Il lyés, N a g y Lász ló , P i l inszky , B a r t ó k é s K o d á l y és s z á m t a l a n N o -

A SZAZAD TANÚI 
bel-dí jas tudós . E század je lesei 
közöt t ott voltak városunk szülöt
tei , ak ikre m é l t á n vagyunk büsz
kék: Heves i S á n d o r , B e d ő Albert , 

K a á n K á r o l y , Z e m p l é n G y ő z ő , Kunfi Z s i g m o n d , Göncz i Ferenc . 
H i s z e m , h o g y e m l é k e z n i kel l , m e r t be lő le táplá lkozik a j ö v ő és a 

múl t b o r z a l m a i t is b é k é v é o ldja az e m l é k e z é s . 
E s o r o z a t azér t indul t , m e r t s zere tnénk sokat megőr izn i a múlt 

ból , n e h o g y e lvesz í t sük. M e g t a r t a n i , m e g ő r i z n i a j ö v ő n k e t , mert itt 
kell é lnünk , itt van a g y ö k é r , itt a h á z , itt búj ik m e g a szere lem, s 
itt szól szépet a s z á j . M i n t a h o g y Józse f Att i la írja: „csak itt m o s o 
lyoghatsz , itt s írhatsz . M a g a d d a l is c sak itt b írhatsz , óh lélek! Ez a 
h a z á m . " N a g y k a n i z s a p e d i g a m i v á r o s u n k . 

A Nagykanizsán állomásozott el
hunyt katonák emlékére állított kop
jafa avatásakor egy rövid időre is
mét feltámadt a múlt. Civilek és ka
tonatisztek emlékeztek a katonavá
rosra, ahol a hatvanas-hetvenes 
években egyidejűleg több, mint ké
tezer katona és határőr - hivatásos 
tisztek és sorállományúak - az elő
dökhöz méltóan becsülettel és oda
adással szolgáltak, s nemcsak az 
elöljárók elismerését vívták ki, ha
nem a város lakóinak a megbecsülé
sét is. Katona, katonának állított em
léket a kopjafa, az ünnepség gondo
latával és megvalósulásával ezen a 
szeptemberi délelőttön. Közöttük 
volt Mór icz Is tván nyugállományú 
alezredes, a kopjafán elhelyezett 
bronzplakett alkotója. Sorozatunk 
második részében közösen próbáljuk 
feleleveníteni a katonaváros egyik 
meghatározó időszakát. 

- Az ünnepségen eltűnődtem, aho
gyan újra láttam idősödő volt kollé
gáimat, hogy az ország különböző 
részéről idevezényelve — kezdte a 
visszaemlékezését Móricz úr - velem 
együtt idegyökereztek. Jómagam an
gyalföldi gyerek vagyok, ott nőttem 
fel, ott voltam sorkatona, s a szent
endrei tiszti iskolát leszámítva főleg 
Budapesten és Nagykanizsán éltem 
le az eddigi életemet. 1964-ben ke
rültem a Gábor Áron laktanyába a 
parancsnok politikai helyettesének 
beosztásába. 37 éves voltam, tele 
ambícióval, optimizmussal, s sem a 
városban, sem az állomáshelyben 
nem csalódtam. Hamar beilleszked
tem, családom is megtalálta a helyét. 
A városnak érezhetően megtartó ere
je volt, az első pillanattól éreztük, 
hogy szeretnek bennünket katonákat, 
s befogadták az ország minden ré
széből idehelyezett tiszteket. Őszintén 
mondom, soha nem kívánkoztam el, 
teljességgel kanizsaivá váltam. Még 
19132-ben - nyugdíjállományba vo
nulásomkor - sem tudtam volna el
képzelni, hogy nincs működő lakta
nyám, ahová vissza lehet járni, hogy 
nem leszek a Gábor udvarán egyet
len kiskatonának sem „az öreg". A 
nyugdíjas katonák klubjában és szak
szervezetében gyakran emlegetjük, 
hogy ezen a téren mivé vált Thury 
György városa. 

- Milyen volt akkortájt a lakta
nyák és a város kapcsolata? 

A KATONA 
Azt 

hiszem, 
h o g y 
egyetlen 
tiszttár
sam sem 
cáfol meg, 
amikor azt 
állítom, 
hogy a le
hető leg
jobb. Min
denhol se
gítettünk. 
Ott vol
tunk teljes 
„ bevetés
sel" a 
Csótó ki
alakításá
nál, ját
szótereket, 
sportpá
lyákat épí
tettünk, 
közremű
ködtünk a 
mezőgaz-
d a s á g i 

munkáknál, nagy hóviharban az el-
akadtakat mentetlük. Még véradás
ban is kitüntető címet nyertünk el. Jó 
kulturális együtteseink voltak - ének, 
tánc, színjátszó csoport -, s ha hívtak 
bennünket városi ünnepségekre, is
kolákba szerepelni, soha nem tagad
tuk meg. Az „ Egy iskola - egy lakta
nya" mozgalomban a Hunyadi-isko
la volt a partnerintézményünk. Nem 
túlzok, ha azt mondom, szerettek a 
gyerekek a laktanyába jönni - s nem 
csak Fegyveres Erők Napján -, élő, 
gyakorlati kapcsolat alakult ki: pél
dául az iskola és a laktanya az or
szágban az elsők között működtetett 
úttörő honvédelmi szakaszt. Presz
tízse volt annak a tanulónak, aki al
kalmassá vált a szakasz tagjának. 
Azt persze nem állítom, hogy minden 
gyereket és felnőttet elbájoltunk, de 
mindenesetre az egyenruha iránti 
ilyen nagy fokú idegenkedést, amit 
ma tapasztalok, el sem tudtunk volna 
képzelni. Végtelenül büszke vagyok 
munkatársaimra, a sorkatonák oda

adó mun
ka j á r a , 
aminek a 
következ
tében a 
G á b o r 
Áron lak
tanyában 
állomáso
zó IS. lég-
v é d e l m i 
rakétaez
red a Nép
hadsereg 
l e gj o b b 
ezrede 
lett. Ebben 
benne volt 
az a kato
nai tartás 
is, amit mi 
a várostól 
kaptunk és 
a város
nak ad
tunk. Ka-

M ó r i c z Is tván nyu 
, , . tonai ná-

ga l lomanyu a lezredes l y ( - m 

rán a 
munkámat több alkalommal is elis
merték, de azt. hogy a város igazán 
befogadott, és honorálni akarta a kü
lönböző közösségekért végzett tevé
kenységemet, mi sem jelezte jobban, 
mint az, hogy 1975-ben a Városi Ta
nács oklevéllel és emlékplakettel tün
tetett ki. 

- Mit jelentett szeretett laktanyájá
nak az a beceneve, hogy „Domján-
üdülő"? 

- Az országban híre volt a lakta
nyának az emberséges szellem miatt. 
Sok fiatal - aki megtudta - úgy gon
dolkodott, ha már menni kell, s úgyis 
az ország túlsó csücskébe fognak 
irányítani, akkor legalább hadd vo
nuljak be egy jó helyre. Ez volt a pa
rancsnok. Dómján Gyula alezredes 
után, a Domján-üdülő. Ebben a lak
tanyában a tisztek egymás közötti, de 
főként a sorállománnyal való érint
kezésükben emberséges volt a vi
szony. Én már tiszti iskolás korom
ban elhatároztam, ha egyszer tiszt le
szek, mindent el fogok követni, hogy 

enyhítsem a fiatalemberek családtól 
való elszakadását, csökkentsem a ki
tolások számát. Kényes voltain arra, 
hogy egy bizottság a negatív jelensé
gek okát kivizsgálja, s a felelősségre 
vonás se maradjon el. Persze nézet
különbségeim nekem is adódtak, egy 
katonai vezető sem lehet laktanyai 
feszültségek nélkül. En mindig igye
keztem következetesen, de türelmesen 
bírálatot mondani, mert úgy éreztem, 
jó laktanyai morál e nélkül nincs. 

Ha találkozom tiszttársaimmal, 
zalai volt sorkatonámmal, jó érzés, 
hogy szeretettel emlékeznek vissza a 
Gábor Aron laktanyában eltöltött 
évekre, hónapokra. Maga a környe
zet is nevelt: egy szép, klasszikus 
1930-ban épült laktanyaépület, a ka
puján és a homlokzatán Medgyaszay 
István műépítész által készített - tör
ténelmi jelenetet megörökítő -
szgrafittó. A belső udvar - ugye ma 
már szinte hitéletien - meg tele ró
zsával. S mivé vált a hetvenéves épü
let? Nem is szeretek arra járni! 

- Kerékpár és plakett-formázó 
asztal! Melyik előbbre való a nyug
díjas Móricz István életében? 

— Nem tudom őket mérlegre tenni. 
A kerékpárnak kis suttyó gyerekko
rom óta barátja vagyok. Ha az időjá
rás megengedi, ina is lekerekezek na
ponta 18-20 kilométert. Megtehe
tem, egyedül élek. lányom Herenden 
lakik családjával, ott óvónő, vegyész
mérnök fiam viszont itt Nagykani
zsán, a közelemben van. A bronz-
plakettek készítése nálam nem afféle 
kései, időskori hobbi. Aktív katona 
koromban már többször volt kiállítá
som. Először 1970-ben. az alakulat 
fennállásának 20. évfordulójára, 
majd más jeles jubileumokra - más 
laktanyának, polgári szervezetnek is 
- készítettem emlékplakettet. Több 
száz lehet szerte az országban, jutott 
belőlük külföldre is. Azt a tehetséget, 
amit a szüleimtől örököltem. így kiél
hetem, s ha nem is jutottam el a Kép
zőművészeti Főiskolára - ahová 
ugyan felnőtt fejjel jelentkeztem, de 
helyette katonai egyetemre irányítot
tak - rendszeresert van lehetőségem 
művészi alkotómunkára. Ma már 
többnyire felkérésre dolgozom. Je
lenleg a MAORT-telepcn elhelyezen
dő emlékmű három alakjának a pla
kett-tervei foglalkoztatnak. 

Büki Erzsébet 
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A valót mondtam, s nem a világot, a szelet, s nem a moccanó ágat, 
... Csak, ami voltam, az leszek. Nincs szebb és félelmetesebb." 

*(Bella István)' 

KULTURÁLIS 
PROGRAMOK 

HEVESI SÁNDOR 
MŰVELŐDÉSI KÖZPONT 
A Pécsi Tudományegyetem BTK 

Gyakorló Intézménye 
Széchenyi tér 5-9. TelVfax: 310-465 
Információs szolgálat, jegyárusítás 

10-18 óráig. Tel: 311-468 
E-mail: hsmk@sienet.hu vagy 

hsmk @ kanizsa.dhs.org 

November 24. 15.00 és 19.00 óra.: 
BÁNK BÁN - opera. Rendezte: Fri-
gyesi Tibor. Zenei vezető: Nagy Fe
renc. Közreműködik a Magyar Állami 
Operaház Kórusa, az Opera Stagione 
Zenekara. 

November 25. 20.00 óra: KATALIN-
BÁL. Zene: Fantázia tánczenekar. 
Belépődíj: 800 Ft. 

November 27. 19.00 óra: ..Táncra lá
bam, kutya a told. eb az ég..." EM
LÉKEST Papp László néptáncoktató 
halálának 10. évfordulójára. Közremű
ködnek: Zala megye néptáncegyütte
sei. 

November 29. 10.00 és 14.00 óra: A 
FARKAS SZEMPILLÁJA - zenés 
mesejáték. 

November 29. 15.00 óra: TÖRTÉNEL
MI SZABADEGYETEM. Magyaror
szág és a kereszténység. 

November 29. 16.30 óra: CSILLAGÁ
SZATI SZABADEGYETEM. VAN 
ALAPJA A KATASZTRÓFA-JÖ
VENDÖLÉSNEK? Ismert és ismeret
len kisbolygókról. 

NAGYKANIZSA VÁROS VEGYES
KARÁNAK A 25. ÉVES JUBILEUMI 
HANGVERSENYE november 25-én 
19.00 órakor a FELSŐVÁROSI 
TEMPLOMBAN. 

KÉPZŐMŰVÉSZETEK HÁZA 
(Kiskasté ly) 

Erzsébet tér 14-15., Telefon: 313-920 
SASS BRUNNER ERZSÉBET ÉS 
BRUNNER ERZSÉBET festőművészek 
kiállítása. Z. SOÓS ISTVÁN festőmű
vész állandó kiállítása. A Képzőművésze
tek Háza nyitva: 10-17 óráig, hétfőn 
szünnap. A belépés díjtalan. 

THURY GYÖRGY MÚZEUM 
Fő út 5. Telefon: 314-596 

EMLÉKEK A MÚLTBÓL - 50 ÉVES A 
THURY GYÖRGY MÚZEUM. 

ERKEL FERENC OLAJIPARI 
MŰVELŐDÉSI HÁZ 

Ady E. u. 8. Telefon: 313-040/71612 
November 24. 18.00 óra: IRODALMI 

KÁVÉHÁZ. „Csillagokkal koccintok" 
- Dezső Ferenc szerzői estje. 

November 25. 19.00 óra: ROCK AND 
ROLL DISCO. A '60-as. '70-es évek 
slágereiből. 

KÖNYVTÁR 
Nagykanizsa, Ady u. 14. 

Információ 311-163 

Bővebben olvashatnak programjainkról 
honlapunkon: www.vkkanizsa.c3.hu, 

e-mail: admin@vkkanizsa.c3.hu 
Gyermekkönyvtár, Zrínyi u. 33. 

Információ: 312-180, 
e-mail: gy_kvt@vkkanizsa.c3.hu 

Wzchtxbáxixxm 
A 48. hét első napja, az évben a 332. A holdfázik dagadó. 

N o v e m b e r 27. (hétfő), Virgil . A latin Virgilius név rövidülése. Ere
dete bizonytalan, talán a hasonló római nemzetségnévből való, 
amely ismeretlen etruszk eredetű. Egyéb névnapok: Jakab, Amina , 
Milka , Leonarda , Virgflia. 

N o v e m b e r 28. (kedd) , Stefánia. A z István férfinévnek a latin 
Stephanus alakjából képzett női név. Egyéb névnapok: Jakab, Szók
ratész, István, Dezdemóna . 

N o v e m b e r 29 . (szerda), Taksony . Török eredetű régi magyar sze
mélynév . Jelentése: szilaj, fékezhetetlen. Árpád fejedelem unokájá
nak, a negyedik magyar nagyfejedelemnek, és az összes Árpád-házi 
király ősének ez volt a neve. Egyéb névnapok: Brenda, Fi loméla, 
Fi loména, Ilona. 

N o v e m b e r 30 . Andor , András napja. Azt tartja a fáma, hogy az 
András -nap fontos férjjósló nap. A lányok este (miután egész nap 
böjtöltek) tükröt tesznek a fejük alá, hogy éjszaka megálmodják jö 
vendőbeli jük nevét. Lehet András-pogácsát is készíteni, amelybe kis 
cédulákra beleírják a férfiak nevét. A sütiket ki kell tenni a tornácra, 
s amelyiket legkésőbb viszi el a kutya, az lesz a jövendőbel i neve. 
Forró ólmot is öntenek vízbe, s amilyen formát az ó lom felvesz, 
olyan lesz a jövendőbel i foglalkozása. A z András , egyébként a gö
rög eredetű latin Andreas névből származik. Bibliai név, Jézus e lső 
taní tványa András apostol volt. Magyarországon már az Árpád-kor
ban a leggyakoribb férfinevek egyike volt, és népszerűsége a követ
kező évszázadokban sem csökkent . Egyéb névnapok: Endre , Tarján, 
Trajánusz. 

A december karácsony hava, Telelő hava, Nyilas hava. A hónap 
31 napos. A téli ünnepkör legtöbb ünnepe ebben a hónapban van. 

D e c e m b e r 1. (péntek) Elza napja. A z Elisabeth (magyarul : Erzsé
bet) német rövidüléséből származik. Egyéb névnapok: Arnold, Ede , 
Oros , Oszkár , Bianca, Blanka, Bonita. 

D e c e m b e r 2. ( szombat) , Mel inda , Vivien. A Mel inda ismeretlen 
eredetű, Magyarországon Katona József: Bánk bán c ímű drámájá
nak hatására terjedt el. A Vivien a Viviána (ismeretlen eredetű ró
mai nemzetségnévből származik) angol eredetű alakváltozata. Csak 
néhány évt izede népszerű Magyarországon, de az 1990-es években 
már igen gyakori volt. Egyéb névnapok: Aurél , Dénes , Natália, 
Gyenes , Anelma, Aranka. 

D e c e m b e r 3 . Bronzvasárnap. A mai nap kell meggyújtani az első 
adventi gyertyát. A mára rendelt névnapok: Ferenc és Olívia. A Fe
renc az olasz Francesco név latinosított formájából származik. Jelen
tése francia. Eredeti leg Assisi Szent Ferenc gyermekkor i beceneve, 
melyet azért kapott, mert édesanyja francia származású volt. A z Olí
via az Ol iva latin eredetű név származéka, melynek je lentése olajfa. 
E g y é b névnapok: Berend, Berény, Xavér, Arália. 

Összeállította: Hársfalvi T í m e a 

SPORTPROGRAMOK 
November 25.17.00 óra : 
N. IZZÓ S E - B A L A T O N B O G L Á R , 
N B Il-es férfi kéz i labda-mérkőzés , 
Zs igmondy-csarnok. 

November 29.18.00 óra : 
K A N I Z S A KK D K G - E A S T - P V S K , 
N B l /B-s férfi kosárlabda-mérkőzés , 
MÁV-csarnok . 

H A B A J 
V A N . . . 

Felnőtt orvosi ügyelet: hétköznap 
1 6 - 7 óráig, pénteken 16-tól hétfőn 
7 óráig: 3 1 3 - 2 7 4 . 

Gyermekorvosi ügyelet: hétköznap 
17-7 óráig, pénteken 7-től hétfőn 7 
óráig: 3 1 3 - 3 8 0 . Címük: Nk, Pető
fi S. út 5. (a volt fiúkollégium). 
Fogászati ügyelet: vasárnap és ün
nepnap: 9 - 1 4 óráig a (Szent Imre 
u. I.) 3 1 3 - 1 3 1 - e s telefonszámon. 

Mentők: 1 0 4 

T ű z o l t ó k : 1 0 5 

Rendőrség: 1 0 7 

A Városi Mozi az 1927-ben 
elkészült Városi Színház épületé
ben működő mozi . A finanszíro
zás egyik feltétele az volt, hogy a 
színházi szezon idején kívül mo
ziként működhessen . 

Üzemeltetésére a két pályázó 
közül az Uránia Rt. ajánlatát fo
gadta el a város. Első igazgatója 
Szabó B e n ő volt. majd 1929-ben 
Magyar János lett, é s 1931-től , az 
Uránia Rt. fe lszámolása után is ő 
maradt a vezetője . Az ő nevéhez 
fűződik a hangosfilmtechnika 
meghonosítása. A vidéki városok 
közül Kanizsán 1930. február 9-én 
tartottak hangosfi lm-bemutatót. 
1947-ben államosították, majd 
igazgatójává Faludy Antalt ne
vezték ki. 1951-ben alakult meg 
a Zala M e g y e i Moziüzemi Válla
lat, így a kanizsai mozi önálló 
irányítása megszűnt. Jogutódja az 
A p o l l ó Filmcentrum néven mű
ködik. 

W D © 
Ausztria bekebelezése után Hitler 

hívatja a bécsi főrabbit, és megkér
dezi tőle: 

- Milyen hadvezérnek tart en
gem? 

- Mit mondjak? Egy Napóleon! -
áradozik a rabbi. 

- És milyen szónok vagyok? 
- Egy Demoszthenész! 
- És milyen színész? 
- Erre egyelőre nem tudok vála

szolni - simogatja szakállát a rabbi -
Mindenesetre szeretném minél előbb 
több darabban látni Önt! 

22 2000. november 23. 

mailto:hsmk@sienet.hu
http://kanizsa.dhs.org
http://www.vkkanizsa.c3.hu
mailto:admin@vkkanizsa.c3.hu
mailto:gy_kvt@vkkanizsa.c3.hu


PAPP LASZLO 
EMLÉKEST 

a nagykanizsai koreográfus és 
néptáncoktató halálának 

10. évfordulója alkalmából. 

Fellépnek: 

Dél-Zala Táncegyüttes -
Nagykanizsa 
Zalagyöngye Táncegyüttes -
Nagykanizsa 
A sormási Művészeti Iskola 
együttese 
KISZÖV - Kiskondás 
Táncegyüttes - Zalaegerszeg 
Pántlika Táncegyüttes - Bak 

Helye: 

Móricz Zsigmond Művelődési Ház 
Nagykanizsa-Kiskanizsa, 

Hajgató u. 1. 
Ideje: 

2000. november 24. (péntek) 18 óra 

Belépőjegy: 300 Ft 

MEGHÍVÓ 
A Mór i cz Zs igmond 

Műve lődés i H á z 

tisztelettel meghívja Önt , 

családját és barátait , 

a Kanizsa Csi l lagai együt tes 

„Fokú drákuluj" 

- „Ördög tüze" 

c ímű lemezbemuta tó 

koncertjére. 

Közreműködnek: 
Horváth Péter - bőgő. 

Szatmári László - hegedű, bőgő, 
Vizin Antus - harmonika. 

A rendezvény ideje: 

2000. november 25. (szombat), 

19 óra. 

Helye: 
Móricz Zsigmond Művelődési Ház 

színházterme 

A P R Ó H I R D E T É S E K 
HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 47.1. emelet) VESZÜNK FEL! 

INGATLAN 
Városkapu körúton 1+2 félszobás, központi 
fűtéses, felújított lakás eladó. Érd.: 321-871 
Í3II86K) 
Téglagyári úti garázssoron aknás garázs el
adó vagy kiadó. Érd.: 20/3262-262 (31200 
K) 
Nk-án átalakított, felújított, negyedik emele
ti. 60 nm-es három félszobás, konyhás el
adó. Irányár: 4.95 millió Ft. Érd.: 20/331-
2103. 30/265-5084 (31210 K) 

J A R M U 

Lada 1200-es. 85-ös évjáratú. 51,000 km-
rel. nagyon megkímélt állapotban (garázs
ban tartott) eredeti fényezéssel, friss műsza
kival eladó. Érd.: a 316-815, illetve a 
30/905-1597-es telefonszámon. (31205 K) 
Skoda I20L személygépkocsi. 2002. au
gusztusig érvényes műszakival eladó. Érd.: 

17 óra után a 310-558-as telefonszámon. 
(31206 K) 
Kétütemű, teljesen felújított Wartburg eladó. 
Érd.: 317-241 (31211 K) 
Fiat Uno 70S. 1300-as eladó. Erd.: a 32N 
863-as telefonszámon, 18 óra után. (31212 K) 

VEGYES 
Félpáncéltőkés versenyzongora felhangolat-
lan állapotban eladó. Érd.: 30/9932-534 
(31028 K) 
Douglas fenyő eladó (kb. 100 db). Erd.: 17 
óra után a 325-905-ös telefonszámon. 
(31213 K) 

T Á R S K E R E S Ő 

50 éves független nő vagyok, keresek: káros 
szenvedélyektol mentes, őszinte, jó lelkű 
férfit. Leveleket a szerkesztőségbe (Pf.: 154). 
„Hűség" jeligére kérek. 

FELFŰRÉSZELT TŰZIFA 
- gyertyán és tölgy - ELAD0! 
(kandalló méretű) 

A r a : 
8 . 0 0 0 F t / m 3 

Nagykanizsán díjtalan 
házhozszállítás! 

Érd.: 30/9017-958, 93/334-082 

TRI<5 A U T Ó M E N T É S 
0 - 2 4 Ó R Á I G K Ü L F Ö L D Ö N - B E L F Ö L D Ö N 

Telefon: 06-30-2399-555 • 60/399-399 

Autó 
N A G Y K A N I Z S A , Mentő 
K R Ú D Y GY. u. 4 Lakatos 
AHOL AZ ÁR ÉS A MINŐSÉG TALÁLKOZIK. 

- CÉLPONTBAN AZ ÖN EGÉSZSÉGE, SZÉPSÉGE! 
A K C I Ó I N K 

Diákoknak akciós diákbérlet! Diákigazolvánnyal rendelkezőknek - életkortól függetlenül -
10 zsetonos bérlet 3.000 Ft 2.200 Ft! 
Értékes AVON-ajándék minden Gold- és Diamond-bérlet vásárlásakor! 
15 zsetonos bérlet 4.500 Ft 3.750 Ft 
Célpont Szolárium: Nagykanizsa Zrínyi u. 15. - Célpont üzletház 

Tel.: 310-329. 
Nyitva tartás: hétfő-péntek: 8-22. szombat: 8-14. 

NÁLUNK FOLYTATÓDIK A NYÁR! 

ComputerElektronika 
Számítástechnikai és 
Elektronikai Szerviz 

Nagykanizsa, Felsőerdő út 87. 
Tel./lax: 93/315-313, Mobil: 06/30/2771413 
- Új számítógépek, nyomtatók 
- Hálózatépítés 

- Számítógépjavítás, -bővítés 
- Nyomtató- és szünetmentes

javítás 

- Szoftvertelepítés, -karbantartás 
- Beléptető- és felismerő

rendszerek 

SZÁMÍTÓGÉPBONTÓ 
- Használt tesztelt számítógépek, 

részegységek, felújított nyomtatók 
adásvétele. 

Nagykanizsa területén 
ingyenes kiszállás, helyzetfelmérés, 

szaktanácsadás. 

51 éves elvált férfi keresi 
korban hozzá illő. csinos, 
független hölgy ismeret
ségét, aki hű társa lenne. 
Leveleket a szerkesztő
ségbe (Pf.:l54). „Szegfű" 
jeligére kérek. 

SZOLGÁL
TATÁS 

Egyéni és társas vállalko
zások könyvviteli mun
káit vállaljuk. Precíz, 
magas színvonalú mun
kát végzünk. Kanizsa-
Szám Kft. Érd.: Balaskó 
Gyöngyi ügyvezetőnél a 
329-007. vagy a 20/911-
8764-es telefonszámon. 
(31209 K) 
Hitelfelvételi és befekteté
si tanácsadás. Érd.: az esti 
órákban a 316-393 vagy a 
2CV993-6527.es telefon-
számon. (31214 K) 
Acélszerkezeti karban
tartást, javítást, lakatos
ipari munkákat válla
lunk. Munkafelmérés in
gyenes. Érd.: Pintér Szi
lárd vállalkozó, tel.: 
30/979-4733 (31215 K) 

MÜLLER SÁNDOR 
háztartási- és vegyiáru kereskedő 
Üzlet: 8800 Nagykanizsa, Hunyadi u. 41. 

Tel/fax: 93/320-982, Tel.: 60/399-022, 
Lakástel.: 323-754 

Modakril homlokzati festék, 
Héra belső festék, 
Lignodekor (Sziládékor) 
Finn festékrendszer 
és URKI autófesték 

SZÍNRE KEVERVE 
• Háztartási vegyiáruk 
• Autófestékek 
• Hazai festékek és tapéták 
• Festőszerszámok 

HITELKÁRTYÁT IS ELFOGADUNK! 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Bakonyi Zsóka. Büki Er
zsébet, Dukál Éva. Munkatársak: Hársfalvi Tímea. Tólh Tihatnénié. Külső munkatársak: Bacskay 
Zolián. Benedek Miklós. Halász Gyula. Horváth István. Szerkesztőség: Nagykanizsa. Király u. 47.1. 
emelet. Levélcím: 8801 Nagykanizsa. Pf.: 154. Hirdetésfelvétel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. 
Király u. 47. I. eme lel. Kiadja a Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. Király u. 47. 1. emelel Tel.: 
93/312-305. Felelős vezető: Lukács Ibolya. Nyomja a Zalai Nyomda Rt. Zalaegerszeg, Gorkij u. 1. 
Tel.: 92/313-550. Felelős vezető: Czirkl György. Terjeszti a Magyar Posta és a Kanizsa Újság Kft. 
Az árus péklányok ára 65 Ft. E-mail címünk: lunizsahCtilap@broadband.hu. ISSN 0865-3879 

http://2CV993-6527.es
mailto:lunizsahCtilap@broadband.hu


TERVEZÉS - KIVITELEZÉS 

Nagykanizsa, Zemplén Gy. u. 7/A Tel.: 60/468-939 
R e k l á m - é s a j á n d é k t á r g y a k 
forgalmazása é s f e l i r a t o z á s a i 

Szolgáltatásainkból: 
- pólók, sapkák stb. szitanyomása és hímzése 
- tollak, öngyújtók, poharak stb. színes feliratozása 
- névjegykártyák, meghívók, kiadványok készítése 
- cég-, név-, és eligazítótáblák készítése - fóliázás 

PC-T MINDENKINEK! 
Minden, ami a számítástechnikához kell: 
- Új és használt gépek, perifériák 
- Alkatrészek 
- Sofware-telepítés 
- Archiválás, CD-írás 
- Szaktanácsadás 
- Toner- és patrontöltés 
- Teljes körű ügyintézés 
- 3 év garancia + 1 év teljes körű karbantartás 

ingyen! 
- Nagyon kedvező ár! 

(20) 9649-930 (60) 468-939 

A FILM 
NEM PEREG 

TOVÁBB 
A Plázában kialakított m o 

zi megnyitását köve tően be 
zár az Apol ló F i lmsz ínház , a 
város mozija. A z ö n k o r m á n y 
zat még korábban a je len leg i 
működte tővel - az Edison 
Kft.-vel - olyan szerződés t 
kötött, hogy csak a P laza 
megnyi tásáig veszik igénybe 
szolgáltatásukat. M i n t az Edi 
son Kft. ügyvezetőjé től meg
tudtuk, még az év végé ig pe 
reg a film az egykor i B é k e 
moziban. Szollárné Dr. Szolik 
Enikő, a Vagyongazdá lkodás i 
Iroda vezetője lapunk ké rdé 
sére e lmondta , az egykor i 
moziépüle t hasznosí tására 
van érvényes közgyűlés i dön
tés , vagyis az épület a későb
biekben konferenciaközpont 
ként (közgyűlési t e remként ) 
funkcionálna, ennek lehetősé
geit, és megva lós í tha tóságá t 
je lenleg dolgozzák ki a h iva
talban. 

D . É . 

UJABB 
RADNÓTI-DÍJ 
Kanizsai sikerek a győri 

Radnóti Versmondó 
Biennalen 

A z ország legjobb ve r smondó ja 
c ímér t szállt ve r senybe a min tegy 
60 r é sz tvevő n o v e m b e r 10-11-én, 
a G y ő r b e n megrendeze t t Radnót i 
V e r s m o n d ó Biennalen. A közel 25 
évve l ezelőt t indult r angos rendez
vényen azok a v e r s m o n d ó k indul
hat tak, akik az e lmúl t évben orszá
gos , vagy nemzetköz i versenyeken 
az e l ső három helyezet t közöt t sze
repel tek. A döntőt köve tően , a 
győr i V á r o s h á z a Dísz te rmében 
megrendeze t t ünnepségen h á r o m 
Radnót i -dí ja t ad tak ki. A díjazot
tak közöt t is e l ső helyezés t ért el 
Nagy Tímea, va lamint különdí jban 
részesül t Ekman József, a 
T u n g s r a m Heves i S á n d o r Vers 
m o n d ó K ö r két tagja. Ezzel az 
e redménnye l - Za la megyének - a 
kanizsa iak te l jes í tményét d icséren
dőén h á r o m Radnót i -dí jas vers
m o n d ó j a és egy Radnót i -dí jas ren
dezője van . 

B. Zs . 

Fontos küldetést teljesít 
az Egry József Galéria 

A közel jövőben, várha tóan új 
e lnevezés t o lvasha tnak a városla
kók a M O L Hote ls Utazás i I roda 
bejáratánál . A város k é p z ő m ű v é 
szeit érdekl i , érinti a ké rdés , vajon 
mi lesz a sorsa a ga lé r iának? Kér
désüke t Tarnóczky Attila a lpolgár
mes te rhez továbbí to t tuk. 

- A galéria helyzete szerződés
ben körül van bástyázva, onnan a 
galériát az új bérlő kitenni nem 
tudja. A bérleti jogot a jelenlegi 
bérlő továbbadhatja, ha az. önkor
mányzat beleegyezik. Ilyen bele
egyezésről én nem tudok. Termé
szetesen azt nem szeretnénk, ha 
üresen állna az utazási irodai rész. 
Amennyiben a galéria helyzetét a 
bérbeadás nem befolyásolja, mert 
nem befolyásolhatja, akkor az ön
kormányzati érdek is, hogy az uta
zási iroda - ha más néven is - de 
működjön tovább. A galéria ügyé
ben változás nem várható. Fontos 
küldetést teljesít a galéria. 

B. Zs . 

TUZON-
VÍZEN ÁT 

A múlt héten 6 tűzesethez és 2 műszaki 
mentéshez vonultak ki tűzoltóink, illetve 
két ízben bérmunkát végeztek. 
• 13-án a Marcali egység hívására 

Somogyzsitva községbe. 18-án pedig 
egy vései lakóháztűzhöz indult a tűz
oltókocsi, de mindkét esetben lefúj
ták, mert a szomszédos megye tűzol
tói megoldották egyedül a feladatot. 

• 14-én reggel egy álló fűtőmozdony 
gyulladt ki, amit 10 perc alatt sikerült 
eloltaniuk. Nem ment ilyen gyorsan a 
kora délelőtti kiskanizsai (Cigány úti) 
tűz eloltása. Egy 500-800 négyzetmé
teres nádas kapott lángra. 

• 15-én 16.30-kor Zalakomárban egy 
10 négyzetméteres terménytároló ka
pott lángra, ahol a benne lévő kukori
ca égett, de a lángok átterjedtek a tá
roló tetőszerkezetére is. Fél órai mun
kával sikerült meggátolni a lángok to
vábbterjedését. 

• 16-án 17.30 körül a Király út 28-ba 
riasztották a Tűzoltóságot. A bontásra 
ítélt épületbe hajléktalanok költöztek 
be, s valószínű, hogy ők okozták a tü
zet gondatlanságból (pl.: eldobott égő 
cigarettacsikk stb.). 

• 17-én éjfél előtt a Kőrisfa utcában 
történt „balesethez" vonultak ki. Egy 
idős bácsi a mellékhelyiségben 
rosszul lett. s olyan'szerencsétlenül 
esett, hogy eltorlaszolta az ajtót. Az ő 
kiszabadításához kellett a segítség. 

• 19-én szintén szükség volt a közre
működésre, igaz nem tűzeset történt. 
Egy benzinkút reklámtáblájának 
visszarakásánál segédkeztünk. 

g r o s s A r n o l d 
s z a b ó Vladimír 

K I Á L L Í T Á S A 

M E G N Y I T Ó 
december 1 . 

péntek 18 ó 

MEGTEKINTHETŐ: 
december 1-15. 

nyitva: 
hétfő-péntek:10-17,30 

szombat:10-12,30 

P E T R O 

Petró Galéria 
Fő út 19. 

Tel.: 93/333-744 
30/9939-940 

G A L É R I A 
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KANIZSA PLAZA 
BEVÁSÁRLÓ- ÉS SZÓRAKOZTATÓKÖZPONT 

AD Stúdió 
Operett- és musical
összeállítás a Győri 
Nemzeti Színház 
művészeinek elő
adásában 
A Pannónia Klez-
mer Band műsora 
PA-DÖ-DÖ-koiícert 



ISO-MINŐSÍTÉS A KORHÁZNAK 
Az országban tizennyolcadikként - de a teljes körű átvilágítást illetően el

sőnek - minőségbiztosítási tanúsítványt vehetett á t múlt héten a Nagykanizsa 
Megyei Jogú Város Kórháza. 

A HSMK-ban rendezett ünnepségen 
dr. Szabó Csaba, a kórház főigazgatója, 
üdvözölte a megjelenteket, felidézve azt 
az 1998-as vezetői értekezletet, amikor 
úgy döntöttek, hogy megcélozzák az 
ISO 900l-es tanúsítvány elnyerését. Te
kintettel arra, hogy sem tapasztalatuk, 
sem felkészültségük nem volt kezdet
ben ehhez a tevékenységhez - mondta a 
főigazgató.-, többször is inkább a folya
mat nehézségét, mint eredményességét 
érzékelték. Szerencsére szakemberek, 
szakértő cégek segítségével túljutottak a 
nehezén, sőt a rendszer kidolgozásában 
maguk a kórházi dolgozók is egyre 
eredményesebben vettek részt. Dr. Sza
bó Csaba kifejtette, mivel a teljes sze
mélyi állomány magáénak érezte, köz
reműködött az intézmény teljes átvilágí
tásában, így egyre jobban átérezte s mi
nőségi munka fontosságát, de főként 
azt, hogy a hozzájuk fordulók nem vál
nak majd „selejt"-té. Ez a tanúsítvány -
folytatta a főigazgató - nem csak a dol
gozók, de a betegek érdekében is ké
szült, akik máris érezhették a szaksze
rűbb ellátást és a komfortosabb körül
ményeket. 

Az önkormányzat nevében Tüttő Ist
ván polgármester köszöntötte a minősí
tett intézményt, s a tanúsítvány átadása 
alkalmából elismerését fejezte ki azért a 
munkáért, amit a nagykanizsai kórház
ban végeznek. A polgármester felhívta 
a dolgozók figyelmét arra is, hogy a mi
nőségi színvonal megőrzése sokkal ne
hezebb feladat, mint annak elérése, eh
hez nemcsak a gyógyító, ápoló sze
mélyzet, de az összes dolgozó további 
önzetlen munkájára is szükség van. 

Az ISO 900l-es tanúsítványt Illy 
András, a DERKA ITS vezető auditora 
adta át, aki a gratuláció mellett azt is 
megfogalmazta, hogy ez a minősítés 
nem a végcél, inkább egy olyan folya
mat része, amelyik magában hordozza a 
továbbfejlődés lehetőségét. 

Az ünnepség végén dr. Szabó Csaba 
főigazgató elismerést adott át azoknak a 
kórházi dolgozóknak, akik a minősítési 
rendszer bevezetése során, a saját mun
katerületükön kiemelkedően tevékeny
kedtek. Az ünneplés színvonalát nagy
mértékben emelte a Zeneiskola Orff 
Együttesének színvonalas műsora is. 

Büki Erzsébet 

Egyesületi bal 
2000, november 18-án a Palini Vá

rosszépítő Egyesület bált tartott a 
Palini Általános Iskola aulájában. A 
rendezvényt Kalmár Lajosné által be
tanított 3. osztályos gyerekek tavaszt 
idéző tánca nyitotta meg, mellyel nagy 
sikert arattak a tanulók. A talpalávaló

ról Mezei József gondoskodott. Bősé
ges hidegtálak várták a vendégeket, 
amelyek senkit sem hagytak hidegen. 
Az egyesületi tagok és a pártoló tag
ság egy igazán vidám és jó hangulatú 
estét tölthetett együtt Reméljük ez a 
rendezvényünk is hagyományt terem
tett a városrészben és lesz folytatása. 

Városszépítő Egyesület 
Nagykanizsa-Palin vezetősége 

ÁLLÁS • ÁLLÁS • ÁLLÁS 
A Zala Megyei Munkaügyi Központ Nagykanizsai Kirendeltsége az alábbi 
szakmákban, illetve munkakörökben kínál elhelyezkedési lehetőséget: 

Munkakörök Képesítés Fizetés (Ft-ban, brut tó) 
Elelmiszerbolti eladó szakmunkás 25.500-50.000 
Varrónő szakmunkás 32.000-45.500 
Autóvillamossági szerelő szakmunkás 45.000-50.000 
CNC-esztergályos szakmunkás 50.000-80.000 
Műszakvezető kf. végzettség 80.000 
Raktárvezető kf. végzettség 80.000 
Minőségbiztosítási tech. technikum 120.000 
Termelésirányító felsőfokú 140.000 
Festő-mázoló szakmunkás 37.000-50.000 
Mozdonyvezető gyakornok érettségi 38.800 
Villanyszerelő szakmunkás 40.000-60.000 
Gáz- és fűtésszerelő szakmunkás 60.000-70.000 
Valutapénztáros szakirányú végz 40.000-50.000 
Könyvelő ff. végzettség 80.000-120.000 

Bővebb felvilágosítást a munkahelyi ajánlatokról ZMMK kirendeltségén, 
Nagykanizsa, Fő út 24. szám alatt adunk. Telefon: 93/311-032. 
Ügyfélfogadási idő: 

h-k-sze.: 5.00-12.00 és 13.00-16.00 óra között. 
péntek: 5.00-13.00 óra 

November 10-én 8.25-kor a récsei 
úton két személygépkocsi ütközött, 
melynek során egy személy 8 napon 
belül gyógyuló sérülést szenvedett, s 
az anyagi kár 400.000 Ft lett. 
Este fél hétkor betörésjelzés érkezett 
az egyik vagyonvédelmi kft-hez, aki 
azonnal értesítette hatóságunkat. A 
kiérkező járőrök megállapították, 
hogy a lakás bejárati ajtaját feszítette 
be ismeretlen tettes, de lopási kár 
nem keletkezett. 
21.21-kor autófeltörésről kaptunk 
hírt. Egy nagy értékű terepjáró jobb 
oldali ablakát törte fel ismeretlen tet
tes, s a gépkocsiból eltulajdonított 
egy kézitáskát kb. 100.000 Fj értékű 
arany ékszerekkel. A rongálási kár 
plusz 100.000 Ft-ot taksál. 
0.15-kor egy olyan személyt igazol
tatott a járőr, aki ellen elfogató pa
rancsot adtak ki. Az illetőt az elfogás 
után előállították, majd kihallgatták. 
Másnap reggel 8.40-kor ismét körö
zött személyt sikerült járőreinknek 
előállítani. Az illetőt a Zala Megyei 
Bíróság lopás miatt kereste. 
12-én 0.59-kor ismeretlen tettes ab
lakbetörés módszerével hatolt be 
egy lakásba, ahonnan kb. 1 millió Ft 
értékű arany ékszerrel és készpénz
zel távozott. 
Még ugyanezen az éjszakán, való
színűleg egy dühös állampolgár úgy 
próbálta meg levezetni feszültségét, 
hogy egy utcán álló személygépko
csi ablaktörlőjét letörte, majd végig
gyalogolt az autó tetején. 
Egy másik személygépkocsi-tulaj
donos is pórul járt, hisz autójának 
jobb hátsó üvegét kitörve, eltulajdo
nították iratait. 
20.23-kor jelentette be egy fiatalem
ber, hogy édesapja házába betörtek, 
de a lakásból üres kézzel távoztak az 
ismeretlen elkövetők. 
13-án 14.25-kor egy helyi drogériá
ból jelezték, hogy 2.300 Ft értékben 
loptak az üzletükből, s az elkövető 
nem tudta magát igazolni. A kiérke
ző járőr megállapította, hogy a tettes 
13 éves. 
20.20-kor vette észre egy nagykani
zsai férfi, hogy az utcáról ellopták 2 
db lezáratlan MTB kerékpárját, s ez
zel 60.000 Ft-os kára keletkezett. 

14-én egy gyógyszertárból alkalmi 
lopás módszerével tulajdonítottak el 
40.000 Ft-ot. A gyanúsítottat hama
rosan sikerült előállítani. 
10.40-kor jelentették be. hogy az éj
szaka folyamán ismeretlen behatolt 
egy családi ház udvarába, ott meg
rongálta a mozgásérzékelő lámpát, 
majd eltulajdonított egy MTB ke
rékpárt, valamint kéziszerszámokat. 
Hamarosan ismét kerékpárlopásról 
kaptunk bejelentést. Ebben az eset
ben egy lelakatolt bicikli talált új 
gazdára. 
Ezen a délelőttön - úgy látszik - nem 
voltak biztonságban a családi házak. 
10.30 és 12.50 között, ajtóbetészí-
téssel hatoltak be egy otthonba, 
ahonnan 2 millió Ft értékben tulaj
donítottak el készpénzt és arany ék
szereket. 
Egy másik lakásba is megkíséreltek 
behatolni, az ajtót több helyen meg
feszítették, de a szomszéd megza
varta az elkövetőt, s így az elmene
kült a helyszínről. A rongálási kár 
így is kb. 15.000 Ft. 
23.41-kor egy lezártan parkoló se
gédmotor-kerékpárt loptak el. De a 
tetteseket hamarosan sikerült elfogni. 
A hajnali órákban vette észre egy 
kanizsai lakos, hogy az éjszaka fo
lyamán feltörték személyautóját, s 
abból kazettákat és CD lemezeket 
tulajdonítottak el ismeretlenek. 
15-én ismét egy drogériában értek 
tetten bolti lopáson négy személyt, 
akik kb. 35.000 Ft értékben pipere 
cikkeket akartak eltulajdonítani. A 
négy főt előállították, s kiderült, 
hogy az egyik fiatalkorú elkövetőt 
lopás miatt már körözte egy másik 
rendőrkapitányság. 
16-án 11.25-kor a Király utcai kör
forgalomnál a helyi járatú autóbusz 
gyalogost gázolt el, aki bordatörést 
és gerincsérülést szenvedett. 
17-én éjjel a járőrök egy ismeretlen 
férfit igazoltattak, mert feltűnt nekik, 
hogy amikor az úr észrevette őket, 
az eddig tolt kerékpárt letámasztotta 
és otthagyta. Az igazoltatott személy 
elismerte, hogy a biciklit lopta 
ugyan, de a körülményekre illumi-
nált állapota miatt, sajnos nem em
lékszik. 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
R I A S Z T Ó R E N D S Z E R É N E K szerelése. 

• A R I A S Z T Ó J E L Z É S 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek F I G Y E L Ő K Ö Z P O N T R A 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

N a g y k a n i z s a , R o z g o n y i u. 20 . 
Telefon: 93 /312 -706 



PER/PATVAR KÖZGONDOLKODÁSUNK 
RÉSZE? 

- Napjainkban - újra! - sok szó 
esik olyan fogalmak tartalmáról, 
mint emberi jogok, kisebbségi jo
gok, diszkrimináció. Pedig azt hihet
nénk, hogy az új évezred küszöbén 
ezeket már nem kell értelmeznünk, 
természetesnek tűnhet, hogy az em
ber ismeri a saját jogai tartalmát, s 
elismeri, hogy embertársát is ez, 
vagy éppen más jog illeti meg. Dr. 
Németh Györgyi jogásszal a Horvát 
Kisebbségi Önkormányzatnál tartott 
sikeres előadása után beszélgettünk 
a fentiekről. A témát Dávid Ibolya 
igazságügyi miniszter véleményével 
is volt alkalmunk kiegészíteni. 

- Mit fed ez a fogalom, hogy 
„Emberi jogok" - kérdeztük elöljá
róban. 

- Az emberi jogok azon jogoknak 
az összessége, amelyek emberi mi-
voltánál fogva minden egyént megil
letnek. Ilyen emberi jogok: szabadon 
élhetünk, költözködhetünk, családot 
alapithatunk, kimondhatjuk, amit 
gondolunk, megkövetelhetjük, hogy 
mások emberi méltóságunkat tiszte
letben tartsák, s eszerint bánjanak 
velünk. A történelem számtalan pél
dát tud felsorakoztatni, hogy kik, mi
kor és hol nem tartották tiszteletben, 
hogyan korlátozták a másik ember 
jogait. A második világháború után 
erősödött föl az az igény, hogy nem
zetközi szerződések is szabályozzák 
az emberi jogok kötelezettségét. így 
az ENSZ 1948. december 10-én 
dekralálta az Emberi Jogok Egyete
mes Nyilatkozatát. 

- Úgy tűnik önmagában ez a 
nyilatkozat nem tudta volna helyé
re tenni az egyén jogvédelmét. 

- Valóban így van! Ha visszate
kintünk az azóta eltelt ötven évre, 
akkor azt látjuk, hogy az ENSZ való
ságos gépezetet hozott létre annak 
érdekében, hogy az alapdokumen
tum nyomán különféle nemzetközi 
szerződéseket hozzon létre az emberi 
jogok védelmére. így jött létre a Pol
gári és Politikai Jogok Nemzetközi 
Egyezségokmánya (1966), majd ezt 
követte a gazdasági, szociális- és 
kulturális szférára vonatkozó egyez
ségokmány. De maga a fogalom tar
talmi szétbontásának rögzítése, jogi 
szolgálata és értelmezése tovább
folytatódott, hiszen nemzetközi 
egyezmény született a faji megkülön
böztetéssel, a diszkriminációval, a 
gyermekekkel, a nőkkel szembeni 
hátrányos megkülönböztetéssel kap
csolatban is. Európában az emberi 
jogok védelme az Európa Tanács ke-

relében történik. A kelet-európai or
szágok közül Magyarország elsőként 
csatlakozott ehhez a szervezethez 
(1990). Sok hazánkfia keresett jog
orvoslatot székhelyén, Strasbourg-
ban, legutóbb - mint tudjuk - cso
portosan a zámolyi romák. 

- Beszélhetünk-e külön kisebb
ségi jogokról? 

- Bizonyára sokan felfigyeltek ar
ra, hogy a kisebbségek helyzete, jo
gaik érvényesülése az utóbbi évti
zedben mennyire előtérbe került az 
egész világon. Sajnálatos, hogy Ma
gyarországon ezt a közvélemény sok 
esetben a romakérdéssel azonosítja. 
Az ENSZ Emberi Jogi Bizottsága 
1992-ben kelt nyilatkozattervezete 
egyértelműen leszögezte, hogy az 
emberi jogi mércék közvetlenül a ki
sebbségek tagjaira is vonatkoznak, s 
külön, részletesen is szólt a nemzeti, 
etikai, vallási vagy nyelvi kisebbsé
gekhez tartozó személyek jogairól. A 
kisebbségek önrendelkezési jogát a 
nemzetközi jog továbbra is a nemze
tekre tartozó kérdésnek tekinti. 

- Mintha az utóbbi években, 
Magyarországon erősödött volna a 
diszkrimináció - fordultunk Dávid 
Ibolya igazságügy miniszterhez 
nagykanizsai sajtótájékoztatóján. 

- Ezt így azért nem fogalmazhat
juk meg, az viszont tény - válaszolta 
a miniszter asszony - , hogy a leg
utóbbi Országjelentés egyik negatív 
pontja a kisebbségek helyzete volt. 
Főként a romákkal kapcsolatos in
tézkedések hatékonysága miatt ma
rasztalt el bennünket az EU. 

Ha jogilag nézzük a kérdést, ak
kor a Római Egyezmény (Emberi Jo
gok és Alapvető Szabadságjogok Eu
rópai Egyezménye - szerk.!) leszö
gezi, hogy a világ békéjének és az 
igazságosságnak az alapja a haté
kony politikai demokrácia és az em
beri jogok maradéktalan figyelembe 
vétele és tiszteletben tartása. No
vember elején írtam alá ennek az 
egyezménynek a 12. kiegészítő jegy
zőkönyvét - éppen a diszkrimináció 
általános tilalmáról. 

Leszögezem, hogy Magyarorszá
gon jogilag üldözendő cselekmény a 
diszkrimináció, s aki ilyet tapasztal, 
akivel ezt éreztetik, netán közlik is 
vele, feljelentést tehet. Sőt, azonnal 
tegye meg az illetékes hatóságoknál! 
Azt elfogadom, hogy az általános 
emberi jogok kérdése, a másság tisz
teletben tartása még nem vált a ma
gyar közgondolkodás részévé. 

Büki Erzsébet 

KEDVES KANIZSA UJSAG! 
A Per-patvar rova

tuktól szeretnék taná
csot kérni. Hetedik éve 
vagyunk házasok a fér
jemmel. Nagyon szeret
tem és igazán boldogan 
éltünk. Született egy 
kisfiúnk, most öt éves 
múlt. Büszke apa volt, 
szeretetben neveltük. A 
több pénz reményében 
foglalkozást és munka
helyet változtatott. Én 
nem örültem neki. A fé
lelmeim beigazolódtuk, 
meri ezzel egy olyan körbe került, 
ami rossz irányba befolyásolta. 
Új barátai lettek, szinte minden 
idejét velük tölti. Velem és a gyer
mekkel nem törődik. Megválto
zott. A kedves, szeretetre méltó 
emberből egy1 agresszív akarnok 
lett. Durva, érzéketlen. Amikor 
annyira elfajultak a dolgok, hogy 
már megütött, elhatároztam, hogy 
elválok tőle. Ez kb. egy éve tör
tént. Megígérte, hogy megválto
zik. Én hittem neki, hiszen remél
tem, hogy újra az a kedves, figyel
mes ember lesz, akihez feleségül 
mentem. Ebben a reményben en
gedtem kérésének, most ismét 
gyermeket várok, nyolcadik hó
napban vagyok. A boldogság 
azonban nem tartott sokáig. Foly
tatta ott, ahol abbahagyta, de 
most már nemcsak velem, hanem 
a gyermekkel is durva. Ezt én már 
nem bírom tovább, legszívesebben 
elköltöznék, de nincs hova men
nünk. Kértem beszéljük meg, vál
junk el, mert ennek így nincs ér
telme. Azt mondta, hogy nem akar 
válni, csinálhatok amit akarok, ő 
m e S f°SJa akadályozni. Nem tu
dom miért, hiszen már egyáltalán 
nem törődik velünk, nem szeret, 
mert akkor nem tudna így visel
kedni. Mit tegyek? Megakadá
lyozhat abban, hogy elváljak tőle? 

* * * 

Kedves Asszonyom! A házassá

got a bíróság bármelyik fél kérel

mére felbontja, ha a házaséletük 

teljesen és helyrehozhatatlanul 

megromlott. A leveléből úgy tű
nik, hogy Önöknél ez a helyzet. 
Amennyiben nem sikerül a kettő
jük kapcsolatát rendezni és elke
rülhetetlen a válás, akkor a bíró
sághoz kell fordulnia. Tekintettel a 
közös gyermekre, a bíróságnak 
legalább két tárgyalást kell tartani. 
Mint felperesnek. Önnek kell bizo
nyítania, hogy a házastársi életkö
zösség helyreállítására már nincs 
remény, érzelmileg eltávolodtak 
egymástól és a kiskorú gyermek, 
illetve a gyermekek érdekeit sem 
szolgálja a házasság fenntartása. 

Amennyiben mindkét fél kéri a 
házasság felbontását, a bíróság
nak akkor is vizsgálnia kell. hogy 
a házastársi életközösség helyre
állítására van-e még remény, a fe
lek elhatározása végleges-e, és 
annak fenntartása a kiskorú gyer
mek érdekeit sem szolgálja. 

Röviden ez lenne a kérdésére a 
válaszom, azonban meg kell je
gyeznem, hogy a házassági bontó
perekhez általában úgynevezett 
járulékos kérdések is kapcsolód
nak: gyermekelhelyezés, gyer
mektartásdíj, gyermek láthatása, 
lakáshasználat, így válaszomat 
feltétlenül csak tájékoztató jelle
gűnek szíveskedjen tekinteni, mi
vel csak az Ön levelében írt infor
mációkra támaszkodhatok. Sajná
lom és megértem Asszonyom, 
ezért remélem, hogy válaszommal 
segíteni tudtam Önnek. 

Dr. Stepán Annamária 
ügyvéd 

2000. november 30. 



ÜLÉSEZETT AZ ÖNKORMÁNYZAT 
Kedden még a közgyűlés 

megkezdése előtt az ülésre ér
kezők megszemlélhették azt a 
két új csuklós autóbuszt, ame
lyet a Zala Volán mutatott be a 
helyi közlekedés jövő évi tari
fáiról szóló napirend kapcsán. 

Napirend előtt dr. Horváth 
György hívta fel a figyelmet 
arra a nemkívánatos jelenség
re, amely a közgyűlések elhú
zódásához, az ügyek elintézési 
határidejének állandó meg
hosszabbításához vezet. Mint 
elmondta, a legtöbb interpellá
ció, kérdés igazából bejelentés, 
amellyel a polgármesteri hiva
tal intézkedését kérik a képvi
selők. 

Budai István köszönetet 
mondott azért, hogy a több éve 
sok gondot okozó illegális hul
ladéklerakót felszámolták a 
Munkás utcai garázssor mö
gött. 

Ferincz Jenő kanizsai lakos 
szót kért a közgyűléstől, hogy 
felkérje a testületet, forduljon 
az Alkotmánybírósághoz, mert 
a már elfogadott hulladékgaz
dálkodási törvény hátrányos az 
önkormányzatokra nézve, sőt 
több jogszabállyal - még tör
vénnyel is - ellentétes. Ezenkí
vül nagy anyagi hátrányt okoz 
a településeknek, mivel olyan 
kötelezettségeket ír elő, ame
lyeket közpénzből kell megol
dani. Mint tudjuk - mondta a 
felszólaló - , manapság sok he
lye lenne a közpénzeknek. 

Birkner Zoltán kérdést inté
zett a polgármesterhez: mi új
ság van az Alfától az Omegáig 
Kft. ügyében? Mit tett a pol
gármester azért, hogy végre
hajtsa a közgyűlés határozatát? 

Tüttő István polgármester el

mondta, hogy a taggyűlés 
megbízott egy ügyvédet, aki 
elvégzi a szerződésben vállalt 
feladatot, az ügyészségi felje
lentést pedig a bírósági felje
lentéssel egyidőben teszik 
meg. 

Birkner Zoltán annak a kívá
nalmának adott hangot, hogy 
végre már záródjon le az ügy, 
és tárják a nyilvánosság elé 
azoknak a nevét, akik ellen a 
kft. eljárást akar indítani. 

Tüttő István hozzáfűzte, 
hogy nem titok az, amiről a 
sajtó folyamatosan beszámolt. 

Dr. Horváth György kérte, 
hogy a polgármesteri tájékoz
tatóban közöltekkel ellentétben 
ne hosszabbítsák meg a közte
rületek elnevezésére kiírt ha
táridőket, hiszen aki akart, már 
adott javaslatot. Furcsállotta, 
hogy nem volt sikeres a javas
latkérés. 

Kelemen Z. Pál javasolta, 
hogy az OKSB és a VKB tag
jaiból alakuljon vegyes bizott
ság, amely dönt az utcanevek
ről és megteszi javaslatát a 
közgyűlés felé. Mint a jegyző 
elmondta, közterület elnevezé
sére csak a közgyűlés jogosult. 
Kelemen Z. Pál kérdést intézett 
a polgármesterhez: lehet-e 
előnyhöz jutni interpelláció út
ján? Vázolta azt a gyakorlatot, 
amelyet a képviselők folytat
nak azért, hogy körzetükben 
egy-egy ügy gyorsan, a hivata
los út tekervényeit kikerülve 
megoldódjon. Szót emelt az el
len is, hogy városunkban az 
ökölvívás másodrendű sportág 
annak ellenére, hogy az utóbbi 
években hatalmas fejlődés ta
pasztalható, korosztályos válo
gatottakat adott a sportegyesü

let, magas színvonalú és szintű 
országos csapatbajnokságok, 
versenyek zajlanak ökölvívó
ink részvételével sokszor ka
nizsai helyszínnel. 

Balogh László, az OKSB el
nöke elmondta, hogy bizonyos 
korrekcióra szorul a sporttá
mogatási rendszer, tehát válto
zás várható az ökölvívás támo
gatottságában is. 

Az interpellációk és a koráb
bi interpellációkra adott vála
szok napirendje után az I—III. 
negyedéves költségvetési be
számoló és rendeletmódosítás 
vitájára került sor. 

Tüttő István szóbeli össze
foglalója után Birkner Zoltán a 
következőket mondta el: a pol
gármester mindig támogatólag 
szól a költségvetésről, de soro
zatban nem fogadja el. Most 
szakíthat ezzel a magatartásá
val, kéri, hogy támogassa a 
rendeletmódosítást. Vajon kit 
képvisel a polgármester - tette 
fel a kérdést a fideszes frakció
vezető - , 56 ezer embert vagy 
egy nyolcfős képviselőcsopor
tot? KelemenZ Pál, az MSZP 
képviselőcsoportjának vezetője 
viszontválaszban reagált az el
hangzottakra: akkor támogatja 
a polgármester az 56 ezer em
bert, ha a Fidesz véleményét 
támogatja, vagy akkor védi az 
egyébként 52 ezres kanizsai la
kosság érdekeit, ha az eladóso
dástól félti a várost? Kelemen 
Z. Pál szerint a Fidesz jó tanít
ványa a bolsevikoknak, akik 
mindig a népre hivatkoztak. 

Zsoldos Ferenc felhívta a fi
gyelmet arra, hogy ha a több
ség elfogadta a költségvetést, a 
közgyűlésnek kötelessége an
nak megvalósítását támogatni. 

A képviselő kérte: hagyják 
végre a politizálást! 

Györek László szóvá tette, 
hogy amikor a költségvetés 
egyenlegét kívánta megismer
ni, azt a választ kapta, hogy a 
képviselő mindent megtud év 
végén. Sürgette, hogy megva
lósulhasson az a rendszer, ami
kor nemcsak a képviselők, ha
nem akár a lakosság is bármi
kor hozzáférhet a közérdekű 
információkhoz. Kelemen Z. 
Pál hiányolta a rendeletmódo
sításból - és a jövő évi tervek
ből is - a tűzoltóknak járó tar
tozások beállítását. 

Birkner Zoltán szerint annak 
ellenére, hogy sokan hangsú
lyozzák a túlköltekezést, nem 
volt olyan ügy az év folyamán, 
amire ne lett volna szüksége a 
városnak, amire nem volt helyes 
plusz költségeket megszavazni. 

Marton István szerint, ha a 
következő hónapban nem lesz 
túlságosan bőkezű az önkor
mányzat, a módosításban elő
irányzottnál kevesebb lehet a 
hiány. 

A költségvetési beszámoló 
és a rendelettervezet vitája lap
zártakor még tartott. Megtár
gyalta még az önkormányzat a 
jövő évi helyi járatú tömegköz
lekedés tarifaemelését - a ja
vaslat szerint a nyugdíjas- és 
diákbérletek árát 6 százalékkal, 
a többit átlag mintegy 36 szá
zalékkal emelik - , a hulladék
szállítási díjemelést - a terve
zet leginkább támogatott válto
zata 17 százalékos emelést irá
nyoz elő - , valamint az adó
koncepciót. A meghozott dön
tésekről következő számunk
ban tájékoztatjuk olvasóinkat. 

L. I. 



KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK 
TÓTH LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 2000. december 6-án (szer

dán) 17 órakor várja fogadóóráján a 4. számú választókerület lakosait a 
Dr. Mező Ferenc Gimnáziumban. Tóth László képviselő e-mail címe: 
ltoth@sienet.hu. 

BICSAK MIKLÓS az I. számú választókerület (Garai, Űrhajós, Hársfa, If
júság utca lakói) önkormányzati képviselője 2000. december 6-án 
(szerdán) 16 órától 17.30 óráig fogadóórát tart a GE Tungsram 1. szá
mú bélyegzőgyártó irodájában. 
2000. december 6-án 18 órától 20 óráig BICSAK M I K L Ó S képvise
lő Palin és Korpavár lakossága számára tart fogadóórát a Palini Új Alta
lános Iskolában. 

KÉPVISELŐI BESZÁMOLÓ 
ü DR. HORVÁTH GYÖRGY a 2. számú választókerület önkormányzati 
I képviselője 2000. december 6-án (szerdán) 17.30 órától éves képvise
li lői beszámolót tart a Pálma étteremben (Magyar u. 80.). A rendezvé-
I nyen bemutatkozik a szocialista frakció is. 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VAROS 
JEGYZŐJE 

MUNKATÁRSAT KERES 
építésügyi- igazgatási feladatok ellátására 

helyettesítő munkakörben 2002. december 31-ig. 
A m u n k a k ö r betö l tésének feltételei: 
- ok leve les ép í t é szmérnök , ok leve les szerkezetépí tő mérnök, ma

gasép í tő ü z e m m é r n ö k , vá rosgazdaság i ü z e m m é r n ö k végzettség, 
t e l epü lésmérnök 

- l ega lább 1 éves szakmai és 2 éves közigazgatás i gyakorlat vagy 
3 éves közigazgatás i gyakor la t 

- erkölcsi feddhete t lenség 
I l le tmény a vona tkozó szabá lyok szerint . 
A munkakör re je len tkezni lehet írásban (a szükséges iratok becsa

tolásával) 2000 . d e c e m b e r 15-ig Nagykan iz sa jegyzőjénél Nagyka
nizsa, Erzsébet tér 7. 

A m u n k a k ö r azonnal betöl thető . 

A VIA HÍREI 
A karácsonyi díszvilágítás kosa

ras gépkocsit igénylő részének fel
szerelését követően e héten a ki
sebb fák „felvillanyozására" kerül 
sor. Amennyiben az időjárási kö
rülmények lehetővé teszik, a no
vember közepén felfüggesztett 
gallyazási munkákat folytatjuk. A 
gallyazási munkák jelentős része 
anyagi lehetőségeink szűkössége 
miatt áthúzódik a következő év 
elejére. A szegényes lehetőségek 
között a Kaán Károly utca örök
zöldjeinek alakító munkáit végez
tetjük el, mivel a tuják a biztonsá
gos gyalogosközlekedést akadá
lyozzák. 

A Munkás úti garázssor mögötti 

területen drótfonatös kerítést épí
tettünk, mellyel a további szemét
lerakásokat igyekszünk megakadá
lyozni. December hónaptól a gará
zsok környékén szervezett szemét
szállítás bevezetését tervezzük, ha
vi egy alkalommal, zárt, 4 köbmé
teres konténerek elhelyezésével. A 
szervezett szállítás költségét 2001 . 
évben a garázstulajdonosoknak 
kell finanszírozni. 

Tovább javul a Kalmár utca és a 
Nagykanizsa - Szombathely vasút
vonal közötti terület vízelvezető 
hálózatának állapota. A Kanizsa 
Plaza beruházásához kapcsolódóan 
az ördögárok és I. sz. mellékágá
nak vasúti kerethídig történő bur

kolására kerül sor 2001 . első ne
gyedévében. 

Reményeink szerint utolsó idei 
nagytakarítást végeztünk a zártkerti 
hegykapuknál elhelyezett konténe
rek környékén. A konténerhelyeken 
lévő hirdetőtáblákon is tájékoztat
tuk az érintetteket, hogy a szerve
zett gyűjtést a téli hónapokban szü
neteltetjük. Ahogy korábban is hírül 
adtuk, a konténerek ismételt kihe
lyezését április hónaptól tervezzük. 

December l-jén kezdődik a ta
valy jól bevált Deák téri helyszí
nen a Karácsonyi Ünnepi Vásár 
pavilonjainak összeszerelése. Idén 
kevesebb árusítóhellyel, de igénye
sebb kivitelben, és reményeink 

szerint az ünnephez méltó, igényes 
árukészlettel várják a kereskedők a 
vásárlátogatókat. 

A régi Kertmoziból megmentett 
széksorokból j ó néhány helyszínen 
közterületi ülőalkalmatosságokat 
alakítottunk ki. A felújításra, illet
ve átalakításra nem alkalmas szé
kek használható elemeiből a Csó
nakázó-tóhoz. Vandáibiztos sze
metesedényeket gyártunk. 

A Via Kanizsa Kht. Mikulása 
december 6-án a Bazárudvarban és 
a Pő út páros oldalán ajándékozza 
meg apró édességekkel az arra járó 
kisgyermekeket. 

G á s p á r Andrá s 
ügyvezető 

0NALL0 KÉPVISELŐI INDÍTVÁNY 
Tisztelt Po lgármester Úr! 

A z l-es számú választókerüle t ö n k o r m á n y 
zati képviselője, javaslat tal fordulok városunk 
Közgyűléséhez , mivel már több éven keresztül 
interpelláltam a köve tkezőkben felsorolt vá
lasztóterületemen j e l en tkező gondok , p rob lé 
mák megoldására , melyekkel kapcsola tban a 
lakosság már nem fogadja el a fo lyamatos 
csúsztatásokat . 

1. Nagykanizsa északi városrész , Űrhajós ut
cai gyalogjárda Magyar utcával való összeköté 
se, valamint az autóút és útszél á ldat lan á l lapo
ta, gyors, sürgős megoldás t igényel (á l landó, 
nagy kamion forgalom, ott é lő embe rek köz le 
kedési biztonságát veszélyeztet i . 

2. Palin városrész orvosi rendelő tetőcseréje , 
mely évek óta rekonst rukcióra vár. 

3 . Nagykan iz sa - Lazsnak Szociál is Ot thon
tól a Palini Iskoláig 1934-94 -ben épül t kerék
párút veszélyes , köz lekedésre a lka lmat lan , e l
vált az alaptól az árok felé sül lyed, me lynek j a 
vítása, rendbeté te le halaszthatat lan. 

4. Palin lakossága évek óta társadalmi m u n 
kában is vál lalva szere tne Közösségi Háza t épí
teni , hogy az ifjúság és az ott é lő embe rek kul
turált környeze tben töl thessék el szabadidejü
ket, me lyhez telek vásár lása szükséges Pal in-
ban. 

5. Korpavá r te lepüléshez c s a t o m á z á s a és 
gázveze ték rendszer kiépí tése , Nagykan iz sa vá

roshoz tar tozó te lepülésrészek között ez az 
egye t len ahol m é g nincsenek ezek a közművek 
kiépí tve . 

6 a. B u s z m e g á l l ó k - Kámáncs , egyáltalán 
nincs k iépí tve . Téli időszakban a lakosság fe
dél nélkül várja a távolsági buszokat, hogy a 
városba bejusson. 

6 b . Pal ini gyógyszer tár i buszmegá l ló áthe
lyezése . A Dinter Kasté ly előtti, és az Újtelep 
bejáratánál a v i l logó lámpával szembeni meg
ál lók sürgős jav í tásá t és karbantar tását kéri a 
lakosság. 

K é r e m a Tisztel t Közgyűlés t , hogy a fent fel
sorolt területeken a kezdeményeze t t javaslatai
mat 2 0 0 1 . köl t ségvetésben támogatni szíves
kedjenek, mer t ezek a lakosság részére halaszt
hatat lan gondok , p rob lémák . Melyeket orvosol
nunk kell . 

Bicsak Mik lós képviselő 

2000. november 30. 

mailto:ltoth@sienet.hu


Önálló képviselői 
indítvány 

T á r g y : javaslat Kiskanizsa ke
rékpárút-hálózatba tör
ténő bekapcsolására 

Tisztelt P o g á r m e s t e r Ú r ! 

Kiskanizsa Önkormányzati 
képviselői indítványozzuk e 
városrész kerékpárút-hálózatba 
történő bekapcsolásának meg
tervezését, valamint a 200 l -es 
költségvetési évben a megvaló
sításhoz szükséges pályázati 
pénz elkülönítését céltartalék
ban. 

A kormány országosan je
lentős összegekkel támogatja a 
kerékpárutak létesítését. Ezt 
egy egészséges életmódot, test
mozgást ösztönző, és környe
zetvédelmet is szem előtt tartó 
cél motiválja, mely a mai köz
lekedési árak mellett komoly 
gazdaságossági szempontokkal 
is szerencsésen egybeesik. 
Kiskanizsa fekvése indokolja, 
kerékpárral közlekedő lakossá
ga pedig joggal igényli a szá
mára biztonságos kerékpárutat. 

Tisztelettel kérjük indítvá
nyunk szakbizottság elé utalá
sát. 

Dr . Gőgös P é t e r 
és Anta l ics Dezső 

önkormányzati képviselők 

FIGYELEM! 
A 2001. évi népszámlá lás le

bonyol í tására érettségizett, j ó 
kommunikációs és kapcsolatte
remtő képességgel rendelkező 
számlálóbiztosok és felülvizsgá
lók jelentkezését várjuk. A Köz
ponti Statisztikai Hivatal munka
társai 4 órás oktatás keretében is
mertetik az elvégzendő munkát. 
Ennek időpontjáról és helyéről 
25-30 fős csoportok kialakításá
val a jelentkezőket írásban vagy 
telefonon kiértesítjük. A nép
számlálás 2001. február 1-21 kö
zött kerül lebonyolításra. A mun
kadíj címenként 80 Ft, szemé
lyenként 160 Ft. Jelentkezni le
het: személyesen, telefonon, írás
ban. Nagykanizsai Polgármesteri 
Hivatal Közigazgatási Osztály, 
Nagykanizsa. Eötvös tér , 16. 
(Fsz.: 5). Telefon: 93/500-879, 
Dr. Horváth Lászlóné. 

Polgármesteri Hivatala 
Közigazgatási Osztály 

Tájékoztatás 
A Nagykan izsa i P e d a g ó g u s 

Lakásfenntar tó Szöve tkeze t és 
197 helyi lakos bi r tokháborí tás i 
eljárást kezdeményeze t t a 
Drehe r Sörgyár Rt. által szerve
zett Kanizsa i Sörfeszt ivál miatt . 
A z ügyben el járásra kijelölt 
Lent i város j egyző je I. fokú ha
tá roza tában a köve tkező rendel
kezést hozta: 

Megál lapí t ja , hogy a Drehe r 
Sörgyár Rt. által 2000. augusz
tus 25-26-27. közöt t a N a g y 
kanizsai Ola jbányász Spor t te le
pen rendezet t „Sörfesz t ivá l" al
ka lmáva l b i r tokháborí tás t köve
tett el , mivel a r endezvény mű
sorzaja a Nagykan izsa , A d y ut
ca, Zá rda utca, és a N a g y v á t h y 
lakóte lep lakóit , va lamint köz
vet len környeze tében lakók 
nyuga lmá t zavar ta . A j e g y z ő 
egyút ta l felhívta a Drehe r Sör
gyár Rt. f igyelmét , hogy a j ö 
vőben a b i r tokhábor í tás e lköve
tésétől tar tózkodjon. 

Czári I s tvánné 
Nagykan izsa i P e d a g ó g u s 

Lakásfenntar tó Szöve tkeze t 

r Kanizsai impressziók az ezredfordulón 1 

Közlemény 
A Nagykanizsai Horvát 
Kisebbségi Önkormányzat 
a Határőrségnél átmeneti 
szálláson élő menekültek 
számára ruhagyűjtést szer
vez. 

A gyűjtés ideje: 
2000. d e c e m b e r 4 - 8 - i g 
m i n d e n n a p 8 - 1 6 óráig. 

A gyűjtés he lye: 
Nagykan iz sa , Rozgony i út 1., 

I. emele t . 

E x k l u z í v f o t ó a l b u m 
a C a n i s s a K i a d ó t ó l 

A z Olasz N a p o k rendezvénye i 
nek részekén t muta t ták be , N a g y 
kanizsa a régiók kapuja c í m ű fotó
a lbumot . A Central Szá l loda étter
m é b e n tartott d í szbemuta tón a 
nagyközönség is meg i smerhe t t e az 
öt nye lven íródott kötetet , me ly 
ben a fotókat K o t n y e k Is tván fotó
művész , míg az e lőszót és a kép
alá í rásokat Horvá th Kr isz t ina ké 
szítette. A z ünnepé lyes a lka lom 
nyi tányaként a Can i s sa K i a d ó ne
vében M a g y a r T ibor köszöntö t te a 
szép számú érdeklődőt , majd 
Leho ta János tanár által szerkesz
tett i rodalmi műsor ra kerül t sor. 
Nagykan i z sához k ö t ő d ő híres e m 
berek műve ibő l hangzot tak el idé
zetek. Fej tő Fe renc , T ü s k é s Tibor , 
Ber tha Bulcsú , Pék Pál és Szol iva 
János emlékei e l evened tek meg a 
Ba t thyány G i m n á z i u m végzős di
ákjai to lmácso lásában . A fotóal
b u m megje lenésének j e l en tőségé 
ről Tü t tő Is tván N a g y k a n i z s a po l 
gármes te re szólt , majd minden ér
d e k l ő d ő f igye lmébe ajánlotta a ka
rácsonyi a jándéknak is megvásá 
rolható k iadványt . A k ö n y v p r e m i -

N A G Y K A N I Z S A M J V K Ö Z G Y Ű L É S E 
(az Oktatási Minisztérium „Bursa Hungarica" önkormányzati 

ösztöndíj-pályázati programjának támogatásával) 

P Á L Y Á Z A T O T Í R K I 
f e l sőoktatásban tanulók és tanulni s z á n d é k o z ó k s z á m á r a . 

A pályázat i feltételek és a vona tkozó rendele t szövege a Kan izsa 
Dél -Zala i Het i lap köve tkező számában lesz o lvasha tó . 

eren a Gyur ina Zsuzsanna (fuvola) 
- Szol iva Gábor (csembaló) duó 
gondoskodo t t az a lka lomhoz illő 
zenéről . 

N e m haszontalan összehasonl í 
tani a most megjelent a lbumot a 
nyolc évvel ez előttivel. Újdonsá
got je lent , az angol , francia, né
met , o lasz nyelven közölt szöveg, 
a 176 fotó, az időközben elkészült 
épüle tek , szobrok bemutatása és 
az a 33 régi képeslap, amely a 
könyv il lusztrációjául szolgál. A 
múl t és je len megörökí tése mel
lett, további e rénye a kötetnek, 
hogy je lzi a j ö v ő feladatait, jelesül 
az Erzsébet téri és a F ő úti épüle
tek felújításának szükségességét . 
Egy városi séta koncepciójával ké
szült k iadvány, a centrumtól egyre 
t ávo lodva mutatja be Nagykanizsa 
építészeti értékeit , v isszaadva az 
év- és napszakok színeit, a város 
hangulatá t , melyet többen Párizs
hoz hasonla tosnak vélnek. Szép 
városban élünk, de talán a hétköz
napi rohanásban észre sem 
vesszük azokat a f inomságokat , 
amiket ez a fotóalbum koncentrál
va tár e lénk. Érdemes hát nyitott 
s zemmel barangolnunk Kanizsa 
utcáin, terein, be-bepi l lantva kapu
aljakba, lépcsőházakba és megcso
dálni a múl t században készült 
homlokza toka t , díszítéseket. Ha 
m á s k é p p nem, hát a könyv lapjain. 
A kultúrtörténeti szempontból is 
ér tékes mű, Kanizsa város lenyo
matát adja így a század- és ezred
fordulón. 

Halász Gyula 

2000. november 30. 



ONALLO KÉPVISELŐI INDÍTVÁNY 
Tárgy: Nagykanizsa, Iparcikk piac 
(Nagykanizsa, Zrínyi u. 20.) kereskedők 
kérelmének tárgyalása 

Tisztelt Polgármester Úr! 
Tisztelt Képviselőtársaim! 

Előzmények: 
Nagykanizsa iparcikkpiac kereskedői 

2000 tavaszán már jelezték a működte
téssel kapcsolatos gondjaikat, először a 
gazdasági ügyekén felelős Törőcsik Pál 
alpolgármester úrnak, majd 2000 au
gusztusában tárgyalta kérelmüket a 
Gazdasági és Városüzemeltetési Bizott
ság. A havi helypénz, 40 .000 Ft-os 
összeg mérséklését kérték, s ehhez a 
VIA KANIZSA KHT egy havi bérleti 
díj jóváírásához járult hozzá. Jelenleg 
naponként történik a helypénz inkasszá-
lása, változatlanul 40.000 Ft havidíjra 
számítva. 
Jelenlegi helyzet: 

A piac forgalmának csökkenése fo
lyamatos. Az Iparcikk piac hátrányos 
helyzetét fokozza, hogy míg a körforga
lom mellett működő piacoknál ingyenes 
parkoló van. addig ennek a piacnak 
szomszédságában csak fizető parkoló 
üzemel. A Gazdasági és Városüzemelte
tési Bizottság 221/2000. számú határo
zata alapján 2001. évi díjakat verseny
tárgyaláson, licitálással javasolja kiala
kítani, melynél az induló ár 25.000 
Ft/hó/hely. A kereskedők körében to
vábbi bizonytalanságot eredményez, 
hogy 2000. december l - ig kér a G V B 
javaslatot arra vonatkozóan, hogy az 
Iparcikk piac a következő évben átke
rül-e más helyre? 
Képviselői vélemény: 

Az Iparcikk piac kereskedői többsé
gükben ..kényszervállalkozók", akik a 
korábbi munkahelyük megszűnése miatt 
kezdtek ezen tevékenységbe. A csökke

nő forgalom kényszere fogalmazta meg 
kérésüket, melynek részbeni méltányo-
lását eddig is érezték az önkormányzat 
és az önkormányzati tulajdonú KHT ré
széről. A kereskedők családtagjaikkal 
együtt - közel 300 fő szerény, biztonsá
gos megélhetését veszélyezteti a licitá
lással történő bérleti díj megállapítása. 
Javaslom, minden további döntés előké
szítésbe az iparcikkpiac kereskedőinek 
megbízottjait bevonni. Kérésük érhető 
és méltányolható, miszerint a havi hely
pénz megállapításánál a piac elhelyez
kedéséből adódó hátrányos helyzetet is 
figyelembe kell venni. Lehetőségeik is
meretében a havi 25.000 Ft/hely díjki
szabás elfogadását javaslom, havonkén
ti két részletben történő kiegyenlítéssel. 
Ez az az összeghatár és fizetési mód, 
melyet a napi forgalom ismeretében 
számításaik alapján tudnak vállalni. 
Megítélésem szerint a döntés meghoza
talánál nem csupán gazdasági, város
üzemeltetési szempontokat kell figye
lembe vennünk. Kedvezőtlen döntés kö
vetkezményeként a „kényszervállalko
zók" egy része munkanélkülivé válhat, 
ami növelné a szociális támogatásra 
szorulók számát. 
Határozati javaslat: 

Felkéri a Polgármester Urat, hogy az 
Iparcikk piac hosszabbtávú működteté
sének feltételeit, a licit nélküli helypénz 
elfogadásával dolgoztassa ki és ter
jessze a közgyűlés elé. 
Felelős: Tüttő István polgármester 
Határidő: 2000. december 15. 

Tisztélt Képviselőtársaim! 
Kérem képviselői indítványom tár

gyalását, napirendre vételét, s vélemé
nyem átgondolása alapján körültekintő 
döntéshozatalukat. 

Tisztelettel: Dr. Bárányi Enikő 
képviselő 

Önálló képviselői 
indítvány 

Tisztelt Polgármesteri Úr! 
Az 1 -es számú választókerület ön

kormányzati képviselője, önálló kép
viselői indítványt nyújtok be Nagy
kanizsa-Palin városrész köztemető 
ravatalozó felújítása és helyreállítása 
ügyében. 

Lakossági jelzés alapján több éve 
a palini ravatalozó jelenlegi állapotá
ban nem felel meg a céljára. Az 
ÁNTSZ is több kifogást emelt, ame
lyek megkérdőjelezik a működtetést. 
Kérem a tisztelt Polgármester Urat és 
Közgyűlést, hogy szíveskedjenek 
sürgősségi alapon a 2001 évi költ
ségvetésben a felújítási és korszerű
sítés költségét biztosítani. Mint kép
viselő megjegyzem, hogy Nagykani
zsának ez az egyetlen korszerűtlen 
ravatalozója, ezért is szükséges a je
lenlegi állapotok orvoslása. 

Nagykanizsa, 2000. november 10. 
Bicsak Miklós 

képviselő 

Önálló képviselői 
indítvány 

Tárgy: javaslat a bakónaki patak 
feletti fahíd helyreállítása 

Tisztelt Polgármesteri Úr! 
Bajcsai lakosok kérésére indítvá

nyozom, hogy a bakónaki patak fe
lett átívelő híd 2001-ben kerüljön 
helyreállításra. 

A fahíd egyik pillére több éve 
olyannyira megsüllyedt, hogy rajta a 
gépekkel történő áthaladás veszé
lyessé vált. Korábbi bejelentésem 
nyomán a Via Kanizsa Kht. súlykor
látozást vezetett be, mely csupán a 
jelenlegi helyzetet konzerválja, és 
nem oldja meg az időszakos mező
gazdasági munkák során birtokaikat 
megközelíteni szándékozó bajcsaiak 
gondját. 

Tisztelettel kérem a helyreállítási 
költségek felméretését, és indítvá
nyom szakbizottságok elé utalását. 

Nagykanizsa, 2000. november 20. 
Dr. Gőgös Péter 

önkormányzati képviselő 

wm® mi 
. . .tudakoltuk meg Tóth Zsuzsa képviselőtől, aki önálló képviselői indít
vány formájában kezdeményezte a híd újraépítése lehetőségének vizsgá
latát. Javasolta, hogy az önkormányzat szakemberek bevonásával készít
tessen tervezetet arra vonatkozóan, hogy milyen összeget vonna maga 
után a kishíd újraépítése. 

- Az elmúlt héten bizottsági sza
kaszba került az indítványom. A té
mában kompetens bizottságok közül 
szerdán a városfejlesztési és környe
zetvédelmi bizottság, csütörtökön a 
pénzügyi, illetve a gazdasági és vá
rosüzemeltetési bizottság tárgyalta 
meg a javaslatomat. Mindhárom bi
zottság ellenszavazat és tartózkodás 
nélkül támogatta kezdeményezése
met. Ez utóbbi két bizottság decem
ber 15-ben jelölte meg azt a határ
időt, amikorra várja a szakértői vé
lemény elkészültét. 

- Miért tartja fontosnak egy 
ilyen tervezet készítését? 

- Egy 1998-ban hozott közgyűlési 
határozat a közeljövőben megvalósí
tandó célok között tartja számon a 
kishidat. Magam már 1999 január
jában interpelláltam az újraépítés 
témában, mivel fontos lakossági 
igényről van szó. Akkor a felveté
semre adott válasz financiális keret 
hiányára hivatkozva' elutasította az 
újraépítés lehetőségét. Jelen esetben 
csak nagyon durva becslések állnak 
rendelkezésünkre arra vonatkozóan, 
hogy mennyi is lehet valójában az az 
összeg, amibe a kishíd kerülne, s vé
leményem szerint nem szerencsés 
úgy elvetni ezt a kérdést, hogy nem 
vagyunk tisztában az anyagi vonza
tával. Másrészről van lehetőség a 
minisztériumok által kiírt pályáza
tokra pályázni, melyek főként turisz
tikai jellegűek, s amelyek kiírásába 
beleférne a Sétakert-rekonstrukció 

kapcsán a gyalogos felüljáró építése 
is. Ezek azonban szintén önrészhez 
kötöttek, tehát mindenképp célszerű 
volna tudni, hogy kivitelezhető-e a 
híd, és amennyiben igen, milyen a 
költség vonzata. 

- Említette, hogy a bizottságok 
támogatták indítványát. Ez vala
miféle bizakodásra adhat okot? 

- Egyelőre még semmi biztosat 
nem lehet kijelenteni ebben a témá
ban. Az anyagi szempontok mellett -
amelyekre indítványom irányult -, 
technikai, hídépítés-kivitelezési kér
dések is közbeszólhatnak. Ahol 
ugyanis a korábbi egyszerű gyalo
gos híd kötötte össze a Batthyány ut
cát a Sétakerttel, az utcaszinthez vi
szonyítva sokkal magasabban húzó
dik a vasútvillamosítási felső veze
ték, mint a temetői közúti hídnál. El
képzelhető, hogy emiatt csak nehe
zen kivitelezhető, vagy egyáltalán 
nem megvalósítható a régi híd funk
cióját ellátó újabb építése. Ezekre a 
kérdésekre szintén választ kaphatunk 
a szakértői költségbecslésből. 

Mindezek ellenére a lakossági 
igény jogossága nem kérdőjelezhető 
meg, s a képviselő kezdeményezését 
tekinthetjük első lépcsőfoknak a 
megvalósítás-megvalósulás felé. 
Másrészről pedig eldől - a terep
adottságokat is figyelembe véve -, 
hogy érdemes-e bizakodnunk azzal 
kapcsolatban, hogy lehet-e valójá
ban valamikor is még újra „kishi-
dunk"... 

"KANIZSA Kf». 
JL. J k . B ú t o r s t ú d l ó 

Kanizsa Kft. Bútor Stúdió 2000 
8800 Nagykanizsa, Kinizsi utca 2/B. 
Tel/fax: 06-93/317-338, 06-60/376-069 

EGYEDI BÚTOROK 
TERVEZÉSE, KIVITELEZÉSE 

IGÉNY SZERINT. 
NYITVA: H-P.: 8.00-17.00 ÓRÁIG. 
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FODOR GÁBOR KANIZSÁN 
Az elmúlt héten Zala megyében járt dr. Fo

dor Gábor, aki az SZDSZ elnöki posztjára as
pirál. Nagykanizsai sajtótájékoztatóján három 
kiemelt témáról beszélt: a Postabankról, a va
gyonnyilatkozatokról és a pártelnöki program
járól. 

- A Postabank ügye a magyar politika felelőt
len viselkedésének állatorvosi lova. A Fidesz-kor
mány a rendcsinálás örve alatt újabb kétes ügyle
tekbe fogott: úgy tett bele a bankba a konszolidá
ció során mintegy 150 milliárd forintot az adófize
tők pénzéből, hogy megakadályozta a rossz köve
telések eladásának bármiféle nyilvános vagy par
lamenti ellenőrzését. (Egy éve minden parlamenti 
ülésen megakadályozzák, hogy az Országgyűlés 
napirendjére kerüljön az ezzel foglalkozó vizsgá
lóbizottság megalakítása, holott ez kötelező.) Sen
ki sem tudja, hogy valójában mennyi volt a Posta
bank rossz követelése, tehát hogy ebből a százöt
ven milliárdból mennyire volt valóban szükség. 

Végig azt mondták, hogyha ezért a rengeteg 
pénzért rendbe hozták a bankot, akkor majd priva
tizálják. A bank most már - mint hirdeti - „egy 
másik bank", tehát itt lenne az ideje a privatizáci
ónak. A bank jelenlegi értéke mintegy 40 milliárd 
forint - ennyit biztosan lehetne kapni, ha eladnák. 
Talán többet is, hiszen a fiókhálózat és az ügyfél
kör jelentős lehetőségeket rejt magában. Magyar
országon jelenlevő külföldi érdekeltségű, de eh
hez hasonló hálózattal nem rendelkező bankok 
között több is van, amely jó pénzt fizetne a Posta
bankért. 

A kormány azonban másképpen döntött. A 
Postabankot nem privatizálják, hanem megtartják 
állami banknak, és „partnert keresnek" számára. 
A kormány nevében az ÁPV Rt. a legnagyobb 
banknak, az OTP-nek tesz „házassági ajánlatot". 
Ez azt jelentené, hogy az OTP és a Postabank 
egyesül, a megnövekedett OTP-ben az állam je
lentős részesedést szerez, és az állam lesz a legna
gyobb részvényes. (Az OTP jelenleg sok-sok kis
részvényes tulajdonában van.) Az O T P már ma is 
- amikor az államnak csak egy aranyrészvénye 
van benne - segíti a kormány legjelentősebb vita
tott programját, hiszen ő szervezi azt a hitelezői 
konzorciumot, amely a kormány autópálya-építési 
akciójához hitelt nyújt. 

A Fidesz tehát a maga házibankját hozza létre 
az OTP-ből és a Postabankból, és ennek árát -
legalább 40 milliárd forintban - az adófizetők fi
zetik meg. 

Az Orbán-Torgyán-kormány elmúlt több mint 
kétéves kormányzása az intézményesített korrup
cióról és a politikai elit szervezett lejáratásáról 
szólt. 

Az Orbán-Torgyán-kormány botrányai nem az 
elmúlt hetekben kezdődtek. Mindenki emlékszik 
még a Postabank eltüntetett milliárdjaira, 
Simicska Lajos, Schlecht Csaba és társaik pénz
ügyi akcióira. Ezek az akciók voltak azok, ame
lyeknek feltárására tett kezdeményezéseinket 
rendre megakadályozták, amelyek ügyében a mai 
napig nem volt képes a nyomozást lezárni a rend
őrség. 
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Egyre tisztábban látszik, hogy az Orbán-Tor
gyán-kormány zsákmányszerző akcióinak eltuso-
lására használja fel a kormányzati hatalmát, a par
lamenti többségét. 

A kormány és a kormánypártok tagjainak 
utóbbi hetekben kirobbant sorozatos botrányai 
után újabb álságos akcióba kezdett az Orbán 
Viktor vezette kabinet. Az Orbán-Torgyán-kor
mány saját szabad rablásának elfedése érdeké
ben, a teljes politikai elitet vádlottak padjára ül
teti a közvélemény előtt. A kormány akciójának 
egyáltalán nem célja a nyilvánosságra került 
visszaélések, hazugságok feltárása. Egyetlen cél 
az időhúzás. 

A Szabad Demokraták Szövetsége azt vallja, 
hogy a tiszta közélet, a jogkövető magatartás a 
tiszta kormánynál és a jogkövető politikusoknál 
kezdődik. 

A Szabad Demokraták Szövetsége Parlamenti 
Frakciójának képviselői írásban hatalmazták fel 
az Országgyűlés mentelmi- és összeférhetetlensé
gi bizottságának elnökét, hogy az összes többi or
szággyűlési képviselő vagyonnyilatkozatával 
együtt hozza nyilvánosságra, az 1998. évben tett 
képviselői vagyonnyilatkozatukat. 

A Szabad Demokraták Szövetsége Parlamenti 
Frakciója emellett továbbra is fenntartja dr. 
Torgyán József és dr. Torgyán Józsefné Cseh 
Mária országgyűlési képviselőkkel szembeni ko
rábbi indítványait, hogy a bizottság a Házsza
bálynak megfelelően nyilatkoztassa az érintette
ket, majd folytassa le a vagyonnyilatkozati - an
nak eredményétől függően az összeférhetetlensé
gi - eljárást. 

A Szabad Demokraták Szövetsége kezdemé
nyezi, hogy a képviselők vagyonnyilatkozatainak 
nyilvánosságra hozatalával párhuzamosan a kor
mány tagjai is tárják a nyilvánosság elé vagyoni 
helyzetüket. 

Mi, szabad demokraták hisszük, tudjuk, hogy 
becsületesen is lehet politikát csinálni. Ennek elő
feltétele azonban, hogy a politikai elit, a politikai 
élet szereplői - pártállástól függetlenül - kizárják 
maguk közül azokat, akik nem oda, valók, akik
nek tevékenysége szégyent hoz minden becsületes 
politikusra, áttételesen az egész magyar társada
lomra. 

M I N D E N K I A F E D É L Z E T R E ! 
Fodor Gábor elnöki programja 

1. L E V Á L T A N I A F I D E S Z - K O R M Á N Y T ! 
Célunk a 2002-es választásokra: a Fidesz vezet

te kormány leváltása. Kormányváltással kell meg
állítani az alkotmányos jogállam lépésről lépésre 
történő lebontását, kormányváltással kell megaka
dályozni a kormányzati szinten intézményesített 
politikai korrupciót, kormányváltással kell gátat 
vetni egy új pártállam kiépítésének, kormányvál
tással kell visszaállítani az állam ideológiai sem
legességét, kormányváltással kell visszavezetni 
Magyarországot a szomszédaival való megbéké
lés útjára, kormányváltással kell alkalmassá tenni 
Magyarországot az európai csatlakozásra. Az 

SZDSZ-nek az ellenzék meghatározó erejévé kell 
válnia. 
2. Ö N Á L L Ó A N , D E NEM EGYENLŐ TÁ
V O L S Á G O T TARTVA! 

Az antiliberális Fidesz-kormánnyal szemben az 
S Z D S Z a leghatározottabb ellenzék. Liberális ér
tékeinek vállalása szembeállítja az SZDSZ-t a Fi
desz vezette kormánykoalícióval, és ugyanakkor 
markánsan megkülönbözteti a másik ellenzéki 
párttól, a szocialistáktól. Nem rejthetjük véka alá 
azt, ami bennünket a szocialistáktól megkülön
böztet, ugyanakkor világossá kell tennünk, hogy a 
liberális eszméket a Fidesz-kormány felől éri a fő 
fenyegetés. Ideje befejezni azt, hogy állandóan 
másokhoz képest próbáljuk meghatározni magun
kat. Nem kell foglalkozni a szocialistákkal, alter
natívát kell viszont nyújtani az antiliberális kor
mánypolitikával szemben. A FIDESZ az ellenfe
lünk, az M S Z P vetélytársunk! 
3 . A V Á L A S Z T Ó K H O Z SZÓLUNK! 

Az SZDSZ politikájában a fő témává azt kell 
tenni, ami a választók számára is a legfontosabb 
téma. Gazdaságpolitika, a szegénység leküzdése, 
a közbiztonság és bűnözés, a közélet tisztasága, a 
jogállamiság helyreállítása - ebben az öt kérdé
sekben kell világos programot adni. 

Azok támogatására számítunk, akik az állami 
költekezés szűkítését, a vállalkozás szabadságát, 
az állam ideológiai gyámkodásának elutasítását, 
az emberi jogok tiszteletét, a közélet tisztaságát 
várják attól a politikai erőtől, amelytől parlamenti 
képviseletüket várják és amelyet kormányra kí
vánnak segíteni. 
4. AZ I G A Z M O N D Á S PÁRTJA! 

Az SZDSZ megalakulása óta másfajta párt. 
mint akár az egykori állampárt, akár mai vetély
társai: komolyan gondolja azt, hogy igazat mond 
a választóknak. Nem áltatja a választókat vonzó, 
de megvalósíthatatlan ígéretekkel, mint 1994-ben 
Horn Gyula MSZP-je. vagy 1998-ban Orbán Vik
tor Fidesze. Igazat kell mondani az ország helyze
téről; reálisan, korrekt módon kell beszélni a kor
mányról, és valós képet kell adni a jövőről, arról a 
jövőről , amit kormányra kerülése esetére a liberá
lis párt kínál. Erős a kísértés, hogy az SZDSZ 
szálljon be az ígérgetési versenybe, de ennek ér
demes ellenállni. 
5. M I N D E N K I A F E D É L Z E T R E ! 

Az SZDSZ-t a párt tagjaival, országgyűlési és 
önkormányzati képviselőivel, polgármestereivel, 
gondolkodó értelmiségeivel együtt kívánom ve
zetni. Az SZDSZ politikáját nem egy néhány em
berből álló szűk csoportnak kell kialakítania, ha
nem támaszkodni kell minden szabad demokrata 
javaslataira, észrevételeire. Az SZDSZ akkor volt 
sikeres, amikor demokratikusan működött és hatá
rozott politikai stratégiát követett. Azokra számí
tok különösen, akiknek az SZDSZ több. mint kar
rierlehetőség. 

Együtt kívánok dolgozni Demszky Gáborral is, 
aki az SZDSZ kiemelkedően sikeres főpolgármes
tere és remélhetően listavezetője, és Kuncze Gá
borral is, akinek tovább kellene vezetnie az 
SZDSZ-frakciót. 

2000. november 30. 



FEJLŐDŐ KÓRHÁZ 
I SPIRÁL, CT 

Várhatóan d e c e m b e r elsejétől 
ideiglenes működés i engedél lye l 
m á r üzemelhet a C T és a m a i n -
mográf a nagykanizsa i kórház
ban. Korábbi l a p s z á m u n k b a n 
már szóltunk a m a m m o g r á f r ó l , 
arról, miért fontos d iagnoszt ikai 
berendezés , most Mendly Józse
fet, a Radiológiai osztály főorvo
sát kérdeztük a CT-ről . 

- November 29-én érkeznek a 
szakemberek, hogy a CT működési 
engedélyének kiállításához a szük
séges méréseket elvégezzék, és az 
ideiglenes működési engedélyt ki
állítsák, addig csak próbaüzemsze-
rűen használjuk a berendezést. 

- Lesz-e, van-e a betegfoga
dásnak kialakított rendje? 

- Míg a mammográfiás vizsgá
lat esetében a háziorvos is adhat 
beutalót, a CT vizsgálatokra, a 
sürgősségi eseteket leszámítva, 
csak szakorvosi beutaló alapján 
érkezhetnek a páciensek. 

Ezzel lehet egyetérteni, vagy 
egyet nem érteni. Én magam nem 
értek ezzel egyet, hiszen a házior
vosok ugyanúgy rendelkeznek 
szakvizsgával. 

Míg a mammográfiás vizsgála
tok célja elsősorban a prevenció, 
amellyel az a cél, hogy másfél évti
zed múltán lényegesen lecsökken
jen az emlőrákban elhalálozók szá
ma, addig a CT rendeltetése a kli
nikai diagnosztikai vizsgálatok el
végzése. A klinikai orvoslás majd 

minden területe tudja hasznosítani 
ezt a berendezést, a belgyógyászat, 
sebészet, baleseti sebészet, tüdő
gyógyászat ugyan úgy, mint a sür
gősségi betegellátás. Gyakorlati
lag ez egy univerzális diagnoszti
kai módszer, minden korábbi diag
nosztikai eljáráshoz képest jóval 
nagyobb dijferenciáldiagnosztikai 
jelentőséggel bír. Ha nem is talál
juk meg a feltételezett diagnózist, 
találhatunk más elváltozást, amely 
megmagyarázhatja a beteg pana
szait. 

- M i r e haszná lható ez a beren
dezés? 

- Kezdetben leggyakrabban ko
ponya és gerincvizsgálatokra, agyi 
vasculáris történések felderítésére 
használták. Az utóbb időben e vizs
gálatok nagy részét MR-rel végzik, 
ahol van ilyen berendezés, CT-t 
pedig az ideggyógyászati indikáci
ókon kívül elsősorban has- és mel
lkasvizsgálatokra használják. 

- M e n n y i r e terheli m e g a bete
get ez a vizsgálat , m e n n y i ideig 
tart? 

- Ezzel a speciális spirál CT be
rendezéssel nagyon gyorsan diag
nózishoz lehet jutni. A vizsgálat 
általában kétszer harminc másod

percig tart, ennél hosszabb időt 
vesz igénybe a beteg előkészítése. 
Ez egy nagyon korszerű berende
zés, elődeinél a vizsgálati idő en
nek többszörösét vette igénybe. 
Azért is ragaszkodtunk hozzá, 
hogy egy új, és nem máshol lefu
tott, felújított gépet vásároljon 
meg a város és a kórház, mert ez 
nemcsak a betegellátásban jelent 
komoly előrelépést, hanem a fi
nanszírozás szempontjából is ked
vezőbb. 

- A m á s szakterüle ten do lgozó 
kol légák miként vonhatók b e a 
C T haszná la tába? -

- Kaposvárról már eddig is ma
gammal hoztam az érdekes, külön
leges esetek felvételeit és eddig is 
volt lehetősége mind a közvetlen 
kollégáknak, mind a más szakterü
leteken dolgozó orvosoknak a sze
mélyes konzultációra, a leletek 
megbeszélésére. A közvetlen kollé
gáim mind megtanulták használni 
a CT-t és lehetőséget látok arra is, 
hogy már területen dolgozó orvo
sokat pl. tüdőgyógyászokat is be
vonjunk. Első látásra szokatlan
nak tűnnek ezek a felvételek, de 
némi gyakorlás, a keresztmetszeti 
képi látásmód kialakulása után 

meg lehet tanulni az értelmezésü
ket. 

- Ta lán korainak tűnik a kér
dés , d e azért m e g k é r d e z e m , van
nak-e tervei a további gép- mű
szerbeszerzésre vonatkozóan? 

- Az elmúlt években sokat fejlő
dött műszerezettségét illetően a 
kanizsai kórház, de a fejlődéssel to
vábbra is lépést kell tartanunk, hi
szen aki nem lép tovább, az lema
rad. Egy technikai felszereltségben, 
új módszerek bevezetésében a fejlő
déssel lépést nem tartó kárház. nem
csak szakmailag lehetetlenül el, ha
nem anyagilag is, hiszen csak akkor 
reménykedhet emelt szintű finanszí
rozásban, ha korszerűen, korszerű 
eszközökkel dolgozik. A radiológiai 
osztály jelenlegi felszereltségét te
kintve jó. Egyetlen gyenge pontunk 
van, az átvilágító berendezés. En
nek cseréjére már többször is pá
lyázott a kórház, eddig sikertelenül, 
de reméljük a jövőben sikerül ezt is 
megoldani. Egy másik képalkotó di
agnosztikai eljárás, ami nélkül öt-
tíz év múlva már nem működhet 
megfelelő szinten egy kórház, az az 
MR, a mágneses magrezonancia el
vén működő tomográf. 

D. É . 

Az utóbbi időben számos változás 
következett be az oktatási-nevelési 
intézményekbe járó gyermekek és 
szüleik jogaiban. Sokan nincsenek 
tisztában, milyen jogok illetik meg 
őket, részben ismeretek hiányában, 
részben érdektelenségből. Még távol 
vannak a beíratások, de nem árt, ha 
az érintettek már most tudatában 
vannak a szülőket, gyermekeket 
megillető jogokkal. 

A szülőt megilleti a nevelési intéz
mény szabad megválasztásának joga. 
Az óvoda megválasztásakor a szülő 
főképp a gyermek adottságai, képes
ségei, érdeklődése, illetve saját vallá
si, világnézeti meggyőződése, vala
mint nemzeti, etnikai hovatartozása 
alapján dönt. Az óvodai nevelés 
nyelve magyar, illetve a nemzeti és 
etnikai kisebbségek nyelve. A szülők 
joga, hogy gyermekük számára nem 
állami, illetve önkormányzati nevelé

si - oktatási intézményt válasszanak, 
továbbá, hogy nem állami, illetve 
nem helyi önkormányzati óvodát ala
pítsanak, vagy annak alapításában 
részt vegyenek. Fel kell venni óvo
dába azt, akinek felvételét a gyámha
tóság kezdeményezte, illetve, ha az 
intézetben elhelyezett tanuló felvé
telét a törvényes képviselője kezde
ményezte. A szülő joga igényelni, 
hogy az óvoda nevelési programjá
ban és tevékenységében a tájékozta
tást és az ismereteket tárgyilagosan 
és többoldalú módon közvetítse, to
vábbá, hogy az állami, illetve önkor
mányzati nevelési-oktatási intéz
ményben a hit- és vallásoktatást le
hetővé tegyék. A szülő jogai nem 
korlátozhatják gyermeke gondolat
lelkiismeret-vallásszabadsághoz való 
jogát, melynek gyakorlását - a gyer
mek érettségének megfelelően - a 
szülő irányíthatja. A szülőnek joga, 

hogy megismerje a nevelési oktatási 
intézmény nevelési programját, házi
rendjét, illetve tájékoztatást kapjon 
az abban foglaltakról. Joga van tájé
kozódni gyermeke fejlődéséről, ma
gaviseletéről, részletes és érdemi tá
jékoztatást kapni, nevelési kérdések
ben tanácsokat kérni írásbeli javasla
tát a nevelési-oktatási intézmény ve
zetője, az óvodaszék megvizsgálja, 
és arra a megkereséstől számított 
harminc napon belül, az óvodaszék
től legkésőbb a harmincadik napot 
követő első ülésén érdemi választ 
kapjon. A szülőnek joga van ahhoz, 
hogy a nevelési-oktatási intézmény 
által meghatározott feltételek mellett 
kérje, hogy a gyermeke a nem köte
lező foglalkozásokat igénybe vehes
se, illetve ilyen foglalkozás megszer
vezését kezdeményezze. A nevelési
oktatási intézmény vezetője vagy a 
pedagógus hozzájárulásával részt ve

gyen a foglalkozásokon. A szülőnek 
joga és lehetősége, hogy kezdemé
nyezze az óvodaszék létrehozását, és 
részt vegyen a szülői képviselők 
megválasztásában, mint választó, és 
mint választható személy. A szülő
nek joga van, hogy személyesen 
vagy képviselő közvetítésével - a 
jogszabályban meghatározottak sze
rint - részt vegyen az érdekeit érintő 
döntések meghozatalában, a nevelé
si-oktatási intézmény irányításában. 

A S Z Ü L Ő K Ö T E L E S S É G E I 
A szülő kötelessége, hogy bizto

sítsa gyermeke - óvodai nevelés ke
retében folyó - iskolai életmódra fel
készítő foglalkozáson való részvétel
ét. A szülőnek kötelessége, hogy 
megtegyen a szükséges intézkedése
ket gyermeke jogainak érvényesítése 
érdekében, hogy minden tőle elvár
hatót megtegyen gyermeke fejlődé
sért. A szülőnek kötelessége, hogy 
elősegítse gyermekének a közösség
be történő beilleszkedését, az intéz
mény rendjének a közösségi élet ma
gatartásai szabályainak elsajátítását. 

Összeáll í tot ta: D. É. 
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« 1 1 É l ÍII 
OLASZ—MAGYAR ÜZLETI 

NOVEMBER 2 3 - 2 5 . KÖZÖTT OLASZ NAPOKAT TARTOTT A VAROS 
Komoly olasz vállalkozói csoportok jelentkeztek, akik Nagykanizsában 

óriási fantáziát látnak vállalkozások nyitásához. Elhangzott, hogy a Redilco 
cég ipari parkot fog építeni. Az olasz gazdasági lapok is közölték, hogy en
nek a beruházásnak a nagysága 770 millió dollár körül várható. Ez a beruhá

zás önmagában az egy évre, Magyarországra érkező külföldi beruházásoknak 
fele, harmada. Nemcsak egy ipari parkot építenek, hanem a helyi vállalkozó
kat is bevonják a munkálatokba. A megye, a város számos perspektívával 
rendelkezik. Az olasz befektetők jó helyet választottak. 

ÜF. 
m 

A vállalkozók 2000 évi fogadása a Hotel Centi álban. A dél-zalai város
ba érkező 10 olaszországi gazdasági társaság képviselőit, a helyi vállal
kozókat, a pénzintézetek vezetőit, az önkormányzat i képviselőket Tüttő 
István polgármester és Törőcsik Pál alpolgármester köszöntötték. A résztvevők egy csoportja. 

Bemutatkozik a Nagykanizsai Kereskedelmi és Iparkamara, 
valamint az Ipari Park Kht. 

Vacsora a Bojtár Népzenei Együttes 
zenei aláfestésével. 

<ür* 
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10 

Zenés történelmi túra, orgonahangverseny fényjátékkal. Kollonay Zoltán zongoraművész hangversenye az Alsóvárosi Templomban. 
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KONFERENCIA NAGYKANIZSÁN lm 
r — wmmMi M ^ ^ M ^ ^ i 

A városi könyvtár az Olasz Napok tiszteletére 
olasz sarkot rendezett be kiadványaiból. 

Az o lasz-magyar kapcsolatok történelmünk során különböző intenzitá-
súak voltak. Amikor Magyarországot és Olaszországot szoros kulturális 
és gazdasági szálak fűzték egymáshoz, azok a korok a magyar történe
lem legvirágzóbb korszakait jelentették. A konferencia egyik védnöké
nek Dr. Bethlen Istvánnak, a Magyar Páneurópai Unió elnökének levelét 
felolvasva köszöntötte a rendezvény résztvevőit Tüttő István polgármes
ter, a Képzőművészetek Házában. 

Magyarország kedvező gazdasági lehetőségeit ismertette 
Szabóné Molnár Márta, a Gazdasági Minisztérium főtanácsosa. 

A PHARE-programok gazdaságfejlesztő szerepéről Dr. Boros Imre, 
a Phare programokat koordináló tárca nélküli miniszter szólt. 

t 
| 

A kis- és középvállalatok szerepe az olasz-magyar kapcsolatokban. Előadó: 
Dr. Giuseppe Rizzuti, az Olasz Köztársaság Nagykövetségének munkatársa. 

Magyarország, mint stratégiai befektetési célpont címmel Dr. Sólyom 
Gábor, a Magyar Köztársaság volt milánói konzulja vázolta fel a város 
kitörési lehetőségeit előadásában. 

2000. november 30 11 



DECEMBERI KULTIRALIS PROGRAMOK 
HEVESI SÁNDOR MŰVELŐDÉSI KÖZPONT 

A Pécsi T u d o m á n y e g y e t e m B T K G y a k o r l ó I n t é z m é n y e 
Szécheny i tér 5 - 9 . TelVfax: 3 1 0 - 4 6 5 

E-mail : h s m k @ s i e n e t . h u , v a g y h s m k @ k a n i z s a . d h s . o r g 
Jegyárus í tás 1 4 . 0 0 - 1 8 . 0 0 órá ig , tel.: 3 1 1 - 4 6 8 

December 1.: A PAL1NI ÁLTALÁNOS 
ISKOLA ÉS ÓVODA TANULÓI
NAK KIÁLLÍTÁSA AZ IFJÚSÁGI 
GALÉRIÁBAN. Megtekinthető: de
cember 20-áig. 

December 1-23.: ALAPÍTVÁNYI HÓ
NAP - a civil társadalomért. 

December 1. 17.30 óra: BÁNVÖLGYI 
LÁSZLÓ SZOBRÁSZ-RESTAURÁ
TOR MŰVÉSZ KIÁLLÍTÁSA. Meg
tekinthető: december 19-éig. 

December 2. 19.00 óra: SZOMBAT 
ESTE. BAGI-NACSA KABARÉ. 
Közreműködik: Gálházi László bű-
vész-il!uzionista. Konferál:' Liliom 
Károly. Belépődíj: 600 Ft. 

December 4-8 . : MÉZESNAPOK A D 
VENT IDEJÉN. Az Országos Magyar 
Méhész Egyesület Nagykanizsai Szer
vezetének támogatásával. Mézkóstoló 
és vásár naponta 9 -17 óráig. 

December 5. 10.00-15.00 óra: SZAK
MAI TANÁCSADÁS NONPROFIT 
SZERVEZETEKNEK. 

December 5., kedd 14 óra: PÁLYÁ
ZATÍRÁSI FELKÉSZÍTŐ. Előadó: 
Jagasics Béla. A Nonprofit Szolgáltató 
Központ (Zeg.) és a HSMK rendezvé
nye. 

December 6. 16.30 óra: KIS NAP
RENDSZEREK A NAPRENDSZER
BEN. Előadó: Illés Erzsébet, csilla
gász. 

December 7. 15.00 óra: A MÉZ HA
TÁSA AZ ÉLŐ SZERVEZETRE -
előadás. Előadó: Kustán László mé
hész. 

December 8. 19.00 óra: DROGMEN
TES DISCO. Benne a PICASSO 
BRANCH együttes show-műsora. DJ: 
Oszi. Belépődíj: 500 Ft. 

December 1 1 . 1 5 . 0 0 ó r a : S O S GÁLA. 
Segítség a fiatalokért Közhasznú 
Egyesület rendezvénye. 

December 12. 19.00 óra: A KALYI 
JAG EGYÜTTES KONCERTJE. A 
HSMK és a CKÖ közös rendezvénye. 
Támogató: NKÖM Etnikai és Kisebb
ségi Osztálya. Belépődíj: 4 0 0 Ft. 

December 13. 15.00 óra: TÖRTÉNEL
MI SZABADEGYETEM. A zalai 
millennium értékei, és ami a kistérségi 
kézikönyvből kimaradt. Előadó: 
Hóbor József (Pénzügyi és Számviteli 
Főiskola, Zalaegerszeg). 

December 13.,szerda 14 óra: GYER
MEKEK KARÁCSONYA. A Család
segítő Központ és Gyermekjóléti Szol
gálat, valamint a „Segíts, hogy segít
hessünk" Alapítvány rendezvénye. 

December 13. 19.00 óra: BUNBURY, 
AVAGY HAZUDJ IGAZAT - vígjá
ték. A zalaegerszegi Hevesi Sándor 
Színház előadása (RÁTKAI-
BÉRLET). Főbb szerepekben: Gábor 
László, Kiss Ernő, Czegő Teréz, 
Wellmann György. Rendező: Merő 
Béla. Belépődíj (pótszék): 900 Ft. 

December 14 .14 .00 óra: IDŐSEK KA

RÁCSONYA. A Családsegítő Köz
pont és Gyermekjóléti Szolgálat, vala
mint a Városi Vöröskereszt közös ren
dezvénye. 

December 14. 19.00 óra: BUNBURY, 
AVAGY HAZUDJ IGAZAT - vígjá
ték (BRÓDY-BÉRLET). Belépődíj 
(pótszék): 900 Ft. 

December 15 .15 .00 óra: FARKAS FE
RENC EMLÉKNAP NAGYKANI
ZSÁN. Farkas Ferenc Kossuth-díjas 
zeneszerző, városunk díszpolgárának 
munkássága. Előadó: Kocsis Katalin. 

December 15. 15.00 óra: A MAGYAR 
ZENE ÉVSZÁZADAI - Farkas Fe
renc. Előadó: Kocsis Katalin. 

December 15 .19 .00 óra: FARKAS FE
RENC SZERZŐI ESTJE - emlékmű
sor. Díszvendég: Farkas András. 

December 16. 14.30 óra: TARKA
BARKA MŰHELY. Karácsonyi aján
dékkészítés. 

December 16. 19.00 óra: „CSENDES 
EJ". Az Opera Stagione előadása. Be
lépődíj: 600 és 400 Ft. 

December 20. 15.00 óra: „TÖRTÉ
NELMÜNK, KÉPESLAPOKON" -
millenniumi kiállítás dr. Ferenczy 
Sándor gyűjteményéből. 

December 2 3 . 1 9 . 0 0 óra: NAGYKANI
ZSA VÁROS VEGYESKARÁNAK 
KARÁCSONYI HANGVERSENYE 
ÉS CD-BEMUTATÓ KONCERTJE. 
A hangversenyt megnyitja: Fiiszár 
Károly plébános. Közreműködik 
Németh Krisztina és a Dél-Dunántúli 
Fesztivál Szimfonikus Zenekar Vo
nószenekara. Vezényel: Kollonay Zol
tán. Helyszín: Felsővárosi Templom. 
Belépődíj: 500 Ft. 

December 27. 10.00 óra: TELEFON
KÁRTYA- ÉS KINDERFIGURA-
BÖRZE. 

December 28. 9.00 óra: JÁTSZÓHÁZ 
- Készülődés a szilveszterre. 

December 28. 18.00 óra: AZ ÉVSZÁ
Z A D KULTÚRÁJA - A KULTÚRA 
ÉVEZREDE. Gálaműsor a város ama
tőr és hivatásos előadóinak, együtte
seinek közreműködésével. Belépődíj: 
nincs. 

December 3 1 . 19.00 óra: TÁNCOL
JUNK Á T AZ ÚJ ÉVEZREDBE -
Szilveszteri-bál. Vendéglátás: Central 
Hotel. Zene: Fantázia Tánczenekar. 
Belépődíj: 8000 Ft. 

I N F O R M Á C I Ó : 
A HSMK-ban az alábbi tanfolyamokra 
lehet még jelentkezni: 
Alakformáló női torna (heti 2 x 1 óra). 

Részvételi díj: 1800 Ft/hó, vezeti: 
GóberCsabáné. 

Step Aerobic (heti 3 x I óra). Részvételi 
díj: 2500 Ft/10 alkalom, 280 Ft/egy al
kalom. Vezeti: Lenk Enikő. 

Női kondicionáló torna (heti 2 x I óra). 
Részvételi díj: 1800 Ft/hó. Vezeti: Ká-
polnás Edina. 

KÉPZŐMŰVÉSZETEK HAZA 
(Kiskastély) 

E r z s é b e t tér 1 4 - 1 5 . , Te le fon: 3 1 3 - 9 2 0 

December 11. 17.30 óra: FLUMBORT 
GABRIELLA JÓTÉKONYSÁGI 
HANGVERSENYE. A Nagykanizsa 
és Vonzáskörzete Sérült Gyermekeiért 
Alapítvány szervezésében. 

December 13. 14.30 óra: 1100 ÉV A 
KÁRPÁT-MEDENCE CSILLAGAI 
ALATT. Előadó: Zombori Ottó csilla
gász. A Kaán Károly Környezetvédel
mi Egyesület és a TIT Öveges József 

Ismeretterjesztő Egyesület rendezvé
nye. 
SASS BRUNNER ERZSÉBET ÉS 

BRUNNER ERZSÉBET festőművészek 
kiállítása. 

Z. SOÓS ISTVÁN festőművész ál
landó kiállítása. 

A Képzőművészetek Háza nyitva: 
10-17 óráig, hétfőn szünnap. A belépés 
díjtalan. 

THURY GYÖRGY MÚZEUM 
F ő út 5. Te le fon: 3 1 4 - 5 9 6 

EMLÉKEK A MÚLTBÓL - 50 ÉVES A THURY GYÖRGY MÚZEUM. Megtekint
hető: szerdától vasárnapig 10-18 óráig, hétfő és kedd szünnap. Belépődíj: felnőtt 170 
Ft/fő, diák, nyugdíjas: 85 Ft/fő, csoportos: 110 Ft/fő családi jegy (minimum 4 fő): 280 
Ft. Előre bejelentett iskolai csoportoknak a kiállítás látogatása ingyenes. 

ERKEL FERENC 
OLAJIPARI MŰVELŐDÉSI HÁZ 

A d y E . u . 8. Te le fon: 3 1 3 - 0 4 0 / 7 1 6 1 2 

December 1. 18.00 óra: AZ OLAJBÁ
NYÁSZ FÚVÓSZENEKAR KON
CERTJE. Helyszín: Hevesi Sándor 
Művelődési Központ. Belépődíj: 300 
Ft, elővételben váltható a művelődési 
házban és a helyszínen. 

December 2. 19.00 óra: A MAGYAR 
POSTA RT. CSALÁDI ESTJE. 

December 5. 17.00 óra: DKG-EAST 
MŰSOROS TÉLAPÓ-ÜNNEPSÉGE. 

December 8. 17.00 óra: A NAGYKA

NIZSAI MAGYAR-FINN BARÁTI 
KÖR ESTJE. Vendég: Ger Judit, a bu
dapesti Finnair iroda munkatársa. 

December 12. 15.00 óra: OLAJIPARI 
NYUGDÍJASOK KARÁCSONYA. 

December 14. 17.00 óra: ULTIVER-
SENY. 

December 21 . 8.00 óra: KÖNYVBE
MUTATÓ. 

December 31. 19.00 óra: VIDÁM 
SZILVESZTER. 

MÓRICZ ZSIGMOND MŰVELŐDÉSI HAZ 
H a j g a t ó S. u. 1. 

December 2. 10 óra: APRÓK TÁNCA 
A BOJTÁR EGYÜTTESSEL 

December 2. 19.00 óra: A BUDAPES
TI SZAXOFON KVARTETT KON
CERTJE. Helyszín: Zeneiskola (Sugár 
u. 18.). 

December 5. 19.00 óra: JÁTÉK A 
KASTÉLYBAN - vígjáték. Szerep
lők: Mécs Károly, Tóth Enikő, 
Nemcsák Károly, Kovács István, Ke
lemen István. Rendezte: Cseke Péter. 
Belépőjegy: 1200 Ft. Helyszín: 
HSMK színházterme. 

December 7. 10.00 óra: HAVAZIK, 
HAVAZIK, MEG SEM ÁLL TAVA
SZIG. Az Igricek együttes gyermek
előadása (Móricz-bérlet). Helyszín: 
HSMK színházterme. Belépődíj: 300 
Ft. 

December 9. 19.00 óra: A KANIZSA 
TÁNCEGYÜTTES ÉS UTÁNPÓT
LÁS-CSOPORTJAINAK ÖNÁLLÓ 
ESTJE. Közreműködik a Patkó Ban
da. Belépődíj: 350 Ft. Helyszín: Heve
si Sándor Művelődési Központ. 

December 9. 21.30 óra: TÁNCHÁZ 
HAJNALIG A MÓRICZBAN. Cseh 
Tamás és zenekara Felvidékről. Nép
zenei koncert a „Kiskanizsa" Kulturá-

Tele fon: 319 -202 
lis Egyesület szervezésében. A rendez
vény támogatója a Nemzeti Kulturális 
Alapprogram és a Szabadművelődési 
Alapítvány. Belépődíj: 400 Ft. 

December 13. 18.00 óra: „ÉLÉSKAM
RA" - avagy a világ mezőgazdaságá
nak új útjai. Előadó: Zilahi Zoltán -
borász, a Magyar Szőlő - Borkultúra 
Kht. ügyvezetője. Az előadás címe: 
Borkultúra - kultúrált borfogyasztás. 
Házigazda: Förhénci Horváth Gyula. 
A z előadás előtt Vastagh János fafara
gó kiállításának megnyitója. Közre
működik: a Bojtár Együttes és Czupi 
Veronika népdalénekes. A rendezvény 
támogatói: „Együtt Kiskanizsáért" 
Egyesület, Polgári Olvasókör. 

December 29. 20.00 óra: ÉVADZÁRÓ 
ELŐSZ1LVESZTERI TÁNCHÁZ. 
Vendég: Somogyudvarhelyi „Rozma
ring" Hagyományőrző Egyesület. Mű
sorukban bemutatják Somogy-
udvarhely karácsonyi ünnepkörének 
szokásait. Zene: Bojtár együttes. Belé
pődíj: 400 Ft. 

INFORMÁCIÓ: December 4-én és 18-
án 16-20 óráig Csipke Stúdió. Vezeti: Ta
kács Zsuzsanna, A stúdió dija: 1500 
Ft/hó. 
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HONVED KASZINÓ 
A d y E . u. 7. Te le fon: 3 1 1 - 0 3 6 

December 1. 15.00 óra: ADVENTI 
TEAHÁZ - klubtagoknak. 

December 2. 19.00 óra: TUNGSRAM
EST. 

December 4.18.00 óra: TERMÉSZET-
VARÁZS - Varga György fotókiállí
tásának megnyitója. Megnyitja: 
Szakony Attila. Közreműködik: Má
zsa Regina - hegedű. Jánosiné Árvái 
Zsuzsanna - zongora. 

December 7. 19.00 óra: KARÁCSO
NYI LANTMUZSIKA - Kónya Ist
ván barokklant-estje. 

December 9.16.00 óra: TARKA KON
CERT. Fellépnek: Baráth Yvette ma
gánének-, szolfézs-szakos növendékei. 
Műsoron: Gershwin-dalok, örökzöld 
melódiák, operett-, musicalrészletek. 

December 12.15.00 óra: NYUGDÍJAS 
KLUB ULTIVERSENYE. 

December 14. 18.00 óra. SORMÁS 
TÖRTÉNETE - dr. Dobó László 
könyvének bemutatója. Az est házi
asszonya. Halmos Ildikó. Közreműkö
dik: Horváth István Radnóti-díjas 
versmondó. 

December 15 és 16. 19.00 óra: 
TUNGSRAM-EST. 

December 18. 1630 óra: ADVENTI 
JÁTSZÓHÁZ. Vezeti: Pulai Lászlóné. 

December 20.: KISCSOPORTOK KA
RÁCSONYI ÜNNEPÉLYE. 

December 21. 15.00 óra: POLGÁR
MESTERI HIVATAL KARÁCSO
NYI ÜNNEPSÉGE. 

December 22. 17.00 óra: A HONVÉD 
KASZINÓ ROCK A N D ROLL CSO
PORTJÁNAK KARÁCSONYI BE
MUTATÓJA. 

December 31.: SZILVESZTER 2000. 

KODÁLY ZOLTÁN 
VASUTAS MŰVELŐDÉSI HÁZ 

Csengery út 67 . Te le fon: 311 -195 
BENŐ FAFARAGÓ KIÁLLÍTÁSÁ
NAK MEGNYITÁSA. 

December 20. 17.00 óra: KARÁCSO
NYI ÜNNEPSÉG a művelődési ház 
csoportjainak részvételével. 

December 28. 18.00 óra: ELŐSZIL-
VESZTER. Vendég az Eraklin Tánc
klub. 

December 31.: BUÉK 2001 - Szilvesz
teri bál. 

December 6. 16.30 óra: MIKULAS-
EST. Közreműködik a MÁV Óvoda 
óvónői bábcsoportja. 

December 14. 16.30 óra: BIOKER-
TÉSZET - AVAGY A VEGYSZE
RES KERTMŰVELÉS MÓDSZE
REI. Előadó: Szabó Péter kertészmér
nök. 

December 20. 16.00 óra: SZÖRCSÖK 
KATI NÉPI HÍMZŐ ÉS LAKATOS 

MIKLOSFA, MINDENKI HAZA 
K á p o l n a tér , tel .: 3 1 8 - 2 7 

December 2. 10.30 óra: ADVENTI 
KOSZORÚKÖTÉS. Gyertyát, szala
got, tujagallyat hozzanak magukkal. 
Vezeti: Helyes Zsuzsa. 

December 7. 17.00 óra: ÖRÖKKÉ 
KARÁCSONY. Ackermann Éva fes
tőművész kiállításának megnyitása. 
Megnyitja: Szálai Jeremiás plébános. 

December 9. 10.30 óra: KARÁCSO
NYI DÍSZ ÉS AJÁNDÉK KÉSZÍTÉ
SE TERMÉSZETES ANYAGOK
BÓL. Vezeti: Helyes Zsuzsa. 

December 16. szombat 10.30 óra: RÉ
GI JÁTÉKOK ÚJ KÖNTÖSBEN. Já
tékmester: Kardos Ferenc. 

December 22. 18.00 óra: KARÁCSO
NYI ÜNNEPI MŰSOR. A miklósfai 
plébánia, az általános iskola és a Köz

művelődési és Városszépítő Egyesület 
közös szervezésében. Közreműköd
nek: a Nagykanizsa Ifjúsági Szimfoni
kusok, és a Miklósfai Általános Iskola 
diákjai. 

December 31.: VIDÁM SZILVESZTE
RI ÓÉVBÚCSÚZTATÓ. 

J A N U Á R I ELŐZETES: Találkozás 
Bálás Béla püspök úrral, aki a magyar 
katolikus egyházról beszél az évezred 
küszöbén. 

Nyitva tartás: 
Mindenki Háza Könyvtár 
10-20 csütörtök 
14-21 péntek 17-21 
9,30-12,30 szombat 9 ,30-12,30 
14-16 vasárnap 14-16 

VÁROSI KÖNYVTÁR 
Nagykanizsa, Ady u. 14. Információ: 311-163, 

Bővebben olvashatnak programjainkról honlapunkon: 
www.vkkanizsa.c3.hu, e-mail: admin@vkkanizsa.c3.hu 

GYERMEKKÖNYVTÁR, Zrínyi u. 33. 
Információ: 312-180, e-mail: gy_kvt@vkkanizsa.c3.hu 

December 4.18.00 óra: KI LEGYEN A 
VÁROSI KÖNYVTÁR NÉVADÓ
JA? A sikeres névadói felhívás javas
lattevői elmondják érveiket az érdek
lődők előtt, majd közösen megvitatjuk 
a javaslatokat. Helye: Városi Könyvtár 
zenei részlege. 

D e c e m b e r 7-én 14.00 óra: FELOL
V A S O M LEGKEDVESEBB TÖR
TÉNETEM (az Olvasás éve prog
ramsorozat decemberi találkozója 
felnőtteknek és gyerekeknek). He
lye: Városi Könyvtár Gyermek
könyvtára. 

GALA 
A TEHETSÉGESEKNEK, 

A RÁSZORULÓKNAK 
Az S.O.S. Segítség a Fiatalo
kért Egyesület december 
11-én tartja majd évzáró gá
láját. A gála céljáról, és a ter
vezett programról, Molnár 
Ferenc Rolandot, az egyesület 
elnökét kérdeztük. 

-A rendezvény az S.O.S. Ka
rácsony a Fiatalokért címet vi
seli, és a HSMK kamaratermé
ben kerül megrendezésre de
cember 11-én. A gálát azoknak 
a fiataloknak szervezzük, akik 
valamiben tehetségesek, vagy 
rászorulók. Az általános és kö
zépiskolák segítségét szeret
nénk igénybe venni ahhoz, 
hogy a meghívottak körét kivá
laszthassuk. Az oktatási intéz
ményekbe kiküldtünk egy leve
let, amelyben az általuk terve
zett programot ismertetjük, és 
a segítségüket kérjük. 

- Mi a célja a gálának? 
- A nemrégiben megrende

zett, és komoly sikerrel zárult 
alapítványi bálunk bevételé
ből, valamint a vállalkozók tá
mogatásából befolyt összegek
ből szeretnénk megajándékoz
ni a tehetséges, illetve rászo
ruló fiatalokat. A javaslatokat 
az iskoláktól várjuk, de mi — 
egy a tagjainkból létrehozott 
választási bizottság - döntjük 
el majd, hogy ki milyen juta
lomban részesülhet. Annyit 
azonban már most elárulha
tok, hogy ajándék nélkül 
egyetlen javasolt fiatal sem 
marad. 

- Mi lesz a gála műsiora? 
- Meglepetés, hiszen, ez is 

ajándék, amellyel a meghívott 
vendégeinknek szeretnénk ked
veskedni. Annyit azonban el
árulhatok, hogy ebben is szá
mítunk az iskolákra, és azokra 
a tehetséges diákokra is, akiket 
delegálnak az intézmények. 

- Mi készteti önöket a jóté
konykodásra? 

- Nemrég még én is erősen 
hátrányos helyzetű voltam, tu

dom, milyen érzés a nincs, és 
azt is, milyen jó, ha az ember 
ajándékot kap. Közeleg a kará
csony, de azt hiszem, nem jut 
majd mindenkinek egyformán 
ajándék, és mi szeretnénk örö
met szerezni, azoknak segíteni, 
akik talán csak tőlünk kapnak 
ajándékot. 

- Kik támogatják ezt a ren
dezvényt? 

- A rendezvény fő védnökei 
Göndör István országgyűlési 
képviselő, Balogh László kép
viselő, az OKSB elnöke, és Dr. 
Tuboly Marianna, a város 
jegyzője. A védnökök Tóth 
László, Kiss László és Tóth 
Zsuzsa, Tarnóczky Attila a VIA 
Kanizsa Kht. és a Szemafor-
Clean Bt., Ryno Kft. Magántá
mogatóink részére téglajegyet 
szeretnénk kibocsátani 500 
forintos értékben, amelyek a 
HSMK-ban vásárolhatók meg. 
Ennek a bevételéből vásároljuk 
majd meg azokat az ajándéko
kat, amelyeket a 60 diáknak a 
gálán átadunk. 

- így az év vége közeledtén 
mindenki értékel. Önt is erre 
kérném. 

- Sikeres évet zárunk. Volt 
három igazán sikeres rendez
vényünk eddig, és remélem, ezt 
a most beharangozottról is el
mondhatjuk majd. Jól sikerült 
konferenciánk, az S.O.S. Kupa, 
és az alapítványi bál is. Termé
szetesen ez nem valósulhatott 
volna meg az önkormányzat, a 
megyei önkormányzat, az or
szággyűlési képviselők, a 
Gyámhivatal, a Munkaügyi 
Központ, a Rendőrség, a Szo
ciális Osztály, a Művelődési 
Osztály, a diákönkormány
zatok, és a sajtó képviselői nél
kül. Ezúton is szeretném min
denkinek megköszönni, aki se
gítségünkre volt abban, hogy 
az általunk tervezett progra
mok megvalósuljanak. 

D. É. 
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IGAZAN ÓVÓNŐNEK SZÜLETETT! 
A polcon csipkeruhás papírangyalkák sorakoznak, az asztalon 
adventi naptárak és kis fehérmellényes pingvinek várják, hogy 
apró kezecskék még dolgozzanak rajtuk. Nem az a pár forint a lé
nyeges, amit az óvoda kap értük a szülőknek rendezett bazárban, 
hanem a munka öröme, a gyerekek ügyesedése a fontos. Kovács 
Jánosné vezető óvónő úgy mutatja ezeket a főleg papírból készült 
kézimunkákat, hogy közben az arca felfénylik, s érezhetően egy
szerre büszke kollegáira és a nagyobbacska ovisokra. Aztán a 
gazda tekintetével és az elkötelezett pedagógus hitével kalauzol 
végig kis birodalmán, az Attila utcai óvodán. 

- Huszonhatodik éve vagyok a 
pályán, soha nem is akartam más 
lenni, mint pedagógus - kezdi ké
résemre a bemutatkozást . - A Szent 
Imre herceg utcai óvodában kezd
tem, majd a vele összevontan mű
ködő Ady oviban lettem részlegve
zető. Jelenlegi munkahelyemre 
1988-ban kerültem. Rögtön meg
szerettem ezt az épületet, s amikor 
társintézményünk, a bölcsőde 
megszűnt, igazán tágassá vált a 
hely, 160-170 kisgyermeknek -
akik szinte mind a környéken lak
nak - megfelelő életteret tudtunk 
nyújtani. Volt helyismeretem, meg
felelő szakmai gyakorlatom, így 
hát megpályáztam és el is nyertem 
a vezetői állást. Az óvodapedagó
giában talán már fel tudtam mu
tatni valami többletet, hiszen a Za
la Megyei Pedagógiai Intézet és az 
Óvodai nevelés című szaklap pá
lyázatain rendre különböző helye
zéseket értem el. Óvodavezetői ki
nevezésemmel bizalmat kaptam 

kollegáimtól és a várostól, s ezt 
most én a gyerekek és a szülők felé 
is szeretném kamatoztatni. 

- Óvoda i p rogramjukban több 
helyen is szerepel az integrál t ne
velés . 

- Sajnos sok az enyhén sérült 
kisgyermek. Születési károsodás, 
széteső családi élet, érzelmi sivár
ság, munkanélküliség, mind-mind 
valahol nyomot hagynak a gyere
kekben. Ezért aztán nagyon oda 
kell figyelnünk arra, hogy mivé 
válnak kezünk alatt. Nem azzá ter
mészetesen, amivé tenni akarjuk 
őket, hanem amivé segítségünkkel 
lehetnek. Az integrálás tehát azt is 
jelenti, hogy minden kisgyerek ön
maga lehetőségeihez viszonyítva 
fejlődjön. Ma már nem csak az ér
telmi intelligencia fontos, egyre 
jobban előtérbe kerül az érzelmi 
is, ezért helyezzük előtérbe nevelő
munkánkban a bizalmat, a gon
doskodást, a kíváncsiságot, a nyu
galmat, a gondoskodást, az egy

másra figyelést, a másság elfoga
dását és tiszteletben tartását. A 
speciális eszközökkel felszerelt 
nagyméretű tornaszobánk pedagó
giai munkánk fontos színtere. 
Nemcsak a mozgás, a sport szere
tetére nevelhetünk itt, de rengeteg 
helyzetet tudunk teremteni arra is, 
hogy a részképesség-zavarral 
küszködő gyereken segítsünk. A 
torna, a vízhez szoktatás, az úszás, 
a kirándulás, a nagy udvar játékai 
is mind-mind kiváló eszközök ar
ra, hogy a verselés, az éneklés, az 
ábrázolási lehetőségek mellett 
együttműködésre és cselekvésre 
neveljük ovisainkat. 

- N é g y hónapi vezetői m u n k a 
után hogyan érzi m a g á t ? 

- Köszönöm jól. A kollegák is

mertek, nem kívülről pályáztam, 
tudják, hogy mit várhatnak tőlem. 
Nem állok senkinek a sarkában, 
ágy vélem ahhoz, hogy követelhes
sek, nekem a tárgyi feltételeket és 
a nyugodt munkakörülményeket 
kell megteremtenem. Nem őket 
akarom saját arculatomra formál
ni, nekem kell az. ő elvárásaiknak 
megfelelnem. Nem is a szakmai, 
pedagógiai irányítással van gon
dom, inkább az ügyviteli munká
val. Ugyan régebbi vezetőtársak 

figyelmeztettek, de nem akartam 
elhinni, hogy ennyi időmet leköti 
OZ adminisztráció, betegségek 
miatt a munka hatékony megszer
vezése. Remélem, egy óvoda irá
nyítása jó erkölcsi befektetés, ha
bár csak később kamatozódik a 
kisgyerekek személyiségének fejlő
désében, és a felnőtt kapcsolatok 
minőségében egyaránt. 

T á v o z á s o m k o r két anyukát ta
láltam a kapuban . Egyikük (nevét 
el t i tkolva) szívesen mondot t véle
ményt az Attila oviról . Ugyan egé
szen mást tartott ér téknek, mint 
vár tam, de szavai e lgondolkodtat
tak. A z anyuka szerint az a nagy
szerű ebben az oviban, hogy ve
gyes életkorú csopor tok vannak, 
így együt t töltik napjaikat testvé
rek, kü lönböző korú barátok, 
szomszédok . 

Büki Erzsébet 
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Sötét, lehangoló, novemberi péntek 

este. Kihalt a város. Csak néhány fény

barlangban van közösség i élet. A szür

ke panellakások és paneléletformák 

környezetében üdítően hat a Petró Ga

léria Az semmi...! rendezvénysorozata. 

A tavalyi évben beindult műsor házi

gazdája Borvári Lász ló , k iváló érzék

kel választja ki beszélgetőtársait . O 

nem a tv-ből unalomig ismert 3 0 - 4 0 

sztár közül válogat. M é g csak nem is a 

haknizni vágyó sz ínészekből , humoris

tákból, a küldetéstudattól vezérelt térí

tőkből szemezget , hanem olyan hús

vér emberekből , akiknek igazán fontos 

az a közönség , aki előtt fe l lépnek. A z 

egész produkció b e n s ő s é g e s , családias 

je l legű, mintha csak a s z o m s z é d h o z 

ugranánk át egy j ó ízűt beszélgetni . Et

től válik igazán é lvezetessé a Borvári 

Egy este a Petró Galériában 

14 

talk-show. A meghívott vendégek -

ezúttal N ö v é n y i Norbert olimpiai és 

vi lágbajnok birkózó/kick-boxoló , szí

nész é s Abaházy Csaba (ex Sing Sing) 

énekes -műsorveze tő - voltak. Növé

nyi, Abaházy és Borvári a pódiumon. 

Hárman sikerekről, kudarcokról, szere

tetről, rádiózásról, színészetről és ze

néről. Mi a közönség , hallgattuk és ne

vetéstől könnyes szemmel faggattuk 

őket életük legapróbb részleteiről. Jó 

érzés tudni azt, hogy van még élet a 

médián és a politikán kívül, ilyen civil 

műhelyeknek köszönhetően. 

A z e g y é v e s születésnapját ünneplő 

Petró Galériától az A b a h á z y - N ö v é n y i 

duó egy slágerrel búcsúzott. A torta -

talán babonából - elmaradt, de alig 

várjuk a folytatást. 

Halász Gyula 

12000. november 30. 



Matematikus 
diákok 

találkozója 
Immár tizedik alkalommal gyűl

tek össze a Felvidék és Magyaror
szág legjobb középiskolás mateko-
sai a hétvégén Komáromban, a X. 
Nagy Károly Matematikai Diákta
lálkozón. Zala megyét a nagykani
zsai Batthyány Lajos Gimnázium 7 
kiváló diákja képviselte, dr. Pintér 
Ferenc és Erdős Gábor tanár urak 
vezetésével. 

A program péntek délután a Tisz
ti Pavilonban tartott ünnepélyes 
megnyitóval indult. Utána rögtön 
elindult az előadások sorozata. 
Egyidejűleg mindig öt előadás zaj
lott, a különböző évfolyamokról ér
kező tanulók számára. Az órákat a 
versenyzőket kísérő tanárok, a felvi
déki és a hazai matematikai élet ki
válóságai tartották. A pénteki nyitó
előadást szombaton 3, vasárnap 2 
kilencvenperces foglalkozás követ
te. Az itt hallott rengeteg fortéllyal 
felvértezve a tanulók még nagyobb 
eséllyel indulhatnak a különböző ta
nulmányi versenyeken. 

A program azonban nem csak 
matekórákból áll. Pénteken és 
szombaton este is volt lehetőség ar
ra, hogy a találkozó résztvevői ellá
togassanak a Jókai Színház remek 
előadásaira. A szombat esti, Ma
gyarországon is bemutatott Kölyök 
című musical, amely Chaplin korát 
idézte, feledhetetlen élményt nyúj
tott a matematika szerelmeseinek. 
Szombaton délután az előadókat 
Komárom város polgármestere jó 
hangulatú állófogadáson látta ven
dégül. 

A kanizsai csapat vezetőinek kü
lön feladata is volt ezúttal. Ebben a 
tanévben ugyanis a Batthyány Lajos 
Gimnázium rendezi a X. Nemzetkö
zi Magyar Matematika Versenyt, 
ahol április 6-tól öt napon át Ma
gyarország, Szlovákia, Ukrajna, Ro
mánia, Jugoszlávia és Horvátország 
legjobb magyar anyanyelvű diákjai 
találkoznak és mérik össze tudásu
kat. Komáromban sok-sok szerve
zési feladat már elkezdődött, ami 
nem véletlen: a két találkozót renge
teg szál köti össze. Tíz éve a Nagy 
Károly Napokon merült fel először 
a verseny gondolata, és ott is ren
dezték meg az elsőt 1992 tavaszán. 
2001 áprilisában Nagykanizsa vá
rosára vár az a büszke, ám annál fe
lelősségteljesebb feladat, hogy 10 
éves jubileumhoz méltó módon ren
dezze meg a versenyt, amely a ma
tematikát szerető, a mi szép nyel
vünket anyanyelvüknek valló ma
gyar gyerekek szinte egyetlen talál
kozási lehetősége, a matematika és 
a magyar nyelv szép ünnepe. 

Erdős Gábor 
kísérő tanár, előadó 

Batthyány Lajos Gimnázium 

A MEGBOMLOTT EGYENSÚLYOK 
HELYREÁLLÍTÁSÁÉRT 

Globál i s vá l ságban lévő vi lág
nak, o r szágnak csak vá lságban lé
v ő iskolája lehet, ahol már fel sem 
tűnik a megbomlo t t egyensú lyok 
sokasága - kezd te e lőadásá t Taka
ró Mihály, a Magyaro r szág i R e 
formátus E g y h á z Dunamel l ék i 
Egyházke rü le t ének főgondnoka , a 
Református Zs ina t E lnökség i Ta 
nácsának tagja, aki a Piar is ta Al ta
lános Iskola és G i m n á z i u m megh í 
vásának tett e leget az e lmúl t hé
ten. 

Ezu tán a főgondnok úr kitért az 
iskolai válság okai ra és köve tkez
ménye i re . M a g a az oktatási rend
szer szabadságot és egyen lősége t 
tanít , de n e m állít sövényeket , gá
takat , j e lzőkaróka t , mi több a gye
rekek ezeke t úgy élik meg , hogy 
m i n d negat ív ér tékek, n e m segí te
nek, h a n e m gáto lnak az életre való 
fe lkészülésben. í gy köve tkez ik el 
a k iüresedés iskolája, ahol a s ike
res embe rek nevelése a cél - per
sze ez a gyerek rendszer int intole
ráns is - , ahol fontosabb a tanul
mány i verseny e r edménye , min t a 
lélek békéje . 

Kirándult 
az iskola 
N o v e m b e r 26-án a mil len

niumi év a lka lmából 4 1 5 
ba t thyánys d iák utazott Buda 
pestre . A k i rándulás a lka lmá
val n e m c s a k a Par lamente t te
kintet ték m e g a d iákok, ha
n e m az „István, a k i rá ly" cí
m ű rockoperá t is láthatták. 

A Ba t thyány G i m n á z i u m 
négy diákja és egy tanára vett 
részt n o v e m b e r 2 1 . és 2 5 . kö
zött egy A l p o k - A d r i a kör
nyeze tvéde lmi táborban . A 
m a g y a r d iákok mellet t m e g 
hívást kaptak o laszok, osztrá
kok és sz lovénok is . 

A hajdani m a g y a r egyház i i sko
lák példájával élt, ame lyek több 
Nobel-dí jas t ad tak a v i lágnak, 
mint az U S A tagál lamai összesen , 
amelyek a tudás mel lé le lk i i smere
tet is nyújtot tak. H o g y a n ? F igye l 
ték, f igyelmezte t ték a gyerekeke t , 
közben megtaní to t ták őket a m e g 
különbözte tés képességé re , be lé 
j ü k oltották az é r tékes és é r ték te
len kategóriái t , s így vol t lehetsé
ges , hogy ezek az iskolák mindig 
is korszerűnek számíto t tak , mer t 
az, ami érték, az mind ig korszerű 
- húz ta alá m o n d a n d ó j á n a k lénye
gét a főgondnok úr, aki önmagáró l 
e lmondta , hogy református pap 
gye rmeke , gyakor ló p e d a g ó g u s , 
középiskolában és főiskolán is ta
nít. Min t okta táspol i t ikus több 
p rogram k ido lgozásában is részt 
vett. 

Ezután , az egyház i i skolák pe 
dagógusa inak f igyelmébe ajánlot
ta, hogy nem a kapu fölé kifüg
gesztet t táblától lesz egy iskola 
egyház i , h a n e m attól, ha képes a 
megbomlo t t egyensú lyoka t he lyre
állítani, ha a t an í tványokban a fe

le lősség magvai t el tudja hinteni, 
ha a k o m m u n i k á c i ó széles csator
náit tudja áramoltatni , ha az iskola 
igazi k o m m u n i k á c i ó s műhel lyé 
tud válni . A 2 1 . századi keresztény 
iskola akkor éri el célját - mondta 
el többször is Taka ró Mihá ly - , ha 
n e m csak informál , hanem beszél 
és beszél tet . Mer t a ma emberé 
nek, de különösen a gyerekeknek 
igen nagy szükségük van arra, 
hogy meghal lgassák őket, de vála
szo lhassanak is a feltett kérdések
re. 

A z e lőadás rengeteg gondolatot 
ébresztet t fel a j e len lévő pedagó
gusokban , szü lőkben, egyházi em
berekben , é rdeklődőkben . Különö
sen a vi lágnézet i leg elfogulatlan 
iskola pé ldaképül állításán gondol
kodhat tak el a je lenlevők, annak 
az iskolának a jövőjén , amelyik 
n e m direktbe sulykol tanokat, is
mere teket , ideológiákat , de lété
vel, nevelési céljaival, hiteles ta
nár egyéniségével a keresztény 
Magya ro r szág újabb ezer éve felé 
visz. 

Büki Erzsébet 

Színházi előadás 
időpontjának módosulása 

A Hevesi-bérlet előadása december 4-én elmarad. 
Az új időpont: január 15. 

VÁNDORKIÁLLÍTÁS 
A POSTÁN 

November 30-án postánkra érkezik „A magyar államiság 1000 éve a 
hírközlés történetében" című vándorkiállítás. A tárlattal szeretnénk eljut
tatni a magyar államiság ezeréves fennállásának üzenetét a postatörténet 
tükrében mindazoknak, akik betérnek hozzánk. 

Őemutatásra kerülnek a postaszervezetek a középkortól napjainkig. A 
kiállítás a hírközlés infrastruktúrájának fejlődését, valamint a történelmi 
bélyegképeket reprezentatív formában tárja elénk. 

Reméljük, hogy kiállításunkkal hozzájárulhatunk a millenniumi eszten
dő történelmi ismereteket gazdagító törekvéseihez. 

Mivel a kiállítás egy meghatározott program szerint járja végig orszá
gunk nagyobb postáit, ezért csak november 30-án és december l-jén a 
nyitvatartási idő alatt (7 .30-19) tekinthető meg. 

Szeretettel várunk minden érdeklődők! 
Posta Nagykanizsa 1. 

Nagykanizsa, Ady u. 10. 
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ALAPÍTVÁNYI HÓNAP A CIVIL TÁRSADALOMÉRT 
Az országban egyedülálló kezdeményezésként 

Az Alapítványi Hónap sokszínű ren
dezvényeiről adott sajtótájékoztatójában 
Papp Ferenc, a HSMK igazgatója ki
emelte: soha nem tapasztaltak olyan ér
deklődést, mint az idén. Míg korábban 
12-13 rendezvényük volt, idén a hete
dik alkalommal megrendezésre kerülő 
Alapítványi Hónapon 20 programot 
ajánlanak, hét helyszínen. Ez azt jelenti, 
hogy nemcsak a hagyományos értelem

ben vett művészeti, kulturális jellegű 
társadalmi szervezetek, egyesületek, 
alapítványok, hanem az élet legkülön
bözőbb területén működő alapítványok 
is jelentkeztek bemutatkozási szándé
kukkal. Ezek többnyire nagyon hasznos 
missziót felvállaló alapítványok, fontos 
lenne számukra, hogy a rendezvénye
ken keresztül némi bevételhez is jussa
nak. Minden évben igyekeznek szak

mai, módszertani segítséget adni az ala
pítványok kuratóriumainak. Két rendez
vény kimondottan ezt a célt szolgálja. 
Újszerű a Mézes napok rendezvénye, 
ahol kóstolóval egybekötött, ismeretter
jesztő előadások hangzanak el, és olcsó, 
jó minőségű méz vásárlására is lesz le
hetőség. Fontosnak tartják felvállalni a 
civil szervezetek kezdeményezéseit. 
Tóthné Hegedűs Erzsébet igazgatóhe

lyettes felhívta a figyelmet a december 
11-én, a Képzőművészetek Házában 
megrendezésre kerülő Jótékonysági 
Hangversenyre, ahol a győri Zenemű
vészeti Középiskolában tanuló nagyka
nizsai Flumbort Gabriella tanáraival és 
osztálytársaival, sérült gyermekek szá
mára ad egy egyórás estet. Ő zongoris
ta, de bemutatkozik úgy is, mint énekes. 

B. Zs. 

A GÁLA KÍNÁLATA jubilált a vegyeskar 
A „Gála" kifejezés ma már Nagyka
nizsa társasági életének egyik meg
határozó, nagy rendezvényével vált 
egyenlővé. Áttekintve az ünnepi est 
programját, újra meg kell állapítani, 
hogy a december 9-én Hatodik alka
lommal rendezendő rangos bál -
elődjeihez hasonlóan - nívós együt
teseket, ismert szólistákat vonultat 
fel. A nyitóképben először a Rower 
Mazsorett csoport, majd a paksi 
Tűzvirág Táncegyüttes, a sztárok 
műsorában Katona Klári, Babos 
Gyula, Pege Aladár, Tomsits Rudolf, 
Kőszegi Imre, Beleznay Endre lép 
közönség .-lé. A báli zenét Húros Ti
bor és a Maestro zenekar szolgáltat
ja. Háttér-információért a főrende
zőhöz, Ferenci Józsefhez, a Ryno 
Kulturális Menedzseriroda vezetőjé
hez fordultunk. 

- Milyen változások fogadják idén a 
Gála vendégeit? 

- Különösebb változást nem tervez
tünk, hiszen az a környezet, amit az 
előző években a Belvárosi Középiskola 
nagy tornacsarnokában sikerült kiala
kítani, elnyerte vendégeink tetszését. 
Az ünnepi drapériákba öltöztetett te
rem hangulatúhoz idén is hozzájárul
nak a fények, a virágok, a különleges 
teríték, a bejárati folyosón a Petró Ga
léria képei, és sok-sok apró, rejtett, de 
hatásos báli kellék. Az is hagyomá
nyosnak mondható, hogy főszakácsnak 
mindig olyan mestert hívunk meg, aki 
az adott évben kiemelkedő eredményt 
ért el: idén a nagyszakácsi „Királyi fő
szakács". Prikryl József dirigálja a 
Central Hotel személyzetét. Apró tech
nikai újítás ebben az évben az lesz, 
hogy a táncplaccot színpadra helyez
zük, mert erre a 12x12 méteres maga
sított térre az est kezdetén a Tűzvirág 
Táncegyüttesnek van szüksége. 

- Kikből tevődik össze a báli közön
ség? 

- Ez a bál olyan rendezvényévé vált 
a városnak, ahol a cégek, a társadalmi 
és politikai élet vezetői fontosnak, il
lendőnek tartják a megjelenést, ahol a 
meghívó a közéleti elismertséget is je

lenti. A 2000. évi Gúla meghívottjai el
sősorban a következő körből kerülnek 
ki: a város polgármestere hívta meg az 
önkormányzati képviselőtestület tagjait 
és a megyei közjogi méltóságokat, a 
helyi Kereskedelmi és Iparkamara sa
ját tagjait, valamint a rendezőség azo
kat a cégeket, intézményeket, amelyek 
fennállásuk öttel osztható jubileumát 
ülik. Őket a bál hagyományaihoz híven 
köszöntjük. Örömmel adok tájékozta
tást a védnökök személyéről is, hiszen 
egy bál rangjához ez a tényező is hoz
zájárul. Fővédnökként Turi-Kovács 
Béla leendő környezetvédelmi minisz
tert, védnökként Varga Lászlót, a Zala 
Megyei Közgyűlés elnökét és Hóbor 
Erzsébetet, a megyei Közigazgatási 
Hivatal elnökét köszönthetjük majd. 

- És most elérkeztünk az est fény
pontjához! 

- Igen, a RynoLander Díjak átadá
sához. A város virága a nyári füzérte
kercs, mint díj, jelképpé vált, a környe
zetkultúrát is megtestesíti, azt az érté
ket, ami már a Nagykanizsáról alkotott 
kép szerves része. Bízom abban, hogy 
a díjra javasolt szervezeteknek, ma
gánszemélyeknek a környezetünk szé
pítéséért, óvásáért végzett munkája 
példaként állítható a város lakossága 
elé. 32 cég, intézmény, a média, bizo
nyos alapítványok képviselői tettek ja
vaslatot - azok, akik aláírásukkal is hi
telesítették elhivatottságukat, összefo
gásukat Nagykanizsa környezetkultú
rájúért - a díjazandókra. 

I. kategóriában javasolt: 
„A környezetkultúráért végzett közös
ségi munkáért" 
át. Fodor Csaba, Gáspár András, 
Sabján Imre 
II. kategóriában javasolt: 
„Az esztétikus városkép kialakításáért" 
Krémer József, Ludvig Zoltán, Milasin 
Tamás 
Hl. kategóriában javasolt: 
„Az önerőből megvalósított kultúrált 
környezet kialakításáért" 
Czobor Zoltán, Sajni József, Varga 
Zsuzsanna 

Büki Erzsébet 
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Mi 
Szombaton este a Felsővárosi templomban ünnepelte 25 éves jubileumát 
Nagykanizsa Város Vegyeskara. A sikeres és felemelő koncerten elismerő 
diplomákat vett át Kollonay Zoltán, a kórus jelenlegi karnagya, közreműködtek a 
korábbi karnagyok és a vegyeskar hajdani tagjai. 

VERSEK ES ZENE 

Az Erkel Ferenc Olajipari Művelődési Ház, zsúfolásig teli Ifjúsági Klubjában mu
tatkozott be 24-én Dezső Ferenc nyugdíjas iskolaigazgató a „Csillagokkal koccin
tok" című versösszeállításával. A műsorban közreműködött a Zeneiskola Helikon 
fődíjas ORFF ütőegyüttese. 
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ALVÁSZAVAR 
Ha nehezen tud elaludni, többféleképpen segít
het magán. Számos alvászavar gyógyszer nél
kül is orvosolható. Ne sajnálja az időt és fáradt
ságot az alábbi javaslatok kipróbálására. 

Felkészülés az alvásra 
- Minden este azonos időben feküdjön le, és 

napközben ne szunyókáljon. 
- A lefekvést megelőző egy-két órában ne vé

gezzen élénkítő hatású vagy kimerítő szelle
mi tevékenységet. 

- Szánjon minden este negyedórát a „tervek és 
aggályok" számbavételére. írja le, hogyan 
fogja megoldani a várhatóan felmerülő prob
lémákat, s ha ezek bármelyikét azonnal elin
tézheti egy levéllel vagy telefonnal, ne halo
gassa. 

- Mozogjon rendszeresen, de közvetlenül le
fekvés előtt ne végezzen megterhelő test
edzést. 

- Hagyja abba az altatók szedését, ha azt nem 
orvosa kifejezett javaslatára teszi. 

- Ha nem tudja megszüntetni a zavaró külső 
zajokat, vonja el róluk a figyelmét, hallgas
son lágy zenét, vagy figyelje a venülátor 
zümmögését. 

- Lefekvés előtt az alkohol- vagy koffeintartal
mú italok helyett hajtson fel egy pohár tejet. 
Az esti órákban egyáltalán ne fogyasszon 
teát, kávét, kólát. 

Elalvás és ébredés 
- Próbálja olyan helyre képzelni magát, ame

lyet igazán szeret, például tengerpartra vagy 
hegyekbe. Csukja be a szemét, és igyekezzék 
testének minden izmát fokozatosan ellazítani. 
Gondolatban hallgassa a tenger zúgását, a 
szél susogását vagy megnyugtató zenét. Segít 
a számolás is, a visszafelé számolást is kipró
bálhatja. Csak kellemes dolgokra gondoljon, 
ne hagyja, hogy a kellemetlen gondolatok 
megzavarják a teljes ellazulásban. 

- Ha 20 perc múlva még nem alszik, keljen fel 
az ágyból, mozogjon egy kicsit, majd olvas
son valami szívderítőt. Ha valamilyen prob
léma nem hagyja nyugodni, írja le, hogy reg
gel mit tehet a megoldására és gondolja át azt 
is, miért nincs értelme most ezen gyötrődnie. 
20 perc múlva ismét feküdjön le, és próbál
jon elaludni. Ha ezúttal sem sikerül, keljen 
fel ismét. 

- Nagyon fontos, hogy minden reggel ugyan
abban az időben keljen fel, még akkor is, ha 
nem érzi kipihentnek magát. 

Az első néhány éjszaka - és nappal - talán ne
héz lesz, de a fenti tanácsok következetes betar
tása segíthet a megfelelő alvási ciklus kialakítá
sában. 

A december karácsony hava, Telelő hava, 
Nyilas hava. A hónap 31 napos. Mint már 
említettük, a téli ünnepkör legtöbb ünnepe 
ebben a hónapban van. A 49. hét első nap
ja, az évben a 339. A hold az első negyed
ben van, amely 5-ére dagadó fázisba ér. 
December 4. (hétfő) Borbála, Barbara napja. 
A Barbara görög eredetű, jelentése: idegen, 
külföldi nő. Régi magyar formája a Borbála, 
amely a XVI-XVIII . században rendkívül 
gyakori volt. Egyéb névnapok: Mór, Péter, 
Reginald, Boróka. 
December 5. (kedd), Vilma. Német eredetű 
név, a Vilhelma rövidülése. A XX. század 
elején viszonylag gyakori volt, ma már ritka. 
Egyéb névnapok: Ábel, Csaba, Csanád, Cik
lámen, Dalma, Sába. 
December 6. (szerda), Miklós. 'Aznap jön a 
Télapó, Mikulás, vagy ahogy Amerikában is
meretes Santa Claus. A gyerekek kiteszik a 
csizmákat az ablakba, hogy jól megtömje a 
Mikulás ajándékkal, vagy virgáccsal, attól 
függően, hogy jók voltak-e vagy rosszak. 
Régen napközben járta a falut, s előcsalta az 
elbújt gyerekeket, akik sokszor kikaptak tőle, 
ha nem tudtak imádkozni. A Miklós a görög 
Nikolaosz név szláv formájából származik. 
Elemeinek jelentése: győzelem + nép. Egyéb 
névnapok: Miksa, Csinszka, Gyopár, Niko
lett. 

December 7. (csütörtök), Ambrus. A görög 
Ambrosziosz név rövidüléséből származik. 
Jelentése: halhatatlan, amit az is indokol, 
hogy a görög mitológiában ambrózia az iste
nek örök ifjúságot biztosító eledelének a ne
ve. Egyéb névnapok: Szabin, Ambrózia, 
Ányos. 
December 8. (péntek), Mária. Földtiltó Bol
dogasszony napja, amikor nem szabad szán
tani, bár a rossz idő miatt nem is nagyon le
het. A Mária bibliai név. Eredeti héber for
mája Mirjam volt. Jelentése megfejthetetlen. 
A latin Maria névváltozatnak igen sok szár
mazéka alakult ki az európai nyelvekben. 
Magyarországon a középkor óta mindig gya
korta használt név volt, nyilvánvalóan Szűz 
Mária tiszteletére. Az utóbbi száz évben ez 
volt a legtöbbször anyakönyvezett név. Bár a 
XVIII. századig többen választották Mária 
édesanyjának Annának nevét. Egyéb név
napok: Mátyás, Emőke, Immakuláta (Latin 
név, jelentése szeplőtelen. A Szűz Mária 
szeplőtelen fogantatására vonatkozó latin ki
fejezésből ered.), Küllikki. 
December 9. (szombat) Natália. Latin erede
tű név. A dies natalis Domini (az Úr szüle
tésnapja) kifejezéséből származik. Valaha 
karácsonykor született leánygyermekek kap
ták ezt a nevet. Egyéb névnapok: Ábel, 
György, Péter, Delila, Gardénia, Gina. 
December 10. (vasárnap), Judit. Héber ere
detű bibliai név. Jelentése: júdeai nő, zsidó 
nő. Most lesz ezüstvasárnap, ma kell meg
gyújtani a második gyertyát az adventi ko
szorún. Egyéb névnapok: Miron, Erátó, Lí
via. 

Összeállította: Hársfalvi.Tímea 

HÁROMSZÁZ 
BÉRLET AZONNAL 

ELFOGYOTT! 
Már szeptemberben hallottuk, de október végén a 

város közönsége is részletesen informálódhatott arról, 
hogy a Móricz Zsigmond Művelődési Ház kamaraszín
házi bérletes előadássorozatot szervez. Mielőtt valaki 
feltenné azt a kérdést, hogy minek, meg elbír-e ez a vá
ros a HSMK által jól bejáratott Hevesi-. Bródy- és 
Rátkai-bérlet mellett egy újabb, öt előadásból álló bér
letsorozatot, akkor bizonyítékként két dolog hozható 
fel. Az egyik, hogy 300 bérlet azonnal elfogyott - s ez 
a szám előadásonként már biztosan háromnegyed házat 
jelez - , a másik, hogy az első előadáson (Mrozek: 
Striptease című komédiája) szinte telt ház volt. Hozzá 
kell még azt is tenni, hogy november hónapban a város 
kulturális és tudományos programokban igen gazdag 
választékot nyújtott, mitöbb színre került hosszú idő 
után a Bánk bán (teljes operaként!), mint az Opera 
Stagione első előadása. Szóval egy erős kulturális me
zőnyben a Móricz Zsigmond Művelődési Ház színházi 
sorozata jól indult. 

Mi az, ami talán előre „borítékolhat" nézettséget, ta
lán sikert is? Hogy erre választ kapjunk, a műsorhoz 
kell fordulnunk! A következő előadás (december 5-én!) 
Molnár-darab lesz, a dramaturgia, a jellemábrázolás 
csínját-bínját felvonultató .Játék a kastélyban". Vala
mikorjanuárban (pontos ideje még egyeztetés alatt áll) 
a Vidámszínpad sikermusicalja a „Szomorú vasárnap" 
kerül pódiumra. Aztán a Merlin színház két olyan elő
adása, amelyik az év sikerdarabja volt, először Hamvai 
Kornél mai témájú darabja - amelyik drámapályázati 
nyertes is volt! - , a „Márton partjelző fázik". A nap
jainkban játszódó színmű is a tél folyamán kerül bemu
tatásra Nagykanizsán. És a bérletsorozat utolsó darabja 
ismét külföldi szerző műve lesz, Paul Claudel drámája 
„Az angyali üdvözlet". Ha az egyeztetések sikerülnek, 
akkor talán ezzel a darabbal ünnepelhetjük március 
idusán az „Egész Világ Alapítvány" évi egyszeri szín
házi vállalását, tudtuk meg Farkas Tibortól, a művelő
dési ház igazgatójától. 

Természetesen szerkesztőségünk kíváncsi volt még 
más háttér-információkra is. ezért az igazgató urat rész
letesebb vallomásra bírtuk. Megtudtuk, hogy a Buda
pesten működő egyik (sok van ilyen!) közönségszerve
ző cég hozta le Nagykanizsára - egy kivételével - a fő
városi színházi sorozatot, s mások, más összeállításban 
mindig tudnak vidékre juttatni jelentős színházi előadá
sokat. A művelődési ház idén önerőből szervezte meg a 
sorozatot, nem kért és kapott hozzá pályázati pénzt, tá
mogatásokat, nem voltak szponzoraik. A helyet adó 
HSMK már az első pillanatban pozitívan állt a rendez
vénysorozat mellé. Különösebb nyereség biztosan nem 
lesz - fogalmazta meg Farkas Tibor, talán jövőre, ha 
lesz folytatás. 

Mégis mi indíthatta a kanizsaiakat arra, hogy 300 
bérlet azonnal elfogyou? - próbálkoztunk közösen 
megfejteni a jó indulást. A darabválasztás mellett a ki
váló színészek iránti várakozás, hiszen színre lép Jor
dán Tamás, Gáspár Sándor, Mécs Károly, Nemcsák 
Károly, Tóth Enikő, Venczel Vera, Blaskó Péter. No, 
és Bodrogi Gyula. Voith Ági, Garas Dezső, akiknek a 
neve mindig értékes előadásokat fémjelez. 

Farkas Tibor még két közlendőjének megfogalmazá
sát kérte: egyik, hogy aki részletesebben érdeklődik a 
sorozat után, az a www.szinhaz.hu interneteimen teheti 
meg. A jegyek a Móricz Zsigmond Művelődési Ház
ban kaphatók, de előadás napján a HSMK-ban is vált
hatók. 

Büki Erzsébet 

http://www.szinhaz.hu


LABDARÚGÁS | H A L V Á N Y F É N Y E K 

A Z A L A G Ú T B A N 
Majdnem napra pontosan két hónap 

telt el azóta, hogy a Nagykanizsa FC 
labdarúgócsapata győztesként hagyta 
el a játékteret bajnoki mérkőzés után. 
Szeptember 16-án a Videoton ellen 
nyertek itthon, még NB l-es csapatként 
Popovicsék, s november 19-én immár 
az NB 1/B-ben született az újabb siker 
Marcaliban. Az utolsó pontszerzésük 
is akkoriban, szeptember 20-án volt a 
ZTE ellen. Azóta csak kudarc, kudarc 
után. Már olyan hangok is hallatszot
tak, hogy meg kellene szüntetni a 
fociklubot a működtető kft.-vel együtt, 
s új alapokra helyezve építeni a jövő 
csapatát, elsősorban helyi erőkre tá
maszkodva. Bizarrnak tűnhet az ötlet, 
de akadt már rá példa, s talán megol
dást jelenthet a MÁV NTE-vel történő 
fúzió is. Egy biztos, hogy alaposan fel 
kell kötni azt a bizonyos magyar textilt 

a Nagykanizsa FC csapatának, ha az 
élvonalba vissza szeretne kerülni. A 
hétvégén befejeződött az idei pontva
dászat, a zárófordulóban a Cell
dömölköt fogadta a Mihalecz István 
menesztése után immár hatodik alka
lommal Iványi Lajos edző által irányí
tott gárda. A csoportban eddig veretlen 
vasiak nem is titkoltan pontot, ponto
kat rabolni jöttek Kanizsára, s már az 
elején igazolták jó hírüket. A hetedik 
percben a büntetőterületen belül Pálfi 
szabálytalanul szerelte a betörő Foga-
rasit, s a megítélt 11 -est Cseke értéke
sítette. Öt perc múlva Popovics bom
bagóljával aztán sikerült az egyenlítés. 
A folytatásban is voltak helyzetek, de 

több gólra már nem futotta egyik olda
lon sem. A döntetlen egyik csapatnak 
sem volt jó, mert ezzel a vasiak le
csúsztak a harmadik helyre, s Farkasak 
is csak egy helyet léptek előbbre, míg 
győzelem esetén a tizedik helyett a ha
todik helyen zárták volna az őszi soro
zatot. A nyárinál jóval hosszabb felké
szülési és átigazolási időszak követke
zik, ami alatt rendezni lehet a sorokat, 
az edzőkérdést, s talán az egyelőre fe
tisizált befektetők is kiteregetik kár
tyáikat és áttekinthetőbbé válik a hely
zet. Az eddigi eredmények sajnos csak 
halvány fények a képzeletbeli alagút
ban. 

B.Z. 

USZAS 
Zágrábban immár 28. alkalommal 

rendezték a nemzetközi meghívásos 
úszóversenyt. Hat nemzet 27 csapatá
nak közel félezer versenyzője mérte 
össze gyorsaságát a különböző kor
csoportokban és úszásnemekben. A 
meghívott csapatok között ezúttal is 
ott voltak a CWG-NVSE ifjú úszói is, 
akik remekül helytálltak, kiváló idő
eredményeikkel több értékes helye
zést szereztek. A verseny színvonalát 
jellemzi, hogy több rövidpályás nem
zeti rekord dőlt meg, közte a 100 m-es 
hátúszás felnőtt magyar csúcsa, me
lyet ifjúsági Európa-bajnokunk, az 
olimpián is részt vett Bodrogi Viktor 
0:54,96-ra javított. A kanizsai úszók 
közül Jerausek Dóra ('89 és később 
szül. kcs.) bronzérmes lett 200 m 
gyorson (2:29,68), s negyedik helyen 
ért célba a 200 m vegyesúszásban. 

Vízműves úszók 
nemzetközi sikerei 

Dicséretes Horváth Eszter ( '87- '88 
szül.) hetedik helye 200 m gyorson és 
Silló Dániel ( ' 87 - 88 szül.) hatodik 
helye ugyancsak 200 m gyorson. A 
csehországi Znojmóban is kitettek 
magukért a vízműves úszópalánták. 
Itt sorrendben már a 33. nemzetközi 
viadalra került sor, melyen hetedszer 
képviselték városunk színeit Meisz-
terics László és Böröcz Zsolt tanítvá
nyai. Négy ország 36 csapatának me
zőnyében 21 vízműves úszó indult a 
különböző versenyszámokban. Ezút
tal Silló Dániel (képünkön) teljesít
ménye emelkedett ki, aki új rövidpá
lyás országos csúccsal (1:07,48-ra ja
vítva a régi 1:08,54-et) nyerte korcso

portjában (12 évesek) a 100 m-es pil
langóúszást, de a 100 m-es gyorson 
0:59,95-es időeredményével is orszá
gos csúcsot javított, noha csak máso
dikként ért célba. A 12 évesek jó év
járatnak számítanak a CWG-NVSE 
úszóinál, hiszen Császár Krisztián 
második lett 100 m mellen (1:21,31), 
a lányoknál Miatta Mercédesz ezüst
érmet szerzett 100 m gyorson 
(1:07,06), Horváth Eszter itt negye
dik lett. Kovács Patrícia a 200 m-es 
vegyesúszásban a felnőttek mezőnyé
ben is helytállt, hatodik helyen vég
zett. A cseh rendezők a két kanizsai 
edző munkáját oklevéllel és a város 
díszpolgáraivá avatással honorálták. 

OKOLVIVAS 
Az évtizednyi szünet után tavaly 

beindított ökölvívó csapatbajnoki küz
delem a szakemberek szerint sem vál
totta be a hozzá fűzött reményeket. 
Néhány tehetősebb egyesület váloga
tottakkal is erősítette sorait, míg a töb
biek, köztük a Kanizsa Box Klub is, 
jórészt saját nevelésű versenyzőkkel 
vett részt a csatározásokban. A tapasz
talatokon okulva a Magyar Ökölvívó 
Szövetség (MOSZ) vezetése az egye
sületekkel egyeztetve, észrevételeiket 
figyelembe véve átszervezte a bajnoki 
rendszert, és régiós válogatottak létre
hozásával, az egyes országrészek leg-
jobbjaiból álló csapatok számára írta 
ki a 2000/2001-es ökölvívó csapatbaj
nokságot. Két fővárosi és négy vidéki 
régiós válogatott lett kialakítva, s októ
ber közepén elkezdődtek az oda-vissza 
alapon zajló összecsapások. A 
Kanizsa Box Klub bunyósai közül 
többen is kvalifikálták magukat Dél-
Dunántúl válogatottjába pécsi, moha-

RÉGIÓNK CSAPATA 
MÉG NYERETLEN 

esi, kaposvári és paksi öklözőkkel 
egyetemben. Bemutatkozásuk nem si
keredett valami fényesre, igaz, a me
zőny talán legerősebb együttesével, a 
dél-alföldi válogatottal mérkőztek az 
évadnyitón, s 20-4-re nyertek a dél-al
földiek. A Budapest II. néven szereplő 
egyik fővárosi válogatott ellen már si
keresebbek voltak, igaz négy pontot 
mérkőzés nélkül kaptak, mivel két 
súlycsoportban nem állítottak ki ver
senyzőt a fővárosiak. Az első csapat
győzelmet, de legalább egy döntetlent 
a MÁV NTE- csarnokban megrende
zésre került összecsapáson remélték a 
gyakorlatilag hasonló erőt képviselő 
Észak-Alföld válogatottja ellen. Az is
mét tartalékosán szerepelő dél-dunán
túliak a tizenkettőből csak öt összecsa
pást tudtak nyerni - Rofflics, Kiss N., 

Kiss B., Bárányi és Hart - révén, így 
még a Korpics Miklós vezetőedző ál
tal remélt döntetlen sem sikeredett. A 
múlt hétvégi fordulóban a Vasastól 
kaptak ki 18:6-ra úgy, hogy pontjaikat 
ellenfél nélküli mérkőzéseken szerez
ték. A decemberi idényzárón az 
észak-dunántúli válogatottal mérkőz
nek, s a papírforma alapján reményük 
van az első csapatgyőzelem megszer
zésére. 

B.Z. 

VIVAS 

Korosztályos 
vívóválogatók 

A junior tőrözők Budapesten 
léptek pástra. Itt Bagonyai László 
az 5. helyet szerezte meg. A kadett 
lány tőrözők Gödöllőn találkoztak 
válogató versenyen. Kalamár Zsó
fia a 10., Bozsoki Szilvia a 15., 
Koros Eszter a 27. lett. 

H.Gy. 

USZAS 

17 ország (közte a teljes ukrán 
és belorusz válogatott) 55 klubcsa
patának részvételével rendezték ezt 
a rövidpályás viadalt Saint-
Dizierben (Franciaország). 2000. 
november 17—18— 19-én. A számos 
nemzeti válogatottat felvonultató 
mezőnyben a legnagyobb név, a 
Sydneyben két olimpiai aranyat 
szerzett ukrán Yana Klochkova 
volt. Emellett számos olimpiát és 
világ- illetve Európa-bajnokságot 
megjárt úszó emelte a rendezvény 
nívóját. 

A zalai színeket Papp Viktória, a 
Nagykanizsai Bolyai DSE országos 
ifjúsági bajnok, felnőtt vidékbaj
nok, az Alpok-Adria Nyári Ifjúsági 
Játékok győztes úszója képviselte. 
Ezúttal az Alpok hegyein túl is le
tette névjegyét, ugyanis kedvenc 
versenyszámában, az 50 méteres 
mellúszásban a felnőtt mezőnyben 
is sikerült győznie (idő: 34,80)! Az 
első hely mellé egy második (200 
m mell, idő: 44,14) és egy harma
dik (100 m mell, idő: 1:16,37) he
lyezést is szerzett! A remekül meg
szervezett versenyről, így érem-, 
kupa- és tárgyjutalmakkal térhetett 
haza. Ezzel bebizonyította, hogy 
méltó volt a támogatásra, amelyet 
NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ 
VÁROS vezetése, és más támoga
tók biztosítottak számára, ezzel le
hetőséget adva, hogy részt vehes
sen pályafutása eddigi legrango
sabb külföldi versenyen. 

Papp Miklós 

PROGRAMAJÁNLAT 
CSELGÁNCS: Mikulás Kupa nem
zetközi verseny, szombat 11 óra, 
MÁV NTE-csarnok. 

SAKK: NB l-es évadnyitó: 
Tungsram SK-Bp. Postás, vasárnap 
10 óra, HEMO színházterme. 

12000. november 30. 



PARTNER A KOMMUNIKÁCIÓBAN 
Az iroda- és számítástechnikai eszközök beszerzésére számos 
lehetőség nyílik. A rendkívül széles és napról napra változó 
piaci kínálatból a testreszabott teljesítményű és minimális költ
ségű berendezések kiválasztása azonban bonyolult feladat. Ez 
különösen aktuális most, hiszen közeledik az év vége, a vállal
kozások maradványkereteit most költik el, és karácsonyi aján
déknak is sokan vásárolnak számítógépet. 
Erről beszélgettünk Szabó Lászlóval, a PAR-KOM '94 keres
kedelmi és szolgáltató egyéni cég ügyvezetőjével. 
Cégünk az 1994-es megalapítása óta tevékenykedik az iroda
technika területén. Kezdetben a távközléstechnika és számítás
technika jelentette fő tevékenységünket, ami később - a piaci 
igényeknek megfelelve - másolástechnikával és kellékanyagok, 
kiegészítők körével bővült ki. Ezeken a területeken számos is
mert márkát forgalmazunk, szem előtt tartva az egyéni vevői 
igényeket, költségkímélő megoldásokat. Ilyen például a „cso
magként" forgalmazott (eszköz + kiegészítők + szolgáltatás), a 
mintatermi, valamint a felújítás utáni másológépek garanciá
val, szervizeléssel történő értékesítése, bérbeadása. 
Szerviztevékenységünk kiterjed a komplett számítástechnikai, 
távközlési rendszerek tervezésére, építésére, üzemeltetésére is. 
Kiemelt szerepe van a nyújtott szolgáltatások minél magasabb 
színvonalának, hiszen önmagában a legjobb termék is okozhat 
csalódást, ha nincs mögötte megfelelő támogatás. Hogy maxi
mális szolgáltatást nyújthassunk, minden ügyfelünkkel szemé
lyesen konzultálunk, segítve ezzel a döntéshozatalban. Minden 
vásárlónk árengedményt kap, vagy ajándékot választhat ma
gának! 

Egyik célunkat, hogy egy üres irodát akár két héten belül telje
sen berendezünk, egy patinás magyar gyártó céggel, a 
BÁTHORl MANUFAKTÚRA-val kötött együttműködési megál
lapodásunkkal értük el. így 
elkerülhetők azok a malőrök, 
amikor a drágán vásárolt 
berendezés mondjuk nem fér 
rá az íróasztalra! Az év vé
géig tartó időszakra vonatko
zó kedvező akcióink alatt 
számos jelentős cég termékét 
kínáljuk a legkülönbözőbb 
kategóriákban. Csak néhá
nyat emelnék ki közülük. A 
számítógépekkel kezdem, hi
szen mind az új gép vásárlá
sa és a meglévők bővítése 
most nagyon kedvező feltéte
lekkel történhet, kiliasználva 
a gyártók akcióit, így bátran 
ajánlhatom mind közületi, 
valamint lakossági vásár
lóinknak is. Talán ennél is 
kedvezőbb a HP multi-
funkciós termékek (AKCIÓS 
CSOMAG-ként) történő érté

kesítése. Ezek olyan irodatechnikai eszközök, amik egyesítik 
egy színes másológép, egy színes nyomtató, egy szkenner, vala
mint - egyes típusoknál - a telefax funkcióit is, s mindezt rend
kívül kedvező áron. Ezek a készülékek nagyon alkalmasak egy 
kisebb vagy közepes vállalkozás szinte minden ez irányú fel
adatának elvégzésére, alacsony üzemeltetési és karbantartási 
költségek mellett. Bár a HP-termékek minősége legendásan jó, 
a garancia minden készülékre kiterjeszthető akár három év 
időtartamra is! Természetesen még számos termék és szolgál
tatás megtalálható palettánkon, s erről készséggel nyújtunk fel
világosítást az érdeklődőknek. 
A PAR-KOM '94 hosszú távú partnerkapcsolatot kínál partne
reinek a stabil és gazdaságos irodai háttér megteremtéséhez és 
fenntartásához. 
Címünk.: PARKOM '94 8800 Nagykanizsa Felsőerdő u. 64. 
Tel.: 93/508-164; 93/508-215. Mobil: 20/955-2307. Fax.: 
93/321-406. e-maii: parkom94@freemail.hu 

(X) 

Hogy bővebben 
tájékoztathassuk 
Ont kérjük küldje 
vissza kitöltve az 
alábbi kérdőívet, a 
93/321-406-os 
faxszámunkra, vagy 
postai címünkre. 
Telefonhívását a 

feltüntetett telefonszámokon várjuk. Természetesem az aláb
biakban közölt adatokat bizalmasan kezeljük, az adott válaszok 
Önt semmire nem kötelezik. 

VÁLASZLEVÉL 
Név: Faxszámunk: 

Címünk: Telefonszámunk: 

Kérjük, jelölje be az Önt érdeklő témaköröket! 
Távközlés, ISDN • 
Számítástechnika, szoftverleg. • 
Másolástechnika • 
Multifunkciós eszközök • 

Meglévő távközlési hálózat korszerűsítése, bővítése • 
Meglévő számítógépek korszerűsítése, szerviz • 
Mintatermi és bérelhető másológépek • 
Irodabútorok, kiegészítők, kellékek • 

Kérjük, jelölje be, hogyan tájékoztathatjuk Önt bővebben! 

Keressenek meg telefonon • Keressenek meg személyesen • Küldjenek termékismertetőt • 

Alábbi termékről konkrét, részletes információt kérek: 

Címünk: PAR-KOM '94 8800 Nagykanizsa Felsőerdő u. 64. 
Fax.: 93/321-406, Tel: 93/508-164,20/955-2307 
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BŰNMEGELŐZÉS 

£ 

Napjainkban egyre többen szerez
nek be maguknak különböző önvé
delmi fegyvereket, hiába tartja úgy a 
mondás, hogy ki fegyvert fog, fegy
ver által vész el. Sokan gondolják 
azt, hogy leginkább ezekkel az esz
közökkel tudják megvédeni magu
kat, illetve értékeiket egy esetleges 
támadás ellen. Azonban még a gáz-
és riasztófegyverek megszerzését, il
letve tartását is jogszabály szabá
lyozza: A kézilőfegyverekről és lő
szerekről, a gáz- és riasztófegyve
rekről, valamint a légfegyverekről és 
a lőterekről szóló 115/1991. (IX. 
10.) Kormányrendelet és ennek a 
végrehajtására kiadott 14/1991. (X. 
31.) BM-rendelet. 

A Nagykanizsai Rendőrkapitány
ság Igazgatásrendészeti Osztályának 
engedélyügyi előadóját, Sernekné 
Fiiszár Melinda rendőr főhadnagyot 
kértük meg, hogy mondja el nekünk, 
mit is takarnak ezek a jogszabályok. 

- Ezen jogszabályok számos fel
tételt írnak elő - kezdte a kérdezett 
- , azonban az igények nagy többsé
gükben teljesíthetők. A gáz- és 
riasztófegyverek első ránézésre na
gyon hasonlítanak az éles lőfegyve
rekre, de nem minősülnek lőfegy
vernek, ugyanis éles lőszer, lövedék 
kilövésére alkalmatlanok. Ezen 
fegyverekkel úgynevezett gáz- vagy 
riasztótöltényt lehet kilőni. A gáztöl
tény kilövésekor a fegyver csövét a 
könnygázhoz hasonlatos ingerlő 
anyag hagyja el. amely 3-4 méter tá
volságon belül a célzott személyt bi
zonyos időre „harcképtelenné", tá
madásra képtelenné teszi. Egy méte
ren belül azonban használatuk tilos, 
mert súlyos égési, vagy egyéb sérü
lést okozhatnak. A riasztótöltények 
ugyanezen fegyverekből lőhetők ki, 
azonban ezek csak erős hanghatást 
váltanak ki. Igen fontos tudnivaló, 
hogy a gáz- és riasztófegyverek is 
csak személyre szóló rendőrhatósági 
engedély birtokában vásárolhatók és 
tarthatók. Enélkül a fegyver tartása 
szabálysértést képez. A gáz- és 
riasztófegyver tartásához az állandó 
lakhely szerinti rendőrkapitányság
hoz lehet kérelmet benyújtani. Mivel 
a kérelem benyújtása igazgatási-
szolgáltatási díj köteles - , melyet il
letékbélyeggel a kérelmen kell leró-

AMIT TUDNI ILLIK A GAZ- ES 
RIASZTÓFEGYVER TARTÁSÁRÓL 

ni - , célszerű előre tájékozódni, 
hogy milyen jogszabályi feltételek 
mellett fogja a rendőrség a megszer
zési és tartási engedélyt megadni. 
Ezek a feltételek a következők: 
- 18 év feletti, tehát nagykorú sze

mély, aki gyámság vagy gondnok
ság alatt nem áll (tehát jogi szem
pontból cselekvőképes), 

- egészségi alkalmasságát háziorvo
sa igazolja, 

- büntetlen előéletű, 
- a gáz- és riasztófegyverrel kapcso

latos tudnivalókból ún. fegyveris
mereti vizsgát tett, 

- rendelkezik a fegyvertartás jogsza
bályban meghatározott egyéb fel
tételeivel. 
Ha mindezek eredményeképpen a 

rendőrkapitányság kiadta a névre 
szóló megszerzési engedélyt, annak 
birtokában a fegyvert működési en

gedéllyel rendelkező fegyverárusító 
boltban, vagy tartási engedéllyel ren
delkező magánszemélytől is meg le
het vásárolni. A fegyver külföldön is 
megvásárolható az engedély birtoká
ban, azonban a beléptető határ vám
hivatalnál a fegyvert és a megszerzé
si engedélyt be kell mutatni. Ellenke
ző esetben a fegyvert elkobozzák. A 
fegyver szabályos megszerzését kö
vetően már csak egy teendője van a 
tulajdonosnak: a vásárlástól számí
tott 8 napon belül fel kell keresni a 
fegyverrel, személyi okmányaival és 
a megszerzési engedéllyel a rendőr
kapitányságot. Itt a fegyvert nyilván
tartásba veszik, egyúttal a tulajdo
nost ellátják a fegyver adatait tartal
mazó névre szóló tartási engedéllyel. 
A fegyver tartásának, viselésének, 
használatának szabályaival ekkor 
már tisztában van a tulajdonos, hi
szen abból jártassági vizsgát tett. 
Ezért most csak azt tartom fontosnak 
megemlíteni, hogy a saját önvédel
mére tartott fegyvert nyilvános he
lyen, közterületen rejtve (ruházat 
alatt, táskában) szabad csak viselni! 

- Köszönjük a tájékoztatást! 

Bükiné Papp Zsuzsanna 
rendőr hadnagy 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

S S 

MEGRENDELŐ 
Név: 

Cím: 

Igénylem az alábbi csomag bekötését: 

• Extra csomag (konverter) j 
• HBO 
• SPORT 1 | 
• AKTÍV (18 éven felülieknek) 

Kérjük az alábbi kivágott megrendelőt jutassa el az UPC Magyarország Kft. nagykani- | 
zsai irodájába, akár levélben, akár személyesen. (Cím: Nk. Csengery utca 9.) 
A megrendelő visszajuttatói között az UPC kéthavi Extra csomag, HBO, SPORT 1 és \ 

^AKTIV csomag előfizetés sorsol ki. ^ . J 
20 12000. november 30. 



A MA IS ÉLŐ SZENT ISTVÁNI TÖRVÉNYEK 
Hatalmas várakozás előzte meg az 

elmúlt hét keddjén Dávid Ibolya 
igazságügyminiszter érkezését Nagy
kanizsán. Az est kezdetén a Magyar 
Piarista Diákszövetség Nagykanizsai 
Tagozata, a Piarista Altalános Iskola 
és Gimnázium, valamint a Magyar 
Paneuròpa Unió Nagykanizsai Egye
sülete nevében Tornyos Fe/enc kö
szöntötte a millenniumi sorozat elő
adóját, aki a Szent Istváni törvénye
ket elemezte, ezer év távlatából nap
jainkra aktualizálta. 

Dávid Ibolya első királyunk hon
alapító és jogalapító nagyságának 
méltatásával kezdte előadását, majd 
a honfoglalás és az államalapítás 
idejéről beszélt, amikor a jogalkal
mazás nem írott jogon, hanem a szo
kásjogon alapult. A törvénykezés, 
mint fogalom is magában foglalta 
azt az értékes hagyományt, ami sze
rint a törvényhozói, a végrehajtói és 
a bírói hatalom hármasa egy egysé
get alkotott. 

A miniszter asszony ezen beveze
tő után arról az értékválasztásról be

szélt, amit első szent királyunk 
nagyszerűen oldott meg, amikor 
nem a bizánci kereszténységet, ha
nem az atlanti világot, Európát vá
lasztotta, s a magyarság lassan, de 
magáévá tette ennek a világnak há
rom pillérét:, a hellén kultúrát, a ró
mai jogot és a keresztény erkölcsöt. 
Házassága és a pápától kapott szent 
korona Európa részéről a befogadást 
is jelentette. 

Az értékválasztás jelentősége után 
tért rá Dávid Ibolya Szent István tör
vényeire, ami ugyan az „Intelmek" 
címet viseli, de egyértelműen jogi 
mű, a magyar jog bölcsőjének tekint
hetjük, s olyan jogszabályok hagyo
mányozódtak az utókorra, amelyek 
ezer éven át segítették nemzeti meg
maradásunkat. A kegyelmi pillana
tokban született mű olyan szellemi és 
erkölcsi tartást adhat napjainkban is 
a magyaroknak - itt és több alkalom
mal is Antall Józsefre hivatkozott, 
tőle idézett a miniszter asszony - , 
amely múltunkat, jelenünket és jö
vőnket egyaránt meghatározza. 

HogyanSehetnének ma is élő jogi 
útmutatások Szent István törvényei? 
Közülük néhány magyarázatát az 
alábbiak szerint hallhattuk. „A ven
dégek és jövevények" hasznot hajta
nak, a személyek és a munkaerő sza
bad mozgását jelentik, s „mindez az 
országot díszíti, az udvar fényét 
emeli." Ha sok nemes és bölcs em
ber áramlik be egy országba, általuk 
is gazdagodhat a nép. Sokan és sok
szor szokták idézni, természetesen 
Dávid Ibolya is utalt rá, hogy „...az 
egy nyelvű és egy szokású ország 
gyenge és esendő." Ezért hagyomá
nyozta fiára a jövevények jóakaratú 
gyámolítását és becsben tartását. Az 
I. törvénykönyv előszavában nagy 
királyunk nemzeti önazonosság-tu
datunkra hívja fel a figyelmet, ami
kor úgy szól „... minden nép saját 
törvényei szerint él", amibe jól bele
foglalható az is, hogy „kegyelmes 
légy" és a későbbi polgári rend alap
ját képező gyönyörű gondolat: „min
den ember egy állapotú". 

Dávid Ibolya kitért még arra is, 

hogy Szent István törvényei - össze
hasonlítva más uralkodó rendelkezé
seivel - nem voltak kegyetlenek, az 
ország megmaradását, felvirágozta
tását, a személy és vagyonbiztonsá
got szolgálták. 

Az előadáshoz többen szóltak 
hozzá, közülük a Szent Korona taná
val kapcsolatosan úgy válaszolt a 
miniszter asszony: a Magyar Köztár
saság országgyűlésének 2000. évi I. 
törvénye az állapalapítás emlékével 
és a Szent Koronával foglalkozott. 
Ez a törvény leszögezi, hogy a ma
gyar állam és a magyar nemzet 
Szent István látnoki személyisége, 
isteni gondviselésben bízó küldetés
tudata és vasakarata révén vált alkal
massá arra a történelmi szerepre, 
amelyet ezer éven keresztül betöl
tött. 

A Szent Korona a magyar állani 
folytonosságát és függetlenségét 
megtestesítő ereklyeként él a nemzet 
tudatában és a magyar közjogi ha
gyományban. 

Büki Erzsébet 

A nagykanizsai Kreatív Klub idei 
első összejövetelén - november 10-én 
- rangos témát tűzött napirendre: 
Cseke Zoltán klubelnök köszöntője 
szerint helyesen jár el a város önkor
mányzata, amikor az egyes emberek 
és intézmények, valamint a civil szer
vezetek és kistérségek kapcsolattar
tásán túl a nyugat-dunántúli orszá
gos nagyrégió legdélibb városa új 
utakat, egy déli szomszédaink felé is 
Irányuló EU-s régiót szervez. 

Az est szónoka Tiíttö István pol
gármester volt, aki tájékoztatóját 
nemcsak a klub tagjainak, hanem a 
megjelent horvát és szlovén vendé
geknek is szánta, s mindenkit arra 
kért, hogy kreatív ötleteikkel segít
sék a gyakorlati megvalósulást. 

A tájékoztató és néhány hozzászó
ló gondolatait rövidítve adjuk közre. 

Tüttő István 
(Nagykanizsa, polgármester) 

A polgármester úr elmondta, hogy a 
múlt év augusztusában Letenyén Göncz 
Árpád akkori köztársasági elnök fogal
mazta meg. hogy ugyan ez a tájegység 
három országhoz tartozik, de azonos a 
táj, a gondolkodás, ezért az eddig kiala
kult gazdasági és kulturális kapcsolatok 
nyomán egy eurorégiót (határmenti kis
régiót) lehetne létrehozni. 

Mivel minden résztvevő helyesnek 
tartotta ezt a kiindulási elvet, ezért 
megkezdődött a szervezőmunka. Az ér
dekeltek Nagykanizsát és annak pol
gármesterét jelölték meg lebonyolító
nak. A későbbiekben Csurgó és térsége 
is jelentkezett, mint potenciális résztve

vő. 2000. szeptember 9-én elkészült a 
Dráva-Mura Eurorégió megalakulásá
nak szándéknyilatkozata, amelyet 
Csurgó, Lendva, Lenti, Letenye, Mar
cali, Nagyatád, Nagykanizsa, Zalakaros 
és Varazsd képviselője írt alá. Csák
tornya nem jelent meg, de a későbbiek 
során számára elfogadhatónak tartotta 
az elképzelést. 

Tüttő István szerint az EU egyetért 
és támogatja ezeket az együttműködé
seket - nehézség talán abban van, hogy 
Horvátországban és Szlovéniában még 
nem gyakorlat sem a kistérségi, sem a 
nagyobb régiós rendszer - , s ha a Drá
va-Mura Eurorégiót formailag és tar
talmilag is jegyezni fogják Brüsszel
ben, ez a résztvevők számára minden
képpen előnyt jelenthet. 

V l a d i m i r Kosces 
(Varazsd, a külkapcsolatokért felelős 

önkormányzati képviselő) 
A város polgármesterével ^együtt ő 

írta alá azt a szándéknyilatkozatot, 
amely szerint ennek régiónak a tagjai 
szeretnének lenni. Elismerését fejezte 
ki Nagykanizsa városnak a jó ötletért, s 
a Kreatív Klubnak pedig azért, hogy 
felkarolta az ügyet. Horvátországban is 
elindult ez a kezdeményezés, múlt hé
ten éppen Brioni szigetén lesz egy 
ilyen tanácskozás. Pontos alapító okirat 
kell, a működési szabályzat indítsa el a 
cselekvési programot, de arra ügyelni 
kell, hogy a dokumentumok összhang
ban legyenek valamennyi ország törvé
nyeivel. 

Javasolta, hpgy rövid időn belül az 
összes érdekelt település képviselőjé

nek jelenlétével kerüljön sor egy ta
nácskozásra. 

Tomka György 
(Lendva, Muravidéki Magyar 

Önkormányzat elnöke) 
Sajnos Szlovéniában a régiós elkép

zelések még nem vertek gyökeret. 
Ljubjanából Lendváig egyébként is 
lassan ér el minden területi és önkor
mányzati reform. Ez az egész az ő 
szempontjukból nézve úgy tekinthető, 
mintha Brüsszel most azt kérné tőlünk, 
hogy találják fel a melegvizet. Úgy lát
ja, hogy a horvát-magyar kapcsolatok 
lassan rendeződnek, ugyanezt Szlové
niára vonatkoztatva már nem tudja el
mondani. Ahhoz, hogy jó eurorégió le
gyen, a tényleges közeledést is meg 
kellene oldani. Hol vannak ehhez pél
dául a megfelelő autópályák és vas
utak. A hodosi-bajánsenyei vasút pél
dául kész katasztrófa. Nehéznek látja 
Muravidék kapcsolódását ehhez a ré
gióhoz, mert nem lesz egyenrangú 
partner, hiszen ez a terület Szlovénia 
legszegényebb része, 30 százalékos a 
munkanélküliség. 

Tomislav Bogovié 
(Varazsd, alpolgármester) 

Ők valóban őszintén akarják ezt az 
eurorégiót, mivel tudatában vannak an
nak, hogy a globalizáció elkerülhetet
len. Ő is nagyra tartja ezt a kezdemé
nyezést, részt kérnek a kidolgozás fel
adataiból (pl.: megszövegezésekből). 
Az önkormányzat már kijelölte a kép
viseletre legalkalmasabb személyt is. 
Ezt javasolja a többi illetékes település
nek is. 

Göndör István 
(országgyűlési képviselő, alelnök) 
Mint a Horvát-Magyar Parlamenti 

Vegyesbizottság alelnöke úgy véli, 
hogy az érdekelt felek között egyre 
jobban meg lehet találni a közös ponto
kat. A határok megnyíltak, csak rajtunk 
áll. hogy mekkorára nyitjuk ki. 

Wilheim Gábor 
(klubtag, cégvezető) 

Feltétlenül azt a kérdést is fel kell 
tenni, hogy a polgár mit vár el a régió
tól. Ha szlogenekkel akarnak válaszol
ni, akkor a következőket sorakoztatná 
fel: el akarunk jutni egymáshoz, ismer
kedni akarunk, információkat akarunk 
átadni, üzletelni akarunk egymással (a 
mikrokörnyezet erre rengeteg előnyt 
kínál!), együtt akarunk ünnepelni, sze
retnénk átadni a tudomány, a technika, 
a kultúra helyi eredményeit, s végül: 
szeretnénk ottani kreatív társaságokkal 
is találkozni. 

Dr. Nagy Árpádné 
(Szepetnek, polgármester, 
az Európa Tanács tagja) 

Az átjárhatóságot, a megfelelő élet
közösségek működtetését nem állam
politikával, hanem regionális politiká
val lehet kiegyenlíteni. Ennek hatalmas 
az emberi és gazdasági haszna. Európát 
mindenkinek a saját hazájában kell 
megtalálnia, s ehhez egyik út a kor
mányzati és helyi szint közötti együtt
működés. Ebből a rendszerből csak 
Szlovénia lóg ki. de remélhetőleg ők is 
hamarosan el fognak indulni a régiós 
szerveződés útján. 

Büki Erzsébet 
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A z Opera Stagione társulat el
s ő e lőadásaként nemzet i o p e r á n 
kat, a Bánk bánt láthatta , két 
e lőadásban a közönség a 
H S M K - b a n . B izonyára s o k a k 
hagyták el csa lódot tan a pénz
tárt , mert n e m kaptak j egye t . A z 
ő v igasztalásukra e l m o n d h a t 
juk: lesz folytatás! 

Akik 24-én a délutáni e lőadás t 
nézték meg , kettős é l m é n y b e n 
részesültek, h iszen az e l ső kani -

Zádori Máriával együtt végeztünk 
a zeneiskolában. És a drága Aran
ka, aki itt énekel a kórusban... Sok 
szép emlékem van a kanizsai ittlé
temről. 

- Hogyan alakult t ovább a pá
lyája? 

- Először felvételt nyertem az 
Állami Népi Együttes Énekkarába. 
Ott szólókat énekeltem, bejártam 
az egész világot. 1975-ben felvet
tek az Operába magánénekesnek, 

3 & 

- Kicsit későn hallottam róla, 
de mivel a Bánk bán című opera 
színpadra állítását is tervezték, 
első előadásban rám gondolt 
Nagy Ferenc karnagy úr és Fehér 
Zsolt, valamint Magonyi Zsolt 
rendezők. Az ő társaságukkal, a 
Stagionéval együtt drukkolunk 
azért, hogy minél jobb előadáso
kat teremtsünk. 

- Kívánha t -e egy operaénekes 
n a g y o b b szerepet a Bánk bánná l? 

Bánk bánnak napjainkig ható üze
nete van? 

- Minden korban, minden év
szakban, minden évjáratban ak
tuális téma az, ami a Bánk bánba 
mélyen bele van írva! 

Beszélge tésünk közben egy 
szendviccsel kínálták meg Hormai 
Józsefet . A „Hazám, hazám.. ." , a 
Tiborc-duet t , a Mel inda-duet t ne
héz feladat, m a g a s szerep. A Bánk 
bánt n e m lehet kétszer énekelni 

zsai operae lőadásnak kanizsa i 
kötődésű főszereplője volt a 
Bánk bánt m e g s z e m é l y e s í t ő 
Hormai József s z e m é l y é b e n . Ké t 
fe lvonás szünetében kérdez tük a 
városhoz való kötődéséről . 

- Régen kezdődött. Az első há
zasságom alakult itt, nagyon ré
gen. Nyolc évig - 1960 és 1968 
között - itt éltem, van egy nagylá
nyom, aki hallgatja most az elő
adást. Nagyon nagy szeretettel 
szeretnék három emberről megem
lékezni. Altai Józsi bácsiról, a 
drága aranyos egyetlen barátom
ról, ha még nevezhetem barátom
nak, akivel a kanizsai színtársulat
ban felléptünk prózai előadások
ban, a másik Duci néni, Iván-
kovics Ferencné, akinél, mint éne
kes kezdtem a pályámat a zeneis
kolában. A harmadik pedig a ba
rátom Szita György, akivel együtt 
jártuk a vasúton a kilométereket és 
együtt dolgoztunk. Amikor éjszaka 
dolgoztunk, napközben mentünk 
Ivánkovics Ferencnéhez beskáláz
ni, énekelni. Amíg én énekeltem, 
skáláztam, a Gyuri aludt, amíg ő 
skálázott, addig én aludtam. Nyolc 
év így zajlott le. A házasságom fel
bomlott és én visszamentem Buda
pestre. Ez a kötődés ilyen formájú. 

azóta vezető tenorja vagyok a Ma
gyar Állami Operaháznak. Most 
október 7-én volt a 25 éves jubi
leumi előadásom, ahol megkaptam 
a 25 éves operaházi hűséggyűrűt. 
Közel 50 főszerepet énekeltem 
Magyarországon és külföldön, és 
szinte Magyarország összes vá
rosában, mert 9 évig másodállás
ban a debreceni színház tagja is 
voltam. 

- H o g y a n értékeli ezt a lehető
séget a Pápán mega laku l t társulat 
cé lk i tűzésé t? 

- Nem. Amikor a Magyar Álla
mi Operaház magánénekese let
tem, három fő vágyam volt. Mo
zart-tenorként kezdtem a varázsfu
volában, Tamino szerepében. A 
Varázsfuvola tehát megtörtént, a 
Bánk bánt már 1983 óta éneklem, 
ez a nyolcvankilencedik előadá
som. A harmadik az Otelló, amit 
szintén el tudtam énekelni, nem 
beszélve a többi opera-szerepről. 
Ettől kezdve, már különösebben 
nagy kívánságom nincs. 

- Sok fiatal ült a nézőtéren . A 

e g y m á s után. A délutáni előadás 
után indul is vissza Budapestre . 
M á r csak azt kérdezzük meg, mi
kor láthatjuk ismét Kanizsán? 

- Ha hívnak, szívesen jövök! 
Beszé lge tésünk az élet által írt 

je lenet tel fejeződött be. A portré
fotó készí téséhez éppen hátteret 
keres tünk a szűk folyosón, amikor 
megjelent Fentős Ferenc nyugal
mazot t zeneiskola- igazgató. Barát
ságos kézfogással köszöntötte 
egymás t a művész és a zenetanár 
(képünkön) . Gert rudis királyné, 
vibráló tekintettel suhant el mel
lettünk. A színpadon valami hi
ányzot t éppen. A gondolataiba 
mé lyedő Bánk bán türelmesen in
tett: h iányzik a j ó gazda! A tanít
ványa imnak mindig felhívom a fi
gye lmét a rend, a pontosság fon
tosságára . Ki is használnak min
den percet a tanulásra. Hormai Jó
zsef operaénekes személyében, a 
Bánk Bánnal találkozhattunk a 
színfalak mögöt t is, Kanizsán. 

A délutáni előadás igazi sztárjai 
voltak: Hormai József és Melis 
György , az esti e lőadásé Kiss B . 
Attila és Melis György, de j ó volt 
a királyné szerepében Tas Ildikó és 
Mel inda szerepében Bellai Eszter. 

Bakonyi Zsóka 



KANIZSA 
Kanizsa Kft. Bútor Stúdió 
Nagykanizsa 
Kinizsi utca 2/B. 
Tel.: 06-93/317-338,06-30/237-8640 

Kanizsa Kft. Lapszabászati és 
Bútorgyártó műhely 

Nagykanizsa, Petőfi u. 99. 
Tel.: 06-93/318-333, 06-60/466-612 

KANIZSA Kf. 
A m . M ó t n ó n - , Épiiftvíiiiditoírt 

M E G H Í V Ó 
2000. december 2-án (szombaton) 11 órakor kerül 

megrendezésre a 
NEMZETKÖZI MIKULÁS KUPA 

a MÁV Sportcsarnokban, 
melyre várunk minden kedves érdeklődőt. 

(A versenyen 6-20 éves korú versenyzők vonulnak fel.) 
Belépés ingyenes. 

A P R Ó H I R D E T É S E K 
HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 47.1. emelet) VESZÜNK FEL! 

INGATLAN 
Nk-án belvárosi 52 nm-es, egyedi 
fűtéses, III. emeleti lakás eladó. 
Érd.: 30/254-1160 (31217 K) 
Homokkomáromban (Kossuth út 
mellett a faluhoz közel) pince, teljes 
felszereléssel, szőlővel, gyümölcs
fákkal eladó. Érd.: 16 óra után a 
329-088 és a 329-393-as telefonszá-
mon. (31218 K) 
Eladnám vagy nagykanizsai lakásra 
cserélném Fonyód központjában - a 
Balatontól 200 méterre fekvő - 65 
nm-es két szoba + étkezős, erkélyes, 
egyedi fűtéses, III. emeleti társashá
zi lakásomat. Üdültetés célú vásárlás 
esetén, vendégkörömet is átadom. 
Irányár: 7,8 millió Ft. Érd.: a 
85/362-866-os telefonszámon, Engis 
Ferenc néven lehet. (31219 K) 

JARMU 
Fiat Uno 70S, 1300-as eladó. Erd.: a 
321-863-as telefonszámon, 18 óra 
után. (31212 K) _ 

VEGYES 
Félpáncéltőkés versenyzongora fel-
hangolatlan állapotban eladó. Érd.: 
30/9932-534 (31028 K) 
Douglas fenyő eladó (kb. 100 db). 
Érd.: 17 óra után a 325-905-ös tele-
fonszámon. (31213 K) 
Singer négyszálas háztartási inter
lock varrógép, megkímél t állapot

ban, tar tozékokkal e ladó. Irányár: 
48 .000 Ft. Érd.: 329-213 (31220 
K) " 
Gyermekruhák (1 éves korig), 2 sző
nyeg (3x2 méter), valamint három
égős rezsó reduktorral féláron eladó. 
Érd.: 315-668 (31221 K) 
Eladó beépített konyhaszekrény 
(168 cm) mosogatóval, csepegtető-
vel. Érd.: a 312-607-es telefonszá-
mon, délelőtt 11 óráig. (31222 K) 

TÁRSKERESŐ 
51 éves elvált férfi keresi korban 
hozzáillő, csinos, független hölgy is
meretségét, aki hű társa lenne. Leve
leket a szerkesztőségbe (Pf.:154), 
„Szegfű" jeligére kérek. 
Szívesen megismerkednék özvegy 
vagy elvált, alkoholmentes, jólelkű, 
segítőkész, kedves férfival, aki tár
sam vagy barátom lenne. Én 51 éves 
özvegyasszony vagyok. Leveleket a 
szerkesztőségbe (Pf.: 154), „Re-
mény, szeretet" jeligére kérek. 

SZOLGÁLTATÁS 
Hitelfelvételi és befektetési tanács
adás. Érd.: az esti órákban a 316-393 
vagy a 20/993-6527-es telefonszá-
mon. (31214 K) 
Acélszerkezeti karbantartást, javí
tást, lakatosipari munkákat válla
lunk. Munkafelmérés ingyenes. 
Érd.: Pintér Szilárd vállalkozó, tel.: 
30/979-4733 (31215 K) 

A Móricz Zsigmond Művelődési Ház bemutatja: 

A Budapest Szaxofon Kvartett 
koncertje 

Ideje: december 2. (szombat) 19 óra 
Helye: Zeneiskola (Sugár u.) 

Belépőjegy: 400 Ft 
Jegyek a helyszínen kaphatók! 

TRi<5 00/36/06/30/2399-555, 
06/60/399-399, 
06/93/318-289 

NONSTOP 

A U T Ó M E N T É S 
Lakatos István autómentő kisiparos. Autóklubok, autókereskedők 
Nagykanizsa, Krúdy Gyula út 4. szerződéses partnere. 

TŰZVÉDELMI KERESZTREJTVÉNY 
MEGFEJTÉSE 

A Kanizsa Dél-Zalai Hetilapban 2000. november 2-án megjelent tűzvédelmi 
keresztrejtvény he lyes megfej tése: „Azt szeretik a gyerekek, ha te fürösztöd 
őket." 
A beküldési határidőig 82 megfej tés érkezett a Nagykanizsai Tűzoltó
parancsnokság c ímére, közülük 78 volt a he lyes megfejtés . 
A Tűzol tóparancsnokság 2 db Flórián-szobrát és 1 db plakettjét nyerték: 

- Bednyák Józsefné (Nk. , Báthory utca) 
- Iványi Margit (Nk. , Toldi M. utca) 
- M.-né R o z g o n y i Giz i (Nk. , Csengery utca) 

A nyertesek nyereményeiket a Nagykanizsai Tűzoltóparancsnokságon Tóth Ist
ván tűzoltó alezredes úrtól vehetik át 2000. december 15-ig. 

Szeretettel meghívjuk Önt és kedves családját, 
valamint érdeklődő ismerőseit 2000. december 10-én, 

vasárnap 18.30 órára a nagykanizsai 
Hevesi Sándor Művelődési Központ színháztermébe 

ÜNNEPI GÁLAMŰSORUNKRA. 
A rendezvényre a belépés díjtalan. 
Az emlékmű visszaállításáru gyűjtést szervezünk, így minden adományt tisztelettel meg
köszönünk és elfogadunk. Csekkszámlaszám: 11655(X)6-52622301-55000001. 
Minden érdeklődőt szeretettel várunk: 

a Nagy-Magyarország-emlékmű Szoborbizottsága 

P R O G R A M : 
18.30 Az elmúlt idők üzenete 

Az Emlékfa - Jerausek Gyula al
kotása - avatása az Eötvös téren. 
Kegyeleti koszorúk elhelyezése 
az Emléfánál 1952-ben elásott 
emlékmű helyén. Köszöntőt 
mond: Dr. Boa László - állator
vos. 
Emlékbeszédet mond: Rózsás Já
nos író. Nagykanizsa város dísz
polgára. 
Közreműködik: Csap Lajos, a 
Magyarok Világszövetsége Vá
lasztmányának tagja. 

19.00 A múlt, a jelen és a magyar 
j ö v ő 
Gálaműsor a HSMK színházter
mében. Ünnepi köszöntőt mon
danak: Kiss Dénes költő, a 
Trianon Társaság elnöke, Fiiszár 
Károly esperesplébános, Törőcsik 
Pál alpolgármester. 

Az ünnepi gálaműsorban közreműkö
dő művészek: 
Tolcsvay Béla - daltulajdonos, énekes 

Lőrincz Zsuzsa Beáta - énekes 
Olysói Héthársi Olysói Kornélia - szín

művész 
Szakács Gábor - előadóművész 
Kaná*las Éva - énekes 
Horváth István - Radnóti-díjas 

versmondó 
Baráth Béla - zenetanár 
Németh Ferenc - zenetanár és a 

növendékek 
Zala Néptáncegyüttes 
Kardos Endre - előadóművész 
Molnár Áipád - előadóművész 
Vörös István - előadóművész 
Dinnyés József - előadóművész 
Zalagyöngye Néptáncegyüttes 
Dél-Zala Néptáncegyüttes 
Szent Imre Kórus 

Karnagy: Csizmadia Ferenc és 
Martonné Németh Mária 

Művészeti vezetők: Rajnai Miklós, a 
Magyarok Háza művészeti és pro
gramigazgatója. Garamvölgyi 
György, a Városi Művelődési 
Központ, Zalaegerszeg igazgatója. 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Bakonyi Zsóka, 
Büki Erzsébet. Dukát Éva. Munkatársak: Hársfalvi Tímea. Tóth Tihamérné. Külső mun
katársak: Bacskay Zoltán, Benedek Miklós. Halász Gyula. Horváth István. Szerkesztőség: 
Nagykanizsa. Király u. 47.1. emelet. Levélcím: 8801 Nagykanizsa. Pf.: 154. Hirdetésfelvé
tel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. Király u. 47.1. emelet. Kiadja a Kanizsa Újság Kft. 
Nagykanizsa. Király u. 47.1. emelet Tel.: 93/312-305. Felelős vezető: Lukács Ibolya. Nyom
ja a Zalai Nyomda Rt. Zalaegerszeg. Gorkij u. I. Tel.: 92/313-550. Felelős vezető: Czirkl 
György. Terjeszti a Magyar Posta és a Kanizsa Újság K i i Az árus példányok ára 65 Ft. 
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A NAGYKANIZSAI HEVESI SÁNDOR MŰVELŐDÉSI KÖZPONTBAN 
December 1., péntek 18 óra 

- Hevesi Művelődési Központ 
AZ OLAJBÁNYÁSZ 

FÚVÓSZENEKAR KONCERTJE 
- A Nagykanizsai Szénhidrogén 

Kulturális Alapítvány és a Bányász 
Kultúráért Alapítvány támogatásával 

December 2., szombat 18 óra 
- Állami Zeneiskola 

A BUDAPESTI SZAXOFON 
KVARTETT HANGVERSENYE 

- A Kiskanizsai Kulturális Egyesület 
rendezvénye 

December 4-8., - Hevesi Sándor Mű
velődési Központ 

MÉZESNAPOK ADVENT IDEJÉN 
- Az Országos Magyar Méhész 

Egyesület Nagykanizsai Szervezetének 
támogatásával 

Mézkóstolő és vásár naponta 9-17 óráig. 

December 4-21., 
- Zala Rádió (Petőfi u. 5.) 

NYITOTT STÚDIÓ 
A ZALA RÁDIÓBAN 

- Általános és középiskolás diákok 
látogatása a szerkesztőségben 

Az Ablak Zalára Közalapítvány 
rendezvénye 

December 5., kedd 10-15 óra 
- Hevesi Művelődési Központ 

SZAKMAI TANÁCSADÁS 
NONPROFIT SZERVEZETEKNEK 

December 5., kedd 14 óra 
- Hevesi Művelődési Központ 

PÁLYÁZATÍRÁSI FELKÉSZÍTŐ 
Előadó: Jagasics Béla 

- A Nonprofit Szolgáltató Központ 
(Zeg.) és a HSMK rendezvénye 
December 7.. csütörtök 15 óra 
- Hevesi Művelődési Központ 

A MÉZ HATÁSA AZ ÉLŐ 
SZERVEZETRE - előadás 

- Előadó: Kustán László méhész 

December 9., szombat 19 óra 
- Hevesi Művelődési Központ 

A KANIZSA TÁNCEGYÜTTES 
GÁLAMŰSORA 

2130 óra 
TÁNCHÁZ HAJNALIG... 

- A Kiskanizsai Kulturális Egyesület 
szervezésében 

December 11., hétfő 15 óra 
- Hevesi Művelődési Központ 

S.O.S GÁLA 
- Segítség a fiatalokért Közhasznú 

Egyesület rendezvénye 

December 11., hétfő 17.30 óra 
- Képzőművészetek Háza 
FLUMBORT GABRIELLA 

JÓTÉKONYSÁGI 
HANGVERSENYE 

- A Nagykanizsa és Vonzáskörzete 
Sérült Gyermekeiért Alapítvány 

szervezésében 

December 13.rszerda 14 óra 
- Hevesi Művelődési Központ 

GYERMEKEK KARÁCSONYA 
- A Családsegítő Központ és 

Gyermekjóléti Szolgálat, 
valamint 

a „Segíts, hogy segíthessünk" 
Alapítvány rendezvénye 

December 13., szerda 14.30 óra 
- Képzőművészetek Háza 

1100 ÉV A KÁRPÁT-MEDENCE 
CSILLAGAI ALATT 

Előadó: Zombori Ottó csillagász 
- A Kaán Károly 

Környezetvédelmi Egyesület és 
a TIT Öveges József 

Ismeretterjesztő Egyesület 
rendezvénye 

December 13., szerda 18 óra 
- Móricz Művelődési Ház 

ÉLÉSKAMRA 
- A V A G Y A VILÁG 

MEZŐGAZDASÁGÁNAK ÚJ ÚTJAI 
- Együtt Kiskanizsáért Egyesület 

rendezvénye 

December 14., csütörtök 14 óra 
- Hevesi Művelődési Központ 

IDŐSEK KARÁCSONYA 
- A Családsegítő Központ és 

Gyermekjóléti Szolgálat, valamint 
a Városi Vöröskereszt közös 

rendezvénye 

December 15., péntek 15.00 óra 
- Hevesi Művelődési Központ 

FARKAS FERENC EMLÉKNAP 
NAGYKANIZSÁN 

Farkas Ferenc Kossuth-díjas 
zeneszerző, városunk díszpolgárának 

munkássága 
Előadó: Kocsis Katalin 

December 15., péntek 18.00 óra 
- Felsőtemplom 

GYÁSZMISE FARKAS FERENC 
ZENESZERZŐ EMLÉKÉRE 

December 15., péntek 19.00 óra 
- Felsőtemplom 

FARKAS FERENC SZERZŐI ESTJE 
- emlékműsor 

Díszvendég: Farkas András 
- A Kanizsai Zeneiskoláért Alapítvány 

és Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Önkormányzata Oktatási, Kulturális és 

Sportbizottságának támogatásával 

December 21., csütörtök 17 óra 
- Alsóvárosi templom 

KARÁCSONYI HANGVERSENY 
- A Zrínyi Miklós Iskoláért 

Alapítvány rendezésében 
December 23., szombat 19 óra 

- Felsővárosi templom 
A VÁROSI VEGYESKAR 

KARÁCSONYI KONCERTJE 
- A Cantare '97 Alapítvány 

rendezvénye 

TERVEZÉS - KIVITELEZÉS 

Nagykanizsa, Zemplén Gy. u. 7/A Tel.: 60/468-939 
R e k l á m - é s a j á n d é k t á r g y a k 
f o r g a l m á z a s a é s f e l i r a t o z á s a ! 

Szolgáltatásainkból: 
- pólók, sapkák stb. szitanyomása és hímzése 
- tollak, öngyújtók, poharak stb. színes feliratozása 
- névjegykártyák, meghívók, kiadványok készítése 
- cég-, név-, és eligazítótáblák készítése - fóliázás 

PC-T MINDENKINEK: 
Minden, ami a számítástechnikához kell; 
- Új és használt gépek, perifériák 
- Alkatrészek 
- Sofware-telepítés 
- Archiválás, CD-írás 
- Szaktanácsadás 
- Toner- és patrontöltés 
- Teljes körű ügyintézés 
- 3 év garancia + 1 év teljes körű karbantartás 

ingyen! 
- Nagyon kedvező ár! 

(20) 9649-930 (60) 468-939 

GROSS ARNOLD 
SZABÓ VLADIMIR 

MEGTEKINTHETŐ: 
december 1-15. 

nyitva: 
^hétfő-péntek:! 0-17,30 

szombat:! 0-12,30 

R O 
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Petró Galéria 
Fő út 19. 

Tel.: 93/333-744 
30/9939-940 

G A L É R 

12000. november 30. 


